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DAMES EN HEREN,

Uw commissie heeft de sectie 24 – FOD Sociale 
Zekerheid (partim: Pensioenen en Personen met een 
handicap) en de sectie 44 – POD Maatschappelijke 
Integratie, Armoedebestrijding en Sociale Economie 
(partim: Maatschappelijke integratie, Armoedebestrijding) 
van het ontwerp van algemene uitgavenbegroting voor 
het begrotingsjaar 2021, met inbegrip van de verant-
woording en van de beleidsnota (DOC 55 1578/001 en 
DOC 55 1580/012), besproken tijdens haar vergaderingen 
van 13, 20 en 24 november 2020.

Uw commissie heeft beslist voormelde beleidsno-
ta samen met de beleidsverklaring van de minister 
(DOC 55 1610/012) te bespreken, in één enkele zitting.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING

Mevrouw Karine Lalieux, minister van Pensioenen en 
Maatschappelijke Integratie, belast met Personen met 
een beperking, Armoedebestrijding en Beliris, overloopt 
de krachtlijnen die de komende vier jaar de grondslag 
zullen vormen van haar beleid inzake maatschappelijke 
integratie, armoedebestrijding en personen met een 
beperking, met bijzondere aandacht voor 2021. Die 
thema’s liggen haar nauw aan het hart, want de strijd 
voor het recht op maatschappelijke integratie is in heel 
haar politieke loopbaan altijd een drijfveer geweest. 

Het is de eerste keer dat een (vrouwelijke) minister 
tegelijk bevoegd is voor Maatschappelijke integratie, 
Armoedebestrijding, Personen met een handicap en 
Pensioenen. De minister wil van deze gelegenheid 
gebruik maken om inhoud, zin en vooral samenhang te 
geven aan die thema’s, alsook aan het beleid en aan de 
hervormingen die zullen worden doorgevoerd.

A. Maatschappelijke integratie en Armoede-
bestrijding

Maatschappelijke integratie

De minister kan steunen op een regeerakkoord met 
grote ambities inzake maatschappelijke integratie.

Dit akkoord heeft van solidariteit één van de belang-
rijkste prioriteiten gemaakt.

Er zijn aanzienlijke investeringen, sterke en concrete 
maatregelen gepland om onze meest kwetsbare burgers, 
die helaas in aantal toenemen, te ondersteunen.

MESDAMES, MESSIEURS,

Votre commission a examiné les sections 24 – 
SPF Sécurité sociale (partim: Pensions et DG Personnes 
handicapées) et 44 – SPP Intégration sociale, Lutte contre 
la pauvreté et Économie sociale (partim: Intégration 
sociale, Lutte contre la pauvreté) du projet de loi conte-
nant le projet de budget général des dépenses pour 
l’année budgétaire 2021, y compris la justification et 
la note de politique générale (DOC 55 1578/001 et 
DOC 55 1580/012) au cours de ses réunions des 13, 
20 et 24 novembre 2020.

La commission a décidé d’examiner conjointement 
l’exposé d’orientation politique (DOC 55 1610/012) et la 
note de politique générale précitée, et de n’y consacrer 
qu’une seule et même discussion.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF

Mme Karine Lalieux, ministre des Pensions et de 
l’Intégration sociale, chargée des Personnes handi-
capées, de la Lutte contre la pauvreté et de Beliris, 
parcourt les grands axes qui définiront sa politique en 
matière d’Intégration sociale, de lutte contre la pauvreté 
et des personnes handicapées ces 4 prochaines années, 
avec un focus sur 2021. Ces matières lui sont chères, le 
combat pour le droit à l’intégration sociale ayant toujours 
animé et traversé toute sa carrière politique.

C’est la première fois qu’un – une ministre en l’occur-
rence – est en charge de l’intégration sociale, de la 
lutte contre la pauvreté, des personnes handicapées 
et des pensions. La ministre entend saisir cette oppor-
tunité pour donner du corps, du sens et surtout de la 
cohérence à ces matières, aux politiques et réformes 
qui seront menées.

A. Intégration sociale et Lutte contre la pauvreté

Intégration sociale

La ministre peut s’appuyer sur un accord de gou-
vernement ambitieux en matière d’Intégration sociale.

Cet accord a fait de la solidarité l’une des grandes 
priorités.

Il prévoit des investissements considérables, des 
mesures fortes et concrètes visant à soutenir les citoyens 
les plus précarisés malheureusement de plus en plus 
nombreux.
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Als we niet snel, effectief en methodisch reageren, 
zal de bestaansonzekerheid van de bevolking drastisch 
toenemen door de uitzonderlijke toestand waarin we 
intussen al acht maanden leven.

Dit virus heeft ons in zijn greep en haalt ons leven 
overhoop; het heeft een ongeziene crisis veroorzaakt op 
gezondheids- en economisch vlak, maar ook (en vooral) 
op sociaal vlak. Het staat buiten kijf dat nu al enorme 
schade is aangericht en dat zulks ook in de toekomst 
zo zal zijn. Grote delen van onze economie en van ons 
leven moeten on hold worden gezet; onvermijdelijk dreigt 
daardoor voor heel wat mensen een heikele situatie en 
zelfs bestaansonzekerheid.

Deze regeerperiode gaat dan ook van start in volle 
sociale crisis die eerst en vooral moet worden bedwongen, 
aangezien hij de ongelijkheid vergroot. In 2019 waren 
de armoedecijfers al verre van rooskleurig; het was 
vooral verontrustend dat zij overal stegen, waardoor 
bijna 15 % van onze landgenoten in armoede verkeerde. 
Eind 2020 zullen die cijfers nog slechter zijn. Almaar meer 
jongeren, vrouwen en ouderen worden getroffen. De 
uitzonderlijke epidemiologische situatie en de gevolgen 
ervan brengen nieuwe groepen in zware problemen, 
hoewel tot dusver werd aangenomen dat zij immuun 
waren voor financiële problemen (zelfstandigen, horeca, 
evenementensector enzovoort).

Ter zake is het verzamelen van cijfers en gegevens 
onontbeerlijk (cf. barometer). Zelfs zonder beschikbare 
cijfers over alle aspecten, met name betreffende die 
nieuwe wendingen van de jongste maanden, moet echter 

vooruitgang worden geboekt. De vaststellingen van alle 
betrokken spelers in het veld spreken voldoende voor zich.

Urgentie mag niet overheersen. We moeten oog heb-
ben voor de lange termijn en werken aan duurzame, 
structurele oplossingen voor maatschappelijke integratie 
en armoedebestrijding.

Vandaar de uitvoering van de eerste maatregel: het 
optrekken van de laagste uitkeringen tot aan de ar-
moedegrens. Dit element is één van de belangrijkste 
doelstellingen van deze regering, die zichzelf daartoe de 
nodige middelen heeft gegeven. Afgezien van de goede 
bedoelingen zijn de budgetten die voor deze inspanning 
nodig zijn geïdentificeerd en heeft de regering toestem-
ming gegeven om deze vrij te geven.

In de tijdsspanne 2021-2024 zullen de bedragen van 
het leefloon en van het equivalent leefloon, de inkomens-
garantie voor ouderen en de inkomensvervangende 
uitkering met 22,25 % stijgen. Dat zal gebeuren via een 

Et si nous ne réagissons pas de manière rapide, effi-
cace et méthodique, la précarisation de la population va 
s’accroître dans des proportions dramatiques en raison 
de la situation exceptionnelle que nous vivons depuis 
huit mois déjà.

Ce virus qui nous touche et bouleverse nos vies, 
provoque une crise sans précédent. Une crise sanitaire, 
économique mais aussi et surtout une crise sociale. Ses 
dégâts sont et seront terribles; nous ne pouvons-nous 
voiler la face. Des pans entiers de notre économie, de 
notre vie doivent être mis à l’arrêt et plongent imman-
quablement autant de personnes dans les difficultés 
voire la précarité.

Cette législature démarre donc en plein état d’urgence 
sociale et nous impose, avant toute autre chose, de gérer 
cette crise, crise qui agit comme, un accélérateur des 
inégalités. En 2019, les chiffres en matière de pauvreté 
étaient déjà loin d’être réjouissants et surtout, éléments 
inquiétants -, ils étaient en augmentation générale avec 
près de 15 % des belges en situation de pauvreté. Les 
chiffres au terme de l’année 2020 seront pires. De plus 
en plus de jeunes, de femmes, de personnes âgées 
sont touchés et la situation épidémiologique excep-
tionnelle et son corolaire de conséquences entrainent 
de nouveaux publics, que nous imaginions jusque-là à 
l’abri des problèmes financiers (indépendants, horeca, 
event…) vers des difficultés très importantes.

À cet égard, la collecte des chiffres et des données 
est indispensable (voir fiche baromètre). Mais même 
sans disposer de chiffres sur tout et notamment sur ces 
nouveaux phénomènes apparus ces derniers mois, il faut 

avancer. Les constats faits sur le terrain par l’ensemble 
des acteurs concernés sont suffisamment parlants.

Mais l’urgence ne commande pas tout. Nous devons 
être attentifs au long terme et œuvrer à des solutions 
durables et structurelles en vue réaliser l’intégration 
sociale et de lutter contre la pauvreté.

C’est pour cette raison que la première mesure a été 
mise en œuvre: relever les allocations les plus basses 
vers le seuil de pauvreté est l’un des objectifs majeurs 
de ce gouvernement qui s’est donné les moyens d’agir. 
Au-delà des bonnes intentions, les budgets nécessaires 
à cet effet ont été identifiés et le gouvernement a consenti 
à les dégager.

Au cours de la période 2021-2024, le montant du 
RIS et équivalent, de la GRAPA et de l’Allocation 
de Remplacement de Revenu sera donc augmenté 
de 22,25 %! Cela se fera annuellement via un effort 
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forse jaarlijkse budgettaire inspanning waar de stijgingen 
door de welvaartsenveloppe en de indexering bovenop 
zullen komen.

Die regeling zal op 1 januari 2021 van start gaan. 
Concreet betekent dit dat een vrouwelijk gezinshoofd 
met kinderen ten laste via het leefloon tegen 2024 over 
bijna 300 euro per maand extra zal beschikken.

Uiteraard moet worden toegezien op de samenhang 
tussen de verschillende bijstandsstelsels.

Die opwaardering van het leefloon komt uiteraard 
niet uit de lucht gevallen. Drie dagen geleden hebben 
alle belanghebbende partijen die deze door de crisis 
bijzonder hard getroffen en kwetsbare doelgroepen 
vertegenwoordigen, in het raam van de Task Force 2.0 
“kwetsbare groepen” nadrukkelijk gewezen op de nood-
situatie waarin die mensen zich bevinden als gevolg 
van de daling van hun inkomen dan wel de stijging van 

hun uitgaven.

De lockdown, de verlenging van de schoolvakanties, 
het volgen van onderwijs online enzovoort: het weegt 
allemaal op het budget van de gezinnen, waarvan er 
almaar meer de eindjes niet langer aan elkaar kunnen 
knopen.

Voor wie het vóór de crisis al moeilijk had om het einde 
van de maand te halen, wordt dit nu als gevolg van de 
crisis en de lockdown ronduit onmogelijk. Kinderen die 
in de schoolrefter aten op kosten van de inrichtende 
macht of van het OCMW, kunnen dat nu niet langer, 
waardoor de gezinnen ook op dat voordeel niet meer 
kunnen rekenen. Kleren die ze vroeger in tweedehands-
winkels of goedkope winkels kochten, moeten ze nu 
online bestellen en daarbovenop de leveringskosten 
betalen. De winter komt eraan, waardoor de woning de 
hele dag zal moeten worden verwarmd aangezien men 
noodgedwongen de klok rond thuis is; het verbruik voor 
elektriciteit en digitale toepassingen schiet de hoogte 
in, wat onvermijdelijk kosten met zich brengt.

Naast de structurele verhoging van de uitkeringen heeft 
de Ministerraad dan ook ingestemd met het initiatief van 
de minister om de toeslag van 50 euro per maand voor al 

die uitkeringsgerechtigden te verlengen tot 31 maart 2021.

Er zullen nog maatregelen volgen, onder meer op 
voorstel van de Task Force 2.0, die nieuw leven werd 
ingeblazen in reactie op de sociale noodsituatie als ge-
volg van COVID-19. De werkzaamheden zullen steeds 
worden ondersteund door de werkgroep “sociale impact”. 
Gelukkig kan ook worden gerekend op de inzet van 
alle administratieve diensten die betrokken zijn bij de 

budgétaire conséquent auquel s’ajouteront les augmen-
tations liées à l’enveloppe bien-être et à l’indexation.

Nous commencerons donc dès le 1er janvier prochain. 
Cela signifie concrètement qu’une cheffe de famille avec 
des enfants à charge disposera de près de 300 euros 
par mois en plus via son RIS et ce d’ici 2024.

Nous avons évidemment veillé à la cohérence entre 
les différents régimes d’assistance.

Et cette revalorisation du RIS n’est évidemment pas 
anecdotique. Il y a trois jours, dans le cadre de la réunion 
de la Task force 2.0 “groupes vulnérables”, l’ensemble 
des parties prenantes représentant ces publics particu-
lièrement impactés et fragilisés par la crise ont insisté 
sur la détresse des personnes face à la diminution de 
leurs revenus ou à l’augmentation de leurs dépenses.

Le confinement, la prolongation des vacances scolaires, 
le développement de l’enseignement en ligne, etc. tout 
cela sont autant d’éléments qui pèsent sur le portefeuille 
des ménages qui sont de plus en plus nombreux à ne 
pas savoir comment joindre les deux bouts.

Quand avant la crise quelqu’un avait déjà des difficultés 
pour finir le mois, avec la crise et le confinement cette 
même personne ne peut clairement plus le terminer. Les 
enfants qui mangeaient à la cantine et dont le coût était 
pris en charge soit par le PO soit par le CPAS: les familles 
ne peuvent plus compter là-dessus. Les vêtements ache-
tés en seconde mains, dans des magasins bon marché, 
à présent, il faut les commander sur internet ajouter aux 
prix initial les frais de livraison. L’hiver approche, ce qui 
implique de chauffer son domicile toute la journée vu 
que l’on s’y trouve 24h/24h par la force des choses; les 
consommations électriques et numériques explosent et 
cela a immanquablement un coût.

Pour ces raisons, au côté de la revalorisation struc-
turelle des allocations, le Conseil des ministres s’est 
accordé à l’initiative de la ministre sur le prolongement 

de la majoration de 50 euros par mois pour l’ensemble 
de ces allocataires, et ce jusqu’au 31 mars 2021.

D’autres mesures viendront – elles émaneront notam-
ment de cette Task force 2.0 réactivée pour répondre à 
l’urgence sociale COVID. Nos travaux seront toujours 
appuyés par le groupe impact social et nous avons 
la chance de pouvoir compter sur la mobilisation de 
l’ensemble des administrations concernées par les pro-
positions que formulera cette Task force. Les champs 
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voorstellen die de Task Force zal formuleren. De actie-
domeinen zullen worden onderzocht op basis van de 
gevolgen van een welbepaalde maatregel. Vervolgens 
zullen de voorgestelde maatregelen opnieuw door de 
Task Force worden besproken, waarna de meest ge-
schikte maatregelen aan de Ministerraad zullen worden 
voorgelegd.

Bovenop het leefloon komt de zogenaamde aan-
vullende steun. De regering heeft daartoe de nodige 
middelen vrijgemaakt: de 115 miljoen euro waarin nog 
tot het einde van het jaar wordt voorzien – de minister 
dankt het Parlement overigens voor dat initiatief – wordt 
vanaf 1 januari 2021 aangevuld met 50 miljoen euro.

De volgende weken zal in overleg met de OCMW-
federaties worden bepaald hoe dat budget zal worden 
verdeeld en voor welke doeleinden het zal worden benut. 
Het is echter duidelijk dat men de noodlijdende burger 
vanuit een ruimere invalshoek wil benaderen; men wil 
niet alleen kijken naar het minimumloon, maar ook in-
schatten welke noden de betrokkene heeft en hoe die 
kunnen worden gelenigd.

In dezelfde context is het energiefonds een belangrijk 
wapen om armoede tegen te gaan. Mensen in armoede 
wonen doorgaans in slecht geïsoleerde woningen met een 
slecht werkende verwarmingsinstallatie. In 2018 bleek uit 
de energiearmoede-barometer dat één op vijf gezinnen 
zich in een dergelijke situatie bevindt. De gezondheids-
crisis heeft die vorm van armoede vergroot bij gezinnen 
die door de lockdown thuis moeten blijven.

Daarom werkt de minister nauw samen met haar 
collega bevoegd voor Energie, teneinde de indexering 
van het energiefonds te verlengen en ervoor te zorgen 
dat meer mensen in aanmerking komen voor het sociaal 
energietarief. De Ministerraad heeft daartoe ingestemd 
met een enveloppe van 88 miljoen euro.

De energietransitie mag geen privilege zijn van be-
paalde delen van de bevolking. De OCMW’s en andere 
actoren hebben een belangrijke rol te vervullen; de 
minister is van plan hen daarbij te ondersteunen.

Er moet worden voorzien in een coördinatie en een 
versterking van de diverse sociale energiefondsen, 
bijvoorbeeld door de voorzieningen progressief op 
elkaar af te stemmen om dezelfde sociale rechten te 
waarborgen voor de consumenten, ongeacht het soort 
gebruikte energie. De automatisering van het sociaal 
tarief voor gas en elektriciteit is een succes voor talrijke 
rechthebbenden.

d’action seront analysés notamment sous le prisme de 
l’impact qu’aura telle ou telle mesure. Elles seront alors 
rediscutées par la Task force, et les mesures les plus 
adéquates seront soumises au conseil des ministres.

À ce revenu de subsistance de base (RIS) (1), s’ajoutent 
les aides dites complémentaires. À cet égard le gouver-
nement a dégagé les moyens nécessaires: aux 115 mil-
lions prolongés jusqu’à la fin de l’année – et la ministre 
remercie le Parlement d’avoir pris une initiative à cet 
égard le Parlement) viennent s’ajouter 50 millions et ce 
dès le 1er janvier prochain.

Les modalités de répartition de ce budget et la défini-
tion des possibilités d’utilisation seront définis dans les 
prochaines semaines en concertation avec les fédéra-
tions des CPAS. Mais il est clair que la volonté est de 
considérer la personne dans son intégralité et au-delà 
du revenu minimum, estimer ses besoins et voir com-
ment y répondre.

Dans le même cadre, le fond énergie constitue un 
enjeu majeur en matière de lutte contre la pauvreté. Les 
personnes en situation de pauvreté vivent majoritairement 
dans des logements mal isolés, avec des dispositifs de 
chauffage peu performants. En 2018, les chiffres du 
baromètre de la précarité énergétique montraient qu’un 
ménage sur 5 était concerné. La crise sanitaire a amplifié 
ce type de précarité des ménages confinés à domicile.

Pour cette raison, la ministre travaille en étroite colla-
boration avec sa collègue en charge de l’Énergie, afin 
d’une part de prolonger l’indexation du fonds énergie mais 
également d’élargir le public pouvant bénéficier du tarif 
social énergie. Le Conseil des ministres s’est accordé 
sur une enveloppe de 88 millions d’euros à cet effet.

La transition énergétique ne peut être réservée à 
certaines franches de la population. Les CPAS, comme 
d’autres acteurs, ont pleinement un rôle à jouer et la 
ministre entend bien les soutenir dans cette mission.

Il faut veiller à coordonner et à renforcer les différents 
fonds sociaux en matière d’énergie, par exemple en har-
monisant progressivement les dispositifs afin de garantir 
les mêmes droits sociaux pour les consommateurs, quel 
que soit le type d’énergie utilisée. L’automatisation du 
tarif social du gaz et de l’électricité est une réussite pour 
de nombreux ayant-droits.
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Een grote uitdaging is het bepalen van de rechten en 
voordelen waarop iemand aanspraak kan maken. De 
minister zal dan ook werk maken van instrumenten en 
systemen waarmee het niet-opnemen van rechten kan 
worden tegengegaan. Die zullen tegelijk de automati-
sche toekenning moeten bevorderen en onder meer de 
OCMW’s ontlasten.

Inzake de afgeleide sociale rechten zal steun worden 
verleend aan het project “Geharmoniseerde Sociale 
Statuten” (GSS) van de Kruispuntbank van de Sociale 
Zekerheid. Dit project geeft de organisaties die sociale 
tarieven, vrijstellingen of andere rechten aanbieden, 
toegang tot de gegevens betreffende het sociaal statuut 
van personen.

Evenzo zou de integratie van de OCMW’s in het net-
werk van de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid 
het werk moeten vergemakkelijken. Daartoe zal de 
samenwerking met de andere sectoren in 2021 worden 
uitgebreid, wat zou moeten leiden tot concrete projecten 
voor de uitwisseling van gegevens inzake arbeidson-
geschiktheid, belastingen, het rijksregister, detentie 
enzovoort. De administratie zal erop toezien dat bij 
de kruising van die gegevens de privacy in acht wordt 
genomen. Het hele proces zal onder toezicht staan van 
de Gegevensbeschermingsautoriteit.

Parallel met dit proces en in het kader van het e-State-
project van de overheid zal de administratie starten met 
de analyse van het project “OCMW online”. De krijtlijnen 
van dit project moeten nog worden bepaald op basis 
van de reeds bestaande digitale diensten en de eisen 
van het veld. Het is echter in elk geval de bedoeling 
werk te maken van administratieve vereenvoudiging, 

zowel voor de OCMW’s als voor de burgers. Beoogd 
wordt bepaalde procedures en diensten van het OCMW 
digitaal toegankelijk te maken.

Vooral in deze crisisperiode is het een stevige uit-
daging om ervoor te zorgen dat de betrokkenen de 
steunmaatregelen en de rechten waarop ze aanspraak 
kunnen maken, ook daadwerkelijk toegekend krijgen. Er 
werden middelen ter beschikking gesteld, maar heel wat 
mensen die via de OCMW’s op die steunmaatregelen 
aanspraak zouden kunnen maken, doen dat niet. Ze 
moeten dus worden opgespoord; proactieve actie is 
vereist. Dat is een uitdaging, maar het is ook de prioriteit 
en de boodschap van de minister.

Dit betekent uiteraard dat de werklast van de vaak 
al overbelaste OCMW-medewerkers zal toenemen. 
Daarom zal de minister erop toezien dat geen werklast 
worden overgeheveld zonder compensatie. De OCMW’s 
en de OCMW-federaties zullen worden ondersteund en 
zullen regelmatig worden geraadpleegd. Als voormalig 

Et l’identification des droits et avantages dont peuvent 
bénéficier les personnes est un enjeu majeur. La ministre 
travaillera donc au déploiement d’outils et de systèmes 
permettant de lutter contre le non-recours, de travailler 
à l’automatisation tout en soulageant, notamment, les 
CPAS.

En ce qui concerne les droits sociaux dérivés, la 
Banque Carrefour de la Sécurité sociale sera notamment 
soutenue pour son projet “Statuts sociaux harmonisés” 
(SSH). Ce projet permet l’accès aux données relatives 
aux statuts des personnes par les organisations propo-
sant des tarifs sociaux, exonérations ou autres droits.

De même, l’intégration des CPAS dans le réseau de la 
Banque Carrefour de la Sécurité sociale devrait faciliter 
le travail. À cette fin, les collaborations avec les autres 
secteurs vont s’intensifier en 2021 pour aboutir à des 
projets concrets d’échanges de données comme: les 
incapacités de travail, les données fiscales, le registre 
national, les personnes incarcérées… L’administration 
gardera à l’esprit que ce croisement des données devra 
se faire dans le respect de la vie privée, l’ensemble devra 
être supervisé par l’Autorité de protection des données.

Parallèlement à ce processus d’automatisation, et dans 
le cadre du projet “État électronique” du gouvernement, 
l’administration va entamer l’analyse du projet “CPAS 
online”. Les contours de ce projet sont encore à déter-
miner en fonction des services digitaux déjà existants 
et des demandes du terrain mais devront absolument 
apporter la simplification administrative tant pour les 

CPAS que pour les citoyens. L’objectif sera de pouvoir 
rendre accessible numériquement certaines procédures 
et services des CPAS.

L’enjeu de s’assurer que les personnes concernées 

puissent bénéficier des aides et droits auxquels elles 
peuvent prétendre est un enjeu majeur, d’autant plus 
en cette période de crise. Des moyens ont été mis à 
disposition, mais beaucoup qui pourraient prétendre à 
ces aides via les CPAS ne le font pas. Il faut donc aller 
les chercher, être proactifs. C’est un défi, mais c’est 
aussi la priorité et le message de la ministre.

Cela signifie évidemment une augmentation de la 
charge de travail des collaborateurs des CPAS, déjà bien 
souvent surchargés. C’est pourquoi la ministre veillera à 
ce qu’il n’y ait pas de transfert de charge non compensé. 
Les CPAS et Fédérations des CPAS seront soutenues 
et régulièrement consultées. Ancienne présidente du 
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voorzitster van het OCMW van de Stad Brussel en van 
de Federatie van Brusselse OCMW’s zal de minister 
hieraan bijzondere aandacht besteden.

De automatische toekenning van de rechten is uiter-
aard één van de instrumenten om het niet-opnemen 
van rechten te beperken. In 2021 zal de administratie 
oplijsten welke rechten in aanmerking komen voor een 
automatische-toekenningsprocedure. De uitdaging is 
tweeledig: optreden zoals het hoort ten aanzien van de 
rechthebbende én de administratieve werklast van de 
maatschappelijk werkers verminderen, zodat zij kunnen 
focussen op hun sociale en begeleidingstaken.

Om het werk van de OCMW’s te vergemakkelijken 
en te optimaliseren, maar ook om de steunmaatregelen 
waarop alle burgers van het land aanspraak kunnen 
maken, op elkaar af te stemmen, beoogt de minister 
met de OCMW’s samen te werken om hun doeltref-
fende instrumenten aan te reiken. Daartoe zal hun 
kosteloos en zonder enige verplichting een instrument 
ter beschikking worden gesteld: de REMI-tool. Met die 
tool kunnen de OCMW’s voor elke rechthebbende een 
referentiebudget berekenen op basis van eenvormige 
criteria. In dat verband wordt de volledige situatie van 
de rechthebbende in aanmerking genomen (sociale 
situatie, gezinssituatie, woonplaats enzovoort). Deze 
tool maakt het mogelijk objectief vast te stellen hoe 
groot het verschil is tussen het minimum waarover de 
betrokkene zou moeten beschikken om waardig kunnen 
te leven en het eigenlijke bedrag waarover hij beschikt. 
Vervolgens kunnen de OCMW’s het verschil bijpassen 
via aanvullende financiële ondersteuning. Daartoe zul-
len de OCMW’s dus extra middelen krijgen, zoals de 
minister al heeft aangegeven.

Met het oog hierop zal de minister samenwerken 
met de OCMW-federaties. Het ligt in de bedoeling de 
dienstverlening tussen OCMW’s, en zelfs binnen het-
zelfde OCMW te harmoniseren.

Zoals bepaald in het regeerakkoord zal ook aandacht 
worden besteed aan de afstemming van andere sociale 
voordelen en instrumenten van de OCMW’s, zoals het 
GPMI.

In diezelfde context wil de minister nagaan of het 
haalbaar is het leefloon en het equivalent leefloon te 
harmoniseren en te convergeren. De rechtsgrondslag 
van die laatste regeling moet ongetwijfeld bij de tijd 
worden gebracht. Het doel is te komen tot een coherent 
systeem met dezelfde voorwaarden en verplichtingen 
voor alle categorieën van rechthebbenden. Zo zullen de 

CPAS de la Ville de Bruxelles et de la Fédération des 
CPAS bruxellois, la ministre sera particulièrement atten-
tive en la matière!

Un des instruments permettant de limiter le non-recours 
est bien entendu l’automatisation des droits. En 2021, 
l’administration listera les droits qui pourraient faire 
l’objet d’une procédure automatique. L’enjeu est double: 
intervenir comme il se doit auprès du bénéficiaire et dimi-
nuer la charge de travail administrative des travailleurs 
sociaux, leur permettant ainsi de se concentrer sur leurs 
missions sociales et d’accompagnement.

Pour faciliter et optimaliser le travail des CPAS, mais 
aussi pour harmoniser les aides auxquelles peuvent 
prétendre chacun de nos concitoyens à travers le pays, 
la ministre entend travailler avec les CPAS pour mettre 
à leur disposition des outils performants. À ce titre, un 
instrument, non obligatoire, sera mis gratuitement à leur 
disposition: l’outil REMI. Cet outil peut aider les CPAS à 
calculer un budget de référence pour chaque bénéficiaire 
selon des critères uniformes. Le bénéficiaire est dans 
ce cadre considéré dans sa globalité (situation sociale, 
familiale, lieu de vie…) et en fonction de la différence 
constatée objectivement entre le minimum dont la per-
sonne devrait pouvoir disposer pour vivre dignement et 
la réalité, les CPAS peuvent ajuster ces revenus via un 
soutien financier supplémentaire. À cette fin, les CPAS 
pourront donc disposer des moyens supplémentaires 
auxquels la ministre a déjà fait référence.

Pour cela, la ministre travaillera avec les Fédérations 
des CPAS. L’objectif est d’harmoniser le service entre 
CPAS voire au sein d’un même CPAS.

Comme prévu dans l’accord de gouvernement, une 

attention sera également accordée à l’alignement de 
d’autres avantages sociaux et instruments dont disposent 
les CPAS, tel que le PIIS.

Dans le même ordre d’idées, la ministre souhaite 
que soit examinée la faisabilité d’une harmonisation 
et d’une convergence entre le revenu d’intégration et 
l’aide sociale équivalente au revenu d’intégration. La 
base légale de cette dernière disposition mérite sans 
aucun doute une actualisation. L’objectif est de parvenir 
à un système cohérent prévoyant des conditions et des 
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huidige rechthebbenden steun blijven ontvangen en zal 
ook het werk van de OCMW’s worden vereenvoudigd.

De taken van het OCMW zijn dus veel ruimer dan 
het toekennen van een leefloon of van financiële steun.

Armoede kan niet alleen vanuit een financieel oogpunt 
worden benaderd. Armoede bestaat uit heel veel facto-
ren en is multidimensionaal. Sociaal isolement, sociale 
uitsluiting, psychologische problemen, schooluitval bij 
kinderen enzovoort. De aanpak moet alomvattend zijn.

Naast de begeleiding naar werk zijn de OCMW’s tevens 
gelast het sociaal isolement tegen te gaan. Ze kunnen 
een participatie- en activeringssubsidie toekennen ter 
financiering van een opleiding, bijles, psychologische 
ondersteuning, culturele of sportactiviteiten enzovoort. 
Die opdrachten mogen niet worden onderschat, integen-

deel; in tijden van crisis moeten ze net worden herijkt 
en aangescherpt. Met dit beleid kan sociale uitsluiting 
worden tegengegaan; in de context van de nationale 
lockdown is er daar des te meer nood aan. In het raam 
van Task Force 2.0 kwam de nood om een herijking van 
dit beleid duidelijk naar voren.

Nu de cultuurhuizen en de sportinfrastructuren ge-
sloten zijn, de scholen niet zoals normaal opnieuw zijn 
opengegaan, senioren meer dan ooit alleen zijn enzo-
voort, zal de minister de OCMW’s vragen alternatieven 
te zoeken en nieuwe strategieën te ontwikkelen om de 
doelgroepen te bereiken en hen bij de gemeenschap 
betrokken te houden. Prioritaire aandachtspunten zijn 
daarbij de integratie van een onderdeel met betrekking 
tot psychologische hulp, de bestrijding van huiselijk 
geweld, de ondersteuning van de meest eenzamen en 
meer bepaald van de mantelzorgers, in het kader van 
de subsidie participatie en sociale activering.

Twee studies werden gelanceerd binnen de administra-
tie. De resultaten zullen in de loop van het jaar 2021 be-
schikbaar zijn en zullen de minister in staat stellen pas-
sende maatregelen te nemen om ervoor te zorgen dat 
elke rechthebbende de springplank kan gebruiken om uit 
de sociale uitsluiting te geraken. De gezondheidscrisis 

en de maatregelen die daaruit voortvloeien, versterken 
de facto het isolement en de sociale uitsluiting, met alle 
psychologische gevolgen van dien.

Het regeerakkoord vestigt daar de nadruk op. Naast 
remediërende maatregelen moet worden ingezet op 
preventieve maatregelen en op de snelle opsporing van 
de eerste tekenen van armoede. In dat opzicht moet 
de strijd tegen de overmatige schuldenlast voorrang 
krijgen, in het bijzonder voor de personen die door de 

obligations équivalentes pour toutes les catégories de 
bénéficiaires. Ceci permettra aux bénéficiaires actuels 
et cela va également dans le sens d’une simplification 
du travail des CPAS.

Les missions du CPAS vont donc bien au-delà de 
l’octroi d’un revenu d’intégration ou d’une aide financière.

La pauvreté ne peut être envisagée sous l’angle 
financier uniquement. Elle est à la fois multifactorielle et 
multidimensionnelle: isolement social, exclusion sociale, 
problèmes psychologiques, décrochage scolaire, … cette 
thématique requiert une approche globale.

Outre l’accompagnement vers l’emploi, les CPAS ont 
aussi comme mission la lutte contre l’isolement social. 
Ils disposent d’un subside participation et activation per-
mettant de financer: une formation, un soutien scolaire, 
un soutien psychologique, une activité culturelle, spor-
tive… Ces missions ne doivent pas être sous-estimées. 

Au contraire, en période de crise, celles-ci doivent être 
repensées, renforcées. Cette politique permet de lutter 
contre l’exclusion sociale, elle est d’autant plus néces-
saire vu le contexte national de confinement. Dans le 
cadre de la Task force 2.0, la nécessité de réinventer 
ces politiques s’est clairement faite ressentir.

À l’heure où les lieux culturels et sportifs sont fermés, 
l’école n’a pas repris normalement, nos aînés sont plus 
que jamais isolés, etc., la ministre invitera les CPAS 
à trouver des alternatives et développer de nouvelles 
stratégies pour toucher les publics et les maintenir 
connectés à la collectivité. L’inclusion d’un volet dédié 
à l’aide psychologique, à la lutte contre les violences 
intrafamiliales, au soutien des plus isolés dont les aidants 
proches dans le cadre du subside participation et acti-
vation sociale constitue une priorité.

À cette fin, deux études ont été lancées au sein de 
mon administration. Les résultats interviendront dans 
le courant de l’année 2021 et permettront à la ministre 
de prendre les mesures adéquates afin que chaque 
bénéficiaire puisse bénéficier du tremplin lui permettant 
de sortir de l’exclusion sociale. La crise sanitaire et les 

mesures qui en découlent renforcent de facto l’isole-
ment, l’exclusion sociale avec toutes les conséquences 
psychologiques que cela peut avoir.

L’accord de gouvernement le souligne. Outre les 
mesures curatives, nous devons travailler à des mesures 
préventives, une détection rapide des premiers signes de 
la pauvreté. À cet égard, la lutte contre le surendettement 
doit être une priorité, notamment pour les personnes 
victimes de la crise. Il faut à tout prix éviter que ces 
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crisis worden getroffen. Koste wat het kost moet worden 
voorkomen dat die mensen tegen een almaar hogere 
schuldenberg aankijken, en degenen voor wie dat al het 
geval is, moeten steun krijgen. De monitoring van de 
OCMW’s geeft het aan: het aantal interventies inzake 
schuldbemiddeling is de jongste maanden zeer sterk 
toegenomen, en dit is nog maar het begin.

Met betrekking tot die monitoring dient te worden opge-
merkt dat de leeflooncijfers de jongste jaren weliswaar sta-
biel bleven, en zelfs daalden – in tegenstelling tot de cijfers 
die aangeven dat de Belgische bevolking in toenemende 
mate verarmt –, maar dat sinds maart 2020 een kentering 
merkbaar is. Van februari tot april 2020 viel die stijging 
veel hoger uit dan de gemiddelde stijging van de voorbije 
tien jaar (+3,6 % tegenover +0,6 %). Naar verwachting 
zou het aantal rechthebbenden in 2020 met 9,5 % stijgen, 
terwijl de programmatorische federale overheidsdienst 
samen met het Federaal Planbureau voor 2021 een 
stijging van maar liefst 12 % vooropstelt.

Dat leed wordt duidelijk weerspiegeld in de basishulp, 
voorbeeld de voedselhulp. De OCMW’s en de voedsel-
banken hadden begin oktober al haast hun volledige 
interventiecapaciteit voor een volledig jaar opgebruikt. 
Daarom heeft de minister een uitzonderlijke subsidie 
van 7 miljoen euro toegekend, zodat zij tot het einde 
van het jaar aan de vraag kunnen voldoen.

In 2021 is het dus zaak ervoor te zorgen dat voldoende 
middelen beschikbaar zijn om aan de vraag te kunnen 
voldoen. De bestaande FEAD-programmatie (Fonds 
voor Europese hulp aan de meest behoeftigen) loopt 
binnenkort af, en de nieuwe programmatie gaat van 

start in de loop van 2021 (FSE+). Het FEAD is een van 
de grootste verstrekkers van voedingsmiddelen voor 
de meest behoeftigen: elk jaar wordt via dat kanaal 
bijna 9 000 ton voedingsmiddelen verdeeld aan meer 
dan 400 000 mensen in België. Het aantal personen dat 
van de FEAD-producten gebruik maakt, is gestegen va
n 225 549 in 2014 tot 413 058 in 2019. Het is dus zeer 
belangrijk dat de continuïteit wordt gewaarborgd en dat 
dit instrument wordt afgestemd op de toename van de 
vraag die de jongste jaren wordt vastgesteld.

Na het recht op voeding is het recht op onderdak 
uiteraard essentieel. Dit blijkt trouwens goed uit de 
COVID-19-crisis en de instructies die zijn gegeven om 
vooral thuis te blijven. Hoe moet je dat doen als je geen 
dak boven je hoofd hebt?

De aanneming, op 12 mei 2014, van het samenwer-
kingsakkoord inzake dakloosheid en thuisloosheid heeft 

personnes tombent dans une spirale de surendettement 
et nous devons soutenir celles qui le sont déjà. On le 
voit dans le monitoring des CPAS, leurs interventions 
en matière de médiation de dettes ont explosé ces 
derniers mois, et ce n’est que le début.

Concernant ce monitoring, si les chiffres en matière 
de revenu d’intégration étaient stables voire mêmes 
diminuaient ces dernières années – contrairement 
aux chiffres faisant état d’une précarisation de plus en 
plus importante de la population belge – nous consta-
tons depuis mars 2020 un basculement. Entre février 
et avril 2020, l’augmentation a été bien plus élevée que 
la moyenne de ces dix dernières années (3,6 % en plus 
contre 0,6 %)! Une estimation pour 2020 du nombre 
de bénéficiaires prévoit un taux de croissance annuel 
de 9,5 % et le SPP avec le Bureau du plan prévoit une 
augmentation de 12 % en 2021!

Et clairement, on lit cette détresse dans les aides 
de base. Prenons l’exemple de l’aide alimentaire. Les 
CPAS et les banques alimentaires avaient consommé 
début octobre quasiment toutes leurs capacités d’inter-
vention prévues normalement pour l’année. Raison pour 
laquelle la ministre octroyé un subside exceptionnel 
de 7 millions d’euros pour leur permettre de répondre 
à la demande et ce d’ici la fin de l’année.

Un dossier phare en 2021 sera donc l’obtention de 
moyens suffisants pour faire face aux demandes. La 
programmation FEAD (Fonds européen d’aide au plus 
démunis) actuelle arrive à son terme et la nouvelle 
programmation commencera courant 2021 (FSE+). Le 

FEAD est l’un des très grands pourvoyeurs de denrées 
alimentaires pour les plus démunis: chaque année, près 
de 9 000 de tonnes de produits alimentaires sont distri-
buées à plus de 400 000 personnes en Belgique par ce 
biais. Le nombre de personnes qui font appel aux produits 
FEAD est passé de 225 549 en 2014 à 413 058 en 201
9. Il est donc essentiel que la continuité soit assurée et 
que le dispositif soit en adéquation avec l’augmentation 
de la demande constatée toute ces dernières années.

Après le droit à l’alimentation, le droit à un logement 
est évidemment essentiel. Cette nécessité a été mise 
en évidence lors de la crise du COVID où chacun a 
reçu pour consigne de rester essentiellement chez soi. 
Or, comment faire quand on n’a pas de toit et pas de 
chez soi?

L’adoption, le 12 mai 2014, de l’Accord de coopération 
sur le sans-abrisme et l’absence de chez-soi, a clarifié 
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duidelijk gemaakt hoe de bevoegdheden zijn verdeeld en 
welke rol is weggelegd voor alle instanties die betrokken 
zijn bij deze multisectoriële kwestie.

Zes jaar later moet dat akkoord bij de tijd worden 
gebracht en moeten de Housing First-instrumenten over 
het hele land worden uitgerold. Dat is een prioriteit; de 
noodinstrumenten moeten weliswaar zijn, maar het uit-
bouwen van trajecten om structureel uit de dakloosheid 
te raken, is van fundamenteel belang. Daarom zal de 
minister erop toezien dat uiterlijk voor het einde van het 
eerste kwartaal van 2021 een eerste interministeriële 
conferentie op dat vlak wordt gehouden.

Met betrekking tot de referentieadressen – een rege-
ling die ervoor zorgt dat de mensen die hun huisvesting 
zijn verloren, tenminste hun rechten behouden – zal de 
minister met haar ambtgenoot van Binnenlandse Zaken 
overleggen om te komen tot een betere praktijk in het 
veld, die nu nog te versnipperd is.

Tot slot zullen eind 2021 de AMIF-projecten voor de 
sociale activering van nieuwkomers in de vijf grootste 
OCMW’s van het land aflopen. Die steun dient te worden 
voortgezet. Voorts moet rekening worden gehouden 
met de evaluatie van de projecten in het kader van de 
oude regeling voor de projectoproepen van het nieuwe 
programma 2021-2027. Dit werk ligt de minister na aan 
het hart.

Armoedebestrijding

De minister gaat niet opnieuw in op de eerder aan-
gegeven vaststelling dat almaar meer burgers in deze 
crisiscontext met bestaansonzekerheid te maken krijgen. 
Het engagement van de regering in het tegengaan van de 
armoede moet krachtiger zijn dan ooit: onze maatschap-
pij zal erop vooruitgaan wanneer de armoede afneemt.

Naast de noodmaatregelen heeft de minister in dat 
verband al de aandacht gevestigd op de structurele en 
duurzame maatregelen die zullen worden genomen. 
Een van de elementen daarvan is het vierde Federaal 
Armoedebestrijdingsplan.

Dat ambitieus plan, dat de leidraad van haar beleid zal 
zijn, zal worden uitgewerkt in overleg en in samenwerking 
met de armoedebestrijdingsorganisaties die verenigd zijn 
binnen het Belgisch platform tegen armoede en sociale 
uitsluiting, met de deelstaten en met andere stakeholders, 
waaronder het netwerk van de voor armoedebestrijding 
verantwoordelijke federale ambtenaren en het Steunpunt 
tot bestrijding van armoede, bestaansonzekerheid en 
sociale uitsluiting.

la répartition des compétences et le rôle de toutes les 
autorités associées à cette thématique multisectorielle.

Six ans plus tard, nous devons l’actualiser, déployer 
les dispositifs Housing First sur l’ensemble du pays. 
C’est une priorité, car si les dispositif d’urgence sont 
nécessaires, la construction de trajectoires permettant 
de sortir structurellement du sans-abrisme est fonda-
mentale. C’est pourquoi la ministre veillera à la tenue 
d’une première réunion de la conférence interministérielle 
concernée au plus tard à la fin du premier trimestre 2021.

De même, concernant les adresses de référence – 
système qui permet aux personnes ayant perdu leurs 
logements d’au moins préserver leurs droits, la ministre 
se concertera avec sa collègue de l’Intérieur pour veiller 
à une meilleure pratique aujourd’hui trop disparate sur 
le terrain.

Enfin, fin 2021, les projets FAMI (3) sur l’activation 
sociale des nouveaux arrivants menés dans les cinq 
plus grands CPAS du pays prendront fin. Il conviendra 
de veiller à ce que ce soutien perdure. Il faudra aussi 
tenir compte de l’évaluation de l’ancien dispositif pour 
les appels à projets du programme 2021-2027. C’est un 
chantier qui me tient à cœur.

Lutte contre la pauvreté

La ministre ne reviendra pas sur le constat dressé 
plus haut concernant la précarisation croissante de nos 
concitoyens face à la crise. L’engagement du gouver-
nement en faveur de la lutte contre la pauvreté doit être 
plus fort que jamais: notre société avancera quand la 
pauvreté reculera.

À cette fin, la ministre a déjà évoqué, outre des mesures 
d’urgence, les mesures structurelles et durables qui 
seront prises et cite, pour y parvenir, le 4ème plan fédéral 
de lutte contre la pauvreté.

Ce plan ambitieux, fil conducteur de sa politique, sera 
élaboré en concertation et bonne collaboration avec les 
organisations de lutte contre la pauvreté réunie au sein 
de la Plateforme belge contre la pauvreté et l’exclu-
sion sociale, les entités fédérées et d’autres parties 
prenantes dont le Réseau des fonctionnaires fédéraux 
et le service de lutte contre la pauvreté, la précarité et 
l’exclusion sociale.
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Dat plan moet worden opgevat als een instrument 
om binnen de regering transversaal te werk te gaan; 
het vult de plannen van de deelstaten aan. Het is zaak 
de volledige breedte van het probleem te bestrijken.

Uit de behoefteanalyse, de met name door de leden 
van Task Force 2.0 gemaakte stand van zaken, de 
OCMW-monitoring enzovoort blijkt dat dit actieplan als 
gevolg van de crisis thans misschien nog belangrijker 
is dan voorheen.

De ontwikkeling ervan zal zijn gebaseerd op de drie-
ledige deskundigheid van:

1) organisaties die op dit gebied actief zijn,

2) universitaire opleidingen en

3) wetenschappelijke expertise, dit alles conform de 
basisprincipes van het regeringsakkoord.

Het betreft vijf basisprincipes:

— actieve en vroegtijdige opsporing van armoede;

— een aanpak die gericht is op mensen en gezinnen 
die in armoede leven;

— verbetering van het inkomen van kwetsbare huis-
houdens en het uitoefenen van rechten;

— een welwillende begeleiding naar duurzaam werk, 
waarbij projecten uitgevoerd kunnen worden;

— een participatief beleid, dat communiceert met 
mensen die in armoede leven, in plaats van over hen 
te praten; ervaringsdeskundigen spelen hierin een es-
sentiële rol.

Het feit dat er geen regering was, heeft de eigenlijke 
uitwerking van dat meerjarenplan weliswaar vertraagd, 
maar de administratieve diensten hebben ervoor gezorgd 
dat de werkzaamheden bleven doorlopen, met name via 
de evaluatie van het vorige plan, waarbij het netwerk van 
ervaringsdeskundigen en het netwerk van de met de 
armoedebestrijding belaste federale ambtenaren werden 
ingeschakeld. Wat laatstgenoemd netwerk betreft, zal de 
minister in 2021 de ter zake belaste ambtenaren van de 
deelstaten uitnodigen om aan de vergaderingen deel te 
nemen, naargelang van de behandelde onderwerpen, 
teneinde de uitwisseling tussen de beleidsniveaus te 
bevorderen.

Ce plan doit être vu comme un outil permettant d’inter-
venir de manière transversale au sein du gouvernement 
et comme outil complémentaire aux plans des entités 
fédérées. L’enjeu est de couvrir tout le spectre de la 
problématique.

Vu la crise, les besoins et états des lieux faits notam-
ment par les membres de la Task force 2.0, le monitoring 
des CPAS, … on se rend compte que ce plan d’action 
est aujourd’hui peut-être encore plus important qu’hier.

Son élaboration sera basée sur une triple expertise, 
à savoir:

1) les organisations actives en la matière,

2) les enseignements de la recherche universitaire

3) les centres d’expertise scientifique, le tout confor-
mément aux principes de base énoncés dans l’accord 
de gouvernement.

Il s’agit donc de cinq principes de base:

— la détection active et précoce de la pauvreté;

— une approche centrée sur les personnes et les 
familles en situation de pauvreté;

— l’amélioration du revenu des ménages précarisés 
et le recours aux droits;

— un accompagnement bienveillant vers l’emploi 
durable et permettant de faire des projets;

— une politique participative, en communiquant avec 
les personnes en situation de pauvreté plutôt qu’à leur 
propos. Les experts du vécu y joueront un rôle essentiel.

Si l’absence de gouvernement a retardé en tant que 
telle l’élaboration de ce plan pluriannuel, l’administration 
a assuré la continuité des travaux notamment au travers 
de l’évaluation du précédent plan, en activant tant le 
réseau des experts du vécu que celui des fonctionnaires 
fédéraux chargés de la pauvreté. Concernant ce dernier, 
la ministre conviera en 2021 les fonctionnaires corres-
pondants des entités fédérées à participer aux réunions 
selon les thématiques abordées afin de renforcer les 
échanges entre niveaux de pouvoir.
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Heel wat van de spelers die betrokken zijn bij het 
uitwerken van dat plan, zijn wegens de huidige crisis 
bijzonder actief in het veld, en worden tevens aange-
zocht mee te werken aan Task Force 2.0. Samen met 
die actoren zal de minister nagaan hoe het overleg met 
het oog op de participatieve redactie van dat actieplan 
kan worden aangepakt. Het is de bedoeling dat plan in 
de loop van het eerste helft van 2021 aan de regering 
voor te leggen.

Het plan moet transversaal worden opgevat; alle 
federale ministers en staatssecretarissen zullen er dus 
bij worden betrokken. Armoede en bestaansonzeker-
heid zijn alomtegenwoordig en komen tot uiting in con-
sumentenbescherming, de toegang tot het gerecht, de 
gezondheidszorg enzovoort. Alle regeringsleden zullen 
dus werk moeten maken van de implementering van de 
maatregelen.

Er zullen ook synergieën met de gewesten en de 
gemeenschappen moeten worden gecreëerd. Zoals 
in het regeerakkoord wordt vermeld, zal daartoe de 
overlegregeling van de Interministeriële conferentie 
Grootstedenbeleid, Maatschappelijke integratie en Wonen 
worden aangewend en verbeterd. De minister hoopt 
spoedig te kunnen vergaderen met haar ambtgenoten 
van de deelstaten.

Het Steunpunt tot bestrijding van de armoede, be-
staansonzekerheid en sociale uitsluiting is in dat verband 
een waardevol instrument. Het biedt het voordeel trans-
versaal te werk te gaan op de diverse beleidsniveaus en 
houdt er een duurzame visie op na. De minister is van 
plan gebruik te maken van de expertise van die orga-
nisatie om haar beleid uit te werken en op te bouwen.

Het ambtenarennetwerk is een ander bijzonder waar-
devol instrument.

Door de oprichting van het netwerk van federale ar-
moedeambtenaren zijn de samenwerking, de informatie-
doorstroming en het wederzijds leren tussen de federale 
overheidsdiensten op het gebied van armoedebestrijding 
verbeterd. De minister zal haar de andere regeringsleden 
verzoeken de nodige middelen ter beschikking te stellen 
van de leden van het netwerk, binnen hun respectieve 
administraties.

Om deze wederzijdse leeraanpak te versterken, zal 
de minister in de loop van 2021 de respectieve ambte-
naren van de deelstaten uitnodigen om deel te nemen 
aan vergaderingen waarvan de thema’s hen kunnen 
aanbelangen en waarvoor hun bijdragen het armoede-
bestrijdingsbeleid kunnen verrijken.

Concernant le Plan, beaucoup d’acteurs concernés 
par son élaboration sont d’une part fortement engagés 
sur le terrain vu la crise que nous connaissons et d’autre 
part sont sollicités notamment par la Task force 2.0. La 
ministre examinera avec eux comment aborder cette ques-
tion de la concertation pour la construction participative 
de ce plan d’action, qu’elle souhaite pouvoir présenter 
au gouvernement au cours du premier semestre 2021.

Ce plan devra être transversal et impliquera l’ensemble 
des ministres et secrétaires d’État fédéraux. On le voit 
en matière de protection des consommateurs, d’accès 
à la justice, en matière de soins de santé, … la pauvreté 
et la précarité sont partout. L’ensemble des membres 
du gouvernement devra donc s’impliquer dans l’implé-
mentation des mesures.

Il faudra aussi créer des synergies avec les autori-
tés régionales et communautaires. À cette fin, comme 
le précise l’Accord de gouvernement, le mécanisme 
de concertation prévu par la Conférence interministé-
rielle Politique des grandes villes, Intégration sociale et 
Logement sera utilisé et amélioré. La ministre espère 
pouvoir se réunir rapidement avec ses collègues des 
entités fédérées.

Le Service de lutte contre la pauvreté, la précarité et 
l’exclusion sociale est un précieux outil en la matière. 
Il a pour avantage d’être transversal aux différents 
niveaux de pouvoir et de proposer une vision pérenne. 
La ministre compte s’appuyer sur son expertise pour 
définir et construire son action.

Le réseau des fonctionnaires est un autre outil, par-
ticulièrement précieux.

La création du Réseau de fonctionnaires fédéraux char-
gés de la pauvreté a permis d’améliorer la coopération, 
la circulation de l’information et l’apprentissage mutuel 
entre les services publics fédéraux dans le domaine de 
la réduction de la pauvreté. La ministre demandera à 
ses collègues du gouvernement de fournir les moyens 
nécessaires aux membres du réseau, au sein de leurs 
administrations respectives.

Afin de renforcer cette approche d’apprentissage 
mutuel, la ministre demandera que durant l’année 2021, 
les fonctionnaires correspondants dans les entités 
fédérées soient invités à participer aux réunions dont 
les sujets peuvent les concerner et pour lesquels leurs 
contributions peuvent enrichir la continuité de la politique 
de lutte contre la pauvreté.
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Bij de voorbereiding, de uitrol en de follow-up van 
het vierde Federaal Armoedebestrijdingsplan zal mi-
nister tevens samenwerken met het Belgisch platform 
tegen armoede en sociale uitsluiting. Dat is een open 
en transversale instantie die associatieve netwerken, 
adviesraden, vakbonden, OCMW-federaties, armoe-
debestrijdingsdiensten, de CREG, de NAR enzovoort 
verenigt.

Voorts loopt de strategie “Europe 2020” ten einde. De 
minister zal met grote belangstelling de werkzaamheden 
van het Belgisch platform tegen armoede en sociale 
uitsluiting volgen, in het bijzonder de reactie ervan op 
de door de Europese Commissie opgestarte enquête 
aangaande de nieuwe beleidsprioriteiten inzake armoe-
debestrijding en aangaande de implementering van de 
Europese pijler van sociale rechten in mei 2021.

Behalve naar de administratieve diensten, de netwer-
ken, de deskundigen enzovoort is het ook van groot belang 
te luisteren naar de mensen die in bestaansonzekerheid 
leven of geleefd hebben. In dat opzicht zijn ervarings-
deskundigen ter zake waardevolle gesprekspartners.

De ervaringsdeskundigen werken al actief aan veel 
vraagstukken, via 26 partnerschappen met diverse 
federale en gezondheidsinstanties.

In 2021 zal de dienst aan de slag gaan met hoogst 
belangrijke thema’s: de digitale kloof, de communicatie 
en de informatie van de federale overheid ten behoeve 
van de kwetsbare doelgroepen tijdens de crisis, de 
opleiding van de administratieve diensten inzake het 
niet-opnemen van rechten, de overmatige schuldenlast, 
de administratieve vereenvoudiging, de toegang tot de 
bemiddelingsdiensten, de toegang tot de gezondheids-
zorg enzovoort.

Op gezondheidsvlak wordt de samenwerking met 
het RIZIV – na een tweede hernieuwing – verlengd tot 
eind 2022. De minister verbindt zich ertoe om samen 
met de minister van Volksgezondheid dat partnerschap 
te bestendigen. Voorts zal zij de ervaringsdeskundigen 
verzoeken te rapporteren over de factoren die de ge-
zondheidszorg ontoegankelijk maken. Daarover zal in 
de tweede jaarhelft van 2021 een seminarie worden 

gehouden.

De minister wil hoe dan ook werk maken van de be-
stendiging en de erkenning van het team van ervarings-
deskundigen; tevens wil zij hun actieterrein uitbreiden 
naar andere organisaties, waaronder de OCMW’s. Zij zal 
niet nalaten om samen met haar beleidscel een beroep 
te doen op hun expertise, en moedigt alle organisaties 
en de diverse beleidsniveaus ertoe aan die deskundigen 
in te schakelen.

Elle travaillera également sur la préparation, l’implé-
mentation et le suivi du 4e Plan de concert avec la pla-
teforme belge contre la pauvreté et l’exclusion sociale. 
Une instance ouverte et transversale qui réunit: réseaux 
associatifs, conseils consultatifs, syndicats, fédérations 
de CPAS, administrations, service de lutte contre la 
pauvreté, CREG, CNT, etc.

Par ailleurs, la stratégie Europe 2020 touche à sa fin. 
La ministre suivra avec grand intérêt les travaux de la 
Plateforme belge, notamment sa réaction à l’enquête 
lancée par la Commission européenne sur les nouvelles 
priorités politiques en matière de lutte contre la pauvreté 
et l’implémentation du Socle européen des droits sociaux 
en mai 2021.

Outre les administrations, les réseaux, les experts… il 
est aussi primordial d’être à l’écoute des personnes qui 
vivent ou ont vécu la précarité. À cet égard, les experts 
du vécu sont des interlocuteurs précieux.

Les experts du vécu travaillent déjà activement sur de 
nombreuses problématiques, et ce, grâce à 26 partena-
riats avec différentes institutions fédérales et de santé.

En 2021, le service orientera son travail sur des thé-
matiques primordiales: la fracture numérique, la commu-
nication et l’information du fédéral vers les publics vulné-
rables durant la crise, la formation des administrations au 
non-recours aux droits, la question du surendettement, 
la simplification administrative, l’accès des services de 
médiation, l’accès aux soins de santé…

En matière de santé, après un deuxième renouvelle-
ment de la collaboration fructueuse avec l’INAMI, celle-ci 
est reconduite jusque fin 2022. La ministre s’engage à 
travailler avec le ministre de la Santé à la pérennisation 
de ce partenariat et demandera en outre aux experts 
du vécu un rapport sur les facteurs d’inaccessibilité aux 
soins de santé. Cela fera l’objet d’un séminaire dont la 
tenue est prévue pour le second semestre 2021.

La ministre tient à travailler à la stabilisation et à la 
reconnaissance de l’équipe des experts du vécu, et à 
étendre leur champ d’action dans d’autres organisa-
tions dont les CPAS. Elle ne manquera pas, avec mon 
cabinet, à faire appel à leur expertise et encourage tous 
les organismes et différents niveaux de pouvoir à les 
solliciter en la matière.
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De minister zal erop toezien dat haar armoedebestrij-
dingsbeleid inzonderheid tegemoetkomt aan de behoeften 
van bepaalde doelgroepen, onder meer kinderen en 
eenoudergezinnen.

Almaar meer kinderen in België leven in armoede, 
en dat is onaanvaardbaar. Wij moeten hen steunen en 
voorkomen dat armoede overgaat van de ene generatie 
op de andere.

De jongeren, die nauwelijks in beeld komen, lijden 
enorm onder de crisis. Niet alleen moeten zij hun school 
missen, ook hun sociale contacten, vrijetijdsbesteding 
enzovoort vallen weg. De generatie van deze kinderen 
en jongeren mag niet worden opgeofferd. De minister 
is daarom van plan te werken aan concrete en geco-
ordineerde acties ter bestrijding van kinderarmoede.

Ter zake kunnen trouwens ook de OCMW’s een 
grotere rol spelen.

De beginselen van de Europese kindgarantie in het 
kader van de Europese pijler van sociale rechten zullen 
in dat verband ongetwijfeld een belangrijke leidraad zijn.

Daarnaast zal de administratie begin 2021 de eind-
conclusies van de KPMG-studie “Werking van lokale 
overlegplatformen voor de preventie en opsporing van 
kinderarmoede” analyseren. Er wordt ook onderzocht 
wat de inspirerende praktijken zijn om problemen tijdig 
op te sporen en kinderen en hun gezin te ondersteunen.

Hetzelfde geldt voor eenoudergezinnen, waarvan het 
merendeel vrouwen betreft. Het is bekend dat vrouwen in 
het bijzonder worden getroffen door onrechtvaardigheden 
en bestaansonzekerheid (lagere lonen en pensioenen, 
deeltijdwerk vanwege de opvoeding van kinderen, dis-
criminatie, geweld enzovoort). Het is duidelijk dat ze 
gesteund moeten worden en dat acties op maat moeten 
worden uitgewerkt.

Het MIRIAM-project, dat zijn sporen heeft verdiend, 

is een voorbeeld daarvan. Een aantal OCMW’s heeft 
steun gekregen bij de uitbouw van dit project, dat de 
mogelijkheid biedt een jaar lang, via een casemana-
ger, alleenstaande moeders intensief te begeleiden in 
verschillende aspecten van hun leven als moeder, maar 
ook als vrouw, met het oog op hun empowerment en hun 
persoonlijke en collectieve ontplooiing. Een derde editie 
van dit project zal tot eind juni 2021 bij zes OCMW’s 
lopen. De minister zal de mogelijkheden onderzoeken 
om dit initiatief uit te rollen en structureler te maken.

Elle veillera à ce que sa politique en matière de lutte 
contre la pauvreté rencontre plus spécifiquement les 
besoins de certains groupes cibles, et de citer les enfants 
et les familles monoparentales.

La pauvreté touche de plus en plus d’enfants en 
Belgique, ce qui est inacceptable. Nous devons les sou-
tenir et lutter contre la reproduction intergénérationnelle 
de la pauvreté.

La jeunesse, quelque peu invisibilisée, souffre énor-
mément de la crise. En terme de décrochage scolaire 
mais aussi de rupture des liens sociaux, des loisirs, … 
ces enfants, ces jeunes ne peuvent être une génération 
sacrifiée. La ministre entend donc travailler à des actions 
concrètes et concertées en matière de lutte contre la 
pauvreté infantile.

Le rôle des CPAS peut d’ailleurs être valorisé en la 
matière.

Les principes de la Garantie européenne pour les 
enfants dans le cadre du Socle européen des droits 
sociaux constitueront sans aucun doute un guide impor-
tant à cet égard.

En outre, l’administration analysera les conclusions 
finales de l’étude de KPMG “Mesure de l’effet des pla-
teformes de concertation locales dans la lutte contre 
la pauvreté des familles” – début 2021 – et examinera 
quelles sont les pratiques inspirantes pour détecter à 
temps les situations problématiques et venir en aide aux 
enfants et à leurs familles.

Cela vaut également pour les familles monoparentales, 
qui concernent essentiellement les femmes. Comme nous 
le savons, les femmes sont particulièrement touchées 
par les injustices et la précarité (salaires et pensions plus 
faibles, travail à temps partiel pour veiller à l’éducation 
des enfants, discrimination, violence, etc.). Il est évident 
qu’elles doivent être soutenues et que nous devons 
développer des mesures adaptées.

Le projet MIRIAM, qui a fait ses preuves, est un 
exemple en la matière. Plusieurs CPAS ont été soutenus 
pour la mise en place de ce projet qui permet d’accom-
pagner intensivement durant un an, via un case manager, 
des mères célibataires dans différents aspects de leur 
vie de maman mais aussi de femme en vue de leur 
autonomisation, épanouissement personnel et collectif. 
Une troisième édition de ce projet se déroule jusqu’à la 
fin juin 2021 dans six CPAS. La ministre examinera les 
possibilités de déployer et de rendre plus structurelle 
cette initiative.
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De aandacht van de minister zal ook uitgaan naar 
onze senioren, die tijdens deze crisis een zware tol 
betalen op het vlak van gezondheid, sociaal isolement 
enzovoort. De opwaardering van de IGO en van de 
minimumpensioenen in het kader van haar andere be-
voegdheid (die van Pensioenen) zal er met name toe 
bijdragen dat zij als gepensioneerden een waardig leven 
kunnen leiden. Dat volstaat echter niet. Die doelgroep 
lijdt fors onder het isolement, dat nog wordt verergerd 
door deze lockdown-periode. Ondanks de bestaande 
lokale initiatieven zal de minister de OCMW’s er in de 
komende weken toe aanzetten voluntaristische acties 
voor onze senioren uit te werken.

Tevens moet het vraagstuk van de extreme armoede 
en van de schrijnendste vorm daarvan – namelijk dak-
loosheid – worden aangepakt. Het aantal daklozen in 
België is de afgelopen jaren alleen maar toegenomen. 
Dat mag echter daarom nog geen vaste prik worden. 
Om dat probleem uit te bannen, mogen wij ons niet be-

perken tot noodoplossingen, hoe noodzakelijk die ook 
zijn. Wij moeten werk maken van structurele oplossingen 
via vormen van duurzaam en begeleid wonen, van het 
type Housing First.

Het Housing First Lab dat binnen de administratie 
is opgezet, organiseert de ondersteuning, bevordering 
en ontwikkeling van dat model in België. Momenteel 
voert deze structuur in zeven steden een experiment 
uit dat via nieuwe methoden de sociale heraansluiting 
van de gebruikers beoogt. In 2021 is een ontmoeting 
in het veld gepland.

Met betrekking tot de steun aan de opvangstructu-
ren die tijdens de winterperiode worden geopend, zal 

de minister erop toezien dat de begeleidingstrajecten 
intenser worden geïmplementeerd.

Het lijkt van fundamenteel belang dat deze sociale 
noodvoorzieningen deel uitmaken van een oplossing 
voor het daklozenprobleem en dat zij niet alleen een 
manier zijn om het daklozenprobleem te beheren.

Er zal voorrang worden gegeven aan psycho-medisch-
sociale begeleiding. Gelet op de beperkingen inzake het 
vrije verkeer op de openbare weg zullen de daklozen 
het de komende maanden nog moeilijker krijgen. Nauw 
overleg en nauwe samenwerking tussen actoren in het 
veld en de gewestelijke en lokale overheden is een ab-
solute noodzaak, alsook een prioriteit op korte termijn.

In het kader van de daklozenhulp is ook de toegang 
tot een referentieadres een prioriteit.

L’attention de la ministre se portera aussi sur nos 
aînés, qui paient un lourd tribut durant cette crise, en 
termes de santé, d’isolement social… La revalorisation 
de la GRAPA et des pensions minimums sous son autre 
casquette (Pensions) contribuera notamment à leur 
permettre de mener une retraite digne. Mais ce n’est 
pas suffisant. Ce public souffre particulièrement de 
l’isolement, renforcé par cette période de confinement. 
Même si des initiatives locales existent, la ministre incitera 
dans les prochaines semaines les CPAS à développer 
des actions volontaristes à l’égards de nos ainés.

Il faut aussi s’attaquer à la problématique de la grande 
pauvreté et à sa forme de pauvreté la plus dure, le sans-
abrisme. Le nombre de personnes sans-abri n’a fait que 
croître ces dernières années en Belgique. Cela ne doit 
pas devenir pour autant une donnée intangible. Pour 
en sortir, nous ne pouvons-nous limiter aux solutions 

d’urgence, nécessaires bien entendu. Nous devons 
travailler à des solutions structurelles via des formes 
d’habitats durable et accompagné, type housing first.

Le housing first lab fonctionnant au sein de l’admi-
nistration organise le soutien, la promotion et le déve-
loppement de ce modèle en Belgique. Actuellement, 
cette structure conduit une expérimentation dans sept 
villes visant la ré-affiliation sociale des usagers via de 
nouvelles méthodologies. Une rencontre est prévue sur 
le terrain dès 2021.

En ce qui concerne le soutien aux structures d’accueil 
organisées pendant la période hivernale, la ministre 

veillera à ce que la logique d’implémentation de trajets 
d’accompagnement soit renforcée.

Il semble fondamental que ces dispositifs d’urgence 
sociale s’inscrivent dans une finalité de solution du sans-
abrisme, et non uniquement de gestion du sans-abrisme.

La priorité sera donnée à l’accompagnement psycho-
médicosocial. Vu les restrictions prises en matière de 
circulation libre sur la voie publique, le public sans-abri 
sera encore plus vulnérable ces prochains mois. Une 
concertation et une collaboration étroites entre acteurs 
de terrain tout comme les autorités régionales et locales 
est une nécessité absolue, de même qu’une priorité à 
court terme.

Dans le cadre de l’aide aux personnes sans-abri, 
l’accès à une adresse de référence est aussi une priorité.
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De Roma zijn een heterogene groep die vaak is 
blootgesteld aan armoede, sociale uitsluiting en discri-
minatie. Daarom heeft de Europese Commissie op 7 ok-
tober 2020 haar nieuwe tienjarenplan ter ondersteuning 
van de Roma in de EU goedgekeurd. Samen met haar 
ambtgenoten van de gemeenschappen zal de minister 
erop toezien dat dit Europees kader wordt uitgevoerd 
tijdens de Interministeriële conferentie over grootste-
denbeleid, maatschappelijke integratie en huisvesting.

Er moet worden voortgebouwd op onze verworven-
heden, onze structuren, maar ook innovatie is vereist. 
Samen met de POD Maatschappelijke Integratie en de 
waardevolle steun van de Nationale Loterij wil de minis-
ter oproepen doen voor projecten rond sociale inclusie, 
armoedebestrijding en sociale innovatie, in het bijzonder 
in de strijd tegen dakloosheid. Ze zal een beroep doen 
op haar ambtgenoot belast met de Nationale Loterij om 
een vruchtbare samenwerking op te zetten.

Samen met de gesprekspartners van de gemeen-
schappen zal de minister projecten ondersteunen die 
durven te innoveren en die via nieuwe methodes inspelen 
op maatschappelijke behoeftes. De oprichting van een 
laboratorium voor sociale innovatie in de administratie 
is gepland voor de eerste helft van 2021. De voorbe-
reidende werkzaamheden moeten vóór het einde van 
dit jaar starten.

België zal in 2024 trouwens het voorzitterschap van 
de Raad van de Europese Unie opnemen. Tegen dan 
moet ons land een voorbeeld en een drijvende kracht 
zijn. De minister zal dus toezien op de oprichting van de 
Europese pijler van sociale rechten, die is aangekondigd 
voor het voorjaar van 2021. Daarbij zal bijzondere aan-

dacht gaan naar initiatieven inzake het minimuminkomen, 
de kindgarantie en de aanpak van dakloosheid.

B. Personen met een handicap

Personen met een handicap vormen een van de 
meest kwetsbare groepen van ons land. Bijna een 
kwart van hen loopt het risico in armoede te verzeilen; 
dat risico is dubbel zo hoog als voor de rest van de be-
volking. Personen met een handicap kijken bovendien 

nog tegen tal van obstakels aan, waardoor ze niet ten 
volle aan de samenleving kunnen deelnemen. Doordat 
de bevoegdheden die op hen betrekking hebben vaak 
versnipperd zijn, is het bovendien niet makkelijk die 
problemen weg te werken.

Het beleid van de minister zal zijn gebaseerd op drie 
pijlers:

Les Roms constituent un groupe hétérogène souvent 
exposé à la pauvreté, à l’exclusion sociale et à la discri-
mination. C’est pourquoi la Commission européenne a 
adopté le 7 octobre 2020 son nouveau plan décennal 
de soutien aux Roms dans l’UE. La ministre veillera 
avec ses collègues des Communautés à la mise en 
œuvre de ce Cadre européen lors de la Conférence 
interministérielle Politique des grandes villes, Intégration 
sociale et Logement.

Nous devons poursuivre sur nos acquis, nos structures. 
Mais nous devons également innover. Avec l’administra-
tion, le SPP Intégration sociale et le précieux concours de 
la Loterie nationale, la ministre entend lancer des appels 
à projets relatifs à l’inclusion sociale et à la lutte contre 
la pauvreté ainsi qu’à l’innovation sociale dans la lutte 
contre le sans-abrisme. Elle interpellera son collègue 
en charge de la Loterie Nationale afin d’entamer une 
collaboration fructueuse.

Avec les interlocuteurs et partenaires, la ministre 
apportera son soutien aux approches osant l’innova-
tion en vue de répondre aux besoins sociaux par des 
méthodologies novatrices. La création d’un Laboratoire 
d’innovation sociale au sein de l’administration est 
prévue dans le courant du premier semestre 2021. Les 
travaux préparatoires devraient commencer avant la fin 
de cette année.

Pour rappel, la Belgique assurera la présidence du 
Conseil de l’Union européen en 2024. D’ici là, nous 
avons un rôle à jouer en matière d’exemplarité, de 
moteur aussi. La ministre veillera donc à la mise en 
place du plan du socle européen des droits sociaux 
annoncé pour le printemps 2021, avec une attention 

renforcée pour les initiatives qui concernent le revenu 
minimum, la garantie pour les enfants et la lutte contre 
le sans-abrisme.

B. Personnes handicapées

Les personnes handicapées constituent un des groupes 
les plus vulnérables de notre pays. Près d’un quart 
des personnes handicapées sont exposées au risque 
de pauvreté, soit deux fois plus que pour le reste de 
la population. En outre, les personnes handicapées 

se heurtent encore à de nombreux obstacles qui les 
empêchent de participer pleinement à la société. Le 
fait que les compétences les concernant soient souvent 
divisées implique en outre que leurs difficultés ne sont 
pas faciles à résoudre.

La politique de la ministre sera basée sur 3 axes:
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— n de eerste plaats het beleid verbeteren inzake 
de bescherming van personen met een handicap en de 
voordelen verhogen waarop ze recht hebben. Het kan 
niet dat een handicap en armoede nog zo vaak hand 
in hand gaan;

— ten tweede, hun deelname aan de samenleving 
op alle niveaus faciliteren en de vastgestelde obstakels 
wegnemen. Personen met een handicap hebben even-
veel recht op deelname en toegang tot de diensten en 
het sociaal leven in het algemeen als andere personen;

— ten derde, een transversale samenwerking uit-
werken, in de eerste plaats met de personen met een 
handicap zelf en met de verenigingen die hen verte-
genwoordigen. Men zal niets doen voor personen met 
een handicap, zonder hen. Bovendien zal de minister 
ook transversaal over bevoegdheidsdomeinen heen 
samenwerken met de ministers met wie zij bepaalde 
bevoegdheden deelt, alsook met de deelstaten. Het gaat 
niet op dat bestaande structuren de levenskwaliteit van 
personen met een handicap belemmeren.

De minister gaat dieper in op elk van deze drie as-
pecten en geeft uitleg over de acties die ze concreet 
zal ondernemen.

Ten eerste, in verband met het verbeteren van de 
bescherming van het uitkeringsstelsel.

Een van de prioritaire eisen is uiteraard dat de betrok-
kenen over een toereikend inkomen beschikken om een 
waardig leven te leiden. De eerste maatregelen die de 
minister sinds haar aantreden heeft genomen, moeten 
dan ook in die zin worden opgevat; ze hebben immers 
betrekking op de verhoging van de uitkeringen voor 
personen met een handicap.

Over de hele regeerperiode zal de inkomensver-
vangende tegemoetkoming (IVT) worden verhoogd 
met 22,25 %. Die verhoging is volledig in overeenstem-
ming met de wettelijke regelingen inzake indexering 
en welvaartvastheid. Concreet betekent dit dat de IVT 
van een alleenstaande tussen 2021 en 2024 zal stijgen 
met 200 euro per maand.

Voorts zal de “prijs van de liefde” vanaf 1 janua-
ri 2021 eindelijk volledig worden afgeschaft. Dat is een 
historische stap vooruit. De minister herinnert eraan 
dat de persoon met een handicap een integratietege-
moetkoming krijgt om tegemoet te komen aan de extra 
kosten als gevolg van diens verminderde autonomie. 
Het bedrag ervan hing tot dusver af van de samenle-
vingsvorm waarvoor de betrokkene koos. Op grond 
van de huidige wetgeving wordt dat bedrag immers 

— Tout d’abord, améliorer la politique de protection 
des personnes handicapées et augmenter sensiblement 
les avantages dont elles bénéficient. Il est inacceptable 
que le handicap et la pauvreté aillent encore si souvent 
de pair.

— deuxièmement, faciliter leur participation à la société 
à tous les niveaux et supprimer les obstacles identifiés. 
Les personnes handicapées sont des personnes qui ont 
le même droit à la participation et à l’accès aux services 
et à la vie sociale en général que les autres personnes!

— troisièmement, développer la collaboration trans-
versale, et avant tout directement avec les personnes 
handicapées et les associations qui les représentent. Sans 
elles, rien ne sera fait pour les personnes handicapées. 
En outre, la ministre coopérera également de manière 
transversale par-delà les domaines de compétence, 
avec les ministres avec lesquels elle partage certaines 
compétences ainsi qu’avec les entités fédérées. Les 
structures existantes ne peuvent pas être un obstacle 
à la qualité de vie des personnes handicapées.

La ministre développe chacun de ces trois aspects et 
explique les mesures concrètes qu’elle prendra.

Premièrement, en ce qui concerne l’amélioration de 
la protection du régime d’allocations.

Une des demandes prioritaires est évidemment de 
disposer de revenus suffisants pour mener une vie digne. 
C’est bien en ce sens que les premières mesures prises 
depuis l’entrée en fonction de la ministre concernent la 
revalorisation des allocations destinées aux personnes 
handicapées.

Ainsi, sur toute la durée de la législature, l’ARR (allo-
cation de revenu de remplacement) sera augmentée 
de 22,25 %, cette augmentation intègre le respect com-
plet des mécanisme légaux d’indexation et de liaison 
au bien-être. Concrètement, un isolé verra son ARR 
augmenter de 200euros par mois entre 2021 et 2024!

De même, et c’est une avancée historique, le “prix de 
l’amour” sera enfin intégralement supprimé et ce dès 
le 1er janvier 2021. Pour rappel, l’allocation d’intégra-
tion est octroyée à la personne handicapée pour faire 
face aux frais supplémentaires liées à la diminution de 
son autonomie. Le montant de l’AI dépendait jusqu’à 
présent des choix de vie de la personne. La législation 
actuelle prévoit effectivement que le montant soit réduit 
en fonction notamment des revenus du conjoint, de la 
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verminderd naargelang van (onder meer) het inkomen 
van de levenspartner van de betrokkene. Het is echter 
niet normaal dat iemand wordt bestraft wegens zijn 
keuzes op liefdesvlak.

Een gelijkaardige fundamentele ingreep zal van toe-
passing zijn vanaf 2021, namelijk de terugdringing van 
de weerslag van de “prijs van werk”. Dat houdt in dat 
een groter deel van de inkomsten van de persoon met 
een handicap uit arbeid of uit een uitkering (werkloos-
heid, ziekenfonds enzovoort) buiten beschouwing blijft 
en dat die inkomsten dus minder zwaar zullen wegen 
op het bedrag van de integratietegemoetkoming. Ook 
dat is een significante stap vooruit, want de persoonlijke 
keuzes van de rechthebbenden zullen minder zware 
gevolgen hebben voor de rechten en de “voordelen” 
die voortvloeien uit een niet-gekozen situatie, met name 
een handicap.

Voor de afschaffing van de “prijs van de liefde” en 
de vermindering van de impact van “de prijs van werk” 
wordt 31 miljoen euro uitgetrokken.

Indien het Parlement het wetsontwerp aanneemt dat 
binnenkort zal worden ingediend, zal tot slot vanaf 2021 de 
minimumleeftijd om uitkeringen te ontvangen, worden 
verlaagd van 21 naar 18 jaar. Dat gaat gepaard met een 
budgettaire inspanning van 52,6 miljoen euro.

Ter aanvulling van de in het regeerakkoord vermelde 
maatregelen betreffende de automatische toekenning 
van de rechten zal de minister, zoals reeds aangegeven, 
andersoortige maatregelen onderzoeken, zoals de au-
tomatische opsporing van eventuele rechthebbenden. 
Die modernisering van de federale instrumenten zal 
alle sociale-uitkeringsgerechtigden ten goede komen.

Een en ander zal tot stand komen in samenwerking 
met het BELMOD-project van de FOD Sociale Zekerheid; 
daarbij wordt bekeken hoe de recentst bijgewerkte 
informatiestromen betreffende de inkomsten uit arbeid 
en de uitkeringen kunnen worden aangewend om de 
mogelijke rechthebbenden sneller op te sporen.

Een handicap leidt uiteraard niet alt i jd tot 
arbeidsongeschiktheid.

Zoals de NHRPH beklemtoont willen veel gehandi-
capten wel werken, maar zullen sommigen van hen nooit 
terecht kunnen op de algemene arbeidsmarkt. Er moet 
rekening worden gehouden met zeer uiteenlopende 
individuele situaties. Het uitkeringssysteem moet de 
personen met een handicap die niet terecht kunnen 
op de arbeidsmarkt, in staat stellen een menswaardig 

conjointe. Il est pourtant anormal qu’une personne soit 
pénalisée en fonction de ses choix affectifs.

Dans le même ordre d’idée, une autre mesure fonda-
mentale s’appliquera dès 2021: la diminution de l’impact 
du “prix du travail”. Cela signifie que les revenus que tire 
la personnes handicapée d’un travail ou d’un complément 
(chômage, mutuelle, …) seront davantage immunisés 
et grèveront donc moins le montant de l’AI. Là encore, 
c’est une avancée significative car les choix personnels 
des bénéficiaires auront moins de répercussions sur 
des droits et des “avantages” découlant d’un non-choix, 
celui du handicap.

La suppression du prix de l’amour et la dimi-
nution du prix du travail représentent un budget 
de 31 millions d’euros.

Enfin, à partir de 2021, si le Parlement approuve 
le projet de loi qui lui sera soumis sous peu, l’âge mi-
nimum pour percevoir des allocations sera abaissé 
de 21 à 18 ans. Cela représente un effort budgétaire 
de 52,6 millions d’euros.

Comme indiqué précédemment, complémentairement 
aux mesures prévues dans l’accord de gouvernement 
relatives à l’automatisation des droits, la ministre exami-
nera d’autres formes de mesures telles que l’identification 
automatique des éventuels titulaires de droits. Cette 
modernisation des outils fédéraux profitera à l’ensemble 
des allocataires sociaux.

Ceci se fera en collaboration avec le projet BELMOD 
du SPF Sécurité sociale, qui étudie comment les flux de 
données les plus actuels sur les revenus du travail et 
les allocations peuvent être utilisés pour identifier plus 
rapidement les titulaires de droits potentiels.

La notion de handicap n’est évidemment pas syno-
nyme d’inaptitude au travail.

Comme le souligne le CSNPH, un grand nombre de 

personnes handicapées veulent travailler, même si c’est 
vrai, certaines ne pourront jamais accéder au marché 
général de l’emploi. Les situations sont variées et doivent 
donc toutes être prises en considérations. Si le système 
d’allocations doit permettre aux personnes handicapées 
qui ne peuvent intégrer le marché de l’emploi de vivre 
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leven te leiden, maar ook de andere mensen met een 
beperking moeten worden ondersteund om te gedijen 
op het werk.

Arbeid mag geen doel op zich zijn, maar kan wel de 
levenskwaliteit verbeteren dankzij de psychologische en 
sociale weldaden die een gezonde en verrijkende baan 
met zich kan brengen. Arbeid is ook een katalysator 
voor sociaal contact.

Naast de verwijdering van inactiviteitsvallen die we 
zullen wegwerken door de prijs van de arbeid te verlagen, 
zal de minister ook samenwerken met de minister van 
Werk om te kijken welke mogelijke pistes er bestaan om 
personen met een handicap makkelijk te laten deelne-
men aan en te integreren op de arbeidsmarkt. Ze dienen 
toegang te krijgen tot een volwaardig sociaal statuut. Dit 
is hun beste sociale bescherming.

In dit verband staat ook het verhogen van de werk-

gelegenheid van personen met een handicap in de 
overheidssector op de agenda.

Ui t  het   jaar vers lag  2018  van de BCAPH 
(Begeleidingscommissie voor de aanwerving van per-
sonen met een handicap in het federaal openbaar ambt) 
blijkt dat het aandeel van de personeelsleden met een 
handicap binnen het federaal openbaar ambt 1,25 % 
bedraagt, ondanks de diverse bepalingen ter aanmoedi-
ging van de indienstneming van die personencategorie 
in de overheidsinstellingen. De arbeidsparticipatie ter 
zake blijft structureel onder het quotum van 3 %.

Teneinde de omstandigheden te creëren om de inscha-
keling van personen met een handicap in het federale 
openbaar ambt te bevorderen, moet krachtdadig worden 
opgetreden, met name via indienstneming en via de 
aanpassing van de werkomgeving. Teneinde zicht te 
krijgen op de weerslag van die maatregelen, is het nodig 
te beschikken over een doeltreffend en helder follow-
upsysteem. De minister heeft al contact gelegd met de 
BCAPH om denksporen voor verbetering te verkennen 
en zal daartoe ook samenwerken met de minister van 
Ambtenarenzaken en Overheidsbedrijven.

Het regeerakkoord beoogt tevens het opstarten van 

een zelfstandige activiteit te vergemakkelijken, want 
ook personen met een handicap willen ondernemen. 
Momenteel is het niet mogelijk een uitkering te combi-
neren met de uitoefening van een (deeltijdse) activiteit 
als zelfstandige. Die mogelijkheid zal tijdens deze re-
geerperiode worden onderzocht.

dignement, les autres doivent quant à elles être soute-
nues pour s’épanouir dans le travail.

Le travail n’est peut-être pas une fin en soi mais peut 
être le moteur d’une meilleure qualité de vie, grâce aux 
bénéfices psychologiques et sociaux que peut procurer 
un emploi sain et épanouissant. Le travail représente 
aussi un outil de socialisation.

Outre la suppression des pièges à l’inactivité que le 
gouvernement éliminera en réduisant le prix du travail, 

la ministre collaborera également avec le ministre de 
l’Emploi pour examiner quelles sont les possibilités de 
faciliter la participation et l’intégration des personnes 
handicapées au marché du travail. Elles doivent avoir 
accès à un statut social à part entière. C’est leur meil-
leure protection sociale.

Dans ce contexte, l’augmentation de l’emploi des 

personnes handicapées dans le secteur public est 
également à l’ordre du jour.

Le rapport annuel 2018 de la CARPH (Commission 
d’accompagnement pour le recrutement de personnes 
avec un handicap dans la fonction publique fédérale) 
montre que le taux d’emploi des employés avec un 
handicap au sein de l’administration fédérale s’élève 
à 1,25 %, et ce malgré diverses dispositions visant à 
encourager le recrutement de personnes handicapées 
dans la fonction publique. Le taux d’emploi reste struc-
turellement inférieur au quota de 3 %.

Un engagement fort est nécessaire pour mettre en 
œuvre les conditions qui favoriseront l’intégration des 
personnes handicapées dans la fonction publique fédé-
rale, notamment par le recrutement et l’aménagement 
du lieu de travail. Afin de contrôler l’impact des mesures, 
il est nécessaire de disposer d’un système de suivi effi-
cace et clair. La ministre a déjà pris des contacts avec 
la CARPH pour explorer des pistes d’amélioration et 
travaillera avec la ministre de la Fonction publique et 
des entreprises publiques à cette fin.

L’accord de gouvernement prévoit aussi de faciliter le 

lancement d’une activité indépendante: les personnes 
handicapées veulent aussi entreprendre. Pour l’instant 
la combinaison d’une prestation avec l’exercice d’une 
activité indépendante (à temps partiel) n’est pas possible. 
Cette possibilité sera examinée pendant cet législature.



211578/039DOC 55

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Voorts zal het ondernemerschap worden onder-
steund door specifiek voor die doelgroep de financiële 
drempels voor toetreding tot het sociaal statuut van de 
zelfstandigen te verlagen.

De minister zal op dat project toezien, in nauwe sa-
menwerking met haar ambtgenoot die bevoegd is voor 
zelfstandigen.

Modernisering van de DG Personen met een 

handicap (DGHAN)

De minister wil de kwaliteit van de door de DGHAN 
uitgevoerde evaluaties van handicaps verbeteren. Die 
zullen meer multidisciplinair verlopen; dat was trouwens 
een van de speerpunten in het regeerakkoord.

Die multidisciplinaire aanpak strookt niet alleen veel 
beter met de moderne visie op handicaps, maar biedt 
in de praktijk ook het voordeel diverse expertises (van 
de arts, de paramedische zorgverlener, de maatschap-
pelijk werker) te combineren, waardoor men meer inzicht 
krijgt in de vaak complexe situaties van de personen met 
een handicap en waardoor met die situaties ook beter 
rekening kan worden gehouden. Dankzij het gebruik 
van meervoudige expertise zal meer aandacht kunnen 
worden besteed aan een aantal aspecten waarmee de 
gehandicapten worden geconfronteerd en waarmee 
thans onvoldoende rekening wordt gehouden.

Momenteel loopt er een proefproject om paramedici en 
verpleegkundigen als assistenten in het evaluatieproces 
in te schakelen. Op basis van de bevindingen ter zake 
zullen het regelgevingskader, de evaluatieprocedures 
en de aan de evaluatie toegewezen middelen worden 
aangepast.

Eveneens met het oog op die modernisering van de 
wetgeving zal de minister haar administratieve diensten 
verzoeken de volledige wet van 1987 te evalueren. 
Denksporen voor verbeteringen zijn duidelijk noodzake-
lijk, en ook de sector is daar in het bijzonder vragende 
partij voor.

Tot slot zal het actieplan van de DGHAN, zoals het 
regeerakkoord aangeeft, in 2021 worden voortgezet en 
met het oog daarop worden bijgesteld.

Een belangrijk aspect van die taak zal zijn ervoor 
te zorgen dat de initiatieven in dit plan in grotere mate 
gebaseerd zijn op de ervaringen van de mensen en op 
de aanbevelingen van de representatieve organisaties.

Par ailleurs, l’esprit d’entreprise peut être soutenu, en 
abaissant spécifiquement pour ce groupe les conditions 
financières d’accès au statut social des indépendants.

La ministre veillera à ce chantier en bonne intelligence 
avec son collègue en charge des indépendants.

Modernisation de la DG Personnes handicapées 

(DGHAN)

L’objectif de la ministre est d’améliorer la qualité des 
évaluations du handicap effectuées par la DGHAN. À cet 
égard, le renforcement du caractère multidisciplinaire de 
celles-ci, tel que prévu dans l’accord de gouvernement, 
est un enjeu majeur.

En effet, cette approche multidisciplinaire est non seu-
lement beaucoup plus conforme avec la vision moderne 
du handicap mais de façon pratique, elle présente aussi 
l’avantage de combiner différentes expertises (médecin, 
paramédical, travailleur social) permettant d’appréhender 
et de mieux prendre en compte les situations souvent 
complexes vécues par les personnes handicapées. 
L’utilisation d’une expertise plurielle permettra d’accorder 
plus d’attention à un certain nombre d’éléments tels que 
vécus par les personnes handicapées et qui ne le sont 
pas actuellement suffisamment pris en compte.

À l’heure actuelle, un projet pilote visant à introduire 
du personnel paramédical et des infirmiers en tant 
qu’assistants dans le processus d’évaluation est en 
cours. Sur base des enseignements de ce dernier, le 
cadre réglementaire, les procédures d’évaluation ainsi 
que les ressources affectées aux évaluations seront 
adaptés.

Toujours dans cette idée de modernisation de la 
législation, la ministre demandera à son administration 
une évaluation complète de la loi de 1987. Des pistes 
d’amélioration sont clairement nécessaires et c’est aussi 
une demande majeure du secteur.

Enfin, comme mentionné dans l’accord de gouver-
nement, le plan d’action de la DGHAN sera poursuivi 
en 2021 et affiné dans cette perspective.

Un des aspects essentiels de ce travail visera à 
s’assurer que les initiatives contenues dans ce plan 
soient davantage ancrées dans le vécu des personnes 
ainsi que sur les recommandations des organisations 
représentatives.
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De minister zal nauwlettend toezien op de succesvolle 
tenuitvoerlegging van dat actieplan. De vertegenwoor-
digers van de gebruikers, met inbegrip van de NHRPH, 
zullen in dat verband regelmatig worden geraadpleegd.

Daarenboven zal de minister van dichtbij de voortgang 
volgen van een groot project met het oog op de moder-
nisering van de tegemoetkomingen, meer bepaald het 
TRIA-project, met betrekking tot de vervanging van het 
informaticasysteem. Gezien de belangen die op het spel 
staan, moet de voortgang absoluut worden opgevolgd.

Universele toegankelijkheid

Vandaag verklaart één op zes burgers van vijftien jaar 
of ouder beperkt te zijn in zijn dagelijkse activiteiten als 
gevolg van een handicap of ziekte. Dit aantal zal naar 
verwachting toenemen naarmate de Belgische bevol-
king veroudert. Een groeiende groep burgers wordt nog 
steeds geconfronteerd met obstakels die hun dagelijkse 

activiteiten beperken. Denk naar aan routineactiviteiten 
die de meesten van ons als vanzelfsprekend beschou-
wen. Deze obstakels kunnen fysiek zijn (bijvoorbeeld 
gebouwen zonder hellingen), elektronisch (bijvoorbeeld 
websites waarop mensen met een visuele beperking niet 
kunnen navigeren) of gedragsgerelateerd (bijvoorbeeld 
misverstanden over wat mensen met een handicap wel 
en niet kunnen).

De toegankelijkheid van gebouwen, van openbare 
diensten, van digitale omgevingen en van diensten en 
producten verhoogt de zelfstandigheid van de personen 
met een handicap en reduceert de nood aan bijzondere 
aanpassingen. Hier staat dus veel op het spel.

In samenspraak met de bevoegde federale ministers 
zal de minister een actieplan inzake universele toegan-
kelijkheid lanceren, waarbij een structurele toegankelijk-
heid van de openbare ruimte en de overheidsdiensten 
het einddoel is.

Deze regering verbindt zich ertoe de elektronische 
overheid verder uit te bouwen. Tegelijkertijd wil zij waar-
borgen dat de openbare dienstverlening voor iedereen 
toegankelijk blijft, ook voor de burgers met minder digi-
tale vaardigheden, een laag inkomen of een beperking.

In dit plan zal de aandacht dus ook uitgaan naar de 
digitale kloof en naar de groepen van de bevolking die 
geen toegang hebben tot het internet. De minister zal er 
tevens op toezien dat de toegang tot de basisbankdien-
sten geen dode letter blijft voor de kwetsbare groepen. 
Zij hebben een aangepaste dienstverlening nodig.

La ministre portera une attention forte sur la bonne 
réalisation de ce plan d’action. Les représentants des 
usagers dont le CSNPH seront régulièrement consultés 
à cet égard.

En outre, la ministre suivra de près l’évolution du 
grand “chantier” pour la modernisation des allocations 
à savoir le projet TRIA concernant le remplacement 
du système informatique. L’enjeu est conséquent et un 
monitoring précis de son état d’avancement est abso-
lument nécessaire.

Accès universel

Aujourd’hui, un citoyen sur six âgé de 15 ans ou plus 
déclare être limité dans ses activités quotidiennes à la 
suite d’un handicap ou d’une maladie. Cette proportion 
devrait augmenter à mesure que la population belge 
vieillit. Un groupe croissant de citoyens reste confronté 
à des obstacles qui limitent leurs activités quotidiennes. 

On peut songer aux activités routinières que la plupart 
d’entre nous tenons pour acquises. Ces obstacles peuvent 
être physiques (par exemple, un édifice sans rampes), 
électroniques (par exemple, des sites internet dans 
lesquels les personnes ayant une déficience visuelle 
ne peuvent pas naviguer) ou comportementaux (par 
exemple, les malentendus quant à ce que les personnes 
handicapées peuvent et ne peuvent pas faire).

L’accessibilité des bâtiments, des services publics, 
des environnements numériques, des services et des 
produits accroît l’indépendance des personnes handi-
capées et réduit la nécessité d’adaptations particulières. 
C’est donc un enjeu majeur!

En concertation avec les ministres fédéraux compé-
tents, la ministre lancera un plan d’action sur l’acces-
sibilité universelle, dont le but ultime est l’accessibilité 
structurelle de l’espace et des services publics.

Ce gouvernement s’est engagé à poursuivre le déve-
loppement de l’administration en ligne. Dans le même 
temps, nous voulons garantir que les services publics 
restent accessibles à tous, y compris aux citoyens ayant 
moins de compétences numériques, de faibles revenus 

ou un handicap.

Dans ce plan, le gouvernement accordera donc éga-
lement une attention particulière à la fracture numérique 
et aux groupes de la population qui n’ont pas accès à 
internet. La ministre veillera également à ce que l’accès 
aux services bancaires de base ne reste pas lettre 
morte pour les groupes vulnérables. Ils ont besoin de 
services adaptés.
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De regering wil voorts extra investeren in het spoor. 
De investeringen zullen zich toespitsen op de toegan-
kelijkheid van treinen en perrons. De minister zal erop 
toezien dat de nieuwe treinstellen die de NMBS aankoopt, 
toegankelijk zijn voor personen met een handicap.

Tevens zal zij ervoor zorgen dat ons land de Europese 
richtlijn betreffende de toegankelijkheidsvoorschriften 
voor producten en diensten omzet in nationaal recht. 
Daartoe zal zij met de betrokken ministers een actieplan 
opstellen dat objectieve doelstellingen bepaalt en dat 
een monitoring van de uitvoering ervan mogelijk maakt.

Deelname aan cultuur en vrijetijdsactiviteiten zijn 
een belangrijk deel van ons maatschappelijk leven. De 
Europese kaart voor personen met een handicap (EDC) 
werd in november 2017 ingevoerd; sindsdien werden 
in België meer dan 80 000 exemplaren van deze kaart 
uitgegeven, die de toegang tot de sport-, vrijetijds- en 
culturele sector wil bevorderen.

De minister is van plan de actoren in de voormelde 
sectoren te mobiliseren om het aantal partners te ver-
groten. Een van de prioriteiten is ook de verbetering 
van de ergonomie en van het praktisch gebruik van de 
EDC-website.

Ook de parkeerkaart bevordert de deelname aan 
het maatschappelijk leven. Ze biedt personen met een 
handicap de mogelijkheid op bepaalde voorbehouden 
plaatsen te parkeren, dicht bij de ingang van winkels, 
of op makkelijk te bereiken plaatsen.

Helaas gebeurt het nog al te vaak dat de voorbehouden 
blauwe parkeerplaatsen zijn ingenomen door iemand 
die misbruik maakt van die parkeerkaart.

De minister zal op het correcte gebruik van de parkeer-
kaart blijven aansturen door samen met haar diensten 
een aangepast communicatieplan te ontwikkelen. Zij zal 
onderzoek doen naar een meer veralgemeend gebruik 
van de app (Handi2Park) die werd ingevoerd om het 
correcte gebruik van de parkeerkaart makkelijker te 
kunnen controleren en om misbruik ter zake doeltref-

fender aan te pakken.

Transversaliteit

Om al die doelstellingen te verwezenlijken, zal de 
minister te allen tijde vertrouwen op het partnerschap 
en de samenwerking die ze wil bewerkstelligen met de 
representatieve verenigingen van de personen met een 
handicap, de overige ministers en de deelstaten.

Le gouvernement veut également investir davan-
tage dans les chemins de fer. Les investissements se 
concentreront aussi sur l’accessibilité des trains et des 
quais. La ministre veillera à ce que le nouveau maté-
riel ferroviaire acheté par la SNCB soit accessible aux 
personnes handicapées.

Elle veillera également à ce que la transposition belge 
de la directive européenne relative aux exigences en 
matière d’accessibilité applicable aux produits et services 
soit respectée. À cette fin, elle établira avec les ministres 
concernés un plan d’action qui déterminera des finalités 
objectives et permettra d’en contrôler l’exécution.

La participation à la culture et aux loisirs est une partie 
importante de notre vie sociale. La Carte européenne 
du handicap (EDC) a été lancée en novembre 2017 et 
depuis lors, plus de 80 000 exemplaires de cette carte, 
qui vise à promouvoir l’accès au secteur des sports, 
des loisirs et de la culture, ont été délivrés en Belgique.

La ministre entend mobiliser les acteurs des secteurs 
précités pour augmenter le nombre de partenaires. Une 
amélioration du site internet de l’EDC est également une 
priorité afin d’améliorer son ergonomie et son usage 
pratique pour le public.

La carte de stationnement favorise également la 
participation à la vie sociale. Elle permet aux personnes 
handicapées de se garer sur certains emplacements 
réservés, à proximité de l’entrée des magasins ou dans 
des endroits facilement accessibles.

Malheureusement, il arrive encore trop souvent que 
les places de parking réservées aux personnes handica-
pées soient occupées par quelqu’un qui fait un mauvais 
usage de cette carte.

La ministre continuera à promouvoir l’utilisation correcte 
de celle-ci en développant un plan de communication 
adapté avec l’administration. Elle examinera une utilisation 
plus généralisée de l’application (Handi2Park) qui a été 
lancée pour faciliter le contrôle de l’utilisation correcte 
des cartes de stationnement ainsi que pour lutter plus 
efficacement contre les abus.

Transversalité

Pour rencontrer tous ces objectifs, la ministre s’ap-
puiera constamment sur le partenariat et la collabora-
tion qu’elle compte construire avec les associations 
représentatives des personnes handicapées, les autres 
ministres et les entités fédérées.
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De Nationale Hoge Raad voor Personen met een 
Handicap (NHRPH) is een belangrijke speler ter zake. 
De minister wil deze vereniging niet alleen nader bij 
haar beleid betrekken, maar wil ook de slagkracht ervan 
uitbreiden, teneinde de op basis van de uitgebrachte 
adviezen genomen maatregelen in samenspraak uit te 
werken. Ze zal erop toezien dat de bestaande middelen 
toereikend zijn en zal bekijken hoe de werking van de 
Raad optimaal kan worden aangescherpt.

Voorts zal de minister ervoor zorgen dat vanaf 2021 het 
federale netwerk van administratieve en politieke con-
tactpunten voor personen met een handicap zich nog 
meer toelegt op de bewustmaking van de administratieve 
diensten en de beleidscellen (kabinetten) betreffende 
de verplichtingen van het VN-verdrag inzake de rechten 
van personen met een handicap op elk beleidsdomein 
en op de ondersteuning bij de tenuitvoerlegging ervan.

Samen met de Nationale Hoge Raad voor Personen 
met een Handicap en in samenspraak met de andere 
regeringsleden zal de minister trouwens een nieuw 
Federaal Actieplan Handicap uitwerken.

Bovendien vond er tijdens de vorige zittingsperiode 
geen interfederaal overleg op IMC-niveau meer plaats. 
Voor het middenveld is het zeer belangrijk dat de inter-
federale beleidsdialoog wordt hervat. In overleg met 
de deelstaten zal de minister het initiatief nemen om 
opnieuw een structureel interfederaal beleidsoverleg 
inzake handicap op te starten.

Tot slot verbindt de minister zich er tegenover de eerste 
minister toe steeds de belangen van personen met een 
handicap te verdedigen en ervoor zorgen dat met hun 
specifieke noden en behoeften steeds rekening wordt 
gehouden bij de beraadslaging over en de uitvoering 
van het algemeen beleid. Te vaak werd vastgesteld dat 
de betrokkenen vergeten worden als ze niet expliciet 
vermeld of gehoord worden.

In dat verband wordt gedacht aan de recente en nog 
steeds actuele COVID-19-crisis. De crisis heeft in veel 
opzichten alle moeilijkheden en ongelijkheden verergerd 
waarmee personen met een handicap te maken krijgen 
en aangetoond hoe kwetsbaar personen met een han-

dicap zijn: ze zijn extra gevoelig voor sociaal isolement 
en voor het risico om in armoede te verzeilen.

Een eerste maatregel die de minister in dit verband 
reeds genomen heeft, is ervoor zorgen dat de IVT-
rechthebbenden een toeslag van 50 euro krijgen bovenop 
hun maandelijkse uitkering. Die premie wordt dus met 
drie maanden verlengd.

Un acteur clé dans les associations, c’est le CSNPH 
(Conseil Supérieur National de Personnes Handicapées). 
Outre son implication, la ministre entend renforcer sa 
capacité d’agir de manière à ce que les avis rendus 
permettent une co-construction des mesures prises. 
Elle veillera à ce que les ressources existantes soient 
suffisantes et verra comment nous pouvons renforcer son 
fonctionnement de la manière la plus optimale possible.

De plus, la ministre fera en sorte qu’à partir de 2021, 
le réseau fédéral de points de contacts administratifs et 
politiques pour le handicap soit davantage activé afin 
de conscientiser encore plus les administrations et les 
cellules stratégiques (cabinets) aux obligations de la 
Convention des Nations Unies relative aux droits des 
personnes handicapées dans chaque domaine politique 
et de les soutenir dans leur mise en œuvre.

Elle lancera d’ailleurs, avec la contribution du Conseil 
supérieur national pour les personnes handicapées et en 
concertation avec les autres membres du gouvernement, 
un nouveau plan d’action fédéral handicap.

De plus, lors de la dernière législature, il n’y avait plus 
de concertation interfédérale au niveau du CIM. La réac-
tivation d’une concertation politique interfédérale est une 
question centrale de la société civile. La ministre prendra 
l’initiative, en concertation avec les entités fédérées, de 
lancer à nouveau une concertation politique structurelle 
interfédérale sur le handicap.

Enfin, la ministre s’engage à défendre systématique-
ment auprès du premier ministre les intérêts des per-
sonnes handicapées et à veiller à ce que leurs besoins 
et exigences spécifiques soient toujours pris en compte 
dans la réflexion et la mise en œuvre de la politique géné-
rale. Trop souvent, on a constaté que, s’ils ne sont pas 
explicitement mentionnés ou entendus, ils sont oubliés.

Il suffit de penser à la crise récente et toujours actuelle 
du COVID-19. À bien des égards, cette crise a exacerbé 
toutes les difficultés et les inégalités auxquelles sont 
confrontées les personnes handicapées et a démontré 
leur vulnérabilité: elles sont particulièrement sensibles 

à l’isolement social et au risque de basculer dans la 
pauvreté.

Une première mesure déjà prise par la ministre à cet 
égard est de veiller à ce que les bénéficiaires de l’ARR 
reçoivent un supplément de 50 euros par rapport à leur 
allocation mensuelle. Cette prime est donc prolongée 
de trois mois.
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Ten tweede registreerde de DG PH tijdens de eerste 
golf van de crisis een daling van het aantal aanvragen 
met meer dan 40 %.

De minister zal erop toezien dat dit tijdens deze tweede 
golf niet opnieuw gebeurt. Daartoe heeft zij al gevraagd 
dat de onder haar bevoegdheid ressorterende diensten 
voor personen met een handicap bereikbaar blijven.

Voorts ziet ze er ook op toe dat het aspect “handicap” 
onverkort in aanmerking wordt genomen in een inclusief 
COVID-19-beleid, zowel bij het crisisbeheer als bij de 
relance. De NHRPH is al betrokken bij de zopas opge-
starte “Task Force Kwetsbare groepen”.

De aanpak van deze noodsituatie toont aan dat de 
minister zich van bij het begin en de regeerperiode lang 
zal laten leiden door drie doelen: een verbetering van 

het beschermingsbeleid van personen met een handi-
cap, hun inclusie en deelname aan de maatschappij 
bevorderen en transversale samenwerkingsverbanden 
opzetten. Ze kijkt uit naar een vruchtbare samenwerking 
met het Parlement in dit verband.

C. Pensioenen

De minister stelt voor de krachthoofdlijnen te over-
lopen van het beleid dat ze in 2021 en in jaren nadien 
beoogt te voeren.

Het sleutelwoord van dit beleid is vertrouwen. 
Vertrouwen is essentieel; dat is waaraan onze pensi-
oenen, gepensioneerden en medeburgers nood hebben.

Het pensioenstelsel is gestoeld op solidariteit tus-
sen de generaties en op het sociaal contract van onze 
democratieën, gesloten tussen de beleidsmakers, de 
sociale partners en de burgers: volgens het aantal 
gewerkte jaren waarin de actieven een deel van hun 

verdienste afdragen en zo bijdragen aan de betaling 
van de pensioenen voor de senioren vandaag, zul-
len ze morgen een vervangingsinkomen toegekend 
krijgen, wanneer ze op hun beurt in de herfst van hun 
leven zijn. Dat is de deal van de sociale zekerheid. De 
minister beoogt die deal na te komen; daartoe verbindt 
zij zich ten aanzien van de Belgische senioren en alle 
burgers van dit land. Daarom moet het vertrouwen dan 
ook worden hersteld.

Vertrouwen in en van alle gesprekspartners

Dit vertrouwen zal collectief moeten zijn; zowel de 
regering als het Parlement zullen het moeten uitdragen 

Deuxièmement, pendant la première vague de la crise 
La DGHAN a enregistré une baisse des demandes de 
plus de 40 %.

La ministre veillera à ce que cela ne se reproduise 
pas lors de cette deuxième vague. Dans ce contexte, 
elle a déjà demandé à ce que les services aux per-
sonnes handicapées relevant de sa compétence restent 
accessibles.

En plus, elle veille aussi à ce que la dimension du 
handicap soit intégralement prise en compte dans une 
politique COVID-19 inclusive, tant en termes de gestion 
de la crise que de relance. Le CNSPH est déjà impli-
qué dans la “Task force Groupes vulnérables” qui vient 
d’être lancée.

Comme l’illustre l’approche de cette urgence, la 
ministre travaillera dès le début et tout au long de la 
législature selon les trois axes proposés: améliorer la 

politique de protection des personnes handicapées, 
promouvoir leur inclusion et leur participation dans la 
société et mettre en place des partenariats transver-
saux. Elle se réjouit d’une coopération fructueuse avec 
le Parlement à cet égard!

C. Pensions

La ministre propose de passer en revue les points 
essentiels de la politique qu’elle compte mener en 2021 et 
dans les années à venir.

Le maître-mot de cette politique est la confiance. La 
confiance sera essentielle, c’est ce dont nous avons 
besoin pour nos pensions, nos pensionné(e)s, nos 
concitoyen(ne)s.

Les pensions représentent la solidarité intergénéra-
tionnelle et le contrat social de nos démocraties, passé 
entre les représentants politiques, les partenaires sociaux 
et les citoyens: en fonction d’années de travail durant 
lesquelles les actifs cotisent et contribuent au paiement 

des pensions des aînés aujourd’hui, un revenu de rem-
placement leur sera octroyé demain, lorsqu’ils seront 
à leur tour à l’automne de leur vie. C’est le deal de la 
sécurité sociale. Ce deal, la ministre entend le respec-
ter, c’est son engagement envers nos seniors, et tous 
les citoyennes et citoyens de ce pays. C’est pour cette 
raison qu’il faut rétablir la confiance.

Confiance pour et par tous les interlocuteurs

Cette confiance devra être collective et le gouverne-
ment comme le Parlement devront la porter et l’alimenter 
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en aanwakkeren, gelet op de uitdagingen. Dat vertrouwen 
moet ontstaan door op een positieve manier samen iets 
op te bouwen, in een uitzonderlijke context van pandemie 
en sociale, economische en klimaatcrisis. Er is geen 
andere keuze. De sociale bescherming en de pensioe-
nen moeten worden aangescherpt door het vertrouwen 
in de overheid; de bevolking moet zien dat de politiek 
en de sociale dialoog daadkrachtig aanwezig zijn om 
de gezamenlijke deal te beschermen en na te komen.

De minister van pensioenen richt haar beleid niet alleen 
op de gepensioneerden. Het pensioen belangt iedereen 
aan. De vaststelling dat jongeren die de school hebben 
verlaten en hun beroepsloopbaan aanvatten met soms 
lange periodes van werkloosheid of van niet-vergoede 
stages, is op zich al een zaak voor het pensioenbeleid.

Het vertrouwen in het pensioenstelsel moet worden 
hersteld, ook dat van de jonge werkenden: er zal geld 
zijn om het pensioen van de jongeren te betalen. Er zal 
een toekomstgericht pensioenbeleid worden gevoerd. 
Het pensioen zal worden beschermd op basis van zowel 
het solidariteits- als het verzekeringsprincipe.

Het spreekt voor zich dat het pensioen financieel 
haalbaar zal moeten zijn. De vergrijzing is op zich een 
positieve zaak; een en ander betekent immers dat we 
dankzij de vooruitgang van de samenleving langer kunnen 
leven. Betekent dit dan echter dat er minder pensioenen 
moeten worden betaald en er dus minder bescherming 
moet worden geboden?

Voor de minister is het antwoord duidelijk: neen. Nog 
steeds leeft bijna een op de vijf gepensioneerden in 
armoede. Er moeten gepaste oplossingen worden uitge-
werkt, maar het vertrouwen mag niet worden aangetast.

Dat vertrouwen heeft betrekking op het pensioenbedrag.

De minister wil in de eerste plaats het vertrouwen 
met betrekking tot dat bedrag herstellen. Het wettelijk 
pensioen vormt de ruggengraat van ons pensioenstelsel. 
Dat pensioen moet voldoende solide zijn om tijdens de 
pensioenperiode een waardig leven te kunnen leiden. 
Het wettelijk pensioen moet de gepensioneerden waar-

borgen dat ze een leven zullen kunnen leiden dat in alle 
opzichten waardig is.

Daarom is de regering meteen tot actie overgegaan 
en heeft ze alle verhogingen waarin het regeerakkoord 
voorziet in de begroting opgenomen. Ze werden door de 
Ministerraad goedgekeurd en zitten nu in de wetgevende 
procedure met het oog op een eerste toepassing ervan 
op 1 januari 2021.

face aux défis qui se posent. Confiance que nous devons 
inspirer en bâtissant ensemble de manière positive dans 
un contexte exceptionnel de pandémie et de crise sociale, 
économique et climatique. Il n’y a pas d’autre choix! Il 
faut renforcer la protection sociale et les pensions par la 
confiance institutionnelle et montrer que la politique et 
le dialogue social sont là, présents, forts, pour protéger 
et faire respecter le deal que nous partageons.

La ministre des pensions ne se préoccupe pas uni-
quement aux pensionnés. La pension, c’est l’affaire de 
tous. Si nous constatons que les jeunes qui sortent de 
l’école commencent leur carrière avec des périodes de 
chômage parfois de longue durée, ou avec des périodes 
de stage non-rémunérées, c’est déjà de la politique des 
pensions.

Nous devons regagner la confiance, aussi des jeunes 
travailler, vis-à-vis du système de pensions: il y aura de 
l’argent pour payer la pension des jeunes. Nous mènerons 
une politique de pensions tournée vers l’avenir. Avec une 
protection de pension à la fois solidaire et assurantielle.

Elle devra être soutenable financièrement, c’est évident. 
Le vieillissement est en soi quelque chose de positif, car 
cela signifie que grâce aux progrès sociétaux, nous pou-
vons vivre plus longtemps. Mais cela veut dire qu’on doit 
payer moins de pensions et donc moins de protection?

Aux yeux de la ministre, c’est clairement non. Presqu’un 
pensionné sur cinq vit toujours en situation de pauvreté. 
Il faut apporter des solutions adéquates aux défis mais 
tout en assurant la confiance.

Confiance par rapport au montant de la pension.

La ministre entend rétablir cette confiance tout d’abord 
par rapport au montant de la pension. La pension légale 
est la colonne vertébrale de notre système de pensions. 
Elle doit être solide pour pouvoir franchir dignement 
la période de pension. La pension légale doit pouvoir 
garantir aux pensionnés une vie en toute dignité.

C’est pourquoi le gouvernement a directement entrepris 
des actes et a inscrit toutes les augmentations qui sont 
prévues dans l’accord de gouvernement. Elles ont été 
approuvées par le Conseil des ministres et poursuivent 
le processus législatif en vue d’une première augmen-
tation au 1er janvier 2021.
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In ons land ontvangen 700 000 gepensioneerden 
een minimumpensioen. Tijdens deze regeerperiode zal 
het bedrag van hun pensioen met ruim 22,5 % stijgen.

De verhoging zal al op 1 januari 2021 worden ingezet. 
De regering heeft zich verbonden tot de volledige naleving 
van alle wettelijke regelingen: de automatische aanpas-
sing aan het indexcijfer en de welvaartsenveloppes.

Voor de werknemers en zelfstandigen met een volledige 
loopbaan zal het minimumpensioen als alleenstaande 
in 2024 stijgen van 1 291 naar 1 580 euro bruto. De ove-
rige minimumbedragen zullen verhoudingsgewijs worden 
aangepast. Die verhogingen zijn zowel van toepassing op 
de nieuwe als de huidige pensioenen en zullen gelden 
voor alle werkenden: werknemers, zelfstandigen en in 
vast verband benoemde ambtenaren.

De drempelbedragen voor de bijdrage voor de ziekte- 

en invaliditeitsverzekering (ZIV) en voor de solidariteitsbij-
drage zullen vanaf 1 januari 2021 worden aangepast om 
de verhoging van het minimumpensioen te neutraliseren.

Ook de inkomensgarantie voor ouderen (IGO) zal 
worden verhoogd met ruim 22 %. Ook hier worden de 
automatische aanpassing aan het indexcijfer en de 
welvaartsenveloppe gewaarborgd.

De minister heeft de oproep van het veld gehoord. Er 
was volgens haar absoluut een heuse inhaalbeweging 
nodig met betrekking tot de laagste uitkeringen van 
ons land.

Deze regering heeft al 1,8 miljard euro vrijgemaakt 
voor de verhoging van het minimumpensioen. Het gaat 
om bijkomende middelen, net als de 193 miljoen euro 
voor de verhoging van de IGO, de 162 miljoen euro voor 
de verhoging van het leefloon en de 126 miljoen euro 
voor de inkomensvervangende vergoeding.

Die middelen zijn opgenomen in het regeerakkoord.

Het gaat erom de basisbeginselen van onze sociale 
zekerheid te eerbiedigen. Niet alleen het solidariteits-
beginsel zal worden versterkt, maar ook het verzeke-
ringsbeginsel – in lijn met de onderliggende gedachte 
van het sociale-verzekeringsbeginsel. Het pensioen is 
een onderdeel van de sociale zekerheid dat weliswaar 
armoede tegengaat, maar in de eerste plaats een bepaald 
levensniveau moet “verzekeren”: een geëmancipeerd 

700 000 pensionnés dans notre pays reçoivent une 
pension minimum. Ils verront, sous cette législature, leur 
montant augmenter de plus de 22,5 %.

Les augmentations débuteront déjà dès le 1er jan-
vier 2021. Le gouvernement s’est engagé à respecter 
pleinement l’ensemble des mécanismes prévus dans la 
loi: l’indexation automatique et les enveloppes bien-être.

Pour les travailleurs salariés et indépendants ayant 
une carrière complète, ils verront en 2 024 un relèvement 
de leur pension minimum au taux isolé de 1 291 euros 
à 1580 euros bruts. Les autres montants minimums 
seront adaptés en conséquence. Les améliorations se 
feront tant pour les nouvelles pensions que pour les 
pensions actuelles. Les améliorations se feront pour tous 
les travailleurs: salariés, indépendants, fonctionnaires 
statutaires.

Les seuils pour la cotisation pour l’assurance maladie 

invalidité (AMI) et la cotisation de solidarité seront adaptés 
dès le 1er janvier afin de neutraliser le relèvement de la 
pension minimum.

La GRAPA sera elle aussi augmenté de plus de 22 %. 
Ici aussi, l’indexation automatique et l’enveloppe bien-
être est garantie.

La ministre a entendu l’appel du terrain. Il était selon 
elle essentiel que les allocations les plus basses de 
notre pays aient enfin un vrai rattrapage.

Ce gouvernement a dégagé 1,8 milliards d’euros 
pour le relèvement de la pension minimum. Il s’agit 
de moyens supplémentaires, tout comme les 193 mil-
lions pour le relèvement de la GRAPA, les 162 millions 
pour le relèvement du revenu d’intégration sociale, et 
les 126 millions d’euros pour l’allocation de revenu de 
remplacement.

Ces moyens sont inscrits dans l’accord de 
gouvernement.

Il s’agit de respecter les principes de base même de 
notre sécurité sociale. À côté de ce renforcement du 
principe de solidarité, nous renforcerons également le 
principe assurantiel, conformément à l’esprit de l’assu-
rance sociale. La pension relève de la sécurité sociale 
qui certes lutte contre la pauvreté, mais “assure” avant 
tout un certain niveau de vie: une vie émancipée, libre 
de contingences. Le plafond de calcul des pensions 
sera augmenté proportionnellement à l’augmentation 
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leven dat vrij is van beslommeringen. Het berekenings-
plafond voor de pensioenen zal gelijklopend worden 
verhoogd met de verhoging van het minimumpensioen 
en zal vervolgens automatisch worden aangepast aan 
de welvaart.

Tijdens deze regeerperiode zal ook de vervangings-
ratio worden verhoogd.

Vertrouwen voor een hervorming

Om het vertrouwen te herstellen, moet ons pensi-
oenstelsel robuust blijven: de sociale kwaliteit moet 
worden gewaarborgd, wat betekent dat de uitkeringen 
hun inkomensvervangende rol moeten vervullen en dat 
de financiering duurzaam moet zijn.

Om het vertrouwen in een robuust pensioenstelsel te 
behouden, moet dat stelsel ook kunnen worden aange-
past en verbeterd. Het moet met andere woorden kunnen 
worden hervormd. Dat zal moeten gebeuren vanaf 2021. 
Die hervormingen, die samen met de sociale partners 
tot stand zullen komen, hebben uiteindelijk tot doel ons 
pensioenstelsel duurzaam, solidair en samenhangender 
te maken. Het is van wezenlijk belang dat die hervor-
mingen zo goed mogelijk aansluiten bij de realiteit en 
bij de evolutie van de samenleving.

Meerdere beginselen moeten de krijtlijnen van die 
hervorming uitzetten: de naleving van het sociaal contract 
om iedereen steun te bieden, de nauwe verwevenheid 
tussen werkgelegenheids- en pensioenbeleid, de bere-
keningen en projecties om de budgettaire gevolgen en 
die voor de mensen te meten. Wie al met pensioen is, 
zal zijn rechten dus behouden; dat geldt evenzeer voor 
wie al pensioenrechten heeft opgebouwd.

Voorts zullen alle hervormingen voldoende over-
gangsmaatregelen moeten bevatten, opdat ze voldoende 
voorspelbaar zijn. De bescherming van de vrouwen in 
ons land moet eveneens worden gewaarborgd. De onge-
lijkheden tussen mannen en vrouwen zullen aanzienlijk 
moeten worden verminderd. De minister wenst dat ze 
allemaal worden weggewerkt. De geplande hervormin-
gen moeten met de maatschappelijke realiteit stroken.

Het vertrouwen zal worden hersteld door de verschil-
lende pensioenstelsels samen te brengen: het is onaan-
vaardbaar dat er op dit gebied een onbillijkheidsgevoel 
heerst. Bij de hervormingen zal de convergentie op een 
transversale manier in aanmerking worden genomen, 
rekening houdend met ieders realiteit en zowel de in-
komsten als de uitgaven.

Het kernwoord van die hervormingen zal het sociaal 
overleg zijn. Daar zal het vertrouwen worden hersteld.

de la pension minimum, et ensuite automatiquement 
adapté au bien-être.

Le relèvement du taux de remplacement sera égale-
ment à l’ordre du jour sous cette législature.

Confiance pour une réforme

Pour rétablir la confiance il faut que notre système 
de pension reste robuste: que la qualité sociale soit 
assurée, c’est-à-dire que les prestations remplissent 
leur mission de remplacement de revenu, et que le 
financement soit durable.

Pour garder la confiance envers un système de pension 
robuste, il faut aussi pouvoir l’adapter et l’améliorer et 
donc mener des réformes. Et ce dès septembre 2021. 
Ces réformes à réaliser avec les partenaires sociaux 
auront pour objectif ultime de rendre pérenne, solidaire et 
plus cohérent notre système de pensions. Il est essentiel 
que ces réformes collent au mieux à la réalité et aux 
évolutions sociétales.

Plusieurs principes sont déjà retenus qui en donnent 
déjà l’esquisse: respect du contrat social pour offrir un 
soutien à tous, les interdépendances fortes entre poli-
tiques de l’emploi et des pensions, des calculs et des 
projections pour mesurer les impacts pour les personnes 
et les effets budgétaires. Aussi les pensionnés actuels 
conserveront leurs droits et les personnes ayant déjà 
constitués des droits à la pension aussi.

Toutes les réformes devront en outre comporter des 
mesures transitoires suffisantes afin qu’elles soient suf-
fisamment prévisibles. La protection des femmes de ce 
pays doit aussi être assurée. Les inégalités entre hommes 
et femmes devront être considérablement réduites. 
Mon souhait c’est qu’elles soient toutes supprimées. 
Les réformes envisagées doivent être en phase avec 
la réalité sociétale.

Nous rétablirons la confiance en faisant converger 
les différents régimes de pensions: on ne peut accepter 
qu’il règne en la matière un sentiment d’iniquité. Les 
réformes prendront en compte la convergence de manière 
transversale, en tenant compte de la réalité de chacun, 
en tenant compte tant des recettes que des dépenses.

Et le maître mot de ces réformes sera celui de la 
concertation sociale. C’est là que se rétablira la confiance.
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De minister zal geen ideeën lanceren via de pers noch 
testballonnetjes oplaten. Zij is van plan om discreet te 
werk te gaan om tot een echte hervorming te komen. 
Het wordt een hervorming die wordt gedragen door de 
actoren omheen de tafel en door de bevolking. Het is 
noodzakelijk om ernstig te werken en om de burgers 
opnieuw vertrouwen te geven.

Het vertrouwen zal niet worden hersteld als geen 
rekening wordt gehouden met de realiteit van het loop-
baaneinde van de mensen en dus met het arbeids-
beleid. Samen met de minister van Arbeid en met de 
sociale partners zal het hele eindeloopbaanlandschap 
in kaart worden gebracht: de bestaande regelingen, 
de cijfers, de budgetten, de gelijkheid van mannen en 
vrouwen, de mate van doeltreffendheid enzovoort. De 
Werkgelegenheidsconferentie in 2021 zal worden gewijd 
aan die behoefte aan een harmonieus loopbaaneinde.

De laatste jaren van het beroepsleven inrichten om 
ze harmonieuzer te maken, met de mogelijkheid om de 
arbeidstijd te verminderen, voor familieleden te zorgen 
of gewoon tijd voor zichzelf te nemen; het loopbaaneinde 
inrichten via opleidingen of kennis en kunde overdragen 
aan jongere mensen. Wat het ook zij, wij zullen mo-
gelijkheden moeten bieden om het loopbaaneinde te 
verzachten, gelet op de realiteit van de arbeidsmarkt die 
diep door de crisis is getroffen. Werken in een ziekenhuis, 
in een fabriek, elke dag rechtstaan in een winkel, in een 
bank aan de slag zijn als manager of als werknemer is 
niet hetzelfde. Met de loopbaanrealiteit van de mensen 
moet rekening kunnen worden gehouden.

Door aldus rekening te houden met de billijkheid en 
met de realiteit van de loopbanen, zal het vertrouwen 

worden hersteld in de wettelijke pensioenleeftijd of in 
de voorwaarden om vervroegd met pensioen te gaan.

Dat vertrouwen zal ook worden hersteld door de levens-
keuzes te respecteren en door in positieve maatregelen 
te voorzien. Zulks omvat onder meer de pensioenbonus, 
die de mensen die langer willen werken in staat stelt 
meer pensioenrechten op te bouwen.

Eveneens met respect voor de levenskeuzes zal de 
splitting worden bestudeerd. Splitting kan leiden tot 
een herbalancering van de keuzes die de huishoudens 
maken. Maar een en ander dient zorgvuldig te worden 
onderzocht. Het gaat om een billijke verdeling van de 
opbrengst van de gezamenlijke inspanningen van een 
stel (op de arbeidsmarkt of elders), zonder dat dit ver-
arming met zich meebrengt.

Het vertrouwen zal evenmin worden hersteld als wij 
de indruk wekken dat wij de meest kwetsbare ouderen 
in onze samenleving die op de IGO aanspraak maken, 

La ministre ne lancera pas des idées par voie de 
presse, des ballons d’essais. Elle entend travailler dans 
la discrétion en vue d’arriver à une vraie réforme. Une 
réforme qui est portée par les acteurs autour de la 
table et la population. Il faut travailler avec du sérieux 
et redonner confiance aux citoyens.

On ne rétablira pas la confiance si on ne prend pas 
en compte la réalité des fins de carrière et donc des poli-
tiques liées à l’emploi. Une cartographie de l’ensemble 
du paysage de la fin de carrière: régimes existants, 
chiffres, budgets, égalités entre hommes et femmes, 
degré d’efficacité, etc. sera réalisée avec le ministre du 
Travail et les partenaires sociaux. La conférence pour 
l’Emploi en 2021 sera consacrée à cette nécessité d’une 
fin de carrière harmonieuse.

Aménager les dernières années de sa vie profes-
sionnelle afin de les rendre plus harmonieuses, avec la 
possibilité de réduire le temps de travail, de s’occuper 
de proches ou tout simplement du temps pour soi. 
Aménager une fin de carrière par le biais de formations, 
ou de transférer savoir et savoir-faire à des plus jeunes. 
Nous devrons donner des possibilités pour adoucir les 
fins de carrière compte tenu de la réalité du marché de 
l’emploi profondément impacté par la crise. Travailler 
dans un hôpital, à l’usine, tous les jours debout dans 
un magasin, ou dans une banque, en tant que cadre ou 
employé, ce n’est pas la même chose et il faudra pouvoir 
tenir compte des réalités de carrière des personnes.

C’est ainsi en tenant compte de l’équité et de la réalité 
des carrières qu’on rétablira la confiance par rapport à 

l’âge légal de la pension ou aux conditions d’accès à 
la pension anticipée.

On la rétablira aussi en respectant les choix de vie 
et en prévoyant des mesures positives: cela passe 
notamment par le bonus de pension, qui permet aux 
personnes désireuses de travailler plus longtemps de 
se constituer plus de droits à la pension.

C’est aussi dans le respect des choix de vie que le 
splitting sera étudié. Le splitting peut amener à rééquili-
brer les choix des ménages. Mais nous devons l’examiner 
avec prudence. Il s’agit de la répartition équitable du 
produit des efforts conjoints d’un couple (sur le marché 
du travail ou ailleurs) sans entraîner d’appauvrissement.

Nous ne rétablirons pas non plus la confiance si nous 
donnons l’impression de traquer les personnes âgées 
les plus vulnérables de notre société bénéficiant de la 



1578/039DOC 5530

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

opsporen om te kunnen muggenziften bij de controle of 
er wel aan de voorwaarde is voldaan dat de betrokkene 
in België moet verblijven. Deze controle op de voor-
waarde betreffende de verblijfplaats heeft zoveel angst 
veroorzaakt dat mensen hun huis niet meer uitgingen 
om boodschappen te doen. Dat aspect moet opnieuw 
worden geëvalueerd.

Het vertrouwen zal ook worden gewonnen door heel 
duidelijk te zijn over het aanvullend pensioen. De eerste 
pijler, het wettelijk pensioen, is bedoeld om een fatsoen-
lijk vervangingsinkomen te bieden. De tweede pijler, 
die de laatste jaren is gegroeid, vormt een aanvulling. 
Het zal erop aankomen zeer transparant te zijn over 
wat die tweede pijler werkelijk inhoudt. Zijn die aanvul-
lende pensioenen toegankelijk zonder dat er sprake 
is van discriminatie? Hoe kan een en ander worden 
geharmoniseerd? Welke bijdragen gelden voor welke 
aanvullende inkomsten?

De minister daagt de sociale partners uit: hoe kan 
elke loontrekkende in dit land gedekt worden door een 
aanvullend pensioen met een bijdrage van ten min-
ste 3 % van het brutoloon? Uiteraard zal erop moeten 
worden toegezien dat de werkzaamheden in de Nationale 
Arbeidsraad aangaande de onderlinge harmonisatie tus-
sen de arbeiders en de bedienden tot een goed einde 
worden gebracht.

Het is echter noodzakelijk dat de dekking door een 
aanvullend pensioen met kennis van zaken plaatsvindt. Wij 
willen duidelijkheid scheppen en oplossingen aanreiken 
met betrekking tot de kosten. Wij willen transparantie 
wat de informatie betreft. Welke werknemer weet op 
dit ogenblik waar hij recht op heeft, hoeveel hij betaalt, 

hoeveel het hem kost? Dat zijn essentiële elementen 
voor een goed pensioenbeheer.

Vertrouwen in de toegankelijkheid

Hoe kan ten slotte vertrouwen worden verworven als 
alle pensioenaangelegenheden alleen toegankelijk zijn 
voor bepaalde deskundigen, als wij niet zorgen voor 
transparantie?

Toegankelijkheid zal dus de kern vormen van het 

pensioenbeleid van de minister, met administraties die 
het engagement aangaan om de burger en de onderne-
mingen te helpen alsook om de kwaliteit van de informatie 
te verbeteren door ze gebruiksvriendelijk te maken. De 
inspanningen van de Federale Pensioendienst (én de 
resultaten) inzake modernisering zullen nog worden 
versterkt. Het instrument mypension.be, dat nu al een 
zeer groot succes is met 1,8 miljoen unieke bezoekers 
per jaar, zal verder worden verbeterd, zowel op het vlak 
van de ergonomie als op dat van de pensioengegevens. 

GRAPA, afin de vérifier de manière tatillonne la condition 
de résidence en Belgique. Ce contrôle de la condition 
de résidence a suscité des angoisses telles que des 
personnes ne sortaient plus de chez elles pour aller 
faire des courses. Ceci doit être réévalué!

La confiance se gagnera aussi en étant très clair sur 
la pension complémentaire. Le premier pilier, la pension 
légale a pour objectif d’assurer un remplacement de 
revenu décent. Le second pilier qui a grandi ces der-
nières années est un complément. Et il s’agira d’être 
très transparent sur la réalité de celui-ci. Ces pensions 
complémentaires sont-elles accessibles et ce de manière 
non discriminatoire? Comment l’harmoniser? Quelles 
cotisations pour quel revenu complémentaire?

La ministre lance un défi aux partenaires sociaux: 
de quelle manière chaque salarié de ce pays peut-il 
être couvert par une pension complémentaire avec une 
cotisation d’au moins 3 % du salaire brut? Il faudra bien 
entendu veiller à mener à bien les travaux conduits au 
sein du Conseil national du Travail concernant l’harmo-
nisation entre les ouvriers et les employés.

Mais il est nécessaire que la couverture par une 
pension complémentaire se fasse en connaissance de 
cause. Nous voulons apporter de la clarté et des solutions 
par rapport aux coûts. Nous voulons de la transparence 
au niveau des informations. Quel travailleur sait à ce 
moment à quoi il aura droit, combien il paye, combien 

cela lui coûte? Ce sont des éléments essentiels pour 
une bonne gouvernance en matière de pensions.

Confiance par rapport à l’accessibilité

Enfin, comment la confiance peut-elle être acquise si 
tout ce que nous faisons en matière de pensions n’est 
accessible qu’à certains experts du secteur, si nous 
n’assurons pas la transparence?

L’accessibilité sera dès lors la clé de la politique de la 

ministre en matière de pensions, avec des administra-
tions engagées pour aider le citoyen et les entreprises, 
améliorer la qualité de l’information en étant orienté 
“usager”. Les efforts du Service Fédéral des pensions 
(et les résultats!) en matière de modernisation seront 
encore renforcés. L’outil mypension.be qui connaît 
déjà un très grand succès avec 1,8 million de visiteurs 
uniques par an sera encore amélioré, que ce soit en 
matière d’ergonomie ou pour les données de pensions, 
en travaillant notamment sur les pensions étrangères. 
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Inzonderheid op het stuk van de buitenlandse pensioe-
nen is er nog werk voor de boeg. In de 21e eeuw zou 
het in een paar klikken mogelijk moeten zijn om voor 
alle drie de pijlers nog makkelijker inzicht te krijgen in 
zijn pensioensituatie.

Om die reden zullen de gegevens die door alle pen-
sioenactoren moeten worden verstrekt, tegen het licht 
worden gehouden zodat de burger een exhaustief, 
eenvoudig en algemeen overzicht van zijn situatie krijgt, 
met inbegrip van de fiscale afwikkeling of van de kos-
ten van de bovenwettelijke pensioenen. Transparantie 
houdt ook in dat een duidelijk zicht wordt geboden op 
de aard van de investeringen van de verzekeraars en 
van de pensioenfondsen: zij zullen zich duidelijk moeten 
verbinden tot investeringen die duurzaam zijn voor onze 
samenleving.

Met het oog op die modernisering maar ook op de 
toegankelijkheid voor de meest kwetsbaren zal samen 
met de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid worden 
ingezet op een automatische toekenning van de rechten 
waar dat enigszins mogelijk is, zodat de burgers een 
hoop ingewikkelde demarches bespaard blijft.

Er zal voort worden ingezet op digitalisering, maar 
toegankelijkheid verloopt ook via andere kanalen, meer 
bepaald voor doelgroepen die meer kwetsbaar zijn of 
minder vertrouwd zijn met technologie: Digital by Default, 
but not Digital only.

Al wat inzake pensioenen op stapel staat, zal bijgevolg 
duidelijk en bevattelijk zijn; om de beslissingen inzake 
pensioenen nog meer te duiden zullen bewustmakings- en 
communicatiecampagnes worden opgezet. De bevat-
telijkheid van de – hoogst technische – reglementering 
zal eveneens een aandachtspunt zijn, en wel voor alle 
pijlers.

Dat alles met slechts één doelgroep voor ogen: de 
burgers, de werkenden of zij die al met pensioen zijn 
en voor wie de minister de grootste achting heeft. Los 
van de cijfers vraagt de minister dat eenieder voor ogen 
houdt hoeveel goede jaren resten zodra de pensioen-
leeftijd is bereikt. Hoeveel jaren kan nog van het leven 
worden genoten zonder min of meer grote gezondheids-

kwalen? Leeftijd is onontkoombaar en een ambitieus 
pensioenbeleid mag de ogen niet sluiten voor de reële 
levensomstandigheden van de ouderen.

Zonder vertrouwen is niets mogelijk. In de eerste 
plaats vertrouwen in zichzelf en in het politieke optreden; 
vervolgens vertrouwen in de ander en in diens capa-
citeiten. Altijd zal het vertrouwen centraal staan in de 
betrekkingen van de minister met de sociale partners, 
zoals dat vertrouwen ook de sleutel zal zijn voor hun 

Au 21ème siècle, en quelques clics il doit être possible 
de comprendre encore plus facilement sa situation en 
matière de pension et ce pour les 3 piliers.

C’est pourquoi les informations à fournir par l’ensemble 
des acteurs des pensions seront passées à la loupe afin 
que le citoyen ait une vue exhaustive, simple et globale 
de sa situation, en ce compris le traitement fiscal ou les 
coûts des pensions extralégales. La transparence passe 
aussi par une visibilité claire de la nature des investisse-
ments des assureurs et des fonds de pension: ceux-ci 
devront clairement s’engager sur des investissements 
durables pour notre société.

C’est aussi dans ce souci de modernisation, mais 
aussi d’accessibilité pour les plus vulnérables, que 
nous tenterons avec la Banque carrefour de sécurité 
sociale de promouvoir une attribution automatique des 
droits partout où c’est possible, afin d’éviter toutes les 
démarches fastidieuses aux citoyens.

La digitalisation sera poursuivie mais l’accessibilité 
passe aussi par d’autres canaux, notamment pour des 
publics plus fragiles ou moins à l’aise avec la technologie. 
“Digital by Default, but not Digital only”.

Tout ce que nous faisons en matière de pensions 
sera dès lors lisible, compréhensible et des actions de 
sensibilisation et de communication seront menées pour 
rendre les décisions de pensions encore plus claires. 
La lisibilité de la réglementation – extrêmement tech-
nique – sera elle aussi un point d’attention et ce pour 
tous les piliers.

Tout cela nous le faisons pour les personnes: ci-
toyennes, travailleuses et travailleurs, femmes et hommes 
pensionnés pour qui la ministre a la plus grande estime. 
Ainsi, au-delà des chiffres, elle demande que nous 
gardions de à l’esprit combien de bonnes années il 
nous reste à vivre une fois arrivés à l’âge de pension. 
Combien d’années à profiter de la vie sans des soucis 

plus ou moins grave de santé? L’âge est inéluctable 
et une politique de pension ambitieuse ne peut nier la 
réalité du vécu des personnes âgées.

Sans la confiance, rien n’est possible. D’abord une 
confiance en soi et en l’action politique, ensuite une 
confiance envers les autres et leurs capacités. C’est 
toujours la confiance qui présidera aux relations de la 
ministre avec les partenaires sociaux, de même qu’elle 
sera la clé de la relation entre eux… Eux, qui ont été à 
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onderlinge betrekkingen. Per slot van rekening zijn zij 
erin geslaagd met ingang van 1944 onze sociale zeker-
heid op te bouwen. Als gevolg van de crisis die we thans 
doormaken, moet voor de pensioenuitdagingen eenzelfde 
mate van ambities worden gekoesterd als in 1944.

II. — ALGEMENE BESPREKING

a. Vragen en opmerkingen van de leden

1° Maatschappelijke Integratie en Armoede-

bestrijding

Mevrouw Valerie Van Peel (N-VA mist een duidelijke vi-
sie op armoede in deze beleidsverklaring. Armoedebeleid 
is gestoeld op meerdere pijlers en slechts één pijler staat 
in deze beleidsverklaring centraal: het verhogen van de 
uitkeringen. De andere pijlers – mensen aan het werk 
helpen, sociale fraude bestrijden en ervoor zorgen dat 
arbeid loont – worden echter niet aangepakt. Dit zal het 
armoedebeleid op termijn niet vooruithelpen.

De spreekster is echter wel tevreden dat armoede-
beleid, maatschappelijke integratie en het beleid voor 
personen met een handicap eindelijk bij éénzelfde mi-
nister zijn ondergebracht. De spreekster merkt op dat 
de nieuwe regering deze efficiëntieoefening echter niet 
heeft toegepast op de samenstelling van de regering. 
Door het aanduiden van extra ministers kost deze re-
gering 13 miljoen euro meer: een bedrag dat beter aan 
armoedebestrijding was besteed.

De beleidsnota zet sterk in op het betrekken van 
ervaringsdeskundigen in het armoedebeleid. Concreet 
neemt de minister zich voor om werk te maken van 
stabilisatie en erkenning van het team van ervaringsdes-
kundigen. Mevrouw Van Peel vraagt om deze ambitie 
te verduidelijken. De spreekster vraagt zich ook af of 
de in het verleden opgestarte initiatieven rond nudging 
zullen worden verdergezet i.s.m. het federaal netwerk 
van armoede-ambtenaren.

Mevrouw Van Peel benadrukt dat zij niet gekant is 
tegen een verhoging van de uitkeringen tot boven de 
armoedegrens. Integendeel, vandaag de dag is het erg 
lastig voor alleenstaanden of iemand met gezinslast. 
Ze benadrukt ook dat men deze verhoging in een bre-
der kader moet bekijken: aan die uitkering zijn immers 
sociale voordelen gekoppeld door de verschillende 
overheidsniveaus die men ook in rekening moet bren-
gen. Het voorstel in deze beleidsnota om de uitkeringen 

même de bâtir notre sécurité sociale en 1944. Aujourd’hui, 
de par la crise que nous vivons, les défis en matière de 
pension relèvent du même degré d’ambition que celui 
de 1944.

II. — DISCUSSION GÉNÉRALE

a. Questions et observations des membres

1° Intégration sociale et Lutte contre la pauvreté

Mme Valerie Van Peel (N-VA) regrette l’absence 
de vision claire concernant la pauvreté dans l’exposé 
d’orientation politique. La politique de lutte contre la 
pauvreté repose sur plusieurs piliers, dont un seul est 
au centre de cet exposé: l’augmentation des allocations. 
Les autres piliers – favoriser l’activation, lutter contre la 
fraude sociale et faire en sorte que le travail paie – ne 
sont pas abordés. Cela ne fera pas avancer la politique 
de lutte contre la pauvreté.

L’intervenante se réjouit néanmoins que la politique de 
lutte contre la pauvreté, l’intégration sociale et la politique 
des personnes handicapées relèvent enfin d’une seule 
et même ministre. L’intervenante observe toutefois que 
le nouveau gouvernement n’a pas appliqué cet exercice 
d’efficacité à la composition de l’équipe gouvernementale. 
En raison de la désignation de ministres supplémentaires, 
ce gouvernement coûte 13 millions d’euros de plus: une 
somme qui aurait été mieux utilisée dans le cadre de la 
lutte contre la pauvreté.

La note de politique générale mise fortement sur la 
participation d’experts ayant une expérience de la politique 
de lutte contre la pauvreté. Concrètement, le ministre 
entend œuvrer à la stabilisation et à la reconnaissance 
de l’équipe d’experts du vécu. Mme Van Peel demande 
à la ministre de préciser cette ambition. L’intervenante 
se demande également si les initiatives lancées dans 
le passé en matière de nudging seront poursuivies en 
collaboration avec le Réseau de fonctionnaires fédéraux 
chargés de la pauvreté.

Mme Van Peel souligne qu’elle n’est pas opposée à un 
relèvement des allocations au-delà du seuil de pauvreté. 
Au contraire, les personnes isolées ou ayant une charge 
de famille éprouvent aujourd’hui d’énormes difficultés. 
Elle ajoute que cette augmentation doit être considérée 
dans un contexte plus large: des avantages sociaux 
sont en effet liés à cette allocation par les différents 
niveaux de pouvoir, et ils doivent également être pris 
en compte. En outre, la proposition de relèvement des 
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te verhogen houdt bovendien te weinig rekening met 
de negatieve gevolgen van verhoogde uitkeringen. 
Men verhoogt dus enerzijds het leefloon, IVT en IGO 
met 10,75 % vanaf 2021, alsook de minimale werkloos-
heidsuitkering met 4,5 % tegen 2024. Anderzijds is er 
geen passage terug te vinden over een verhoging van 
het minimumloon. Dit maakt dat het verschil tussen een 
minimale werkloosheidsuitkering voor personen met 
een gezinslast (1 400 euro) lager ligt dan het maximale 
leefloon voor personen met een gezinslast (1 435 euro). 
Het verschil met het minimumloon wordt zelfs heel klein 
(1 553 euro).

Het is voor de spreekster onduidelijk hoe de minister 
tegemoet zal komen aan de inactiviteitsval die deze 
verhoging met zich dreigt mee te brengen en hoe de 
minister rekening zal houden met de sociale voordelen 
waar werkenden met een laag inkomen uit arbeid of 
mensen met een werkloosheidsuitkering doorgaans 

geen automatisch recht op hebben.

De financiering van deze verhoging gebeurt boven-
dien in een periode waarin de budgettaire middelen 
bijzonder beperkt dreigen te worden. Mevrouw Van 
Peel hekelt dan ook het gebrek aan een fijnmaziger 
voorstel dat garandeert dat de middelen toekomen 
aan zij die er het meest nood aan hebben. Hoe zal de 
minister de inactiviteitsval vermijden? Waar zitten de 
risico’s? Hoe groot moet het verschil blijven tussen de 
maximale bijstandsuitkeringen, de minimumlonen en 
de minimale werkloosheidsuitkering, rekening houdend 
met de sociale voordelen. Kan de minister bevestigen 
dat ze niet zal toestaan dat de sociale bijstand voor-
deliger wordt dan een minimumloon en/of de minimale 
werkloosheidsuitkering? Is het de bedoeling om deze 
verhoging te compenseren via een mindere verhoging 
van de bijstandsuitkering via de welvaartsenveloppe?

De spreekster erkent dat het belangrijk is om zij die 
bepaalde sociale rechten hebben snel en als het kan 
automatisch die rechten toe te kennen. Het is in dat 
kader ook essentieel om allerhande databanken met 
elkaar te kruisen. Voor sommige sociale rechten is het 
echter bijna onmogelijk of eerder onwenselijk om die 
rechten automatisch toe te kennen daar er eerst een 
sociaal onderzoek nodig is. De spreekster vraagt aan 
de minister welke concrete rechten er op deze lijst van 
automatisch toegekende rechten en welke zeker niet.

Zowel de opmaak van deze lijst als de voorgestel-
de versterkte samenwerking tussen OCMW’s en de 
Kruispuntbank Sociale Zekerheid (KSZ) is gepland 
voor 2021. De spreekster vraagt zich af het mogelijk is 

allocations présentée dans la note de politique générale 
à l’examen ne tient pas suffisamment compte des effets 
négatifs de l’augmentation des prestations. Ainsi, d’une 
part, le revenu d’intégration, la GRAPA et l’ARR seront 
augmentés de 10,75 % à partir de 2021, et l’allocation 
de chômage minimale de 4,5 % d’ici 2024. En revanche, 
il n’est pas fait mention d’une augmentation du salaire 
minimum. Cela signifie que l’écart entre une allocation de 
chômage minimale pour un bénéficiaire avec charge de 
famille (1 400 euros) et le revenu d’intégration maximal 
pour les personnes avec charge de famille (1 435 euros) 
se réduit. La différence avec le salaire minimum devient 
même minime (1 553 euros).

L’intervenante ne voit pas clairement comment la 
ministre luttera contre le piège à l’emploi qui risque de 
résulter de cette augmentation ni comment cette dernière 
tiendra compte des avantages sociaux auxquels les 
travailleurs à faible revenu ou les personnes bénéficiant 
d’une allocation de chômage n’ont généralement pas 

automatiquement droit.

Cette augmentation sera en outre financée au cours 
d’une période dans laquelle les moyens budgétaires 
risquent d’être particulièrement limités. Mme Van Peel 
critique dès lors l’absence d’une proposition au maillage 
plus serré qui garantirait que les moyens soient alloués 
à ceux qui en ont le plus besoin. Comment la ministre 
va-t-elle éviter le piège à l’emploi? Où se situent les 
risques? Dans quelle mesure faut-il maintenir une dif-
férence entre les prestations maximales d’assistance 
sociale, les salaires minimums et l’allocation de chômage 
minimum, en tenant compte des avantages sociaux? La 
ministre peut-elle confirmer qu’elle n’autorisera pas que 
l’assistance sociale devienne plus avantageuse qu’un 
salaire minimum et/ou une allocation de chômage mini-
male? Le but est-il de compenser cette augmentation 
par le biais d’une augmentation moindre de l’allocation 
d’assistance via l’enveloppe bien-être?

L’intervenante reconnaît l’importance d’accorder rapi-
dement et, si possible, automatiquement, certains droits 
sociaux à ceux qui peuvent y prétendre. Dans ce contexte, 
il est également essentiel de croiser toutes sortes de 
banques de données. Pour certains droits sociaux, il est 
toutefois presque impossible ou il n’est plutôt pas sou-
haitable d’accorder ces droits automatiquement, car une 
enquête sociale est d’abord nécessaire. L’intervenante 
demande à la ministre quels droits concrets figureront 

sur cette liste de droits accordés automatiquement et 
lesquels n’y figureront certainement pas?

Tant l’élaboration de cette liste que la collabora-
tion renforcée proposée entre les CPAS et la Banque 
Carrefour de la Sécurité Sociale (BCSS) sont prévues 
pour 2021. L’intervenante se demande s’il sera possible 
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om reeds in 2021 automatisch rechten toe te kennen 
indien er nog geen volledige informatie is bij de betrok-
ken OCMW’s. Het lid stelt dan ook voor om eerst op 
die samenwerking in te zetten. Hoe zal men bovendien 
rekening houden met de vertraging die er zit op infor-
matie uit de KSZ wanneer er gebruik wordt gemaakt 
van automatische rechtentoekenning?

Het lid wijst er ook op dat het in het kader van de 
automatische rechtentoekenning nuttig kan zijn om haar 
wetsvoorstel (DOC 55 1335/001) te bekijken teneinde de 
raadpleging van gegevens uit het Centraal aanspreekpunt 
(CAP) mogelijk te maken voor OCMW’s. Concreet zouden 
OCMW’s toegang moeten krijgen tot informatie over het 
aantal bankrekeningen of spaarproducten waarover de 
aanvrager van een leefloon beschikt. Vandaag gebeurt 
dat op woord van eer. Wat de gegevens betreft die niet 
zo gemakkelijk te vinden zijn (het bezit van buitenlandse 
onroerende goederen, bankrekeningen, inkomen uit 
zwartwerk) vraagt de spreekster zich af hoe men die 

informatie richting het OCMW kan krijgen. Sommige 
OCMW’s beroepen zich hiervoor reeds op privédetectives 
hoewel daar momenteel geen wettelijke basis voor is. 
Hoe kijkt de minister daarnaar? De spreekster verwijst 
naar een N-VA-wetsvoorstel dienaangaande.

Een gevolg van de ambitieuze doelstellingen inzake 
de automatische toekenning van sociale rechten is het 

feit dat er méér zal worden uitgekeerd dan nu het geval 
is. De spreekster vraagt of de minister zicht heeft op de 
budgettaire impact van deze beleidskeuze.

Mevrouw Van Peel merkt verder op dat bepaalde pas-
sages uit het regeerakkoord niet helemaal stroken met de 

beleidsnota. Het enige wat de spreekster kan terugvinden 
in de beleidsnota is het voornemen om de aard van het 
GPMI (Geïndividualiseerd Project voor Maatschappelijke 
Integratie) te evalueren met oog op activering op maat. 
De spreekster hekelt de onduidelijkheid omtrent dit 
voornemen. Is het de bedoeling om de verplichte GPMI 
bij elke aanvraag tot leefloon te behouden? Wat wordt 
bedoeld met een evaluatie van de financiële prikkels 
voor OCMW’s om leefloongerechtigden te evalueren? 
Hoe zal men ervoor zorgen dat men dit middel beter en 
intensiever aanwendt? Kan de minister garanderen dat 
OCMW’s bij het niet-naleven van een GMPI een sanctie 
kunnen blijven opleggen?

In 2016 werd ervoor geopteerd om GPMI’s enkel 
op te starten bij nieuwe dossiers. In de beleidsnota 
wordt gesproken over een uitbreiding van het GPMI. 
De spreekster vraagt zich dan ook af of de minister met 
een uitbreiding doelt op het uitbreiden van GPMI’s naar 
oudere dossiers. De spreekster verwijst ook naar haar 

d’accorder automatiquement des droits dès 2021 si les 
CPAS concernés ne sont pas encore complétement 
informés. La membre propose dès lors de miser en 
premier lieu sur cette collaboration. En outre, comment 
le retard accumulé au niveau de l’information provenant 
de la BCSS sera-t-il pris en compte lors de l’octroi auto-
matique des droits?

La membre indique également qu’il peut être utile, dans 
le cadre de l’octroi automatique de droits, d’examiner 
sa proposition de loi visant à permettre aux CPAS de 
consulter les données du Point de contact central (PCC) 
(DOC 55 1335/001). Concrètement, les CPAS devraient 
avoir accès aux informations concernant le nombre de 
comptes bancaires ou d’épargne dont dispose le deman-
deur du revenu d’intégration. On procède actuellement 
au moyen d’une déclaration sur l’honneur. S’agissant 
des données qui ne sont pas si faciles à trouver (biens 
immobiliers à l’étranger, comptes bancaires, revenus 
du travail au noir), l’intervenante se demande comment 

faire parvenir ces informations au CPAS. Certains CPAS 
font déjà appel à des détectives privés à cet effet, bien 
qu’il n’existe actuellement aucune base juridique à cet 
égard. Quel est le point de vue de la ministre à ce sujet? 
L’intervenante renvoie à une proposition de loi de la 
N-VA en la matière.

Les objectifs ambitieux en matière d’octroi automa-
tique des droits sociaux auront pour effet qu’il y aura 
davantage de versements qu’aujourd’hui. L’intervenante 
demande si la ministre a une idée de l’impact budgétaire 
de ce choix politique.

Mme Van Peel observe en outre que certains pas-
sages de l’accord de gouvernement ne correspondent 

pas entièrement à la note de politique générale. La seule 
chose que l’intervenante peut retrouver dans la note de 
politique générale est l’intention d’évaluer la nature du 
PIIS (Projet individualisé d’intégration sociale) en vue 
d’une activation sur mesure. L’intervenante fustige le 
manque de clarté concernant cette intention. L’intention 
est-elle de conserver le PIIS obligatoire pour chaque 
demande de revenu d’intégration? Qu’entend-on par 
une évaluation des incitants financiers pour les CPAS 
afin d’évaluer les bénéficiaires du revenu d’intégration? 
Comment veillera-t-on à ce que cet instrument soit utilisé 
de façon plus efficace et plus intensive? La ministre peut-il 
garantir que les CPAS pourront continuer à infliger une 
sanction en cas de non-respect d’un PIIS?

En 2016, il a été décidé de ne lancer un PIIS que pour 
les nouveaux dossiers. La note de politique générale 
mentionne un élargissement du PIIS. L’intervenante se 
demande dès lors si la ministre vise à étendre le PISS 
aux anciens dossiers. L’intervenante renvoie également 
à sa proposition de loi (DOC 55 0712/001) qui répond 
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wetsvoorstel (DOC 55 0712/001) dat specifiek tegemoet-
komt aan de problemen die OCMW’s ondervinden bij 
het opstellen van een GPMI voor een persoon met een 
verslavingsproblematiek.

De spreekster mist verder ook voornemens om de 
socio-professionele integratievrijstelling (SPI) te optima-
liseren. Het opzet van een SPI bestaat erin leefloonge-
rechtigden laagdrempelig kennis te laten maken met de 
arbeidsmarkt zonder daar al te snel financiële gevolgen 
aan te verbinden (inzake de uitkering). Dit systeem wordt 
helaas heel weinig gebruikt. Mevrouw Van Peel stipt aan 
dat haar fractie een wetsvoorstel heeft klaarliggen dat 
dit systeem aanpast naar analogie met het Duitse en 
Nederlandse model. Hierbij krijgt de leefloongerechtigde 
bij start een groter bedrag bovenop het leefloon maar 
laat men dit bedrag in de tijd uitfaseren.

De spreekster wenst nog even dieper in te gaan op 
de verhoging van de IGO, die net zoals het leefloon zal 
verhoogd worden met 10,75 %. De spreekster merkt 
op dat het IGO (1 154 euro) reeds een relatief hoge 
bijstandsuitkering is wanneer men dit vergelijkt met het 
leefloon van een alleenstaande (959 euro). De spreek-
ster is dan ook eerder verbaasd dat deze uitkering aan 
hetzelfde tarief wordt verhoogd. Om welvaartstoerisme 
te vermijden heeft de vorige regering voorwaarden ge-
koppeld aan de IGO. Eén van die voorwaarden was de 
verblijfsvoorwaarde van 10 jaar. De spreekster merkt 
op dat het Grondwettelijk Hof deze voorwaarde heeft 
vernietigd maar hoopt dat de nieuwe regering – rekening 
houdend met de opmerkingen van het Grondwettelijk 
Hof – deze voorwaarde opnieuw zal invoeren. Een an-
dere voorwaarde is de controle op het wettelijk verblijf 
door de tussenkomst van de postbode. Op die manier 
kan men 80 % van de IGO-gerechtigden controleren. 
De spreekster wil graag van de minister horen of ze 
deze controles proportioneel vindt en of ze deze zal 
verderzetten of eerder verminderen.

Mevrouw Van Peel mist in het hoofdstuk dakloosheid 
het instrument van de installatiepremie. De kruising van 
twee soorten wetgeving zorgt nu voor een discriminatie 
omdat men naargelang de soort instap in de premie een 
verschillend bedrag bekomt. In het ene geval gaat het 
om een premie per adres, in het andere geval om een 
premie per persoon op een adres. De N-VA-fractie heeft 
in dat kader een wetsvoorstel opgemaakt dat uitgaat 

van een premie per adres en bijkomende premies per 
inwonend kind. Dit zou volgens de spreekster kunnen 
gerealiseerd worden zonder budgetswijziging.

De spreekster steunt de verdere uitrol van de REMI-
tool. Het is echter niet duidelijk hoe de minister zal nagaan 

spécifiquement aux problèmes que rencontrent les CPAS 
lors de l’élaboration d’un PIIS pour une personne en 
proie à un problème d’assuétude.

L’intervenante déplore également l’absence de volonté 
d’optimiser l’exonération socioprofessionnelle (ESP). 
L’objectif d’une ESP est de permettre aux bénéficiaires 
d’un revenu d’intégration de se familiariser facilement 
avec le marché du travail sans y lier trop rapidement 
des conséquences financières (en termes d’allocation). 
Malheureusement, ce système est très peu utilisé. 
Mme Van Peel souligne que son groupe a élaboré une 
proposition de loi qui adapte ce système par analogie 
avec les modèles allemand et néerlandais. Le bénéficiaire 
du revenu d’intégration recevra ainsi un montant plus 
élevé en plus du revenu d’intégration au début, mais ce 
montant sera progressivement supprimé.

L’intervenante souhaite encore aborder plus en pro-

fondeur l’augmentation de la GRAPA, qui sera aug-
mentée de 10,75 %, à l’instar du revenu d’intégration. 
L’intervenante observe que la GRAPA (1 154 euros) 
constitue déjà une allocation sociale relativement élevée 
par rapport au revenu d’intégration d’un isolé (959 euros). 
L’intervenante est dès lors plutôt surprise que cette allo-
cation soit majorée selon le même taux. Afin d’éviter le 
“tourisme de prospérité”, le gouvernement précédent a 
assorti la GRAPA de conditions. L’une d’entre elles était la 
condition de résidence de 10 ans. L’intervenante signale 
que la Cour constitutionnelle a annulé cette condition 
mais elle espère que le nouveau gouvernement la réin-
troduira en tenant compte des observations de la Cour 
constitutionnelle. Une autre condition est le contrôle de 
la résidence légale par l’intervention du facteur. De cette 
manière, 80 % des bénéficiaires de la GRAPA peuvent 
être contrôlés. L’intervenante souhaiterait que la ministre 
l’informe quant à savoir si elle considère ces contrôles 
comme proportionnés et si elle va les poursuivre ou 
plutôt les réduire.

Mme Van Peel déplore l’absence de l’instrument de 
la prime d’installation dans le chapitre dédié au sans-
abrisme. L’application croisée de deux types de législa-
tion crée à présent une discrimination car on obtient un 
montant différent selon le type d’entrée dans le système. 
Dans un cas, il s’agit d’une prime par adresse, dans 
l’autre, d’une prime par personne à une adresse. Le 
groupe N-VA a élaboré un projet de loi à cet égard qui 

part du principe d’une prime par adresse et de primes 
supplémentaires par enfant cohabitant. L’intervenante 
estime que cela pourrait être réalisé sans modifier le 
budget.

De spreekster steunt de verdere uitrol van de REMI-
tool. Het is echter niet duidelijk hoe de minister zal nagaan 
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of deze middelen correct worden aangewend door de 
OCMW’s. Bovendien wordt er ook gesproken over een 
mogelijke link met het GPMI maar dit voornemen blijft 
vaag. De spreekster dringt aan op verduidelijking.

De derde pijler van het armoedebeleid is volgens de 
spreekster het opsporen van sociale fraude. Helaas zijn 
er echter weinig tot geen voorstellen terug te vinden in 
de beleidsnota over het oneigenlijk gebruik van sociale 
rechten. Het verhogen van de uitkeringen en de stijging 
van het aantal uitkeringen en premies in het kader van 
de automatische toekenning van sociale rechten noopt 
de minister nochtans tot het opdrijven van de sociale 
controle. Concreet vraagt de spreekster zich af hoe de 
minister wil vermijden dat een sterkere automatisering 
ertoe leidt dat personen die geen aanspraak kunnen 
maken op een sociaal recht onterecht toch automatisch 
een sociaal voordeel krijgen. De spreekster denkt daarbij 
bijvoorbeeld aan de automatische toekenning van sociale 
voordelen aan zwartwerkers. Ze vraagt zich ook af of 

de minister OCMW’s meer mogelijkheden wil geven om 
het bestaan van buitenlandse onroerende goederen van 
leefloners op te sporen. Dat kan bijvoorbeeld – zoals 
reeds aangehaald – door de OCMW’s toegang te geven 
tot de gegevens binnen het CAP. De spreekster vraagt 
hoe de minister de samenwerking tussen enerzijds de 
OCMW’s en anderzijds de arbeidsauditoraten en sociale 
inspectiediensten zal verbeteren voor wat betreft het 
opsporen van zwartwerk of de oneigenlijke cumulatie 
van sociale uitkeringen.

Mevrouw Van Peel heeft een aantal interessante en 

positieve beleidskeuzes gelezen in de beleidsnota, ze 
mist echter een algemene visie op armoedebeleid.

Mevrouw Evita Willaert (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat de coronacrisis een vergrootglas heeft gezet op 
reeds bestaande ongelijkheden. De armoede en sociale 
uitsluiting was de voorbije jaren reeds verontrustend. 
Concreet moest een recordaantal mensen aankloppen 
bij het OCMW en maakten een recordaantal mensen 
gebruik van de voedselbanken (bijna een verdubbeling 
sinds 2014). De spreekster waarschuwt dan ook dat een 
te grote groep mensen in België nét rondkomt en door 
één enkele tegenslag reeds in armoede kan verzeild 
geraken.

De spreekster looft in dit kader de beleidsnota van de 
minister die duidelijk een breuk wil maken met het verleden 
en de mens terug centraal wil plaatsen. De spreekster 
merkt op dat de minister ook specifiek aandacht toont 
voor genderspecifieke uitdagingen in het sociaal beleid.

Mevrouw Willaert benadrukt verder dat zij in tegen-
stelling tot mevrouw Van Peel wel een visie ziet in de 

of deze middelen correct worden aangewend door de 
OCMW’s. Bovendien wordt er ook gesproken over een 
mogelijke link met het GPMI maar dit voornemen blijft 
vaag. De spreekster dringt aan op verduidelijking.

De derde pijler van het armoedebeleid is volgens de 
spreekster het opsporen van sociale fraude. Helaas zijn 
er echter weinig tot geen voorstellen terug te vinden in 
de beleidsnota over het oneigenlijk gebruik van sociale 
rechten. Het verhogen van de uitkeringen en de stijging 
van het aantal uitkeringen en premies in het kader van 
de automatische toekenning van sociale rechten noopt 
de minister nochtans tot het opdrijven van de sociale 
controle. Concreet vraagt de spreekster zich af hoe de 
minister wil vermijden dat een sterkere automatisering 
ertoe leidt dat personen die geen aanspraak kunnen 
maken op een sociaal recht onterecht toch automatisch 
een sociaal voordeel krijgen. De spreekster denkt daarbij 
bijvoorbeeld aan de automatische toekenning van sociale 
voordelen aan zwartwerkers. Ze vraagt zich ook af of 

de minister OCMW’s meer mogelijkheden wil geven om 
het bestaan van buitenlandse onroerende goederen van 
leefloners op te sporen. Dat kan bijvoorbeeld – zoals 
reeds aangehaald – door de OCMW’s toegang te geven 
tot de gegevens binnen het CAP. De spreekster vraagt 
hoe de minister de samenwerking tussen enerzijds de 
OCMW’s en anderzijds de arbeidsauditoraten en sociale 
inspectiediensten zal verbeteren voor wat betreft het 
opsporen van zwartwerk of de oneigenlijke cumulatie 
van sociale uitkeringen.

Mevrouw Van Peel heeft een aantal interessante en 

positieve beleidskeuzes gelezen in de beleidsnota, ze 
mist echter een algemene visie op armoedebeleid.

Mevrouw Evita Willaert (Ecolo-Groen) benadrukt 
dat de coronacrisis een vergrootglas heeft gezet op 
reeds bestaande ongelijkheden. De armoede en sociale 
uitsluiting was de voorbije jaren reeds verontrustend. 
Concreet moest een recordaantal mensen aankloppen 
bij het OCMW en maakten een recordaantal mensen 
gebruik van de voedselbanken (bijna een verdubbeling 
sinds 2014). De spreekster waarschuwt dan ook dat een 
te grote groep mensen in België nét rondkomt en door 
één enkele tegenslag reeds in armoede kan verzeild 
geraken.

Dans ce contexte, l’intervenante salue la manifeste 
volonté de rupture avec le passé présente dans la note 
de politique générale de la ministre: l’humain est remis au 
centre des préoccupations. L’intervenante note l’attention 
particulière qu’accorde la ministre aux problématiques 
spécifiquement liées au genre dans la politique sociale.

Mme Willaert souligne en outre que, contrairement 
à Mme Van Peel, elle perçoit bel et bien une vision 
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beleidsnota. Concreet ziet zij 3 rode draden. Er is de 
samenwerking met de verschillende actoren: het mid-
denveld, personen in armoede, armoede-organisaties, 
gefedereerde entiteiten, alsook samenwerking binnen 
de regering. Dan is er de coherentie van het beleid: alle 
bevoegdheden inzake sociale bijstand zijn ondergebracht 
in de schoot van één minister. Gezien het transversaal 
karakter van het armoedebeleid kan dit volgens de 
spreekster de effectiviteit alleen maar bevorderen. De 
spreekster merkt ook een proactieve aanpak in de eerste 
lijn bij de OCMW’s en mutualiteiten die een belangrijke 
rol kunnen spelen bij de bestrijding van de non take-up. 
Concreet moeten zij rechthebbenden identificeren en 
aanmoedigen hun rechten uit te oefenen.

Het belangrijkste voornemen in deze beleidsnota is 
voor de spreekster het optrekken van de uitkeringen. 
Hiermee zet de minister een belangrijke passage uit 

het regeerakkoord onmiddellijk om in actie.

De spreekster stelt dat zij op dat vlak een andere 
visie hanteert op armoede dan de vorige spreekster: 
ze is immers van mening dat mensen een waardig in-
komen moeten hebben om in staat te zijn aan hun situ-
atie te werken en dus in te gaan op de begeleiding en 
ondersteuning. Personen die zich geen zorgen moeten 
maken over de vraag of er op het einde van de maand 
voldoende eten zal zijn voor de kinderen, hebben ook 
meer energie om mee te stappen in begeleiding. De 
passage over kinderarmoede in de beleidsnota had 
echter krachtiger geformuleerd kunnen worden.

Het voornemen om de Taskforce Kwetsbare Groepen 

opnieuw op te starten en te laten samenwerken met de 
coronacommissaris wordt gesteund door de spreekster. 
Het lid vraagt zich af wanneer deze Taskforce voor de 
eerste keer terug zal samenkomen, onder welke samen-
stelling en hoe deze zal functioneren? Hoe zullen de 
deelstaten vertegenwoordigd zijn en zal de Taskforce 
anders werken dan vroeger?

De spreekster vraagt verder of er naast de doelstel-

ling om armoede goed in kaart te brengen ook expliciete 
en kwantificeerbare doelstellingen worden gesteld. 
Met hoeveel procent wil de minister armoede concreet 
reduceren?

Mevrouw Willaert wijst erop dat de lijst voor de auto-
matische rechtentoekenning op basis van voorstellen 
van federale armoede-ambtenaren al twee legislaturen 
geleden werd opgestart. De meeste van deze rechten op 
deze lijst werden ondertussen geautomatiseerd. Is het 
de bedoeling van de minister om deze lijst dan verder 

dans cette note de politique générale; elle y distingue, 
concrètement, trois fils rouges. En premier lieu, la colla-
boration entre les différents acteurs: la société civile, les 
personnes en situation de pauvreté, les organisations de 
lutte contre la pauvreté, les entités fédérées, ainsi que 
la collaboration au sein du gouvernement. Il y a ensuite 
la cohérence de la politique: toutes les compétences 
en matière d’aide sociale sont réunies entre les mains 
d’une seule ministre – ce qui ne peut que bénéficier à 
l’efficacité, selon l’intervenante, vu la nature transversale 
de la politique de lutte contre la pauvreté. L’intervenante 
identifie également une approche proactive en première 
ligne dans les CPAS et les mutualités qui peuvent jouer 
un rôle important dans la lutte contre le non-recours aux 
droits – il leur faut, concrètement, identifier les ayants 
droit et les encourager à exercer ces droits.

Pour l’intervenante, l’augmentation des prestations 
est le principal objectif de cette note de politique géné-
rale. La ministre traduit ainsi immédiatement en actes 

un passage important de l’accord de gouvernement.

L’intervenante déclare qu’elle a un point de vue diffé-
rent de celui de l’intervenante précédente au sujet de la 
pauvreté: elle estime qu’il faut pouvoir percevoir un revenu 
décent pour être en mesure de chercher à remédier à 
sa situation par un accompagnement et un soutien. Ne 
pas avoir à s’inquiéter d’avoir de quoi nourrir ses enfants 
à la fin du mois libère aussi de l’énergie mentale pour 
s’investir dans un accompagnement. Le passage sur 
la pauvreté infantile dans la note de politique générale 
aurait toutefois pu être formulé de manière plus incisive.

L’intervenante soutient l’intention de relancer la task 
force “groupes vulnérables” et de la faire collaborer avec 
le commissaire corona. Elle se demande quand cette 
task force se réunira de nouveau pour la première fois, 
et s’interroge sur sa composition et son fonctionnement. 
Comment les entités fédérées y seront-elles représen-
tées? La task force suivra-t-elle une autre méthode de 
travail qu’auparavant?

L’intervenante demande en outre si, parallèlement 
à l’intention de bien cartographier la problématique de 
la pauvreté, des objectifs explicites et quantifiables ont 
également été fixés. De quel pourcentage la ministre 
entend-elle réduire la pauvreté concrètement?

Mme Willaert rappelle que la liste permettant l’octroi 
automatique des droits sur la base des propositions 
des fonctionnaires fédéraux chargés de la lutte contre 
la pauvreté a commencé à être dressée il y a deux 
législatures déjà. La plupart des droits figurant sur cette 
liste ont depuis été automatisés. La ministre a-t-elle 
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aan te vullen? Zal ze daarvoor de federale armoede-
ambtenaren opnieuw bevragen?

Het REMI-systeem beoogt extra steun te voorzien 
omdat de uitkeringen momenteel te laag zijn. De spreek-
ster is van mening dat deze steun eigenlijk overbodig 
zou moeten zijn maar dat de uitkeringen op heden geen 
menswaardig inkomen garanderen. Vooralsnog blijft 
deze aanvullende steun dus nodig. De spreekster geeft 
bovendien aan dat het REMI-systeem steun verleent op 
basis van een analyse van het inkomen en niet op basis 
van het statuut. Het systeem brengt dus concreet de 
individuele situatie van een persoon in kaart en bekijkt 
welke noden er nog zijn: dat gunt ook meer zelfbeschikking 
aan de persoon in kwestie. Sommige OCMW’s maken 
bovendien reeds gebruik van het systeem. Zal de minister 
deze OCMW’s consulteren? Het lid benadrukt ook dat 
de uitrol van het systeem in Gent heeft uitgewezen dat 
de tool moet worden aangepast aan de lokale noden. 

Dat vraagt wel enkele informatica-investeringen. In Gent 
werd de tool bijvoorbeeld concreet aangepast aan de 
lokale huurprijzen. Niettemin roept de spreekster op 
om het voorziene budget van 50 miljoen zoveel moge-
lijk voor te behouden voor de personen in kwestie en 
niet voor de informatica-investeringen. Kan de minister 
aangeven hoe dit budget zal worden verdeeld tussen 
de verschillende lokale besturen?

De minister geeft aan de richtlijnen inzake voedsel-
hulp voor de volgende programmatieperiode te willen 
verbeteren. Aan welke verbeteringen denkt de minister 
concreet?

Mevrouw Willaert hoopt dat de minister meer stappen 

zal ondernemen dan de vorige regering om de proble-
matiek van het samenwonen aan te pakken. De fiscale 
en sociale wetgeving moet meer worden afgestemd op 
nieuwe samenlevingsvormen.

Wat betreft de personen die illegaal in ons land ver-

blijven, verwijst de minister naar het terugkeerbeleid. 
De spreekster benadrukt dat de OCMW’s de taak te 
hebben om het vertrouwen te verkrijgen van mensen in 
nood. Ze is dan ook verbaasd dat de minister noch in 
haar beleidsnota, noch in haar beleidsverklaring gewag 
maakt van de medische kaart. De medische kaart is 
nochtans de enige bescherming voor mensen die zich 
in een dergelijke, precaire situatie bevinden. Ze vraagt 
de minister te bevestigen dat het gebruik van deze kaart 
behouden blijft.

De spreekster vraagt de minister de verlenging van het 
verhoogde terugbetalingspercentage aan de OCMW’s 
te monitoren en op te volgen of dit voldoende is. Er zijn 
immers niet alleen meer aanvragen van mensen die de 

l’intention de compléter cette liste? Interrogera-t-elle à 
nouveau les responsables fédéraux de la lutte contre 
la pauvreté à cette fin?

Le système REMI vise à apporter une aide en com-
plément aux allocations, actuellement trop faibles. 
L’intervenante est d’avis que cette aide devrait en réalité 
être superflue, mais les allocations actuelles ne garan-
tissant pas un revenu décent, elle reste pour l’instant 
nécessaire. L’intervenante ajoute que le système REMI 
apporte une aide sur la base d’une analyse des revenus 
et non sur la base du statut. Le système permet ainsi de 
dresser l’inventaire concret de la situation individuelle 
d’une personne, et d’examiner les besoins qui subsistent, 
permettant ainsi une autodétermination accrue pour 
l’intéressé. En outre, certains CPAS recourent déjà à 
ce système. La ministre consultera-t-elle ces CPAS? 
L’intervenante souligne également que le déploiement 
du système à Gand avait mis en évidence la nécessité 
d’adapter cet outil aux besoins locaux. Cela requiert 

certains investissements informatiques. À Gand, par 
exemple, l’outil a été adapté, concrètement, aux loyers 
locaux. Néanmoins, l’intervenante aspire à voir l’enveloppe 
prévue de 50 millions affectée autant que possible aux 
personnes et non aux investissements informatiques. 
La ministre peut-elle indiquer comment ce budget sera 
réparti entre les différents pouvoirs locaux?

La ministre a annoncé son intention d’améliorer les 
directives en matière d’aide alimentaire pour la prochaine 
période de programmation. À quelles améliorations 
pense-t-elle, concrètement?

Mme Willaert espère que la ministre entreprendra 

davantage de démarches que le gouvernement pré-
cédent en vue de s’attaquer à la problématique de la 
cohabitation. La législation fiscale et sociale doit mieux 
tenir compte des nouvelles formes de cohabitation.

En ce qui concerne les personnes en séjour illégal 
dans notre pays, la ministre renvoie à la politique de 
retour. L’intervenante souligne que les CPAS ont pour 
mission d’obtenir la confiance des personnes dans le 
besoin. Elle s’étonne dès lors que la ministre ne men-
tionne la carte médicale, ni dans sa note de politique 
générale, ni dans son exposé d’orientation politique. 
La carte médicale est pourtant la seule protection dont 
bénéficient les personnes qui se trouvent dans une 
telle situation précaire. Elle demande à la ministre de 
confirmer que l’utilisation de cette carte sera maintenue.

L’intervenante demande à la ministre d’assurer le 
suivi de la prolongation de la majoration du taux de 
remboursement aux CPAS et de voir si cette mesure est 
suffisante. Il y a en effet non seulement davantage de 
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weg vinden naar het OCMW, maar er is nu de bijkomende 
verwachting dat OCMW’s ook proactief rechthebbenden 
gaan identificeren.

Het voornemen van de minister om de interministe-
riële conferentie samen te roepen krijgt de steun van 
de spreekster. De spreekster benadrukt ook dat het 
beschamend is dat deze conferentie sinds 2014 niet 
meer is samengekomen.

Beleidsmakers en administraties moeten doordrongen 
zijn van de armoedeproblematiek bij elke beslissing die 
zij nemen of uitvoeren. De spreekster is dan ook tevre-
den dat de minister zich voorneemt om het netwerk van 
federale armoede-ambtenaren, alsook de ervaringsdes-
kundigen te betrekken bij het beleid. Ze vindt dit beter 
dan armoedetoetsen die op het einde van een beslissing 
snel worden afgehaspeld. Zullen de vormingen die in 
het verleden werden opgezet voor administraties en 
meer specifiek de kabinetten worden verdergezet? De 
samenwerking met de dienst ervaringsdeskundigen is 
bovendien belangrijk nu de Vlaamse regering de erkende 
opleiding voor ervaringsdeskundigen drooglegt.

De spreekster merkt ten slotte tevreden op dat de 
beleidsnota ook het voornemen bevat om in het kader 
van sociale innovatie meer in te zetten op Housing 
First. Een stabiele woonsituatie is immers een conditio 
sine qua non om op een doeltreffende en menselijke 
manier te werken aan alle levensdomeinen van een 
persoon in armoede.

Mevrouw Sophie Thémont (PS) onderstreept dat, 
zoals de minister terecht aangeeft, de crisis die we thans 
doormaken de ongelijkheden blootlegt en doet toenemen. 
Bijna 15 % van de bevolking werd in 2019 geconfronteerd 
met een armoederisico. Met de huidige crisis zal dat 
percentage onvermijdelijk stijgen. De aanvragen bij de 
OCMW’s zullen eenzelfde traject doen optekenen, met 
eens te meer een stijging van het aantal leefloners. We 
zijn het aan onszelf verplicht niemand aan de kant te laten.

Er zijn noodmaatregelen getroffen: de verlenging 
van de toekenning van 50 euro per maand aan de 
rechthebbenden van het leefloon, de IVT en de IGO; 
de 7 miljoen euro die de minister zopas heeft uitge-
trokken voor de voedselbanken, maar ook de subsidie 
van 115 miljoen euro voor de OCMW’s, die dankzij de 
steun van de minister uiteindelijk kan worden gebruikt 
tot eind 2021. Wellicht zullen die maatregelen nog met 
andere moeten worden aangevuld, in het licht van de 
voortdurende evaluatie van de gevolgen van de crisis. 

demandes de personnes qui trouvent la voie du CPAS, 
mais il y a maintenant l’attente supplémentaire que les 
CPAS identifient aussi les bénéficiaires de manière 
proactive.

L’intervenante soutient l’intention de la ministre de 
convoquer la conférence interministérielle. L’intervenante 
souligne aussi qu’il est honteux que cette conférence 
ne se soit plus réunie depuis 2014.

Les responsables politiques et les administrations 
doivent être imprégnés de la problématique de la pauvreté 
lors de chaque décision prise ou exécutée. L’intervenante 
est dès lors satisfaite que la ministre ait l’intention d’asso-
cier à la politique le réseau des fonctionnaires fédéraux 
chargés de la pauvreté, ainsi que les experts du vécu. 
Elle trouve cela préférable à des tests d’évaluation de 
l’impact sur la pauvreté effectués rapidement à la fin 
d’une décision. Les formations mises sur pied dans le 
passé pour les administrations, et plus spécifiquement 
les cabinets, seront-elles poursuivies? La collaboration 
avec le service experts du vécu est en outre importante, 
maintenant que le gouvernement flamand n’assure plus 
le financement de la formation reconnue des experts 
du vécu.

L’intervenante observe enfin avec satisfaction que la 
note de politique générale contient également l’inten-
tion de miser davantage, dans le cadre de l’innovation 
sociale, sur le Housing First. Une situation stable sur 
le plan du logement est en effet une condition sine qua 
non pour pouvoir agir de manière efficace et humaine 
dans tous les domaines de la vie d’une personne en 
situation de pauvreté.

Mme Sophie Thémont (PS) souligne, comme l’indique 
à juste titre la ministre, que la crise que nous connais-
sons agit comme un révélateur et un accélérateur des 
inégalités. Près de 15 % de notre population était à risque 
de pauvreté en 2019. Ce taux augmentera inévitable-
ment avec la crise que nous traversons. Les demandes 
auprès des CPAS connaîtront la même trajectoire avec 
à nouveau, un fort accroissement des RIS. Nous nous 
devons de ne laisser personne au bord du chemin.

Des solutions d’urgence ont été prises: la prolonga-
tion de l’octroi des 50 euros mensuels aux bénéficiaires 
du RIS, de l’ARR et de la grapa, les 7 millions d’euros 
que la ministre vient de libérer en faveur des Banques 
alimentaires mais également le subside de 115 mil-
lions d’euros octroyé aux CPAS qui pourra finalement, 
grâce à l’appui de la ministre, être utilisé jusque fin 2021. 
Des mesures d’urgence qui devront sans doute encore 
être complétées par d’autres grâce à une évaluation 
permanente des conséquences de la crise. Mais, pour 
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Om de armoede doeltreffend te bestrijden, is er naast 
die onontbeerlijke crisismaatregelen echter nood aan 
een ambitieus structureel beleid. De voorstelling van 
vandaag past daarin.

Bij dat alles is onmiskenbaar de wil aanwezig om over-
leg te plegen – een aspect dat trouwens deze beleidsnota 
overstijgt: overleg met de administratie, met het steunpunt 
voor armoedebestrijding, met de ervaringsdeskundigen, 
met de OCMW’s, met de verenigingen, met al die actoren 
die her en der in de beleidsnota worden genoemd en die 
inderdaad onmisbare schakels vormen om passende en 
doelgerichte duurzame oplossingen te kunnen uitwer-
ken. Tot slot zou onder impuls van de minister ook de 
Interministeriële Conferentie Maatschappelijke Integratie, 
die enkele maanden heeft stilgelegen, opnieuw moeten 
bijeenkomen. De taskforce “kwetsbare groepen” werd 
zopas ook opnieuw geactiveerd. Nu de crisis langer 
aanhoudt, is die onontbeerlijk om snel antwoorden 
te kunnen aanreiken op de behoeften van de meest 

kwetsbare doelgroepen. Ten aanzien van die groepen 
zou overigens passend moeten kunnen worden gecom-
municeerd. Kan de minister aangeven hoe frequent die 
taskforce bijeenkomt en hoe de gedachtewisselingen 
tussen de actoren in het veld, de administratie en de 
politiek er verlopen?

Het spreekt vanzelf dat op lokaal vlak de OCMW’s 
in de strijd tegen de armoede essentiële pijlers zijn. De 
minister bevestigt dat zij de nodige steun moeten krijgen 
opdat zij aan de behoeften van de bevolking kunnen 
beantwoorden; zij verbindt zich er overigens toe om, 
los van de crisis, de behoeften van die instellingen te 
blijven evalueren om er snel en zo passend mogelijk op 
te kunnen inspelen. De spreekster wenst in dat verband 
te herinneren aan de hoogst complexe situatie waarin 
de OCMW’s en alle werknemers van de OCMW’s zich 
zelfs al vóór de crisis bevonden. Meermaals hebben de 
OCMW’s gesteld dat zij virtueel failliet zijn. Men mag niet 
over het hoofd zien dat tijdens de vorige zittingsperiode 
hervormingen zijn doorgevoerd die de werklast voor de 
werknemers van de OCMW’s sterk hebben doen toene-
men. Een werklastmeting zal ongetwijfeld noodzakelijk 
zijn, maar de spreekster weet hoezeer de minister op 
de hoogte is van de situatie van de OCMW’s. Als men 
niet waakt over de goede werking van de OCMW’s, 
dan komt de toekenning van de rechten zelf in gevaar. 
De spreekster zou willen weten of een verhoging van 
het terugbetalingspercentage van het leefloon op een 
gegeven ogenblik te overwegen valt.

De terbeschikkingstelling van nauwkeurige kwanti-
tatieve gegevens is van wezenlijk belang om behoef-
tegestuurd beleid te voeren. Zulks geschiedt via de 
OCMW-monitoring en via de werkzaamheden van de 
werkgroep Social Impact, maar ook via de barometer 

lutter efficacement contre la pauvreté, il nous faudra 
à côté de ces mesures de crise indispensables, une 
politique structurelle ambitieuse. C’est l’objet de la 
présentation de ce jour.

Avec une volonté affichée qui transcende d’ailleurs 
l’ensemble de la note, celle de concerter encore et encore: 
l’administration, le service de lutte contre la pauvreté, 
les experts du vécu, les CPAS, les associations, tous 
ces acteurs sont évoqués en de multiples endroits de la 
note et ils seront en effet indispensables pour élaborer 
des solutions pérennes adéquates et ciblées. Enfin, la 
Conférence interministérielle Intégration sociale devrait, 
sous l’impulsion de la ministre, à nouveau se réunir 
alors qu’elle n’a plus été activée depuis des mois. La 
Task force “groupes vulnérables” vient elle aussi d’être 
réactivée, indispensable dans le cadre de la crise qui se 
prolonge et cela afin d’apporter rapidement des réponses 
aux besoins des groupes les plus fragiles. Une commu-
nication adéquate vis-à-vis de ces groupes devrait par 

ailleurs pouvoir être mise sur pied. La ministre peut-elle 
indiquer à quelle fréquence se réunit cette taskforce et 
comment s’y déroulent les échanges entre les acteurs 
de terrain, l’administration et le politique?

Les CPAS constituent évidemment des piliers essentiels 
au niveau local de la lutte contre la pauvreté. La ministre 
confirme qu’ils doivent recevoir le soutien nécessaire 
afin de leur permettre de répondre aux besoins de la 
population et s’engage d’ailleurs, au-delà de la crise, à 
poursuivre l’évaluation des besoins de ces institutions 
pour pouvoir y répondre rapidement et de la manière la 
plus adéquate. L’intervenante aimerait à cet égard rap-
peler la situation extrêmement compliquée dans laquelle 
se trouvaient les CPAS et l’ensemble des travailleurs 
des CPAS et cela même avant la crise. Des CPAS qui 
ont d’ailleurs évoqué une situation de faillite virtuelle. 
Il ne faut pas oublier les réformes qui ont été menées 
sous la précédente législature et qui ont augmenté la 
charge de travail des travailleurs des CPAS de façon 
considérable. Une évaluation de la charge sera sans 
doute nécessaire mais l’oratrice sait à quel point la 
ministre est au courant de la situation des CPAS. Car si 
on ne s’assure pas du bon fonctionnement des CPAS, 
c’est l’octroi des droits eux-mêmes qui sera en danger! 
L’intervenante aimerait savoir si un relèvement du taux 
de remboursement du revenu d’intégration pourrait à 
un moment donné être envisagé.

La mise à disposition de données quantitatives précises 
est essentielle pour mener des politiques qui ciblent les 
besoins. Via le monitoring des CPAS et les travaux du 
groupe de travail Social Impact mais également via le 
baromètre de l’intégration sociale. La ministre a indiqué 
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voor maatschappelijke integratie. De minister heeft 
aangegeven dat zij dat instrument wil blijven vervolledi-
gen; de spreekster zou willen weten welke bijkomende 
elementen en gegevens erin zouden kunnen worden 
opgenomen.

Tot zover de algemene beschouwingen. De spreekster 
gaat vervolgens in op een aantal specifiekere elementen 
in de beleidsnota.

Ten eerste verdient de verhoging van de sociale minima 
uiteraard lof. Het betreft een verhoging van exact 10,75 % 
tijdens deze regeerperiode, de indexering en de wel-
vaartsvastheid van de uitkeringen buiten beschouwing 
gelaten. Kan de minister vandaag bevestigen dat die 
verhoging gewaarborgd is en dat ze niet zal worden 
bijgestuurd naargelang van de begrotingstoestand?

De minister wijst erop dat parallel 50 miljoen euro ter 
beschikking wordt gesteld voor de door de OCMW’s 

verstrekte sociale steun; dit gebeurt via het REMI-
systeem, dat de OCMW’s helpt bij de berekening van 
een referentiebudget dat algemeen is aangepast aan 
elke rechthebbende, op basis van eenvormige criteria en 
rekening houdend met de gezins- en sociale toestand, 
met de daadwerkelijke behoeften en met de leefomgeving. 
Hoeveel OCMW’s gebruiken dat systeem momenteel? 
Hoe kan de toekenning van dergelijke hulp eenvormig 
worden gemaakt, aangezien het om bijkomende steun-
maatregelen gaat, met financiële gevolgen voor de 
OCMW’s en de lokale besturen? Wordt een evaluatie 
van dat REMI-systeem overwogen, in overleg met de 
OCMW’s, maar ook met de verenigingen in het veld?

De minister geeft aan dat veel mensen geen gebruik 
maken van hun rechten en dat dit tijdens deze crisis 
des te meer het geval is; ze wil die rechten dan ook 
automatisch toekennen. Hoe zal dat mogelijk worden 
gemaakt en welke rechten zouden automatisch kunnen 
worden toegekend?

De minister vermeldt voorts de uitwerking van het 
toekomstige federale plan ter bestrijding van de ar-
moede. Het spreekt voor zich dat een doeltreffende 
armoedebestrijding veronderstelt dat alle regeringsleden 
voluntaristisch en gezamenlijk optreden en daarbij ook 

nauw samenwerken met de deelstaten, want armoede 
heeft veel dimensies en oorzaken. De minister heeft 
dus de zware taak om die opdracht te coördineren en 
bovenal om impulsen te geven.

Tijdens de vorige zittingsperiode heeft de PS-fractie 
verkregen dat het vorige plan door het Rekenhof zou 
worden geanalyseerd, teneinde er de juiste lessen uit 
te trekken. Zou dat ook nu kunnen worden overwogen? 

vouloir continuer à le compléter et l’intervenante aimerait 
savoir quels éléments, quelles données supplémentaires 
pourront y être intégrés.

Voici pour les considérations générales. L’oratrice 
aborde à présent certains éléments plus ponctuels de 
la note.

Tout d’abord, il faut évidemment saluer le relèvement 
des minimas sociaux. Un relèvement précis de 10,75 % 
au cours de la législature, hors indexation et liaison des 
allocations au bien-être. La ministre peut-elle aujourd’hui 
confirmer que ce relèvement est garanti et qu’il ne sera 
pas réévalué en fonction de la situation budgétaire?

La ministre évoque parallèlement la mise à disposition 
de 50 millions d’euros supplémentaires pour l’aide sociale 

fournie par les CPAS au moyen du système REMI qui 
aide les CPAS à calculer un budget de référence adapté 
à chaque bénéficiaire de façon globale, selon des critères 
uniformes et en fonction de la situation familiale, sociale, 
des besoins réels, du lieu de vie. Combien de CPAS 
utilisent actuellement ce système? Comment assurer 
l’uniformisation de l’octroi de ce type d’aides, s’agissant 
d’aides complémentaires et sachant les conséquences 
financières pour les CPAS et les pouvoirs locaux? Une 
évaluation, en concertation avec les CPAS mais égale-
ment avec les associations de terrain, est-elle envisagée 
concernant ce système REMI?

La ministre évoque l’importance du non-recours au 
droit, accentué d’ailleurs avec la crise que nous connais-
sons, et sa volonté de permettre leur automatisation. 
Comment cela sera-t-il rendu possible et quels droits 
pourraient être automatisés?

La ministre mentionne également la mise en place 
du futur Plan fédéral de lutte contre la pauvreté. À cet 
égard, il est évident que pour mener une lutte efficace 
contre la pauvreté, tous les membres du gouvernement 
devront agir de manière volontariste, de concert, en 

collaborant étroitement également avec les entités 
fédérées au regard du caractère multidimensionnel et 
multifactorielle de la pauvreté. La ministre aura donc la 
lourde tâche d’assurer cette mission de coordination et 
surtout d’impulsion!

Le groupe PS avait obtenu sous la précédente légis-
lature que le précédent plan puisse être analysé par 
la Cour des comptes pour pouvoir en tirer correcte-
ment les enseignements. Cela pourrait-il être envisagé 
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Welks tijdpad zal bij de uitwerking van dat plan worden 
gehanteerd? Overweegt te minister een specifiek onder-
deel te wijden aan de bestrijding van de kinderarmoede 
of een specifiek aan dat onderwerp gewijd plan op te 
stellen? Aangezien één op vier Waalse en één op drie 
Brusselse kinderen deel uitmaakt van een gezin met 
een armoederisico, is het uiteraard onontbeerlijk daar 
iets aan te doen.

De spreekster gaat ook in op de bestaansonzeker-
heid bij studenten. Dat verschijnsel was vóór de crisis 
in opmars en is nog verscherpt door de gevolgen van 
de lockdown, in het bijzonder door de sluiting van de 
horecazaken. De Staat moet inzetten op de jeugd. Veel 
studenten moeten vandaag studeren zonder te beschikken 
over – in het bijzonder – alle voor het correcte verloop 
van hun studies nodige informaticamiddelen, terwijl 
ze ook nog eens moeten werken om hun studies te 
betalen. Dat zijn uiteraard onhoudbare situaties. Welke 
initiatieven zouden kunnen worden overwogen om die 

bestaansonzekerheid bij de bron aan te pakken, maar 
ook om een aangepaste begeleiding van die studenten 
door alle OCMW’s te verzekeren?

In dat plan moet de specifieke situatie van de vrouwen 
aan bod komen, want zoals bekend worden die harder 
getroffen door de bestaansonzekerheid, onder meer 
wegens de aanhoudende discriminatie. Vaak staan 
vrouwen aan het hoofd van eenoudergezinnen, vaak 
hebben zij tegen hun wil deeltijdse banen enzovoort. 
De minister zal het MIRIAM-project blijven steunen, 
maar hoe staan de zaken in verband met de DAVO? 
Het is geweten dat de toegankelijkheid van de Dienst 
voor alimentatievorderingen ondermaats blijft. Dat komt 
doordat de alimentatiegerechtigden de dienst nog steeds 
niet goed kennen, maar ook doordat de middelen van 
de DAVO ontoereikend blijven. Overweegt de minister 
spoedig overleg te plegen met haar collega van Financiën, 
teneinde initiatieven te nemen ter verbetering van de 
toegankelijkheid en de werking van die dienst?

De minister heeft voorts de situatie van de sekswer-
kers vermeldt; die werden tijdens de crisis in grote mate 
vergeten. Is de minister bij machte om collega-ministers 
ertoe aan te sporen de leef- en werkomstandigheden 
van de sekswerkers te verbeteren, in overleg met de 
spelers in het veld?

Huisvesting en de strijd tegen dakloosheid vormen 
eveneens prominente aandachtspunten in de beleidsnota. 
Het beginsel dat huisvesting op de eerste plaats komt, 
krijgt steun. Kan de minister in detail aangeven hoe haar 
departement dat zal bewerkstelligen en hoe haar acties 
zo goed mogelijk zullen worden afgestemd op die van de 
deelstaten, opdat daadwerkelijk een structureel beleid 

aujourd’hui? Quel calendrier est prévu pour l’élaboration 
de ce plan? La ministre envisage-t-elle un volet spéci-
fique consacré à la lutte contre la pauvreté infantile ou 
un plan spécifique dans ce cadre? Quand on sait qu’un 
enfant sur 4 en Wallonie et un sur 3 à Bruxelles vit dans 
une famille à risque de pauvreté, c’est évidemment un 
travail indispensable qui devra être mené.

L’intervenante souhaite également évoquer la question 
de la précarité étudiante. Grandissante avant la crise, 
elle n’a fait que s’accentuer avec les conséquences liées 
au confinement, et notamment suite aux fermetures de 
l’HORECA. L’État doit miser sur sa jeunesse. Et beaucoup 
d’étudiants se retrouvent aujourd’hui à devoir étudier, 
sans avoir tous les moyens informatiques notamment 
pour le faire correctement, et cela en travaillant pour 
payer leurs études. Il s’agit évidemment de situations 
intenables. Quelles initiatives pourraient être envisa-
gées pour lutter en amont contre cette précarité mais 

également pour assurer un accompagnement adéquat 
de ces étudiants par l’ensemble des CPAS?

Dans le cadre de ce plan, il convient d’aborder la 
situation spécifique des femmes qui, on le sait, sont plus 
durement touchées par la précarité en raison notamment 
des discriminations dont elles continuent à faire l’objet. 
Ce sont souvent les femmes qui se retrouvent à la tête 
de familles monoparentales, elles qui occupent de façon 
souvent involontaire des jobs à temps partiels, etc. La 
ministre continuera à soutenir le projet MIRIAM, mais 
quel est l’état des lieux concernant le SECAL? On sait 
que l’accessibilité au service des créances alimentaires 
reste problématique. D’une part, parce qu’il continue à 
être mal connu des créanciers d’aliments mais également 
parce que les moyens dont dispose le service demeurent 
insuffisants. La ministre envisage-t-elle rapidement une 
concertation avec son collègue le ministre des Finances 
pour prendre des initiatives afin d’améliorer l’accessibilité 
et le fonctionnement de ce service?

La ministre a également évoqué la situation des tra-
vailleurs du sexe, qui ont été les grands oubliés de la 
crise. La ministre est en mesure de donner une impul-
sion auprès d’autres de ses collègues pour améliorer 
les conditions de vie et de travail de ces travailleurs, en 
concertation avec les acteurs de terrain.

L’importance du logement et de la lutte contre le 
sans-abrisme prennent également une place importante 
dans la note. Le Housing First sera soutenu. La ministre 
peut-elle détailler comment son département intervien-
dra dans ce cadre et comment articuler au mieux ses 
actions en collaboration avec les entités fédérées afin 
que puisse se mettre en place une véritable politique 
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kan worden gevoerd? Ook staat een uitbreiding van het 
referentieadres op stapel. Kan de minister aangeven of 
de diensten een en ander al hebben voorbereid en of 
de OCMW-federaties daarover binnenkort zullen worden 
geraadpleegd?

De strijd tegen de eveneens door deze crisis toe-
genomen energiearmoede moet worden opgevoerd 
via duurzame oplossingen. Sinds 2012 werd het Gas- 
en elektriciteitsfonds niet langer geïndexeerd. Het 
Parlement heeft beslist dat fonds te indexeren voor 
de jaren 2019 en 2020. Bevestigt de minister dat zij die 
indexering wil voortzetten? Werd al overleg gepleegd 
met de minister van Energie? Zal daarover binnenkort 
een wetsontwerp in het Parlement worden ingediend?

De spreekster besluit met een thema dat volgens haar 
op een echte paradigmawissel wijst. In het regeerak-
koord wordt aangegeven dat het de bedoeling is dat de 
leefloners worden aangemoedigd de stap naar werk te 
zetten, want dat is een wezenlijke factor voor emanci-
patie. Weliswaar zijn activering en werk inderdaad de 
beste middelen om de vicieuze armoedecirkel te breken, 
maar vandaag blijkt duidelijk dat een en ander op maat 
van de betrokkenen moet worden aangeboden, want 
de maatschappelijke uitsluiting heeft veel dimensies 
en oorzaken. In overleg met de sector zullen dan ook 
het geïndividualiseerd project voor maatschappelijke 
integratie (GPMI) en de subsidie participatie en soci-
ale activering worden geëvalueerd en uitgebreid. De 
spreekster meent dat de samenleving de betrokkenen 
met respect voor hun eigenheden moet begeleiden om 
ervoor te zorgen dat zij opnieuw deel gaan uitmaken van 
de maatschappij en zichzelf emanciperen, misschien 
via werk maar misschien ook gewoon via ontmoetingen 
met anderen, via taallessen, via deelname aan culturele 
activiteiten enzovoort. Ook die koerswijziging draagt de 
goedkeuring van de spreekster weg.

Mevrouw Ellen Samyn (VB) stelt dat de armoedecij-
fers in België jaar na jaar verslechteren. Hoewel er nog 
geen cijfers voor 2020 beschikbaar zijn, kan men ervan 
uitgaan dat deze nog slechter zullen zijn. Uit cijfers in 
het verleden is gebleken dat vooral vrouwen en vooral 
vrouwen aan het hoofd van een eenoudergezin, maar 
ook jongeren en ouderen de grootste doelgroepen uit-
maken van mensen in armoede. Met de coronacrisis die 
volop woedt zal daar volgens de spreekster nu ook een 

grote groep jonge gezinnen en zelfstandigen bijkomen.

Mevrouw Samyn hekelt de magere beleidsnota die 
vooral ontoereikende kortetermijnoplossingen biedt. 
Armoede moet volgens de spreekster aangepakt worden 

structurelle? Un renforcement de l’adresse de référence 
est également annoncé. La ministre peut-elle indiquer si 
des travaux préparatoires ont déjà été menés dans ce 
cadre par l’administration et si des consultations auront 
prochainement lieu avec les fédérations de CPAS dans 
ce cadre?

La lutte contre la précarité énergétique, accentuée 
aussi par la crise, devra être renforcée, via des solutions 
durables. Depuis 2012, l’indexation du fonds gaz et 
électricité était gelée. Le Parlement a décidé d’indexer 
ce fonds pour les années 2019 et 2020. La ministre 
confirme-t-elle la volonté de poursuivre cette indexation. 
Des concertations ont-elles déjà eu lieu avec la ministre 
de l’Énergie? Un projet sera-t-il présenté prochainement 
au Parlement dans ce cadre?

L’oratrice aimerait terminer par ce qu’elle considère 
comme un réel changement de paradigme. En ce qui 
concerne l’activation des bénéficiaires du RIS, ceux-ci 
seront encouragés à faire le pas vers le travail, facteur 
essentiel d’émancipation, comme prévu dans l’accord de 
gouvernement. Et si l’activation et l’emploi sont effecti-
vement les meilleurs remèdes pour briser le cercle de la 
pauvreté, il est clairement indiqué aujourd’hui que cela 
doit se faire en fonction des personnes, car l’exclusion 
sociale est multi-dimensionnelle et multifactorielle. Le 
projet individualisé d’intégration sociale (PIIS) ainsi que 
le subside participation et activation sociale seront ainsi 
évalués et renforcés, en concertation avec le secteur. 
Pour l’intervenante, la société doit l’accompagner, avec 
ses singularités, pour retrouver la voie de la “sociabili-
sation”, de l’ “émancipation” peut-être à travers l’emploi, 
mais peut-être aussi simplement à travers la rencontre 
de l’autre, l’apprentissage de la langue, la participation 
à des activités culturelles… L’oratrice indique pouvoir 
également se retrouver dans ce changement de cap.

Mme Ellen Samyn (VB) indique que les chiffres de 
pauvreté en Belgique s’empirent chaque année. Bien 
qu’il n’y ait pas encore de chiffres disponibles pour 2020, 
on peut partir du principe qu’ils seront encore plus 
mauvais. Il est ressorti des chiffres du passé que ce 
sont surtout les femmes, essentiellement celles à la tête 
d’une famille monoparentale, mais aussi les jeunes et 
les personnes âgées, qui sont les principaux groupes 
cibles de personnes vivant dans la pauvreté. Selon 

l’intervenante, avec la crise du coronavirus, un groupe 
important de jeunes ménages et d’indépendants vien-
dront les rejoindre.

Mme Samyn critique vivement la maigre note de poli-
tique générale qui offre surtout des solutions insuffisantes 
à court terme. Selon l’intervenante, il faut s’attaquer à 
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d.m.v. een volgehouden inspanning, structureel en op 
lange termijn.

Een illustratief voorbeeld van die ontoereikende kor-
tetermijnoplossingen ziet de spreekster bij het vraagstuk 
van de voedselbanken. Tijdens de eerste lockdown is 
gebleken dat het aantal mensen die beroep doen op de 
voedselbanken een pak hoger lag dan normaal. Bovendien 
wijst alles erop dat er nog meer mensen zullen aanklop-
pen bij de voedselbanken tijdens de tweede lockdown. 
Recentelijk maakte de minister bekend – na een vraag 
hierover van de spreekster – dat er 1 miljoen euro zou 
worden vrijgemaakt, specifiek voor de voedselbanken. 
Op korte termijn is deze extra financiering welgekomen, 
maar op lange termijn wordt er geen structureel beleid 
vormgegeven door verspreidde middelen, verschillende 
instituten die zich buigen over dit vraagstuk en vooral 
de versnipperde bevoegdheden. De regering toont vol-
gens de spreekster bijgevolg dus geen ambitie om de 
voedselbanken op lange termijn overbodig te maken.

Ook het optrekken van het leefloon toont volgens de 
spreekster onvoldoende ambitie. Alleen al om de stij-
ging van de huurprijzen bij te benen zal een indexering 
en verhoging van enkele procenten niet volstaan. Die 
gestegen huurprijzen duwen mensen met een leefloon 
naar slecht geïsoleerde en onverluchte huizen die al 
te vaak in handen zijn van huisjesmelkers. Bovendien 
zijn ook de prijzen van energie sterk gestegen en to-
nen politieke schandalen aan dat er naast financiële 
malversaties bij lokale besturen ook heel wat geld naar 
intercommunales vloeit.

Mevrouw Samyn hekelt verder het belang dat gehecht 
wordt aan het vraagstuk van de non take-up De regering 
lijkt pas nu te beseffen dat mensen hun weg niet meer 
vinden in het doolhof van allerhande aanvragen.

Maatregelen die tijdens de coronacrisis werden uitge-
rold zorgen er bovendien voor dat armoede toeneemt. De 
spreekster denkt daarbij aan de tijdelijke werkloosheid 
die werd verhoogd van 65 % naar 70 %, maar ook aan 
het feit dat er momenteel geen faillissementen worden 
uitgesproken. Daardoor ontvangen werknemers hun 
ontslagbrief niet en kan geen curator worden aange-
steld. Tal van werknemers ontvangen dus geen loon, 
geen werkloosheidsuitkering en kunnen bovendien 
geen gebruik maken van het Fonds voor de Sluiting 
van Ondernemingen. Die problemen moeten volgens 
de spreekster zo snel mogelijk worden aangepakt.

la pauvreté en fournissant un effort soutenu, structurel 
et à long terme.

Selon l’intervenante, un exemple illustratif de l’insuffi-
sance de ces solutions à court terme est la question des 
banques alimentaires. Lors du premier confinement, il 
s’est avéré que le nombre de personnes qui recourent 
aux banques alimentaires était beaucoup plus élevé que 
la normale. En outre, tout indique qu’il y aura encore plus 
de personnes qui feront appel aux banques alimentaires 
lors du second confinement. Récemment, la ministre a 
fait savoir – en réponse à une question de l’intervenante 
– qu’on libérerait un million d’euros, spécifiquement pour 
les banques alimentaires. À court terme, ce financement 
supplémentaire est le bienvenu, mais à long terme, 
on n’élabore pas une politique structurelle en raison 
de l’éparpillement des moyens, du fait que différents 
instituts se penchent sur cette question et surtout du 
morcellement des compétences. Selon l’intervenante, le 
gouvernement ne montre donc pas l’ambition de rendre 

les banques alimentaires superflues à long terme.

Selon l’intervenante, le relèvement du revenu d’inté-
gration ne fait pas non plus preuve d’une ambition 
suffisante. Déjà rien que pour suivre l’augmentation 
du prix des loyers, une indexation et une augmentation 
de quelques pour cents ne suffira pas. L’augmentation 
du prix des loyers pousse les personnes bénéficiant 
du revenu d’intégration dans des maisons mal isolées 
et non ventilées qui appartiennent trop souvent à des 
marchands de sommeil. En outre, le prix de l’énergie a 
aussi fortement augmenté et les scandales politiques 
montrent qu’en plus des malversations financières dans 
les administrations locales, de gros montants sont aussi 
alloués à des intercommunales.

Mme Samyn critique ensuite vivement l’importance 
accordée à la question du non-recours. Le gouvernement 
ne semble s’apercevoir que maintenant que les gens ne 
s’y retrouvent plus dans le labyrinthe des nombreuses 
demandes.

Les mesures déployées pendant la crise du corona-
virus entraînent en outre une augmentation de la pau-
vreté. L’intervenante songe, à cet égard, au chômage 
temporaire qui a été augmenté de 65 % à 70 %, mais 
aussi au fait qu’aucune faillite n’est prononcée pour le 
moment. Les travailleurs ne reçoivent dès lors pas leur 
lettre de licenciement et aucun curateur ne peut être 
désigné. De nombreux travailleurs ne perçoivent donc 
pas de rémunération ni d’allocations de chômage et ils 
ne peuvent en outre pas recourir au Fonds de fermeture 
des entreprises. Selon l’intervenante, il faut s’attaquer 
aussi rapidement que possible à ces problèmes.
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De invoering van het REMI-systeem kan een belang-
rijke stap zijn om tot enige uniformiteit te komen bij de 
behandeling van de steunaanvragen in OCMW’s. De 
spreekster wijst er ook op dat de OCMW’s – bovenop de 
reeds bestaande achterstanden voordien – momenteel 
gebukt gaan onder de bijkomende steunaanvragen sinds 
de coronacrisis. Dat een groot aandeel steunaanvragers 
bovendien nieuwkomers zijn in België, vindt de spreek-
ster problematisch. De spreekster roept bijgevolg op om 
komaf te maken met deze geïmporteerde armoede die 
een verhoging van het aantal daklozen met zich mee-
brengt, de druk op de huizenmarkt vergroot en bepaalde 
buurten onleefbaar maakt.

Dat de bevoegdheden inzake armoede bovendien 
sterk versnipperd zijn maakt het moeilijk om adequaat 
te ageren en resultaten te boeken. De spreekster hekelt 
dan ook dat de minister dit wil oplossen met een nieuwe 
overlegstructuur. De projectwerking en het groot aantal 
vzw’s dat bovendien actief is in deze sector draagt vol-

gens het lid niet bij tot een continu en efficiënt beleid 
en deze vzw’s worden bovendien post factum te weinig 
beoordeeld op hun effectiviteit.

Le fait que les compétences en matière de pauvreté 
soient en outre très morcelées permet difficilement 
d’agir de manière efficace et d’obtenir des résultats. 
L’intervenante critique également la volonté de la ministre 
de résoudre ce problème au moyen d’une nouvelle 
structure de concertation. Selon Mme Samyn, l’approche 
par projet et le grand nombre d’ASBL actives dans ce 
secteur ne contribuent pas à une politique continue et 
efficace. De plus, ces ASBL ne sont pas suffisamment 
évaluées après coup sur l’efficacité de leur travail.

De heer Christophe Bombled (MR) wijst erop dat 
de minister aan het begin van haar beleidsverklaring 
het jaar 2019 overloopt en met name stelt dat het per-
centage van de Belgische bevolking met een risico om 
in geldelijke armoede te belanden nog nooit zo hoog 
was. Als het echter 14,8 % bedraagt in 2019 kan men 
alleen maar vaststellen dat het hoger was in 2018, 
toen het 16,4 % bedroeg. Evenzo kampte 4,4 % van de 
bevolking in 2019 met ernstige materiële armoede. Dat 
is minder dan de 5,0 % in 2018. Ook het percentage 
van 12,4 % van de bevolking in een gezin met een lage 
arbeidsintensiteit in 2019 ligt onder dat van 2018, toen 
het 12,6 % bedroeg. De cijfers lopen dus terug en dat is 

ongetwijfeld het gevolg van de door de voorganger van 
de minister getroffen maatregelen. Uiteraard hebben we 
sindsdien te maken gekregen met de COVID-19-crisis 
en de negatieve gevolgen ervan.

L’instauration du système REMI peut constituer une 
étape importante en vue de parvenir à une certaine unifor-
mité lors du traitement des demandes d’aide aux CPAS. 
L’intervenante souligne également que les CPAS – en 
plus de l’arriéré qui existait déjà précédemment – ploient 
maintenant sous des demandes d’aide supplémentaires 
depuis la crise du coronavirus. L’intervenante trouve en 
outre problématique qu’un grand nombre de deman-
deurs d’aide soient des nouveaux venus en Belgique. 
L’intervenante demande dès lors d’en finir avec cette 
pauvreté importée qui entraîne une augmentation du 
nombre de sans abri, augmente la pression sur le mar-
ché du logement et rend certains quartiers invivables.

Le fait que les compétences en matière de pauvreté 
sont en outre très morcelées permet difficilement d’agir 
de manière adéquate et d’engranger des résultats. 
L’intervenante critique dès lors vivement le fait que la 
ministre souhaite résoudre ce problème au moyen d’une 
nouvelle structure de concertation. Le fonctionnement par 

projets et le grand nombre d’asbl qui sont en outre actives 
dans ce secteur ne contribue pas, selon la membre, à 
une politique continue et efficace, et l’efficacité de ces 
asbl est en outre trop peu évaluée post factum.

Le fait que les compétences en matière de pauvreté 
soient en outre très morcelées permet difficilement 
d’agir de manière efficace et d’obtenir des résultats. 
L’intervenante critique également la volonté de la ministre 
de résoudre ce problème au moyen d’une nouvelle 
structure de concertation. Selon Mme Samyn, l’approche 
par projet et le grand nombre d’ASBL actives dans ce 
secteur ne contribuent pas à une politique continue et 
efficace. De plus, ces ASBL ne sont pas suffisamment 
évaluées après coup sur l’efficacité de leur travail.

M. Christophe Bombled (MR) relève que la ministre 
dresse, au début de son exposé, un monitoring de 
l’année 2019 en affirmant notamment que le taux de la 
population belge considérée comme à risque de pau-
vreté monétaire n’a jamais été aussi élevé. Pourtant, s’il 
est de 14,8 % en 2019, force est de constater qu’il était 
plus élevé en 2018 vu qu’il atteignait 16,4 %. De même, 
en 2019, 4,4 % de la population souffrait de privation 
matérielle sévère. Notons que ce chiffre est inférieur 
aux 5,0 % de 2018. En outre, en ce qui concerne le taux 
de 12,4 % de la population qui vivait dans un ménage 
à faible intensité de travail en 2019, il était supérieur 
en 2018 vu qu’il atteignait 12,6 %. Donc, les chiffres sont 

en diminution et c’est sans doute la conséquence de 
mesures adoptées par le prédécesseur de la ministre. 
Bien entendu, depuis lors, nous connaissons la crise 
de COVID-19 et les conséquences négatives qu’elle a 
engendrées.
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In 2020 neemt het aantal leefloners toe. Dat is een 
werkelijkheid, maar het ware interessant geweest om, 
in plaats van opnieuw het algemeen gemiddelde voor 
België te nemen, de analyse te verfijnen en de cijfers 
regionaal uit te splitsen of de mogelijke verschillen tussen 
de steden en het platteland toe te lichten. Het te voeren 
beleid zal immers des te doeltreffender zijn indien reke-
ning wordt gehouden met de werkelijkheid in het veld.

De minister beoogt tegen de zomer van 2021 een 
nieuw federaal plan voor armoedebestrijding voor te 
stellen en hoopt dat via de interministeriële conferentie 
synergie tussen de verschillende bevoegdheidsniveaus 
tot stand zal komen.

De spreker wijst er evenwel op dat de organisatie 
van de agenda van de ministeriële conferenties een 
voorrecht van de premier is.

Het ligt voor de hand dat niemand mag worden ver-

geten. Het is onze plicht om het beleid ter zake aan te 
scherpen. De MR-fractie is echter van oordeel dat een 
element niet over het hoofd mag worden gezien: de 
werkgelegenheid. De liberalen beschouwen werkgelegen-
heid als dé katalysator voor sociale emancipatie, maar 
bovenal als de beste verdediging tegen armoede. De 
geleidelijke herinschakeling in het sociale en professio-
nele leven moet een integraal onderdeel van het beleid 
van de minister vormen. Jammer genoeg is thans niet 
duidelijk hoe de minister zich voor de werkgelegenheid 
wil inzetten.

Beschikt de minister voorts over een evaluatie van 
het derde armoedebestrijdingsplan? De spreker is van 
oordeel dat zoiets wel gelegen kan zijn alvorens het 
vierde plan aan te vatten.

De bedragen van de sociale minima worden van-
af 2021 geleidelijk verhoogd. Hoe zit het met de wel-
zijnsenveloppe voor 2021-2022? Kan de minister daar 
misschien iets meer over kwijt?

Te veel mensen in armoede kennen hun rechten niet 
of laten de toepassing ervan varen. De minister wil de 
automatische toekenning en de individualisering van 
de rechten bevorderen, zoals overigens bepaald in het 

regeerakkoord: “Binnen de grenzen van het reglemen-
taire kader inza ke de bescherming van de privacy, zal 
de regering zoveel mogelijk komaf maken met het “niet 
opnemen van rechten” en zal ze zich blijven inspannen 
om sociale rechten te automatiseren. Sociale rechten 
worden maximaal toegekend op basis van inkomen in 
plaats van louter op basis van statuut.”.

Al vele jaren proberen de opeenvolgende regeringen 
een einde te maken aan die situatie. Hoe denkt de minister 

Le nombre de RIS pour 2020 est en augmentation. 
C’est une réalité, toutefois, il aurait été intéressant, plutôt 
que reprendre le chiffre global moyen pour la Belgique, 
d’affiner l’analyse en précisant les disparités régionales 
ou encore expliquer les différences éventuelles entre 
les villes et le monde rural. En effet, les politiques à 
mener seront d’autant plus efficaces qu’elles prennent 
en compte la réalité de terrain.

La ministre compte présenter un nouveau plan fédéral 
contre la pauvreté à l’approche de l’été 2021 et souhaite 
que des synergies s’opèrent entre les différents niveaux 
de pouvoir via la conférence interministérielle.

L’orateur rappelle néanmoins que l’organisation de 
l’agenda des conférences ministérielles est une préro-
gative du Premier ministre.

Il ne faut laisser personne au bord de la route, c’est 
l’évidence. Il est de notre devoir de renforcer nos politiques 
à ce niveau. Cependant, pour le Mouvement Réformateur, 
il y a un élément qui ne peut être négligé: c’est l’emploi. 
Pour les libéraux, l’emploi est LE facteur d’émancipa-
tion sociale mais est surtout le meilleur rempart contre 
la pauvreté. La réintégration progressive vers une vie 
sociale et professionnelle doit faire partie intégrante de 
la politique de la ministre. Malheureusement, on ne voit 
actuellement pas de quelle manière la ministre envisage 
d’œuvrer en faveur de l’emploi.

Ensuite, par rapport au 3e plan de lutte contre la 
pauvreté: la ministre dispose-t-elle d’une évaluation de 
celui-ci? L’orateur estime que ce serait opportun avant 
d’entamer le 4e plan.

Les montants des minima sociaux vont être augmen-
tés progressivement dès 2021. Qu’en est-il au sujet de 
l’enveloppe bien-être 2021-2022? La ministre peut-elle 
éventuellement en dire davantage?

Trop de personnes en situation de pauvreté ne 
connaissent pas leurs droits ou renoncent à les faire 
appliquer. La ministre souhaite promeut l’accessibilité 
automatique aux droits et l’individualisation des droits, 
comme le prévoit d’ailleurs l’accord de gouvernement: 
“Dans les limites du cadre règlementaire concernant 
la protection de la vie privée, le gouvernement mettra 
fin autant que faire se peut au non-recours aux droits 
et poursuivra ses efforts pour automatiser les droits 
sociaux. Ceux-ci seront au maximum octroyés sur la 
base du revenu et non du statut.”.

Depuis de nombreuses années, les gouvernements 

qui se sont succédé tentent de mettre fin à cette situation. 
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dit aan te pakken? Er bestaan dienaangaande nog twee 
grote valkuilen: de eerbiediging van de persoonlijke 
levenssfeer – en dientengevolge de toegankelijkheid 
tot de bestaande databanken – maar ook en vooral de 
gevolgen van die maatregelen voor de begroting. Wordt 
aan een invoering in fases gedacht?

De minister kondigt aan dat concrete voorstellen van 
de interfederale werkgroep mogen worden verwacht 
tegen het voorjaar van 2021. De spreker zal een en 
ander nauwlettend volgen om op de hoogte te zijn van 
die actieplannen en van het tijdpad voor de tenuitvoer-
legging ervan.

Kan de minister verduidelijken hoeveel de automatische 
toekenning van sociale rechten zal kosten qua infrastruc-
tuur en menselijk kapitaal, bovenop de rechtstreekse 
gevolgen voor de begroting, die ook toelichting vereisen?

Kan de minister hetzelfde doen voor het van de 

Gegevensbeschermingsautoriteit (GBA) gevraagde 
toezicht? Heeft de GBA daartoe voldoende personele 
middelen?

Waarom wordt het gebruik van het REMI-project niet 
verplicht? Zo zou de steun kunnen worden aangepast 
aan de werkelijke behoeften van de mensen.

Zullen tot slot, ingevolge de evaluatie van het GPMI-
project en de subsidieparticipatie, verbeteringen worden 
aangebracht in de bestaande regelingen met het oog op 
een betere toegang tot een sociaal-professioneel leven, 
of zullen die projecten veeleer worden vervangen door 
programma’s om het isolement te doorbreken?

Ook inzake maatschappelijke integratie spelen de 
OCMW’s een essentiële rol en wordt steeds meer een 
beroep op hen gedaan. De minister beoogt hen te on-
dersteunen “zonder hen extra te belasten”. Echter:

— Wat verstaat de minister precies onder steun aan 

de OCMW’s zonder hen extra te belasten?

— Kan de minister aangeven hoe zij de OCMW’s 
beoogt te ondersteunen?

— Tot slot heeft de voorganger van de minister, naast 
de in het raam van de COVID-19-pandemie genomen 
maatregelen, tweemaal het bedrag van de vergoeding 
per behandeld dossier verhoogd, wat sinds 2007 niet 
meer was gebeurd. Aldus zijn de bedragen gestegen 
van 320 euro naar 515 euro per dossier. Beoogt de 
minister ook op dat niveau op te treden?

Comment la ministre compte-t-elle s’y prendre? Deux 
écueils importants sont toujours bien présents, à savoir 
le respect de la vie privé – et partant l’accessibilité aux 
bases de données existantes – mais aussi et surtout 
l’impact budgétaire de ces mesures. Est-ce qu’un pha-
sage des mesures est prévu?

Concernant les propositions du groupe de travail inter-
fédéral, la ministre annonce des propositions concrètes 
au printemps 2021. L’intervenant ne manquera pas de 
revenir pour connaitre ces plans d’actions et le planning 
de leur implémentation.

Concernant l’automatisation des droits sociaux, outre 
l’impact budgétaire direct qu’il y aurait lieu de préciser, 
la ministre peut-elle préciser le coût que cela va repré-
senter en termes d’infrastructure et de capital humain?

De même pour le travail de supervision qui sera 

demandé à l’APD (Autorité de Protection des Données), 
a-t-elle le capital humain suffisant pour y faire face?

En ce qui concerne le projet REMI, pourquoi ne pas 

rendre son utilisation obligatoire? Cela pourrait éven-
tuellement permettre d’ajuster les aides en fonction des 
besoins réels des personnes.

Enfin, par rapport à l’évaluation des projets PIIS et 
Subside de participation, est-il question d’améliorer les 
dispositifs existants pour un meilleur accès à une vie 
socio-professionnelle ou plutôt de les remplacer vers 
des programmes de lutte contre l’isolement?

— En ce qui concerne l’intégration sociale aussi, les 
CPAS jouent un rôle primordial et sont toujours davantage 
sollicités. La ministre entend les soutenir “sans transfert 
de charges non compensés”. Plus précisément:

— Qu’entendre exactement par le soutien des CPAS 

sans transfert de charges non compensés?

— La ministre peut-elle préciser la manière dont elle 
entend soutenir les CPAS?

Enfin, outre les mesures prises dans le cadre de la 
pandémie COVID-19, le prédécesseur de la ministre a 
augmenté à deux reprises le montant de remboursement 
par dossier traité, ce qui n’était plus arrivé depuis 2007. 
Les montants sont ainsi passés de 320 à 515euros/
dossier. La ministre envisage-t-elle d’agir à ce niveau-
là également?
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Een vraag inzake de eenoudergezinnen: de voorganger 
van de minister heeft bijzondere aandacht besteed aan 
de eenoudergezinnen, met name door extra middelen 
toe te kennen. Zal de betaling van die bedragen worden 
voortgezet? Zullen die bedragen misschien ook worden 
opgetrokken?

Inzake het referentieadres zou met voorrang moeten 
worden geregeld dat alle overheden het op dezelfde 
manier toekennen. De domiciliëring vormt overigens een 
belangrijk instrument om met die mensen in contact te 
blijven. Inzake het daklozenprobleem geeft de minister 
aan dat ze de aanbevelingen van het Europees Parlement 
uit 2014 wil volgen. Vindt de minister dat niet al iets te 
lang geleden? Misschien strookt de toenmalige visie 
niet meer met de situatie van vandaag?

De minister beoogt het gezinsherenigingsbeleid te 
bevorderen, maar geeft daarover geen details. Het 
regeerakkoord is daarover veel genuanceerder: “De 
eenvormige toepassing van de regelgeving, met inbegrip 
van de controle op het naleven van de voorwaarden tot 
gezinshereniging, wordt gegarandeerd en efficiënter ge-
organiseerd. (…) De voorwaarden tot gezinshereniging 
zullen worden beoordeeld in het licht van de wetgeving 
van de buurlanden en, indien nodig, op deze basis 
worden herzien, teneinde ze consequenter te maken. In 
samenwerking met de deelstaten zal de integratie van 
personen die zich in België vestigen in het kader van 
gezinshereniging worden geïntensiveerd, onder meer 
door het leren van één van de talen van het gewest 
van verblijf en door het intensiveren van hun beroeps-
opleiding (…).”.

Betreffende de energiearmoede moet worden toegege-

ven dat veel sociale woningen niet aan de energienormen 
voldoen. In dergelijke woningen wonen echter vooral 
kwetsbare mensen. Ook de tenuitvoerlegging van een 
echt energierenovatiebeleid voor de sociale woningen 
vormt een tijdens de interministeriële conferenties te 
onderzoeken piste. Dit zou de energierekening van de 
bewoners aanzienlijk kunnen verlagen. En als de par-
ticuliere eigenaars om inspanningen wordt verzocht, 
moet de overheid het goede voorbeeld kunnen geven.

Een ander punt betreft de sociale fraude, maar daar-
over zegt de minister niets. Ze bestaat nochtans en kost 
de Staat veel geld.

Mevrouw Nahima Lanjri (CD&V) sluit zich aan bij de 
vorige spreeksters over de alarmerende armoedecijfers, 
zowel voor als tijdens de coronacrisis.

Une question à présent relative aux familles monopa-
rentales: le prédécesseur de la ministre avait accordé 
une attention particulière aux familles monoparentales, 
en octroyant notamment des moyens supplémentaires. 
Ces montants vont-ils continuer à être versés? Et seront-
ils éventuellement revalorisés?

Concernant l’adresse de référence, la question priori-
taire à régler serait que tous les pouvoirs publics agissent 
de la même manière pour l’octroyer. La domiciliation est 
par ailleurs un outil important pour garder un contact 
avec ces personnes. Concernant le sans-abrisme, la 
ministre indique vouloir suivre les recommandations 
du Parlement européen en 2014. La ministre n’estime-
elle pas le gap pas trop long et que la vision donnée 
à l’époque n’est peut-être plus la même aujourd’hui?

La ministre entend favoriser la politique de regrou-
pement familial, sans toutefois apporter de précisions 
à ce sujet. C’est beaucoup plus nuancé dans l’accord 
de gouvernement qui stipule que: “L’application uni-
forme de la ré glementation, en ce compris le contrô le 
du respect des conditions de regroupement familial, 
sera garantie et organisé e plus efficacement. (…) Les 
conditions de regroupement familial seront é valué es à  
la lumiè re de la lé gislation des pays voisins et seront 
revues, sur cette base, si né cessaire, afin de les rendre 
plus consé quentes. En collaboration avec les entité s 
fé dé ré es, l’inté gration des personnes qui s’é tablissent 
en Belgique dans le cadre du regroupement familial 
sera intensifié e, notamment par l’apprentissage d’une 
des langues de la ré gion de sé jour et par l’intensification 
de leur formation professionnelle.”

Un mot à présent au sujet de la précarité énergétique. 

Il faut bien admettre que pas mal de logements sociaux 
ne répondent pas aux normes en matière énergétique. 
Or, les personnes précarisées se retrouvent très souvent 
dans ce type de logement. Il y a là aussi une piste à 
explorer lors des conférences interministérielles, à savoir 
l’implémentation d’une réelle politique de rénovation éner-
gétique du parc des logements sociaux. Cela permettrait 
de réduire significativement les factures énergétiques 
de leurs occupants. Et si on demande aux propriétaires 
privés de faire des efforts, les pouvoirs publics doivent 
pouvoir montrer l’exemple!

Un autre point concerne la fraude sociale: la ministre 
n’en parle pas. Pourtant, elle existe et elle coûte cher 
à l’État.

Mme Nahima Lanjri (CD&V) souscrit à l’avis des 
intervenants précédents en ce qui concerne le caractère 
alarmant des statistiques en matière de pauvreté, tant 
avant que pendant la crise du coronavirus.
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De spreekster is dan ook tevreden dat de minister de 
Taskforce Kwetsbare Groepen – die tijdens de eerste 
coronagolf werd opgericht – zal verderzetten en armoe-
deorganisaties blijvend wil betrekken. De spreekster 
merkt ook op dat de regering duidelijk moet duiden in 
deze Taskforce waarom zij bepaalde maatregelen wel 
of niet neemt.

Het voornemen van de minister om gegevens sterk te 
gaan monitoren kan rekenen op steun van de spreek-
ster. Ze maakt echter wel een kanttekening en vraagt 
om in dit kader de OCMW’s niet extra te belasten met 
administratie. De werkdruk bij de OCMW’s is immers 
sterk toegenomen sinds de coronacrisis.

Ook het optrekken van de uitkeringen vindt de spreek-
ster een goed idee. Mevrouw Lanjri is al jaren pleitbe-
zorger voor een verhoging van de uitkering tot aan de 
Europese armoedegrens. Ze is dan ook tevreden dat 
er een concreet tijdspad werd vooropgesteld in de nota 
en dat er reeds stappen gepland zijn voor 2021. Het lid 
vraagt zich wel af waar de minister deze operatie dan 
zal doen landen in 2024. Welke kloof zal deze operatie 
dichten? Zal de armoedegrens in 2024 voor iedereen 
bereikt zijn? Zo niet, over welke groep mensen gaat 
het dan? Hoever zal men in dat geval nog onder de 
armoedegrens vallen?

De spreekster erkent het belang dat wordt gehecht in 
de beleidsnota aan de strijd tegen de non take-up van 
sociale rechten. Ze stelt dat ondanks het goede werk van 
veel armoede-organisaties nog steeds veel mensen niet 

op de hoogte zijn van hun sociale rechten. Voor bepaalde 
sociale rechten is een automatische rechtentoekenning 
echter niet mogelijk en de spreekster roept op om in die 
gevallen te werken aan een betere gegevensuitwisse-
ling tussen entiteiten binnen de overheid. Op die manier 
zou het moeten volstaan dat mensen éénmalig hun 
gegevens bezorgen aan de overheidsdiensten. Voor 
de spreekster is het verder nog niet helemaal duidelijk 
welke concrete maatregelen men nog mag verwachten 
om tegemoet te komen aan dit probleem. Zal de minister 
verder bouwen op de bufferdatabank die in de vorige 
legislatuur werd opgezet ter ondersteuning van de lokale 
besturen? Of worden er nieuwe systemen ontwikkeld? 
Wat zal de minister concreet doen om de non take-up 

te verminderen?

Eén van de tools die ter beschikking (zal) worden 
gesteld aan de OCMW’s is de REMI-tool. De spreek-
ster steunt dit voornemen maar stelt zich vragen wij het 

L’intervenante se réjouit donc que la ministre ait décidé 
de poursuivre le travail entamé au sein de la Task force 
“Groupes vulnérables” – qui a été créée lors de la pre-
mière vague de la pandémie – et qu’elle continuera à y 
associer les organisations de lutte contre la pauvreté. 
L’intervenante souligne également que le gouvernement 
devra expliquer clairement, au sein de cette Task force, 
pourquoi il prend ou ne prend pas certaines mesures.

Mme Lanjri soutient l’intention de la ministre d’assu-
rer un suivi strict des données. Elle fait toutefois une 
remarque à ce sujet et demande que, dans ce contexte, 
les CPAS ne se voient pas confier de tâches adminis-
tratives supplémentaires, la charge de travail des CPAS 
ayant en effet sensiblement augmenté depuis la crise 
du coronavirus.

L’intervenante soutient également l’idée de majorer les 
prestations. Depuis des années déjà, Mme Lanjri préco-
nise de relever le montant des prestations au niveau du 
seuil de pauvreté européen. Elle se félicite donc qu’un 
calendrier concret ait été établi dans la note et que des 
mesures soient déjà prévues pour 2021. L’intervenante 
se demande toutefois quel est, selon la ministre, l’objectif 
ultime de cette opération à l’horizon 2024? Quelle part 
du fossé sera-t-elle comblée? Tout le monde aura-t-il 
au moins atteint le seuil de pauvreté d’ici là? Si tel n’est 
pas l’objectif, quel groupe de personnes la ministre a-
t-elle en tête, et, dans ce cas, quel sera encore l’écart 
à combler pour que le seuil de pauvreté soit atteint?

L’intervenante reconnaît l’importance accordée dans 
la note de politique à la lutte contre le non-recours aux 
droits sociaux. Elle souligne en effet qu’en dépit du 
bon travail accompli par de nombreuses organisations 

de lutte contre la pauvreté, il reste un grand nombre 
de personnes qui ne connaissent toujours pas leurs 
droits sociaux. Pour certains ce ces droits, l’attribution 
automatique est toutefois impossible. Dans ces cas, 
l’intervenante demande la mise en place d’un meilleur 
échange d’informations entre les différentes entités des 
pouvoirs publics. Il devrait par exemple suffire que les 
gens communiquent une seule fois leurs données aux 
autorités. Pour le reste, l’intervenante ne voit pas encore 
très bien quelles mesures concrètes elle peut attendre 
de ce gouvernement afin de résoudre ce problème. La 
ministre va-t-elle continuer à développer la base de 
données “tampon” mise en place lors de la précédente 
législature en vue de soutenir les administrations locales? 

Ou de nouveaux systèmes seront-ils développés? Que 
fera concrètement le ministre pour réduire le non-recours 
aux droits sociaux?

L’un des outils qui sera mis à la disposition des CPAS 
est l’outil REMI. L’intervenante soutient cette idée mais 
se pose des questions à propos du volet budgétaire. 
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budgettaire luik. In het verleden werd de aanvullende 
bijstand in het kader van deze tool betaalt door de 
OCMW’s. Op welke manier zal de minister de nodige 
budgetten hiervoor over de OCMW’s verdelen? Welke 
bijdrage verwacht de minister van de OCMW’s zelf? 
Aan welke criteria zullen OCMW’s moeten voldoen om 
extra steun te ontvangen? Zullen de OCMW’s die deze 
aanvullende steun toekennen ook beloond worden?

De spreekster gaat verder in op de groeiende digitale 
dienstverlening bij de overheid. Ze stipt aan dat elke 
overheidsdienst een armoedereflex moet hanteren. 
Investeringen in digitale dienstverlening mogen immers 
de digitale kloof die er vandaag de dag is niet vergroten 
en moeten ervoor zorgen dat er voldoende persoonlijke, 
laagdrempelige dienstverlening wordt geboden aan kwets-
bare groepen. Daar is de vandaag te weinig oog voor.

Het lid stipt bovendien aan dat het in tijden van co-
rona moeilijk is om gevolg te geven aan de afspraken 
die worden gemaakt in een GPMI. Vaak omvatten deze 
afspraken het zoeken naar tewerkstelling, het volgen 
van taalcursussen, het verrichten van vrijwilligerswerk. 
Sommige OCMW’s gaan daar goed mee om. Zal de 
minister richtlijnen uitvaardigen voor OCMW’s zodat dit 
probleem gestroomlijnd wordt aangepakt?

Verder juicht de spreekster de blijvende indexering toe, 
alsook de coördinatie van die verschillende fondsen. Dit 
betekent volgens de spreekster concreet dat ongeacht 
de brandstof waarmee men een huis verwarmt (gas, 
elektriciteit) men een tussenkomst kan blijven krijgen 

indien men recht heeft op een sociaal tarief.

De spreekster deelt ook haar bezorgdheid over de 
toegenomen nood aan voedselbanken tijdens de crisis 
maar stelt dat ook voor de crisis de toestand zorg-
wekkend was. De spreekster heeft een wetsvoorstel 
(DOC 55 1091/001) uitgewerkt om het bedrag van de 
verlopen en ongebruikte maaltijdcheques en ecoche-
ques ter beschikking te stellen van de voedselbanken 
die kampen met tekorten. Ze benadrukt dat dit voorstel 
een tijdelijke oplossing is en dat de voedselbanken ook 
structureel door de overheid moeten worden ondersteund. 
Wat is de visie van de minister op dit wetsvoorstel? Zal 
de minister een engagement aangaan om de voedsel-
banken structureel te ondersteunen?

Mevrouw Lanjri steunt het voorstel voor een har-
monisatie en convergentie tussen het leefloon en het 

Dans le passé, l’aide supplémentaire accordée dans le 
cadre de cet outil était payée par les CPAS. Comment 
la ministre va-t-elle répartir les budgets nécessaires 
entre les CPAS? Quelle contribution la ministre attend-
elle de la part des CPAS eux-mêmes? Quels critères 
les CPAS devront-ils remplir pour bénéficier de moyens 
supplémentaires? Les CPAS qui accordent cette aide 
supplémentaire seront-ils également récompensés?

L’intervenante évoque la numérisation croissante 
des services de l’administration. Elle souligne qu’en 
cette matière, chaque service public devrait le réflexe 
de penser à la pauvreté. Les investissements dans les 
services numériques ne peuvent en aucun cas élargir 
la fracture numérique actuelle et doivent veiller à ce que 
les groupes vulnérables puissent accéder facilement à 
un ensemble de services personnels suffisants. C’est 
un aspect qui n’est pas suffisamment pris en compte 
aujourd’hui.

L’intervenante souligne également qu’en période de 

crise sanitaire, il est difficile de respecter les accords 
conclus dans le cadre d’un PIIS. Ces accords com-
prennent en effet souvent la recherche d’un emploi, 
le fait de suivre des cours de langue et/ou de faire du 
bénévolat. Certains CPAS gèrent très bien cette situa-
tion. La ministre publiera-t-il des lignes directrices à 
l’intention des CPAS afin que ce problème soit géré de 
manière uniforme?

L’intervenante se félicite par ailleurs du maintien de 
l’indexation, ainsi que de la coordination des différents 
fonds. Selon Mme Lanjri, cela signifie concrètement que 
quel que soit le combustible utilisé pour se chauffer (gaz, 
électricité, etc.), les personnes concernées pourront 

continuer à bénéficier d’une intervention si elles ont 
droit au tarif social.

L’intervenante partage par ailleurs son inquiétude à 
propos du fait que les banques alimentaires sont plus que 
jamais sollicitées au cours de la crise sanitaire actuelle. 
Dans ce contexte, elle souligne toutefois que la situation 
était déjà préoccupante avant la crise. L’intervenante a 
d’ailleurs rédigé une proposition de loi (DOC 55 1091/001) 
visant à mettre à la disposition des banques alimentaires 
confrontées à des pénuries de denrées les montants des 
titres-repas et des écochèques périmés et non utilisés. 
Elle souligne que cette proposition vise une solution 
temporaire et que les banques alimentaires doivent 
également être soutenues de manière structurelle par 
les pouvoirs publics. Que pense la ministre de cette 
proposition de loi? S’engagera-t-elle à soutenir struc-
turellement les banques alimentaires?

Mme Lanjri soutient la proposition d’harmonisation et 
de convergence entre le revenu d’intégration et l’aide 
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equivalent leefloon. Dit betekent volgens haar concreet 
een administratieve vereenvoudiging voor de OCMW’s 
maar ook een manier om ervoor te zorgen dat het GPMI 
kan toegekend worden aan iedereen.

Wat betreft het 4e Plan Armoedebestrijding, vraagt de 
spreekster of de minister naast de inzet van ervarings-
deskundigen ook het ambtenarennetwerk hiervoor zal 
uitbreiden en inzetten. De inzet van dit netwerk is be-
langrijk in het kader van de begeleiding en opleiding van 
de voorgenoemde ervaringsdeskundigen. Het is ook niet 
duidelijk of het plan rond de aanpak van kinderarmoede 
een onderdeel vormt van dit 4e Plan Armoedebestrijding 
of eerder een apart plan zal vormen. De spreekster 
wenst verduidelijking.

De voortzetting van het MYRIAM-project dat speci-
fiek inzet op vrouwen (en vrouwen aan het hoofd van 
eenoudergezinnen) is een goede zaak. De spreekster 
hekelt wel een specifiek probleem. De uitrol van projec-
ten – zoals het MYRIAM-project – gebeurt doorgaans 
op lokaal niveau omdat men er terecht van uitgaat dat 
lokaal beleid het dichtst bij de mensen staat en dus 
maatwerk kan bieden. Deze projecten worden echter niet 
structureel gefinancierd waardoor ze ook niet structureel 
verankerd blijven. In grotere steden ontstaat er na een 
tijd wel expertise in het bestuur maar voor andere lokale 
besturen is het moeilijk om deze specifieke vormen van 
armoede structureel aan te pakken. De spreekster vraagt 
de minister initiatieven te nemen om de subsidiering van 
projecten te herzien en om projecten te voorzien van 
een meerjarenfinanciering zodat er kan gewerkt worden 
op lange termijn.

In het kader van de krapte op de huurmarkt is er een 
groeiende tendens om samen te wonen. Dit kan echter 
een impact hebben op de uitkering of het vervangings-
inkomen. De spreekster geeft aan dat gezien de vele 
voordelen de overheid samenwonen/co-housen moet 
aanmoedigen en dat er zich bijgevolg een onderzoek 
opdringt over hoe men aan de negatieve gevolgen op de 
uitkering of het vervangingsinkomen kan tegemoetkomen.

Wat betreft de winteropvang voor daklozen vraagt de 
spreekster of de capaciteit deze winter zal lijden onder 
de coronacrisis en de daaruit voortgevloeide social 
distance-maatregelen. Welke maatregelen zal de minister 
nemen om hieraan tegemoet te komen?

sociale équivalente au revenu d’intégration. Selon elle, 
cela se traduira concrètement par une simplification 
administrative pour les CPAS, mais ce sera aussi le 
moyen de s’assurer qu’un PIIS pourra être proposé à 
tout le monde.

En ce qui concerne le 4e plan de lutte contre la pau-
vreté, Mme Lanjri demande si, en marge des “experts 
du vécu” dont elle parle dans sa note, la ministre compte 
également étendre et solliciter le réseau des fonction-
naires. L’utilisation de ce réseau est importante dans le 
cadre de l’encadrement et de la formation des experts 
du vécu précités. L’intervenante ne voit par ailleurs pas 
clairement si le plan de lutte contre la pauvreté infantile 
fait partie de ce 4e plan de lutte contre la pauvreté ou s’il 
s’agira d’un plan distinct. Elle souhaite une clarification 
à ce sujet.

Mme Lanjri se réjouit de la poursuite du projet MIRIAM, 
qui est spécifiquement axé sur les femmes (et les femmes 
à la tête de familles monoparentales). Elle attire toutefois 
l’attention sur un problème spécifique. Le déploiement de 
projets – comme le projet MIRIAM – se fait généralement 
au niveau local, car on part – à juste titre – du principe 
que la politique locale est la plus proche des gens et peut 
donc réaliser un travail “sur mesure”. En revanche, ces 
projets ne sont pas financés de manière structurelle, ce 
qui signifie qu’ils n’ont pas non plus d’ancrage structurel. 
Dans les grandes villes, une expertise de développe au 
bout d’un certain temps, mais pour d’autres administra-
tions locales, il est difficile de s’attaquer structurellement 
à ces formes spécifiques de pauvreté. L’intervenante 
demande dès lors à la ministre de prendre des initiatives 
afin de revoir le financement des projets et de prévoir 
pour eux un financement pluriannuel de manière à 
pouvoir mener un travail à long terme.

L’intervenante évoque ensuite le problème du manque 
de logements à louer, qui explique la tendance crois-
sante à la cohabitation. Ce phénomène peut en effet 
avoir un impact sur les prestations sociales ou sur les 
revenus de remplacement. L’intervenante indique qu’au 
vu de ses nombreux avantages, les autorités devraient 
encourager la cohabitation et le co-housing, mais elle 
souligne qu’une étude est nécessaire afin de détermi-
ner comment pallier les conséquences négatives de la 
cohabitation sur les prestations sociales ou les revenus 
de remplacement.

En ce qui concerne l’accueil des sans-abri en hiver, 

l’intervenante demande si cet hiver, la capacité pâtira de 
la crise du coronavirus et des mesures de distanciation 
sociale qui en résultent. Quelles mesures la ministre 
prendra-t-elle pour faire face à la situation?
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De spreekster bevestigt het belang van duidelijke 
richtlijnen inzake het gebruik van het referentieadres 
bij de OCMW’s. Ze geeft aan in de praktijk te zien dat 
mensen al te vaak van het kastje naar de muur worden 
gestuurd door verschillende interpretaties van wie zich 
bij welk OCMW mag melden.

Volgens mevrouw Nadia Moscufo (PVDA-PTB) gaan de 
beleidsverklaring en de beleidsnota uit van een correcte 
vaststelling, namelijk dat de armoede nooit eerder in de 
recente geschiedenis zo groot is geweest. Dat uitgangs-
punt is een positief aspect van beide documenten. De 
spreekster is evenwel van oordeel dat de voorgestelde 
oplossingen bij nader inzien allerminst toereikend zijn: 
ze bieden geen antwoord op de wezenlijke contradictie 
van het kapitalisme, namelijk dat de verpaupering van 
almaar meer mensen gepaard gaat met een voortdurende 
toename en concentratie van de rijkdom. Ten gronde 
liggen de door de minister voorgestelde oplossingen 
in het verlengde van het beleid dat tot nog toe werd 

gevoerd; de contradictie zal dus alleen maar groter 
worden. Nochtans is er nood aan een paradigmawissel.

Wat armoedebestrijding betreft, mag niet worden ver-
geten dat de armoede er al was vóór COVID-19 en dat 
ze toen al een toenemend aantal mensen trof. Minister 
Lalieux wil een structureel armoedebeleid voeren, maar 
zullen de budgetten ook volgen? De PVDA-PTB is van 
oordeel dat armoede het gevolg is van beleidskeuzes en 
maatschappelijke keuzes. Armoede ontstaat en groeit 
niet toevallig: de samenleving produceert armen. Het 
programma van de minister voorziet op zijn minst in 
een verhoging van de laagste uitkeringen, wat gezien 
de sociale noodsituatie gerechtvaardigd is.

In de pas gelanceerde Vivaldicoalitie zitten enkele 
partijen die sterke sociale maatregelen in hun programma 
hadden staan: voor de sp.a moesten de minimumin-
komens worden opgetrokken tot het niveau van de 
Europese armoededrempel; voor Groen moest een einde 
worden gemaakt aan elke vorm van armoede; Ecolo 
wou voorrang geven aan de sociale voordelen die lager 
liggen dan de armoededrempel en ook de PS achtte het 
onaanvaardbaar dat er uitkeringen worden vastgelegd 
waarvan het bedrag lager ligt dan de armoededrempel.

Waarom wordt in het regeerakkoord bijgevolg niets 
ondernomen om die maatregelen onverwijld uit te voeren, 
terwijl zich nochtans sociale drama’s aan het afspelen 
zijn. Om slechts één aspect aan te halen, verwijst de 
spreekster naar partnergeweld en huiselijk geweld; in 
het sociaal recht leidt de status van samenwonende 
voor veel vrouwen tot rampzalige toestanden.

De spreekster is eveneens verbaasd dat men de so-
ciale minima slechts geleidelijk wil optrekken. Waarom 

L’intervenante confirme l’importance de directives 
claires concernant l’utilisation de l’adresse de référence 
dans les CPAS. Elle indique qu’en pratique, les gens ne 
sont que trop souvent perdus face à des interprétations 
différentes quand il s’agit de savoir qui peut s’adresser 
auprès de quel CPAS.

Mme Nadia Moscufo (PVDA-PTB) estime que l’exposé 
et la note partent de constats exacts, à savoir que la 
pauvreté n’a jamais atteint de tels sommets dans l’histoire 
récente. C’est le point positif de ces deux documents. 
L’oratrice indique cependant qu’à son estime les solu-
tions proposées sont, à la réflexion, nettement en-deçà 
des constats: elles ne permettent pas de résoudre la 
contradiction essentielle du capitalisme, à savoir que 
l’extension de la pauvreté à un nombre croissant de 
personnes va de pair avec l’augmentation et la concen-
tration continue des richesses. Les solutions proposées 
par la ministre s’inscrivant au fond dans la continuité des 
politiques menées jusqu’à présent, la contradiction ira 

en s’aggravant. Il est pourtant nécessaire de changer 
de paradigme.

Concernant la lutte contre la pauvreté, il faut rappeler 
que la pauvreté existait déjà avant le COVID, et touchait 
un nombre croissant de personnes. La ministre Lalieux 
entend mener une politique structurelle de lutte contre 
la pauvreté, mais les budgets vont-ils suivre? Pour 
le PVDA-PTB, la pauvreté est la résultante de choix 
politique et de choix de société, elle n’apparaît pas et 
ne se développe pas par hasard: la société produit des 
pauvres. Le programme de la ministre prévoit au moins 
un relèvement des allocations les plus faibles, ce qui se 
justifie par l’urgence sociale.

La coalition Vivaldi qui vient de se mettre en place 
compte un certain nombre de partis qui avaient dans 
leur programme des mesures sociales fortes: pour le 
sp.a, le relèvement des revenus minima au niveau du 
seuil de pauvreté européen, pour Groen, il s’agissait de 
mettre fin à la pauvreté sous toutes ses formes, Ecolo 
entendait donner la priorité aux avantages sociaux 
inférieurs au seuil de pauvreté et enfin le PS déclarait 
inacceptables que des allocations soient fixées à un 
niveau inférieur à ce seuil.

Pourquoi l’accord de gouvernement ne met-il alors 
pas ces mesures en œuvre, ici et maintenant, alors que 
des drames sociaux se jouent. Pour ne citer qu’une 
seule dimension, l’intervenante évoque les violences 
conjugales et intrafamiliales; le statut du cohabitant, 
en droit social, crée des situations désastreuses pour 
nombre de femmes.

De même, l’intervenante s’étonne de cette volonté 
de ne relever les minima sociaux que progressivement. 
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worden ze niet meteen tot het niveau van de Europese 
armoededrempel opgetrokken? Paradoxaal genoeg 
kondigt de minister her en der in haar beleidsnota en 
beleidsverklaring aan dat ze van plan is in nauw overleg 
te werken met het veld; de verzuchtingen van het veld 
zijn nochtans duidelijk: de verhoging er moet nú komen.

Met betrekking tot de IGO voorziet het regeerak-
koord in een geleidelijke verhoging van het bedrag tot 
in 2023; dan zal dat bedrag uitkomen op het niveau van 
de armoededrempel van 2019 – dus niet die van 2023. 
Voor de andere minimumuitkeringen is de doelstelling 
nog minder ambitieus: men streeft naar 87 %. Dat kan 
gewoonweg niet.

De N-VA gaat in tegen dit beleid door te stellen dat het 
niveau van de vervangingsinkomens niet even hoog of 
hoger mag zijn dan de lonen. Het probleem is echter dat 
de lonen te laag zijn: 60 % van het mediaan brutoloon 
komt neer op 2 050 euro per maand.

Toch bevatten de beleidsnota en de beleidsverklaring 
hier en daar ook een positief punt, zoals het voornemen 
om de toekenningsprocedures te vereenvoudigen door 
te streven naar de automatische toekenning van de 
rechten. Ook positief is de nadruk op de strijd tegen de 
dakloosheid en op het project “Housing First”. Hoe zal 
dat project ten uitvoer worden gelegd?

Wat de steun aan de OCMW’s betreft, dient te worden 
gewezen op het hoge aantal burn-outs bij de maatschap-
pelijk werkers; zij staan immers in de eerste lijn om 
alle maatschappelijke ellende op te vangen. De reden 
daarvoor is dat de OCMW’s onvoldoende worden gefi-
nancierd door de federale overheid en dat hun budgetten 
ontoereikend zijn. Dat gebrek aan middelen en de aan de 
OCMW’s opgelegde bureaucratische rompslomp tasten 
de kwaliteit van de begeleiding aan. Die vaststelling 
geldt voor de geïndividualiseerde projecten voor maat-
schappelijke integratie (GPMI’s): die projecten zijn van 
cruciaal belang, maar door een gebrek aan middelen 
om de mensen echt vooruit te helpen en op weg te zet-
ten naar een job, ondervinden de begunstigden meer 
nadelen dan voordelen van deze te omslachtige regeling.

De spreekster twijfelt niet aan de goede wil van de 
minister, maar vreest dat die niet zal volstaan: er is nood 
aan meer federale middelen voor de OCMW’s.

Dat brengt de spreekster tot de kernvraag: waar zit het 
geld in dit land? Om de armoede aan te pakken, moet 
het geld worden gehaald waar het zit. We mogen niet, 
zoals de N-VA voorstelt, “naar beneden schoppen”, na-
melijk op de migranten en de werklozen, die altijd nogal 
gemakkelijk van fraude worden beschuldigd.

Pourquoi ne pas les fixer immédiatement au niveau du 

seuil de pauvreté européen? Paradoxalement, la ministre 
annonce en de nombreux points de sa note et de son 
exposé qu’elle entend travailler en étroite concertation 
avec le terrain; la demande du terrain est cependant 
claire, le relèvement doit intervenir maintenant!

Concernant la GRAPA, l’accord de gouvernement 
prévoit un relèvement progressif du montant de cette 
allocation, jusqu’en 2023, pour atteindre le niveau du 
seuil de pauvreté tel que celui-ci est fixé en 2019, et 
non tel qu’il sera en 2023. Pour les autres allocations 
minimales, l’objectif est encore moins ambitieux: il s’agit 
d’atteindre 87 %. Ça ne va pas!

La N-VA objecte à cette politique qu’il ne faudrait pas 
que le niveau des revenus de remplacement atteigne 
voire dépasse le niveau des salaires. Ce sont les salaires 
qui, en réalité sont trop faibles: 60 % du salaire brut 
médian est de 2050 euros par mois.

Il y a cependant l’un ou l’autre point positif dans la 
note et l’exposé: le projet d’améliorer et de simplifier les 
procédures d’attribution, en tendant vers l’automatisation 
des droits. De même l’accent mis, dans la lutte contre 
le sans-abrisme, sur le Housing First. Comment celui-ci 
sera-t-il mis en œuvre?

En ce qui concerne le soutien aux CPAS, faut-il rap-
peler le taux élevé de burn-out parmi les travailleurs 
sociaux; ce sont en effet eux qui prennent en première 
ligne toute la souffrance sociale. La raison en est que 
les CPAS sont insuffisamment financés par le fédéral, 
et leurs budgets insuffisants. Ce manque de moyens, 
de même que les contraintes de gestion bureaucratique 
imposées aux CPAS, conduisent à une baisse de la 
qualité de l’accompagnement. On le voit avec les PIIS: 
ces programmes sont d’une importance cruciale, mais 
par manque de moyens pour aider réellement les gens 
à aller de l’avant et à retrouver le chemin de l’emploi, 
par manque de moyens ce dispositif – trop lourd – se 
retourne contre les bénéficiaires.

L’intervenante ne doute pas de la bonne volonté de 
la ministre, mais craint que cela ne suffise pas: ce qu’il 
faut, c’est une augmentation des moyens du fédéral en 
faveur des CPAS.

Ceci amène l’oratrice à la vraie question: où est 
l’argent dans ce pays? Pour lutter contre la pauvreté, il 
faut aller chercher l’argent là où il se trouve. Il ne faut 
pas, comme le suggère la N-VA, “taper vers le bas”, à 
savoir sur les immigrés et les chômeurs, qu’on suspecte 
toujours un peu facilement de frauder.
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Tot slot stelt de spreekster nog enkele concrete vragen:

— Hoe denkt de minister de maatregel inzake het 
referentieadres concreet nieuw leven in te blazen?

— Wat zijn de plannen met betrekking tot het pro-
gramma “Housing First”?

— Hoe kunnen lokale initiatieven worden aangemoe-
digd, zoals het project “Papillon”, waarbij arme gezin-
nen gemakkelijker toegang hebben tot energiezuinige 
huishoudtoestellen? En wat denkt de minister van het 
project van het OCMW van Gent, waarbij kleine eigenaars 
financieel worden gesteund voor de energierenovatie 
van hun woning?

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) vindt de 
beleidsnota positief. Bovendien zal de minister dankzij 
een interessante portefeuille aan bevoegdheden een 
multidimensionale aanpak kunnen hanteren. Een vrucht-
bare samenwerking met tal van actoren zal daarin een 
cruciale schakel vormen.

De spreekster is tevreden dat de minister zich voor-
neemt om het REMI-systeem gratis ter beschikking te 
stellen. Ze merkt op dat dit REMI-systeem OCMW’s 
toelaat meer maatwerk te bieden en dus de aanpak 
aan te passen aan de specifieke problematiek die zich 
stelt. De spreekster vraagt zich af of het daadwerkelijk 
de bedoeling is van de minister om het REMI-systeem 
ook in kleinere OCMW’s op te starten en welke belem-
meringen er op heden waren bij kleinere lokale besturen 
en OCMW’s.

Wat de activering betreft van personen met een uit-
kering of leefloon, bevestigt de spreekster dat een job 
één van de beste recepten is tegen armoede. Ze merkt 
echter op dat deze activering grotendeels moet uitge-
bouwd worden op het niveau van de OCMW’s. Zeker de 
groep mensen die niet meer aan het werk kunnen, zullen 
op lokaal niveau naar culturele en/of sociale projecten 
worden geleid.

Ook de non take-up van rechten – een oud zeer dat 

reeds veel aandacht kreeg – kan vooral op lokaal niveau 
worden aangepakt. Mevrouw De Block vraagt zich af 
hoe het komt dat bepaalde OCMW’s niet spontaan, 
ondanks de systemen die in het verleden werden gecre-
eerd, aan identificering van rechthebbenden doen. Ze 
wijst erop dat iedere lokale overheid zijn eigen toeken-
ningsvoorwaarden kan bepalen en dat deze vaak niet 
overeenkomen met het begrippenkader van de sociale 

Enfin, pour conclure, l’intervenante pose quelque 
questions précises:

— Comment la ministre compte-t-elle concrètement 
relancer la mesure de l’adresse de référence?

— Quel projet pour le programme Housing First?

— Comment encourager les initiatives locales, comme 
par exemple le projet “Papillon”, qui consiste à faciliter 
l’accès des ménages précaires à des biens électromé-
nagers économes en énergie; que pense la ministre 
du projet du CPAS de Gand qui octroi des aides à des 
propriétaires modestes de la rénovation énergétique 
de leur logement?

Mme Maggie De Block (Open Vld) juge la note de 
politique générale positive. En outre, la ministre pourra 
adopter une approche multidimensionnelle grâce à l’inté-
ressant portefeuille de compétences dont elle dispose. 
Une collaboration fructueuse avec de nombreux acteurs 
constituera à cet égard un maillon crucial.

L’intervenante se réjouit que la ministre envisage 
de mettre gratuitement le système REMI à disposition. 
Elle fait observer que ce système REMI permet un 
travail davantage sur mesure et donc une approche en 
fonction de la problématique spécifique qui se pose. 
L’intervenante se demande si l’intention de la ministre 
est véritablement de lancer également le système REMI 
dans les petits CPAS et quelles sont les entraves qui 
existent à ce jour dans les petites administrations locales 
et les petits CPAS locaux.

En ce qui concerne l’activation des personnes bé-
néficiant d’une allocation ou du revenu d’intégration, 
l’intervenante confirme qu’avoir un emploi est l’une des 
meilleures recettes contre la pauvreté. Elle fait cependant 
observer que cette activation doit en grande partie être 
mise en œuvre au niveau des CPAS. En particulier, le 
groupe des personnes qui ne peuvent plus travailler 
sera à coup sûr dirigé au niveau local vers des projets 
culturels et/ou sociaux.

Le problème de la non-revendication de droits – un 
mal ancien qui a déjà bénéficié d’une grande attention 
– peut également être résolu principalement au niveau 
local. Mme De Block se demande comment il se fait 
qu’en dépit des systèmes qui ont été créés par le passé, 
certains CPAS ne procèdent pas spontanément à une 
identification des bénéficiaires. Elle souligne que chaque 
pouvoir local peut fixer ses propres conditions d’octroi et 
que celles-ci ne concordent souvent pas avec le cadre 
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zekerheid en de beschikbare data van de KSZ. Daar is 
nog werk aan de winkel.

De spreekster benadrukt dat zij in haar ambt als minis-
ter heel actief heeft getracht om ervaringsdeskundigen 
in te schakelen. De opleiding van ervaringsdeskundigen 
en hen aan het werk houden is bovendien een niet te 
onderschatten uitdaging.

De spreekster besluit dat de combinatie van het op-

trekken van de uitkeringen en de grotere groep steun-
aanvragen in het kader van de coronacrisis leidt tot 
een dubbele budgettaire uitdaging. Ze vraagt bijgevolg 
aandacht voor de budgettering van deze beleidsnota.

Mevrouw Vicky Reynaert (sp.a) benadrukt dat de 
coronacrisis de bestaande ongelijkheden in de sa-
menleving alleen maar heeft vergroot. Mensen die 

arm waren zullen arm blijven, maar een nieuwe groep 
mensen dreigt ook in armoede te belanden ten gevolge 
van plots inkomensverlies.

De spreekster beklemtoont dat armoedebeleid lief-
dadigheid moet overstijgen. Ze is bijgevolg blij dat deze 
regering een structureel beleid zal voeren inzake ar-
moedebestrijding, verder dan louter materiële hulp en 
flankerend beleid. Structureel armoedebeleid haalt 
mensen duurzaam uit armoede.

Dat de minister zich voorneemt de uitkeringen op te 
trekken en te investeren in de pensioenen, maakt voor 
veel mensen een groot verschil. En hoewel het om bij-
zonder grote investeringen gaat, merkt de spreekster op 
dat dit nog steeds “slechts” richting de armoedegrens 
is. Het had wat meer mogen zijn.

Een efficiënt en effectief armoedebeleid is gestoeld 
op 3 principes die in de beleidsnota terug te vinden zijn.

Vooreerst moet armoedebestrijding dichtbij zijn. Studies 
wijzen erop dat ongeveer de helft van de mensen die recht 
hebben op een leefloon dat eigenlijk niet krijgen omdat 
ze niet op de hoogte zijn of omdat de drempel naar hulp 
te hoog is. Men moet bijgevolg de shift maken van het 
OCMW-loket naar de keukentafel. Armoede moet actief 
worden opgespoord met buurtwerkers, met brugfiguren, 
op de scholen, in de kinderopvang, bij voedselbanken. 
Dit kunnen de OCMW’s echter niet alleen. De spreekster 
is dan ook tevreden dat er extra geld wordt vrijgemaakt 
voor de OCMW’s, maar een structurele ondersteuning 

conceptuel de la sécurité sociale et les données dispo-
nibles de la BCE. Il reste dès lors encore beaucoup de 
travail à accomplir dans ce domaine.

L’intervenante souligne qu’au cours de son mandat de 
ministre, elle a essayé très activement de faire appel à 
des coachs spécialisés dans le vécu. Former des coachs 
spécialisés dans le vécu et les maintenir au travail est 
en outre un défi non négligeable.

L’intervenante conclut que la combinaison d’un relè-
vement des allocations et d’un plus grand groupe de 
demandeurs d’aide dans le cadre de la crise du corona-
virus constitue un double défi budgétaire. Elle demande 
par conséquent qu’une grande attention soit accordée 
à la budgétisation de cette note de politique générale.

Mme Vicky Reynaert (sp.a) souligne que la crise du 
coronavirus n’a fait qu’exacerber les inégalités qui exis-
taient déjà dans la société. Les personnes qui étaient 

pauvres resteront pauvres, mais un nouveau groupe de 
personnes risque de tomber dans la pauvreté à la suite 
de la perte soudaine de revenus.

L’intervenante souligne que la politique en matière de 
pauvreté doit aller au-delà de la charité. Elle se réjouit 
par conséquent que ce gouvernement entende mener 
une politique structurelle en matière de lutte contre la 
pauvreté, qui ira au-delà d’une aide purement matérielle 
et d’une politique d’accompagnement. Une politique 
structurelle permettra en effet de sortir les gens de 
manière durable de la pauvreté.

Le fait que la ministre envisage d’augmenter les allo-
cations et d’investir dans les pensions fait une grande 
différence pour beaucoup de gens. Et bien qu’il s’agisse 
d’investissements particulièrement importants, l’inter-
venante fait observer qu’ils ne permettront “que” de 
s’approcher du seuil de pauvreté. L’objectif aurait pu 
être un peu plus ambitieux.

Une politique en matière de pauvreté efficace et 
efficiente repose sur trois principes qui figurent dans la 
note de politique générale.

Tout d’abord, la lutte contre la pauvreté passe par 
un travail de proximité. Des études montrent qu’envi-
ron la moitié des personnes qui ont droit à un revenu 
d’intégration ne le perçoivent en fait pas soit parce 
qu’elles ne le savent pas, soit parce qu’elles n’osent pas 
demander de l’aide. Il faut par conséquent passer du 
guichet du CPAS à la table de cuisine. La pauvreté doit 
être activement détectée en recourant à des travailleurs 
de quartier et des intermédiaires, dans les écoles, dans 
les garderies d’enfants, dans les banques alimentaires. 
C’est cependant un travail que les CPAS ne peuvent pas 
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blijft cruciaal. Dat de beleidsnota bovendien een sterke 
samenwerking vooropstelt met de lokale besturen én 
met aandacht voor evoluerende noden, kan de spreek-
ster alleen maar positief onthalen. Deze noden zullen 
niet enkel worden vastgesteld o.b.v. het leefloon, maar 
er zal ook terecht rekening gehouden worden met de 
aanvullende hulp die OCMW’s reeds geven. De spreek-
ster vraagt ook aandacht voor de kleinere OCMW’s die 
het niet gemakkelijk hebben om alles bol te werken.

Armoedebestrijding moet bovendien vroeg ingrijpen. 
Hoe vroeger men kan helpen of ingrijpen, hoe vroeger 
men kan vermijden dat mensen in diepe armoede te-
rechtkomen. In dat kader is het belangrijk dat sociale 
voordelen en uitkeringen zoveel mogelijk automatisch 
worden toegekend zodat weinig tijd verloren gaat. De 

spreekster erkent dat voor deze automatische rech-
tenerkenning een intense samenwerking met tal van 
actoren noodzakelijk is. De spreekster vraagt zich af 
welke rechten de minister nog denkt toe te voegen aan 
de lijst die reeds bestaat. Hoe zal ze in dit kader overleg 
plegen met de deelstaten? De sp.a-fractie heeft gepleit 
voor de ontwikkeling van een digitale rechtenverkenner. 
Dit is een digitale tool die ter beschikking wordt gesteld 
van de sociale werkers en die op basis van het statuut, 
inkomen, woonplaats en gezinssituatie aangeeft op welke 
lokale en bovenlokale steun een huishouden recht heeft. 
Zo kunnen de OCMW’s zelf proactief te werk gaan in 
afwachting van de automatisering van die rechten. Wat 
is de visie van de minister daarop?

Armoedebestrijding moet aandacht hebben voor 
een brede groep van mensen in nood. Er gaat terecht 
veel aandacht naar mensen die een beroep doen op 
een leefloon, die leven van een andere vervangings- 
of ziekte-uitkering. Maar tegelijkertijd stijgt het aantal 
mensen die werken maar toch in armoede leven. Veel 
alleenstaande ouders en vooral vrouwen die werken 
kunnen de eindjes niet aan elkaar knopen. Om deze 
groep werkende armen niet te vergeten heeft sp.a sterk 
gepleit voor de invoering van het REMI-systeem. Veel 
OCMW’s hanteren het REMI-systeem al, maar het 
hangt af van het OCMW en van de maatschappelijk 
assistent. De spreekster beklemtoont dat het niet zou 
mogen uitmaken of je nu van Aarlen of De Panne bent. 
Het is dan ook goed dat de regering het REMI-systeem 
gratis ter beschikking stelt aan alle OCMW’s over het 
hele land en extra middelen voorziet voor zij dit onmid-
dellijk gebruiken.

faire seuls. L’intervenante se montre dès lors satisfaite 

que des fonds supplémentaires soient libérés pour 
les CPAS, mais un soutien structurel reste crucial. En 
outre, le fait que la note de politique générale prône une 
collaboration étroite avec les administrations locales en 
tenant compte de l’évolution des besoins ne peut être 
que salué par l’intervenante. Ces besoins seront non 
seulement fixés sur la base du revenu d’intégration mais 
aussi en tenant compte, à juste titre, de l’aide complé-
mentaire que les CPAS accordent déjà. L’intervenante 
demande aussi que l’on prête attention aux petits CPAS, 
qui éprouvent beaucoup de difficultés à s’acquitter de 
toutes leurs tâches.

La lutte contre la pauvreté doit en outre intervenir 
tôt. Plus tôt on peut aider ou intervenir, plus tôt on peut 
éviter que des personnes tombent dans une profonde 
pauvreté. Dans ce cadre, il est important que les avan-
tages sociaux et les allocations soient octroyés autant 
que possible de manière automatique afin de perdre le 

moins de temps possible. L’intervenante reconnaît que 
cette reconnaissance automatique des droits nécessite 
une collaboration intense avec de nombreux acteurs. 
L’intervenante se demande quels droits la ministre songe 
encore à ajouter à la liste qui existe déjà. Comment 
mènera-t-elle une concertation avec les entités fédérées 
dans ce cadre? Le groupe sp.a a plaidé pour le dévelop-
pement d’un explorateur de droits numérique. Il s’agit 
d’un outil numérique qui est mis à la disposition des tra-
vailleurs sociaux et qui, sur la base du statut, du revenu, 
du domicile et de la situation familiale, détermine l’aide 
locale et supralocale dont peut bénéficier un ménage. 
De la sorte, les CPAS peuvent eux-mêmes travailler de 
manière proactive en attendant l’automatisation de ces 
droits. Quel est le point de vue de la ministre à ce propos?

La lutte contre la pauvreté doit viser un large groupe 
de personnes dans le besoin. Une grande attention est à 
juste titre accordée aux personnes qui ont recours à un 
revenu d’intégration ou qui vivent d’une autre allocation 
de remplacement ou de maladie. Mais simultanément, le 
nombre de personnes qui travaillent mais vivent quand 
même dans la pauvreté augmente également. Nombre 
de parents isolés – et surtout des femmes – qui ont un 
travail ne parviennent plus à nouer les deux bouts. Pour 
ne pas oublier les personnes pauvres qui sont actives, 
le sp.a a plaidé vivement pour l’instauration du système 
REMI. De nombreux CPAS utilisent déjà ce système, 
mais cela dépend du CPAS et de l’assistant social. 
L’intervenante souligne que le fait que vous soyez d’Arlon 
ou de La Panne ne devrait pas faire de différence. Il est 
dès lors bon que le gouvernement mette gratuitement 
le système REMI à la disposition de tous les CPAS du 
pays et prévoie des moyens supplémentaires pour ceux 
qui l’utilisent immédiatement.
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Wanneer wordt het systeem ter beschikking gesteld? 
Hoe zal de minister lokale besturen overtuigen dat sys-
teem toe te passen? De 100 miljoen euro extra middelen 
die bovendien werden voorzien zullen onder de OCMW’s 
worden verdeeld. Zal de minister dit bedrag verdelen 
via proefprojecten of pro rata?

Mevrouw Catherine Fonck (cdH) is in het algemeen 
ingenomen met de beleidsnota en de beleidsverklaring 
van de minister, maar benadrukt een klein punt van 
teleurstelling: in deze documenten worden weinig cij-
fermatige en ambitieuze doelen gesteld aangaande het 
terugdringen van het deel van de bevolking dat onder de 
armoedegrens leeft. Dat is nochtans des te belangrijker 
in de context van de pandemie die wij doormaken.

Niets is echter verloren; er is nog tijd om zichzelf 
doelen op te leggen die vanaf 2021 moeten worden 
verwezenlijkt. De spreekster ziet een en ander zelfs als 
een resultaatsverbintenis.

De spreekster merkt de transversale aanpak op waar-
voor de minister heeft gekozen wat de armoedebestrijding 
betreft. Dat is positief: het gaat daarbij met name om 
werkgelegenheid, onderwijs, huisvesting, mobiliteit en-
zovoort. De meeste van die bevoegdheden ressorteren 
echter onder de deelstaten. Hoe zal die transversale 
aanpak zich verhouden tot de andere bevoegdheidsni-
veaus, inclusief de lokale overheden?

De spreekster zal aandachtig de evolutie volgen om-
trent de vereenvoudiging van de toekenningsprocedures 
voor de uitkeringen en de automatisering van de rechten.

De regering is voornemens om de sociale minima 
te verhogen; dat is een goede zaak. Niettemin zal de 
aangekondigde doelstelling om die minima tot het ni-
veau van de Europese armoedegrens op te trekken 
hoogstwaarschijnlijk niet worden gehaald, wat des te 
bevreemdender is omdat alle partijen van de regerings-
coalitie zich daartoe hadden verbonden. Een deel van 
de welzijnsenveloppe zal aan die verhogingsoperatie 
worden besteed; op welk percentage hoopt men uit te 
komen?

Een belangrijk element ontbreekt in de beleidsnota: 

de individualisering van de sociale rechten. Dat zou 
nochtans een belangrijk element zijn in de strijd tegen 
de armoede bij vrouwen. Ook al rept het regeerakkoord 
daar met geen woord over, toch valt te hopen dat die 
doelstelling tijdens deze regeerperiode zal kunnen 
worden verwezenlijkt.

Een strategische uitdaging in de strijd tegen de sociale 
uitsluiting is de rol van de OCMW’s: de minister heeft te 
kennen gegeven dat die instanties betere compensaties 

Quand le système sera-t-il mis à disposition? Comment 
le ministre convaincra-t-il les administrations locales 
d’appliquer ce système? Les 100 millions d’euros de 
moyens supplémentaires qui avaient en outre été prévus 
seront répartis entre les CPAS. La ministre partagera-t-elle 
ce montant par le biais de projets pilotes ou au prorata?

Mme Catherine Fonck (cdH) salue dans l’ensemble 
la note et l’exposé de la ministre, mais met en avant un 
petit élément de déception: ces documents se fixent peu 
d’objectifs chiffrés et ambitieux en termes de réduction 
de la part de la population vivant sous le seuil de pau-
vreté. Ce serait pourtant d’autant plus important dans 
le contexte de pandémie que nous connaissons.

Toutefois, rien n’est perdu, il est encore temps de se 
fixer des objectifs à réaliser dès 2021. L’intervenante y 
vit même une obligation de résultat!

L’intervenante note l’approche transversale retenue 
par la ministre en ce qui concerne la lutte contre la 
pauvreté, ce qui est positif: emploi, enseignement, loge-
ment, mobilité, etc. Il s’agit cependant pour l’essentiel de 
compétences relevant des entités fédérées. Comment va 
s’articuler cette approche transversale avec les autres 
niveaux de pouvoir, en ce compris les pouvoirs locaux?

L’intervenante se montrera attentive à la question de 
la simplification des procédures d’octroi des allocations 
et à l’automatisation des droits.

Le gouvernement prévoit le relèvement des minima 
sociaux, et c’est une bonne chose. Il est toutefois plus que 
probable que l’objectif annoncé de porter ces minima au 
niveau du seuil de pauvreté européen ne sera pas atteint, 
ce qui est d’autant plus étonnant que tous les partis de la 
coalition gouvernementale s’y étaient engagés. Compte 
tenu qu’un part de l’enveloppe bien-être sera affectée à 
cette opération de relèvement, à quel pourcentage du 
seuil de pauvreté peut-on espérer arriver?

Un élément important manque à la note: l’individuali-

sation des droits sociaux. Ce serait pourtant un élément 
majeur de lutte contre la pauvreté chez les femmes. On 
peut espérer, même si l’accord de gouvernement n’en 
dit rien, que cet objectif pourra être réalisé sous cette 
législature.

Un enjeu stratégique dans la lutte contre l’exclusion 

sociale est le rôle des CPAS: la ministre a laissé passer 
le message d’une meilleure compensation en leur faveur. 
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zullen krijgen. Zal dit een daadwerkelijke – te beoordelen 
en te modelleren – compensatie zijn, of is dit een alge-
mene doelstelling die de minister zichzelf heeft gesteld?

2° Personen met een beperking

Mevrouw Valerie Van Peel (N-VA) constateert dat ook 
in deze nota heel concrete engagementen zijn opgeno-
men op het vlak van de verhoging van uitkeringen. Met 
het uitdelen van geld heeft niemand een probleem, de 
spreekster stelt zich echter vragen bij de budgettaire 
impact van deze engagementen. Hoe gaat dit gefinan-
cierd worden zonder een verhoging van de belastingen?

Tegenover de gedetailleerde voorstellen voor het 
verhogen van de uitkeringen staan er te weinig concrete 
maatregelen om de kosten van deze verhoging binnen de 
perken te houden. De voorstellen rond de tewerkstelling 
van personen blijven abstract. De spreekster verwijst 
naar een concreet uitgewerkt voorstel van de N-VA-

fractie over arbeidsintegratiejobs (DOC 55 0588/001).

Er worden geen voorstellen gedaan om sociale fraude 
en welvaartstoerisme aan te pakken. Er ontbreken 
verder ook duidelijke criteria en richtlijnen om de IVT 
(inkomensvervangende tegemoetkoming) en IT (inte-
gratietegemoetkoming) aanvragen correcter te kunnen 
beoordelen teneinde oneigenlijk gebruik tegen te gaan. 
De hierdoor gerealiseerde besparingen kunnen dan 
ten goede komen aan zij die daar wel recht op hebben. 
Mevrouw Van Peel merkt verder op dat de malaise en 
de dossierachterstand bij DGHAN onvermeld blijft.

Het verhogen van de inkomensvervangende toelage 
tot de armoedegrens in de EU

Het IVT wordt relatief aantrekkelijk gemaakt. Men moet 
dus extra aandacht geven aan oneigenlijk gebruik en 
welvaartstoerisme. In 2008 waren er slechts 4 personen 
van Roemeense en 4 personen van Bulgaarse nationa-
liteit die aanspraak maakten op IVT en IT. In 2017 ging 
het maar liefst om 321 en 312 personen. Er is dan toch 
duidelijk een probleem, het gaat hier niet enkel om 
een verhoogde noodzaak. De regering Michel heeft de 
verblijfsvoorwaarde voor de IVT aangescherpt tot een 

verblijfsduur van 10 jaar waarvan 5 jaar ononderbro-
ken. Ook hier is het Grondwettelijk Hof via een arrest 
van 9 juli 2020 tussengekomen. Maar de vraag blijft 
of de regering rekening gaat houden met de kritieken 
van het Grondwettelijk Hof om iets gelijkaardigs voor te 
stellen? De spreekster trekt de aandacht op het N-VA-
wetsvoorstel (DOC 55 1599/001) dat met de opmerkingen 
van het Grondwettelijk Hof rekening houdt.

S’agira-t-il d’une compensation effective – à évaluer 
et à modéliser – ou est-ce un objectif général que la 
ministre s’est fixé?

2° Personnes handicapées

Mme Valerie Van Peel (N-VA) observe que cette note 
contient également des engagements très concrets à 
propos de l’augmentation des allocations. Personne 
ne voit d’objection à distribuer de l’argent public mais 
l’intervenante s’interroge sur l’impact budgétaire de ces 
engagements. Comment cette augmentation sera-t-elle 
financée sans augmenter les impôts?

Il n’y a pas assez de mesures concrètes pour contenir 
le coût de ces augmentations en regard des proposi-
tions détaillées d’augmentation des prestations. Les 
propositions concernant l’emploi restent abstraites. 
L’intervenante renvoie à une proposition concrète du 
groupe N-VA instaurant un régime d’emplois d’intégration 

professionnelle (DOC 55 0588/001).

Aucune proposition n’est faite pour lutter contre la 
fraude sociale et le tourisme social. En outre, l’inter-
venante déplore l’absence de lignes directrices et de 
critères clairs permettant d’évaluer plus correctement 
les demandes d’ARR (allocations de remplacement de 
revenus) et d’AI (allocation d’intégration) et d’éviter toute 
demande abusive. Les économies ainsi réalisées pour-
raient ensuite profiter à ceux qui y ont droit. Mme Van 
Peel observe également que le malaise et l’arriéré de 
dossiers de la Direction générales personnes handica-
pées (DGHAN) ne sont pas mentionnés.

Augmentation de l’allocation de remplacement de 
revenus visant à la porter au seuil européen de pauvreté

Les allocations de remplacement de revenus étant 
rendues relativement attrayantes, une attention particu-
lière doit être accordée aux abus et au tourisme social. 
En 2008, seules 4 personnes de nationalité roumaine 
et 4 personnes de nationalité bulgare bénéficiaient 
d’une ARR et d’une AI. En 2017, il y en avait respective-
ment 321 et 312. Il est clair qu’il y a donc un problème à 
ce niveau. Il ne s’agit pas seulement d’un besoin accru. 
Le gouvernement Michel a porté la condition de résidence 

à dix ans pour l’ARR, dont 5 ans sans interruption. Sur 
ce plan-là aussi, la Cour constitutionnelle est intervenue 
au travers de son arrêt du 9 juillet 2020. Mais la question 
reste de savoir si le gouvernement tiendra compte des 
critiques de la Cour constitutionnelle pour proposer un 
régime similaire? L’intervenante attire l’attention sur la 
proposition de loi de la N-VA tenant compte des obser-
vations de la Cour constitutionnelle (DOC 55 1599/001).
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Bepaalde EU-onderdanen beroepen zich op een 
verblijfsrecht als EU-werknemer om direct een IVT aan 
te vragen terwijl ze niet actief zijn in België als werkne-
mer. Op zich voldoen ze niet aan de voorwaarden voor 
vrij verkeer. Door een gegevensuitwisseling tussen DH 
Handicap en DVZ die door staatssecretaris Zuhal Demir 
werd ingesteld kan DVZ op basis van de aanvraag het 
recht ontzeggen om in België te verblijven waardoor ze 
geen aanspraak kunnen maken op de sociale bijstand. 
Gaat de minister deze gegevensuitwisseling en opsporing 
handhaven? Hierover valt niets te lezen in de beleidsnota.

De minister stelt voor de minimumleeftijd van de IVT 
en IT van 21 jaar op 18 jaar brengen. Dit is op zich een 
prima initiatief. Afstemming met de gemeenschappen 
is echter nodig omdat de maximumleeftijd van de ver-
hoogde kinderbijslag voor kinderen met een handicap 
daar 21 jaar bedraagt. Overleg is dus aangewezen.

Nieuwe vormen van samenleven

Het aanpassen van nieuwe vormen van samenleven is 
ook een goed voornemen. De spreekster vraagt speciale 
aandacht voor de regeling die de IT vermindert met 28 % 
wanneer een persoon met een handicap in een instel-
ling verblijft die geheel of gedeeltelijk door de overheid 
wordt gefinancierd. In Vlaanderen is het principe van 
de persoonsvolgende financiering ingevoerd. Het zijn 
niet langer de instellingen maar de personen met een 
handicap die gefinancierd worden. Gehandicapten kun-
nen dus zelf zorg kopen onder vorm van verschillende 
opvangvormen. De huidige federale regelgeving is niet 
aangepast aan de Vlaamse realiteit. Dit zorgt voor heel 

wat onduidelijkheid op het terrein. Gaat de minister bij 
de vermindering met 28 % van het IT voor personen met 
een handicap die in een instelling verblijven dit nader 
bekijken in afstemming met de gemeenschappen?

Automatische toekenning van de rechten

Welke concrete mogelijkheden ziet de minister voor 

de automatische toekenning bij DGHAN? Aan de toe-
kenning van het recht op een IT of een parkeerkaart 
voor personen met een handicap gaat een medisch 
onderzoek vooraf. Dit maakt automatische toekenning op 
basis van gegevensstromen niet voor de hand liggend. 
De spreekster wenst hierover meer uitleg.

Het vroeger ingevoerde IT-systeem van DGHAN heeft 
geleid tot een enorme achterstand in de behandeling 
van dossiers. De initiatiefnemer Capgemini werd ook 
in gebreke gesteld. Mevrouw Van Peel vraagt zich af 
hoe de stand van zaken momenteel is? Daar is immers 

Certains ressortissants de l’Union européenne in-
voquent un droit de séjour en tant que salarié au sein 
de l’Union européenne pour demander directement une 
ARR alors qu’ils ne travaillent pas en Belgique en tant 
que salariés. Comme tels, ils ne remplissent pas les 
conditions de la libre circulation. Grâce à un échange 
d’informations entre la DGHAN et l’Office des étrangers 
mis en place par la secrétaire d’État Zuhal Demir, l’Office 
des étrangers peut, sur la base de cette demande, leur 
refuser le droit de séjour en Belgique qui leur permettrait 
de prétendre à l’aide sociale. Le ministre maintiendra-t-il 
cet échange d’informations et cette enquête? La note 
de politique n’évoque pas cette question.

Le ministre propose de faire passer l’âge minimum 
de 21 à 18 ans Pour l’ARR et l’AI. C’est une excellente 
initiative mais cette mesure devra être coordonnée 
avec les communautés car l’âge maximum prévu pour 
les allocations majorées est de 21 ans pour les enfants 
handicapés. Une concertation est donc souhaitable.

Nouvelles formes de vie commune

L’adaptation aux nouvelles formes de vie commune 
mérite également d’être saluée. L’intervenante demande 
qu’une attention particulière soit accordée à la règle 
entraînant la réduction de 28 % de l’AI lorsque la per-
sonne handicapée réside dans une institution financée 
en tout ou en partie par les pouvoirs publics. La Flandre 
a instauré le principe du financement personnalisé. Ce ne 
sont plus les institutions mais les personnes handicapées 
qui sont financées. Les personnes handicapées peuvent 
donc financer les soins elles-mêmes sous la forme de 
différents types d’accueil. La réglementation fédérale 
actuelle n’est pas adaptée à la réalité flamande. Cela 

crée beaucoup d’incertitude sur le terrain. Le ministre 
va-t-il examiner cette question en concertation avec les 
communautés, compte tenu de la réduction de 28 % de 
l’AI lorsque la personne handicapée réside dans une 
institution?

Attribution automatique des droits

Quelles possibilités spécifiques le ministre voit-il en 
ce qui concerne l’attribution automatique à la DGHAN? 
L’octroi du droit à une AI ou à une carte de station-
nement pour personne handicapée est précédé d’un 
examen médical. L’attribution automatique sur la base 
de flux de données n’est donc pas évidente à cet égard. 
L’intervenante demande plus d’explications à ce sujet.

Le système informatique précédemment installé à la 
DGHAN a entraîné un énorme arriéré dans le traitement 
des dossiers. Son initiateur, Capgemini, a été mis en 
demeure. Mme Van Peel s’enquiert de l’état d’avancement 
de ce dossier. En effet, il n’en est pas fait mention dans 
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niets over terug te vinden in de beleidsnota. Een au-
tomatische toekenning van rechten staat of valt met 
een goed werkend informaticasysteem. Hoe staat het 
momenteel met de dossierachterstand bij DGHAN en 
wat is de huidige stand van zaken met betrekking tot de 
verhouding tussen DGHAN en Capgemini? Er zou een 
onafhankelijke audit voorzien zijn. Hoe gaat dit verder?

De Europese gehandicaptenkaart (EDC) was een 
initiatief van staatssecretaris Zuhal Demir. Het verheugt 
de spreekster dat daar verder op wordt ingezet. Valt deze 
kaart ook automatisch toe te kennen? Deze kaart wordt 
immers ook door de regionale regeringen uitgereikt. Hier 
is dus overleg nodig.

Het versterken van het multidisciplinaire karakter 
van de evaluatie

Mevrouw Van Peel deelt de mening van de minister 
dat een multidisciplinaire aanpak de kwaliteit van de 
evaluatie sterk zal verbeteren. Gaan de regionale ar-
beidsbemiddelingsbureaus of andere arbeidsmarktex-
perten betrokken worden bij deze evaluatie? Resterende 
tewerkstellingskansen kunnen dan beter worden inge-
schat. Het is nodig duidelijke beoordelingscriteria te 
bepalen om te zien of iemand aanspraak kan maken 
op een IVT. Dit vermindert oneigenlijk verbruik en een 
ongelijke behandeling. Wat is de huidige stand van zaken 
van de werkzaamheden van het Nationaal College voor 
Sociale verzekeringsgeneeskunde waarin ook DGHAN 
vertegenwoordigd is? Heeft dit college zich al gebogen 
over de criteria die worden toegepast voor het bepalen 
van het recht op een IT of een IVT? Gaan die criteria 
ook geëvalueerd worden?

Het is zo dat een handicap een blijvend karakter 
kan hebben. Een handicap kan ook evalueren in de 
tijd. Het kan dan nuttig zijn om gerechtigden met een 
bepaalde handicap opnieuw aan een medische controle 
door DGHAN te onderwerpen zodat de nodige onder-
steuning kan aangepast worden aan de verbeterde of 
verslechterde situatie. Zal de minister deze mogelijkheid 
onderzoeken, eventueel binnen het Nationaal College 
voor Sociale verzekeringsgeneeskunde?

Inactiviteitsval

De spreekster erkent dat voor mensen met een han-
dicap de inactiviteitsval minder speelt dan bij armoe-
debestrijding. Het is wel van belang dat er een goed 
systeem komt voor werkhervatting. In de beleidsnota 
en de beleidsverklaring zijn daarover, behalve enkele 
algemene beleidslijnen, weinig initiatieven terug te vinden. 
De spreekster verwijst nogmaals het N-VA-voorstel over 

la note de politique. Pour que l’attribution automatique 
des droits soit un succès, il faut que le système informa-
tique fonctionne bien. Quel est l’état actuel de l’arriéré 
des dossiers à la DGHAN? Et quel est l’état actuel 
des relations entre la DGHAN et Capgemini? Un audit 
indépendant serait prévu. Comment va-t-il se dérouler?

La carte européenne du handicap (CEH) est une ini-
tiative de la secrétaire d’État Zuhal Demir. L’intervenante 
se réjouit de la poursuite de ce projet. Cette carte pourra-
t-elle aussi être attribuée automatiquement? Cette carte 
est en effet également délivrée par les gouvernements 
régionaux. Une concertation sera donc nécessaire à 
ce sujet.

Renforcement du caractère multidisciplinaire de 
l’évaluation

Mme Van Peel partage l’avis du ministre selon lequel 

une approche multidisciplinaire permettra d’améliorer 
considérablement la qualité de l’évaluation. Les agences 
régionales pour l’emploi ou d’autres experts du marché du 
travail participeront-ils à cette évaluation? Les possibilités 
d’emploi subsistantes pourraient alors être mieux esti-
mées. Il convient de fixer des critères d’évaluation clairs 
pour déterminer si une personne a droit ou non à une 
ARR. Cela permet de lutter contre les abus et l’inégalité 
de traitement. Quel est l’état d’avancement des travaux 
du Collège national de médecine d’assurance sociale 
dans lequel la DGHAN est également représentée? Ce 
collège a-t-il déjà examiné les critères appliqués pour 
déterminer le droit à une AI ou à une ARR? Ces critères 
seront-ils également évalués?

Il est vrai que le handicap peut avoir un caractère 
permanent mais le handicap peut aussi évoluer dans 
le temps. Il peut dès lors être utile de soumettre les 
bénéficiaires souffrant d’un handicap particulier à un 
contrôle médical auprès de la DGHAN afin que l’aide 
nécessaire puisse être adaptée à l’amélioration ou à la 
détérioration de la situation de chaque bénéficiaire. Le 
ministre examinera-t-il cette possibilité, éventuellement 
au sein du Collège national de médecine d’assurance 
sociale?

Piège à inactivité

L’intervenante reconnaît que pour les personnes 
handicapées, le piège à l’inactivité est moins important 
que dans la lutte contre la pauvreté. Toutefois, il importe 
d’instaurer un régime de reprise du travail de qualité. 
Peu d’initiatives en la matière figurent dans la note de 
politique générale et dans l’exposé d’orientation politique 
à l’examen. L’intervenante renvoie une nouvelle fois à 
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arbeidsintegratiejobs (DOC 55 0588/001). Dit wetsvoorstel 
biedt toch enkele voordelen die niet onbelangrijk zijn. In 
het wetsvoorstel kan het IVT onbeperkt gecombineerd 
worden met een inkomen uit arbeid. De IVT-gerechtigde 
moet niet vrezen voor inkomensverlies bij het aanvat-
ten van werk of het verhogen van het aantal werkuren 
(beperkt tot maximum een halftijdse betrekking). Ter 
compensatie voor het behoud van de uitkering betaalt 
de gerechtigde een extra solidariteitsbijdrage aan de 
RSZ. De balans wordt in evenwicht gehouden zonder 
dat de persoon in kwestie er evenveel verlies bij lijdt 
als vandaag het geval is. In het wetsvoorstel wordt de 
drempel sterk verlaagd voor de werkgever en de persoon 
met een handicap omdat de persoon met een handi-
cap wordt betaald voor het aantal uren dat hij effectief 
presteert. Er moet ook geen opzegvergoeding worden 
betaald wanneer de werkgever het werk opzegt. Dit is 
een drempelverlagende maatregel zodat de werkgevers 
sneller tot die optie zouden overgaan. Mevrouw Van Peel 
vraagt aan de minister dit wetsvoorstel in gedachten te 
houden wanneer mevrouw de minister gaat spreken met 
de minister van Werk.

Ondernemerschap steunen

Mevrouw Van Peel vindt dit positief. Ze wenst meer 
informatie over welke financiële voorwaarden voor toe-
gang tot het sociaal statuut voor zelfstandigen zullen 
verlaagd worden.

Tewerkstelling bij de Federale Overheidsdienst

De minister wenst dat het tewerkstellingscijfer van 
medewerkers met een handicap bij de federale overheid 
stijgt tot het quotum van 3 %. Via de wet van 3 sep-
tember 2017 werd het koninklijk besluit van 6 okto-
ber 2005 aangepast. De wet van 3 september 2017 voor-
ziet in de mogelijkheid om voor het behalen van die 3 % 
-doelstelling voor maximaal een derde gebruik te maken 
van tewerkstelling via maatwerkbedrijven. Op die manier 
kan de overheid ook personen die moeilijk in een regu-
liere werkomgeving kunnen functioneren tewerkstellen. 
In welke mate wordt van die mogelijkheid al door de 
overheid gebruik gemaakt? Zal de minister het gebruik 
van maatwerkbedrijven voor het behalen van deze 3 % 
– doelstelling verder onderzoeken of onderbouwen?

Verbetering van de mobiliteit

De minister gaat de nadruk leggen op het rollend 
materieel dat aangekocht zal worden. De spreekster 
hoopt dat dit aangepast zal zijn voor mensen met een 
beperking. Er is nochtans gecommuniceerd door de 
NMBS dat de nieuwe aangekochte treinstellen van het 

la proposition de la N-VA sur les emplois d’intégration 
professionnelle (DOC 55 0588/001). Cette proposition de 
loi offre pourtant certains avantages non négligeables. En 
effet, elle permet la combinaison illimitée de l’ARR avec un 
revenu professionnel. Le bénéficiaire de l’ARR ne devra 
craindre aucune perte de revenus en cas de reprise du 
travail ou d’augmentation du nombre d’heures de travail 
(la limite maximum prévue étant un emploi à mi-temps). 
Pour compenser le maintien de l’allocation, le bénéficiaire 
versera une contribution de solidarité supplémentaire à 
l’ONSS. Cela permettra de maintenir l’équilibre financier 
sans que le bénéficiaire concerné subisse une perte 
de revenus aussi grande qu’aujourd’hui. Cette propo-
sition de loi rend le dispositif bien plus accessible pour 
l’employeur et la personne handicapée car celle-ci est 
payée pour le nombre d’heures effectivement prestées. 
Il n’y aura pas non plus d’indemnité de licenciement à 
verser lorsque l’employeur mettra fin au contrat de tra-
vail. Il s’agit d’une mesure visant à faciliter le recours à 
cette option afin que les employeurs puissent y recourir 
plus rapidement. Mme Van Peel demande à la ministre 
de garder cette proposition de loi en tête lorsqu’elle se 
concertera avec le ministre du Travail.

Soutenir l’esprit d’entreprise

Mme Van Peel juge cet objectif positif. Elle demande 
plus d’informations sur le futur assouplissement des 
conditions financières d’accès au statut social des tra-
vailleurs indépendants.

Emploi dans la fonction publique fédérale

La ministre souhaite porter le taux d’emploi de per-
sonnes handicapées au sein de la fonction publique 
fédérale au quota de 3 %. La loi du 3 septembre 2017 a 
modifié l’arrêté royal du 6 octobre 2005. La loi du 3 sep-
tembre 2017 prévoit la possibilité de réaliser une mise au 
travail des personnes handicapées pour maximum un 
tiers par la sous-traitance de tâches à des entreprises 
spécialisées dans l’emploi adapté afin d’atteindre cet 
objectif de 3 %. De cette manière, l’État peut également 
employer des personnes qui ont du mal à travailler dans 
un environnement de travail ordinaire. Dans quelle 
mesure l’État utilise-t-il déjà cette possibilité? La ministre 
continuera-t-elle à examiner ou à soutenir le recours 
aux entreprises spécialisées dans l’emploi adapté pour 
atteindre cet objectif de 3 %?

Améliorer la mobilité

La ministre entend mettre l’accent sur les futurs achats 
de matériel roulant. L’intervenante espère que ce matériel 
sera adapté aux personnes handicapées. La SNCB a 
cependant fait savoir que les nouvelles rames achetées 
sont du modèle M7 (dont la hauteur d’embarquement 
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model M7 zijn (met een instaphoogte van 63 centimeter) 
terwijl de meeste perronhoogtes in België 55 centime-
ter of 76 centimeter bedragen. Kan de minister hier 
duidelijkheid over scheppen? Gaan de perronhoogtes 
worden aangepast?

De app voor het scannen van parkeerkaarten wordt 
verder ondersteund. Dit maakt de controle op misbruik 
van die kaarten makkelijker. Kan de minister cijfers 
geven over het aantal inbreuken dat werd vastgesteld 
sinds de lancering van deze app? Om welke manier wil 
de minister deze app verder uitbreiden?

Mevrouw Evita Willaert (Ecolo-Groen) vindt het on-
aanvaardbaar dat in een land als België een persoon 
met een handicap een verhoogd armoederisico heeft. 
Mensenrechten van personen met een handicap worden 
nog al te vaak geschonden, op tal van vlakken.

De spreekster beklemtoont een aantal positieve as-
pecten uit de beleidsnota. Het onmiddellijk optrekken 
van de IVT voor personen met een handicap, bovenop 
de welvaartsenveloppe en de indexering, is een grote 
stap vooruit. Het afschaffen van “de prijs van de liefde” 
voor de berekening van de integratie tegemoetkoming 
vanaf 1 januari 2021 kan op volle steun rekenen van 
mevrouw Willaert. Dit getuigt van daadkracht. De inte-
gratietegemoetkoming is naast de inkomensvervangende 
tegemoetkoming een compensatie voor hogere kosten 
die personen hebben als gevolg van hun handicap. Het 
is zeer onlogisch dat daaraan getornd wordt enkel en 
alleen omdat men met iemand samenwoont. Verder is 

er nog de afschaffing van “de prijs van de arbeid”. De 
regering zal de obstakels wegwerken door het bedrag dat 
in rekening wordt genomen structureel te verminderen. 
Ook het wegwerken van andere obstakels op het vlak 
van arbeidsparticipatie en het steunen van ondernemer-
schap bij personen met een handicap wordt door de 
spreekster ten zeerste geapprecieerd.

Mevrouw Willaert is van oordeel dat het tewerkstel-
lingscijfer in het openbaar ambt van 1,25 % naar 3 % 
moet evolueren. Hier ligt dus nog veel werk op de plank.

Het Unia-rapport “COVID-19: een test voor de men-
senrechten” van 12 november 2020 vermeldt stijgende 
meldingen van discriminatie tijdens de coronacrisis. Zeker 
in het kader van personen met een handicap zijn is er 
veel discriminatie. Een aantal zaken zijn niet nieuw. De 
spreekster denkt hierbij aan de toegang tot supermarkten 
en aan het weigeren van begeleiders door supermarkten 

est de 63 centimètres) alors qu’en Belgique, la plupart 
des quais ont une hauteur de 55 ou de 76 centimètres. 
La ministre pourrait-elle clarifier ce point? Les hauteurs 
de quai seront-elles modifiées?

La ministre continuera à encourager l’utilisation de 
l’application destinée à scanner les cartes de stationne-
ment, ce qui facilitera la détection des abus commis en 
la matière. La ministre pourrait-elle fournir des chiffres 
sur le nombre de violations qui ont été détectées depuis 
le lancement de cette application? Comment la ministre 
compte-t-elle poursuivre le développement de cette 
application?

Mme Evita Willaert (Ecolo-Groen) juge inacceptable 
que, dans un pays comme la Belgique, une personne 
handicapée soit explosé à un risque plus élevé de 
pauvreté. Les droits humains des personnes handica-
pées sont encore trop souvent bafoués, et ce dans de 
nombreux domaines.

L’intervenante souligne plusieurs aspects positifs de 
la note de politique générale à l’examen. La majoration 
immédiate de l’ARR en faveur des personnes handica-
pées, en sus de l’enveloppe bien-être et de l’indexation, 
constitue un grand pas en avant. La suppression, à 
partir du 1er janvier 2021, du “prix de l’amour” dans le 
calcul de l’allocation d’intégration peut compter sur le 
soutien total de Mme Willaert. Cette mesure est une 
preuve de dynamisme. L’allocation d’intégration consti-
tue, parallèlement à l’allocation de remplacement de 
revenus, une compensation pour les frais plus élevés 
encourus par ces personnes en raison de leur handicap. 
Il est totalement illogique d’en modifier le montant au 

seul motif que la personne handicapée cohabite avec 
quelqu’un. La ministre éliminera aussi le “prix du travail”. 
Le gouvernement éliminera les obstacles en réduisant 
structurellement le montant pris en compte. L’intervenante 
se réjouit aussi énormément de l’élimination d’autres 
obstacles en matière de taux d’emploi et du soutien 
qui sera apportée à l’esprit d’entreprise des personnes 
handicapées.

Mme Willaert estime que le taux d’emploi de per-
sonnes handicapées dans la fonction publique devrait 
être porté de 1,25 % à 3 %. Il reste donc encore fort à 
faire à cet égard.

Le rapport d’Unia “COVID-19: les droits humains mis 
à l’épreuve” publié le 12 novembre 2020 mentionne une 
hausse des signalements de discriminations durant la 
crise du coronavirus. Durant cette crise, les discrimina-
tions sont particulièrement nombreuses à l’égard des 
personnes handicapées et certaines d’entre elles ne 
datent pas d’hier. L’intervenante songe à cet égard à 
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omdat men geacht wordt alleen boodschappen te doen. 
Ook de regels voor sociale afstand zijn voor personen 
met een handicap niet altijd evident. De verplichting om 
een winkelkar te nemen of contactloos betalen zijn niet 
evident voor personen met een handicap. Ook de lange 
rijen voor winkels vormen een probleem. Personen met 
een handicap hebben het soms moeilijk een mondmas-
ker te dragen. Redelijke aanpassingen voor personen 
met een handicap worden in deze crisis soms tijdelijk 
niet toegepast of uitgevoerd. Ook de digitale vereisen 
tijdens de lockdown vormen een probleem.

De minister neemt het engagement op zich om een 
inclusief COVID-19-beleid te voeren. De spreekster 
stelt dat de vele voorbeelden in het rapport van Unia 
aangeven dat er specifieke maatregelen voor personen 

met een handicap nodig zijn.

Mevrouw Willaert roept de minister op nauwlettend 
toe te zien dat het DGHAN-actieplan wordt uitgevoerd. 
Ook de DGHAN wordt geconfronteerd met de gevolgen 
van de COVID-19-crisis. De afgelopen maanden was er 
een daling van meer dan 40 % bij de aanvragen. Dit staat 
in contrast met de stijgende aanvragen bij de OCMW’s. 
De spreekster vraagt de minister erover te waken dat dit 
wordt opgevolgd. Zijn er problemen bij DGHAN die deze 
daling verklaren? En hoe gaat DGHAN dit verhelpen?

De spreekster is uitermate tevreden over de beleidsnota 
en de beleidsverklaring. Ze wenst de minister succes 

om al het werk dat op de plank ligt tot een goed einde 
te brengen.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) herinnert zich de 
debatten over de beleidsverklaringen van 2014, evenals 
het volstrekt futloze onderdeel van de beleidsverklaring 
van de toenmalige staatssecretaris voor Personen met 
een Handicap. Het contrast met de vandaag ter bespre-
king voorliggende documenten kon niet groter zijn. Deze 
beleidsnota en beleidsverklaring worden gekenmerkt 
door visie, samenhang, inhoud, krachtlijnen, vastbera-
denheid en zelfs empathie.

De spreker verwelkomt de voluntaristische beleids-
aanpak van de minister, en beklemtoont het transver-
sale, inclusieve beleid alsook het belang dat wordt 
gehecht aan overleg (zowel met de sector als met de 
administratie of de andere bevoegdheidsniveaus; in dat 
verband moet erop worden gewezen dat de interminis-
teriële conferentie, die te lang heeft stilgelegen, wordt 
heropgestart). Eén essentiële partner is niet vermeld, 

l’accès aux supermarchés et à l’interdiction instaurée par 
les supermarchés de pouvoir se faire accompagner dès 
lors que les clients étaient tenus de faire leurs courses 
seuls. Pour les personnes handicapées, il n’est pas 
non plus toujours évident de respecter les règles de 
distanciation sociale. L’obligation de prendre un caddie 
ou d’utiliser le paiement sans contact n’est pas facile à 
respecter pour ces personnes. Les longues files d’attente 
devant les magasins posent aussi problème. Les per-
sonnes handicapées ont parfois des difficultés à porter 
un masque buccal. Il arrive que des aménagements 
raisonnables en faveur des personnes handicapées ne 
soient temporairement pas appliqués ou mis en œuvre 
durant cette crise. Les exigences numériques imposées 
durant le confinement sont également un problème.

La ministre s’engage à mener une politique 
COVID-19 inclusive. L’intervenante souligne que les 
nombreux exemples figurant dans le rapport d’Unia 
indiquent que des mesures spécifiques sont nécessaires 

pour les personnes handicapées.

Mme Willaert demande à la ministre de veiller de près 
à la mise en œuvre du plan d’action de la DGHAN, qui 
fait également face aux conséquences de la crise du 
COVID-19. Ces derniers mois, on a constaté une baisse 
des demandes de plus de 40 %, ce qui contraste avec 
l’augmentation du nombre de demandes introduites 
auprès des CPAS. L’intervenante demande à la ministre 
de s’assurer du suivi de cette question. La DGHAN ren-
contre-t-elle des problèmes qui expliquent cette baisse? 
Et comment la DGHAN entend-t-elle y remédier?

L’intervenante se réjouit énormément de la note de 
politique générale et de l’exposé d’orientation politique à 

l’examen. Elle souhaite à la ministre de réussir à mener 
à bien tous les projets à entreprendre.

M. Jean-Marc Delizée (PS) se remémore les débats 
d’orientation politique de 2014, et le volet totalement 
indigent de l’exposé de la secrétaire d’État de l’époque 
en charge des Personnes handicapées. Quel contraste 
avec les documents discutés ce jour! La note et l’exposé 
actuels sont marqués par une vision, une cohérence, du 
contenu, on y trouve des lignes de force, de la détermi-
nation et même de l’empathie.

L’intervenant salue la démarche politique volontariste 
de la ministre, et souligne la transversalité, la politique 
inclusive, l’importance accordé à la concertation (tant 
avec le secteur qu’avec l’administration ou les autres 
niveaux de pouvoir; on notera à cet égard la réactivation 
de la Conférence interministérielle, mise en sommeil 
depuis trop longtemps). Un partenaire essentiel n’a pas 
été cité, mais il s’agit à coup sûr d’un oubli: le Parlement! 
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maar dat is zeker een vergetelheid: het Parlement. De 
minister kan echter verzekerd zijn van de steun die zij 
daar zal kunnen vinden.

De spreker ziet drie essentiële elementen in de 
beleidsverklaring:

— de tenuitvoerlegging van het Verdrag d.d. 13 de-
cember 2006 van de Verenigde Naties inzake de rechten 
van personen met een handicap;

— de verbetering van de sociale bescherming van 
de personen met een beperking;

— de modernisering van de wetgeving betreffende 
de uitkeringen.

Het Verdrag d.d. 13 december 2006 van de Verenigde 
Naties inzake de rechten van personen met een han-
dicap, dat in 2009 in werking is getreden, brengt een 
paradigmaverschuiving teweeg ten aanzien van perso-
nen met een beperking. Zij worden immers niet langer 
uit een zuiver medisch oogpunt benaderd, maar vanuit 
de breedst mogelijke geïntegreerde sociale invalshoek. 
Er zullen altijd twee obstakels blijven bestaan voor de 
volmaakte inclusie van mensen met een beperking, met 
name de materiële omgeving, die vaak onaangepast is, 
en de opvattingen (die concreet tot uiting komen in dis-
criminatie ten aanzien van mensen met een beperking).

Sinds de inwerkingtreding van het Verdrag is er veel 
gedaan, maar is er nog werk aan de winkel. In dat verband 
moet grote aandacht worden betoond voor de verslagen 
en aanbevelingen van de Verenigde Naties en voor de 
shadow reports van het middenveld.

De minister kondigt aan dat zij concreet uitvoering 
zal geven aan een gecoördineerd actieplan, met een 
belangrijk onderdeel over de toegang tot de arbeidsmarkt. 
Dienaangaande vallen helaas de povere cijfers van België 
te betreuren: de overheidssector, die nochtans het goede 
voorbeeld zou moeten geven, haalt niet het minimumcijfer 

dat oplegt dat 3 % van de personeelsleden personen 
met een beperking moeten zijn. Er zullen ongetwijfeld 
gerichte maatregelen nodig zijn om de arbeidskosten 
te verlagen; in Frankrijk is dat doeltreffend gebleken.

De universele toegankelijkheid moet worden herbeves-
tigd en vooral concreet vorm krijgen. Deze is niet beperkt 
tot openbare plaatsen, noch tot de materiële toegan-
kelijkheid: ze omvat ook de intellectuele, elektronische 
toegankelijkheid, de toegang tot diensten (waaronder de 
bankdienst), de deelname aan het sociale en culturele 
leven en – een dimensie die maar al te vaak wordt ver-
onachtzaamd – de mogelijkheid om een emotioneel en 

Que la ministre soit cependant assurée de l’appui qu’elle 
pourra y trouver.

Trois éléments essentiels se détachent de l’exposé 
aux yeux de l’orateur:

— l’implémentation de la Convention des Nations 
Unies relative aux droits des personnes handicapées, 
du 13 décembre 2006;

— l’amélioration de la protection sociale des personnes 
handicapées;

— la modernisation de la législation sur les allocations.

La Convention des Nations Unies relative aux droits 
des personnes handicapées, du 13 décembre 2006, 
entrée en vigueur en 2009, opère un changement de 
paradigme en ce qui concerne la personne handicapée: 
celle-ci cesse d’être appréhendée sous un angle pure-
ment médical, mais est considérée dans une approche 
sociale intégrée la plus large. Deux obstacles demeureront 
toujours dans l’inclusion parfaite des personnes handi-
capées: l’environnement physique, souvent inadapté, et 
les mentalités (qui se traduisent, concrètement, par des 
discriminations à l’encontre des personnes handicapées).

Depuis l’entrée en vigueur de la Convention, beau-
coup de choses ont été faites, mais il reste du pain sur 
la planche. Il faut à cet égard se montrer très attentif 
aux rapports et recommandations des Nations Unies, 
de même qu’aux shadow reports de la société civile.

La ministre annonce qu’elle mettra en œuvre un plan 
d’action concerté, avec un volet important qui concerne 
l’accès au monde du travail. À cet égard, il faut malheu-
reusement déplorer les mauvais chiffres affichés par la 
Belgique: le secteur public, qui devrait pourtant montrer 
l’exemple, n’arrive pas au seuil de 3 % de personnes 

handicapées à occuper. Il faudra sans doute mettre en 
œuvre des mesures ciblées de réduction du coût du 
travail, qui ont prouvé leur efficacité en France.

L’accessibilité universelle doit être réaffirmée et surtout 
concrétisée. Elle ne se limite pas aux lieux publics, ni à 
l’accessibilité physique: il s’agit aussi de l’accessibilité 
intellectuelle, électronique, de l’accès aux services (dont 
le service bancaire), de la participation à la vie sociale 
et culturelle de même que – et c’est une dimension 
trop souvent négligée – la possibilité de mener une 
vie affective et sexuelle (cf. les articles 22 et 23 de la 
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seksueel leven te leiden (zie de artikelen 22 en 23 van 
het Verdrag, over het privéleven en het ouderschap van 
personen met een beperking).

Qua sociale bescherming valt op dat de optrekking van 
de minimumuitkeringen in uitzicht wordt gesteld, al zal 
de Europese armoedegrens waarschijnlijk niet worden 
bereikt tijdens deze zittingsperiode. De minister heeft 
echter duidelijk het doel vooropgesteld om de “prijs van 
de liefde” volledig en de “prijs van de arbeid” gedeeltelijk 
af te schaffen; mensen met een handicap ondervonden 
er op een absurde wijze nadeel van.

De “prijs van de liefde” zal ten slotte integraal worden 
afgeschaft, met ingang van 1 januari 2021. Ter herinnering: 
de integratietegemoetkoming wordt aan de persoon met 
een handicap toegekend om de bijkomende kosten als 
gevolg van de vermindering van zijn zelfredzaamheid te 
helpen opvangen. Het bedrag van die tegemoetkoming 
was tot dusver afhankelijk van de levenskeuzes van de 
betrokkene. De bestaande wetgeving bepaalt immers 
dat het bedrag wordt verminderd naargelang van meer 
bepaald het inkomen van de partner. Nochtans is het 
niet normaal dat iemand wordt gestraft wegens zijn af-
fectieve levenskeuzes.

In diezelfde gedachtegang zal vanaf 2021 nog een 
andere fundamentele maatregel van toepassing zijn: de 
inperking van de impact van de “prijs van de arbeid”. 
Een en ander houdt in dat de inkomsten die een persoon 
met een handicap haalt uit arbeid of uit een aanvul-
lend inkomen (werkloosheid, ziekenfonds enzovoort) 
in sterkere mate fiscaal zullen worden vrijgesteld en 
dus minder zullen doorwegen op het bedrag van de 
integratietegemoetkoming. Ook op dat punt wordt een 

belangrijke stap vooruitgezet. De persoonlijke keuzes 
van de rechthebbenden zullen een minder grote impact 
hebben op de rechten en de “voordelen” die voortvloeien 
uit iets waar men niet voor kiest, namelijk de handicap.

Een derde belangrijk element, ten slotte, is de mo-
dernisering van de wet van 1987. Belangrijk is dat de 
beleidsnota ter zake aanstipt dat de wet eerst zal worden 
geëvalueerd. Er hoeft niet aan te worden herinnerd dat 
die wet, die meer dan dertig jaar oud is, fundamenteel 
voorbijgestreefd is, niet aangepast is aan de bestaande 
realiteit van het leven met een handicap en hoegenaamd 
niet voldoet aan de doelstellingen van de Verenigde 
Naties. Al in 2012 werden raadplegingen gehouden, waar-
van de bevindingen wellicht ook vandaag nog opgaan.

Om een idee te krijgen van de richting die de minister 
met de hervorming van de wet van 1987 wil uitgaan, 
volstaat het de beleidsnota te lezen:

— het verhogen van de uitkeringen;

Convention, qui abordent la question de la vie privée et 
de la parentalité des personnes handicapées).

Sur le plan de la protection sociale, on notera l’objectif 
du relèvement des allocations minimales, même s’il est 
probable qu’on n’atteindra pas sous cette législature le 
seuil européen de pauvreté. Mais la ministre a clairement 
fixé l’objectif de mettre un terme au “prix de l’amour”, 
totalement, et au “prix du travail”, partiellement, qui frap-
paient les personnes handicapées de manière absurde.

Le “prix de l’amour” sera enfin intégralement supprimé 
et ce dès le 1er janvier 2021. Pour rappel, l’allocation 
d’intégration est octroyée à la personne handicapée pour 
faire face aux frais supplémentaires liées à la diminution 
de son autonomie. Le montant de l’AI dépendait jusqu’à 
présent des choix de vie de la personne. La législation 
actuelle prévoit effectivement que le montant soit réduit 
en fonction notamment des revenus du conjoint, de la 
conjointe. Il est pourtant anormal qu’une personne soit 
pénalisée en fonction de ses choix affectifs.

Dans le même ordre d’idée, une autre mesure fonda-
mentale s’appliquera dès 2021: la diminution de l’impact 
du “prix du travail”. Cela signifie que les revenus que tire 
la personnes handicapée d’un travail ou d’un complément 
(chômage, mutuelle, …) seront davantage immunisés 
et grèveront donc moins le montant de l’AI. Là encore, 
c’est une avancée significative car les choix personnels 
des bénéficiaires auront moins de répercussions sur 
des droits et des “avantages” découlant d’un non-choix, 

celui du handicap.

Enfin, troisième élément essentiel, la modernisation 

de la loi de 1987. Le passage essentiel de la note sur 
ce point est que la loi sera d’abord évaluée. Inutile de 
rappeler que cette loi, qui a plus de 30 ans, est dépas-
sée dans sa conception, inadaptée à la réalité actuelle 
du handicap et bien loin de satisfaire les objectifs des 
Nations Unies. Des consultations avaient déjà été menées 
en 2012, dont les résultats sont sans doute encore 
valables aujourd’hui.

Pour avoir une idée du sens dans lequel la ministre 
va réformer la loi de 1987, il suffit au fond de lire la note:

— le relèvement des allocations;
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— de afschaffing van de “prijs van de liefde”, wat 
alleen maar kan betekenen dat meer rekening zal wor-
den gehouden met het recht van de personen met een 
handicap om er een gevoelsleven op na te houden;

— de afschaffing van de “prijs van de arbeid”, wat 
bevorderlijk zal zijn voor de maatschappelijke inclusie 
van de personen met een handicap, maar waarbij hun 
materiële leefomstandigheden tegelijkertijd worden 
verbeterd;

— de verbetering van de medische-evaluatieproce-
dures, waarover momenteel het vaakst wordt geklaagd 
door de betrokken en hun naasten, die aangeven dat 
zij een gebrek aan respect en aan luisterbereidheid 
ervaren in de fase die voorafgaat aan de beslissingen 
die op hen betrekking hebben;

— de administratieve vereenvoudiging, met het oog 
op een automatische toekenning van de rechten.

Méér nog: de minister stelt een multidisciplinaire eva-
luatie in uitzicht, die spoort met de moderne benadering 
van het Verdrag van de Verenigde Naties.

Hoe zit het overigens met een verlaging tot 18 jaar 
van de minimumleeftijd om in aanmerking te komen voor 
een inkomensvervangende tegemoetkoming of voor een 
integratietegemoetkoming? Kan de minister aangeven 
dat zij binnenkort daartoe een wetsontwerp zal indienen?

Er moet voort werk worden gemaakt van de moder-
nisering van de administratie, na de faliekant afgelopen 
vervanging van het Tetra-informaticasysteem. De ad-
ministratie heeft dat alsnog opnieuw in gebruik moeten 
nemen als gevolg van de vele bugs in het systeem dat 
ervoor in de plaats moest komen. De dossierbehande-
lingstermijnen zijn sindsdien opnieuw aanvaardbaar 
geworden (minder dan zes maanden), maar er moet een 
ambitieuzere doelstelling worden nagestreefd.

Een laatste punt dat met de beleidsnota verwant is 

en dat nog ter sprake moet worden gebracht, is het 
dossier van de mantelzorgers. Het betreft hier geen 
rechtstreekse bevoegdheid van de minister, maar toch 
staat dit vraagstuk niet helemaal los van de situatie van 
de personen met een handicap: achter hen gaat immers 
vaak een grotendeels onzichtbare sociale groep schuil, 
die bestaat uit radeloze mensen die er vaak helemaal 
door zitten. De spreker drukt de minister op het hart ook 
voor dit vraagstuk aandacht te hebben.

Tot besluit van zijn betoog brengt de spreker het 
volgende citaat van Michel Houellebecq in herinnering: 

— la suppression du “prix de l’amour”, ce qui ne peut 
qu’aller dans le sens d’une meilleure prise en compte 
du droit des personnes handicapées à mener une vie 
affective;

— la suppression du “prix du travail” , qui encouragera 
l’inclusion des personnes handicapées dans la société 
tout en améliorant leurs conditions matérielles d’existence;

— l’amélioration des procédures de l’évaluation médi-
cale, qui constituent à ce jour la plus grande source 
de plaintes des intéressés et de leurs proches, qui se 
plaignent du manque de respect et d’écoute en amont 
des décisions les concernant;

— la simplification administrative, avec un objectif 
d’automatisation des droits.

Qui plus est, la ministre annonce une évaluation 
multidisciplinaire, en phase avec l’approche moderne 
de la Convention des Nations Unies.

Qu’en est-il par ailleurs d’un abaissement à 18 ans de 
l’âge minimal pour bénéficier d’une allocation de rempla-
cement de revenus ou d’une allocation d’intégration? La 
ministre pourrait-elle annoncer le dépôt prochainement 
le dépôt d’un projet de loi en ce sens?

La modernisation de l’administration doit se pour-
suivre, après l’épisode de l’échec du remplacement du 
système informatique Tetra, que l’administration a dû se 
résoudre à remettre en fonction vu les nombreux bugs 
affectant le système censé le remplacer. Les délais de 
traitement des dossiers sont depuis lors revenus à un 
niveau acceptable (moins de 6 mois), mais on doit viser 
un objectif plus ambitieux.

Un dernier point, connexe à la note, doit encore être 

abordé, il s’agit du dossier des aidants proches. Il ne 
s’agit pas d’une compétence directe de la ministre, 
mais qui n’est cependant pas totalement étrangères aux 
personnes en situation de handicap: derrière celles-ci, 
se cache en effet un groupe social largement invisible, 
composé de personnes attentive à ce dossier.

Pour clore son intervention l’orateur rappelle cette 
citation de Michel Houellebecq: “la possibilité de vivre 
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“la possibilité de vivre commence dans le regard des 
autres”. Mogen wij voortaan anders tegen een handicap 
aankijken!

Mevrouw Ellen Samyn (VB) onderstreept dat er in 
België maar liefst 1,8 miljoen personen met een handicap 
zijn. De stiefmoederlijke behandeling van de sector in 
het verleden vanuit de politieke wereld is stuitend. De 
sector smeekt om volwaardige aandacht op het hoogste 
niveau. De voorbije twee jaar, in de crisisperiode 2019-
2020 volgden maar liefst drie ministers elkaar op in 
dit departement. Het CD&V-trio Beke-Peeters-Muylle 
heeft helaas maar weinig stenen verlegd. Ook nu is 
de bevoegdheid Handicap maar een deelbevoegdheid 
van een minister. De sector heeft een minister en geen 
staatssecretaris, daar is de sector al blij mee.

Het dedain van de politieke wereld vertaald zich nog 
het best in de opsplitsing die sinds de 6de staatshervor-
ming deze sector te beurt viel. De spreekster wenst de 
volledige bevoegdheid overgeheveld te zien naar de 
gewesten om een coherente structuur in het belang van 
de gehandicapten te bekomen.

De versnippering van bevoegdheden heeft binnen de 
sector en vooral bij de gehandicapten zelf tot veel onge-
noegen geleid. Men vraagt bijvoorbeeld een tool waarbij 
de gehandicapte voor de verschillende niveaus (federaal 
en gewestelijk) een duidelijk overzicht zou hebben van 
de bijstand waarop ze kunnen rekenen. Misschien een 
idee om dit te ontwerpen binnen de Nationale Hoge 
Raad Personen met een Handicap (NHRPH)?

Mevrouw Samyn is zich ervan bewust dat deze be-
voegdheid een zeer ingewikkelde materie betreft, waarin 
tal van zaken met grote privacy-gevoeligheid verweven 
zijn.

De regering maakt duidelijke budgettaire keuzes 
aangaande de gehandicaptenzorg. De in de beleidsnota 
opgegeven aandachtspunten zijn zo gekopieerd uit het 
“Memorandum aan de politieke partijen met het oog 
op de volgende regering” uit mei 2019 en “Handicap: 
lijst van prioriteiten voor de volgende federale rege-

ring 26 juni 2020” van de NHRPH. Daarin staan punten 
aangegeven die al jaren bovenaan de agenda staan, maar 
politiek ondergesneeuwd zijn. Het jaarverslag 2019 van 
diezelfde Raad klinkt dan ook als een treurmars van een 
terugtrekkende en verslagen legertroep.

De leden van deze Raad zijn momenteel zelfs niet 
meer rechtsgeldig in functie en het is maar goed ook 
dat de minister aan die situatie een eind zal maken. De 

commence dans le regard des autres”. Puissions-nous 
changer le regard sur le handicap!

Mme Ellen Samyn (VB) souligne que la Belgique 
compte pas moins de 1,8 million de personnes handi-
capées. Il est choquant que le monde politique ait traité 
le secteur en parent pauvre dans le passé. Le secteur 
réclame une attention pleine et entière au plus haut 
niveau. Au cours des deux dernières années, pendant 
la crise politique de 2019-2020, pas moins de trois 
ministres se sont succédé au sein de ce département. 
Malheureusement, le trio CD&V Beke-Peeters-Muylle 
n’a réalisé que peu d’avancées. Aujourd’hui encore, 
la compétence en matière de handicap n’est qu’une 
compétence partielle d’une ministre. Le secteur est déjà 
content d’avoir une ministre et non une secrétaire d’État.

Le dédain du monde politique se traduit sans doute le 
mieux par le morcèlement des compétences qui a touché 
le secteur depuis la 6e réforme de l’État. L’intervenante 
souhaite que la pleine compétence soit transférée aux 
Régions afin d’obtenir une structure cohérente dans 
l’intérêt des personnes handicapées.

Le morcellement des compétences a été très mal perçu 
par le secteur et surtout par les personnes handicapées 
elles-mêmes. Le secteur demande par exemple à dis-
poser d’un outil qui donnerait aux personnes handica-
pées, pour les différents niveaux (fédéral et régional), un 
aperçu clair de l’aide à laquelle elles peuvent prétendre. 
On pourrait peut-être envisager de concevoir cet outil 
au sein du Conseil Supérieur National des Personnes 
Handicapées (CSNPH)?

Mme Samyn est consciente que cette compétence est 
une matière très complexe, dans laquelle de nombreux 
points très sensibles sur le plan de la protection de la 
vie privée sont imbriqués.

Le gouvernement fait des choix budgétaires clairs 
en ce qui concerne l’aide aux personnes handicapées. 
Les points d’attention énoncés dans la note de politique 
générale ont été recopiés du “Memorandum aux partis 
politiques en vue de la formation du gouvernement fédéral 
“de mai 2019 et de la “Liste des priorités handicap pour 

le prochain gouvernement fédéral” du 26 juin 2020, du 
CSNPH. Il s’agit de points qui figurent en tête de l’ordre 
du jour depuis des années, mais qui ont été occultés sur 
le plan politique. Le rapport annuel 2019 de ce même 
Conseil sonne dès lors comme la marche funèbre d’une 
troupe vaincue battant en retraite.

Actuellement, les membres de ce Conseil ne sont 
même plus valablement en fonction et c’est une bonne 
chose que la ministre mette fin à cette situation. Ce 



1578/039DOC 5568

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

vraag vanuit de sector is om van deze Raad een effectief 
adviesorgaan te maken. Mevrouw Samyn maakt zich 
zorgen omwille van de samenstelling van het secreta-
riaat van de Raad dat overwegend Franstalig is1. De 
spreekster kan zich daar omwille van de taalpariteit niet 
mee verzoenen.

Het gebrek aan overleg tussen de verschillende ni-
veaus is schrijnend. Sinds 2013 is de interministeriële 
conferentie voor personen met een handicap niet meer 
samen gekomen! Misschien is de wedersamenstelling 
van de leden een gelegenheid om de politisering van 
het NHRPH ongedaan te maken en effectief in te zetten 
op het omvormen van deze Raad tot een orgaan dat de 
minister bijstaat in het beleid.

De werkzaamheidsgraad van gehandicapten in België 
ligt een pak onder het Europese gemiddelde (voor de 
optimisten: er is nog welgeteld één Europees land dat 
het slechter doet). De vraag moet gesteld worden: is 
dat dankzij of ondanks ons sociaal systeem. Het is een 
goede zaak dat de minister maatregelen zal uitwerken. 
De minister geeft trouwens aan dat het vooral de over-
heid zelf is, en het is al een paar keer aangehaald, die 
lang haar eigen quotum van 3 % niet haalt. Er valt zelfs 
voor het jaar 2018 een duidelijk daling vast te stellen 
ten opzichte van 2017. Het is dus inderdaad vooral de 
overheid zelf die een tandje zal moeten bijsteken.

Het risico op armoede bij gehandicapten is helaas 
twee keer zo hoog als het risico voor de rest van de 
bevolking. Net zoals bij het luik Armoedebestrijding, 
zal voor dit jaar en volgend jaar het armoederisico bij 
personen met een handicap door de coronacrisis helaas 
nog versterkt worden. De spreekster is benieuwd wat het 

nieuw federaal actieplan hierover zal inhouden.

De punten die de minister in haar beleidsnota aanhaalt 
zijn alleszins bemoedigend. Mevrouw Samyn hoopt dat 
dit als minimumprogramma zal worden waargemaakt. 
De inkomensvervangende toelage zal verhoogd worden 
tot de Europese armoedegrens. De spreekster vraagt 
zich af waarom juist deze door de EU gehanteerde grens 
als referentie wordt gekozen. Er mag meer ambitie zijn.

Mevrouw Samyn waardeert ten zeerste de maatregel 
betreffende het wegwerken van “de prijs van de liefde” 
die zal ingaan 1 januari 2021. Dit betekent voor vele 
gehandicapten en hun partner een fijn eindejaar, of beter 
gezegd, een mooie start van het nieuwe jaar.

1 Activiteitenverslag 2019 NHRPH.

que le secteur demande, c’est de faire de ce Conseil 
un organe consultatif efficace. Mme Samyn s’inquiète 
de la composition du secrétariat du Conseil, qui est 
majoritairement francophone1. L’intervenante ne peut 
pas l’accepter par souci de parité linguistique.

Le manque de concertation entre les différents niveaux 
est criant. La conférence interministérielle “handicap” 
ne s’est plus réunie depuis 2013. La recomposition 
des membres est peut-être l’occasion de remédier à la 
politisation du CSNPH et d’amorcer la transformation 
de ce Conseil en un organe qui assiste la ministre dans 
l’élaboration de la politique.

En Belgique, le taux d’emploi des personnes handica-
pées est largement inférieur à la moyenne européenne 
(pour les optimistes: il reste un pays européen qui fait 
moins bien). La question doit être posée: est-ce grâce à 
notre système social ou malgré notre système social? Il 
faut se réjouir que la ministre élabore des mesures. La 
ministre indique d’ailleurs, comme il a déjà été souligné 
à plusieurs reprises, que c’est principalement l’État lui-
même qui ne parvient pas à atteindre son propre quota 
de 3 %. On constate même, pour l’année 2018, une nette 
diminution par rapport à 2017. C’est donc en effet l’État 
lui-même qui devra intensifier ses efforts.

Le risque de pauvreté des personnes handicapées 
est malheureusement deux fois plus élevé que celui 
du reste de la population. Comme pour le volet “Lutte 
contre la pauvreté”, le risque de pauvreté des personnes 
handicapées pour cette année et l’année prochaine 
sera malheureusement encore renforcé par la crise du 

coronavirus. L’intervenante est curieuse de voir ce que 
contiendra le nouveau plan d’action fédéral à ce sujet.

Les points mentionnés par la ministre dans sa note 
de politique générale sont en tout cas encourageants. 
Mme Samyn espère que ces points seront réalisés à titre 
de programme minimum. L’allocation de remplacement 
de revenu sera relevée au seuil de pauvreté européen. 
L’intervenante se demande pourquoi ce seuil appliqué 
par l’UE est choisi comme référence. On pourrait être 
plus ambitieux.

Mme Samyn apprécie fortement la mesure concernant 
la suppression du “prix de l’amour”, qui entrera en vigueur 
le 1er janvier 2021. Pour de nombreuses personnes 
handicapées et leur partenaire, cela signifie une belle 
fin d’année, ou plutôt un beau début de nouvelle année.

1 Rapport d’activités 2019 du CSNPH
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De minister zal inzetten op de werkgelegenheid van 
gehandicapten. Het is van belang dat zij werkbaar werk 
krijgen en dat ze kunnen genieten van de gelijkgestelde 
periodes. Enige soepelheid op dat vlak zou hun situatie 
naar de pensioenleeftijd kunnen vergemakkelijken.

De aangekondigde verhoging van de minima is be-
moedigend, maar een verhoging in de richting van de 
armoedegrens is niet ambitieus genoeg. De spreekster 
vraagt de minister deze minima te verhogen tot boven 
de, in haar ogen schandelijke armoedegrens.

Het is daarentegen niet bemoedigend dat de grootste 
hap uit het budget gaat naar een maatregel die de minis-
ter oplegt omwille van een arrest van het Grondwettelijk 
Hof. Moeten personen met een handicap voortaan het 
Grondwettelijk Hof inschakelen om te krijgen waar ze 
recht op hebben?

Het is bevreemdend dat de minister stelt in te zet-
ten op de vereenvoudiging en modernisering van de 
toewijzing van de tegemoetkomingen. Waarom kan 
de tool My Handicap niet uitgebreid worden? De com-
municatie met het DGHAN moet vooral toegankelijker, 
transparanter, eenvoudiger en klantgerichter worden 
gemaakt. De persoon met een handicap mag niet het 
slachtoffer worden van de vaak kafkaiaanse structuren 
waarvoor politici verantwoordelijk zijn.

Een aantal fiscale bepalingen kunnen eenvoudiger en 
transparanter gemaakt worden. De minister geeft aan 
dit te doen. De minister blijft echter op de vlakte voor 
wat de bedragen betreft. De spreekster hoopt dat de 
minister van Financiën mevrouw Lalieux niet met een 
kluitje in het riet gaat sturen.

De minister gaat ook voor een voor een verbetering 
van de mobiliteit. Toegankelijkheid van gebouwen blijft 
een probleem, laat staan de dienstverlening bij de NMBS. 
Het is schrijnend dat er pas tegen 2024 – en dat voor 
stations met meer dan 5 000 passagiers per dag – werk 
van gemaakt zal worden. De gehandicapte reiziger werd 
en wordt hier aan zijn lot overgelaten.

Het is amper mogelijk zich voor te stellen wat personen 

met een handicap dagdagelijks ervaren en doormaken. 
De spreekster roept op tot meer overleg met de gewes-
ten om waar nodig, de wetgeving tussen het federale 
en regionale op elkaar af te stemmen. De spreekster 
heeft de indruk dat de staatshervorming resulteerde in 
een staatsmisvorming. Mevrouw Samyn herhaalt haar 
streven de volledige bevoegdheid overgeheveld te zien 
naar de gewesten. Het is immers de versnippering van 
bevoegdheden dat er heel wat zaken op tal van domei-
nen mislopen. Het is immers de taak van deze regering 

La ministre se concentrera sur l’emploi des personnes 
handicapées. Il est important que ces personnes aient 
un travail faisable et qu’elles puissent bénéficier des 
périodes assimilées. Une certaine souplesse à cet 
égard pourrait faciliter leur situation concernant l’âge 
de la retraite.

Le relèvement annoncé des minima est encourageant, 
mais un relèvement vers le seuil de pauvreté n’est pas 
suffisamment ambitieux. L’intervenante demande à la 
ministre de relever ces minima au-dessus du montant, 
selon elle scandaleux, du seuil de pauvreté.

En revanche, il n’est pas encourageant que la plus 
grosse part du budget soit consacrée à une mesure 
imposée par la ministre en raison d’un arrêt de la Cour 
constitutionnelle. Les personnes handicapées devront-
elles dorénavant s’adresser à la Cour constitutionnelle 
pour obtenir ce à quoi elles ont droit?

Il est surprenant que la ministre déclare s’engager à 
simplifier et à moderniser l’attribution des allocations. 
Pourquoi ne pourrait-on pas étendre l’accès à l’outil 
My handicap? Il convient surtout de rendre la commu-
nication avec la DGHAN plus accessible, plus trans-
parente, plus simple et plus orientée vers le client. Les 
personnes handicapées ne doivent pas être les victimes 
des structures souvent kafkaïennes dont les politiciens 
sont responsables.

Un certain nombre de dispositions fiscales peuvent 
être rendues plus simples et plus transparentes. La 
ministre s’engage à le faire. Elle reste toutefois évasive 
en ce qui concerne les montants. L’intervenante espère 
que le ministre des Finances n’enverra pas Mme Lalieux 
sur les roses.

La ministre prône également une amélioration de la 
mobilité. L’accessibilité des bâtiments reste problématique, 
sans parler de l’accessibilité de la SNCB. Il est navrant 
de constater que les gares – et cela concerne les gares 
de plus de 5 000 passagers par jour – ne seront rendues 
accessibles aux personnes handicapées qu’en 2024. 
Le passager handicapé a été et est laissé pour compte.

Il est impossible de se représenter ce que vivent et 

traversent au quotidien les personnes handicapées. 
L’intervenante préconise une intensification de la concer-
tation avec les Régions afin d’harmoniser, lorsque c’est 
nécessaire, la législation entre le niveau fédéral et le 
niveau régional. L’intervenante a l’impression que la 
réforme de l’État a entraîné une malformation de l’État. 
Mme Samyn réitère son souhait de voir la pleine com-
pétence transférée aux Régions. C’est en effet à cause 
de la fragmentation des compétences que beaucoup de 
choses fonctionnent mal dans de nombreux domaines. 
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om ervoor te zorgen dat er zorg wordt gedragen voor 
de meest kwetsbaren in onze samenleving.

De heer Christophe Bombled (MR) merkt op dat de 
minister opteert voor overleg en samenwerking met de 
belangenverenigingen voor personen met een handicap 
en met de deelstaten. Met het oog op het interfederaal 
overleg over dit thema wil de minister overigens een 
federaal actieplan “handicap” tot stand brengen.

De spreker stelt vooreerst de volgende vragen:

— In 2020 werd het recentste Belgische rapport over 
de rechten van personen met een handicap gepubliceerd. 
Wat zijn de belangrijkste bevindingen van dat rapport 
en welke concrete middelen kunnen worden ingezet om 
de tekortkomingen van het Belgische beleid ter zake 
aan te pakken?

— Vervolgens is het zo dat het federaal actieplan op 
dat rapport van 2020 gebaseerd zal zijn. Kan de minister 
al in grote lijnen uitleggen welke maatregelen prioritair 
zullen moeten worden genomen?

Personen met een handicap zijn tijdens de huidige 
coronacrisis des kwetsbaarder. Ze kijken vooral aan 
tegen bijzondere uitdagingen die te maken hebben met 
de toegang tot gezondheidszorg en informatie, de soci-
ale afzondering, het werk en de sociale bescherming.

De gezondheidscrisis zorgt ervoor dat steeds meer 
mensen met een handicap geen gebruik maken van 
hun sociale rechten. Dat roept de volgende vragen op:

— Ten eerste heeft de Directie-generaal Personen met 
een handicap vastgesteld dat 40 % minder aanvragen 
werden ingediend. Welke maatregelen en middelen 
beoogt de minister om de toegang tot de diensten van 
de DG Personen met een handicap te vergemakkelij-
ken, teneinde te voorkomen dat de betrokkenen bij het 
OCMW gaan aankloppen?

— Vervolgens moesten de maatwerkbedrijven tijdens 
de eerste golf van de pandemie de deuren sluiten om 
besmettingshaarden te voorkomen; personen met een 
handicap zijn immers kwetsbaarder voor het virus. Ook 
daar heeft de regering tijdelijke werkloosheid wegens 
overmacht toegekend. Kan de minister meedelen of 
die maatregelen voor die kwetsbaardere doelgroepen 
werden verlengd en of in een premie wordt voorzien om 
hun koopkrachtverlies enigszins te compenseren, aan-
gezien ze tegen hoge gezondheidsuitgaven aankijken?

Il appartient à ce gouvernement de veiller à la prise en 
charge des plus vulnérables de notre société.

M. Christophe Bombled (MR) note que la ministre 
entend privilégier une approche concertée et travailler 
en partenariat avec les associations représentatives 
des personnes handicapées et les entités fédérées. 
Elle compte d’ailleurs lancer un plan d’action fédéral du 
handicap pour amener une concertation interfédérale 
sur le sujet.

Les premières questions sont les suivantes:

— Le dernier rapport belge sur les droits des per-
sonnes handicapées est sorti en 2020. Quelles sont les 
éléments majeurs qui ressortent de ce rapport, et quels 
moyens concrets peut-on mettre en place pour pallier 
les manquements de notre système en la matière?

— Ensuite, le plan d’action fédéral trouvera ses ra-
cines dans ce rapport 2020. La ministre est-elle déjà 
en mesure de définir les grandes lignes des actions à 
mener prioritairement?

Les personnes en situation de handicap sont beaucoup 
plus vulnérables face à la crise sanitaire du coronavirus, 
surtout pour des défis particuliers tels que l’accès aux 
soins de santé, d’accès à l’information, d’isolement 
social, d’emploi et de protection sociale.

La crise sanitaire ne fait qu’augmenter le non-recours 
aux droits sociaux par les personnes handicapées. Ceci 
amène les questions suivantes:

— Premièrement, une baisse des demandes de plus 
de 40 % a été constatée par la Direction Générale des 
Personnes handicapées. Dans quelle mesure et quels 
moyens la ministre compte-t-elle mettre en place pour 
faciliter l’accès aux services de la DG Handicap afin 
d’éviter la fuite vers les CPAS?

— Ensuite, au cours de la première vague de la pan-
démie, les portes des centres de travail adapté se sont 
fermées afin d’éviter que des clusters ne se forment 
dans ces entreprises; les personnes handicapées étant 
un public plus fragile point de vue santé. Là aussi, le 
gouvernement a accordé le chômage temporaire pour 
force majeure. Aujourd’hui, la ministre peut-elle nous 
dire si les mesures sont prolongées pour ces groupes 
cibles plus vulnérables et si une prime est prévue afin de 
les soutenir dans la perte de leur pouvoir d’achat alors 
qu’ils sont confrontés à des frais de soins importants?
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— Wat ten slotte de hervorming van de wet 
van 1987 betreft, wijst de minister erop dat die niet 
langer strookt met onze huidige opvatting van een han-
dicap. Kan de minister verduidelijken wat ze daarmee 
precies bedoelt? Een handicap wordt erkend op basis 
van objectieve criteria die door de medische wereld 
worden vastgelegd. Het is met andere woorden niet 
geheel duidelijk hoe die passage van de beleidsnota 
moet worden begrepen.

Op basis van het regeerakkoord en in de wetenschap 
dat het risico om in armoede te vervallen een stuk groter 
is bij personen met een handicap dan bij de rest van 
de bevolking, wil de minister een ambitieus armoede-
bestrijdingsplan realiseren. Dat zal worden uitgewerkt 
in overleg met de armoedebestrijdingsorganisaties, de 
deelstaten en andere partijen.

De spreker heeft hierbij enkele bedenkingen en vragen:

— Wat in de eerste plaats de “prijs van de arbeid” en 
de “prijs van de liefde” betreft, wordt in het regeerakkoord 
aangekondigd dat beide nog zullen worden verlaagd 
opdat de personen met een handicap ten volle aan de 
samenleving kunnen deelnemen. Door de manier waarop 
de minister een en ander in haar beleidsverklaring en 
beleidsnota formuleert, gaat ze volgens de spreker een 
stap verder dan het regeerakkoord, waarin niet wordt 
gesproken over de afschaffing van de “prijs van de liefde”.

— Ten tweede stelt de minister een bedrag 
van 35 miljoen euro ter beschikking om de kosten voor 
de volledige afschaffing van de “prijs van de liefde” en 
de beperking van de “prijs van de arbeid” te dekken. 
De spreker stelt zich vragen bij dat bedrag, aangezien 
men bij de berekening die drie jaar geleden werd ge-
maakt, uitkwam op een bedrag van enkele honderden 
miljoenen euro. Kan de minister uitleggen hoe ze aan 
dat nieuwe cijfer is gekomen?

Hoewel het op zich een goede zaak is dat de “prijs 
van de liefde” wordt verlaagd of afgeschaft en de “prijs 
van de arbeid” verlaagd, terwijl tegelijk de drempelbe-
dragen worden verhoogd, rijst de vraag of er niet moet 
worden gevreesd voor inactiviteitsvallen. Een baan biedt 
personen met een handicap immers toegang tot een 

volwaardig en verrijkend sociaal leven.

— Wat ten derde de automatische toekenning van 
rechten betreft, zou de doelstelling voor uitkeringen 
voor personen met een handicap volgens de spreker 
de 100 % moeten benaderen. De datamining, namelijk 
het verkennen en analyseren van gegevens over dat 
domein, zou volledig operationeel moeten zijn. Hoe valt 
te verklaren dat dit thans niet het geval is?

— Enfin, concernant la réforme de la loi de 1987, la 
ministre indique que cette loi n’est plus en adéquation 
avec la conception que nous avons aujourd’hui du 
handicap. Peut-elle préciser ce qu’elle entend par cette 
phrase? La reconnaissance d’un handicap est réalisée 
sur base de critères objectifs définis par le monde médical 
et donc on ne perçoit pas bien le sens à donner à ce 
passage de la note de politique générale.

Sur la base de l’accord de gouvernement et tout en 
sachant que le risque de pauvreté est nettement supé-
rieur chez les personnes handicapées que chez le reste 
de la population, la ministre entend mettre en place un 
plan ambitieux de lutte contre la pauvreté. Celui-ci sera 
élaboré en concertation avec les organisations de lutte 
contre la pauvreté, les entités fédérées et autres parties.

À cet égard, voici quelques réflexions et questions:

— Premièrement, concernant le “prix du travail” et le 
“prix de l’amour”, l’accord de gouvernement prévoit que 
ce “prix de l’amour” et ce “prix du travail” seront encore 
réduits afin que les personnes handicapées puissent 
participer pleinement à la société. La manière dont la 
ministre formule ces points dans l’exposé d’orientation 
et la note de politique générale dépasse selon l’orateur 
l’accord de gouvernement, qui ne parle pas de la sup-
pression du “prix de l’amour”.

— Deuxièmement, la ministre prévoit un coût de 35 mil-
lions d’euros pour supprimer totalement le “prix de 
l’amour” et limiter le “prix du travail”. L’intervenant s’inter-
roge sur ces montants alors que le calcul a déjà été 
fait il y 3 ans et qu’il était alors question d’un montant 
de quelques centaines de millions d’euros. La ministre 
peut-elle expliquer la manière par laquelle elle arrive à 
un nouveau chiffre?

Par ailleurs, bien que ce soit une bonne chose de 
pouvoir encore réduire ou de supprimer le “prix de 
l’amour” et réduire le “prix du travail” tout en relevant les 
seuils, ne doit-on pas craindre que des pièges à l’emploi 
apparaissent? Or, l’emploi permet aux personnes handi-
capées d’avoir une vie sociale pleine et épanouissante.

— Troisièmement, concernant l’automaticité des droits, 
l’intervenant estime qu’en matière d’allocations pour 
personnes handicapées, l’objectif devrait être proche 
des 100 %. Le datamining, c’est-à-dire l’exploration 
et l’analyse des données dans ce domaine, doit être 
pleinement opérationnel. Comment expliquer que ce 
n’est pas le cas?
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— Ten slotte dient de minister erop toe te zien dat 
de bevoegdheidsverdeling wordt geëerbiedigd indien 
ze van plan is de afgeleide rechten vaker automatisch 
toe te kennen via de maatschappelijk werkers van bij-
voorbeeld de OCMW’s. Dat is krachtens de bijzondere 
wet van 1980 tot hervorming der instellingen immers 
een gewestbevoegdheid.

De minister streeft naar een aanpak die niet alleen 
inclusief is (aangepast aan de verschillen van de betrok-
kene en anticiperend op zijn behoeften teneinde hem 
alle kans op slagen te geven in zijn leven), maar ook 
transversaal. De ambitie is een daadwerkelijke participatie 
van het maatschappelijk middenveld en vooral van de 
betrokkenen zelf. Dit moet gebeuren door de Nationale 
Hoge Raad voor Personen met een Handicap (NHRPH) 
op verschillende niveaus te betrekken, door de prioriteiten 
te bepalen, door een planning op te stellen en door de 
maatregelen en diensten die een invloed hebben op het 
leven van personen met een handicap uit te voeren en 

te evalueren. Een tweede plan heeft betrekking op de 
interministeriële coördinatie, die meer dan ooit nood-
zakelijk is om de doelstellingen van het Verdrag inzake 
de rechten van personen met een handicap (VRPH) te 
halen. Dat zal gebeuren via het Overlegcomité, maar 
ook via een betere werking van de interministeriële 
conferenties, waarvan de organisatie en de agenda tot 
de bevoegdheid van de eerste minister horen.

De minister kondigt een aanpassing aan van de regel-
geving inzake zelfstandige activiteiten die in bijberoep 
worden uitgeoefend door mensen die een uitkering voor 
personen met een handicap ontvangen.

Kan de minister verduidelijken wat ze bedoelt met 

een “aanpassing” van de regelgeving? Welke concrete 
middelen zullen worden aangewend om personen met 
een handicap ertoe aan te zetten in de bedrijfswereld 
aan de slag te gaan?

Een ander aspect van de beleidsnota heeft betrekking 
op het percentage mensen met een handicap dat werk-
zaam is bij de federale overheid. Dat bedraagt 1,25 %, wat 
een duidelijke daling is ten opzichte van 2017. Ondanks 
verschillende maatregelen blijft die werkzaamheids-
graad dalen en blijft hij onder het quotum van 3 %. 
Kan de minister verduidelijken hoe die daling van de 
werkzaamheidsgraad van personen met een handicap 
bij de federale overheid te verklaren valt?

Voor mevrouw Nahima Lanjri (CD&V) is het belangrijk 
dat er gewerkt wordt aan de volwaardige integratie van 
personen met een handicap in de maatschappij. Er zijn 
daarover zeer concrete voorstellen terug te vinden in 
de beleidsnota die aansluiten op wetsvoorstellen die al 
door de CD&V werden ingediend.

— Enfin, si la ministre vise davantage l’automatisation 
des droits dérivés par l’intermédiaire des travailleurs 
sociaux, par exemple des CPAS, il faudra faire attention 
au respect des compétences de chacun. En l’occurrence 
ici, il s’agit d’une compétence régionale telle que prévue 
par la loi spéciale des réformes institutionnelles de 1980.

La ministre souhaite une approche à la fois inclusive, 
qui s’adapte aux différences de la personne et va au-de-
vant de ses besoins afin de lui donner toutes les chances 
de réussite dans la vie, et à la fois transversale. Elle 
ambitionne une participation effective de la société civile, 
et surtout des personnes concernées elles-mêmes. Ceci 
se fera via l’implication du Conseil supérieur national des 
personnes handicapées (CSNPH) à plusieurs échelles, 
via la définition des priorités, la planification, la mise en 
œuvre et l’évaluation des mesures et des services qui 
affectent la vie des personnes en situation de handicap. 
Un deuxième pan se situe au niveau de la coordination 

interministérielle, qui est plus que nécessaire pour arriver 
aux objectifs émis par la Convention relative aux droits 
des personnes handicapées (CDPH). Ceci se fera via le 
Comité de concertation, mais également en améliorant 
le fonctionnement des conférences interministérielles, 
dont l’organisation et leur agenda sont une prérogative 
du Premier ministre.

La ministre indique que la réglementation relative aux 
activités indépendantes menées à titre complémentaire 
par les bénéficiaires d’une allocation de personne han-
dicapée sera aménagée.

Peut-elle préciser ce qu’elle entend par “réglementation 

aménagée”? Et quels moyens concrets seront mis en 
place pour pousser les personnes handicapées vers le 
monde de l’entreprise?

Un autre point de la note concerne le taux d’emploi 
des personnes avec un handicap au sein de l’adminis-
tration fédérale. Celui-ci s’élève à 1,25 %, ce qui équi-
vaut à une nette diminution par rapport à 2017. Malgré 
diverses dispositions, le taux d’emploi diminue et reste 
inférieur au quota de 3 %. La ministre peut-elle apporter 
des précisons quant aux raisons de cette baisse du 
taux d’emploi des personnes handicapées au sein des 
administrations fédérales?

Pour Mme Nahima Lanjri (CD&V), il importe de travailler 
à la pleine intégration des personnes handicapées dans 
la société. La note de politique générale contient à ce 
sujet des propositions très concrètes, qui rejoignent les 
propositions de loi déjà déposées par le CD&V.
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De minister stelt dat de interministeriële coördinatie 
moet worden versterkt. De spreekster meent dat de 
goede werking van de interministeriële conferentie moet 
verzekerd worden door een aantal concrete thema’s 
aan deze conferentie toe te wijzen waarrond men kan 
samenwerken. Verder is het van belang te bepalen 
welke vertegenwoordigers van de federale en regionale 
ministers aanwezig zullen zijn. Er moet vooral een zeer 
concrete timing betreffende de vergaderingen en het 
uitvoeren van genomen beslissingen worden vastgelegd. 
Hoe gaat de minister dit aanpakken?

Het optrekken van de uitkeringen tot de Europese 
armoedegrens is hoogstnodig. Voor personen met een 
handicap zal de inkomensvervangende tegemoetko-
ming met 2,68 % per jaar stijgen. Daar is een budget 
van 27,5 miljoen euro voor het jaar 2021 voorzien. Hoe 
ver zal men in 2024 nog verwijderd zijn van de Europese 
armoededrempel?

Mevrouw Lanjri is voorstander van het afschaffen van 
“de prijs van de liefde”. Ook de prijs van de arbeid wordt 
aangepakt. Welke plafonds van het inkomen uit arbeid 
zullen voor het berekenen van de integratietegemoet-
koming nog worden gehanteerd?

Verder zal de minimumleeftijd voor het verkrijgen van 
een inkomensvervangende tegemoetkoming of een inte-
gratietemoetkoming verlaagd worden van 21 naar 18 jaar 
oud. Deze aanpassing is noodzakelijk geworden door 
een arrest van het Grondwettelijk Hof. Hoe zullen recht-
hebbenden verwittigd worden dat ze al vanaf de leeftijd 
van 18 jaar deze tegemoetkomingen kunnen aanvragen? 
Dit zou automatisch moeten gebeuren. Hoe ver staat 
het met de samenwerking met de regio’s?

Personen met een handicap worden gestraft wanneer 
ze gaan samenleven. Er is een schorsingspercentage 
van 28 % bij de integratietemoetkoming. De opname 
van personen met een handicap in een instelling neemt 
de kosten waarmee deze persoon kampt niet weg. Men 
legt een actieve deelname aan de samenleving aan 
banden wanneer men gesanctioneerd wordt voor het 
samenwonen, op welke manier dan ook. De spreekster 
merkt op dat personen in een rusthuis hun tegemoet-
koming volledig behouden. Maar een persoon met een 
handicap die in een instelling verblijft zou het met een 
stuk minder moeten doen. Er moet nagedacht worden 
over de afschaffing van deze schorsingsregel. Hoe gaat 
de minister dit aanpakken?

De minister besteedt veel aandacht aan de non take-
up van rechten. Het is voor OCMW’s niet eenvoudig om 
alle rechthebbenden te identificeren en te informeren. 
De focus moet gelegd worden op overheidsdiensten 
die automatisch onderzoeken of een persoon van een 

La ministre déclare que la coordination interministé-
rielle devrait être renforcée. L’intervenante estime que le 
bon fonctionnement de la conférence interministérielle 
devrait être assuré en assignant à cette conférence un 
certain nombre de thèmes concrets autour desquels la 
coopération peut se dérouler. Il convient par ailleurs de 
déterminer quels représentants des ministres fédéraux 
et régionaux seront présents. Il faut surtout fixer un 
calendrier très concret pour les réunions et la mise en 
œuvre des décisions prises. Comment la ministre va-
t-elle procéder?

Il est urgent de relever les allocations jusqu’au seuil 
de pauvreté européen. Pour les personnes handicapées, 
l’allocation de remplacement de revenu augmentera 
de 2,68 % par an. Un budget de 27,5 millions d’euros est 
prévu à cet effet pour l’année 2021. À quelle distance du 
seuil de pauvreté européen serons-nous en encore 2024?

Mme Lanjri est favorable à la suppression du “prix 
de l’amour”. Le prix du travail sera également abordé. 
Quels plafonds de revenus du travail seront encore 
utilisés pour calculer l’allocation d’intégration?

En outre, l’âge minimum pour obtenir une allocation 
de remplacement de revenus ou une allocation d’inté-
gration sera ramené de 21 à 18 ans. Cette adaptation 
a été rendue nécessaire par un arrêt de la Cour consti-
tutionnelle. Comment les bénéficiaires seront-ils avertis 
qu’ils peuvent demander ces allocations à partir de l’âge 
de 18 ans? Cela devrait se faire automatiquement. Où 
en est la coopération avec les Régions?

Les personnes handicapées subissent un préjudice 

lorsqu’elles entament une cohabitation. Un taux de 
suspension de 28 % de l’allocation d’intégration a été 
prévu. Ce n’est pas parce qu’elles sont accueillies dans 
une institution que les personnes handicapées n’ont 
plus aucun coût à supporter. Le fait de sanctionner la 
cohabitation, sous quelque forme que ce soit, freine la 
participation active à la société. L’intervenante constate 
que les personnes en maison de repos conservent la 
totalité de leur allocation. Mais une personne handicapée 
vivant en institution devrait se contenter d’une allocation 
réduite. Il convient d’envisager la suppression de cette 
règle de suspension. Comment la ministre compte-t-elle 
s’attaquer à ce problème?

La ministre accorde une large attention au non-recours 
aux droits. Il n’est pas aisé pour les CPAS d’identifier 
et d’informer tous les bénéficiaires de droits. L’accent 
devrait être mis sur les services publics qui examinent 
automatiquement si une personne peut bénéficier d’un 
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recht kan genieten. Tools zoals My Handicap en on-
line contactformulieren zijn daarbij van groot belang. 
In 2019 werd door DGHAN een actieplan uitgewerkt 
om de kwaliteit van de dienstverlening te verbeteren. Er 
werden al positieve resultaten geboekt. Het actieplan 
zal in 2021 worden verdergezet. Mevrouw Lanjri wenst 
te weten welke punten van het actieplan behouden 
blijven? Welke doelstellingen worden toegevoegd? 
Worden er punten uit het huidige actieplan geschrapt of 
aangepast? Welke prioriteiten zijn er bij de verbetering 
van de werking van DGHAN en op welke termijn zijn die 
voorzien? In het actieplan van 2019 was sprake van een 
versterking van de samenwerking met lokale entiteiten 
en ziekenfondsen. Welke plaats heeft deze doelstelling 
in het nieuwe actieplan?

Momenteel loopt er een proefproject om paramedici 
en verpleegkundigen als assistenten in het evaluatie-
proces voor personen met een handicap in te schake-
len. Er wordt dus bij de evaluatie rekening gehouden 

met meer elementen. Daarenboven worden de artsen 
minder belast. Er zijn bij DGHAN artsen te kort omdat 
de artsen bij het RIZIV beter verloond worden. Gaat de 
minister werk maken van dit loonverschil zodat werken 
voor DGHAN aantrekkelijker wordt?

De minister wenst de inschakeling van personen met 
een handicap op de arbeidsmarkt te stimuleren. Hoe zal 
de minister dit concreet realiseren? Mevrouw Lanjri brengt 
in herinnering dat op dit moment, het tewerkstellingscij-
fer van medewerkers met een handicap bij de federale 
overheid 1,25 % bedraagt. Dit is onaanvaardbaar laag. 
Bestaan die 1,25 % enkel uit effectief tewerkgestelde 
personen bij de overheidsadministraties of worden 
daar ook de mensen bijgeteld die tewerkgesteld zijn in 

maatwerkbedrijven?

De spreekster stelt vast dat de minister op het vlak 
van mobiliteit werk zal maken van een betere toegan-
kelijkheid van treinen en perrons. Wat is de stand van 
zaken van de onderhandelingen met de NMBS? De 
NMBS heeft de voorbije jaren de dienstverlening afge-
bouwd waarbij personen met een handicap niet zeker 
meer zijn van assistentie bij het op – en afstappen 
van de trein en het perron. Zal de minister stappen 
ondernemen om de dienstverlening van de begelei-
ding weer beschikbaar te stellen in alle stations? Elk 
station met meer dan 5 000 passagiers per dag moet 
tegen 2024 toegankelijk zijn. Zijn er plannen om kleinere 

stations toegankelijk te maken?

De EDC is een zeer goed initiatief dat de toegang tot 
de sport-, vrijetijds- en culturele sector wil bevorderen. 
Dit gebeurt via een verlaging van de financiële drem-
pel of door concreet hulp te geven aan personen met 
een handicap. De spreekster wenst deze kaart meer te 

droit. Des outils tels que la plateforme My Handicap et 
les formulaires de contact en ligne sont très importants 
à cet égard. En 2019, la DGHAN a élaboré un plan 
d’action pour améliorer la qualité de ses services. Des 
résultats positifs ont déjà été obtenus. Le plan d’action 
sera poursuivi en 2021. Mme Lanjri voudrait savoir 
quels points du plan d’action seront maintenus. Quels 
objectifs seront ajoutés? Certains points du plan d’action 
actuel seront-ils supprimés ou modifiés? Quelles sont 
les priorités pour améliorer le fonctionnement de la 
DGHAN et dans quel délai sont-elles prévues? Le plan 
d’action 2019 prévoyait un renforcement de la coopéra-
tion avec les entités locales et les mutuelles. Quelle est 
la place de cet objectif dans le nouveau plan d’action?

Un projet pilote est actuellement en cours afin d’intro-
duire du personnel paramédical et des infirmiers en tant 
qu’assistants dans le processus d’évaluation. Davantage 
d’éléments seront ainsi pris en compte dans l’évaluation. 

En outre, la charge des médecins sera réduite. Il y a 
trop peu de médecins à la DGHAN car les médecins 
de l’INAMI sont mieux rémunérés. La ministre va-t-elle 
s’atteler à cette différence de salaire afin d’accroître 
l’attractivité des emplois à la DGHAN?

La ministre souhaite encourager l’intégration des per-
sonnes handicapées sur le marché du travail. Comment 
s’y prendra-t-elle concrètement? Mme Lanjri rappelle qu’à 
l’heure actuelle, le taux d’emploi des collaborateurs han-
dicapés au sein du gouvernement fédéral est de 1,25 %. 
C’est un niveau inacceptablement bas. Ces 1,25 % sont-
ils uniquement composés de personnes effectivement 
employées par les administrations publiques, ou les 
personnes employées dans des entreprises de travail 
adapté sont-elles également incluses?

L’intervenante constate que, dans le domaine de la 
mobilité, la ministre œuvrera à l’amélioration de l’acces-
sibilité des trains et des quais. Où en sont les négocia-
tions avec la SNCB? Ces dernières années, la SNCB 
a progressivement réduit son offre de services, si bien 
que les personnes handicapées ne sont plus sûres d’être 
aidées pour monter et descendre du train et accéder au 
quai. La ministre prendra-t-elle des mesures pour que 
les services d’accompagnement soient à nouveau dis-
ponibles dans toutes les gares? Toute gare accueillant 
plus de 5 000 passagers par jour devrait être accessible 
d’ici à 2024. Est-il prévu de rendre les petites gares 

accessibles?

La carte EDC est une très bonne initiative qui vise à 
promouvoir l’accès au secteur des sports, des loisirs et 
de la culture. Pour ce faire, elle abaisse le seuil financier 
ou apporte une aide concrète aux personnes handica-
pées. L’intervenante souhaite promouvoir davantage 
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promoten. Er leven in België immers 1,8 miljoen perso-
nen met een handicap terwijl er slechts 80 000 kaarten 
zijn uitgegeven. De spreekster dringt erop aan dat bij 
gemeenten en bij de sport-, vrijetijds- en culturele sector 
voor genoeg aanbod gezorgd wordt. Welke initiatieven 
gaat de minister nemen om het aanbod voor personen 
met een handicap te verruimen?

De spreekster merkt op dat een handicap niet steeds 
waarneembaar is. Het is dus van belang dat politie-
mensen en hulpverleners op de hoogte zijn van het 
bestaan van deze Europese gehandicaptenkaart. Op 
vertoon van deze kaart weet men dat de persoon in 
kwestie een handicap heeft. Hoe ver staat het hiermee? 
De EDC kan in deze coronatijd een hulpmiddel zijn bij 
het bezoek aan winkels en supermarkten. Wachttijden 
zijn voor personen met een handicap extra lastig. Met 
de EDC kan een persoon met een handicap voorrang 
krijgen. De minister kan eventueel deze kaart promoten 
bij de distributie.

Voor de heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) kan 
de problematiek van de personen met een handicap 
maar op twee manieren begrepen worden: ofwel bekijkt 
men de zaken zoals ze zich op het terrein afspelen, 
ofwel wordt men er persoonlijk mee geconfronteerd. 
De heer Colebunders heeft een dochter met beperkingen 
en dus volgt hij met argusogen het sociaal beleid voor 
mensen met een handicap.

De splitsing van bevoegdheden leidt in de praktijk 
tot een immense chaos. De gewesten hebben een elk 
een eigen regelgeving uitgewerkt waardoor men door 
de bomen het bos niet meer ziet. Het is dus niet zo dat 

een persoon met een handicap op de 21e verjaardag 
(binnenkort de 18de verjaardag) alles krijgt waar hij of 
zij recht op heeft om in de eigen noden te voorzien. 
Rechthebbenden moeten rekening houden met de 
federale en de Vlaamse regelgeving. De spreker onder-
streept dat veel rechthebbenden geen ouders hebben 
die al deze regels kunnen uitpluizen, ze staan er vaak 
helemaal alleen voor. En zonder hulp valt er in het labyrint 
van regels geen touw aan vast te knopen.

De spreker vindt de splitsing van bevoegdheden een 
deel van het probleem. Hij vraagt zich af of de persoons-
volgende financiering wel zo een succesverhaal is. Ook 
de minister heeft aan de problematiek van de splitsing 
niet veel aandacht besteed. Interfederale samenwer-
king op zich is goed, maar het echte probleem is wel 
degelijk de versnippering van de bevoegdheden en dit 
terwijl de problemen voor personen met een handicap 
over heel het land dezelfde zijn. Het beleidsdomein van 
personen met een handicap is een schoolvoorbeeld van 

cette carte. Alors que la Belgique compte 1,8 million 
de personnes handicapées, seules 80 000 cartes ont 
été délivrées. L’intervenante insiste sur le fait que les 
communes et les secteurs du sport, des loisirs et de 
la culture doivent assurer une offre suffisante. Quelles 
initiatives la ministre compte-t-elle prendre pour élargir 
l’offre à l’intention des personnes handicapées?

L’intervenante fait observer qu’un handicap n’est pas 
toujours visible. Il est donc important que les policiers 
et les membres des services de secours connaissent 
l’existence de cette carte européenne d’invalidité. Sur 
présentation de cette carte, on sait que la personne en 
question a un handicap. Quel est l’avancement de ce 
dossier? En cette période de coronavirus, la carte EDC 
peut apporter une aide aux personnes handicapées qui 
se rendent dans des magasins et des supermarchés. 
Les files d’attente sont particulièrement pénibles pour 
les personnes handicapées. Avec la carte ECD, une 
personne handicapée peut être prioritaire. Au besoin, la 

ministre peut promouvoir cette carte lors de sa distribution.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) estime que la 
problématique des personnes handicapées ne peut 
être abordée que de deux façons: soit on observe ce 
qui se passe sur le terrain, soit on y est confronté per-
sonnellement. En tant que père d’une fille handicapée, 
M. Colebunders suit très attentivement la politique sociale 
afférente aux personnes porteuses de handicap.

La scission des compétences génère en pratique 
une situation totalement chaotique. Chaque Région 
ayant élaboré sa propre réglementation, il est deve-
nu très difficile de s’y retrouver. Ainsi, il est faux de 

croire que les personnes handicapées reçoivent dès 
leur 21e anniversaire (et qu’elles recevront bientôt dès 
leur 18e anniversaire) tout ce à quoi elles ont droit pour 
pourvoir à leurs besoins. Les bénéficiaires doivent tenir 
compte de la réglementation fédérale et de la réglemen-
tation flamande. L’intervenant souligne que beaucoup 
d’entre eux n’ont pas de parents qui pourraient les aider 
à s’y retrouver parmi toutes ces règles. Ils sont souvent 
seuls. Et sans aide, il est impossible de ne pas se perdre 
dans ce labyrinthe de règles.

L’intervenant estime que la scission des compé-
tences est une partie du problème. Il se demande si le 
financement personnalisé est vraiment une réussite. 
La ministre n’a pas, elle non plus, accordé beaucoup 
d’attention à la problématique de la scission. La col-
laboration interfédérale est une bonne chose, mais le 
véritable problème se situe au niveau du morcellement 
des compétences, alors que les difficultés auxquelles sont 
confrontées les personnes handicapées sont les mêmes 
dans tout le pays. Cette matière est un exemple typique 
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het Belgische lappendeken van bevoegdheden. Dialoog 
en samenwerking tussen de bevoegde ministers is dus 
heel belangrijk om te komen tot een waterdichte afstem-
ming van de verschillende systemen die elk op zich 
gedeeltelijk tussenkomen in de meerkosten ten gevolge 
van een handicap. Minister Lalieux heeft zelf hefbomen 
in handen om mensen met een handicap bij te staan. 
De spreker denkt aan de financiële ondersteuning van 
de IVT en de IT.

De heer Colebunders treedt de minister bij in haar 
strijd tegen de non take-up. De coronacrisis heeft hierbij 
een uiterst negatieve impact. DGHAN heeft de voor-
bije maanden tot 40 % minder aanvragen gekregen. 
Er is ook structureel nog veel werk aan de winkel om 
te zorgen dat met personen met een handicap worden 
opgepikt, dat ze hun rechten kennen en aanvragen en 
dit zonder buiten een administratief hokje te vallen.

De spreker heeft een bedenking bij de verhoging van 
de IVT in de richting van de Europese armoededrempel. 
In 2024 zal de IVT voor de alleenstaande slechts 87 % 
van de armoededrempel bedragen. 87 % van 1 230 euro! 
Van dit bedrag kan men niet leven, zeker niet als men door 
een handicap een reek bijkomende kosten heeft! De eis 
van het middenveld is nochtans al jaren glashelder. Zij 
vragen minimuminkomens tot boven de armoededrempel.

De minister heeft goed nieuws voor mensen met een 
relatie. “De prijs van de liefde” wordt afgeschaft. De 
financiële sanctie die mensen met een uitkering krijgen 
als ze gaan samenwonen verdwijnt. De spreker merkt 
op dat het regeerakkoord hierover toch iets voorzichtiger 

is. Daar heet het dat “de prijs van de liefde” wordt terug-
gedrongen. Het blijkt dat de minister met een budget 
van 27 miljoen euro “de prijs van de liefde” binnen het 
systeem van de IT afschaffen. Maar wat met de IVT? 
Een alleenstaande ontvangt een bedrag van 959,22 euro. 
Wanneer die alleenstaande gaat samenwonen, dan daalt 
de IVT tot 639,48 euro. De armoededrempel voor de 
persoon met een handicap en zijn nieuwe huisgenoot 
ligt op 1845 euro. De persoon met een handicap brengt 
dus maar 35 % in het laatje van wat er nodig is. Mensen 
met een IVT zijn dus enorm afhankelijk van hun partner. 
Is het dan juist dat “de prijs van de liefde” niet definitief 
wordt afgeschaft zoals dat in de beleidsverklaring staat 
maar dat die eerder wordt teruggedrongen? Kan de 

minister bevestigen dat dit effect bij de IVT wel degelijk 
blijft bestaan?

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) brengt in 
herinnering dat er al meer dan twintig jaar gepraat wordt 
over “de prijs van de liefde”. Het is een belangrijke stap 

du patchwork de compétences que nous connaissons 
en Belgique. Le dialogue et la coopération entre les 
ministres compétents sont donc essentiels pour parvenir 
à une bonne coordination des différents systèmes qui 
interviennent chacun en partie dans le surcoût résultant 
d’un handicap. La ministre Lalieux dispose elle-même de 
leviers pour aider les personnes porteuses de handicap. 
L’intervenant songe au soutien financier prévu dans le 
cadre de l’ARR et de l’AI.

M. Colebunders suit la ministre dans sa volonté de 
lutter contre le non-recours. La crise du coronavirus a 
eu un impact désastreux en la matière. Au cours de 
ces derniers mois, la DGHAN a reçu jusqu’à 40 % de 
demandes en moins. Il y a par ailleurs encore beaucoup 
à faire sur le plan structurel pour que les personnes 
handicapées puissent être prises en charge et qu’elles 
connaissent et fassent valoir leurs droits, et ce, sans être 
confrontées à une complexité administrative excessive.

L’intervenant émet des réserves quant à l’idée d’aug-
menter l’ARR en direction du seuil de pauvreté européen. 
En 2024, l’ARR accordée à un isolé ne représentera 
que 87 % du seuil de pauvreté, soit 87 % de 1 230 euros! 
Il est impossible de vivre avec une telle somme, surtout 
lorsqu’on est confronté à de nombreux frais supplémen-
taires dus à un handicap! La société civile demande 
clairement depuis des années la fixation de revenus 
minimums qui vont au-delà du seuil de pauvreté.

La ministre a une bonne nouvelle pour les personnes 
qui vivent en couple: le “prix de l’amour” va être sup-
primé. La sanction financière infligée aux bénéficiaires 
d’une allocation qui décident de se mettre en ménage 
disparaît. L’intervenant souligne que l’accord de gou-

vernement est tout de même un peu plus prudent à cet 
égard. Il prévoit quant à lui une réduction du “prix de 
l’amour”. La ministre compte affecter un budget de 27 mil-
lions d’euros à la suppression du “prix de l’amour” dans 
le cadre du système de l’AI. Mais qu’en est-il de l’ARR? 
Un isolé perçoit un montant de 959,22 euros. Lorsqu’il 
emménage avec une autre personne, cette ARR passe 
à 639,48 euros. Le seuil de pauvreté pour la personne 
handicapée et la personne avec laquelle elle vit s’élève 
à 1 845 euros. La personne handicapée ne contribue 
donc qu’à concurrence de 35 % du montant nécessaire. 
Les bénéficiaires d’une ARR sont donc extrêmement 
dépendants de leur partenaire. Est-il dès lors exact que 
“le prix de l’amour” ne sera pas définitivement supprimé 

comme le prévoit l’exposé d’orientation politique, mais 
plutôt réduit? La ministre pourrait-elle confirmer que 
cet effet est bien maintenu en ce qui concerne l’ARR?

Mme Maggie De Block (Open Vld) rappelle que l’on 
parle déjà depuis plus de vingt ans du “prix de l’amour”. 
La suppression de celui-ci est une évolution importante. 
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dat die eindelijk wordt weggewerkt. Mensen met een 
beperking hebben recht op autonomie en financiële 
onafhankelijkheid. Ook de prijs van de arbeid wordt 
verminderd. De arbeidsparticipatie van mensen met 
een beperking ligt bedroevend laag. Om die te verhogen 
moet men de inactiviteitsvallen bestrijden. Een langzame 
re-integratie moet mogelijk zijn voor mensen die omwille 
van een beperking niet in staat zijn te werken. Er zijn 
vele obstakels die verhinderen dat mensen met een 
beperking toegang op de arbeidsmarkt vinden. Er is de 
gebrekkige toegankelijkheid van het openbaar vervoer. 
Mensen met een handicap hebben veelal nood een 
voor hen uitgeruste werkomgeving. Ze kunnen veelal 
ook geen uren rechtstaan. Werkgevers moeten de no-
dige flexibiliteit aan de dag leggen. Het is interessant 
om met minister Clarinval het ondernemerschap aan 
te moedigen. Kan de minister meer details verstrekken 
over hoe ze dit gaat aanpakken?

De schrijnende toestand bij DGHAN op het gebied van 
achterstallige dossiers of telefonische onbereikbaarheid 
was onaanvaardbaar. Ook het niet tijdig vervangen van 
vervallen gehandicaptenkaarten had nadelige gevolgen 
voor de onafhankelijkheid van mensen met een beper-
king. De voorbije twee jaar is er flink gewerkt om de 
zaken terug op de rails te krijgen en nu is de toestand 
al aanzienlijk verbeterd. Er werd meer personeel ingezet 
waardoor DGHAN weer telefonisch bereikbaar is en 
gehandicapten ook weer kunnen onderzocht worden.

Het probleem om artsen aan te werven bestaat ook 
bij de FOD Volksgezondheid. Het klopt dat de verloning 
bij DGHAN lager ligt dan bij het RIZIV. De taken van de 
artsen bij DGHAN moeten gerevalueerd worden want 
op dit moment verdrinken de artsen van DGHAN in ad-
ministratieve taken. De spreekster vraagt dat er met de 
artsen en verpleegkundigen van DGHAN rond de tafel 
wordt gezeten om na te gaan hoe hun werkomstandig-
heden kunnen verbeterd worden en hoe een carrière 
bij DGHAN weer aantrekkelijk wordt.

Mevrouw Gitta Vanpeborgh (sp.a) stelt dat de COVID-
19-crisis niet iedereen even hard treft. Bepaalde be-

volkingsgroepen worden harder getroffen, en dat niet 
alleen door het virus, maar ook door de maatregelen 
om het virus te bestrijden. Bestaande ongelijkheden 
worden uitvergroot. Dat zien we ook bij personen met 
een beperking: de snelle digitalisering, de afbouw van 
het openbaar vervoer, de afbouw van de assistentie bij 
het gebruik van het openbaar vervoer, het dragen van 

Les personnes handicapées ont droit à l’autonomie et 
à l’indépendance financière. Une diminution du prix du 
travail est également annoncée. Le taux de participation 
des personnes handicapées au marché du travail est 
dramatiquement faible. Pour l’augmenter, il faut lutter 
contre les pièges à l’emploi. Il doit pouvoir être possible 
d’organiser une réinsertion progressive des personnes 
qui ne sont pas capables de travailler en raison d’un 
handicap. De nombreux obstacles restreignent l’accès 
au marché du travail pour les personnes handicapées. 
Il y a tout d’abord la mauvaise accessibilité des trans-
ports en commun. Les personnes handicapées ont 
par ailleurs souvent besoin d’équipements spécifiques 
sur leur lieu de travail et beaucoup d’entre elles sont 
dans l’impossibilité de rester debout pendant plusieurs 
heures. Les employeurs doivent faire preuve de la flexi-
bilité nécessaire. L’idée de stimuler l’entrepreneuriat en 
concertation avec le ministre Clarinval est intéressante. 
La ministre pourrait-elle préciser comment elle compte 
s’y prendre en la matière?

La situation dramatique à laquelle la DGHAN a été 
confrontée (dossiers en retard, impossibilité de joindre 
le service par téléphone) était inacceptable. Le fait de 
ne pas avoir remplacé à temps les cartes de handi-
cap qui étaient venues à échéance a également eu 
des conséquences négatives sur l’indépendance des 
personnes handicapées. Des efforts considérables 
ont été déployés au cours des deux dernières années 
pour remédier à ces problèmes et la situation s’est déjà 
considérablement améliorée. Grâce à la mobilisation de 
personnel supplémentaire, la DGHAN est à nouveau 
joignable par téléphone et les personnes handicapées 
peuvent à nouveau être examinées.

Le problème du recrutement des médecins se pose 
également au sein du SPF Santé publique. Il est exact 
que les salaires sont moins élevés à la DGHAN qu’à 
l’INAMI. Il y aurait lieu de réévaluer les missions des 
médecins de la DGHAN, car ceux-ci sont actuellement 
submergés de tâches administratives. L’intervenante 
demande qu’une concertation soit menée avec les 
médecins et le personnel infirmier de la DGHAN afin 
de déterminer comment les conditions de travail de 
ceux-ci pourraient être améliorées et comment rendre 
de l’attractivité à la DGHAN.

Mme Gitta Vanpeborgh (sp.a) estime que la crise du 
COVID-19 n’affecte pas tout le monde de la même façon. 

Certaines catégories de la population sont plus durement 
touchées, non seulement par le virus, mais aussi par 
les mesures prises pour le combattre. Les inégalités 
existantes sont exacerbées. On le constate également 
chez les personnes handicapées: la numérisation galo-
pante, la réduction de l’offre de transports en commun 
et des possibilités de bénéficier d’une assistance pour 
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het neusmondmasker dat de communicatie voor dove 
mensen bemoeilijkt, de eenzaamheid die groeit doordat 
bezoek in instellingen wordt ingeperkt, door verminderd 
contact met de thuiszorgdiensten en de sociale diensten.

In een brief van 3 november 2020 werd vanuit de 
NHRPH nogmaals een oproep gelanceerd om mensen 
met een handicap niet zomaar uit te sluiten van inten-
sieve zorg. Ook het coronarapport dat Unia uitbracht, 
bevestigt de pijnlijke impact van de coronacrisis en de 
discriminerende praktijken die daaruit voortvloeien. De 
coronacrisis legt de ongelijkheden in de samenleving 
bloot en stelt de mensenrechten als het ware op de proef!

De minister kondigt aan de Task Force kwetsbare 
groepen terug in het leven te roepen. Dat is goed en 
noodzakelijk! Laat dat ook een nieuwe start zijn waarbij 
er daadwerkelijk wordt geluisterd naar de actoren uit 
het middenveld. In het verleden bleek deze Task Force 
onvoldoende aandacht te krijgen. De spreekster heeft 
er alvast vertrouwen in dat dit in de toekomst anders 
zal verlopen.

Er werd vandaag al eerder gesproken over armoe-
de. Armoede en handicap gaan jammer genoeg vaak 
hand in hand. Mensen met een beperking maken dub-
bel zoveel kans om in de armoede terecht te komen. 
Mevrouw Vanpeborgh is bijzonder verheugd met de 
talrijke en ambitieuze acties die in de beleidsverklaring en 
de beleidsnota zijn opgenomen om deze ongelijkheden 
te bestrijden. Het VN-verdrag inzake personen met een 
handicap is de leidraad, de minister gaat volop voor de 
mensenrechtenbenadering.

De minister schuift verder drie prioriteiten naar voor 
in de beleidsnota:

1. Een verbetering van de sociale bescherming en 
automatische rechtentoekenning

De minimale sociale bescherming voor personen met 
een handicap wordt verbeterd en belemmeringen voor 
een eenvoudige toekenning van hun sociale rechten 

worden weggewerkt: De IVT en het IGO zullen jaarlijks 
geleidelijk worden opgetrokken tot de Europese ar-
moedegrens, een onrechtvaardigheid die eindelijk zal 
worden rechtgezet, los van de indexering. Volgens uw 
beleidsnota mogen we de eerste verhoging verwachten 
vanaf 2021.Ook zal de IT niet meer afhangen van het 
feit of je nu samenwoont of niet, de zogenaamde “prijs 
van de liefde” wordt eindelijk opgeheven. Dit zou alvast 

emprunter ceux-ci, le port du masque buccal qui rend 
la communication difficile pour les personnes sourdes, 
la solitude qui s’accroît en raison de la limitation des 
possibilités de visites en institution, la diminution des 
contacts avec les services de soins à domicile et avec 
les services sociaux.

Le CSNPH a de nouveau appelé par lettre du 3 no-
vembre 2020 à ne pas exclure systématiquement les 
personnes handicapées des soins intensifs. Le rapport 
“coronavirus” publié par Unia confirme également l’impact 
douloureux de la crise du coronavirus et les pratiques 
discriminatoires qui en découlent. Cette crise met en 
évidence les inégalités sociales et elle met les droits 
de l’homme à l’épreuve.

La ministre annonce que la Task force “groupes vul-
nérables” sera réactivée. Cela est bon et nécessaire! 
Que ce soit aussi un nouveau départ qui permette que 
les acteurs de la société civile soient réellement écoutés. 
Par le passé, il est apparu que cette Task force ne béné-
ficiait pas d’une attention suffisante. L’intervenante est 
en tout cas convaincue qu’il en sera autrement à l’avenir.

La pauvreté a déjà été abordée plus tôt aujourd’hui. 
Malheureusement, la pauvreté et le handicap vont 
souvent de pair. Les personnes handicapées risquent 
deux fois plus de se retrouver en situation de pauvreté. 
Mme Vanpeborgh se félicite particulièrement des nom-
breuses et ambitieuses actions qui figurent dans l’exposé 
d’orientation politique et dans la note de politique générale 
en vue de lutter contre ces inégalités. La Convention des 
Nations unies sur les personnes handicapées est le fil 
directeur et la ministre mise pleinement sur l’approche 
des droits de l’homme.

La ministre préconise en outre trois priorités dans la 
note de politique générale:

1. Une amélioration de la protection sociale et un 
octroi automatique des droits

La protection sociale minimale des personnes han-
dicapées sera améliorée et des obstacles à un octroi 
aisé de leurs droits sociaux seront éliminés. L’Allocation 

de Remplacement de Revenu et la GRAPA seront 
progressivement relevées sur base annuelle pour les 
porter au niveau du seuil de pauvreté européen. Il sera 
enfin remédié à cette injustice, indépendamment de 
l’indexation. D’après la note de politique générale, la 
première augmentation est prévue à partir de 2021. 
De même, l’AI ne sera plus subordonnée au fait que la 
personne est cohabitante ou non, ce qu’on appelle “le 
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al mogelijk zijn vanaf 2021. Het recht op IT en IVT wordt 
verlaagd naar 18 jaar.

De spreekster wenst te vernemen of dit moet aan-
schouwd worden als een globale beleidswerf of worden 
al deze deelaspecten afzonderlijk gewijzigd doorheen 
de legislatuur? Zal dit gebeuren met een open of een 
gesloten enveloppe? De uitkeringen verbeteren is nood-
zakelijk en een goede zaak. Maar deze mensen echt 
een plek op de werkvloer geven is eveneens belangrijk. 
Zou de piste rond proactieve werkhervatting hier een 
mogelijkheid zijn?

2. Krachtige tewerkstellingsmaatregelen met het oog 
op activering

1 op 4 personen met een handicap in België heeft 
een job, België staat daarmee onderaan de Europese 
ladder en dat is een bijzonder pijnlijke vaststelling. De 

tewerkstelling van personen met een handicap bij over-
heidsinstellingen is de laatste jaren zelfs gedaald. Hoe 
gaat de minister dit optrekken naar 3 %?

Werk is geen doel op zich, maar vormt wel de motor 
voor een betere levenskwaliteit. Werk moet meer lonen. 
Net daarom is de spreekster verheugd te vernemen dat 
mensen die werken in combinatie met een uitkering niet 
langer zullen worden afgestraft en dat ook dit plafond 
wordt opgetrokken. Deze maatregel gaat in vanaf 1 ja-
nuari 2021. Kan de minister verduidelijken wat dit voor 
de mensen zal betekenen?

3. Het wegwerken van obstakels middels meer 
toegankelijke federale infrastructuur en diensten

De federale infrastructuur en diensten worden toe-
gankelijker en inclusiever door middel van een plan 
dat van het principe vertrekt dat personen met een 
handicap niet hoeven te vechten voor een basistoegang 
tot diensten die onder de federale jurisdictie vallen. De 
toegankelijkheid van de DGHAN is een oud zeer en de 
dienstverlening moet beter. Tijdens de coronacrisis wa-
ren er maar liefst 40 % minder aanvragen! De NHRPH 
formuleerde hiervoor reeds een advies tijdens de eerste 

lockdown. De spreekster kijk uit naar de initiatieven die 
worden genomen om de dienstverlening te verbeteren.

Er wordt tevens werk gemaakt van het verbete-
ren van de mobiliteit. Er komt integrale toegankelijk-
heid tegen 2024 voor stations vanaf 5 000 reizigers. 
Dit zijn slechts 37 stations in België. Dit is weinig. 
Waarom kiest de minister enkel voor deze stations? 
Mevrouw Vanpeborgh verwijst naar het voorbeeld van haar 
eigen stad Mortsel. Mortsel telt ruim 26 000 inwoners en 

prix de l’amour”, sera finalement supprimé. Ce sera en 
tout cas déjà possible à partir de 2021. L’âge pour pou-
voir bénéficier de l’AI et de l’ARR est ramené à 18 ans.

L’intervenante souhaite savoir si cela doit être consi-
déré comme un chantier politique global ou si tous ces 
aspects partiels seront modifiés séparément au cours 
de la législature? Cela se fera-t-il avec une enveloppe 
ouverte ou fermée? Il est bon et nécessaire d’amélio-
rer les allocations. Or, il importe également de donner 
réellement une place à ces personnes sur le lieu de 
travail. La piste de la reprise proactive du travail serait-
elle envisageable en l’espèce?

2. Mesures fortes en matière d’emploi en vue de 
l’activation

Une personne handicapée sur quatre en Belgique a un 
emploi. La Belgique se situe ainsi au bas de l’échelle euro-
péenne et c’est un constat particulièrement douloureux. 

L’emploi des personnes handicapées dans la fonc-
tion publique a même diminué ces dernières années. 
Comment la ministre va-t-elle le porter à 3 %?

Le travail n’est pas une fin en soi, mais il est le moteur 
d’une meilleure qualité de vie. Le travail doit être plus 
rémunérateur. C’est précisément la raison pour laquelle 
l’intervenante se réjouit d’apprendre que les personnes 
qui combinent un travail et une allocation ne seront plus 
punies et que ce plafond sera également relevé. Cette 
mesure entrera en vigueur à partir du 1er janvier 2021. 
La ministre peut-elle préciser ce que cela signifiera pour 
les personnes concernées?

3. Suppression des obstacles grâce à des 
infrastructures et services fédéraux plus accessibles

Les infrastructures et services fédéraux seront ren-
dus plus accessibles et inclusifs par un plan qui part du 
principe que les personnes en situation de handicap 
n’ont pas à se battre pour avoir un accès de base aux 
services qui dépendent des compétences fédérales. 
L’accessibilité à la DGHAN est un problème ancien et 
le service doit être amélioré. Les demandes ont diminué 
de pas moins de 40 % durant la crise du coronavirus! Le 
CSNPH a déjà formulé un avis à cet effet durant le premier 

confinement. L’intervenante attend avec impatience les 
initiatives qui seront prises afin d’améliorer le service.

Des efforts sont également déployés pour amélio-
rer la mobilité. L’accessibilité intégrale sera réalisée 
d’ici 2024 pour les gares de 5 000 passagers ou plus. 
Cela ne représente que 37 gares en Belgique. C’est 
peu. Pourquoi la ministre ne choisit-elle que ces gares? 
Mme Vanpeborgh renvoie à l’exemple de sa propre ville, 
Mortsel. Mortsel compte plus de 26 000 habitants et 
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beschikt over 5 stations waarvan 1 uitgerust is met twee 
liften van en naar de perrons. Die liften waren al jaren 
buiten gebruik. Het herstel van deze liften is nu effectief 
gepland en daardoor zullen mensen met een beperking 
van en naar de perrons kunnen gaan maar daar stopt 
het niet. Het is eveneens belangrijk de assistentie in 
de stations te verhogen en de reserveringstermijn te 
verminderen. Een aantal belangrijke opstapstations die 
niet toegankelijk zijn zullen er dan voor zorgen dat het 
uiteindelijke traject voor de reiziger met een beperking 
nog steeds niet toegankelijk is. Welke engagementen 
zal de minister hier nemen?

De spreekster vestigt de aandacht op de toegankelijk-
heid van nieuwe treinstellen. Momenteel loopt er een 
bestelling van meer dan 400 M7 dubbeldeksrijtuigen die 
niet zelfstandig toegankelijk zijn voor personen met een 
beperking. Ze blijven hiervoor assistentie nodig hebben. 
Deze treinstellen hebben een verwachte gebruiksduur 
van 30 tot 40 jaar. Welke oplossingen ziet de minister?

Het openbaar vervoer is niet altijd en overal toegan-
kelijk. De mogelijkheid om te vluchten naar de auto blijft 
bestaan. Maar ook hier ondervinden mensen met een 
beperking vaak problemen. Mevrouw Vanpeborgh wijst 
op de problematiek van de parkeerkaarten. Het misbruik 
van parkeerkaarten is helaas nog groot. De heer Jan 
Bertels vroeg aan het begin van de legislatuur cijfers op 
en daaruit blijkt dat maar liefst 1 op 10 automobilisten 
onterecht gebruikt maakt van een parking voor personen 
met een beperking. De app Handi2park laat toe op een 
snelle manier na te gaan of een bepaalde parkeerkaart 
voor personen met een handicap nog geldig is, bijvoor-
beeld inzake duurtijd. De app is een hulpmiddel voor 
de politie en bevoegde GAS-ambtenaren om misbruik 
van de parkeerkaart aan te pakken. De spreekster pleit 
voor een uitrol in alle politiezones. Hoeveel politiezones 
maken nu reeds gebruik van deze app? Zal minister 
Lalieux dit bekijken met de minister van Binnenlandse 
Zaken? Daarnaast zou het ook zeer handig zijn om een 
afstemming en coördinatie te bekomen van het gehan-
teerde gehandicaptenparkeerbeleid in de verschillende 
steden en gemeenten.

Het gehandicaptenbeleid is net zoals armoede bij 

uitstek een transversaal thema dat bijna alle beleidsdo-
meinen raakt. Het komt er dus op aan de ministers van 
Mobiliteit, van Werk, van Digitalisering, van Gezondheid 
en van Sociale Zaken mee te krijgen in dit verhaal en 
samen te werken naar een gelijkwaardig deelname 
aan het maatschappelijke leven voor mensen met een 

dispose de 5 gares, dont une équipée de deux ascen-
seurs pour accéder aux quais. Ces ascenseurs étaient 
hors d’usage depuis des années. La réparation de ces 
ascenseurs est effectivement planifiée ce qui permettra 
aux personnes handicapées de se rendre sur les quais 
et d’en venir, mais ce n’est pas tout. Il importe également 
d’augmenter l’assistance dans les gares et de réduire le 
temps de réservation. Une série de gares d’embarque-
ment importantes qui ne sont pas accessibles auront 
ainsi pour effet que le trajet final ne sera toujours pas 
accessible au voyageur handicapé. Quels engagements 
la ministre prendra-t-elle à cet égard ici?

L’intervenante attire l’attention sur l’accessibilité des 
nouvelles rames. Une commande est actuellement en 
cours de plus de 400 voitures à double étage M7 aux-
quelles les personnes handicapées ne peuvent pas 
accéder de manière autonome. Elles continueront à 
avoir besoin d’une assistance pour ce faire. Ces rames 
ont une durée de vie prévue de 30 à 40 ans. Quelles 

solutions la ministre envisage-t-elle?

Les transports publics ne sont pas toujours et partout 
accessibles. La possibilité de se rabattre sur la voiture 
subsiste. Mais dans ce cas également, les personnes 
handicapées rencontrent souvent des problèmes. 
Mme Vanpeborgh signale la problématique des cartes 
de stationnement. Malheureusement, l’utilisation abusive 
des cartes de stationnement est encore très répandue. 
M. Jan Bertels a demandé des chiffres au début de la 
législature, lesquels montrent que jusqu’à un automo-
biliste sur dix utilise de manière illicite une place de 
parking pour personnes handicapées. L’application 
Handi2park permet de vérifier rapidement si une carte 
de stationnement pour personne handicapée est tou-
jours valide, en ce qui concerne le délai de validité par 
exemple. Cette application est un instrument pour la 
police et les fonctionnaires SAC compétents afin de lutter 
contre l’utilisation abusive des cartes de stationnement. 
L’intervenant prône son déploiement dans toutes les 
zones de police. Combien de zones de police utilisent-
elles déjà cette application actuellement? La ministre 
Lalieux examinera-t-elle ce problème avec le ministre 
de l’Intérieur? En outre, il serait également très utile 
d’harmoniser et de coordonner les politiques que les 
différentes villes et communes appliquent en matière 
de stationnement pour les personnes handicapées.

La politique en matière de handicap, tout comme la 

pauvreté, est un thème transversal par excellence qui 
touche presque tous les domaines politiques. Il importe 
dès lors d’associer les ministres de la Mobilité, de l’Emploi, 
de la Digitalisation, de la Santé et des Affaires sociales 
sur ce thème et d’œuvrer ensemble à une participation 
égalitaire des personnes handicapées à la vie sociale. 
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beperking. Ook op Europees en mondiaal gebied is dit 
een aandachtspunt.

De spreekster kijkt uit naar de concrete initiatieven die 
de minister gaat nemen. Mevrouw Vanpeborgh hoopt 
die doelstellingen vertaald te zien in het nieuw federaal 
actieplan en het actieplan integrale toegankelijkheid.

Mevrouw Catherine Fonck (cdH) steunt de door de 
minister aangekondigde doelstellingen, in het bijzonder 
wat de hervorming van de inkomensvervangende tege-
moetkoming (IVT) betreft, maar stelt zich vragen over de 
verwezenlijking ervan, onder meer met betrekking tot de 
geleidelijke afstemming op de Europese armoededrem-
pel. In hoeverre zal die afstemming in 2024 een feit zijn?

De beleidsnota is ambitieus met betrekking tot de 
toegang tot werk voor de gehandicapten; dat is een 
belangrijke uitdaging met bevoegdheidsoverschrijdende 

implicaties en blijft niet beperkt tot het quotum van 3 %, 
dat zelfs de overheid niet waar blijkt te kunnen maken.

Wat de “prijs van de liefde” en de “prijs van de arbeid” 
betreft, wordt een budget van 35 miljoen euro aange-
kondigd en wordt beloofd dat met dat budget de “prijs 
van de liefde” volledig wordt afgeschaft en de “prijs van 
de arbeid” wordt verminderd. De spreekster wijst op een 
groot verschil met voorgaande begrotingsramingen. Hoe 
zit het met het fiscaal aspect van deze maatregel? Zal 
men de gehandicapten niet met de ene hand afnemen 
wat men hen met de andere hand heeft gegeven? Wat 
zou volgens de minister de volledige afschaffing van de 
“prijs van de arbeid” kosten?

Volgens de beleidsnota is het de bedoeling alle hin-
derpalen voor de gehandicapten weg te werken. De 
spreekster meent dat een geïntegreerd gehandicap-
tenbeleid daartoe een geëigend middel zou zijn, via de 
“handistreaming” – i.e. de voorafgaande systematische 
evaluatie van het overheidsbeleid.

Met betrekking tot het DG Personen met een handicap 
is het verheugend dat onlangs de afhandeling van de 
dossiers op kwantitatief vlak is verbeterd, waardoor de 
termijnen thans opnieuw aanvaardbaar zijn. De kwali-

teit van het dossierbeheer blijft daarentegen een grote 
oorzaak van klachten vanwege de belanghebbenden. 
De commentaren zijn niet altijd positief; er is sprake van 
soms heel doorgedreven controles, van een gebrek aan 
begeleiding voor nochtans omslachtige en ingewikkelde 
procedures enzovoort.

De spreekster noteert dat de minister een inclusief 
beleid wil voeren via de oprichting van een taskforce 
voor vraagstukken in verband met de meest kwetsbare 

C’est également un point d’attention au niveau européen 
et mondial.

L’intervenante attend avec impatience les initiatives 
concrètes que la ministre prendra. Mme Vanpeborgh 
espère que ces objectifs seront traduits dans le nou-
veau plan d’action fédéral et dans le plan d’action sur 
l’accessibilité intégrale.

Si Mme Catherine Fonck (cdH) indique partager les 
objectifs affichés par la ministre, notamment en ce qui 
concerne la réforme de l’allocation de remplacement de 
revenus (ARR), elle s’interroge sur leur mise en œuvre, 
notamment en ce qui concerne l’alignement progressif 
vers le seuil européen de pauvreté. Quel taux de ce 
dernier sera atteint en 2024?

La note est ambitieuse en ce qui concerne l’accès à 
l’emploi des personnes handicapées, qui est un enjeu 
majeur, qui touche à des compétences transversales et 

ne se limite pas au quota de 3 % que les pouvoirs publics 
ne sont même pas en mesure de respecter.

Concernant le “prix de l’amour” et le “prix du travail”, 
un budget de 35 millions d’euros est annoncé et on 
nous promet, pour ce budget, la suppression totale du 
premier et la diminution du second. Il s’agit toutefois 
d’une différence de taille avec des estimations budgé-
taires antérieures. Qu’en sera-t-il de l’aspect fiscal de 
cet élément: ne va-t-on pas reprendre d’une main aux 
personnes handicapées ce que qu’on leur aura donné 
de l’autre. Concernant le “prix du travail”, à quel montant 
la ministre évalue-t-elle sa suppression complète?

La note parle de “supprimer tous les obstacles aux 
personnes handicapées”; l’intervenante estime qu’un 
moyen approprié serait de mettre en place une politique 
intégrée du handicap, via le “handistreaming” (ou éva-
luation préalable systématique) des politiques publiques.

Concernant la DG Personnes handicapées, on peut 
se réjouir de l’amélioration récente dans le traitement 
quantitatif des dossiers: les délais sont aujourd’hui 
revenus dans des limites correctes. Par contre, la ges-

tion qualitative des dossiers reste une grosse cause de 
plaintes de la part des intéressés, et les retours ne sont 
pas toujours positifs: contrôles parfois très poussés, 
manque d’accompagnement alors que les procédures 
sont lourdes et complexes, etc.

L’intervenante a pris note de la volonté de la ministre 
de mettre en place une politique inclusive, avec la mise 
sur pied d’une Task force dédiée aux personnes les plus 
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mensen. Wegens de huidige gezondheidscrisis is een 
dergelijk beleid dringend nodig, onder meer op het vlak 
van de medische begeleiding. De verblijfsinstellingen 
voor gehandicapten werden hard getroffen door de 
COVID-19-crisis; dat heeft grote weerslag gehad op 
de zorgverstrekking aan de gehandicapten in of zelfs 
buiten die instellingen. Gezien de kwetsbaarheid van die 
doelgroep moet dat dossier bijzondere aandacht krijgen.

Twee elementen ontbreken in de beleidsnota en in 
de beleidsverklaring, namelijk:

— het dossier betreffende de mantelzorgers. De 
spreekster begrijpt die leemte niet, want onrechtstreeks 
betreft dat dossier veel gehandicapten. Voorheen wer-
den hemel en aarde beloofd (met name inzake sociale 
rechten en pensioenrechten) aan die verstrekkers van 
zorg die de samenleving heel moeilijk zelf zou kunnen 
verlenen; vandaag blijkt echter dat daar nog altijd niets 
van in huis komt;

— de minderjarige gehandicapten. Dat thema is niet 
louter een kwestie voor de gewesten en de gemeen-
schappen, want ook de gezinnen ondervinden nadeel 
aangezien een groot aantal zorgprestaties niet of weinig 
worden terugbetaald. Het lid vermeldt bijvoorbeeld de 
uitgaven voor logopedie buiten de referentiecentra ten 
behoeve van kinderen met een IQ lager dan 86 (die 
centra zijn niet voor iedereen op heel het grondgebied 
toegankelijk, en al evenmin voor de kinderen die in het 
gewone onderwijs schoollopen).

Tot besluit wijst de spreekster op de sleutelwoorden 
die in haar ogen cruciaal zijn in elk beleid ten bate van 

de gehandicapten: solidariteit, inclusie en het bewerk-
stelligen van steeds meer autonomie.

Mevrouw Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) stelt 
na een parlementair mandaat van anderhalf jaar vooral 
verwonderd te zijn over twee zaken:

— de extreme complexiteit van de behandelde 
materies;

— het onverhoopte dynamisme van het Parlement.

Met betrekking tot de gehandicapten is de spreekster 
verwonderd over de duidelijk vernieuwende benade-
ring in de beleidsverklaring; die vertrekt immers van 
het principe dat de handicap een zaak is van de hele 
samenleving en niet alleen van de gehandicapten zelf 
en van hun naasten.

vulnérables. La crise sanitaire actuelle rend cette politique 
urgente, notamment sur le plan de l’accompagnement 
médical. Les résidences pour personnes handicapées 
ont été touchées de plein fouet par la COVID-19, ce qui 
a singulièrement impacté la prise en charge des soins 
pour les personnes handicapées en résidentiel ou même 
hors résidentiel. Compte tenu de la situation de fragilité 
de ce public, il faut porter une attention particulière à 
ce dossier.

Deux éléments manquent dans la note et l’exposé:

— tout d’abord le dossier des aidants proches, et 
l’intervenante ne peut manquer d’exprimer son incom-
préhension face à cette lacune, car ce dossier touche 
indirectement beaucoup de personnes porteuses de 
handicap; on a précédemment promis monts et mer-
veilles (notamment en matière de droits sociaux et de 
droits sur le plan de la pension) à ces personnes qui 
prodiguent des soins que la collectivité serait bien en 
peine de prendre en charge, et aujourd’hui le compte 
n’y est toujours pas;

— les personnes handicapées mineures: cela ne 
concerne pas que les Régions et les Communautés, 
les familles elles aussi sont pénalisées, dans la mesure 
où nombre de prestations de soin sont peu ou pas 
remboursées, l’intervenante citant comme exemple les 
dépenses de logopédie hors centres de référence (qui ne 
sont pas accessibles à tous sur l’ensemble du territoire 
ni aux enfants intégrés dans l’enseignement ordinaire) 
pour les enfants d’un QI inférieur à 86.

En guise de conclusion, l’intervenante rappelle les 
termes à ses yeux essentiels de toute politique en faveur 
des personnes handicapées: solidarité, inclusion et 
avancée vers toujours plus d’autonomie.

Mme Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) fait part de 
ses deux plus grandes sources d’étonnement après un 
an et demi de mandat parlementaire:

— l’extrême complexité des matières traitées;

— le dynamisme insoupçonné du Parlement.

Dans le dossier des personnes handicapées, une 
autre source d’étonnement est l’approche résolument 
novatrice de la note, qui part du principe que le han-
dicap est l’affaire de la société dans son ensemble et 
pas seulement des seules personnes handicapées ou 
de leurs proches.
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Met name wat de “prijs van de liefde” en de “prijs 
van de arbeid” betreft, staat op bladzijde 31 van de 
beleidsverklaring een oproep om de gehandicapten 
en de organisaties in het veld bij de zaak te betrekken. 
Het is de bedoeling zich niet te laten leiden door de 
zienswijze van de niet-gehandicapte en de handicap 
dus niet te beschouwen als een afwijking, een gebrek 
of een mislukking ten opzichte van de situatie van de 
niet-gehandicapten. De doelstellingen inzake onder-
nemerschap voor gehandicapten en volledige inclusie 
van gehandicapten in het arbeidscircuit zijn van cruciaal 
belang en verdienen steun.

De handicap mag niet langer louter medisch worden 
benaderd. De voorkeur moet gaan naar een holistische 
maatschappelijke benadering van de gehandicapte en 
het beleid moet daarop worden afgerekend (bijvoorbeeld 
op het vlak van mobiliteit of van gelijke kansen).

Volgens de jaarverslagen van Unia is handicap de 
tweede grootste factor van discriminatie. Dat probleem 
moet krachtdadig worden aangepakt; waar mogelijk 
moeten redelijke aanpassingen worden overwogen.

Er zijn gevallen waarin een handicap positief wordt 
beleefd; soms volstaat het onze zienswijze bij te sturen 
en onze perceptie in vraag te stellen.

3° Pensioenen

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) formuleert enkele 
algemene opmerkingen over de beleidsverklaring pensi-
oenen. Normaal zou men van een beleidsverklaring en 
zeker van de beleidsnota 2021 kunnen verwachten dat 
ze veel dieper zal ingaan dan het regeerakkoord op het 
pensioenbeleid dat deze legislatuur zal gevoerd worden. 
De toelichting die de minister geeft bij de problemen is 
inderdaad wat uitgebreider. De beleidsintenties blijven 
nochtans even vaag als het regeerakkoord. Er valt 
echter één uitzondering waar te nemen. Op het gebied 
van bijkomende uitgaven of lagere ontvangsten worden 
de maatregelen voor de komende jaren wel duidelijk 
gedefinieerd. De spreker verwijst naar de verhogingen 
van de minimumpensioenen, een verhoging van het 
IGO, een verhoging van het berekeningsplafond voor 
wettelijke pensioenen en een verhoging van het drem-
pelbedrag ZIV-uitkering.

Er zal heel wat extra geld uitgegeven worden voor de 
pensioenen. De spreker staat achter sommige aanpas-
singen aan de pensioenuitkeringen. Maar wie geld uitgeeft 
moet ook zorgen dat de rekeningen kloppen langs de 
inkomstenzijde. En daarover vindt de heer Van der Donckt 
geen enkele concrete maatregel in de beleidsverklaring 
noch in de beleidsnota terug. Het doen stijgen van de 

Concernant le “prix de l’amour” et le “prix du tra-
vail” notamment, on relève à la page 31 de l’exposé 
un appel à impliquer les personnes handicapées et 
les organisations de terrain, précisément pour ne pas 
tomber dans le travers du “validisme”, lequel consiste 
à regarder le handicap comme une erreur, un manque 
ou un échec par rapport à la situation des personnes 
valides. L’handipreunariat et une place à part entière 
dans le monde du travail sont des objectifs essentiels, 
qui méritent d’être soutenus.

Le handicap doit cesser d’être envisagé sous un 
angle purement médical; l’approche sociale globale 
de la personne handicapée doit lui être préférée, et les 
politiques publiques évaluées en ce sens (qu’on songe 
à la mobilité ou à l’égalité des chances).

Les rapports annuels d’Unia nous indiquent que le 
handicap est le deuxième facteur de discrimination! Il 
faut prendre le problème à bras le corps, et envisager 
là où c’est possible des aménagements raisonnables.

Les cas de handicap vécus de manière positive 
existent, il suffit parfois de changer de regard et de 
bousculer nos représentations.

3° Pensions

M. Wim Van der Donckt (N-VA) formule quelques 
observations générales sur l’exposé d’orientation politique 
relatif aux pensions. On pourrait légitimement s’attendre 
à ce que l’exposé d’orientation politique et, en particulier, 
la note de politique 2021 aillent beaucoup plus loin que 
l’accord de gouvernement à propos de la politique qui 
sera menée sous l’actuelle législature en matière de 
pensions. Les explications fournies par le ministre sont 
effectivement un peu plus complètes mais les intentions 
politiques restent cependant aussi vagues que l’accord 
de gouvernement. Il y a toutefois quelques exceptions. 
En ce qui concerne les dépenses supplémentaires ou 
la diminution des recettes, les mesures sont clairement 
définies pour les années à venir. L’intervenant évoque 
les augmentations des pensions minimales, une aug-
mentation de la GRAPA, une augmentation du plafond 

de calcul des pensions légales et un relèvement du seuil 
applicable pour la cotisation AMI.

Beaucoup d’argent supplémentaire sera consacré 
aux pensions. L’intervenant est favorable à certains 
ajustements des pensions mais quand on dépense, il 
faut aussi s’assurer que les comptes sont en équilibre 
du côté des recettes. Or, M. Van der Donckt ne trouve 
aucune mesure concrète à ce sujet ni dans l’expo-
sé d’orientation politique ni dans la note de politique. 
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werkzaamheidsgraad is natuurlijk noodzakelijk omdat 
op die manier het aantal mensen dat bijdraagt stijgt. Dit 
leidt tot een betere financiering van de sociale zekerheid. 
De vertaling in concrete beleidsmatregelen ontbreekt!

Dat wil dus zeggen dat de bijkomende pensioenuitga-
ven (voorlopig) niet gedekt zijn. Hoe wordt de kostprijs van 
die maatregelen op korte, middellange en lange termijn 
gefinancierd? Het zullen de werkenden die al zwaar belast 
worden die daarvoor opdraaien. De spreker kijkt met 
grote interesse uit naar de eerstvolgende berekeningen 
over de pensioenen van de Studiecommissie voor de 
Vergrijzing (SCvV). De spreker suggereert de SCvV al 
in januari 2021 hierover te interpelleren. De verhoging 
van de laagste pensioenen is geen evidentie oefening. 
De regering Michel had tenminste de verantwoordelijk-
heidszin om ook hervormingen door te voeren om die 
exploderende vergrijzingskost af te remmen. Nu zijn er 
(voorlopig) alleen maar extra uitgaven.

De minister gaat de komende jaren heel wat studiewerk 
verrichten om een beter inzicht te krijgen in de pensioen-
uitdagingen. Dat is toch te gek voor woorden. Er is in de 
voorbije tien jaar al veel studiewerk verricht. De SCvV 
brengt, als onderdeel van het Federaal Planbureau, 
jaarlijks een uitvoerig rapport uit. Het laatste rapport 
dateert van juli 2020. Er wordt in de beleidsverklaring 
welgeteld één keer naar deze commissie verwezen. Die 
verwijzing betreft de stijging van de pensioenuitgaven 
die tussen 2019 en 2040 zullen toenemen met 2,9 % 
van het bruto binnenlands product (bbp). En die daarna 
hopelijk terug zullen afnemen.

De spreker vreest dat de werkelijke vergrijzingskost 
eigenlijk een stijging met 5 % van het bbp vertegenwoor-
digt want de stijging van 2,1 % in de gezondheidskosten 
moet daar ook bijgerekend worden. En dat is ook nog een 
optimistisch scenario want de impact van de coronacrisis 
is nog maar beperkt verwerkt in de berekeningen en ook 
het nieuwe beleid van deze paarsgroene regering werd 
nog niet verrekend. De heer Van der Donckt raadt de 
minister aan de al bestaande studies te consulteren om 
tijdverlies tegen te gaan. Een dringende aanpak van het 
pensioenprobleem is noodzakelijk. Een kortetermijnop-
lossing zoals de verhoging van de minimumpensioenen 
gaat het systeem niet redden. Iemand zal uiteindelijk de 
rekening betalen.

Er gaat de komende jaren heel intens gedialogeerd 
worden met sociale partners, andere stakeholders en 
experten. De minister hoopt tegen september 2021 een 
structurele hervorming van het pensioenlandschap voor 
te leggen aan de Ministerraad. De spreker citeert uit de 
beleidsnota: “Het gaat hierbij onder meer om elementen 

L’augmentation du taux d’emploi sera naturellement 
nécessaire car elle permettra d’augmenter le nombre 
de cotisants, ce qui améliorera le financement de la 
sécurité sociale. Cependant, la traduction en mesures 
politiques concrètes fait défaut!

En d’autres termes, les dépenses supplémentaires 
en matière de pensions ne sont (provisoirement) pas 
couvertes. Comment le coût de ces mesures sera-t-il 
financé à court terme, à moyen terme et à long terme? 
Ce seront les travailleurs qui sont déjà lourdement taxés 
qui devront les payer. L’intervenant attend avec beau-
coup d’intérêt les prochains calculs sur les pensions du 
Comité d’étude sur le vieillissement (CEV). L’intervenant 
propose d’interroger le CEV à ce sujet dès janvier 2021. 
L’augmentation des pensions les plus basses ne sera 
pas un exercice simple. Le gouvernement Michel a au 
moins eu un sens des responsabilités suffisant pour 
également mener des réformes afin de ralentir l’explo-
sion du coût du vieillissement. Aujourd’hui, on ne prévoit 

(provisoirement) que des dépenses supplémentaires.

Dans les années à venir, le ministre effectuera un 
important travail d’étude pour mieux comprendre les 
enjeux en matière de pensions. C’est incroyable. De 
nombreux travaux d’étude ont déjà été réalisés ces dix 
dernières années. Le CEV, qui fait partie du Bureau fédéral 
du plan, publie chaque année un rapport détaillé. Son 
dernier rapport date de juillet 2020. L’exposé d’orientation 
politique ne renvoie qu’une seule fois au CEV. Cette réfé-
rence porte sur l’augmentation des dépenses en matière 
de pensions, dépenses qui augmenteront de 2,9 % du 
produit intérieur brut (PIB) entre 2019 et 2040 et qui, il 
faut l’espérer, diminueront ensuite.

L’intervenant craint que l’augmentation du coût réel 
du vieillissement atteigne, en réalité, 5 % du PIB car il 
faut y ajouter l’augmentation de 2,1 % des coûts des 
soins de santé. Et ce scénario est optimiste parce que 
l’impact de la crise du coronavirus n’a pas encore été 
totalement pris en compte dans les calculs et parce que 
la nouvelle politique de l’actuel gouvernement arc-en-
ciel n’a pas non plus été prise en compte. M. Van der 
Donckt conseille au ministre de consulter les études 
existantes afin de ne pas perdre de temps. Le problème 
des pensions doit être réglé d’urgence. Une solution 
à court terme telle que l’augmentation des pensions 
minimales ne sauvera pas le système. Quelqu’un finira 
par payer l’addition.

Dans les années à venir, un dialogue intense aura 
lieu avec les partenaires sociaux, les autres parties 
prenantes et les experts. Le ministre espère présenter 
une réforme structurelle des pensions au Conseil des 
ministres d’ici septembre 2021. L’intervenant cite la note 
de politique: “Il est notamment question ici du taux de 
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van vervangingsratio, pensioenbonus, toegang tot het 
minimumpensioen, solidariteit tussen de hoogste en de 
laagste pensioenen. Voor elk van de pensioenhervormin-
gen zullen drie toetsstenen gehanteerd worden: gender, 
budgettaire houdbaarheid en convergentie.”. Dit klinkt 
behoorlijk ambitieus in de wetenschap dat de sociale 
partners in de voorbije decennia alleen grote sociale 
akkoorden hebben gesloten wanneer er extra geld te 
verdelen viel. Hier gaat het om hervormingsvoorstellen 
die er vooral op gericht zijn om diepe financiële putten 
te vullen. In diezelfde passage van de beleidsnota wordt 
plots niet meer gesproken van een hervormingsvoorstel 
maar van een studie tegen september 2021. Ofwel komt 
de minister met een hervormingsvoorstel ofwel met een 
studie. De spreker wenst verduidelijking. En is de voor-
opgestelde datum wel haalbaar? De spreker is er niet 
van overtuigd dat het sociaal overleg tot resultaten leidt.

De heer Van der Donckt merkt op dat er voor het eerst 

sinds lang geen minister van Pensioenen is, maar wel 
een minister van Werknemerspensioenen en IGO. De 
pensioenen van de zelfstandigen en de ambtenaren 
vallen onder de bevoegdheid van collega-ministers. 
Over de harmonisering van de diverse pensioenstelsels 
voor zelfstandigen, werknemers en ambtenaren valt nog 
maar weinig te vernemen. Het belooft niets goed dat die 
bevoegdheden over drie departementen verdeeld zijn.

Deze regering maakt van strijd tegen fiscale en sociale 
fraude een speerpunt. Tegen 2024 moet de recurrente 
opbrengsten 1 miljard euro per jaar bedragen. Maar 
een minister bevoegd voor sociale fraude is er niet. 
Iedere minister zal de strijd tegen de sociale fraude 
zelf organiseren. Het Rekenhof liet zich in haar rapport 
van oktober 2020 bijzonder kritisch uit over de controle 
van beheers- en betalingsprocessen bij de Rijksdienst 
voor Pensioenen (RVP). En toch staat erin de beleidsnota 
niets over de aanpak van sociale fraude in de pensioe-
nen. De minister zal daarentegen wel stoppen met de 
controle van de verblijfsvoorwaarde IGO!

De wollige teksten in de beleidsverklaring zorgen 
ervoor de tekst twintig bladzijden beslaat. Het is de 
spreker niet ontgaan dat de minister enkele heikele 
dossiers uit de weg gaat. Soms wordt er zelfs helemaal 
niets over gezegd. De heer Van der Donckt verwijst naar 

de voorgenomen harmonisatie van de pensioenstelsels 
voor werknemers, zelfstandigen en ambtenaren en naar 
het ontbreken van een hoofdstuk over sociale fraude. De 
spreker voeg er ook nog de problematiek van de zware 
beroepen aan toe. Andere probleemdossiers, zoals het 
ziektepensioen, de problematiek van de gelijkgestelde 
periodes, inactiviteitsvallen in het ziektepensioen en 

remplacement, du bonus de pension, de l’accès à la 
pension minimum, et de la solidarité entre les pensions les 
plus élevés et les pensions les plus faibles. Trois critères 
seront utilisés pour toutes les réformes des pensions: 
le genre, la soutenabilité financière et la convergence.”. 
Cela semble plutôt ambitieux, sachant qu’au cours 
des décennies écoulées, les partenaires sociaux n’ont 
conclu des accords sociaux ambitieux que lorsque des 
moyens supplémentaires pouvaient être distribués. Il 
s’agit de propositions de réforme visant principalement 
à combler de profonds puits financiers. Ensuite, cette 
note de politique cesse subitement de renvoyer à une 
proposition de réforme mais évoque une étude qui sera 
réalisée pour septembre 2021. Soit le ministre présentera 
une proposition de réforme, soit il présentera une étude. 
L’intervenant demande des précisions. Et la date propo-
sée est-elle réaliste? L’intervenant n’est pas convaincu 
que la concertation sociale aboutira à des résultats.

M. Van der Donckt fait observer que, pour la pre-

mière fois depuis longtemps, il n’y a pas de ministre 
des pensions mais bien une ministre des pensions des 
travailleurs salariés et de la GRAPA. Les pensions des 
travailleurs indépendants et des fonctionnaires relèvent 
en effet des compétences de ses collègues ministres. 
On sait peu de choses de l’harmonisation des différents 
régimes de pension des indépendants, des salariés et 
des fonctionnaires. Il n’est pas de bon augure que ces 
compétences soient réparties entre trois départements.

Le gouvernement actuel fait de la lutte contre la fraude 
fiscale et sociale une priorité. D’ici 2024, les recettes 
récurrentes devraient s’élever à 1 milliard d’euros par 
an. Mais il n’y a pas de ministre responsable de la 
fraude sociale. Chaque ministre organisera lui-même 
la lutte contre la fraude sociale. Le rapport de la Cour 
des comptes d’octobre 2020 est particulièrement cri-
tique à l’égard du contrôle des processus de gestion et 
de paiement de l’Office national des pensions (ONP). 
Et pourtant, la note de politique n’évoque pas la lutte 
contre la fraude sociale en matière de pensions. En 
revanche, la ministre cessera de contrôler la condition 
de résidence pour la GRAPA!

Les textes vagues de l’exposé d’orientation politique 
s’étalent sur vingt pages. Il n’a pas échappé à l’interve-
nant que la ministre évite quelques dossiers délicats. 
Certains ne sont même pas mentionnés. M. Van der 
Donckt évoque l’harmonisation prévue des régimes de 

pension des salariés, des indépendants et des fonction-
naires et l’absence d’un chapitre sur la fraude sociale. 
L’intervenant y ajoute la problématique des métiers 
pénibles. D’autres dossiers problématiques concernant, 
par exemple, la pension de maladie, le problème des 
périodes assimilées, les pièges de l’inactivité dans la 
pension de maladie et la pension de survie, les régimes 
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overlevingspensioen, eindeloopbaanregelingen zoals 
SWT of landingsbanen zullen eerst nog bestudeerd 
worden. De spreker weet uit ervaring dat het bestuderen 
van deze dossiers eigenlijk neerkomt op het winnen van 
tijd en het behouden van de status quo. Hoeveel keer 
nog gaan dezelfde dossiers het voorwerp van een studie 
uitmaken? De spreker dringt aan op daden.

De spreker is ontgoocheld na het lezen van de be-
leidsverklaring en de beleidsnota. De uitgestippelde 
koers voor het pensioenbeleid is een luchtspiegeling. 
Tegenover de uitgaven staan geen inkomsten. Hoe gaan 
deze plannen verwezenlijkt worden?

De spreker sluit af met enkele vragen.

Kan de minister een toelichting geven waarom er 3 mi-
nisters zijn voor wat betreft de pensioenen, het voornemen 
van harmonisatie kan moeilijk verzoend worden met deze 

bevoegdheidsversnippering? Vele bevoegde ministers 
voor één materie leiden tot minder coherent het beleid.

Er is niet echt een inspectiedienst die de controle van 
uitkeringsfraude pensioenen of IGO ter harte neemt. En 
deze paarsgroene regering heeft ook beslist dat de 3 mi-
nisters van pensioenen voortaan zelf moet instaan voor 
de strijd tegen sociale fraude in de pensioenen. Kan 
de minister concreet meedelen welk fraudebeleid de 
minister zal ontwikkelen in de komende jaren? Of denk 
de minister dat er geen uitkeringsfraude pensioenen 
bestaat of verwaarloosbaar is?

In het verleden was het steevast de bedoeling om de 
diverse pensioenstelsels naar elkaar te laten toegroeien. 
De verschillen tussen ambtenaren, werknemers en zelf-
standigen waren en zijn nog altijd zeer groot. Dat tast 
het rechtvaardigheidsgevoel aan. Niet iedereen bouwt 
op dezelfde manier pensioenrechten op. Dit belemmert 
ook de broodnodige mobiliteit op de arbeidsmarkt (de 
zogenaamde gouden kooi van sommige statuten). Over de 
harmonisatie van de pensioenstelsels valt weinig of niets 
te lezen de beleidsverklaring behalve dan dat de verschil-
len tussen de pensioenstelsels niet groter mogen worden. 

En ook de opsplitsing van pensioenen onder 3 ministers 
wijst op een nieuwe visie. Mag de spreker besluiten dat 
harmonisatie van de pensioenstelsels in de toekomst 
niet langer een objectief is? Indien ja, waarom? Indien 
neen, waarom wordt dit amper aangehaald?

De beleidsverklaring en de beleidsnota bevatten 
ronkende algemene verklaringen rond pensioenher-
vormingen die de financiële houdbaarheid van de 

de fin de carrière comme le régime de chômage avec 
complément d’entreprise (RCC) ou les fins de carrière 
adoucies seront d’abord étudiés. L’intervenant sait 
par expérience que l’étude de ces dossiers permet de 
gagner du temps et de maintenir le statu quo. Combien 
de fois les mêmes dossiers vont-ils encore faire l’objet 
d’études? L’intervenant demande des actes.

L’intervenant est déçu après avoir lu l’exposé d’orienta-
tion politique et la note de politique. La ligne de conduite 
esquissée pour la politique des pensions est un mirage. Il 
n’y a pas de recettes en regard des dépenses. Comment 
ces projets vont-ils être réalisés?

L’intervenant clôture son exposé par quelques 
questions.

La ministre pourrait-elle expliquer pourquoi les pen-
sions sont réparties entre trois ministres? La volonté 
d’harmonisation n’est-elle difficilement compatible avec 

ce morcellement de compétences? S’il y a beaucoup 
de ministres en charge d’une matière, la politique perd 
de sa cohérence.

Ce n’est pas vraiment un service d’inspection qui se 
charge de contrôler la fraude aux allocations de pen-
sions ou à la GRAPA. Et ce gouvernement arc-en-ciel a 
également décidé que les trois ministres des Pensions 
seront désormais responsables de la lutte contre la fraude 
sociale en matière de pensions. La ministre pourrait-elle 
indiquer concrètement quel type de politique antifraude 
elle compte mener dans les prochaines années? À 
moins qu’elle considère qu’il n’y a pas de fraude, ou 
que celle-ci est négligeable.

Par le passé, on a systématiquement cherché à har-
moniser les divers régimes de pension. Les différences 
entre fonctionnaires, salariés et indépendants étaient et 
sont toujours extrêmement importantes. Cette disparité 
alimente le sentiment d’injustice. Tout le monde ne cotise 
pas de la même manière pour sa pension. Cette situa-
tion entrave également la mobilité indispensable sur le 
marché du travail (la “cage dorée” de certains statuts). 
Quant à l’harmonisation des régimes de pension, l’exposé 
d’orientation politique ne dit pas grand-chose, sauf que 
les différences entre les régimes de pension ne peuvent 

s’accentuer. Le fait que les pensions soient réparties entre 
trois ministres attestent également d’une nouvelle vision. 
L’intervenant peut-il en inférer que l’harmonisation des 
régimes de pension ne sera plus un objectif à l’avenir? 
Si tel est le cas, pourquoi donc? Dans le cas contraire, 
pourquoi ce point est-il à peine abordé?

L’exposé d’orientation politique et la note de politique 
générale contiennent des déclarations générales ron-
flantes sur les réformes des pensions censées assurer 
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pensioenen moet verzekeren. Ook de maatregelen 
over het opvoeren van de werkzaamheidsgraad blijven 
vaag en algemeen. De spreker bespeurt daarentegen 
geen enkele concrete maatregel die de financierings-
basis voor de pensioenen moet versterken. Het plafond 
voor het pensioensparen blijft gehandhaafd (want het 
wordt niet geïndexeerd) op respectievelijk 990 euro 
en 1 270 euro voor het aanslagjaar 2021. De geschatte 
opbrengst bedraagt 17 miljoen euro in 2021 oplopend 
tot recurrent 66 miljoen euro in 2024.

Maar in de praktijk zijn er vele miljarden nodig om de 
financiering van de lopende en bijkomende pensioen-
lasten te dekken. En dit is zonder rekening te houden 
met het extra gat dat de coronacrisis heeft geslagen. Er 
zijn vier keuzes om dit op te lossen: hervormen, bespa-
ren, verschuiven of nieuwe lasten. Ziet de minister nog 
andere keuzes? Kan de minister aangeven voor welke 
mix van keuzes tegen 2024 zal gekozen worden? En 
wat met de financiering van de extra uitgaven op korte 
termijn, lees 2021?

Volgens de minister komt er tegen september 2021 een 
ambitieus hervormingsvoorstel van de pensioenen van 
de sociale partners met ondersteuning van experten. De 
spreker blijft sceptisch. Een zoveelste uitvoerige studie 
van de problemen en uitdagingen zal wel lukken. Die 
is vandaag eigenlijk ook al beschikbaar. Het oplijsten 
van concrete gekwantificeerde beleidskeuzes zal een 
heel wat grotere uitdaging blijken. De minister zal geen 
unaniem advies van de sociale partners ontvangen. De 
welvaartsenveloppes verdelen zal nog net lukken maar 
daar houdt het dan ook op. Wat is het terugvalscenario 
wanneer er geen ambitieus hervormingsvoorstel komt 
tegen september 2021? Komt er dan uitstel? Of zal de 
minister zich tevredenstellen met een studie waarbij 
diverse, ook tegenstelde opties worden opgelijst? En 
zal de minister, eventueel tegen het advies in van de 
sociale partners, eind 2021 zelf knopen doorhakken?

De spreker merkt op dat er geen enkele keer verwezen 
wordt naar de Commissie Pensioenhervorming 2020-
2040 die in 2014 een globale hervorming van het pen-
sioenstelsel heeft voorgesteld. Sindsdien zijn nog tal 
van rapporten door experten opgesteld over de tweede 
pensioenpijler. In deze regering zit de vice-eersteminister 
en minister van Sociale Zaken en Volksgezondheid, die 
actief heeft meegewerkt aan al die studies en hervor-
mingsplannen. Wat gaat de minister aanvangen met deze 

schat aan informatie? Gaat de minister nogmaals en dit 
gedurende een jaar informatie verzamelen die eigenlijk 
al beschikbaar is? Er valt nochtans geen te verliezen, 
iedere dag verzwaart de pensioenmolensteen.

Het rapport van oktober 2020 van het Rekenhof 
was vrij vernietigend voor de werking van de FDP. De 

la viabilité financière des pensions. De la même manière, 
les mesures relatives au relèvement du taux d’emploi 
demeurent vagues et générales. L’intervenant n’aperçoit 
par contre aucune mesure concrète censée renforcer 
la base financière en matière de pensions. Le plafond 
relatif à l’épargne- pension reste maintenu (mais n’est pas 
indexé) à respectivement 990 euros et 1 270 euros pour 
l’exercice d’imposition 2021. Le produit estimé s’élève 
à 17 millions d’euros en 2021 allant jusqu’au montant 
récurrent de 66 millions d’euros en 2024.

Mais en pratique, il faut des milliards pour financer 
les charges en cours et complémentaires de pension 
et ce, sans même tenir compte du trou supplémentaire 
creusé par la crise du coronavirus. Quatre choix sont 
possibles pour y remédier: réformer, épargner, déplacer 
ou instaurer de nouvelles charges. La ministre distingue-
t-elle d’autre options encore? Pourrait-elle indiquer 
quelle sera la combinaison de choix pour 2024? Et quid 
du financement de dépenses supplémentaires à court 

terme, soit 2021?

La ministre annonce l’arrivée, en septembre 2021, 
d’une ambitieuse proposition de réforme des pensions 
des partenaires sociaux soutenue par des experts. 
L’intervenant demeure sceptique. Réaliser une énième 
étude détaillée des problèmes et des défis ne posera pas 
de problème. En réalité, elle existe déjà. Mais lister des 
choix stratégiques concrets quantifiés sera une autre paire 
de manches. La ministre ne recevra pas d’avis unanime 
des partenaires sociaux. La répartition des enveloppes 
bien-être pourra tout juste se faire, mais ça n’ira pas 
plus loin. Quel est le scénario de rechange si aucune 
proposition de réforme ambitieuse n’est formulée d’ici 
à septembre 2021? Un report? Ou bien la ministre se 
satisfera-t-elle d’une étude listant les diverses options, 
y compris contradictoires? Et finira-t-elle par trancher 
la question, fin 2021, éventuellement contre l’avis des 
partenaires sociaux?

L’intervenant fait observer qu’il n’est fait absolument 
aucune allusion à la Commission de réforme des pen-
sions 2020-2040 qui, en 2014, a proposé une réforme 
globale du régime des pensions. Depuis, des experts 
ont rédigé des tas de rapports sur le deuxième pilier de 
pensions. Dans l’actuel gouvernement siège le vice-
premier ministre et ministre des Affaires sociales et de 
la Santé publique, qui a collaboré activement à toutes 
ces études et plans de réformes. Quand la ministre va-

t-elle s’attaquer à cette mine d’informations? La ministre 
va-t-elle une fois encore et pendant un an rassembler 
des informations, qui existent déjà en réalité? Le temps 
presse car chaque jour, le boulet des pensions s’alourdit.

Le rapport d’octobre 2020 rédigé par la Cour des 
comptes était assez dévastateur en ce qui concerne le 
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betalings-, boek ings- en controleprocessen bevat-
ten heel wat hiaten en zijn dus gevoelig voor fouten of 
fraude. Er bestaan weinig of geen auditprocedures. Is 
dit ondertussen gewijzigd? Het gaat hier over een instel-
ling die in 2019 bijna 50 miljard euro aan pensioenen 
uitkeerde. De spreker verwachtte dat de minister in de 
beleidsverklaring een gans hoofdstuk zou opnemen 
over de verbetering van die bedrijfsprocessen en het 
voorkomen van fouten, of erger nog, fraude. Maar het 
enige wat over het fraudebeleid lezen is dat de FPD zal 
stoppen met het controleren van de verblijfsvoorwaarde 
IGO. Toch staat die verblijfsvoorwaarde duidelijk in de 
wet ingeschreven. Kan de minister uitleggen waarom de 
controle op de verblijfsvoorwaarde IGO werd stopgezet?

Mevrouw Ellen Samyn (VB) stelt dat het pensioen-
dossier is bij uitstek een voorbeeld van de “Belgische 
ziekte”: een gebrek aan politieke moed en visie hebben 

ervoor gezorgd dat vergrijzing als een budgettaire plet-
wals op deze en volgende generaties terechtkomt. Wie 
hier jarenlang gewerkt heeft, wie onze welvaart heeft 
opgebouwd, zou zorgeloos van zijn of haar oude dag 
moeten kunnen genieten. Dit is in vele gevallen niet zo.

Met een budget van bijna 50 miljard euro voor iets 
meer dan 2,5 miljoen gepensioneerden is de tak van 
de pensioenen, met inbegrip van de IGO, een grote 
slokop in de begroting. De minister wijst er terecht op 
dat de gemiddelde pensioenen laag liggen. Ze behoren 
tot de laagste van Europa en de genderongelijkheid is 
zeer groot. De helft van de vrouwen heeft een pensioen 
lager dan 1 191 euro per maand. De meer gedetailleerde 
tabellen tonen een nog grotere kloof aan tussen mannen 
en vrouwen. De reden daarvan is duidelijk: een latere 
toegang tot de arbeidsmarkt voor vrouwen en minder 
arbeidsintensiteit omwille van de zorg voor de kinderen. 
Mevrouw Samyn wenst dit deels op te vangen opvangen 
door een opvoedersloon te voorzien voor de ouder die 
ervoor kiest om thuis te blijven voor de kinderen.

De minister spreekt over 2,5 miljoen gepensioneerden 
maar vergeet te vermelden dat er meer dan 3,2 miljoen 
pensioenen worden uitbetaald en dat sommige rechtheb-
benden één of meerdere pensioenen ontvangen. Dit is 
logisch aangezien heel wat mensen een gemengde car-
rière hadden. Het blijkt echter moeilijk, bijna onmogelijk 

om opgesplitste cijfers bekomen. Hoe zal de minister 
haar plannen dan verder uitwerken? Op basis van welke 
cijfergegevens?

Onafgezien van de grote verschillen in pensioenen 
die uit de eerste pijler komen, wordt er duchtig reclame 
gemaakt voor de tweede pijler. Op die manier hoopt de 

SFP. Les procédures de paiement, de comptabilisation, 
et de contrôle contiennent de nombreux lacunes et sont 
donc extrêmement perméables aux erreurs et à la fraude. 
Les procédures d’audit sont rares, voire inexistantes. 
Les choses ont-elles changé? On parle d’un institut 
qui a versé presque 50 milliards d’euros sous forme de 
pensions en 2019. L’intervenant s’attendait donc à ce 
que la ministre consacre, dans l’exposé d’orientation 
politique, un chapitre entier à l’amélioration des pro-
cessus et à éviter les erreurs, ou pire, la fraude. Or, la 
seule chose qu’on peut lire sur la politique anti-fraude, 
c’est que le SFP va cesser de contrôler la condition de 
résidence des bénéficiaires de la GRAPA. Cette condi-
tion de résidence est pourtant inscrite clairement dans 
la loi. La ministre pourrait-elle expliquer pourquoi il est 
mis fin à ce contrôle?

Mme Ellen Samyn (VB) indique que le dossier des 
pensions illustre par excellence le “mal belge”: un manque 
de courage politique conjugué à une absence de vision 

ont fait en sorte que le vieillissement obère les généra-
tions futures. Celui ou celle qui a travaillé des années 
durant dans notre pays et a contribué à notre prospérité 
devrait pouvoir jouir d’une retraite paisible. Or pour bon 
nombre, ce n’est pas le cas.

Avec un budget de près de 50 milliards d’euros pour 
un peu plus de 2,5 millions de retraités, la branche des 
pensions, y compris la GRAPA, représente une part 
considérable du budget. La ministre souligne à juste titre 
que les pensions moyennes sont faibles. Celles-ci figurent 
parmi les plus basses d’Europe et l’inégalité entre les 
hommes et les femmes est très marquée. La moitié des 
femmes touchent une pension inférieure à 1 191 euros 
par mois. Les tableaux plus détaillés révèlent un écart 
encore plus grand entre les hommes et les femmes. 
La raison en est claire: les femmes accèdent plus tar-
divement au marché du travail et fournissent un travail 
moins intense parce qu’elles élèvent leur(s) enfant(s). 
L’intervenante veut compenser en partie cette inégalité 
en octroyant un salaire-éducation au parent qui choisit 
de rester au foyer pour s’occuper des enfants.

La ministre fait état de 2,5 millions de retraités, mais 
oublie de mentionner que plus de 3,2 millions de pen-
sions sont versées et que certains bénéficiaires touchent 
une ou plusieurs pensions. C’est logique, dès lors que 
beaucoup ont eu des carrières mixtes. Il s’avère toutefois 
difficile, voire impossible, d’obtenir des chiffres ventilés. 

Comment la ministre compte-t-elle dès lors élaborer ses 
plans? Sur la base de quels chiffres?

Indépendamment des grandes différences entre les 
pensions provenant du premier pilier, le deuxième pilier 
est promu à grands renforts de publicité. Le gouvernement 
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overheid haar belabberd lage pensioenen op te krik-
ken. De minister wil dat die pijler voor alle werknemers 
wordt opengesteld en dat er 3 % van het brutoloon op 
deze manier wordt gespaard. Wie die 3 % zal betalen, 
wordt echter niet vermeld. Men bewandelt de weg van 
het overleg met de werkgevers. Wie zal die rekening 
willen betalen? Een loonkoststijging van 3 % of die 3 % 
afnemen van de werknemers. Wie zal het zeggen? Daar 
zal nog een aardig woord over gediscussieerd worden.

Maar die tweede pijler lost het probleem niet op, 
integendeel. De ongelijkheid wordt nog versterkt.

Er zijn momenteel 3,9 miljoen werknemers die op 
de een of andere manier een aanvullend pensioen 
hebben in het kader van de 2de pijler. In die spaarpot zit 
bijna 94 miljard euro. Dat is gemiddeld 24 100 euro per 
werknemer wat op een gemiddelde pensioenduur van 
twintig jaar neerkomt op een supplement bij het maan-
dinkomen van 100 euro.

Er wordt geen rekening gehouden met renteopbreng-
sten aangezien deze momenteel onbeduidend laag zijn. 
Dat bedrag is al zeer laag op zich maar maskeert een 
grote ongelijkheid. Een berekening van de werkelijke 
bedragen toont aan hoezeer dit systeem de ongelijkheid 
nog versterkt. In de beleidsverklaring wordt vermeld dat 
de laagste inkomensdeciel een gemiddelde aanvulling 
van 4,72 euro per maand bedraagt (!). De 10 % hoogste 
inkomens verdienen ongeveer 1 427 euro per maand 
bij. Het hoogste percentage van de decielen geeft zelfs 
een opbrengst van 5 278 euro per maand. Een beetje 
tegenstrijdig te bedenken dat het precies de bedoeling is 
van de minister om de laagste pensioenen op te krikken. 

Met de tweede pijler kan dat nooit of te nimmer opgelost 
worden. In de pensioenplannen die de laatste jaren 
binnen een aantal sectoren werden gerealiseerd, ziet 
men dat de gestorte bedragen werkelijk minimaal zijn 
en geen werkelijke pensioenopbouw zullen realiseren.

De minister rijdt zich vast in de cijfers. Het Federaal 

Planbureau, het Kenniscentrum voor Pensioenen en het 
SCvV luiden de noodklok over de financiële houdbaar-
heid van het systeem. De minister geeft aan dat tus-
sen 2019 en 2040 de pensioenuitgaven zullen toenemen 
met 2,9 % van het bbp (van 10,6 % naar 13,5 %), waarna 
ze in het jaar 2070 weer afnemen met 0,3 %. Alhoewel 
de cijfers rekening hielden met de gevolgen van de 
eerste lockdown, zijn deze nu alweer deels achterhaald.

De prognoses van de SCvV rekenen zeer optimistisch 
op de sociaaleconomische inzet van de vele migranten. 

espère ainsi relever ses pensions minables. La ministre 
souhaite que ce pilier s’ouvre à tous les travailleurs sala-
riés et que 3 % des salaires bruts soient ainsi cotisés. 
Toutefois, il n’est pas précisé qui paiera ces 3 %. On s’en 
remet à la concertation avec les employeurs. Qui voudra 
payer l’addition? Optera-t-on pour une augmentation 
du coût salarial de 3 % ou pour une baisse de salaire 
de 3 % pour les salariés? Qui va décider? La question 
promet d’être âprement débattue.

Mais ce deuxième pilier ne résout pas le problème, 
au contraire. L’inégalité est encore renforcée.

Il y a actuellement 3,9 millions de travailleurs qui 
bénéficient d’une manière ou d’une autre d’une pension 
complémentaire dans le cadre du deuxième pilier. Il y a 
près de 94 milliards d’euros dans ce bas de laine. Cela 
représente en moyenne 24 100 euros par travailleur, 
ce qui correspond à un supplément de 100 euros au 
revenu mensuel sur une durée moyenne de pension 
de vingt ans.

Il n’est pas tenu compte des intérêts, vu qu’ils sont 
actuellement insignifiants. Ce montant est déjà très 
peu élevé en soi, mais masque une grande inégalité. 
Un calcul des montants réels montre combien ce sys-
tème renforce encore les inégalités. Dans l’exposé 
d’orientation politique, il est mentionné que les salariés 
dans le décile de revenus le plus faible reçoivent seu-
lement un complément moyen de 4,72 euros par mois 
(!). Les 10 % des revenus les plus élevés obtiennent un 
complément s’élevant à environ 1 427 euros par mois. 
Le pourcentage le plus élevé des déciles obtient même 
un complément de 5 278 euros par mois. C’est un peu 
contradictoire quand on pense que l’intention de la 

ministre est précisément de relever les pensions les 
plus basses. Ce problème ne pourra jamais être résolu 
avec le deuxième pilier. Dans les plans de pension réa-
lisés ces dernières années dans un certain nombre de 
secteurs, on voit que les montants versés sont vraiment 
minimes et ne permettront pas la véritable constitution 
d’une pension.

La ministre s’enlise dans les chiffres. Le Bureau fédéral 
du Plan, le Centre d’Expertise des Pensions et le CEV 
tirent la sonnette d’alarme concernant la viabilité finan-
cière du système. La ministre indique que les dépenses 
en matière de pensions augmenteront de 2,9 % du 
PIB entre 2019 et 2040 (de 10,6 % à 13,5 %), celles-ci 
diminuant ensuite de 0,3 % entre 2040 et 2070. Bien 
que ces chiffres aient tenu compte des conséquences 
du premier confinement, ils sont à nouveau en partie 
obsolètes.

Les pronostics de CEV comptent de manière très opti-
miste sur l’engagement socioéconomique des nombreux 
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Terwijl, volgens een recent uitgebrachte studie van de 
Nationale Bank, België al 20 jaar een van de slechtste 
leerlingen is van de Europese klas qua integratie van 
migranten op de arbeidsmarkt. Er gaapt een gigantische 
kloof in de werkgelegenheidsgraad tussen Belgen en 
migranten van de eerste generatie van buiten de EU. 
De spreekster maakt het grootste voorbehoud bij die 
cijfers van de SCvV.

De minister is optimistisch wanneer ze aangeeft niet 
mee te gaan in de idee dat de middelen voorzien voor de 
wettelijke pensioenen een gesloten enveloppe vormen. 
Inderdaad, de pensioenen moeten gegarandeerd worden. 
De minister blijft vaag over hoe dit gaat gebeuren. De 
minister spreekt over solidariteit en sociale contracten. 
Daar is natuurlijk niemand tegen maar de minister schuift 
de financiële consequenties van haar beleid af op een 
zich uitdiepende schuldenput. Volgens mevrouw Samyn 
zijn er maar twee mogelijkheden: zowel het bbp als de 
productiviteitsgraad moeten opgekrikt worden. Dit be-

hoort natuurlijk niet tot de bevoegdheid van de minister 
van Pensioenen, maar er is toch iemand voor bevoegd 
in de regering waarvan de minister deel uitmaakt.

Het beleid van de minister is zoals verwacht sociaal. 
De minister zal het geloof in het pensioenstelsel terug-
brengen door goede en duidelijke communicatie. In de 
beleidsverklaring en de beleidsnota zitten de addertjes 
wel degelijk onder het gras.

De minister zal de impact van de netto-loonvoordelen 
op het wettelijk pensioen uitleggen. De minister zal dus 
toegeven dat de vorige regeringen voor deze mengelmoes 
verantwoordelijk zijn? Door hun gepruts in de marge, 

decennialang, werd de financiering van de sociale zeker-
heid stilaan ondergraven. De minister zal uitleggen dat 
de hardwerkende Vlaming zijn firmawagen best thuislaat 
en vervangt door een elektrische fiets?

De minister zal in deze legislatuur een ongeziene 
investering doen in het optrekken van de minimum-
pensioenen inclusief de IGO. De spreekster zal deze 
steunen. De controle op de verblijfsvoorwaarde van de 
IGO-rechthebbenden zijn ten gevolge van de COVID-
19-pandemie tijdelijk opgeschort. De spreekster hoopt 
dat er post-COVID-19 geen heksenjacht meer wordt 
gemaakt op de IGO-gerechtigden zoals dit in het begin 
van het jaar gebeurde. Fraude en zeker sociale fraude 
moet aangepakt worden maar deze is niet onmiddellijk 
te zoeken bij de tachtigplussers die vaak met veel moeite 
de eindjes aan mekaar knopen.

migrants. Pourtant, selon une étude récente de la Banque 
nationale, la Belgique est depuis vingt ans déjà l’un des 
plus mauvais élèves de la classe européenne en matière 
d’intégration des migrants sur le marché du travail. Il y a 
un fossé gigantesque en matière de taux d’emploi entre 
les Belges et les migrants de la première génération 
venant d’un pays extérieur à l’UE. L’intervenante émet les 
plus grandes réserves concernant les chiffres du CEV.

La ministre est optimiste lorsqu’elle indique qu’elle 
refuse d’adhérer à l’idée selon laquelle les ressources pré-
vues pour les pensions légales constituent une enveloppe 
fermée. En effet, les pensions doivent être garanties. La 
ministre reste vague sur la manière dont cela aura lieu. La 
ministre parle de solidarité et de contrats sociaux. Bien 
sûr, personne n’y est opposé, mais la ministre repousse 
les conséquences financières de sa politique dans un 
gouffre de dettes qui se creuse de plus en plus. Selon 
Mme Samyn, il n’y a que deux possibilités: tant le PIB 
que le taux de productivité doivent être augmentés. Cela 

ne relève bien sûr pas de la compétence de la ministre 
des Pensions, mais il y a tout de même une personne 
compétente en la matière dans le gouvernement dont 
la ministre fait partie.

La politique de la ministre est sociale, comme on s’y 
attendait. La ministre restaurera la confiance envers le 
système des pensions grâce à une bonne communication 
claire. Dans l’exposé d’orientation politique et la note de 
politique générale, il y a bel et bien anguille sous roche.

La ministre expliquera l’impact des avantages salariaux 
nets sur le montant de la pension légale. La ministre 
admettra-t-elle donc que les gouvernements précédents 
sont responsables de cet amalgame? Leur bricolage 

dans la marge, qui a duré pendant des décennies, a 
peu à peu miné le financement de la sécurité sociale. La 
ministre expliquera-t-elle que le Flamand travailleur ferait 
mieux de laisser son véhicule de société à la maison et 
de le remplacer par un vélo électrique?

La ministre réalisera, au cours de cette législature, 
un investissement sans précédent en vue de relever les 
pensions minimums, y compris la GRAPA. L’intervenante 
y apportera son soutien. Le contrôle de la condition de 
séjour des bénéficiaires de la GRAPA a temporairement 
été suspendu en raison de la pandémie de coronavirus. 
L’intervenante espère qu’après la pandémie, on ne lancera 
plus de chasse aux sorcières contre les bénéficiaires de 
la GRAPA, comme cela a eu lieu au début de l’année. Il 
convient de s’attaquer à la fraude, et certainement à la 
fraude sociale, mais celle-ci ne se trouve pas souvent 
chez les personnes âgées de plus de quatre-vingt ans 
qui ont souvent du mal à nouer les deux bouts.
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Mevrouw Samyn wijst erop dat de regering zal kij-
ken hoe er meer solidariteit tussen zelfstandigen kan 
ingevoerd worden in de financiering van het stelsel. 
Suggereert de minister een verhoging van de bijdragen 
voor zelfstandigen? Het zijn diezelfde zelfstandigen die 
omwille van deze coronacrisis zwaar bloeden. Gaan de 
zelfstandigen het gelag betalen? De spreekster hoopt 
dat er na de coronacrisis nog zelfstandigen overblijven.

Vele zelfstandigen kiezen noodgedwongen voor dit 
statuut omdat ze anders niet aan de bak komen. Het gaat 
hier om die als bijverdienste een zelfstandige activiteit 
uitvoeren omdat ze anders niet het eind van de maand 
halen. Veel van die mensen betalen dus twee keer en 
dit gelijktijdig: één keer als werknemer en één keer als 
zelfstandige. Maar dat wordt niet dubbel geteld en het 
brengt hen eigenlijk niets extra op eens ze gepensioneerd 
zijn. Deze ongelijkheid moet worden aangepakt, vooral 
omdat er in dat geval heel wat mensen zo wél aan de 

door de minister vooropgestelde 45 jaar werken zouden 
komen. Maar hierop rust een omerta bij de diensten 
van de minister.

De minister wil de genderongelijkheid wegwerken in 
de pensioenen. Dat is een eerbaar voorstel, maar dat 
zal een volledige hervorming van het stelsel vragen. 
De minister stelt niet te zullen tornen aan de bestaande 
regels en voordelen maar de minister verwijst steeds 
weer naar het bestaande budgettaire kader dat niet mag 
overschreden worden. De minister zal discriminatoire 
maatregelen moeten nemen om de genderongelijkheid 
weg te werken. Maar in de beleidsnota is er geen spoor 
te bekennen over de gelijkgestelde periodes voor de 
pensioenopbouw. Is dit een te heikel punt?

De minister zal het project voor de pensioenen in de 
legislatuur 2020-2024 rond zes assen opbouwen. Er 
is eerste en vooral de arbeidsmarkt. De minister blijft 
spreken over 45 jaar werk. Deze regering (waarin PS en 
sp.a zetelen) zal de pensioenleeftijd niet terugbrengen 
van 67 naar 65 jaar of vroeger in het geval van een vol-
ledige loopbaan? Klopt dit? Mevrouw Samyn wil absoluut 
de pensioenleeftijd terugbrengen van 67 naar 65 jaar 
(of vroeger in geval van een volledige loopbaan). En 
de pensioenberekening moet gebaseerd worden op 

het aantal gewerkte uren: wie 40 jaar voltijdse arbeid 
heeft gepresteerd (of 66 000 uren) heeft een volledige 
loopbaan gewerkt en recht op een volwaardig pensioen.

De minister zal minimumpensioen voor alleenstaan-
den optrekken richting 1 500 euro netto. Maar ook de 
overige minimumpensioenen zullen verhoudingsgewijs 

Mme Samyn souligne que le gouvernement examinera 
la manière d’introduire plus de solidarité entre les indé-
pendants dans le financement du régime. La ministre 
suggère-t-elle une augmentation des cotisations pour 
les indépendants? Ce sont les mêmes indépendants qui 
souffrent fortement à cause de la crise du coronavirus. 
Les indépendants vont-ils payer la note? L’intervenante 
espère qu’il restera encore des indépendants après la 
crise.

De nombreux indépendants choisissent ce statut par 
la force des choses, car sinon, ils ne réussissent pas à 
trouver du travail. Il s’agit en l’occurrence de ceux qui 
exercent une activité indépendante à titre accessoire 
parce que, sinon, ils ne parviennent pas à nouer les 
deux bouts. Beaucoup de ces personnes paient donc 
deux fois en même temps: une fois en tant que travail-
leur et une fois en tant qu’indépendant. Mais ce n’est 
pas compté double et cela ne leur apporte en fait pas 
de supplément une fois qu’elles sont pensionnées. Il 

convient de s’attaquer à cette inégalité, surtout parce 
que, dans ce cas, de nombreuses personnes parvien-
dront bel et bien aux 45 années de travail postulées par 
la ministre. Mais il y a une omerta à ce sujet dans les 
services de la ministre.

La ministre souhaite supprimer l’inégalité entre les 
hommes et les femmes dans les pensions. Il s’agit d’une 
proposition honorable, mais cela exigera une réforme 
totale du système. La ministre indique qu’elle ne tou-
chera pas aux règles et avantages existants, mais elle 
renvoie constamment au cadre budgétaire existant qui 
ne peut pas être dépassé. La ministre devra prendre des 
mesures discriminatoires en vue de supprimer l’inégalité 
entre les hommes et les femmes. Cependant, on ne 
trouve rien dans la note de politique générale en ce qui 
concerne les périodes assimilées pour la constitution 
de la pension. S’agit-il d’un point trop délicat?

La ministre construira le projet relatif aux pensions 
pendant la législature 2020-2024 autour de six axes. Il y 
a d’abord et avant tout le marché du travail. La ministre 
continue à parler de 45 années de travail. Ce gouverne-
ment (où siègent le PS et le sp.a) ne ramènera-t-il pas 
l’âge de la pension de 67 à 65 ans ou plus tôt en cas 
de carrière complète? Est-ce exact? Mme Samyn veut 
absolument ramener l’âge de la pension de 67 à 65 ans 
(ou plus tôt en cas de carrière complète). Et le calcul de 
la pension doit être basé sur le nombre d’heures pres-
tées: celui qui a travaillé à temps plein pendant 40 ans 

(soit 66 000 heures) a presté une carrière complète et 
a droit à une pension à part entière.

La ministre relèvera la pension minimale pour les 
isolés pour finalement atteindre 1 500 euros net. Mais 
les autres pensions minimales seront aussi adaptées 
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aangepast worden. Natuurlijk wordt in het geval van een 
onvolledige loopbaan dit bedrag pro rata aangepast, zowel 
voor nieuwe als bestaande pensioenen. Dat heeft een 
grote impact. Maar liefst 22 % van de werknemers uit 
de privésector en 73 % van de zelfstandigen naast 8 % 
van de ambtenaren vallen terug op het gewaarborgd 
minimumpensioen. Wat doet de minister met de andere 
pensioenen? Alles lineair verhogen? Het minimumpen-
sioen voor gezinnen bedraagt meer dan 1 500 euro. Nu 
is voor dit minimumpensioen een loopbaan van 45 jaar 
vereist en dus haalt vandaag maar 38 % van de werk-
nemers dit bedrag. De spreekster is benieuwd naar het 
plan van aanpak van de minister.

Het toekennen van het minimumpensioen vanaf 
een loopbaan van 30 jaar ondergraaft de financiering 
van de pensioenen. Kunnen nieuwkomers na een ver-
blijf van enkele jaren in België aanspraak maken op 
een minimumpensioen? Mevrouw Samyn denkt dat dit 
slecht gaat vallen bij de vele werknemers die een bijna 

volledige carrière achter de rug hebben in een zwaar 
beroep en zelfs geen 1 500 euro gaan krijgen, omdat 
ze geen 45 jaar gewerkt hebben. Deze maatregel is een 
aanfluiting van alle verzekeringsprincipes.

Volgens de minister wordt het verzekeringsaspect 
aangetast door lage vervangingsratio’s die voor heel 
wat inkomensgroepen niet in verhouding staan met de 
door hen betaalde bijdragen. De minister wil dus de hoge 
pensioenen ook verhogen. De welvaartsenveloppe zal 
wel heel royaal gevuld moeten worden om dat te bekos-
tigen. De minister heft daarmee het verzekeringsprincipe 
op en gaat terug naar het systeem van kapitalisatie. De 
minister stapt af van het repartitiestelsel. De laagste én 
de hoogste pensioenen worden verhoogd. Beseft de 
minister dat dit niet betaalbaar is en dat dit niet past bin-
nen het budgettair kader? Het blijft een raadsel wat de 
door de minister in september 2021 beloofde structurele 
hervorming zal inhouden.

De minister beschouwt de tweede pijler als reddende 
engel van het falend pensioenbeleid, maar ook als een 
melkkoe voor ‘s lands financiën. De minister wenst de 
transparantie van de tweede pijler tegen het licht te hou-
den. De minister vindt dus dat de private verzekeraars te 
veel geld vragen voor het beheer van die contracten. De 
minister wil ingrijpen en verzekeraars en pensioenfondsen 
aan dezelfde regels onderwerpen. Na de effectentaks 

die de regering al heeft ingesteld – en die die fondsen 
ook gaan doorrekenen – is dit een nieuwe poging de 
private sector aan de leiband te houden.

De spreekster geeft een voorbeeld. KBC vraagt 5 % 
instap voor pensioensparen. Er zijn geen uitstapkosten 
wanneer het contract wordt volbracht. De FOD Sociale 

en conséquence. Bien sûr, dans le cas d’une carrière 
incomplète, ce montant est adapté au pro rata, tant pour 
les nouvelles pensions que pour les pensions existantes. 
Cela a un impact important. Pas moins de 22 % des 
travailleurs du secteur privé et de 73 % des indépen-
dants, en plus de 8 % des fonctionnaires, font appel à 
la pension minimum garantie. Que fera la ministre des 
autres pensions? Tout augmenter de manière linéaire? 
La pension minimale pour les ménages s’élève à plus 
de 1 500 euros. Actuellement, une carrière de 45 ans 
est exigée pour cette pension minimale et seuls 38 % 
des travailleurs atteignent ce montant. L’intervenante est 
curieuse de connaître le plan d’approche de la ministre.

L’octroi de la pension minimum à partir d’une carrière 
de 30 années compromet le financement des pensions. 
Les nouveaux arrivants peuvent-ils prétendre à une 
pension minimale après un séjour de quelques années 
en Belgique? Mme Samyn pense que cette pilule sera 
amère pour les nombreux travailleurs qui comptent une 

carrière presque complète dans un métier pénible et 
ne recevront pas même 1 500 euros parce qu’ils n’ont 
pas travaillé 45 années. Cette mesure bafoue tous les 
principes d’assurance.

Selon la ministre, l’aspect assurantiel du système 
est affecté par les faibles taux de remplacement qui, 
pour de nombreuses catégories de revenus, ne sont 
pas proportionnels par rapport aux cotisations payées. 
La ministre souhaite donc augmenter également les 
pensions élevées. L’enveloppe “bien-être” devra être 
remplie très généreusement pour pouvoir financer pareille 
mesure. La ministre abolit donc le principe d’assurance 
et revient au système de capitalisation. Elle abandonne 
également le système de répartition: les pensions les 
plus basses et les plus élevées seront augmentées. La 
ministre se rend-elle compte que ce n’est pas finan-
çable et que le cadre budgétaire ne le permet pas? 
Ce qu’impliquera la réforme structurelle qu’elle promet 
pour septembre 2021 reste un mystère.

La ministre voit le deuxième pilier comme le sauveur 
d’une politique de retraite défaillante, mais aussi comme 
une vache à lait pour les finances du pays. Elle souhaite 
analyser la transparence du deuxième pilier, estimant 
donc que les assureurs privés réclament des frais de 
gestion trop élevés pour ces contrats. Elle entend inter-
venir et soumettre les assureurs et les fonds de pension 
aux mêmes règles. Après la taxe sur les comptes-titres 

que le gouvernement a déjà instaurée – et que ces fonds 
répercuteront également – il s’agit là d’une nouvelle 
tentative pour tenir la bride haute au secteur privé.

L’intervenante cite un exemple: KBC réclame des 
frais d’entrée de 5 % pour l’épargne-pension; il n’y a pas 
de frais de sortie au terme du contrat. Le SPF Affaires 
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Zaken heeft een vergelijkbare werkingskost van 4,9 % 
op een omzet van 130 miljard euro. Zelfs het Rekenhof 
maakt geen opmerkingen bij dit toch wel zeer hoge be-
drag. De minister kan zich bij het wegsaneren van 1 à 2 % 
toch wel rijk rekenen.

Mevrouw Samyn is van mening dat pensioenspaarders 
al jaren voor de gek worden gehouden. Nu wil de minister 
de verzekeraars die die producten uitbrengen nog eens 
verplichten te investeren in de transitie naar een duur-
zame samenleving. Weeral een nobel doel. De tweede 
pensioenpijler is een belangrijke institutionele belegger 
die evenwel zo gebonden is binnen een prudentieel 
regelgevend kader dat de opbrengsten de laatste jaren 
ondermaats zijn. Dit kan moeilijk naders wanneer deze 
fondsen verplicht zijn te investeren in staatspapier dat 
niets opbrengt. Men is dan nog verwonderd dat deze 
fondsen soms een werkingskost van 1 % aanrekenen!

Heeft de minister al eens berekend wat de anticipatieve 
heffing op een fictief kapitaal berekend aan rendement 
kost aan de pensioenspaarder? Deze heffing diende om 
vorige begrotingsgaten te vullen, maar is een aanslag op 
het rendement van de tweede pijler. Met het hernieuwd 
promoten van de tweede pijler wil de minister het pu-
bliek laten intekenen op de Belgische staatsschuld. De 
spreekster vindt dit onaanvaardbaar.

Mevrouw Samyn formuleert nog enkele suggesties:

— de sterkste schouders dragen het meest, ook wat 
de hoogste ambtenarenpensioenen betreft. De spreek-
ster stelt voor de hoogste ambtenarenpensioenen af te 
toppen met onmiddellijke ingang naar 4 000 euro;

— de pensioenen die uitbetaald worden in niet-EU-
landen worden afhankelijk gemaakt van de gemiddelde 
levenskost in het verblijfsland van de ontvanger;

— van de lijst van zware beroepen is geen spoor terug 
te vinden in het regeerakkoord noch in de beleidsverkla-
ring. De minister stelt dat dit dossier vroeg of laat op de 
onderhandelingstafel zal komen. Mevrouw Samyn maakt 
daar prioritair werk van te maken. De uitleg dat iedereen 

het eigen beroep zwaar vindt of dat dit een subjectief 
gegeven is, volstaat niet. De spreekster beaamt dat 
een zwaar beroep onmogelijk kan worden uitgeoefend 
tot de leeftijd van 67 jaar. Werknemers, ambtenaren en 
zelfstandigen tewerkgesteld in een zware beroepensector 
hebben recht op duidelijkheid over hun toekomst.

De spreekster geeft het pensioenplan een onvol-
doende. Er zullen studies uitgevoerd worden, er wordt 

sociales présente des chiffres similaires de coûts de 
fonctionnement, de 4,9 % sur un volume de 130 mil-
liards d’euros. Même la Cour des comptes n’a aucune ob-
jection sur ce montant pourtant très élevé. Une réduction 
de 1 à 2 % serait déjà financièrement très intéressante.

Mme Samyn estime que les personnes qui pratiquent 
l’épargne-pension sont dupées depuis des années. 
À présent, la ministre a l’intention de contraindre les 
assureurs qui commercialisent ces produits à investir 
à nouveau dans la transition vers une société durable. 
Voilà encore un bien noble objectif. Le deuxième pilier 
des pensions est un important investisseur institution-
nel, qui est toutefois tellement enserré dans un carcan 
réglementaire prudentiel que les rendements ont été bien 
médiocres ces dernières années. Il pourrait difficilement 
en être autrement si ces fonds sont contraints d’investir 
dans des obligations d’État qui ne rapportent rien. Et 
l’on s’étonne au surplus que ces fonds facturent parfois 
des frais de fonctionnement d’1 %!

La ministre a-t-elle déjà calculé ce que le prélèvement 
anticipatif sur un capital fictif calculé au rendement coû-
tait à l’épargnant? Ce prélèvement a servi à combler les 
trous budgétaires précédents, mais il grève le rendement 
du deuxième pilier. Avec cette nouvelle mise en avant 
du deuxième pilier, la ministre veut faire souscrire les 
citoyens à la dette publique belge, ce que l’intervenante 
juge inacceptable.

Mme Samyn formule plusieurs autres suggestions:

— faire porter aux épaules les plus solides les charges 
les plus lourdes – sans exclure les pensions des fonc-
tionnaires les plus élevées. L’intervenante suggère de 
plafonner celles-ci, avec effet immédiat, à 4 000 euros;

— faire dépendre les pensions versées dans les pays 
extérieurs à l’UE du coût moyen de la vie dans le pays 
de résidence du bénéficiaire;

— tant dans l’accord de gouvernement que dans 
l’exposé d’orientation politique, la liste des métiers 
pénibles brille par son absence. La ministre affirme que 
ce dossier aboutira tôt ou tard sur la table des négocia-
tions. Mme Samyn en fait une priorité. Prétendre que 

chacun trouve son métier pénible ou qu’il s’agit d’une 
donnée subjective n’est en rien une explication suffisante. 
L’intervenante estime qu’il est impossible d’exercer un 
métier pénible jusqu’à l’âge de 67 ans. Les salariés, 
les fonctionnaires et les indépendants actifs dans un 
secteur à métiers pénibles méritent d’avoir une vision 
claire quant à leur avenir.

L’intervenante décerne un “insuffisant” au plan de 
pension. Des études seront menées et des concertations 
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overleg gepleegd. De studies bestaan, de oplossingen 
zijn gekend. Het uitvoeren van deze oplossingen zal 
meer vergen dan 5 minuten politieke moed.

Mevrouw Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) is van 
mening dat het debat over de pensioenen niet mag te 
lijden hebben onder de gedachte dat de financiële mid-
delen die voor de betaling van de wettelijke pensioenen 
bestemd zijn beperkt zouden zijn door een mechanisme 
van een gesloten enveloppe. Het is zaak een antwoord te 
bieden op het probleem dat ter zake rijst, meer bepaald 
als gevolg van de vergrijzing, en op zoek te gaan naar 
oplossingen. De spreekster stelt vast dat zij op dit punt 
op dezelfde golflengte zit als de minister.

Dat geldt ook voor de inspanning die moet worden 
geleverd om de regels inzake pensioen uit te klaren en 
te duiden. De regels zijn hoogst ingewikkeld, terwijl ze 
ingrijpende gevolgen hebben voor de keuzes die eenieder 
in de loop van het leven maakt. Vaak wordt voor deze 
of gene loopbaan gekozen zonder al te veel inzicht in 
de gevolgen op lange termijn.

Een ander aspect dat uit de beleidsnota en de be-
leidsverklaring naar voren komt, is de herbevestiging 
van de solidariteit tussen de generaties. Dat de nadruk 
wordt gelegd op de gendervraagstukken en op de onge-
lijkheden die op dat punt moeten worden weggewerkt, 
is eveneens opmerkelijk. Zo is deeltijdwerk, dat inzake 
pensioen geen neutrale keuze is, nog al te vaak een 
vrouwelijke aangelegenheid.

De spreekster wil ingaan op enkele specifieke aspecten 
van de beleidsnota:

— de criteria inzake responsabilisering in de tweede 
pensioenpijler voor het personeel van de lokale overhe-
den stellen die laatste voor grote problemen; de minister 
kaart dit in haar beleidsnota aan, maar draagt vooralsnog 
geen oplossing aan. Hoe komt dat?

— over de controle van de verblijfsvoorwaarde voor 
de IGO is al veel inkt gevloeid; door de regering was 
een evaluatie in uitzicht gesteld, totdat de controles als 
gevolg van de lockdown minstens tijdelijk werden opge-
schort; kan niettemin informatie worden verstrekt over 

de evaluatie die destijds is uitgevoerd? Ter herinnering: 
er werden door het Parlement initiatieven genomen, 
waaronder een wetsvoorstel van mevrouw Lanjri, en 
er vonden raadplegingen plaats om die buitensporig 
bevonden controleprocedure bij te sturen.

— de pensioenbonus wordt opnieuw ingevoerd, maar 
een dergelijk mechanisme kan slechts zinvol zijn als 
het de gendertest doorstaat en rekening houdt met de 
zwaarte van het werk; anders zal het, zoals vroeger, 

organisées. Mais les études existent, et les solutions sont 
connues. La mise en œuvre de ces solutions nécessi-
tera davantage que cinq minutes de courage politique.

Mme Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) estime que 
le débat sur les pensions ne doit pas souffrir de l’idée 
que les ressources destinées au paiement des pensions 
légales seraient limitées par un mécanisme d’enveloppe 
fermée. Il faut répondre au problème qui se pose en la 
matière, notamment en ce qui concerne le vieillissement, 
et se mettre à la recherche de solutions. L’intervenante 
constate qu’elle est à cet égard sur la même longueur 
d’onde que la ministre.

De même en ce qui concerne le nécessaire effort de 
clarification et de pédagogie des règles en matière de 
pension. Les règles sont tellement complexes et pour-
tant elles ont des implications énormes sur les choix 
de vie posés par tout un chacun, beaucoup de choix 
de carrière se font de manière trop peu éclairée quant 
aux implications à long terme.

Un autre aspect qui transparaît de la note et de l’exposé 
est la réaffirmation de la solidarité intergénérationnelle. 
L’accent mis sur les questions de genre et les inégalités 
à corriger sur ce plan (le travail à temps partiel, qui n’est 
pas un choix neutre sur le plan de la pension, reste encore 
trop largement l’affaire des femmes) est également un 
point remarquable.

L’intervenante souhaite aborder quelques aspects 
spécifiques de la note:

— les critères de responsabilisation dans le 2e pilier 
des pensions du personnel des pouvoirs locaux créent de 
nombreux problèmes à ces derniers; la ministre aborde 
la question dans sa note, sans pour autant présenter de 
solution à ce stade. Qu’en est-il?

— le contrôle de la condition de résidence de la GRAPA 
a déjà fait couler beaucoup d’encre; une évaluation 
avait été promise par le gouvernement, avant que le 
confinement n’amène à suspendre – au moins tempo-
rairement – les contrôles; des informations peuvent-elles 

cependant être communiquées concernant l’évaluation 
menée à l’époque? Pour rappel, des initiatives avaient 
été prises par le Parlement – dont une proposition de 
loi de Mme Lanjri – et des consultations menées pour 
corriger cette procédure de contrôle jugée excessive.

— le bonus pension est rétabli, mais un tel mécanisme 
ne peut avoir de sens que pour autant qu’il résiste au 
test de genre et au test de pénibilité, sans quoi il sera 
majoritairement réservé, comme précédemment, aux 
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in hoofdzaak voorbehouden zijn voor de mannen die 
minder zwaar werk verrichten, wat er uiteindelijk alleen 
kan toe bijdragen de ongelijkheden te versterken. Wat 
zijn de intenties van de minister op dat vlak?

— de minister heeft verwezen naar een mechanisme 
om solidariteit te creëren tussen de hoogste en de laagste 
pensioenen. Waarover gaat dit juist?

— de minister heeft de pensioensplit in uitzicht gesteld 
met betrekking tot de tweede pijler van de aanvullende 
pensioenen, teneinde bepaalde genderongelijkheden 
te compenseren. Het in te voeren mechanisme oogt 
nochtans complex, maar een betrouwbare informatie-
verstrekking lijkt onontbeerlijk opdat de nodige maatre-
gelen kunnen worden genomen, meer bepaald door de 
pensioenverzekeringsinstellingen.

— nog wat de tweede pijler betreft, is het eveneens 
belangrijk te waarborgen dat de gelden van de verze-

kerden in duurzame investeringen worden belegd en dat 
tegelijkertijd een zeker rendement wordt gewaarborgd. 
Kan de minister op dat punt een of meer signalen geven?

— in verband met het combineren van de overbrug-
gingsuitkering (het vroegere overlevingspensioen) met 
een inkomen uit een beroepsactiviteit kondigt de minis-
ter aan dat een evaluatie zal worden gemaakt van de 
inactiviteitsvallen die op dat vlak nog bestaan. Welke 
koers is de minister hier van plan te varen? Er moet 
op worden toegezien dat de verworven rechten van de 
betrokkenen niet worden aangetast.

Tot besluit onderstreept de spreekster dat de be-
leidsnota en de uiteenzetting van de minister, enerzijds, 
en de beleidsverklaring van de minister op elkaar zijn 
afgestemd. Het werk begint echter nog maar pas en er 
zullen nog veel reflecties en analyses aan te pas komen. 
Het debat blijft dus open, waarbij de nadruk ligt op de 
fundamentele waarde van de solidariteit. Het Parlement 
is beschikbaar om dit debat te voeren.

De heer Christophe Bombled (MR) vat zijn betoog 
aan met te benadrukken dat de pensioenleeftijd en 
de loopbaanvoorwaarden om met pensioen te gaan, 
ongewijzigd blijven ten opzichte van de hervormingen 

waartoe tijdens de vorige regeerperiode is beslist, meer 
bepaald 66 jaar in 2025 en 67 jaar vanaf 2030. Voor de 
spreker heeft het gezond verstand het gelukkig gehaald 
op bepaalde dogmatische aankondigingseffecten.

In haar beleidsverklaring schrijft de minister dat zij 
weigert “mee te gaan in de idee dat de middelen voorzien 
voor de wettelijke pensioenen een gesloten enveloppe 
vormen”.

hommes exerçant des métiers peu pénibles, ce qui ne 
peut que contribuer au renforcement des inégalités. 
Quelles sont les intentions de la ministre à cet égard?

— la ministre a évoqué un mécanisme de solidarité 
entre les pensions les plus élevées et les pensions les 
plus basses. De quoi s’agit-il au juste?

— la ministre a évoqué le splitting en matière de 
pension complémentaire du 2e pilier, qui pourrait com-
penser certaines inégalités de genre. Le mécanisme à 
mettre en place semble toutefois complexe, mais une 
information fiable semble indispensable pour permettre, 
notamment aux organismes d’assurance-pension, de 
prendre les dispositions nécessaires.

— Concernant toujours le 2e pilier, il importe également 
de garantir que les fonds des assurés soient placés dans 

des investissements durables, tout en offrant une garantie 
quant au rendement. La ministre peut-elle donner des 
signaux en ce sens?

— Sur la question du cumul de l’allocation de transition 
(ancienne pension de survie) et du revenu d’une activité 
professionnelle, la ministre annonce une évaluation sous 
l’angle des pièges à l’emploi qui subsistent sur ce plan. 
Dans quel sens la ministre envisage-t-elle d’aller? Il 
faudra veiller à ne pas porter atteinte aux droits acquis 
des intéressés.

Pour conclure, l’intervenante souligne l’adéquation 
entre la note et l’exposé de la ministre, d’une part, et la 
déclaration de politique générale. Les travaux ne font 
cependant que commencer, et de nombreuses réflexions 
et analyses doivent encore être menées. Le débat reste 
donc ouvert, avec l’accent mis sur la valeur fondamentale 
qu’est la solidarité. Le Parlement est disponible pour 
mener ce débat.

M. Christophe Bombled (MR) souligne d’emblée que 
l’âge de la retraite et les conditions de carrière pour 
prendre sa pension restent inchangés par rapport aux 
réformes décidées sous la législature précédente, à 

savoir 66 ans en 2025 et 67 ans à partie de 2030. Pour 
l’intervenant, le bon sens a heureusement repris le dessus 
par rapport à certains effets d’annonces dogmatiques.

Dans son exposé, la ministre écrit qu’elle refuse 
“d’adhérer à l’idée selon laquelle les ressources prévues 
pour les pensions légales constituent une enveloppe 
fermée”.
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Die zin roept vragen op. Ingeval de hervormingen en 
de budgettaire bijsturingen niet binnen een nauwkeurig 
budgettair raamwerk plaatsvinden, dreigt dat immers 
een aanzienlijke budgettaire impact te hebben, waar-
door de situatie onbeheersbaar zou kunnen worden. 
Het spreekt vanzelf dat moet worden voorzien in een 
voortdurende monitoring en dat langetermijnprognoses 
moeten worden uitgewerkt. De regering-Michel heeft 
bijna 1 miljard euro geïnvesteerd in de opwaardering 
van de laagste pensioenen, waardoor de koopkracht 
van de senioren is toegenomen.

De vraag rijst derhalve hoe en volgens welke fre-
quentie de minister die monitoring zal uitvoeren, en of 
zij acht zal slaan op de analyse van de ratio tussen de 
pensioenuitgaven en het bruto binnenlands product.

De minister geeft aan dat het wenselijk is om als nooit 
tevoren investeringen te doen om de minimumpensioe-
nen en de IGO te verhogen. Het lijkt echter belangrijk 
eraan te herinneren dat haar voorganger keihard heeft 
gewerkt om die minimumpensioenen en de IGO op te 
trekken. Die minimumpensioenen zijn namelijk voor het 
eerst boven de armoedegrens uitgekomen, waardoor 
het risico op armoede bij de ouderen is afgenomen. 
Dezelfde vaststelling werd trouwens gedaan door tal 
van onafhankelijke instellingen.

Om het risico op armoede te verminderen, is het wel-
iswaar nodig om de minimumpensioenen te verhogen, 
maar ook om het inkomensmaximum dat voor de bere-
kening van het pensioen in aanmerking wordt genomen, 
op te trekken. Ten slotte hoort de vervangingsratio die 
het pensioen toch is, te worden verhoogd.

De loongrens wordt momenteel geïndexeerd volgens 
het indexcijfer van de consumptieprijzen. Voor 2019 be-
draagt de loongrens 58 446,94 euro voor een volle-
dig jaar. Een van de aanbevelingen van de Commissie 
Pensioenhervorming luidt dat die grens zou kunnen 
evolueren volgens de evolutie van het gemiddelde loon-
niveau, zoals dat trouwens vóór 1997 het geval was. Dat 
lijkt logisch en het is overigens een van de hervormingen 
die minister Bacquelaine wilde doorvoeren.

Het ligt voor de hand dat dit soort maatregelen kosten 
met zich zal brengen. Heeft de minister die kosten kunnen 
ramen? Passen die kosten in het kader van de sociale 
maatregelen waaraan de regering concreet uitvoering 
beoogt te geven?

De minister heeft aangekondigd dat bij elke her-
vorming een zogenaamde “gendertoets” zal worden 
toegepast. Het verschil in pensioen vloeit niet alleen uit 
het loonverschil voort, maar ook uit de arbeidsmarkt. 
Samen met de minister van Arbeid zal dienaangaande 

Cette phrase interpelle. En effet, si les réformes et 
les revalorisations budgétaires ne se font pas dans un 
cadre budgétaire précis, cela risque d’avoir un impact 
budgétaire conséquent, de sorte que la situation pourrait 
devenir incontrôlable. Il est évident qu’un monitoring 
constant devra être opéré et que des projections à long 
terme devront être prévues. Le gouvernement Michel a 
investi près de 1 milliard d’euros dans la revalorisation 
des pensions les plus basses, cet investissement consti-
tuant une augmentation du pouvoir d’achat des seniors.

Dès lors, comment la ministre compte-t-elle réaliser 
ce monitoring, à quelle fréquence et sera-t-elle attentive 
à l’analyse du ratio entre les dépenses en matière de 
pension et le produit intérieur brut?

La ministre indique qu’il convient d’investir comme 
jamais auparavant pour augmenter les pensions mini-
males et la GRAPA. Il semble néanmoins important de 
rappeler que son prédécesseur a travaillé d’arrache-pied 
à relever les minima pensions et GRAPA. En effet, pour 
la première fois, ces minimas pensions ont dépassé les 
seuils de pauvreté, réduisant de la sorte le risque de 
pauvreté auprès des seniors. Ce même constat a d’ail-
leurs été établi par nombre d’institutions indépendantes.

Pour réduire le risque de pauvreté, il convient certes 
de relever les minimas mais aussi de relever le plafond 
de revenus pris en compte pour le calcul de la pension. 
Enfin, il convient de procéder au relèvement du taux de 
remplacement que constitue la pension.

Le plafond salarial est actuellement indexé en fonc-

tion de l’indice des prix à la consommation. Pour 2019, 
le plafond salarial est de 58 446,94 euros pour une année 
complète. L’une des recommandations de la Commission 
de réforme des pensions est que ce plafond puisse 
évoluer en fonction de l’évolution du niveau moyen des 
salaires, comme c’était d’ailleurs le cas avant 1997. Cela 
semble logique et c’est d’ailleurs l’une des réformes que 
le ministre Bacquelaine entendait mener.

Il est évident que ce genre de mesure aura un coût. 
La ministre a-t-elle pu estimer ce coût? S’inscrit-il dans 
les mesures sociales que le gouvernement entend 
implémenter?

La ministre a annoncé qu’un “test genre” sera appliqué 
pour chaque réforme. La différence en termes de pen-
sions découle de la différence de salaire, mais aussi du 
marché du travail. Il y aura là un travail important à réaliser 
avec le ministre du Travail pour évaluer efficacement 
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heel wat werk moeten worden verricht om het effect van 
de arbeidsmarkthervormingen doeltreffend te kunnen 
evalueren. De spreker zal daarop toezien.

De spreker vreest echter dat die pensioenkloof tussen 
mannen en vrouwen niet volledig zal kunnen verdwijnen, 
en wel om verschillende redenen: vrouwen werken meer 
in lager bezoldigde activiteitssectoren en zij hebben 
vaker onvolledige loopbanen. Bovendien mag niet over 
het hoofd worden gezien dat er jammer genoeg nog 
altijd een mentaliteitskwestie meespeelt en dat sprake is 
van enige discriminatie vanwege sommige werkgevers.

Welke doelstellingen heeft de minister zich gesteld 
om de kloof tussen de pensioenbedragen voor mannen 
en vrouwen tegen het einde van de regeerperiode te 
verkleinen?

Aangaande de harmonisatie van de pensioenstelsels 
zij opgemerkt dat tussen die stelsels veel verschillen be-

staan inzake de financiering, de uitgaven en de toegang 
tot het aanvullend pensioen. De overheid heeft zich ertoe 
verbonden om werk te maken van meer convergentie, 
zowel wat de loopbaan als wat de bedragen betreft.

Bij de analyse van de harmonisatie van de stelsels 
moeten wij ook de moed hebben te praten over het stelsel 
van de preferentiële tantièmes en over de pensioenbe-
dragverschillen, met name tussen het ambtenarenstelsel 
en dat voor de werknemers of de zelfstandigen. Heel 
vaak zijn die pensioenbedragen tegenwoordig niet 
langer verantwoord daar de wedden bij het openbaar 
ambt gunstig zijn geëvolueerd en er geen loonverschillen 
meer bestaan. De verschillen inzake pensioenrechten 
zijn bijgevolg evenmin nog verantwoord.

Als de minister het over harmonisatie heeft, is zij der-
halve voornemens om ook te werken aan de aspecten 
die de spreker zojuist heeft vermeld?

Om tot een succesvolle pensioenhervorming te ko-
men, mag die hervorming volgens de minister niet los 
worden gezien van de arbeidsmarkt. Hoewel het werk 
vanzelfsprekend gelijktijdig met de minister van Arbeid 
en de sociale partners moet plaatsvinden, toch is het 

noodzakelijk daar ook de minister van Zelfstandigen bij 
te betrekken.

De spreker vindt een aanpak zoals die de minister 
die voor ogen heeft (die tegelijk de arbeidsmarkt, het 
eindeloopbaanvraagstuk en de pensioenhervorming 
behelst) een goede zaak. Hij constateert dat de minis-
ter bij voorrang wil werken aan de inrichting van het 
loopbaaneinde van de mensen. Dat is allemaal goed 
en wel, maar zij moet ook rekening houden met de te 

l’impact généré par des réformes du marché du travail. 
L’intervenant y veillera.

Néanmoins, l’orateur craint que cet écart de pension 
entre les hommes et les femmes ne puisse disparaître 
totalement et cela pour différentes raisons: les femmes 
travaillent davantage dans des secteurs d’activité moins 
rémunérés, elles ont davantage des carrières incomplètes, 
sans oublier, hélas, qu’il existe toujours une question 
de mentalité et une certaine discrimination de la part 
de certains employeurs.

Quels objectifs la ministre s’est-elle fixés en termes 
de réduction de gap entre les montants de pension 
hommes et femmes d’ici la fin de la législature?

En ce qui concerne l’harmonisation des régimes de 
pension: les différents régimes de pension comportent 

de nombreuses différences en termes de financement, 
de dépenses, d’accès à la pension complémentaire. 
Le gouvernement s’est engagé à travailler sur plus de 
convergence tant sur les carrières que sur les montants.

Dans l’analyse de l’harmonisation des régimes, il faut 
aussi avoir le courage de parler du régime des tantièmes 
préférentiels ainsi que des différences du montant des 
pensions notamment d’une part entre le régime des 
fonctionnaires et celui des travailleurs salariés ou indé-
pendants d’autre part. Bien souvent, ces montants de 
pension ne se justifient plus de nos jours dès lors que 
les salaires ont favorablement évolué dans la fonction 
publique et que les différences salariales n’existent plus. 
Dès lors, les différences dans les droits à la pension ne 
se justifient plus non plus.

Dès lors que la ministre parle d’harmonisation, compte-
t-elle également travailler sur les aspects que l’orateur 
vient d’évoquer?

Pour parvenir à une réforme des pensions réussie, la 
ministre indique que celle-ci ne peut s’envisager indé-
pendamment du marché du travail. S’il est évident que 
le travail doit être mené simultanément avec le ministre 
du Travail et les partenaires sociaux, il est nécessaire 

d’y associer également le ministre des Indépendants.

L’orateur estime qu’une approche telle que l’envisage 
la ministre (qui traite à la fois le marché du travail, la 
question de la fin de carrière et la réforme des pensions) 
est une bonne chose. Il constate que la ministre souhaite 
travailler en priorité sur l’aménagement des fins de car-
rière. C’est très bien, mais elle doit également garder à 
l’esprit l’objectif à réaliser en termes de taux d’emploi, 
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halen doelstelling inzake arbeidsparticipatie, dat wil zeg-
gen 80 % tegen 2030. En alle onafhankelijke instanties 
zijn het over één ding eens: als wij dit willen bereiken 
en als wij de financiële houdbaarheid van ons pensi-
oenstelsel willen waarborgen, dan is het onontbeerlijk 
dat wordt ingewerkt op de arbeidsparticipatie van de 
oudere werknemers en op die van de werknemers van 
buitenlandse herkomst.

De spreker wenst dan ook te vernemen of de ar-
beidsparticipatie van de oudere werknemers en van 
de werknemers van buitenlandse herkomst ook voor 
de minister een prioritaire factor is.

In verband met de parametrische hervormingen – te 
beginnen met de verhoging van het minimumpensioen-
bedrag – geeft de minister aan dat zij het minimumpen-
sioen voor de volledige loopbaan van een alleenstaande 
geleidelijk wil optrekken tot 1 500 euro netto.

De spreker merkt echter op dat daarvoor in de begroting 
een bedrag van 760 miljoen euro is ingeschreven en dat 
dit veeleer neerkomt op een verhoging tot 1 500 euro 
bruto. Indien het een minimumpensioen van 1 500 euro 
netto betrof, dan had men dat bedrag niet op 760 mil-
joen euro moeten begroten, maar op 3,6 miljard euro. 
Er mag dus niet uit het oog worden verloren dat er een 
begrotingsrealiteit bestaat en dat men zich aan die re-
aliteit dient te houden. Een ontspoorde begroting mag 
niet leiden tot een belastingverhoging; dat zou voor de 
MR-fractie onaanvaardbaar zijn.

Als de minister dus gewag maakt van een verhoging 
van het minimumpensioen tot 1 500 euro, gaat het dan 
om een bruto- of om een nettobedrag?

Inzake het optrekken van het inkomensgrensbedrag 
moet erop worden gewezen dat het loongrensbedrag 
thans 58 446,94 euro bedraagt. Om het verzekeringska-
rakter van het pensioen te waarborgen, geeft de minister 
aan dat het inkomensgrensbedrag gelijklopend met de 
minimumpensioenen zal worden verhoogd, namelijk 
met 2,38 % op 1 januari 2021. De minister zegt dus dat 
de minimumpensioenen en het berekeningsplafond 
gelijklopend worden opgetrokken om geen kwalijk ef-
fect te hebben op de nettopensioenverhogingen. Inzake 

de verhoging van de minimumpensioenen heeft ze het 
echter over 2,65 %, terwijl de berekeningsplafonds 
slechts met 2,38 % stijgen.

Kan de minister toelichten wat dit verschil in toename-
percentage rechtvaardigt?

De minister stelt de problematiek van de specifieke 
stelsels aan de orde, met name het stelsel van de pro-
vinciale en gemeentelijke besturen. Er wordt echter geen 

c’est-à-dire 80 % d’ici 2030. Et toutes les instances 
indépendantes se rejoignent dans une chose: c’est 
qu’il est impératif de travailler sur le taux d’emploi des 
travailleurs âgés et sur le taux d’emploi des travailleurs 
d’origine étrangère si l’on veut y parvenir et si on veut 
parvenir à assurer la soutenabilité financière de notre 
régime de pension.

L’intervenant souhaiterait dès lors savoir si le taux 
d’emploi des travailleurs âgés et des travailleurs d’ori-
gine étrangère est également un facteur prioritaire pour 
la ministre.

Concernant les réformes paramétriques, en com-
mençant par l’augmentation du montant de la pension 
minimale, la ministre indique vouloir relever progressi-
vement la pension minimale pour la carrière complète 
d’un isolé vers 1 500 euros nets.

L’intervenant fait cependant remarquer qu’un mon-
tant de 760 millions d’euros est prévu à cet effet au 
budget et que cela coïncide plutôt à une augmentation 
de 1 500 euros bruts. S’il s’était agi d’une pension mini-
male à 1 500 euros nets, il aurait fallu que soit inscrite 
au budget une somme de non pas 760 millions d’euros, 
mais bien de 3,600 milliards d’euros. Il ne faut donc pas 
oublier qu’il existe une réalité budgétaire et qu’il faut s’en 
tenir à cette réalité. Il ne faudrait pas qu’un dérapage 
budgétaire se traduise par une augmentation d’impôt, 
ce qui ne serait pas acceptable pour le groupe MR.

Dès lors, lorsque la ministre parle d’une augmenta-
tion de la pension minimale pour atteindre 1 500 euros, 
s’agit-il d’un montant brut ou d’un montant net?

Concernant le relèvement du plafond de revenu, il 
faut rappeler que le plafond salarial s’élève aujourd’hui 
à 58 446,94 euros. Afin de garantir le caractère assuran-
tiel de la pension, la ministre indique que le plafond de 
revenu sera augmenté dans les mêmes proportions que 
les minimas de pension, soit 2,38 % au 1er janvier 2021 et 
parle donc de relever dans les mêmes proportions les 
pensions minimums et le plafond de calcul afin de ne 
pas avoir d’effet pervers sur les augmentations nettes 
de pensions. Cependant, pour les augmentations de 

pensions minimums, elle parle de 2,65 % alors que les 
plafonds de calcul augmentent seulement de 2,38 %.

La ministre peut-elle expliquer ce qui justifie cette 
différence en termes de taux d’augmentation?

La ministre aborde la problématique des régimes 
spécifiques, notamment le régime des administrations 
provinciales et communales. Toutefois, on ne voit pas 
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concreet voorstel op het stuk van financiële en sociale 
houdbaarheid gedaan. Hoe zit dat?

Inzake de controle op de verblijfsvoorwaarde van de 
IGO-rechthebbenden: op verzoek van de administratie 
werd het systeem van de controle op het verblijf door de 
vorige regering hervormd. Na enkele maanden hebben 
de politieke fracties meerdere vragen en eisen opgewor-
pen. De controleprocedure is thans opgeschort wegens 
de gezondheidscrisis.

De minister wil samen met de sociale partners en 
het beheerscomité van de Federale Pensioendienst 
de procedure evalueren, teneinde te zorgen voor een 
evenredige controleprocedure voor de rechthebbenden, 
maar ook wat het administratief werk betreft. De evaluatie 
zal onverwijld worden aangevat en in overleg met alle 
belanghebbenden, zoals het netwerk armoedebestrijding.

Een parlementair initiatief wordt thans in de commissie 

behandeld. De spreker zou willen weten of de minister 
er de voorkeur aan geeft dit dossier naar zich toe te 
trekken, dan wel of ze het Parlement wil laten begaan.

Betreffende de aanvullende pensioenen werd de 
sociale partners gevraagd na te denken over de wijze 
waarop elke werknemer kan worden gedekt door een 
aanvullend-pensioenplan met een bijdrage van min-
stens 3 % van het brutoloon.

Wat zijn de verwachte termijnen om die hervorming 
te verwezenlijken? En wat is de deadline voor de omzet-
ting van de IORP II-richtlijn, waarvoor de huidige wet-
geving inzake de pensioenfondsen zal moeten worden 
aangepast?

In de beleidsverklaring spreekt de minister de wens 
uit dat de administratie modern en efficiënt is en spreekt 
ze met name over de Single Digital Gateway, het uniek 
digitaal portaal.

Hoever staat de tenuitvoerlegging van dit Europees 

portaal binnen onze federale diensten?

Hoe beoogt de minister inzake de automatische toeken-
ning van de rechten de mensen te bereiken die aanspraak 
zouden kunnen maken op voordelen of steun, maar die 
niet noodzakelijk een beroep doen op het OCMW, de 
sociale diensten of andere diensten en die bovendien 
geen computerhulpmiddelen zouden hebben?

Veel dossiers worden of zullen worden onderzocht 
en geëvalueerd.

Wat de pensioensplit en het toegenomen risico op 
echtscheidingen betreft, ziet het ernaar uit dat die reflectie 

de proposition concrètes en terme de viabilité financière 
et sociale. Qu’en est-il?

En ce qui concerne le contrôle de résidence pour les 
bénéficiaires de la GRAPA: à la demande de l’administra-
tion, le système de contrôle de résidence avait été réformé 
par le gouvernement précédent. Après quelques mois, 
une série de questions et des revendications de groupes 
politiques ont été soulevées. Aujourd’hui, en raison de la 
crise sanitaire, la procédure de contrôle est suspendue.

La ministre souhaite, avec les partenaires sociaux et 
le comité de gestion du Service Fédéral des Pensions, 
évaluer la procédure afin d’assurer une procédure de 
contrôle proportionnée pour les bénéficiaires mais aussi 
au regard du travail administratif. L’évaluation sera lancée 
sans délai et en concertation avec toutes les parties 
prenantes comme le réseau de lutte contre la pauvreté.

Une initiative parlementaire est actuellement en cours 

de traitement en commission. L’orateur souhaiterait 
savoir si la ministre préfère reprendre la main dans ce 
dossier ou si elle compte laisser la main au Parlement?

En ce qui concerne les pensions complémentaires, 
les partenaires sociaux ont été invités à réfléchir à la 
manière dont chaque salarié peut être couvert par un 
plan de pension complémentaire comportant une coti-
sation d’au moins 3 % du salaire brut.

Quels sont les délais prévus pour la réalisation cette 
réforme? Et quelle est l’échéance pour la transposition 
de la directive IORP II, qui nécessitera l’adaptation de 
la législation actuelle sur les fonds de pension?

Dans la note d’orientation politique, la ministre forme 
le vœu que l’administration soit moderne et performante 
et parle notamment du Single Digital Gateway, ce portail 
numérique unique.

Où en sommes-nous en ce qui concerne l’implantation 

de ce portail européen au sein de nos services fédéraux?

Concernant le point qui traite l’octroi automatique des 
droits, comment atteindre les personnes qui pourraient 
bénéficier d’avantages ou d’aides, mais qui ne font pas 
nécessairement appel aux CPAS, aux services sociaux 
ou autres…et qui en outre ne disposeraient pas de l’outil 
informatique?

De nombreux dossiers font ou feront l’objet d’études 
et évaluations.

Tout d’abord, en ce qui concerne le splitting et le 
risque accru de divorces, il semble que cette réflexion 
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inderdaad moet worden gevoerd. Het concept “gezin” 
zelf heeft sinds het gezinsmodel van onze grootouders 
een grondige evolutie doorgemaakt.

Zal deze studie ook op het wettelijk samenwonen 
en niet alleen het huwelijk slaan? Tegen welke datum 
verwacht de minister de conclusies van dit onderzoek?

De pensioeninstellingen zijn grote investeerders. Er 
zou moeten worden onderzocht in welke sectoren zij 
investeren om hun kapitaal te doen renderen. Kan de 
minister toelichten wanneer dit onderzoek zal aanvat-
ten en wanneer de conclusies ervan worden verwacht?

Inzake pensionering wegens lichamelijke ongeschikt-
heid geeft de minister aan dat zal worden bekeken 
hoe voor die doelgroep een herintreding kan worden 
overwogen, waardoor ook de arbeidsparticipatie van die 

doelgroep zal kunnen worden verhoogd. Het is ook een 
manier om de koopkracht van die mensen te bevorderen. 
Een hervorming in die zin is wenselijk, maar wordt ook 
door een groot aantal rechthebbenden gevraagd, vooral 
als ze nog jong zijn.

Wanneer worden de conclusies van die evaluatie 
verwacht?

Tot slot heeft de spreker nog enkele meer algemene 
vragen.

De voorganger van de minister had de weerslag van 
de doorgevoerde hervormingen geëvalueerd op het 
stuk van de kosten van de vergrijzing. En volgens het 
rapport van de Ageing Working Group van 2015 moe-
ten de doorgevoerde hervormingen op zichzelf tot een 
vermindering van de vergrijzingskosten leiden met 1,6 % 
van het bbp in 2060.

Heeft de minister hetzelfde gedaan en gevraagd 
welke gevolgen haar hervormingen voor de begroting 

zouden hebben?

In de begrotingsnotificaties wordt vermeld dat de 
aan het gewaarborgd minimumpensioen gekoppelde 
sociale uitkeringen vanaf oktober 2020 zouden worden 
losgekoppeld.

Wat houdt dat precies in?

Slaan de geleidelijke verhoging van het minimum-
pensioen en de op het ambtenarenstelsel toe te passen 
verhoging tot slot ook op de ambtenarenpensioenen 
van de deelstaten?

doit en effet être menée. Le concept même de la famille 
a largement évolué depuis le modèle familial de nos 
grands-parents.

Cette étude va-t-elle aussi traiter la question de la 
cohabitation légale et pas seulement du mariage? À 
quelle date la ministre compte-t-elle recevoir les conclu-
sions de cette étude?

Les institutions de retraite sont des investisseurs 
importants. Il convient d’examiner les secteurs dans 
lesquels elles investissent afin de faire fructifier leur 
capital. La ministre peut-elle préciser quand sera lancé 
cet examen et quand sont attendues les conclusions 
de cette étude?

Une question relative à la mise en pension pour 
inaptitude physique, la ministre indiquant réfléchir sur 
la manière dont on peut envisager une réintégration 
professionnelle pour ce groupe cible, ce qui permettra 

également de relever le taux d’activité de celui-ci. C’est 
aussi une manière de travailler sur le pouvoir d’achat 
de ces personnes. Une réforme en ce sens est souhai-
table mais elle est aussi souhaitée par bon nombre de 
bénéficiaires, d’autant plus lorsqu’ils sont encore jeunes.

Dans quels délais sont attendues les conclusions de 
cette évaluation?

L’intervenant en termine par des questions plus 
générales.

Le prédécesseur de la ministre avait évalué l’impact 
budgétaire des réformes menées en termes de coût du 
vieillissement. Et selon le rapport de l’“Ageing Working 
Group 2015”, les réformes implémentées doivent à elles 
seules permettre une réduction du coût du vieillissement 
de 1,6 % du PIB en 2060.

La ministre a-t-elle entrepris la même démarche de 
demander l’impact budgétaire de ses réformes?

Ensuite, dans les notifications budgétaires, il est 
question de découplage pour les allocations sociales 
qui sont liées à la pension minimum garanti et qui ne le 
seraient plus à partir d’octobre 2020.

De quoi s’agit-il précisément?

Enfin, en ce qui concerne le relèvement progressif de 
la pension minimum et l’augmentation à appliquer pour 
le régime des fonctionnaires, est-ce que cela concerne 
également la pension des fonctionnaires des entités 
fédérées?
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Bij de voorstelling van haar beleidsnota heeft de mi-
nister herhaaldelijk het woord “vertrouwen” gebruikt. De 
spreker sluit zijn betoog af met een lichtere noot aan de 
hand van een citaat: “Vertrouwen, dat is het moeilijkste 
om te krijgen, het makkelijkste om te verliezen en nog 
moeilijker om terug te winnen”.

De MR-fractie zal het vertrouwen geven.

Mevrouw Nahima Lanjri (CD&V) stelt dat het belang 
van een robuust en betaalbaar pensioensysteem niet 
te onderschatten valt. Het is al enige tijd één van de 
meest prangende maatschappelijke vraagstukken. De 
huidige gezondheidscrisis heeft de uitdaging enkel 
vergroot. Bepaalde kwetsbare groepen werden dispro-
portioneel geraakt door de pandemie, zowel op het vlak 
van gezondheid als wat betreft de economische impact. 
Het is belangrijk de zwakkeren in onze maatschappij te 
beschermen. Het is bovendien andermaal duidelijk gewor-
den dat het welzijn van de één onlosmakelijk verbonden 
is met het welzijn van de ander. Enkel door solidariteit 
wordt deze crisis bezworen. Dezelfde redenering gaat 
op voor pensioenen. De minister vindt een solidaire 
pensioenbescherming een belangrijke beleidsdoelstel-
ling. De spreekster kan dit alleen maar onderschrijven.

Toch heeft deze crisis helaas niet enkel voor belang-
rijke inzichten gezorgd. De arbeidsmarkt en het soci-
ale zekerheidssysteem zijn ook onder ongeziene druk 
komen te staan. Deze elementen zijn erg vervlochten 
met pensioenen. Door structurele hervormingen zullen 
de moeilijkheden overwonnen worden. Hoe gaat de 
minister de hervorming van de pensioenen concreet 
aanpakken? Wie gaat de minister daarbij betrekken? 
Wanneer koppelt de minister terug naar het Parlement?

Goede oplossingen voor problemen kunnen enkel 
kunnen gevonden indien er voldoende pistes bewandeld 
worden. De minister wenst daarbij rekening te houden 
met de inbreng van de sociale partners. De minister 
gaat samenwerken met andere ministers, de deelstaten 
en binnen Europa. Mevrouw Lanjri stemt in met deze 
werkwijze.

De spreekster is zeer tevreden over de bijzondere 
aandacht die uitgaat naar de positie van de vrouw in 
het pensioenstelsel. Er bestaan aanzienlijke verschillen 
tussen de pensioenrechten die mannen en vrouwen 
hebben weten op te bouwen doorheen de jaren. Dit 
verschil bedraagt maar liefst 26 % in 2019.

In de bele idsverk lar ing val t  te lezen dat 
in 2019 slechts 38,65 % van de nieuw gepensioneerden 
over alle stelsels heen een loopbaan van 45 jaar of meer 
behaalde. Bij mannen bedraagt dit percentage 47,72 % en 
bij vrouwen bedraagt dit slechts 38, 65 %. De spreekster 

La ministre, lors de la présentation de sa note, a 
prononcé le mot “confiance” à de nombreuses reprises. 
L’intervenant terminera son intervention de manière 
plus légère en utilisant ce mot au moyen d’une citation: 
“La confiance, c’est la chose la plus difficile à trouver, 
la plus facile à perdre et encore plus difficile à rétablir”.

Le groupe MR marquera sa confiance.

Mme Nahima Lanjri (CD&V) souligne que l’importance 
d’un régime de pensions solide et financièrement viable 
ne peut être sous-estimée. Il s’agit d’une des questions 
sociales les plus pressantes depuis un certain temps 
déjà; la crise sanitaire actuelle n’a fait qu’accroître le 
défi. Tant au niveau économique que sur le plan sani-
taire, certains groupes vulnérables ont été frappés de 
manière disproportionnée par la pandémie. Protéger 
les plus vulnérables de notre société est fondamental. 
En outre, nous avons de nouveau pu voir clairement 
que le bien-être des uns est indissolublement lié au 
bien-être des autres. Seule la solidarité nous permettra 
de surmonter cette crise. Il n’en va pas autrement pour 
les pensions. La ministre considère une couverture de 
pension solidaire comme un objectif politique important. 
L’intervenante ne peut que s’en féliciter.

Pourtant, cette crise n’a malheureusement pas débou-
ché que sur des prises de conscience importantes. Le 
marché du travail et le système de sécurité sociale – 
éléments étroitement liés aux pensions – ont également 
été soumis à une pression sans précédent. Des réformes 
structurelles permettront de surmonter les difficultés. 
Comment la ministre compte-t-elle aborder concrètement 
la réforme des pensions? Qui y associera-t-elle? Quand 
en rendra-t-elle compte au Parlement?

Il ne sera possible de trouver des solutions adéquates 
aux problèmes qu’en exploitant suffisamment de pistes. 
La ministre souhaite, à cet effet, retenir les contributions 
des partenaires sociaux. Elle collaborera en outre avec 
d’autres ministres, avec les entités fédérées ainsi qu’au 
sein de l’Europe. Mme Lanjri approuve cette méthode 
de travail.

L’intervenante se réjouit particulièrement de l’attention 
spécifique accordée à la place des femmes dans le sys-
tème de pensions: il existe des différences considérables 
entre les droits de pension qu’ont pu se constituer au fil 
des ans les hommes et les femmes – cette différence 
s’élevait à 26 % en 2019.

L’exposé d’orientation politique précise qu’en 2019, 
seuls 38,65 % des nouveaux retraités, tous systèmes 
confondus, comptaient une carrière de 45 années ou 
plus. Pour les hommes, ce chiffre atteint 47,72 %; pour 
les femmes, il n’est que de 38,65 %. L’intervenante 
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meent dat deze cijfers niet correct zijn. Het cijfer voor 
de vrouwen is identiek hetzelfde als het gemiddelde. 
Dat kan niet kloppen. Kan de minister de juiste cijfers 
meedelen? En kan de minister meegeven hoeveel vrou-
wen een loopbaan (met inbegrip van de gelijkgestelde 
periodes) hebben van minstens 30 jaar? Deze vrouwen 
komen dus in aanmerking voor het minimumpensioen. 
Is dat nog steeds slechts 63 % van de vrouwen? En 
hoeveel vrouwen hebben minstens 20 jaar gewerkt? Het 
is van groot belang na te gaan welke nadelige effecten 
de hervorming van het minimumpensioen eventueel op 
vrouwen kan hebben.

Het aanpakken van de genderpensioenkloof vraagt 
een omvattende en gecoördineerde beleidsstrategie om 
de genderpensioenkloof te meten en te dichten, naar 
analogie met de mechanismen voor de loonkloof. De 
genderpensioenkloof toont vandaag nog de weeffouten 
aan in het onderwijssysteem en op de arbeidsmarkt. Er 
is al een belangrijke weg afgelegd maar er vallen nog 

noodzakelijke stappen te zetten. De spreekster steunt 
het toepassen van een gendertoets bij het doorvoeren 
van elke hervorming. Zo wordt vermeden dat beslissin-
gen onvoorziene gevolgen hebben die de kloof tussen 
mannen en vrouwen net bestendigen.

De minister stelt voor om in het kader van de positie 

van de vrouw in het pensioenstelsel de pensioensplit te 
onderzoeken. Het is immers zo dat echtscheidingen in 
veel gevallen ook leiden tot armoede. Vaak is daar de 
vrouw de dupe van. De spreekster diende om dit tegen 
te gaan een wetsvoorstel ter verdeling van pensioen-
rechten tussen partners (DOC 55 1133/001) in. Koppels 
die er bijvoorbeeld voor kiezen dat een partner tijdelijk 

minder werkt voor opvoeding of zorg, moeten ook hun 
verantwoordelijkheid nemen als de relatie voortijdig een 
afloop kent. Mevrouw Lanjri verheugd er zich over dat 
deze problematiek spoedig wordt aangepakt.

Ook bij de onthaalouders speelt dit probleem aangezien 
onthaalouders meestal vrouwen zijn. Ze worden gecon-
fronteerd met het bestaan van een genderpensioenkloof 
en hebben een grotere kans op armoede en sociale 
kwetsbaarheid. Er werd in 2003 een sui generis-statuut 
voor onthaalouders ingevoerd. Oudere onthaalouders 

die het merendeel van hun opvangprestaties leverden 
voor 2003 worden geconfronteerd met het feit dat die ja-
ren voor 2003 niet meetellen voor de opbouw van hun 
pensioen. De spreekster heeft ook hierover een wets-
voorstel (DOC 55 0843/001) ingediend. Ook de jaren 
gepresteerd voor 2003 moeten op de een of andere 

pense que ces chiffres ne sont pas corrects, puisque 
le pourcentage cité pour les femmes est identique à 
celui de la moyenne – ce ne peut être exact. La ministre 
peut-elle dès lors communiquer les chiffres corrects? 
Peut-elle également citer le pourcentage de femmes qui 
comptent une carrière (périodes assimilées comprises) 
d’au moins 30 années? Ces femmes ont droit en l’occur-
rence à la pension minimale. Ne s’agit-il toujours que 
de 63 % des femmes? Quel est le pourcentage de femmes 
qui comptent une carrière d’au moins 20 années? Il est 
essentiel d’examiner si la réforme de la pension mini-
mum pourrait avoir des effets négatifs pour les femmes.

Pour mesurer et éliminer l’écart de pension entre 
les hommes et les femmes, il convient de mener une 
stratégie politique globale et coordonnée, par analogie 
avec les mécanismes existant pour réduire l’écart sala-
rial. L’écart de pension entre les hommes et les femmes 
est aujourd’hui encore révélateur des vives de fond du 
système éducatif et du marché du travail. Des avancées 

majeures ont déjà été réalisées mais des mesures 
importantes restent à prendre. L’intervenante soutient 
la réalisation d’un “test genre” pour chaque réforme 
menée, ce qui permettra d’éviter que des décisions 
aient comme conséquences imprévues de pérenniser 
l’écart entre les hommes et les femmes.

La ministre propose d’examiner le partage de la 
pension dans le cadre de l’évaluation de la position 
des femmes dans le régime des pensions. Il est en 
effet exact de souligner que, dans de nombreux cas, le 
divorce conduit aussi à la pauvreté. Et ce sont souvent 
les femmes qui en pâtissent. Pour remédier à cette 
situation, l’intervenante a présenté une proposition de 
loi répartissant les droits de pension entre partenaires 
(DOC 55 1133/001). Les couples qui choisissent, par 
exemple, qu’un des deux partenaires travaille temporai-
rement moins pour éduquer leurs enfants ou pour s’en 
occuper devront également assumer leurs responsabilités 
si leur relation prend fin prématurément. Mme Lanjri se 
réjouit de la volonté de la ministre de se pencher pro-
chainement sur cette problématique.

Ce problème se pose aussi pour les accueillants 
d’enfants dès lors que ceux-ci sont généralement des 
femmes. Elles se heurtent à l’existence d’un écart de 
pension entre les genres et sont plus exposées au risque 
de pauvreté et de vulnérabilité sociale. Si un statut 
sui generis pour les accueillants d’enfants a été instauré 

en 2003, les accueillants d’enfants plus âgés qui ont fourni 
la majorité de leurs services d’accueil avant 2003 voient 
cependant leurs années de travail antérieures à 2003 ne 
pas être prises en compte pour la constitution de leurs 
droits de pension. L’intervenante a aussi déposé une pro-
position de loi à ce sujet (DOC 55 0843/001). Les années 
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manier meegeteld worden. Mevrouw Lanjri hoopt dat 
hier een oplossing voor gevonden wordt.

Het is voor iedereen van belang een goed pensioen op 
te bouwen. Voor wie niet genoeg jaren op de teller heeft 
of geen recht heeft op een minimumpensioen is er nog 
de IGO. Het is van het grootste belang dat dit systeem 
ook werkbaar blijft. Daarom dient de controleprocedure 
ook voldoende gestroomlijnd en efficiënt te zijn. Om 
daaraan tegemoet te komen diende de spreekster een 
wetsvoorstel (DOC 55 1353/001) in dat al in commissie 
in behandeling is. Is de minister bereid om de huidige 
controleprocedure te herzien? Omwille van de corona-
crisis is de controleprocedure momenteel opgeschort. 
Dit werd destijds niet helder gecommuniceerd aan de 
mensen. Hoe gaat de minister de IGO-gerechtigden op 
de hoogte brengen van de hervatting van de controles?

De minister wenst een verdere veralgemening van 
het aanvullend pensioen. De minister wil tevens verder 
uitzoeken hoe elke werknemer zo snel als mogelijk 
gedekt kan worden door een aanvullend pensioenplan 
dat een bijdrage van minstens 3 % van het brutoloon 
omvat. De spreekster is het daar mee eens. Ze heeft 
ook wetsvoorstel dat nog een stap verder gaat: de 
verplichting van een aanvullend pensioen voor alle 
werkgevers. Hoe zal de minister concreet werk maken 
van een veralgemening van de 2de pensioenpijler? Is de 
minister bereid om ook zo ver te gaan opdat iedereen 
over een menswaardig pensioen kan beschikken? Is 
de minister ook voorstander om de 3 % echt als een 
minimum te zien en werkgevers ertoe aan te zetten om 
meer dan 3 % te sparen?

Uit onderzoek blijkt dat een bijdrage van 3 % voor 
een bruto jaarloon van 50 000 euro leidt tot een bonus 
van 9,01 % bij pensionering. Waar de gepensioneerde 
zonder aanvullende pensioenverzekering een pensioen 
zou hebben van 50,38 % van het loon op het moment 
van pensionering, groeit dat met de aanvullende pen-
sioenverzekering dus tot 59,39 %. Voor bruto jaarlonen 
van 35 000 en 85 000 euro zijn die groeimarges bij een 
investering van 3 % aanvullend persoon respectieve-
lijk 10,19 % extra en 8,06 % extra.

Wat zijn de voornemens met betrekking tot de fictieve 
rente 4,75 % die gebruikt wordt voor de omzetting van het 
aanvullend pensioen in kapitaal? Deze zou binnenkort 
worden aangepast zodat men in de berekening vanaf nu 

prestées avant 2003 doivent également être prises en 
compte d’une manière ou d’une autre. Mme Lanjri espère 
qu’une solution à ce problème sera trouvée.

Il importe que chacun puisse se constituer une pension 
correcte. Pour ceux qui n’ont pas assez d’années au 
compteur ou qui n’ont pas droit à une pension minimum, 
il reste la GRAPA. Il est de la plus haute importance que 
ce système reste opérationnel. C’est pourquoi la pro-
cédure de contrôle prévue dans le cadre de la GRAPA 
doit être suffisamment rationalisée et efficace. Pour s’en 
assurer, l’intervenante a déposé une proposition de loi 
(DOC 55 1353/001), qui est déjà examinée en commis-
sion. La ministre est-elle prête à revoir la procédure de 
contrôle actuelle? En raison de la crise du coronavirus, 
la procédure de contrôle est actuellement suspendue. 
Mais, à l’époque, cette décision n’avait pas été com-
muniquée clairement aux bénéficiaires. Comment la 
ministre informera-t-elle les bénéficiaires de la GRAPA 
de la reprise des contrôles?

La ministre souhaite poursuivre la généralisation de 

la pension complémentaire. La ministre souhaite aussi 
approfondir la réflexion sur la manière de couvrir dans 
les meilleurs délais chaque travailleur salarié par un plan 
de pension complémentaire comportant une cotisation 
d’au moins 3 % du salaire brut. L’intervenante souscrit à 
ce projet. Elle a aussi une proposition de loi qui prévoit 
d’aller encore plus loin en obligeant tous les employeurs à 
offrir une pension complémentaire. Comment la ministre 
entend-t-elle concrètement œuvrer à la généralisation du 
deuxième pilier de pension? La ministre est-elle prête à 
aller aussi loin pour que chaque travailleur puisse béné-
ficier d’une pension décente? La ministre souscrit-elle 
aussi au fait de considérer réellement ces 3 % comme 
un minimum et d’encourager les employeurs à proposer 
des taux de plus de 3 %?

Des études montrent que, pour un salaire annuel 
brut de 50 000 euros, une cotisation de 3 % génère un 
bonus de 9,01 % au moment du départ à la retraite. Si 
les travailleurs pensionnés sans assurance pension 
complémentaire bénéficient d’une pension équivalant 
à 50,38 % du salaire perçu au moment de leur départ 
à la retraite, ce pourcentage atteint donc 59,39 % pour 
les travailleurs ayant souscrit une assurance pension 
complémentaire. Pour des travailleurs percevant des 
salaires annuels bruts de 35 000 et 85 000 euros, les 
gains supplémentaires sont respectivement de 10,19 % 

et 8,06 % s’ils ont investi 3 % de leur salaire dans une 
pension complémentaire.

Quelles sont les intentions de la ministre en ce qui 
concerne le rendement fictif de 4,75 % utilisé pour 
convertir la pension complémentaire en capital? Celui-ci 
serait bientôt modifié afin que le calcul tienne désormais 
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rekening houdt met een realistische rentevoet waardoor 
het kapitaal minder snel op is. Wenst de minister nog 
steeds deze aanpassing door te voeren? Is daarover al 
iets concreet uitgewerkt? Wanneer mogen die aanpas-
singen verwacht worden?

De spreekster zal de minister steunen bij de uitvoering 
van haar plannen.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) is in het alge-
meen tevreden met deze beleidsverklaring en beleidsnota. 
Ze benadrukt om te beginnen de bijzonder grote inspan-
ning die wordt geleverd om de minimumpensioenen en de 
IGO op te trekken. Bovendien zijn er veel hervormingen 
gepland die onder meer het verzekeringsprincipe moeten 
veiligstellen. Concreet betekent dit dat de koopkracht van 
mensen met een (iets) hoger pensioen gevrijwaard blijft 
na pensionering daar zij zeer veel hebben bijgedragen. 
Gezien de sterke toename van de uitgaven moet men 
ernaar streven om het systeem betaalbaar te houden.

De spreekster heeft echter wel enkele beschouwin-
gen. Ze vraagt aandacht voor de vereenvoudiging van 
de wetgeving. Niet alleen zorgt complexe wetgeving ook 
voor hogere kosten, maar ook de burger moet zijn weg 
vinden in het pensioensysteem. In dit kader is de spreek-
ster dan ook tevreden dat er veel aandacht uitgaat naar 
de rol van de toekomstige gepensioneerde. Concreet 
moeten jonge mensen weten wat hun pensioenrechten 
zijn en hoe zij deze kunnen opbouwen. Mevrouw De 
Block pleit in dat opzicht voor meer accuraatheid op 
de website www.mypension .be zodat burgers een 
volledig overzicht te zien krijgen van hun prestaties en 

pensioenrechten.

Conform het regeerakkoord – en conform het vorige 
regeerakkoord – zal ook gekeken worden naar ziektepen-
sioen voor ambtenaren. Dit ziektepensioen moet in lijn 
worden gebracht met de langdurige arbeidsongeschikt-
heid en bijhorende inspanningen voor de re-integratie 
van werknemers die de vorige regering heeft opgezet. 
Het is in niemands voordeel om langdurig arbeidson-
geschikten per definitie te beschouwen als “verloren” 
voor elke professionele activiteit.

De minister moet naast het overleg met de sociale 
partners inzake de dekkingsgraad en de middelen voor de 
tweede pijler ook flankerend beleid uitrollen om mensen 
die aan het werk zijn te stimuleren om een deel van hun 
loon “uit te stellen” in functie van hun pensioen. Zeker 
voor mensen met een laag loon die op het einde van 

compte d’un taux d’intérêts réaliste, avec pour consé-
quence que le capital sera épuisé moins rapidement. 
La ministre souhaite-t-elle encore procéder à cette 
modification? Un projet concret a-t-il déjà été élaboré à 
cette fin? Quand peut-on s’attendre à ces modifications?

L’intervenante soutiendra la ministre dans la mise en 
œuvre de ses plans.

Mme Maggie De Block (Open Vld) est de manière 
générale satisfaite du contenu de l’exposé d’orientation 
politique et de la note de politique générale. L’intervenante 
souligne tout d’abord l’effort particulièrement important 
déployé pour relever le montant des pensions minimum 
et de la GRAPA. De nombreuses réformes sont en outre 
prévues dans le but notamment de garantir le principe 
d’assurance. Cela signifie concrètement que le pouvoir 
d’achat des personnes qui perçoivent une pension 
(légèrement) plus élevée sera préservé après la retraite, 
car ces personnes ont énormément cotisé. Eu égard à 
la forte augmentation des dépenses, il faut fournir des 
efforts pour maintenir la viabilité financière du système.

L’intervenante tient toutefois à formuler plusieurs 
observations. Elle attire tout d’abord l’attention sur la 
nécessité de simplifier la législation. Non seulement 
une législation complexe entraîne des coûts plus élevés, 
mais il est aussi important que les citoyens puissent 
s’y retrouver dans le régime de pension. L’intervenante 
se réjouit à cet égard qu’une attention particulière soit 
accordée au rôle du futur retraité. Concrètement, les 
jeunes doivent savoir quels sont leurs droits de pension 
et comment ils peuvent les constituer. Mme De Block 
plaide à cet égard pour que le site internet www.mypen-
sion .be fournisse des informations plus précises et offre 

aux citoyens un aperçu complet de leurs prestations et 
de leurs droits de pension.

L’accord de gouvernement actuel – tout comme le 
précédent – prévoit une évaluation du régime de la 
pension de maladie des fonctionnaires. Celui-ci doit être 
aligné sur le régime d’incapacité de travail de longue 
durée et sur les efforts déployés par le gouvernement 
précédent pour la réintégration des travailleurs. Nul n’a 
intérêt à ce que les personnes en incapacité de travail 
de longue durée soient automatiquement considérées 
comme “perdues” pour le monde du travail.

La ministre devra non seulement se concerter avec 
les partenaires sociaux au sujet du taux de couverture 
et des moyens à investir dans le deuxième pilier, mais 
elle devra également mettre en place des politiques 
d’accompagnement pour encourager les travailleurs à 
opter pour le “report” d’une partie de leur rémunération 
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de maand vaak weinig overhouden is dit een moeilijke 
keuze.

Het pensioensparen via pensioenfondsen kan nog 
meer kan gestimuleerd worden. In Nederland is er sterkte 
traditie van sparen via pensioenfondsen en volgens de 
spreekster werpt dat nu zijn vruchten af dankzij belang-
rijke terugverdieneffecten. Zo worden deze fondsen 
ingezet als een belangrijke sleutel in de relance en de 
reële groei maar ook in de digitale- en energietransitie.

Mevrouw De Block wenst te eindigen met enkele 
concrete aandachtspunten en vragen. Zo is er nog veel 
onduidelijkheid over de structurele hervorming van de 
pensioenen waaraan wordt gewerkt tegen septem-
ber 2021. Welke aanpak zal de minister hanteren en 
welke kalender zal gevolgd worden?

Hoe gaat de minister het pensioenbeleid afstemmen 

met het werkgelegenheidsbeleid? Hoe zal men bijvoor-
beeld pensioenvallen of inactiviteitsvallen vermijden? 
Welk beleid zal de minister voeren inzake het verder 
verlengen van de loopbaan van mensen die vroegtijdig 
afhaken?

De passage over de pensioenbonus vergt meer verdui-
delijking. Ook het deeltijds pensioen – nochtans vermeld 
in het regeerakkoord en de beleidsverklaring – ontbreekt 
in de beleidsnota. De spreekster vraagt zich af of men 
daaruit moet afleiden dat het deeltijds pensioen het 
eerstvolgende jaar niet op de agenda staat.

Wat betreft de verschillende pensioenstelstel heeft 
de spreekster een plan opgesteld om deze 3 stelsels 
op lange termijn volledig op elkaar af te stemmen. Ze is 
dan ook blij dat deze ambitie ook in de beleidsverklaring 
wordt geformuleerd. Zal deze ambitie als één van de 
grote richtsnoeren dienen bij de structurele hervorming 
die de minister voorbereidt?

De kost van de pensioenen in het kader van de vergrij-
zing wordt in de beleidsverklaring tot verbazing van de 
spreekster nogal gerelativeerd. Zo staat er te lezen dat 

het gros van de toenemende uitgaven vooral gelinkt is 
aan de pensionering van de babyboomgeneratie. Daarbij 
wordt verder gesuggereerd dat dit een tijdelijk fenomeen 
is dat een tijdelijke maatregel behoeft. Mevrouw De 
Block hoopt dat deze passage geen argument zal zijn 
om geen structurele hervormingen door te voeren. De 
vergrijzingskosten zullen immers tot 2040 een steeds gro-
ter percentage van het Belgisch bbp vertegenwoordigen 
en vanaf 2040 op een hoog niveau stabiliseren. Wat zijn 
de grote beleidslijnen om die financiële houdbaarheid te 

en vue de la pension. Il s’agit d’un choix difficile, surtout 
pour les personnes à faibles revenus qui n’ont souvent 
plus grand-chose à la fin du mois.

L’épargne-pension par le biais de fonds de pension 
doit pouvoir être stimulée davantage. Il y a aux Pays-Bas 
une forte tradition d’épargne par le biais de fonds de 
pension. Ce système porte aujourd’hui ses fruits grâce 
à d’importants effets retour. Ainsi, ces fonds jouent un 
rôle-clé dans la relance et dans la croissance réelle, 
mais aussi dans la transition numérique et énergétique.

Mme De Block conclut son intervention en formulant 
plusieurs questions et observations concrètes. Ainsi, 
il reste beaucoup de points d’interrogation quant à la 
réforme structurelle des pensions, qui devrait être prêté 
d’ici septembre 2021. Quelle approche la ministre adop-
tera-t-elle en la matière et quel sera le calendrier suivi?

Comment la ministre compte-t-elle aligner la politique 

en matière de pensions sur la politique de l’emploi? 
Comment évitera-t-on par exemple les pièges pension 
et les pièges à l’emploi? Quelle politique la ministre 
entend-elle mener en ce qui concerne le prolongement 
de la carrière des personnes qui arrêtent de travailler 
prématurément?

Le passage relatif au bonus de pension devrait être 
précisé. La pension à temps partiel – qui est pourtant 
mentionnée dans l’accord de gouvernement et dans 
l’exposé d’orientation politique – ne figure pas dans la 
note de politique générale. L’intervenante se demande 
s’il faut en déduire que ce thème ne sera pas traité au 
cours de l’année prochaine.

En ce qui concerne les différents régimes de pension, 
l’intervenante avait élaboré un projet visant à harmoniser 
entièrement les trois régimes à long terme. Elle se réjouit 
dès lors que cette ambition soit également formulée 
dans l’exposé d’orientation politique. Cette ambition 
sera-t-elle l’une des grandes orientations de la réforme 
structurelle que prépare la ministre?

L’intervenante s’étonne que le coût des pensions 
dans le cadre du vieillissement soit plutôt relativisé 
dans l’exposé d’orientation politique. On y lit notamment 

que l’essentiel de l’augmentation des dépenses lié au 
vieillissement est principalement issu du départ à la 
retraite de la génération du baby-boom. Le texte suggère 
également qu’il s’agit d’un phénomène temporaire qui 
nécessite une mesure temporaire. Mme De Block espère 
que ce passage ne servira pas d’argument pour ne pas 
réaliser de réformes structurelles. En effet, le coût du 
vieillissement représentera un pourcentage croissant du 
PIB belge jusqu’en 2040 et se stabilisera à un niveau 
élevé à partir de 2040. Quelles sont les principales 
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garanderen? De communicatie hieromtrent is belangrijk: 
veel jongeren maken zich zorgen en gaat ervan uit geen 
pensioen meer te zullen krijgen.

Inzake de 2e pensioenpijler ambieert de minister het 
aanpakken van de drempeleffecten zodat de verhoging 
van de minimumpensioenen niet tenietgedaan wordt. 
Door het optrekken van het minimumpensioen zal de 
combinatie met de tweede pijler immer frequenter wor-
den. De minister wenst in dat kader de tweede pijler in 
rekening te brengen voor het berekenen van de drem-
pels voor de ZIV- en solidariteitsbijdrage. De spreekster 
vraagt dit te verduidelijken.

Hoe zal men het beleggingsbeleid in het aanvullend 

pensioen sturen? De spreekster verwijst naar het re-
geerakkoord dat voorzichtiger is en stelt engagementen 
inzake het beleggingsbeleid te willen aanmoedigen. 
Gaat de minister iets opleggen?

Mevrouw Anja Vanrobaeys (sp.a) stelt dat nog te 
veel mensen na een leven lang werken een pensioen 
krijgen dat te laag is om van rond te komen. In België 
leeft 1 op 5 gepensioneerden onder de armoedegrens 
van 1 000 euro per maand. Hiervan kan men niet goed 
leven. Na vaste kosten blijft geen zakgeld over voor 
een koffietje met een vriendin, laat staan voor een 
ontspannende daguitstap of een paar dagen vakantie. 
En dan zijn er nog de bijkomende medische kosten of 
een rusthuisfactuur. Veel gepensioneerden klussen na 
hun pensioen dan ook noodgedwongen bij. Maar als 
ze hierop niet kunnen terugvallen door een tegenslag 

als hun gezondheid het laat afweten of zoals nu tijdens 
de lockdown, dan komen ze eenvoudigweg niet meer 
rond voor hun basisbehoeften. Daarom werd er tijdens 
deze gezondheidscrisis toegelaten dat een tijdelijke 
werkloosheidsuitkering of overbruggingsrecht voor dat 
bijklussen kon worden gecumuleerd met het pensioen.

Wie langer werkt, wordt hiervoor ook niet beloond. De 
regering Michel schafte onmiddellijk de pensioenbonus 
af. Langer werken voor nog minder pensioen. Terwijl 
het eindeloopbaandebat ook in de portemonnee wordt 
gevoerd. Wie met pensioen gaat, maakt ook de afweging 
of doorwerken wel financieel interessant genoeg is. De 
vergijzing is vooral een positief gevolg van de toegenomen 
welvaart. De vraag is niet of de vergrijzing kan vermeden 
worden. De vraag is hoe die waardige oude dag voor 

mesures qui seront prises pour garantir cette viabilité 
financière? La communication à ce sujet est importante: 
de nombreux jeunes sont inquiets et partent du principe 
qu’ils ne pourront plus toucher de pension.

En ce qui concerne le deuxième pilier des pensions, 
la ministre a l’intention de combattre les effets de seuil 
afin de ne pas contrecarrer l’augmentation des pensions 
minimum. En effet, à la suite de l’augmentation de pen-
sion minimum, la combinaison avec le deuxième pilier 
deviendra de plus en plus fréquente. Dans ce contexte, 
la ministre souhaite tenir compte du deuxième pilier 
dans le calcul des seuils de la cotisation AMI et de la 
cotisation de solidarité. L’intervenante demande des 
précisions sur ce point.

Comment la politique d’investissement dans la pen-

sion complémentaire sera-t-elle menée? L’intervenante 
souligne que l’accord de gouvernement est quant à lui 
plus prudent et qu’il parle de favoriser des engagements 
en la matière. La ministre compte-t-elle imposer des 
mesures?

Mme Anja Vanrobaeys (sp.a) indique qu’un nombre 
encore trop élevé de personnes reçoivent une pension 
trop faible pour joindre les deux bouts alors qu’elles 
ont travaillé toute leur vie. En Belgique, un pensionné 
sur cinq vit sous le seuil de pauvreté de 1 000 euros 
par mois. Un tel montant ne permet pas de vivre digne-
ment. Une fois leurs charges fixes payées, il ne leur 
reste pas assez pour prendre un café avec un ami, et 
encore moins pour se permettre une excursion relaxante 
ou quelques jours de vacances. Sans parler des frais 
médicaux supplémentaires ou de la facture de maison 
de repos. De nombreux pensionnés sont dès lors obligés 

d’exercer un petit boulot après leur départ à la retraite. 
Mais s’ils ne peuvent pas avoir de petit boulot en raison 
d’un aléa de la vie comme des problèmes de santé ou 
le confinement actuel, il ne leur reste tout simplement 
plus assez pour subvenir à leurs besoins fondamentaux. 
C’est pourquoi, pendant cette crise sanitaire, il leur a 
été permis de cumuler avec leur pension une allocation 
de chômage temporaire ou un droit passerelle octroyé 
lorsqu’ils ne peuvent plus exercer leur petit boulot.

Ceux qui travaillent plus longtemps ne seront pas 
non plus récompensés. Le gouvernement Michel avait 
immédiatement supprimé le bonus de pension, ce qui 
revient à travailler plus longtemps pour une pension 
encore plus faible. Et ce, alors que le débat sur la fin 
de carrière comporte aussi un volet financier. En effet, 
toute personne qui prend sa retraite devrait aussi cal-
culer si le fait de continuer à travailler est suffisamment 
intéressant pour son portefeuille. Le vieillissement de 
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iedereen te garanderen. Daarvoor moeten de sterkste 
schouders de zwaarste lasten dragen.

Deze regering investeert maar liefst 2 miljard euro in de 
pensioenen. Dat is nog nooit eerder gebeurd. Daarmee 
zal het pensioen van honderdduizenden gepensioneer-
den er opnieuw op vooruitgaan. Het minimumpensioen 
wordt stelselmatig opgetrokken tot 1 500 euro. Maar ook 
de andere pensioenen worden geherwaardeerd zodat 
wie meer verdient ook zijn eerlijk deel krijgt.

Wie langer werkt dan zijn vervroegde pensioenleeftijd 
wordt daar dankzij de pensioenbonus opnieuw voor be-
loond. Het zijn die concrete stappen die voor de gepen-
sioneerden het verschil maken. Mevrouw Vanrobaeys is 
zich er van bewust dat dit geld zal kosten. Maar mensen 
die elke dag keihard hun best doen behoren daar op 
het eind van de rit iets voor terug te krijgen. Zij heb-
ben gewoon recht op hun eerlijk deel en een waardige 
oude dag.

De spreekster is zich er van bewust dat de helft van de 
jongeren vreest geen wettelijk pensioen te krijgen. Dat 
klimaat van wantrouwen moet weg. De aangekondigde 
pensioenhervorming moet ervoor zorgen dat iedereen 
zeker is van zijn pensioen. Iedereen heeft recht op een 
pensioen dat betrouwbaar, voorspelbaar en correct ge-
financierd is. De gepensioneerden van vandaag én die 
van morgen worden in staat gesteld op een waardige 
manier oud te worden.

De spreekster breekt een lans voor een eerlijker 
pensioensysteem. Veel meer mensen wisselen van job 
maar ook van statuut. Ze starten als werknemer, pro-
beren iets uit als zelfstandige, of werken deeltijds met 
een zelfstandig bijberoep, gaan een paar jaar werken in 
het buitenland of aan de slag bij de overheid. Het is niet 
correct dat ze het daardoor op hun oude dag moeten 
stellen met nog geen 900 euro pensioen omdat ze on-
voldoende loopbaanjaren kan aantonen onder hetzelfde 
statuut. Wie een volledige loopbaan werkt, ook onder 
verschillende statuten, moet minstens recht hebben op 
het gewaarborgd minimumpensioen.

Het pensioen moet logisch en rechtvaardig zijn. Wie 
meer of langer werkt, heeft recht op meer pensioen. Het 
is daarenboven van belang ook verschillende vormen 
van werken te waarderen. Wanneer ouders zorgverlof 
opnemen voor hun kind met een handicap of wanneer 

la population est surtout une conséquence positive de 
l’augmentation de la prospérité. Or La question n’est 
pas de savoir si l’on peut empêcher ce vieillissement, 
mais de savoir comment il serait possible de garantir à 
chacun une vieillesse digne. Pour y parvenir, les épaules 
les plus fortes doivent porter le fardeau le plus lourd.

Ce gouvernement investira pas moins de 2 mil-
liards d’euros dans les pensions, du jamais-vu. Cet 
investissement permettra d’augmenter une nouvelle 
fois le montant de la pension de centaines de milliers de 
pensionnés. La pension minimale sera progressivement 
portée à 1 500 euros. Mais les autres pensions seront 
également revalorisées afin que ceux qui gagnent plus 
reçoivent aussi leur juste part.

Ceux qui travailleront au-delà de l’âge de la retraite 
anticipée seront à nouveau récompensés grâce au bonus 
de pension. Il s’agit de mesures concrètes qui feront 
la différence pour les pensionnés. Mme Vanrobaeys 
est consciente que ces mesures coûteront de l’argent. 
Mais les personnes qui donnent chaque jour le meilleur 
d’elles-mêmes doivent, au bout du compte, en être 
récompensées. Elles ont simplement droit à leur juste 
part et à une vieillesse digne.

L’intervenante est consciente du fait que la moitié 
des jeunes craignent qu’ils ne toucheront pas de pen-
sion légale. Ce climat de méfiance doit disparaître. 
La réforme des retraites annoncée doit permettre de 
redonner à chacun la certitude de bénéficier un jour 
d’une pension de retraite. Tout le monde a droit à une 
pension sûre, prévisible et correctement financée. Les 
pensionnés d’aujourd’hui et de demain pourront ainsi 
vieillir dans la dignité.

L’intervenante plaide en faveur d’un système de pension 
plus équitable. Beaucoup plus de travailleurs qu’avant 
changent d’emploi, mais aussi de statut. Ils commencent 
comme salariés, se lancent ensuite comme indépendants 
ou travaillent à temps partiel en exerçant en plus une 
activité indépendante à titre complémentaire, partent à 
l’étranger pendant quelques années ou travaillent pour 
l’État. Il est injuste que dans leurs vieux jours, ces per-
sonnes doivent se contenter d’une pension mensuelle 
de de moins de 900 euros parce qu’ils ne peuvent pas 
faire valoir un nombre suffisant d’années de carrière 
sous le même statut. Toute personne ayant une carrière 
complète, même sous des statuts différents, doit au 
moins avoir droit à la pension minimum garantie.

La pension doit être logique et équitable. Toute per-
sonne qui travaille plus ou plus longtemps a droit à une 
pension plus élevée. Il est par ailleurs important de 
valoriser différentes formes de travail. Les parents qui 
prennent congé pour s’occuper de leur enfant handicapé 
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mantelzorgverlof wordt opgenomen voor de dementerende 
partner, dan werkt men dag en nacht. Sommige mensen 
werken, zelfs al blijven ze in de statistieken werkloos of 
ziek. Doelgroepwerknemers die zich elke dag inzetten 
in een Arbeidszorgproject, leveren enorme inspannin-
gen. Laat die periodes meetellen, maar straf ook niet 
mensen die volledig uitvallen of het slachtoffer zijn van 
een herstructurering.

Een leven lang werken is geen synoniem voor werken 
tot men erbij neervalt. Een ontspannen loopbaan maar 
ook werk op maat zijn een essentiële voorwaarden om 
een loopbaan te voltooien. Maar voor sommige men-
sen is het gewoon fysiek of mentaal te zwaar en ook zij 
moeten kunnen rekenen op waardige oude dag.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) is van oor-
deel dat Iedereen recht heeft op rust en vrijheid na een 
leven van intense arbeid. Dat is een kwestie van maat-
schappelijke vooruitgang en eerlijke verdeling. Het is 
onaanvaardbaar dat mensen een leven lang hard werken 
om op het einde met niets te eindigen. De regering Di 
Rupo en de regering Michel hebben beslist iedereen 
langer te doen werken voor minder pensioen. Het is nu 
aan minister Lalieux om beter te doen en te werken aan 
een eerlijk pensioen voor iedereen.

1 500 euro

De minister heeft al een eerste horde genomen. De 

minister wil werk maken van een verhoging van het 
minimumpensioen en de IGO. Voor de IGO gaat het 
om 10,75 % cumulatief in 2024. Voor het minimum-
pensioen om 11 % bovenop indexeringen en geplande 
welvaartsaanpassingen. Toegegeven, een eerste stap 
in de versterking van het wettelijk pensioen, maar dit is 
geen minimumpensioen van 1 500 euro netto. Het zou 
neerkomen op 1 450 euro netto in 2024. De minister 
rekent op indexeringen maar die houden het pensioen 
enkel op peil van de gestegen levensduurte en verte-
genwoordigen geen werkelijke verhoging.

De loopbaanvoorwaarde ligt nog steeds op 45 jaar, 
terwijl 2/3 van de gepensioneerden niet aan zo’n lange 
loopbaan komt. Voor al vrouwen vallen uit de boot: hun 
loopbaan bedraagt gemiddeld slechts 36,3 jaar. Uit 
cijfers van het Federaal Planbureau blijkt dat respec-
tievelijk 30 % en 37 % van de pensioenopbouw van 
mannen en vrouwen in het werknemersstelsel wordt 

travaillent jour et nuit, tout comme les personnes qui 
prennent un congé pour s’occuper de leur partenaire 
atteint de démence. Certaines personnes travaillent 
effectivement, même si, selon les statistiques, elles 
sont considérées comme malades ou au chômage. Les 
travailleurs des groupes cibles qui travaillent chaque jour 
dans le cadre d’un projet d’économie sociale fournissent 
d’énormes efforts. Faisons en sorte que ces périodes de 
travail entre en ligne de compte, mais ne pénalisons pas 
par ailleurs les personnes qui décrochent complètement 
ou sont victimes d’une restructuration.

Travailler toute une vie ne veut pas dire mourir au 
travail. De bonnes conditions de travail et la possibilité 
d’effectuer un travail sur mesure sont des conditions 
essentielles pour pouvoir accomplir une carrière. Mais 
si, pour certaines personnes, c’est simplement trop dur 
physiquement ou mentalement, cela ne veut pas dire 
qu’elles n’ont pas droit à une vieillesse digne.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) estime que cha-
cun a le droit au repos et à la liberté après une vie de 
travail intense. C’est une question de progrès social et 
de redistribution équitable. Il est inacceptable que des 
personnes travaillent dur toute leur vie pour finalement 
se retrouver sans rien. Le gouvernement Di Rupo et 
le gouvernement Michel ont décidé de faire travailler 
tout le monde plus longtemps pour une pension moins 
élevée. Il appartient maintenant à la ministre Lalieux de 
faire mieux et d’œuvrer en faveur d’une juste pension 
pour tous.

1 500 euros

La ministre a déjà franchi un premier obstacle. Elle 
veut s’employer à augmenter le montant de la pension 
minimum et de la GRAPA. Pour celle-ci, il s’agira d’une 
augmentation cumulée totale de 10,75 % à l’horizon 2024. 
Pour la pension minimum, il s’agira de 11 %, en plus des 
indexations et des adaptations au bien-être prévues. Il 
s’agit certes d’un pas vers le renforcement de la pension 
légale, mais il n’est pas encore question d’une pension 
minimum de 1 500 euros nets, dès lors qu’on arriverait 
en 2024 à un montant net de 1 450 euros. La ministre 
compte sur des indexations, mais celles-ci ne feront 
que maintenir la pension au niveau de l’augmentation 
du coût de la vie et ne constituent dès lors pas une 
augmentation réelle.

La condition de carrière reste fixée à 45 ans, alors que 
deux tiers des retraités n’ont pas une si longue carrière. 
Ce sont surtout les femmes qui feront les frais de cette 
décision: moyenne, leur carrière n’est que de 36,3 ans. 
Il ressort de chiffres publiés par le Bureau du Plan que 
dans le régime des travailleurs salariés, 30 % de la 
constitution de pension des hommes et 37 % de celle 
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gelijkgesteld. En dan wil de minister een voorwaarde 
van effectieve tewerkstelling invoeren. Dit komt neer op 
een verstrenging van de gelijkgestelde periodes.

Het gaat hier wel om sociale noden bij onze ouderen. 
1 500 euro is het bedrag wat een oudere nodig heeft 
om volwaardig te participeren aan de maatschappij en 
te voorzien in zorgnoden. Het gaat dus om de sociale 
kwaliteit van het pensioenstelsel. Na jaren werken en 
bijdragen betalen verdienen de gepensioneerden een 
pensioen dat hen een zeker behoud van levensstan-
daard garandeert en voorkomt dat zij op het einde van 
hun leven nog met een armoedig pensioentje moeten 
rondkomen.

IGO

Het afgelopen jaar is er veel te doen geweest over de 
controles bij ouderen met een IGO-uitkering. Het gaat 

er om dat ze in tegenstelling tot hun leeftijdsgenoten 
met een gewoon pensioen niet meer dan 29 dagen 
per jaar het land uit mogen. De “Gang des Vieux en 
Colère” kwam hiertegen zelfs op straat, met de steun 
van armoedeverenigingen, ouderenverenigingen en 
vakbonden.

Ondertussen is het voor iedereen duidelijk dat de 
bestaande aanpak totaal verkeerd is. De overheid zet 
kwetsbare ouderen onder druk en maakt ze zelfs bang. 
Soms zijn de regels ook totaal absurd. Denk maar aan 
grensgemeenten, waar mensen elk verblijf in het bui-
tenland moeten melden, ook als ze daar gewoon naar 
de winkel gaan. Ook de postmannen en -vrouwen zelf 
geven duidelijk aan dat de huis-aan-huis controles die 
zij moeten doen wat hen betreft volstrekt nutteloos zijn. 
Zoals u weet, geven de eerste evaluatieresultaten hen 
alvast gelijk. Er zijn in de loop van 2019 tienduizenden 
ouderen gecontroleerd waarvan er bij minder dan één 
percent inbreuken zijn vastgesteld.

Is het dan nodig dit verder te zetten? Er zijn een hele 
reeks groepen waarvoor de verblijfscontroles gewoon 
helemaal nutteloos zijn, zoals bijvoorbeeld daklozen of 
tachtigplussers. Als de minister tijdens deze regeerperiode 
wil inzetten op het automatisch toekennen van sociale 
rechten, dan ligt hier een kans. Want onderbescherming 
bestrijden gaat zowel over het toekennen van rechten 
als over het beschermen van reeds toegekende rechten. 
Voor het overgrote deel van de ouderen met een IGO 
moet het namelijk mogelijk zijn om het verblijf in het 
land automatisch vast te stellen. Dat zou het aantal te 
nemen administratieve stappen maximaal reduceren, 
zoals de minister het zelf eerder vaag verwoord heeft. 

des femmes consiste en des périodes assimilées. Dans 
ce contexte, la volonté de la ministre d’instaurer une 
condition d’emploi effectif équivaudra à un resserrement 
des conditions d’assimilation.

Il s’agit pourtant ici, pour nos aînés, de besoins so-
ciaux. 1 500 euros est le montant dont une personne 
âgée a besoin pour participer pleinement à la société 
et subvenir à ses besoins au niveau des soins. L’enjeu 
est donc bien la qualité sociale du système de pension: 
après des années de travail et de cotisations, les retrai-
tés perçoivent une pension qui leur garantit un certain 
niveau de vie et leur évite de devoir se débrouiller, à la 
fin de leur vie, avec une petite pension misérable.

GRAPA

L’année dernière, il a été beaucoup question de 
contrôles effectués auprès de personnes âgées béné-

ficiant d’une GRAPA. Le fait est que, contrairement à 
leurs pairs qui bénéficient d’une pension ordinaire, ces 
personnes ne sont pas autorisées à quitter le pays plus 
de 29 jours par an. Le “Gang des Vieux en Colère” est 
même descendu dans la rue, avec le soutien d’asso-
ciations de lutte contre la pauvreté, d’associations de 
personnes âgées et de syndicats.

En attendant, il est clair pour tout le monde que l’ap-
proche actuelle est totalement erronée. Les autorités 
mettent des personnes âgées vulnérables sous pression 
et leur font même peur. Parfois, les règles sont carrément 
absurdes. Il suffit de penser aux communes frontalières, 
où les gens doivent signaler tout séjour à l’étranger, même 
s’ils vont simplement dans les magasins. Même les fac-
teurs eux-mêmes indiquent clairement qu’à leurs yeux, 
les contrôles porte-à-porte qu’ils doivent effectuer sont 
totalement inutiles. Comme vous le savez, les premiers 
résultats de l’évaluation en cours leur donnent raison. 
Au cours de l’année 2019, des dizaines de milliers de 
personnes âgées ont été contrôlées, mais moins d’un 
pour cent d’entre elles ont été jugées en infraction.

Faut-il dès lors poursuivre dans cette voie? Il existe 
toute une série de catégories de personnes pour les-
quelles les contrôles de résidence sont tout simplement 
inutiles, comme, par exemple, pour les sans-abri ou 
les personnes âgées de plus de 80 ans. Si, au cours 
de cette législature, la ministre veut miser sur l’octroi 
automatique de droits sociaux, il y a là une opportunité. 
La lutte contre la sous-protection sociale consiste en 
effet non seulement à octroyer des droits mais aussi à 
protéger des droits déjà accordés. Pour la grande majo-
rité des personnes âgées bénéficiant d’une GRAPA, il 
devrait être possible d’établir automatiquement le pays 
de résidence. Cela permettrait de réduire au maximum 
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De spreker hoopt op dat men afstapt van de bepaling 
dat jaarlijks minstens acht op de tien IGO-gerechtigden 
aan de deur moeten gecontroleerd worden. Het is juist 
die zin die deze hele mallemolen in gang zet. Deze 
procedure is nu tijdelijk door de coronacrisis geschorst. 
Voor de spreker mag deze controle geschrapt worden.

Sociale kwaliteit

De minister wil de uitdaging aangaan om de sociale 
kwaliteit te verbeteren maar houdt een slag om de arm. 
Koken kost immers geld en het is de doelstelling van de 
minister de kosten van de vergrijzing te beheersen om 
de financiële houdbaarheid te bewaken. Daarin verschilt 
het opzet van de minister niet veel van dat van meneer 
Bacquelaine. Minister Bacquelaine sprak over billijkheid 
en rechtvaardigheid, minister Lalieux heeft het over 
solidaire pensioenbescherming en een versterking van 
het verzekeringsprincipe.

Om die doelstelling te bereiken wil de minister een 
structurele hervorming realiseren. Een verandering in de 
architectuur van het pensioenstelsel zelf. Dat moet nog 
snel gaan ook. De minister wil in september 2021 een 
voorstel doen. Het is nog compleet onduidelijk hoe die 
structurele hervorming eruit zal zien. De sociale partners 
zullen erbij betrokken worden, er worden impactstudies 
uitgevoerd, het arbeidsmarktbeleid wordt erbij betrok-
ken. De huidige gepensioneerden moeten zich geen 
zorgen maken. Het behoud van opgebouwde rechten 
blijft gegarandeerd. De heer Colebunders vraagt of hij 

zich zorgen moet maken? Hoe ver zal deze structurele 
hervorming gaan? Hoe grondig wordt het pensioenstel-
sel gerenoveerd?

In 2016 deed de Commissie Pensioenhervorming drie 
aanbevelingen, met name:

— de invoering van een puntenpensioen;

— een betere mix van kapitalisatie en repartitie;

— de hoogte van de pensioenen handhaven door de 
loopbanen te verlengen, en door effectieve arbeidspres-
taties wanneer men voldoet aan de voorwaarden van 
het vervroegd pensioen, sterker te belonen.

Minister verklaarde onlangs het puntenpensioen dood 
en begraven. Blijft de minister bij haar standpunt? Maar 
wat met die andere aanbevelingen? Kan de minister dit 
toelichten? Is de minister van plan om in die structurele 
hervorming automatische aanpassingsmechanisme in te 

le nombre de démarches administratives à effectuer, 
comme la ministre l’a elle-même déjà vaguement évoqué. 
L’intervenant espère que la disposition selon laquelle au 
moins huit bénéficiaires de la GRAPA sur dix doivent faire 
chaque année l’objet d’un contrôle effectif de résidence 
sera abandonnée. C’est précisément cette phrase qui 
est à l’origine de tout ce cirque. Cette procédure est à 
présent temporairement suspendue en raison de la crise 
du coronavirus. Pour l’intervenant, ce contrôle doit être 
simplement supprimé.

Qualité sociale

La ministre veut relever le défi de l’amélioration de la 
qualité sociale, mais elle se ménage une porte de sortie. 
On n’a en effet rien pour rien. L’objectif de la ministre est 
de contrôler les coûts du vieillissement afin de préserver 
la viabilité financière. De ce point de vue, la volonté de 
la ministre ne diffère guère de celle de M. Bacquelaine. 
Le ministre Bacquelaine parlait d’équité et de justice, la 
ministre Lalieux de la protection solidaire des pensions 
et d’un renforcement du principe d’assurance.

Pour atteindre cet objectif, la ministre veut réaliser une 
réforme structurelle. Un changement dans l’architecture 
du système de retraite même. Et vite, encore. La ministre 
veut faire une proposition en septembre 2021. On n’a 
pas encore la moindre d’idée des contours de la future 
réforme structurelle. Les partenaires sociaux y seront 
associés, des études d’impact seront réalisées et la 
politique du marché du travail en sera l’un des éléments. 
Selon la ministre, les retraités actuels ne doivent pas 
s’inquiéter. La préservation des droits acquis restera 
garantie. M. Colebunders n’est pas rassuré pour autant. 

Jusqu’où ira cette réforme structurelle? Dans quelle 
mesure le système de pension sera-t-il rénové?

En 2016, la Commission de réforme des pensions 
avait formulé trois recommandations, à savoir:

— l’instauration d’une pension à points;

— un meilleur mix de capitalisation et de répartition;

— le maintien du niveau des pensions par un allonge-
ment des carrières et par une meilleure rétribution des 
prestations de travail effectives lorsque les conditions 
de la pension anticipée sont remplies.

La ministre a déclaré récemment que la pension 
à points était morte et enterrée. Reste-t-elle sur son 
point de vue? Mais qu’en est-il de ces autres recom-
mandations? La ministre peut-elle s’expliquer? A-t-elle 
l’intention d’intégrer dans cette réforme structurelle des 
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bouwen om de pensioenuitgaven te temperen? Om de 
loopbaanduur aan te passen aan de levensverwachting? 
Om de manier waarop de effectieve arbeidsprestaties 
beloond worden, aan te passen naargelang de situatie?

De minister legt dat ze de vervangingsratio wil optrek-
ken. Die vervangingsratio’s zijn in België eerder laag. Hoe 
gaat de minister die vervangingsratio’s opkrikken? Door 
de som te maken van de eerste en tweede pijler. Door 
de loopbaan op te trekken via het arbeidsmarktbeleid. 
Dit zijn twee verschillende pistes.

Langer werken, ingrijpen op de gelijkgestelde perio-
des, verdere privatisering van de pensioenen. Op het 
belangrijkste punt van de beleidsverklaring, namelijk de 
aanpassing van de architectuur van het pensioenstelsel 
zelf, blijft de minister heel erg op de oppervlakte. De 
spreker betreurt dit want het zijn net die aanpassingen 
die heel erg ingrijpend zijn. Mensen verdienen daar 
duidelijkheid over.

Aanvullend pensioen

De minister zegt terecht dat het niet kan dat die 
voorbehouden zou zijn voor bepaalde categorieën 
van werknemers zoals bedienden. De minister vraagt 
de sociale partners om mee te denken over hoe elke 
werknemer gedekt kan worden door een aanvullend 
pensioenplan dat een bijdrage van minstens 3 % van 
het brutoloon omvat. De spreker deelt het voorbehoud 
dat de heer Frederic Dardenne in 2016 over dit voorstel 
maakte. Gaat een steeds grotere rol voor de marktwer-
king van de tweede pijler niet ten koste van de rol van 
het wettelijk pensioen? Geeft de minister op die manier 
niet een deel van het pensioenbeleid uit handen? De 
spreker beschouw dit als stap richting liberalisering 
van de pensioenen. Hoe zal die bijdrage van 3 % van 
het brutoloon in het pensioenfonds terechtkomen? De 
werknemers zullen er zelf voor moeten betalen terwijl de 
werkgever vroeger ook steeds moest bijdragen. Wordt 
de methode van verplichte (gedeeltelijke) financiering 
door de werkgever in de toekomst verlaten? Gaan de 
toekomstige loonmarges in het IPA telkens geparkeerd 
zullen worden in de tweede pijler? De spreker wenst 
daarover verduidelijking.

Pensioenen van de tweede pijler kunnen een aan-
vulling zijn, maar het zijn vooral de pensioenen van de 
ongelijkheid. Ze zijn bovendien kostelijker, onzekerder 
en de wetgeving is ingewikkelder. De minister geeft dit 
toe bij de bestelde studies, waarom wenst de minister 
anders een studie over de beleggingspolitiek van de aan-
vullende pensioenen en over de verlaging van de kosten 
voor buitenwettelijke pensioenen? Omdat daar nu grote 

mécanismes d’adaptation automatique afin de tempé-
rer les dépenses de pension? D’adapter la durée de la 
carrière en fonction de l’espérance de vie? D’adapter 
la manière dont les prestations de travail effectives sont 
rétribuées en fonction de la situation?

La ministre explique qu’elle veut relever les ratios de 
remplacement. Ces ratios de remplacement sont assez 
faibles en Belgique. Comment la ministre va-t-elle s’y 
prendre? En faisant la somme des premier et deuxième 
piliers. En allongeant la carrière par le biais de la politique 
du marché du travail. Ce sont deux pistes différentes.

Travailler plus longtemps, agir sur les périodes assimi-
lées, poursuivre la privatisation des pensions. La ministre 
reste très superficielle sur le point le plus important de 
l’exposé d’orientation politique, à savoir l’adaptation de 
l’architecture du régime des pensions proprement dit. 
L’intervenant le déplore, parce que ce sont précisément 
ces adaptations qui sont extrêmement importantes. Les 
gens méritent plus de clarté sur celles-ci.

Pension complémentaire

La ministre dit à juste titre que celle-ci n’est pas 
réservée à certaines catégories de travailleurs, comme 
les employés. Elle demande aux partenaires sociaux 
de participer à la réflexion sur la manière dont chaque 
travailleur peut être couvert par un plan de pension com-
plémentaire qui prévoit une cotisation d’au moins 3 % de 
la rémunération brute. L’intervenant partage la réserve 
formulée par M. Frédéric Dardenne en 2016 concernant 
cette proposition. Le rôle sans cesse accru du deuxième 
pilier ne va-t-il pas au détriment du rôle de la pension 
légale? La ministre ne se dessaisit-elle pas de cette 
manière d’une partie de la politique des pensions? 
L’intervenant estime qu’il s’agit d’un pas vers la libérali-
sation des pensions. Comment cette contribution de 3 % 
de la rémunération brute arrivera-t-elle dans le fonds 
pension? Les travailleurs devront la payer eux-mêmes, 
alors que par le passé, l’employeur devait aussi toujours 
cotiser. La méthode de financement (partiel) obligatoire 
par l’employeur sera-t-elle à l’avenir abandonnée? Les 
futures marges salariales dans le cadre de l’AIP seront-
elles chaque fois parquées dans le deuxième pilier? 
L’intervenant souhaite des précisions à ce propos.

Les pensions du deuxième pilier peuvent être un com-
plément, mais ce sont avant tout les pensions de l’inéga-
lité. De plus, elles sont plus coûteuses, plus incertaines 
et la législation est plus complexe. La ministre admet 
cela à la lumière des études commandées. Pourquoi 
autrement la ministre demanderait-elle une étude sur la 
politique d’investissement des pensions complémentaires 
et sur la réduction du coût des pensions extralégales? 
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problemen mee zijn. Waarom dan nog meer armslag ge-
ven aan de markt en aan de verzekeringsmaatschappijen?

Hoger minimumpensioen, pasmunt voor langer werken

De verhoging van het minimumpensioen komt natuurlijk 
met een prijs. Om deze coalitie op de been te brengen 
worden er toegevingen gedaan aan de liberalen. Die 
toegevingen zijn terug te vinden in de beleidsnota. Maar 
wat niet in de beleidsnota staat is even belangrijk. Zo 
blijft de pensioenleeftijd ondanks alle partijprogramma’s 
ten spijt op 67 jaar. De minister houdt tevens vast aan de 
verstrengde voorwaarden voor het vervroegd pensioen. 
Dat zijn geen details. De heer Colebunders verwijst 
naar de verkiezingsprogramma’s van de PS, sp.a en 
Ecolo-Groen waarin deze partijen stelden de wettelijke 
pensioenleeftijd weer op 65 jaar te brengen. De spreker 
vraagt zich af waar de kiezers voorgestemd hebben.

De heer Colebunders vindt in de nota en de verklaring 
niets terug over het SWT en de zware beroepen. De 
spreker waarschuwt. Als de minister de sociale partners 
wil betrekken bij het beleid, dan zullen de vakbonden die 
zware beroepen wel degelijk op tafel leggen. De levens-
verwachting in goede gezondheid bij geboorte bedraagt 
voor vrouwen 63,8 jaar en voor mannen 63,2. Die getallen 
verbergen ook nog eens grote verschillen tussen klas-
sen. Mensen met een technische- of beroepsopleiding 
die een zwaar beroep uitoefenen sterven vroeger dan 
een professor. Mensen die in zware beroepen werkzaam 
waren, moeten dan ook vroeger kunnen stoppen met 
werken. Wie vroeger sterft heeft immers ook recht op 

een vroeger pensioen. Anders ontneemt men een deel 
van de werkende bevolking het recht op pensioen. En 
dat is in strijd met het gelijkheidsbeginsel.

De minister zoekt een manier om sociale kwaliteit 
en financiële haalbaarheid met elkaar te verzoenen. 
De door de regering gehanteerde oplossing is langer 
werken. Nochtans is dat niet de weg vooruit. Het PS-
verkiezingsprogramma vond het liberaal pensioenbeleid 
inhumaan en contraproductief. Vanwaar die bocht?

De spreker beaamt dat de levensverwachting stijgt. 
Dit is het resultaat van betere zorg. Ouder worden is 
gedemocratiseerd. Maar de zestigjarige van vandaag is 
nog altijd even oud als vijftig jaar geleden. De menselijke 
anatomie is niet veranderd. Vanaf een bepaalde leeftijd 
treedt sleet op. De gezondheid en de fysieke conditie 
gaan erop achteruit. Dat weerspiegelt zich in de stijgende 
cijfers van de invaliditeit. In een rijk land met een hoge 

Parce qu’il y a actuellement de gros problèmes à ce 
niveau. Pourquoi donc donner encore plus de poids au 
marché et aux compagnies d’assurance?

La pension minimale plus élevée, monnaie d’échange 
contre un allongement des carrières

L’augmentation de la pension minimale a naturelle-
ment un prix. Pour mettre sur pied cette coalition, des 
concessions ont été faites aux libéraux. Ces concessions 
figurent dans la note de politique générale. Mais ce qui 
ne figure pas dans cette note de politique générale est 
tout aussi important. C’est ainsi que, malgré tous les 
programmes des partis, l’âge de la retraite demeure 
à 67 ans. La ministre maintient également les conditions 
plus strictes pour la pension anticipée. Ce ne sont pas 
des détails. M. Colebunders évoque les programmes 
électoraux du PS, du sp.a et d’Ecolo-Green, dans les-
quels ces partis déclaraient que l’âge légal de la pension 
devait être ramené à 65 ans. L’intervenant se demande 
pour quoi les électeurs ont voté.

M. Colebunders n’a rien trouvé dans la note ou dans 
l’exposé sur le régime de chômage avec complément 
d’entreprise et les métiers lourds L’intervenant prévient. 
Si la ministre veut associer les partenaires sociaux à 
la politique, les syndicats mettront certainement ces 
métiers lourds sur la table. L’espérance de vie en cas 
de bonne santé à la naissance est de 63,8 ans pour les 
femmes et de 63,2 ans pour les hommes. Ces chiffres 
masquent également de grandes différences entre les 
classes. Les personnes ayant une formation technique 
ou professionnelle qui exercent un métier lourd décèdent 
plus tôt qu’un professeur. Les personnes qui ont exercé 
un métier lourd devraient donc pouvoir cesser de travailler 

plus tôt. Qui décède plus tôt a en effet aussi droit à une 
pension plus tôt. Sinon, une partie de la population active 
est privée du droit à la pension. Ce qui est contraire au 
principe d’égalité.

La ministre cherche un moyen de concilier la qualité 
sociale et la faisabilité financière. La solution adoptée 
par le gouvernement est de travailler plus longtemps. 
Toutefois, ce n’est pas la voie à suivre. Selon le pro-
gramme électoral du PS, la politique libérale en matière de 
pensions était inhumaine et contre-productive. Pourquoi 
ce revirement?

L’intervenant convient que l’espérance de vie aug-
mente. C’est le résultat de l’amélioration des soins de 
santé. Vieillir s’est démocratisé. Mais le sexagénaire 
d’aujourd’hui est toujours aussi vieux qu’il y a 50 ans. 
L’anatomie humaine n’a pas changé. À partir d’un certain 
âge, l’usure s’installe. La santé et la condition physique 
se détériorent. Cela se reflète dans l’augmentation 
des chiffres de l’invalidité. Dans un pays riche à forte 
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productiviteit als België is langer werken ondoenbaar. 
Het is ook onlogisch en mits de juiste politieke keuzes 
onnodig. Volgens de SCvV zullen de pensioenuitgaven 
tussen 2019 en 2040 toenemen met 2,9 % van het bbp. 
2,9 % op 20 jaar tijd! Is daar een oplossing voor te vin-
den? De heer Colebunders meent van wel. Daarvoor 
is enkel politieke moed nodig om de supervermogens 
te activeren en zo ruimte te maken voor investeringen 
in ons pensioenstelsel. De spreker betreurt dat hij die 
piste niet in de nota terugvindt.

Mme Catherine Fonck (cdH) beklemtoont dat een 
pensioenstelsel tegelijk performant en houdbaar moet 
zijn en dat dus een doeltreffend pensioenbeleid moet 
wordt uitgewerkt dat zich op een doeltreffende wijze 
verhoudt tot het werkgelegenheidsbeleid.

De grootste uitdaging voor de komende jaren zal er 
dus in bestaan de werkzaamheidsgraad omhoog te 
krijgen, ook in de leeftijdscategorie tussen 55 en 64 jaar. 
Dat behelst niet alleen een kwantitatief, maar ook een 
kwalitatief aspect, want de oudere werknemers kunnen 
alleen op de arbeidsmarkt worden gehouden als men 
erin slaagt om kwaliteitsvolle banen te creëren. Gebeurt 
dat niet, dan wordt het pensioenstelsel ondermijnd en 
worden de pensioenlasten op onze kinderen en klein-
kinderen afgewenteld.

Talrijke onrechtvaardigheden die nog in de regle-
mentering staan, moeten trouwens worden bijgestuurd. 
Diezelfde reglementering moet voorts worden vereen-
voudigd, opdat iedereen er wijs uit zou kunnen worden, 
meer bepaald om met kennis van zaken loopbaankeuzes 
te kunnen maken.

In de beleidsnota en in de beleidsverklaring worden 

talrijke positieve doelstellingen geformuleerd, maar toch 
is sprake van een zeker continuïteit ten opzichte van het 
beleid van de vorige regering.

Er worden bovendien talrijke studies en evaluaties 
aangekondigd. Er staat echter al een brede waaier aan 
kwaliteitsvolle, becijferde en betrouwbare studies ter 
beschikking, bijvoorbeeld het verslag van de Commissie 
Pensioenhervorming, destijds voorgezeten door de hui-
dige minister van Volksgezondheid en Sociale zaken, 

de heer Frank Vandenbroucke. De spreekster roept de 
minister op geen tijd te verliezen door nieuwe studies 
en evaluaties op te starten, want het is perfect mogelijk 
stappen in de goede richting te zetten op basis van de 
bestaande studies.

productivité comme la Belgique, il est impensable de 
travailler plus longtemps. C’est également illogique et, si 
les bons choix politiques sont faits, inutile. Selon le CEV, 
les dépenses de pensions augmenteront de 2,9 % du 
PIB entre 2019 et 2040… 2,9 % en 20 ans! Y a-t-il une 
solution à ce problème? M. Colebunders pense que oui. 
Cela nécessite seulement le courage politique d’activer 
les super patrimoines, afin de dégager des marges pour 
investir dans notre système de pensions. L’intervenant 
déplore de ne pas retrouver cette piste dans la note.

Mme Catherine Fonck (cdH) souligne la nécessité 
d’avoir un système de pension à la fois fort et soute-
nable et donc de développer une politique de pension 
qui s’articule efficacement avec la politique de l’emploi.

L’enjeu majeur, pour les années à venir consistera 
donc à arriver à relever le taux d’emploi, y compris dans 
la tranche de 55-64 ans. Ce n’est pas seulement une 
donnée quantitative, mais également qualitative: on ne 
peut maintenir sur le marché de l’emploi les travailleurs 
les plus âgés que si on arrive à créer des emplois de 
qualité. Faute de quoi, on mine le régime des pensions 
et on reporte sur nos enfants et petits-enfants la charge 
des pensions.

De nombreuses injustices, qui subsistent dans la 
réglementation, doivent par ailleurs être corrigées. Cette 
même réglementation doit par ailleurs être simplifiée, 
pour que tout un chacun puisse s’y retrouver, notam-
ment pour permettre de faire des choix de carrière en 
connaissance de cause.

La note et l’exposé formulent de nombreux objectifs 

positifs, mais une certaine continuité peut s’obser-
ver par rapport à la politique menée par le précédent 
gouvernement.

On annonce par ailleurs force études et évaluations. Or, 
on dispose déjà d’un large éventail d’études de qualité, 
chiffrées et robustes. Que l’on songe au rapport de la 
Commission de réforme des pensions, présidée en son 
temps par l’actuel ministre de la Santé publique et des 
Affaires sociales, M. Frank Vandenbroucke. L’intervenante 

appelle la ministre à ne pas perdre de temps en lançant 
de nouvelles études et évaluations: il est parfaitement 
possible d’aller dans la bonne direction en s’appuyant 
sur les études existantes.
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Het door de minister voorgestelde beleid omvat 
meerdere gewichtige onderdelen.

De verhoging van de pensioenen

Het gaat erom de pensioenen op te trekken, te begin-

nen met de minimumpensioenen en de inkomensga-
rantie voor ouderen, en tegelijkertijd te voorzien in een 
gelijk opgaande verhoging van de andere pensioenen. 
Wat wordt precies bedoeld met die “gelijk opgaande 
verhoging”?

De talrijke door de regering en door de coalitiepartijen 
aangekondigde maatregelen zullen moeten worden ver-
zoend met de begrotingsgegevens; zal bijvoorbeeld het 
minimumpensioen voor een volledige loopbaan 1 500 euro 
netto dan wel 1 500 euro bruto bedragen? Het Planbureau 
heeft uitgerekend dat een pensioen van 1 500 euro 
netto gemiddeld overeenstemt met 1 700 euro bruto en 
dus 3 miljard euro extra zou kosten. Dat is niet niets. 

Indien het om 1 500 euro bruto zou gaan, dan zouden 
de kosten voor de verhoging “slechts” 750 miljoen euro 
bedragen.

Welke termijn wordt beoogd? 1 500 euro in 2024 is 
uiteraard niet hetzelfde als 1 500 euro in 2020. Als het 
de bedoeling is de ouderen in staat te stellen een waar-
dig leven te leiden, dan moet het pensioenbedrag bij 
benadering in overeenstemming worden gebracht met 
de gemiddelde kosten voor een verblijf in een rusthuis.

In de beleidsnota wordt voorts gewag gemaakt van 
een procentuele verhoging (ten belope van 11 %), maar 
in de pers werden andere cijfers genoemd (namelijk een 
verhoging met 22 %).

Op wie zijn die doelstellingen eigenlijk van toepassing? 
Over hoeveel mensen gaat het? Beoogt men alleen de 
minimumpensioenen voor een volledige loopbaan of alle 
minimumpensioenen (zelfs in geval van een onvolledige 
loopbaan, maar dan volgens welke criteria) of gaat het 
zelfs over alle pensioenen? Hoe zit het met de mensen 
die netto al 1 500 euro of zelfs 1 600 euro pensioen 
krijgen? Zal hun pensioen in gelijke mate verhogen?

Het debat is niet onbelangrijk, want de vervangingsratio 
van de Belgische pensioenen is één van de laagste in 
Europa. Het zou dus niet rechtvaardig zijn dat, in het 
kader van die verhogingsronde, de ouderen met een 
middenmootpensioen van 1 600 of 1 700 euro netto uit 
de boot zouden vallen.

De cijfers en de aankondiging gaan alle kanten op. Met 
betrekking tot de berekening van het pensioenplafond is 

La politique présentée par la ministre présente 
plusieurs volets importants

Le relèvement des pensions

Le relèvement des pensions, en commençant par les 

pensions minimales et la GRAPA, tout en prévoyant une 
augmentation proportionnelle des autres pensions. Que 
signifie précisément cette “augmentation proportionnelle”?

Il sera nécessaire de concilier les nombreuses an-
nonces, celles du gouvernement comme celles des partis 
de la coalition, avec les données budgétaires: pour ne 
citer que la pension minimum, parle-t-on de 1 500 euros 
nets pour une carrière complète ou de 1500 euros bruts? 
Le Bureau fédéral du plan a calculé que, en moyenne, 
1 500 euros de pension nets représentaient l’équivalent 
de 1700 euros en brut, soit un surcoût de 3 milliards d’eu-

ros, ce qui n’est pas rien; avec 1 500 euros bruts, le coût 
de la revalorisation ne serait “que” de 750 millions d’euros.

Quel horizon vise-t-on? 1 500 euros en 2024 ne vau-
dront évidemment pas la même chose que 1 500 euros 
de 2020. Si l’objectif est de permettre aux aînés de 
mener une vie décente, il faudrait porter montant de la 
pension aux alentours du coût moyen d’un hébergement 
en maison de repos.

La note évoque également une augmentation en 
pourcentage (de 11 %), mais d’autres chiffres ont été 
cités dans la presse (22 % d’augmentation).

Au fond, qui est concerné par ces objectifs? Combien 
de personnes? Ne vise-t-on que les pensions mini-
males pour une carrière complète, toutes les pensions 
minimales (même avec une carrière incomplète, mais 
alors selon quels critères) ou même l’ensemble des 
pensions? Quid pour celui qui a déjà 1500 euros nets, 
voire 1600 euros nets de pension? Verra-t-il sa pension 
augmenter proportionnellement?

Le débat n’est pas sans importance, si l’on se rap-
pelle que le taux de remplacement des pensions en 
Belgique est un des plus faible d’Europe. Il ne serait 
donc pas juste de laisser de côté, dans cette opération 
de revalorisation, les pensionnés moyens, qui touchent 
une pension de 1 600 ou de 1 700 euros nets.

Les chiffres et les annonces partent dans tous les sens. 
Il a notamment été question, concernant le plafond de 
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er onder meer sprake geweest van een “gelijk opgaande 
verhoging” van dat plafond. Kan de minister ter zake 
verduidelijking brengen?

De genderdimensie

Dit thema betreft de huidige en toekomstige gepen-
sioneerde vrouwen.

Een radicale oplossing zou erin bestaan tot de indivi-
dualisering van de rechten over te gaan, maar dat kan 
budgettair niet worden overwogen. Zou die individua-
lisering van de rechten niet per schijf kunnen worden 
toegepast, waarbij men zou beginnen met de mensen 
jonger dan dertig en de maatregel vervolgens zou uit-
breiden tot de mensen jonger dan veertig?

De minister heeft aangekondigd bijzondere aandacht 
te zullen besteden aan de pensioensituatie van de 
vrouwen. Dat is uiteraard positief, maar wat houdt dat 
precies in, naast de loutere genderstreaming van de 
nieuwe maatregelen? Het zou geruststellend zijn mocht 
de minister meer concrete of becijferde doelstellingen 
formuleren.

Geleidelijke gelijkschakeling van de stelsels

Het pensioenbedrag hangt ook af van de loopbaan-
situaties. Daarbij rijst de vraag van de gemengde loop-
banen en van de geleidelijke gelijkschakeling van de 
rechtsposities. Momenteel worden de mensen met 
gemengde loopbanen heel onrechtvaardig behandeld 
wanner zij op pensioen gaan. De beleidsnota van de 
minister bevat slechts heel kleine maatregeltjes om die 
doorgaans heel nadelige situaties bij te sturen. Het zou 
echter niet alleen rechtvaardig, maar ook heel nuttig zijn 
om pensioenregelingen te wijzigen die een grote rem 
op de beroepsmobiliteit zetten.

Wat de gelijkschakeling van de rechtsposities betreft, 
spreekt weliswaar iedereen in de regering daarover, 
maar dat betekent niet dat iedereen hetzelfde zegt: zo 

stelt de minister louter dat zij ervoor zal zorgen dat de 
bestaande verschillen niet groter worden, wat niet het-
zelfde is als de gelijkschakeling beogen. Kan de minister 
haar intenties verduidelijken?

Zware beroepen

De minister werd in de commissie al bevraagd over het 
vraagstuk van de zwaarte van het werk. Dit punt ontbreekt 
helemaal in het regeerakkoord en in de beleidsnota. Met 
dit dossier staat echter veel op het spel want het gaat 
erom de werkzaamheidsgraad van de 55- tot 64-jarigen 
te verhogen. Daartoe moet worden werk gemaakt van 
een verbetering van de eindeloopbaanvoorwaarden 

calcul de la pension, d’une “augmentation proportionnelle” 
de ce plafond. La ministre peut-elle clarifier ce point?

La dimension de genre

Ceci concerne les femmes pensionnées et les futures 
pensionnées.

Une solution radicale serait d’opérer l’individualisation 
des droits, mais ce n’est budgétairement pas envisa-
geable. Ne pourrait-on pas introduire cette individualisation 
des droits par palier, en commençant par les moins de 
trente ans, puis en l’étendant au moins de quarante ans?

La ministre a annoncé porter une attention particulière 
à la situation des femmes en matière de pension. C’est 
évidemment positif, mais qu’est-ce que cela implique au 
juste, au-delà du simple genderstreaming des nouvelles 
mesures? Il serait rassurant que la ministre formule 
davantage d’objectifs concrets ou chiffrés.

Convergence des régimes

Le montant de la pension est également tributaire 
des situations de carrière: cela pose la question des 
carrières mixtes et de la convergence des statuts. À 
l’heure actuelle, les personnes qui ont des carrières 
mixtes sont très injustement traitées au moment où 
elles prennent leur pension. La note de la ministre ne 
contient que de très légers éléments pour corriger ces 
situations généralement très pénalisantes. Or, il serait 
non seulement juste, mais également utile de modifier 
des dispositions en matière de pension qui constituent 
un lourd obstacle à la mobilité professionnelle.

Concernant la convergence des statuts, si tout le 
monde en parle au sein du gouvernement, ce n’est pas 
nécessairement pour dire la même chose: par exemple, 

la ministre se contente d’annoncer pour sa part qu’elle 
veillera à ne pas renforcer les différences existantes, ce 
qui n’est pas la même chose que viser la convergence. 
La ministre peut-elle clarifier ses intentions?

Pénibilité

La ministre a déjà été interrogée en commission sur la 
question de la pénibilité. Ce point est totalement absent 
de l’accord de gouvernement et de la note. Pourtant, 
l’enjeu de ce dossier est évident: il s’agit de relever le 
taux d’emploi des 55-64. À cet effet, il faut travailler à 
l’amélioration des conditions de fin de carrière et donc 
intégrer la question de la pénibilité. Concernant le secteur 
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en moet dus ook rekening worden gehouden met de 
zwaarte van het werk. Wat de openbare sector betreft, 
waren de sociale partners in mei 2018 tot een akkoord 
gekomen (binnen het Comité A), met een nauwkeurige 
lijst van in aanmerking genomen functies. Is dat akkoord 
nog steeds actueel?

Met het oog op de billijkheid kan men niet om dat 
punt heen: de mensen die een objectief meetbaar zwaar 
beroep uitoefenen, mag geen rad voor ogen worden 
gedraaid omtrent de kans op een eventuele toekomstige 
erkenning van de zwaarte van hun beroep; er zijn al veel 
beloftes gedaan, onder meer aan de verpleegkundigen 
en de zorgkundigen. Die groepen mogen nu niet de rug 
worden toegekeerd. Het regeerakkoord zegt er echter 
niets over; zal het akkoord voor de openbare sector 
tenminste worden nageleefd?

Tot besluit heeft de spreekster enkele gerichte vragen:

— de gelijkgestelde periodes: de partners van de 
meerderheid hebben verschillende standpunten inge-
nomen; wat zal er uiteindelijk van aan zijn?

— zal het overlevingspensioen worden hervormd, in 
de zin van een individualisering van de rechten?

— het pensioen van de onthaalmoeders werd her-
vormd in 2003, maar velen van hen kunnen de jaren 
tot 2003 niet doen meetellen, wat een probleem doet 
rijzen en niet billijk is.

— op bladzijde 13 van de beleidsnota wordt aange-
geven dat moet worden onderzocht hoe de pensioenso-
lidariteit kan worden versterkt; kan de minister dat nader 
toelichten? Wat meer bepaald de tweede pensioenpijler 
aangaat, verbindt de minister zich ertoe elke discrimi-
natie in de bestaande pensioenplannen uit te bannen 
tegen 2025. Wat betekent dat concreet?

— waarom weerklinkt de stem van de senioren en 
van de ouderenverenigingen niet in de beleidsnota?

De heer Marc Goblet (PS) vestigt de aandacht op 
enkele specifieke punten.

In de eerste plaats verwijst hij naar het vraagstuk 
van de zware beroepen. Onder meer ten aanzien van 
de verpleegkundigen zijn verbintenissen aangegaan. 
Zullen die worden nagekomen? Of zullen er andere 
mechanismen, zoals het halftijds pensioen, worden 
ingevoerd? Volgens de spreker zullen die echter geen 
oplossing bieden.

public, en mai 2018 les partenaires sociaux étaient 
parvenus (au sein du Comité A) à un accord, avec une 
liste précise de fonctions considérées. Cet accord est-il 
toujours d’actualité?

Ce point est incontournable, sur le plan de l’équité: 
on ne peut pas leurrer les gens qui travaillent dans des 
métiers objectivement pénibles sur l’éventualité d’une 
reconnaissance future de la pénibilité de leur fonction; 
de nombreuses promesses ont été faites, notamment 
en faveur des infirmières et des aides-soignantes. Il ne 
faut pas trahir ces publics. Mais l’accord de gouverne-
ment est muet; l’accord pour le secteur public sera-t-il 
au moins respecté?

L’intervenante conclut en posant quelques questions 
précises:

— les périodes assimilées: on a enregistré différentes 
prises de position de la part des partenaires de la majo-
rité; qu’en sera-t-il?

— la pension de survie sera-t-elle réformée, dans le 
sens d’une individualisation des droits?

— la pension des accueillantes d’enfants a fait l’ob-
jet d’une réforme en 2003, mais de très nombreuses 
accueillantes ne peuvent pas comptabiliser les années 
antérieures à 2003, ce qui pose problème et n’est pas 
équitable.

— En page 13 de la note, un paragraphe indique qu’il 
convient d’examiner comment la solidarité peut encore 
être améliorée en matière de pensions; la ministre peut-
elle être plus explicite sur ce point? Plus précisément, 
concernant le 2e pilier de pension, la ministre prend 
l’engagement que d’ici 2025 toutes les discriminations 
seront éliminées dans les plans de pensions existants. 
Qu’est-ce que cela signifie exactement?

— Pourquoi la voix des seniors et des associations 
de seniors est-elle absente de la note?

M. Marc Goblet (PS) souhaite attire l’attention sur 
certains points.

En premier lieu, la question des métiers pénibles. Des 
engagements ont été pris à l’égard du secteur infirmier, 
notamment. Ces engagements seront-ils respectés? 
Ou mettra-t-on en œuvre d’autres mécanismes qui, 
aux yeux de l’orateur, ne constituent pas une solution, 
comme par exemple la pension à mi-temps?
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Vervolgens wil hij in ingaan op de tweede pensioen-
pijler: in de huidige stand van zaken heeft niet iedereen 
dezelfde mogelijkheden inzake de toegang tot een 
pensioenplan in het raam van de tweede pijler. Dat 
komt enerzijds omdat de wet van 1996 de onderhan-
delingsvrijheid met betrekking tot de lonen beperkt, en 
anderzijds omdat de fiscale stimulans onvoldoende is, 
waardoor het voor de hoogste lonen de facto al minder 
zin heeft om in een dergelijk plan te stappen.

Met betrekking tot de harmonisatie van de rechts-
posities moet erop worden toegezien dat het niveau 
van de bijdrage afgestemd is op het niveau van het 
vervangingsinkomen: eenzelfde bijdrage moet leiden 
tot eenzelfde vervangingsinkomen. Om te beginnen 
zou men kunnen inzetten op een grotere solidariteit 
binnen de rechtsposities, alvorens werk te maken van 
de harmonisatie.

Tot slot moet er bij de voor 2021 geplande pensioenher-
vorming op worden toegezien dat de verzekeringslogica 
het haalt van de kapitalisatielogica.

De heer Jean-Marc Delizée (PS) is van mening dat 
het sleutelelement van de beleidsnota schuilt in de op-
trekking van de minimumpensioenen, die een historisch 
belang heeft.

Binnen de meerderheid hebben sommige sprekers 
onderstreept dat de wettelijke pensioenleeftijd, die tijdens 
de vorige regeerperiode werd opgetrokken tot 67 jaar, 
niet werd gewijzigd in het regeerakkoord. Het klopt dat 
de PS dit punt tijdens de vorige regeerperiode heeft 
aangevochten en dat het regeerakkoord van de nieuwe 
meerderheid de wettelijke pensioenleeftijd niet wijzigt. 
Deze hervorming zal echter pas vanaf 2025 echt in 
werking treden, dus na het einde van de regeerperi-
ode. De spreker geeft de hoop niet opgegeven om de 
wettelijke pensioenleeftijd op termijn opnieuw terug te 
brengen tot 65 jaar.

In verband met de IGO dient om te beginnen te worden 
opgemerkt dat het niet de eerste keer is dat die tege-
moetkoming op het niveau van de armoedegrens wordt 
gebracht. Onder de regeringen-Leterme-Van Rompuy 
kon dat doel worden bereikt door opeenvolgende ver-

hogingen. De crisis van 2007-2008 heeft echter voor 
een nieuwe situatie gezorgd. De huidige regering zal 
het bedrag van de IGO opnieuw op het niveau van de 
armoedegrens brengen.

In verband met de procedure voor de controle van 
de verblijfsvoorwaarde voor de IGO dient te worden 
herinnerd aan de discussies die daarover tijdens de 
vorige regeerperiode hebben plaatsgehad met de mi-
nisters Bacquelaine en De Backer. De spreker blijft erbij 

Deuxièmement, le 2e pilier de pension: en l’état actuel 
des choses, tout le monde n’y a pas les mêmes pos-
sibilités d’accéder à un plan de pension dans le cadre 
du deuxième pilier, d’une part en raison des limites à la 
liberté de négociation sur les salaires imposées par la 
loi de 1996, et, d’autre, en raison de l’incitant fiscal trop 
faible qui limite de facto l’intérêt de participer à une tel 
plan aux salaires les plus élevés.

Concernant le dossier de l’harmonisation des sta-
tuts, il faut veiller à ce que le niveau de cotisation soit 
en adéquation avec le niveau du revenu de remplace-
ment: à cotisation équivalente, revenu de remplacement 
équivalant. On pourrait, pour commencer, veiller à une 
plus grande solidarité à l’intérieur des statuts, avant de 
s’attaquer à l’harmonisation.

Enfin, dans le réforme des pensions projetées en 2021, 
il faudra veiller à ce que la logique assurantielle prévale 
sur la logique de capitalisation.

M. Jean-Marc Delizée (PS) estime que l’élément cen-
tral de la note réside dans le relèvement des pensions 
minimales, qui revêt une importance historique.

Dans la majorité, certains intervenant ont souligné 
que l’âge légal de la pension, relevé sous la législature 
précédente à 67 ans, n’était pas modifié dans l’accord 
de gouvernement. Il est vrai que le PS avait combattu 
ce point sous la précédente législature et que l’accord 
de gouvernement de la coalition actuelle ne modifie pas 
l’âge légal. Cette réforme n’entrera cependant réellement 
en vigueur qu’à partir de 2025, donc après la fin de la 
législature. L’intervenant n’abandonne pas l’espoir de 
revenir à terme à l’âge légal de 65 ans.

Concernant la GRAPA, on notera tout d’abord que 
ce n’est pas la première fois que cette allocation est 
amenée au niveau du seuil de pauvreté. Sous les gou-
vernements Leterme-Van Rompuy, des augmentations 
successives avaient permis d’atteindre cet objectif. La 

crise de 2007-2008 a toutefois changé la donne. Le 
gouvernement actuel portera à nouveau le montant de 
la GRAPA au niveau du seuil de pauvreté.

Concernant la procédure de contrôle de la condi-
tion de résidence de la GRAPA, on se rappellera des 
discussions sous la législature précédente avec les 
ministres Bacquelaine et De Backer. L’orateur maintient 
que l’approche retenue n’était pas adéquate, compte 



1578/039DOC 55118

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

dat de gekozen aanpak niet de juiste was, gelet op de 
doelgroep. Bovendien stond die aanpak haaks op de 
sociale rol die de postbodes traditioneel spelen. Over 
dat dossier werden in de commissie hoorzittingen ge-
houden op 3 maart 2020 en een evaluatie had aan de 
commissie moeten worden meegedeeld, ware het niet 
dat COVID-19 roet in het eten heeft gegooid.

De spreker reikt enkele statistische gegevens in dit 
dossier aan:

— één op drie IGO-rechthebbenden heeft een loop-
baan van dertig jaar of meer; zelfs met een beroep-
sloopbaan geraken zij dus niet aan het niveau van het 
minimumpensioen;

— 30 % van de rechthebbenden is tachtig jaar of ouder; 
er zitten zelfs enkele honderdjarigen bij! Minstens die 
doelgroep zou van controle moeten worden vrijgesteld.

Een laatste punt heeft betrekking op de pensioenen 
van de lokale overheden: de regering heeft zich ertoe 
verbonden de problemen te onderzoeken die de lokale 
overheden ondervinden met betrekking tot de financiële 
en sociale leefbaarheid van het pensioenstelsel voor 
hun ambtenaren. Zo is het meer bepaald noodzakelijk 
over te gaan tot een herziening – wellicht in de zin van 
een grotere solidariteit binnen het stelsel zelf – van de 
nadere uitvoeringsvoorwaarden voor de aanvullende 
pensioenen, die zwaar wegen op de financiën van de 
armste gemeenten.

B. Antwoorden van de minister

1° Maatschappelijke integratie en armoede- 

bestrijding

De minister heeft meer in detail aangegeven wat ze 
tijdens deze regeerperiode van plan is op het vlak van 
maatschappelijke integratie en armoedebestrijding, 
maar ook aangaande het beleid inzake personen met 
een beperking en het beleid betreffende de pensioenen.

De verhoging van het leefloon

Dat is uiteraard een van de belangrijkste projecten van 
deze regeerperiode. De regering heeft beslist 163 mil-
joen euro uit te trekken om het leefloon elke 1ste januari 
van deze regeerperiode op te trekken.

Voorts zullen de welvaartskoppeling en de indexering 
volledig zijn gewaarborgd.

Het leefloon zou tijdens deze regeerperiode in totaal 
met 22 % moeten stijgen, indexering en welvaartsenve-
loppe inbegrepen. Een dergelijke verhoging is historisch.

tenu du public visé; elle était par ailleurs en contradiction 
avec le rôle social que remplissent traditionnellement les 
facteurs. Des auditions sur ce dossier ont été organisées 
en commission le 3 mars 2020 et une évaluation aurait 
dû être communiquée à la commission, mais c’était avant 
que la COVID-19 ne vienne tout perturber.

L’orateur apporte quelques éléments statistiques 
dans ce dossier:

— un tiers des bénéficiaires de la GRAPA ont une 
carrière de 30 ans et plus; ils n’arrivent donc pas au 
niveau de la pension minimale même en ayant eu une 
carrière professionnelle;

— 30 % des bénéficiaires ont 80 et plus, on compte 
même quelques centenaires! Ce public à tout le moins 
devrait être dispensé des contrôles.

Un dernier point concerne la pension des pouvoirs 
locaux: le gouvernement s’est engagé à examiner les 
problèmes que rencontrent les pouvoirs locaux en ce qui 
concerne la viabilité financière et sociale du régime de 
pension de leurs agents. Il paraît notamment nécessaire 
de revoir – vraisemblablement dans le sens d’une plus 
grande solidarité à l’intérieur même du régime – les 
modalités de mise en œuvre des pensions complé-
mentaires, qui pèsent lourdement sur les finances des 
communes les plus pauvres.

B. Réponses de la ministre

1° Intégration sociale et Lutte contre la pauvreté

La ministre a détaillé les chantiers qu’elle entend 
mener sous cette législature, que ce soit en matière 
d’Intégration sociale, de Lutte contre la pauvreté, en ce 
qui concerne la politique des personnes handicapées 
ou encore celle relative aux pensions.

Concernant sur la revalorisation du RIS.

C’est évidemment un des chantiers les plus impor-
tants de cette législature. Le gouvernement a décidé de 
dédicacer un budget de 163 millions afin d’augmenter 
le RIS à chaque 1er janvier de cette législature.

Par ailleurs, la liaison au bien-être et l’indexation 
seront intégralement garantis.

Au total, le RIS devrait augmenter de plus de 22 %, 
indexation et enveloppe bien-être comprises sous cette 
législature. Une telle augmentation est historique.
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Is die verhoging gegarandeerd? Zou de regering, 
gelet op de budgettaire situatie van ons land, kunnen 
beslissen ze niet door te voeren? Als antwoord op die 
vraag stelt de minister enerzijds dat zij zich met klem zal 
verzetten tegen elke poging om die sociale vooruitgang 
op losse schroeven te zetten en dat er anderzijds een 
minister zal moeten worden gevonden om de ter zake 
uitgevaardigde koninklijke besluiten te wijzigen. Veeleer 
dan jaarlijks een wetsontwerp voor te leggen waarover 
telkens (opnieuw) kan worden onderhandeld, bezegelen 
de betrokken besluiten die binnenkort zullen worden 
bekendgemaakt immers de geleidelijke verhoging voor 
de komende vier jaar, telkens op 1 januari.

Sommigen waarschuwen voor de werkloosheids-
vallen indien de sociale uitkeringen te sterk worden 
opgetrokken. Zodoende miskent men de situatie van 
de 170 000 leefloners en van andere mensen die een 
soortgelijke uitkering krijgen en maakt men van hun situ-
atie een karikatuur door die mensen te willen beschou-

wen als profiteurs van een regeling waarin ze plezier 
zouden hebben. Bovendien kan men het niet hebben 
over de inherente risico’s inzake werkloosheidsvallen 
of sociale fraude en tegelijkertijd betreuren dat er nog 
kinderarmoede bestaat. Er zijn geen arme kinderen, er 
zijn alleen kinderen die leven in gezinnen waarvan de 
ouders ontoereikende inkomsten hebben.

In het licht van de dagelijkse moeilijkheden waarmee 
deze mensen, deze gezinnen, te maken hebben, en nog 
meer vanwege de crisis waardoor hun middelen nog 
meer afnemen, dan kan elke verhoging alleen maar 
worden toegejuicht. De maatregel van deze regering 
is ingrijpend.

In verband met de uitkeringen en de middelen waarover 
de mensen beschikken om waardig te leven, kan men 
ook wijzen op de problematiek van het niet-opnemen 
van rechten. Al te vaak zijn het de armsten, zij die er het 
meest nood aan hebben, die de afgeleide rechten en de 
voordelen mislopen. De automatisering is uiteraard een 
van de oplossingen voor die niet-opneming.

Sommigen waarschuwen ervoor dat de budgettaire 
weerslag eerst zou moeten worden geraamd alvorens in 
dit dossier voortgang te maken, of wijzen op de vermoe-
delijke werklast die dat met zich zou kunnen brengen 
voor de OCMW’s. De weerslag op de begroting zal 
nagenoeg nul bedragen. De multifunctionele aangiften 
bestaan en werken goed; dat geldt ook voor het project 
“Geharmoniseerde Sociale Statuten” op het niveau van 
de Kruispuntbank van de Sociale Zekerheid (KSZ). 
De verkregen rechten zijn ten laste van de instelling 
waarvan het recht afhangt. Men moet geen lawines van 

Cette revalorisation est-elle garantie? Est-ce qu’en 
fonction de la situation budgétaire de notre pays, le 
gouvernement pourrait décider de ne pas l’exécuter? En 
réponse, d’une part, la ministre s’opposera fermement 
à toute remise en question de cette avancée sociale 
et, d’autre part, il faudra trouver un ou une ministre qui 
vienne modifier les arrêtés royaux pris en la matière. 
Effectivement, au lieu de présenter annuellement un 
projet de loi susceptible d’être (re)négocié à chaque 
fois, les arrêtés concernés qui seront publiés prochaine-
ment scellent l’augmentation progressive sur les 4 pro-
chaines années, et ce chaque 1er janvier.

Certains brandissent le spectre des pièges à l’emploi 
si nous revalorisions trop les allocations sociales. C’est 
totalement méconnaître la situation des 170 000 bénéfi-
ciaire du RIS et équivalents et caricaturer leurs conditions 
en voulant les considérer comme des profiteurs d’un 
système dans lequel ils se complairaient. Et on ne peut 

évoquer les risques inhérents en matière de pièges à 
l’emploi ou de fraude sociale tout en regrettant qu’il y 
ait encore de la pauvreté infantile! Il n’y a pas d’enfant 
pauvre, il n’y a que des enfants qui évoluent dans des 
foyers dans lesquels les parents n’ont pas de revenus 
suffisants!

Face aux difficultés quotidiennes de ces personnes, 
de ces familles, et plus encore à cause de la crise qui 
diminue encore leurs ressources, nous ne pouvons que 
nous réjouir de toute augmentation. La mesure prise par 
ce gouvernement est considérable.

Concernant les allocations et les moyens dont dis-
posent les personnes pour vivre dignement, on peut 
également citer la problématique du non-recours aux 
droits. Ce sont trop souvent les personnes les plus défa-
vorisées, qui en auraient le plus besoin, qui passent à 
côté de droits et avantages dérivés. Une des réponses 
au non-recours est évidemment l’automatisation.

On entend les mises en garde de certains portant sur 
l’impact budgétaire qu’il faudrait estimer avant d’avancer 
en ce dossier ou encore la supposée charge de travail 
que cela pourrait engendrer pour les CPAS. L’impact 
budgétaire serait quasi nul. Les attestations multifonc-
tionnelles existent et fonctionnent bien et le projet de 
statut sociaux harmonisés au niveau de la Banque 
carrefour (BCSS) aussi. Les droits ouverts sont à la 
charge de l’institution dont le droit dépend. Il ne faut 
pas s’attendre à des avalanches de coûts budgétaires. 
Par contre, il faut de la volonté pour identifier là où cette 
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begrotingskosten verwachten. Er moet daarentegen de 
wil zijn om uit te maken waar die automatisering mogelijk 
is en om de instelling ervan te overtuigen in die zin te 
handelen.

Sommigen hebben het gehad over een tijdens de 
vorige regeerperiode opgestelde lijst met rechten die 
kunnen worden geautomatiseerd. Een dergelijke lijst 
blijkt echter niet te bestaan. Het enige recht waarvoor 
het automatiseringsproces momenteel aan de gang 
is, betreft de vrijstelling van een Brusselse milieube-
lasting. Er is ook sprake van een sociaal internetta-
rief. De “non take up”-werkgroep waarover de minister 
het in haar beleidsnota heeft, bestaat in elk geval wel 
degelijk. De activiteiten van die werkgroep werden 
tijdens de coronacrisis weliswaar op een laag pitje 
gezet, maar de minister heeft hem bij haar aantreden 
opnieuw aan het werk gezet. Ze is trouwens van plan 
om te vragen dat aan de leden van die werkgroep, die 
bestaat uit medewerkers van de POD Maatschappelijke 

Integratie, Armoedebestrijding, Sociale Economie en 
Grootstedenbeleid en van de FOD Sociale Zekerheid 
(met inbegrip van het DG Personen met een handicap) 
en uit een ervaringsdeskundige van de Kruispuntbank 
van de Sociale Zekerheid, de OCMW-federaties en de 
RVA worden toegevoegd. De eerste resultaten van die 
werkgroep worden verwacht in de loop van het eerste 
kwartaal van 2021.

Er mag niet worden vergeten dat deze mogelijkheden 
voor het automatiseren van de rechten en uitkeringen 
het werk van de maatschappelijk werkers in de OCMW’s 
veel makkelijker zullen maken. Alleen door de OCMW’s 
de middelen te bieden waarmee ze hun opdrachten de-
gelijk kunnen uitvoeren, worden de mensen bereikt. Zo 
kan werk worden gemaakt van meer gelijkheid, inclusie 
en van een krachtdadig overheidsbeleid.

Samen met de OCMW-federaties werd beslist dat 
de KSZ in 2021 werk zal moeten maken van de vol-
gende prioriteiten: het raadplegen van gegevens over 
gedetineerden, inzake werkongevallen, huurpremies, 
studietoelagen bij de gemeenschappen, raadpleging 
van het CAP2 en van de gegevens van de borgstellers. 
Zodra de POD en de OCMW’s hebben bepaald waar 
actie vereist is, moeten de bevoegde administratieve 
diensten ertoe worden gebracht hun gegevens ter be-
schikking te stellen. Paradoxaal genoeg hebben de 
COVID-19-crisis en het verplichte telewerk op zijn minst 

het voordeel dat die diensten vaart hebben gezet achter 
hun eigen digitalisering. De OCMW’s hebben trouwens 
beslist hun volgende jaarlijkse bijeenkomst in het teken 
van de digitalisering te stellen.

Bij elk project dat gevolgen heeft voor de OCMW’s 
moet worden nagegaan of er in geval van overheveling 

automatisation est possible et convaincre l’institution, 
l’organisme concerné d’agir en ce sens.

Certains ont cité une liste établie sous la précédente 
législature reprenant des droits identifiés pouvant être 
automatisés. Un telle liste semble cependant ne pas 
exister! Le seul droit pour lequel la concrétisation de 
l’automatisation est en cours concerne l’exemption d’une 
taxe environnementale bruxelloise. Il est également 
question d’un tarif social internet. Dans tous les cas, le 
groupe de travail “non take up” auquel la ministre fait 
référence dans sa note, existe lui bel et bien. S’il a été 
mis en veilleuse durant la crise COVID-19, la ministre a 
relancé ce groupe de travail à son entrée en fonction et 
compte d’ailleurs demander d’adjoindre aux membres de 
ce groupe constitué de collaborateurs du SPP Intégration 
sociale, du SPF Sécurité Sociale en ce compris la DG 
Handicap, d’un Expert du vécu de la Banque Carrefour 

de la Sécurité Sociale, les fédérations des CPAS et 
l’ONEM. Les premiers résultats de ce groupe de travail 
sont attendus pour le premier trimestre 2021.

Et n’oublions pas que ces possibilités d’automatisation 
des droits et des allocations faciliteront grandement la 
vie des travailleurs sociaux des CPAS. Ce n’est en effet 
qu’en donnant aux CPAS les moyens de mener à bien 
leurs missions que nous pouvons atteindre les citoyens. 
Nous pourrons ainsi accroître l’équité, l’inclusion et la 
force de nos politiques publiques.

C’est avec les fédérations de CPAS qu’il a été décidé 
de mettre dans les priorités 2021 de la BCSS les projets 
suivants: consultations des personnes incarcérées, 
consultation des données des accidents de travail, primes 
de location, allocation d’études auprès des Communautés, 
consultation du PCC2 et consultation des données des 
garants. Une fois les chantiers identifié par le SPP et 
les CPAS, il faut ensuite convaincre les administrations 
compétentes de mettre leurs données à disposition. Mais 
paradoxalement, la crise du COVID-19 et le télétravail 
imposé auront eu au moins l’avantage de faire avancer les 

administrations dans leur propre digitalisation. D’ailleurs, 
les CPAS lors de leur prochaine rencontre annuelle ont 
choisi pour thématique la digitalisation.

Chaque projet ayant un impact sur les CPAS doit 
être analysé sous l’angle de la compensation en cas de 
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van lasten sprake kan zijn van compensatie. Binnenkort 
zal een wetsontwerp aan het Parlement worden voor-
gelegd met het oog op de verlenging van de termijn 
waarin het terugbetalingspercentage van het leefloon 
ten gunste van de OCMW’s wordt verhoogd. Dat wets-
ontwerp moet een conjunctureel antwoord bieden op 
de crisis. Elke mogelijkheid om structurele maatregelen 
ter zake te nemen, zal worden onderzocht. De OCMW’s 
zijn een wapen in de strijd voor maatschappelijke in-
tegratie en tegen armoede en bestaansonzekerheid. 
Zonder de OCMW’s en hun personeel kan het beleid 
onmogelijk worden uitgevoerd, wat ten koste zal gaan 
van de bevolking.

Thans wordt trouwens vastgesteld dat bepaalde 
OCMW’s het door de huidige omstandigheden moeilijk 
hebben acties met het oog op participatie of maatschap-
pelijke activering dan wel GPMI’s uit te voeren. Het zijn 
uitgerekend de begunstigden van die acties die het 
meest te lijden hebben van isolement en uitsluiting en 

die dreigen af te haken.

Het is zeer belangrijk de band met deze mensen 
te behouden en te herijken, ondanks de crisis en de 
lockdown. Kwetsbare burgers of groepen mogen niet 
worden uitgesloten van de rest van de samenleving 
onder het voorwendsel van de COVID-19-crisis. Deze 
crisis vergroot de facto het isolement, en nog meer de 
uitsluiting van de meest kwetsbaren, die we gewoon-
weg niet meer zien. Het is dus absoluut noodzakelijk 
de OCMW’s middelen te geven om met deze mensen 
in contact te blijven.

Sommigen hebben aan de minister gevraagd wat zij 
beoogt met de aan de gang zijnde evaluatie van het 

verplichte karakter van het GPMI. Die evaluatie werd 
vóór haar aantreden aangevat. Het onderzoek wordt 
uitgevoerd door de administratieve diensten. Het omvat 
ten eerste een kwalitatieve analyse van de inhoud van 
de GPMI’S, en ten tweede vinden interviews plaats 
met beleidsverantwoordelijken van de OCMW’s, maat-
schappelijk werkers en uitkeringsgerechtigden. Het is 
de bedoeling te analyseren welke impact het verplichte 
karakter van het GPMI dienaangaande heeft. De mi-
nister heeft uiteraard met grote belangstelling kennis 
genomen van de conclusies van dat onderzoek. Zij 
geeft aan dat het GPMI moet worden opgevat als een 
essentieel instrument voor sociale begeleiding en voor 
sociaalprofessionele integratie en dat het als dusdanig 

moet worden gebruikt, niet als een middel tot uitsluiting. 
De minister wacht dan ook totdat de resultaten van die 
evaluatie in maart 2021 binnenlopen. Aangaande de 
voor de OCMW’s bestemde financiële stimulansen ter 
zake behoudt de minister zich het recht voor die vraag 
te beantwoorden wanneer de conclusies van bovenge-
noemd onderzoek bekend zullen zijn.

transfert de charge. Un projet de loi sera prochainement 
soumis au Parlement et concerne la prolongation de 
l’augmentation du taux de remboursement du RIS au 
bénéfice des CPAS. C’est une réponse conjoncturelle 
à la crise. Toute possibilité de prendre des mesures 
structurelles en la matière sera étudiée. Les CPAS sont 
notre bras armé en matière d’intégration sociale, de 
lutte contre la pauvreté et la précarité. Sans les CPAS 
et leur personnel, impossible de mettre en œuvre nos 
politiques et ce sera la population qui en pâtira.

On le voit d’ailleurs aujourd’hui, certains CPAS, vu les 
circonstances, peinent à mettre en œuvre des actions en 
matière de participation et d’activation sociale ou encore 
les PIIS. Et ce sont bien les bénéficiaires qui souffrent 
encore plus d’isolement, d’exclusion et de décrochage.

Il est essentiel de maintenir et de réinventer le lien 
avec ces personnes, malgré la crise et le confinement. 
Les citoyens ou groupes vulnérables ne doivent pas 
être exclus du reste de la société sous le prétexte de 
la crise du COVID. Cette crise accroît de facto l’isole-
ment, et plus encore l’exclusion des plus vulnérables, 
qui deviennent tout simplement invisibles. Il est donc 
absolument nécessaire de donner aux CPAS les moyens 
de rester en contact avec ces personnes.

Certains ont interrogé la ministre sur ses intentions 
sous-jacentes à l’évaluation en cours du caractère 

obligatoire du PIIS. Cette évaluation a été lancée avant 
son arrivée. L’étude est menée par l’administration et 
comprend une analyse qualitative du contenu des PIIS 
d’un côté, et des interviews se font avec des respon-
sables politiques des CPAS, des travailleurs sociaux 
et des bénéficiaires. Le but est d’analyser l’impact du 
caractère obligatoire du PIIS à ce niveau. La ministre 
a évidemment pris connaissance des conclusions de 
cette étude avec grand intérêt. La ministre estime que 
le PIIS est outil essentiel d’accompagnement social et 
d’intégration socio-professionnelle et doit être utilisé 
comme tel et non comme moyen d’exclusion. La ministre 
attend donc pour le mois de mars 2021 les résultats 
de cette évaluation. Et concernant les incitations finan-

cières destinées aux CPAS en la matière, la ministre se 
réserve le droit de répondre à cette question lorsque les 
conclusions de l’étude susmentionnée seront connues.
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Wat betreft de instructies voor de OCMW’s die spe-
cifiek te maken hebben met COVID-19, werd uiteraard 
gevraagd naar een flexibele aanpak. Deze instructies 
gelden nog steeds en werden bovendien recent opnieuw 
gecommuniceerd. De FAQ’s (veelgestelde vragen) op 
de website van de POD zijn in dit opzicht een goede 
bron van informatie.

De maatregel inzake de sociaalprofessionele vrijstel-
ling is nog niet voldoende bekend bij de OCMW’s en de 
uitkeringsgerechtigden. Desondanks laten de SPI-cijfers 
een vrij significante toename zien van 3 636 dossiers 
in 2005 tot 21 436 in 2019. De cijfers voor 2020 zijn nog 
niet volledig, maar de minister verwacht een daling van 
het aantal als gevolg van de gezondheidscrisis. Na de 
epidemie zal het misschien nodig zijn die maatregel 
opnieuw onder de aandacht te brengen. De minister is 
het uiteraard eens met het beginsel dat kwalitatief werk 
het beste wapen tegen armoede vormt. Het GPMI moet 
fungeren als een goede vector ter begeleiding van een 

ontvoogdingstraject van de uitkeringsgerechtigde naar 
een betere baan.

Het REMI-systeem heeft veel vragen doen rijzen. De 
regering heeft beslist daarvoor in 2021 50 miljoen euro uit 
te trekken. Dat bedrag zal ter beschikking worden gesteld 
van de OCMW’s, want die budgetten zijn bestemd voor 
de bijkomende steun die aan de uitkeringsgerechtigden 
kan worden verleend.

Dagelijks wordt vastgesteld dat het leefloon en de 
sociale minima niet volstaan. Almaar vaker nemen 
mensen hun toevlucht tot alternatieve bestaansmiddelen. 
De bijkomende steun die door de OCMW’s kan worden 
verleend – tegenwoordig meestal uit eigen middelen 

buiten de COVID-19-crisis om – is een niet te verwaar-
lozen steun in de rug voor een gezin, een familie, een 
student. OCMW’s die momenteel niet over deze middelen 
beschikken en alle andere OCMW’s beter ondersteunen 
in hun werk, om de behoeften te objectiveren en werk te 
maken van een gelijker behandeling op nationaal vlak, 
lijkt een mooie doelstelling.

Thans maken slechts 30 van de 581 OCMW’s ge-
bruik van dat systeem. Het zal interessant zijn om niet 
alleen van hen feedback te krijgen, maar ook van het 
lokale verenigingsleven en van de uitkeringsgerech-
tigden. Het is noodzakelijk de behoeften alsmede de 
tegemoetkomingen tussen de OCMW’s onderling en 
tussen de maatschappelijk werkers binnen eenzelfde 
OCMW te harmoniseren. Op de nog zeer talrijke vragen 
en onzekerheden omtrent dat systeem zal een respons 
moeten komen. De minister heeft de ontwikkelaars van 
dit systeem veel vragen kunnen stellen en wacht voor-
alsnog op hun antwoorden.

En ce qui concerne les instructions pour les CPAS 
spécifiquement liées au COVID, une approche flexible 
a bien sûr été demandée. Ces instructions sont toujours 
valables et ont été récemment communiquées à nou-
veau. La FAQ (foire aux questions) présente sur le site 
du SPP est une bonne source d’information à cet égard.

L’exonération socio-professionnelle n’est pas encore 
une mesure suffisamment connue des CPAS et des 
bénéficiaires. Les chiffres sur l’ISP montrent malgré tout 
une croissance assez significative: de 3 636 dossiers 
en 2005 nous en comptabilisons 21 436 en 2019. Les 
chiffres pour 2020 ne sont pas encore complets mais la 
ministre s’attend à une diminution du nombre suite à la 
crise sanitaire. Dès que la phase épidémique se calmera 
il faudra peut-être ré-insister sur cette mesure. Je La 
ministre se rallie évidemment au principe qu’un emploi 
de qualité constitue la meilleure arme contre la pauvreté. 
Le PIIS doit agir comme un vecteur d’accompagnement 

bienveillant cadrant dans une trajectoire d’émancipation 
du bénéficiaire vers un emploi revalorisé.

Le système REMI a suscité de nombreuses questions. 
Le gouvernement a décidé de dégager 50 millions d’euros 
en 2021 en la matière. Ceux-ci seront mis à disposition 
des CPAS car ces budgets sont destinés aux aides com-
plémentaires pouvant être accordées aux allocataires.

Nous le constatons tous les jours: le revenu d’intégra-
tion et les minima sociaux ne suffisent pas. Le recours 
à des moyens de subsistance alternatifs est de plus en 
plus fréquent. L’aide supplémentaire qui peut être appor-
tée par les CPAS – aujourd’hui principalement sur leurs 

fonds propres en dehors de la crise du COVID – est un 
soutien non négligeable pour un ménage, une famille, 
un étudiant. Mieux soutenir dans leur travail les CPAS 
qui ne disposent pas actuellement de ces ressources, 
et tous les autres CPAS, afin d’objectiver les besoins 
et d’œuvrer à une plus grande égalité de traitement au 
niveau national, semble un objectif louable.

Aujourd’hui, seuls 30 CPAS sur 581 utilisent ce sys-

tème. Il sera intéressant d’avoir leur retour d’expérience, 
mais aussi celui du secteur associatif local et des béné-
ficiaires. L’objectivation des besoins et l’harmonisation 
des interventions entre CPAS et entre travailleurs sociaux 
au sein d’un même CPAS sont nécessaires. Il va falloir 
répondre aux questions et interrogations encore très 
nombreuses qui portent sur ce système. La ministre a 
pu poser de nombreuses questions aux développeurs 
de ce système et attend encore leurs réponses.
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Bijkomende steun is vandaag een essentieel onderdeel 
van het beleid voor maatschappelijke integratie. Dat geldt 
nog meer ten tijde van deze coronacrisis. Veel vragen 
gingen over de Task Force Kwetsbare groepen. Tijdens 
de zitting zijn trouwens parlementaire vragen ingediend 
door mevrouw Willaert (0914C), mevrouw Leroy (1056C) 
en mevrouw Fonck. Zal die Task Force, met de gebrui-
kelijke traagheid die eigen is aan de politiek, niet na de 
crisis het daglicht zien? Dat is niet het geval, want hij is 
sinds het aantreden van de minister al tweemaal bijeen-
gekomen; de vergaderingen werden voorgezeten door 
de minister, die aan die instantie zeer veel belang hecht.

Wat is het doel en wat zijn de opdrachten van die 
Task Force? Hij moet het mogelijk maken vertegen-
woordigers van het middenveld rond de tafel te krijgen. 
Het betreft daarbij met name het Belgisch Netwerk 
Armoedebestrijding (BPAN) en de Nationale Hoge 
Raad voor Personen met een Handicap (NHRPH); 

voorts onafhankelijke instellingen zoals het Instituut 
voor de gelijkheid van vrouwen en mannen (IGVM), 
de OCMW-federaties, de administratieve diensten van 
de Federale Staat, de gewesten en de gemeenschap-
pen, alsook vertegenwoordigers van de deelstaten. Er 
wordt nagegaan welke budgettaire, logistieke en sociale 
impact de door die sociale eerstelijnsdiensten gedane 
suggesties sorteren. Zo zal dan kunnen worden bepaald 
welke vraagstukken vereisen dat onmiddellijk wordt 
opgetreden, en de minister zal de Ministerraad zeer 
concrete voorstellen voor maatregelen voorleggen. De 
systemische pijnpunten zullen worden opgespoord en 
zullen nader worden onderzocht in het kader van het 
volgende Federaal Plan Armoedebestrijding. Naast de 
steunmaatregelen voor de kwetsbare groepen waartoe 

reeds was beslist en waaraan momenteel uitvoering 
wordt gegeven (een subsidie van 7 miljoen euro voor 
voedselhulp, een verlenging van de premie van 50 euro, 
een verlenging van de subsidie van 115 miljoen euro 
voor bijkomende steun, indexering van het Energiefonds 
enzovoort), wordt een budget van 75 miljoen euro vrij-
gemaakt om de door en in de Task Force uitgewerkte 
maatregelen te financieren.

In dat verband zal bijzondere aandacht uitgaan naar 
de sekswerkers. De lockdownmaatregelen hebben als 
rechtstreeks gevolg dat het inkomen uit hun activiteiten 
volledig wegvalt. Aangezien het een niet-erkend beroep 
betreft, bestaat er geen sociaal vangnet. De minister zal 
er dan ook in het bijzonder op toezien dat de Task Force 
zich om deze kwetsbare doelgroep bekommert, en zeer 
binnenkort zal zij de representatieve organisaties ter 
zake ontmoeten. Gezien het bijzonder precaire sociale 
en administratieve statuut van die werkers, is het echter 
moeilijk manieren te vinden om hen te helpen.

Les aides complémentaires sont un pan essentiel 
aujourd’hui de la politique d’intégration sociale. Plus 
encore en ce temps de crise COVID-19. De nombreuses 
questions ont porté sur la Task Force Groupes vulné-
rables – des questions parlementaires ont d’ailleurs été 
déposées par Madame Willaert (0914C) et Madame 
Leroy (1056C), et par Mme Fonck en séance –. Avec les 
lenteurs habituellement caractéristiques du monde poli-
tique, ce groupe de travail ne verra-t-il pas le jour après 
la crise? Non, cette Task Force s’est déjà réunie à deux 
reprises depuis la prise de fonction de la ministre et les 
réunions ont été présidées par la ministre, qui accorde 
une très haute importante à cette instance.

Quel est l’objectif et quelles sont les missions de cette 
Task Force? Elle doit permettre de mettre autour de la 
table des représentants de la société civile – le réseau 
belge de lutte contre la pauvreté (BAPN), le conseil 
national supérieur des personnes handicapées (CNSPH), 
des institutions indépendantes – Institut pour l’égalité 

des femmes et des hommes (IEFH), les fédérations 
des CPAS, des administrations fédérales, régionales 
et communautaires, ainsi que des représentants des 
entités fédérées. L’analyse – budgétaire, logistique, et 
en terme d’impact social – des suggestions d’actions 
amenées par ces premières lignes sociales est menée. 
Cela permettra d’identifier alors les problématiques 
nécessitant une action directe et la ministre soumettra 
au Conseil des ministres des propositions de mesures 
très concrètes. Les problématiques systémiques seront 
identifiées et feront l’objet d’un examen plus particulier 
dans le cadre du prochain Plan fédéral de lutte contre 
la pauvreté. Outre les mesures de soutien aux groupes 
vulnérables déjà décidées et en cours d’implémentation 
– subside de 7 millions à l’aide alimentaire, prolonga-

tion de la prime de 50 euros, prolongation du subside 
de 115 millions en matière d’aides complémentaires, 
indexation du fonds énergie, … un budget de 75 millions 
est dégagé pour financer les mesures conçues par et 
au sein de la Task Force.

Dans ce cadre, une attention particulière sera portée 
aux travailleurs du sexe. Les règles de confinement 
entraînent comme effet direct une privation totale des 
revenus tirés de leurs activités. La profession n’étant 
pas reconnue, le filet de protection sociale n’existe 
pas. La ministre veillera donc particulièrement à ce 
que la Task Force s’attarde sur ce groupe vulnérable, 
et elle rencontrera très prochainement les associations 
représentatives. Mais clairement, vu le statut social et 
administratif particulièrement précaires de ces travail-
leurs, il est ardu de trouver les chemins pour les aider.
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Gelukkig bestaat er voedselhulp. De minister kan het 
alleen maar eens zijn met de collega’s die niet langer 
willen dat iemand nog een gebrek aan voedsel heeft. 
Maar op dit moment moeten we realistisch zijn. De vraag 
naar voedselpakketten is tussen 2014 en 2019 met 83 % 
gestegen. Met de gezondheidscrisis heeft deze trend 
zich voortgezet. De hele regering zet zich hiervoor in. 
De minister heeft van haar kant een subsidie van zeven 
miljoen euro gereserveerd voor de voedselbanken en 
de OCMW’s in het kader van de voedselhulp. Haar 
ambtgenoot van Financiën, de heer Van Peteghem, 
heeft de regering voorgesteld dat bedrijven die hun 
overschotten of onverkochte producten aanbieden aan 
liefdadigheidsinstellingen of voedselbanken, de daarmee 
gepaard gaande kosten fiscaal kunnen aftrekken.

Naast de conjuncturele maatregelen werkt de minister 
voorts ook op lange termijn, met name aan de toekomstige 
programmatie van het FEAD, het Fonds voor Europese 
hulp aan de meest behoeftigen. De besprekingen tus-

sen de gewesten en haar kabinet lopen. Het ligt in de 
bedoeling de slagkracht dit Fonds te vergroten. Afgezien 
van de institutionele nadere regels inzake deze nieuwe 
programmatie zouden nieuwe richtingen kunnen worden 
ingeslagen, zoals de diversifiëring van de logistieke 
partners, of nog de aanscherping van de sociale be-
geleidingsmaatregelen. Voorts zal de administratie in 
samenspraak met de actoren in het veld de mogelijkheid 
onderzoeken om een distributiekanaal voor bederfelijke 
producten op te zetten.

Wat het wetsvoorstel van mevrouw Lanjri betreft, 
stipt de minister aan dat dit uiteraard een nobel doel na-
streeft. De voorwaarden inzake deze financiering roepen 
echter veel vragen op. De minister kan er alleen maar 
op aandringen rekening te houden met het standpunt 
van de sociale partners. Er moeten vooral structurele 
oplossingen worden gezocht voor de financiering van 
de voedselbedeling aan de meest kwetsbaren, maar 
dan wel op basis van een correcte inschatting van de 
huidige en de toekomstige behoeften.

Ook over de energiearmoede hebben de dames Lanjri, 
Thémont en de heer Bombled de minister bevraagd. Dit 
domein ressorteert onder een bevoegdheid die wordt 
gedeeld door de federale regering en de deelstaten. 
In een eerste werkvergadering met het kabinet van de 
federale minister van Energie bleek duidelijk dat alle 
partijen samen vooruitgang willen boeken.

België zal eerst en vooral de Europese Clean Energy 
Package-richtlijn moeten omzetten. Daartoe onderzoekt 
een werkgroep thans wat energiearmoede precies inhoudt 
en worden kwantitatieve en kwalitatieve indicatoren be-
paald. Die werkgroep bestaat uit vertegenwoordigers van 

Heureusement, il y a l’aide alimentaire. Le ministre ne 
peut qu’être d’accord avec ses collègues qui ne veulent 
plus que personne ne manque de nourriture. Mais pour 
l’instant, nous devons être réalistes. La demande de colis 
alimentaires a augmenté de 83 % 2014 et 2019. Et avec la 
crise sanitaire, cette tendance n’a fait que se poursuivre. 
L’ensemble du gouvernement se mobilise pour faire face 
à la situation. Pour sa part, la ministre a réservé une 
subvention de sept millions d’euros pour les banques 
alimentaires et les CPAS dans le cadre de l’aide alimen-
taire. Son collègue des Finances, M. Van Peteghem, a 
proposé au gouvernement que les entreprises qui offrent 
leurs excédents ou leurs invendus à des organisations 
caritatives ou à des banques alimentaires puissent 
déduire fiscalement les coûts que cela représente.

Par ailleurs, au-delà des mesures conjoncturelles, la 
ministre travaille aussi sur le long terme et notamment à 
la future programmation FEAD, le fonds européen d’aide 
aux plus démunis. Les discussions entre les Régions 

et son cabinet sont en cours. L’objectif est d’augmenter 
les capacités d’agir de ce fonds. Et hormis les modalités 
institutionnelles relatives à cette nouvelle programma-
tion, des nouvelles orientations pourraient être prises 
comme la diversification des partenaires logistiques ou 
encore le renforcement des mesures d’accompagnement 
social. Par ailleurs, en concertation avec les acteurs 
de terrains, l’administration va étudier la possibilité de 
créer une filière de distribution de produits périssables.

Quant au projet de loi de Mme Lanjri, la ministre 
tient à souligner que l’objectif est évidemment noble. 
Cependant, les conditions de ce financement sou-
lèvent de nombreuses questions. La ministre ne peut 
qu’encourager à prendre en compte le point de vue des 
partenaires sociaux. Nous devons surtout trouver des 
solutions structurelles pour financer la distribution de 
denrées alimentaires aux plus vulnérables, mais sur 
la base d’une évaluation correcte des besoins actuels 
et futurs.

Autre sujet sur lequel Mesdames Lanjri, Thémont et 
Monsieur Bombled ont interrogé la ministre: la précarité 
énergétique. Ce domaine relève en première instance de 
compétences partagées entre le gouvernement fédéral 
et les entités fédérées. Une première réunion de travail 
a été organisée avec le cabinet de la ministre fédérale 
de l’énergie, avec une volonté clairement partagée 

d’avancer ensemble.

Premièrement, il appartiendra à la Belgique de transpo-
ser la directive européenne du “Clean Energy Package”. 
À cet égard un groupe de travail se penche actuellement 
sur la notion de précarité énergétique et des indicateurs 
quantitatifs et qualitatifs. Ce groupe de travail regroupe 
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de actoren inzake armoedebestrijding, van de OCMW-
federaties en van de diverse kabinetten van de bevoegde 
ministers, waaronder uiteraard ook dat van de minister 
belast met Armoedebestrijding. Aldus zal het concept 
“energiearmoede” wettelijk kunnen worden omschreven 
en zullen cijfers en een strikte methodologie worden 
vastgelegd om na te gaan hoeveel huishoudens in België 
met energiearmoede kampen.

Wat het sociale tarief betreft, heeft de Ministerraad 
beslist een budget van 88 miljoen euro vrij te maken om 
het aantal mensen dat hiervoor in aanmerking komt, 
uit te breiden. Het is belangrijk nieuwe doelgroepen in 
kaart te brengen, want het aantal mensen dat te maken 
heeft met energiearmoede neemt toe als gevolg van de 
economische crisis. Deze mensen maken elke maand 
moeilijke keuzes over welke rekening ze wel of niet 
kunnen betalen.

Inzake de indexering van het Energiefonds is het 
wellicht bekend dat acht jaar geleden werd beslist die 
indexering te bevriezen, maar dat die maatregel werd 
opgeheven voor 2019 en 2020. Wetende dat de gemid-
delde aardgasfactuur tussen 2002 en 2019 met 56 % 
is gestegen, en die van elektriciteit met 108 %, is het 
duidelijk dat de minister er bij haar federale ambtgenoot 
van Energie op zal aandringen het fonds niet langer te 
bevriezen en minstens jaarlijks te indexeren.

Tot slot is de minister zich ervan bewust dat een be-
tere isolatie van zowel de particuliere woningen als de 
overheidsgebouwen nodig is om de energierekening van 
de Belgische burgers te doen dalen. Die bevoegdheid 
berust echter niet rechtstreeks bij de federale overheid, 

maar bij de deelstaten. De minister citeert de volgende 
passage uit het interfederaal investeringsplan: “Inzake 
energie zullen de investeringen vooral worden toegespitst 
op het energiezuinig maken van overheidsgebouwen (…) 
en, in samenwerking met de gewesten en met respect 
voor elkaars bevoegdheden kunnen investeringen worden 
toegespitst op het energiezuinig maken van particuliere 
woningen (…)”.

De OCMW’s kunnen evenwel als hefboom fungeren. 
Naast het uitwerken van oplossingen voor de financiële 
problemen van de huishoudens kunnen zij via dit fonds 
de huishoudens wegwijs maken inzake het rationeel 
omgaan met energie, hen bijstaan inzake isolatiewerk-
zaamheden, de vervanging van hun boiler enzovoort.

Na de energierekening wordt de digitale kloof aan 
de orde gesteld. Die kloof is duidelijk verdiept door de 
COVID-19-crisis, die de ongelijkheden vergroot.

les représentants des acteurs de lutte contre la pauvreté, 
les fédérations de CPAS et les différents cabinets des 
ministres compétents – dont évidemment celui de la 
ministre, en charge de la Lutte contre la pauvreté. Cela 
permettra de définir un concept légal de la précarité 
énergétique, et d’arrête des chiffres et une méthodologie 
rigoureuse afin de déterminer le nombre de ménages qui 
se trouvent dans une situation de précarité énergétique 
en Belgique.

En ce qui concerne le tarif social, le Conseil des 
ministres a décidé de débloquer un budget de 88 mil-
lions d’euros pour augmenter le nombre de personnes 
éligibles. Il est important d’identifier de nouveaux groupes 
cibles, car le nombre de personnes touchées par la 
pauvreté énergétique augmente en raison de la crise 
économique. Chaque mois, ces personnes font des choix 
difficiles quant à la facture qu’elles peuvent ou non payer.

Concernant l’indexation du fonds énergie, il est inutile 
de rappeler, qu’après 8 années de gel de l’indexation, il 
a été ré-indexé pour les années 2019 et 2020. Sachant 
qu’entre 2002 et 2019, la facture moyenne de gaz naturel 
a augmenté de 56 % et celle d’électricité de 108 %, il 
est clair que la ministre plaide auprès de sa collègue de 
l’Énergie au niveau fédéral afin que le fonds ne soit plus 
gelé et qu’il suive, à minima, une indexation annuelle.

Enfin, la ministre est consciente qu’une réduction de 
la facture énergétique de nos concitoyens passe par une 
meilleure isolation des logements tant privés que publics. 
Cette compétence ne relève cependant pas directement 
du fédéral, mais des entités fédérés. La ministre cite 

ce passage du plan d’investissement interfédéral: “En 
ce qui concerne l’énergie, les investissements seront 
surtout axés sur l’efficacité énergétique des bâtiments 
publics (…) et, en coopération avec les Régions et dans 
le respect des compétences de chacun, les investisse-
ment pourront se focaliser sur l’efficacité énergétique 
des habitations privées- etc. (…)”.

Nous avons néanmoins un levier entre les mains 
et celui-ci est à chercher du côté des CPAS. Ces der-
niers, au-delà du règlement financier des factures des 
ménages en difficultés, peuvent via ce fonds sensibiliser 
les ménages à certaines problématiques comme l’utilisa-
tion rationnelle de l’énergie, peuvent aider les ménages 
dans des travaux d’isolation ou de remplacement de 
chaudière, …

Après la facture énergétique, place à la fracture numé-
rique. Cette fracture est clairement renforcée par la crise 
COVID-19 qui amplifie les inégalités.
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Een tweeledige aanpak is aangewezen. De eerste 
stap richt zich op de korte termijn en moet het mogelijk 
maken de uitdagingen ingevolge de lockdown het hoofd 
te bieden: de toegankelijkheid van de overheidsdiensten 
die almaar meer de digitale toer opgaan, onderwijs op af-
stand en digitale sociale contacten. Om het niet-opnemen 
van rechten, de schooluitval en het isolement tegen te 
gaan, werden al contacten gelegd met staatssecretaris 
Mathieu Michel en minister Petra De Sutter om initiatieven 
te nemen op grond van de voorstellen van de Task Force 
Kwetsbare groepen. Gezien de crisis moeten verschillende 
pistes worden onderzocht, waaronder die inzake het tot 
stand brengen van een correcte internetverbinding, de 
terbeschikkingstelling van computerapparatuur en een 
sociaal noodtarief voor alle kwetsbare doelgroepen. 
De tweede stap is alomvattender en moet zijn ingebed 
in een grondig denkoefening over digitale toeganke-
lijkheid. Zowel het Federaal Plan Armoedebestrijding 
als het Plan Universele Toegankelijkheid moeten als 
hefboom fungeren om actie te ondernemen en moeten 
deze dimensie omvatten. Daartoe zullen de relance- en 
investeringsplannen moeten bepalen hoe de acties om de 
digitale kloof weg te werken, zullen worden gefinancierd. 
De minister beoogt concrete projecten op de sporen te 
zetten om de gezinnen en de wijken een betere digitale 
toegankelijkheid te bieden, zowel qua technologie als 
qua vaardigheden.

Wat de medische kaart betreft: het recht op gezondheid 
is uiteraard een fundamenteel recht. De verantwoor-
delijkheid ervoor te zorgen dat iedereen toegang heeft 
tot hoogwaardige zorg, heeft een collectieve dimensie. 
Dat heeft deze pandemie wel duidelijk gemaakt. Pro 
memorie: met deze medische steun kan de begunstigde 
rechtstreeks bij de zorgverstrekker terecht. In som-

mige gevallen kan het OCMW ook een medische kaart 
toekennen, die geldig is voor een bepaalde periode en 
voor een bepaald aantal prestaties, zodat er niet steeds 
afzonderlijk toestemming gevraagd moet worden bij de 
behandeling van chronische ziektes. Gezien de huidige 
situatie pleit de minister er natuurlijk voor deze kaart niet 
al te veel te beperken in de tijd of tot bepaalde zieken-
huizen. Hoe beter de hele bevolking wordt behandeld, 
hoe beter zij het in haar geheel zal stellen.

Wat de dakloosheid en de vragen over het referen-
tieadres betreft, wijst de minister er andermaal op dat 
die referentieadressen tot doel hebben dat vooral de 
daklozen – maar niet alleen zij – in aanmerking blijven 
komen voor sociale en burgerlijke rechten zoals werk-
loosheidsuitkeringen, de aansluiting bij een ziekenfonds 
enzovoort. Het klopt dat de toepassing van de regels 
inzake de toekenning en het behoud van het referentie-
adres al jarenlang het voorwerp is van verhitte debatten, 
getalm en andere kwalijke praktijken. De toegang tot dat 
recht werd soms zelfs belemmerd door het drogargument 

Une double approche est nécessaire. La première 
relève du court terme. Et doit permettre de répondre aux 
enjeux posés par le confinement à savoir l’accessibilité 
des services publics qui se digitalisent, l’enseignement 
qui se prodigue à distance et les contacts sociaux qui 
se numérisent. Afin de lutter contre le non-recours, le 
décrochage scolaire et l’isolement, des contacts ont 
déjà été pris avec le Secrétaire d’État Mathieu Michel 
et la ministre Petra De Sutter afin de mener des actions 
sur base des propositions de la Task Force Groupes 
Vulnérables. Au vu de la crise, nous devons analyser plu-
sieurs pistes dont celles d’établir une connexion internet 
correcte, la mise à disposition de matériel informatique et 
un tarif d’urgence sociale pour l’ensemble des groupes 
vulnérables. La seconde approche est plus holistique et 
doit s’inscrire dans une vraie réflexion sur l’accessibilité 
au numérique. Tant le plan de lutte contre la pauvreté 
que le plan d’accessibilité universelle devront être des 
leviers d’action et inclure cette dimension. Pour ce faire 
les plans de relance et d’investissements devront contenir 
un financement pour des actions visant à résorber la 
fracture numérique. Le but de la ministre est de lancer 
des projets concrets pour que les familles et les quar-
tiers soient mieux couverts en matière d’accessibilité 
numérique que ce soit tant en terme de technologies 
que de compétences.

En ce qui concerne la carte médicale, le droit à la santé 
est, bien entendu, un droit fondamental. La responsa-
bilité d’assurer à chacun l’accès à des soins de qualité 
a une dimension collective, comme nous le constatons 
très clairement dans le cadre de cette pandémie. Pour 
rappel, ce soutien médical permettra au bénéficiaire de 
se rendre directement chez le prestataire de soins. Dans 

certains cas, le CPAS peut également accorder une carte 
médicale, valable pour une certaine période et pour un 
certain nombre de services, de sorte que l’autorisation 
ne doit pas toujours être demandée séparément pour 
le traitement de maladies chroniques. Au vu de la situa-
tion actuelle, la ministre préconise naturellement de ne 
pas trop limiter cette carte dans le temps ou à certains 
hôpitaux. Mieux la population entière sera traitée, mieux 
elle se portera dans son ensemble.

Concernant la problématique du sans-abrisme et les 
questions au sujet des adresses de référence: pour rappel, 
ces adresses de référence permettent notamment ou 
essentiellement à la personne sans-abri de continuer à 
bénéficier des droits sociaux et civils comme ses alloca-
tions de chômage, son affiliation à une mutualité, …. Et, 
c’est vrai, depuis des années, l’application des règles 
d’octroi et de maintien de l’adresse de référence est l’objet 
de polémiques, de tergiversations et autres mauvaises 
pratiques. Même l’argument détourné de lutter contre “la 
fraude sociale” est venu parfois restreindre l’accès à ce 
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dat men de “sociale fraude” wil aanpakken. De wet-
telijke grondslag voor het referentieadres valt onder de 
bevoegdheid van Binnenlandse Zaken. In overleg met 
haar ambtgenoot van Binnenlandse Zaken zal de mi-
nister werk maken van een nieuwe omzendbrief waarin 
de richtlijnen voor de lokale overheden zullen worden 
verduidelijkt, teneinde te benadrukken dat deze maatregel 
een vorm van maatschappelijke steun is. In afwachting zal 
de samenwerking tussen de FOD Binnenlandse Zaken 
en de POD Maatschappelijke Integratie heel binnenkort 
leiden tot een nieuwe specifieke code in het rijksregis-
ter. Op die manier zal heel nauwkeurig kunnen worden 
nagegaan wie als dakloze op een referentieadres staat 
ingeschreven, waardoor de lokale overheden objectiever 
te werk zullen kunnen gaan en hun praktijken misschien 
eenvormig zullen kunnen worden gemaakt.

Zoals aangekondigd in het regeerakkoord zal de 
minister voorts het nodige doen om het samenwerkings-
akkoord tussen de Federale Staat en de deelstaten 

inzake dak- en thuisloosheid bij de tijd te brengen, om de 
begeleidingstrajecten van het type “Housing First” beter 
te kunnen ondersteunen. De minister zal de betrokken 
partijen in het raam van de Interministeriële conferentie 
van Grootstedenbeleid, Maatschappelijke Integratie en 
Huisvesting uitnodigen voor een eerste verkennende ver-
gadering, die uiterlijk eind maart 2021 moet plaatsvinden.

Ten slotte gaat de minister nader in op het winterplan 
in de context van de COVID-19-crisis. De opvangca-
paciteit van 250 mensen waarin de federale overheid 
voorziet, is in Brussel gewaarborgd. Bij die collectieve 
opvang moet vanzelfsprekend in het bijzonder rekening 
worden gehouden met de gezondheidssituatie. Het thema 
werd voorgelegd aan de Task Force, omdat er uiteraard 
bijkomende noden zijn, vooral met betrekking tot de 
psycho-medisch-sociale begeleiding. Er zijn dan ook 
gesprekken aan de gang met de operatoren in het veld.

De minister gaat nader in op het vierde Federaal 
Plan voor Armoedebestrijding en de vraag van me-
vrouw Muylle (0227C). Er werd geen aanvraag ingediend 
bij het Rekenhof, dat evenmin op eigen initiatief heeft 
beslist een advies uit te brengen, in tegenstelling tot 
wat bij het tweede plan het geval was. De Kamer zou 
die taak dus op zich kunnen nemen. Desondanks heeft 
de POD Maatschappelijke Integratie een interne evalu-
atie uitgevoerd, waaruit is gebleken dat dertig acties 
waren afgerond, waarvan acht “lopende tot einde van 

de legislatuur”, terwijl twintig andere acties nog aan de 
gang waren. Over nog elf andere acties bestaat geen 
duidelijkheid of ze werden zonder meer opgeheven.

Om terug te komen op de eigenlijke grondslag van het 
plan en de kritiek over het feit dat het regeerakkoord geen 
streefcijfer inzake het tegengaan van armoede bevat, 

droit. La base légale de l’adresse de référence dépend de 
la compétence des Affaires intérieures. En concertation 
avec sa collègue de l’Intérieur, la ministre entreprendra 
la rédaction d’une nouvelle circulaire visant à clarifier 
les consignes aux pouvoirs locaux afin d’insister sur 
le caractère d’aide sociale de cette mesure. En atten-
dant, une collaboration entre le SPF Intérieur et le SPP 
Intégration sociale est sur le point d’aboutir à la création 
d’un code spécifique dans le Registre National. Ce qui 
permettra de monitorer précisément les inscriptions de 
personnes sans-abri en adresse de référence et cela 
permettra d’objectiver les pratiques locales et aidera, 
peut-être, à agir vers leur uniformisation.

Par ailleurs, comme annoncé dans l’Accord de gou-
vernement, la ministre va entreprendre les démarches 
nécessaires à l’actualisation de l’Accord de coopération 

entre l’État fédéral et les entités fédérées sur le sans-
abrisme et l’absence de chez-soi en vue d’un soutien 
renforcé aux trajectoires d’accompagnement de type 
Housing First. La ministre invitera les parties concernées 
dans le cadre de la conférence interministérielle Politique 
des Grandes villes, Intégration sociale et Logement au 
plus tard à la fin mars 2021 pour un premier tour de table.

Enfin, concernant le plan hiver, en lien avec la crise 
COVID-19. La capacité d’accueil de 250 personnes 
assumée par le fédéral est garantie à Bruxelles. Mais 
clairement, la situation sanitaire requiert une attention 
particulière dans le cadre de ces accueils collectifs. Le 
sujet a été mis sur la table de la Task Force, car il y a 
clairement des besoins supplémentaires notamment 
en matière d’accompagnement psycho-médico-social. 
Les discussions sont donc en cours avec les opérateurs 
de terrain.

Concernant le 4e plan fédéral de lutte contre la pau-
vreté et la question de Madame Muylle (0227C). La 
Cour des compte n’a pas été saisie d’une demande et 
n’a pas décidé de le faire d’initiative, contrairement à 
ce qui s’est passé lors du 2e plan. La Chambre pourrait 
donc s’en charger. Malgré tout, il y a eu une évaluation 
interne, effectuée par le SPP Intégration sociale qui a 
constaté que 30 actions étaient achevées, dont 8 “en 
cours jusqu’à la fin de la législature” et que 20 actions 
étaient toujours en cours. 11 actions sont, elles, restées 

dans les limbes ou ont été purement et simplement 
annulées.

Pour en revenir au principe même du plan et à la 
critique portant sur le fait que l’accord de gouverne-
ment ne contenait pas objectif chiffré de réduction de la 
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wijst de minister erop dat de Europese Commissie in de 
loop van 2021 een nieuwe strategie zal uitwerken waarin 
andermaal een doelstelling inzake armoedevermindering 
zal worden opgenomen. In afwachting daarvan kan men 
zich beter onthouden van doelstellingen allerhande en 
aankondigingsbeleid. Dat neemt evenwel niet weg dat 
de regering in het licht van de nooit geziene sociale en 
gezondheidscrisis reeds alle krachten heeft gebundeld 
om de maatschappelijke gevolgen ervan te beperken, 
om ervoor te zorgen dat werknemers en zelfstandigen 
niet in bestaansonzekerheid terechtkomen en om de nu 
al arme alleenstaanden en gezinnen te beschermen. 
Thans wordt alles in het werk gesteld om te voorkomen 
dat mensen in armoede verzeilen. Met het oog daarop 
zal dit plan collegiaal worden uitgewerkt. Er zal worden 
nagegaan welke maatregelen nodig zijn en de minister 
zal aansturen op een thematische Ministerraad waarin 
alle beoogde acties zullen worden besproken.

Het spreekt voor zich dat kinderarmoede en armoede 

bij eenoudergezinnen in dat verband voorrang zullen 
krijgen, des te meer daar de crisis de ongelijkheid ver-
groot en een bedreiging vormt voor een hele generatie, 
die niet mag worden opgeofferd. De generatiearmoede 
moet worden aangepakt opdat de kinderen uit de arme 
gezinnen van vandaag niet de arme volwassenen van 
morgen zullen zijn. Wie een kind wil ondersteunen, 
moet ook zijn ouders ondersteunen opdat ze over een 
voldoende inkomen beschikken om een waardig leven 
te leiden. Er moet dus in de eerste plaats werk wor-
den gemaakt van de middelen, of het nu gaat om een 
inkomen uit werk, een vervangingsinkomen of sociale 
uitkeringen. Bepaalde concrete projecten zullen echter 
naar andere OCMW’s worden overgeheveld, zoals het 
MIRIAM-project, waarbij alleenstaande moeders een jaar 

lang intensief worden begeleid. De minister overweegt 
dit project aan te wenden als uitwisselingsplatform 
tussen de OCMW’s. Uiteraard is het de bedoeling dat 
dergelijke proefprojecten uitgroeien tot beleidsstructuren 
ten behoeve van de betrokken vrouwen. Het gaat om 
concrete, begrote en geplande maatregelen die ook 
worden geëvalueerd. Zoals mevrouw Moscufo heeft 
benadrukt, worden de vrouwen nog harder getroffen 
door armoede; voor die realiteit zal de minister bijzondere 
aandacht hebben.

Wat de DAVO betreft, is de minister zich net als me-
vrouw Thémont bewust van de cruciale rol van die dienst 
bij de inning van alimentatievorderingen ten behoeve 
van eenoudergezinnen in bestaansonzekerheid. Om 
voorschotten op die vorderingen te verkrijgen, moeten 
soms omslachtige administratieve procedures worden 
gevolgd. Daarom zal in het raam van het vierde Federaal 
Plan Armoedebestrijding een beroep worden gedaan op 
het netwerk van referentieambtenaren voor armoede. De 
toegankelijkheid tot de DAVO zal er worden besproken 

pauvreté, il faut savoir que la Commission Européenne, 
dans le courant de l’année 2021, définira une nouvelle 
stratégie incluant de nouveau un objectif de réduction de 
la pauvreté. En attendant, il faut s’abstenir de multiplier 
les objectifs et les effets d’annonce. Toutefois, faisant 
face à une crise sanitaire et sociale sans précédent, le 
gouvernement est déjà pleinement mobilisé pour en 
limiter l’impact social, pour limiter la précarisation des 
travailleurs salariés et indépendants et pour protéger les 
personnes isolées et les familles déjà frappées par la 
pauvreté. Tout est fait aujourd’hui pour que les personnes 
ne tombent pas dans la pauvreté. C’est en ce sens que 
ce plan sera établi, de manière collégiale. Des mesures 
seront identifiées et la ministre proposera la tenue d’un 
Conseil des ministres thématique en vue de passer en 
revue l’ensemble des actions définies.

Il est évident que la pauvreté des enfants et des familles 

monoparentales sera une problématique prioritaire de 
ce plan. Et ce d’autant plus avec la crise qui renforce 
les inégalités et menace toute une génération qui ne 
peut être sacrifiée. Il faut lutter contre la reproduction 
intergéréationnelle de la pauvreté pour que les enfants 
de familles pauvres aujourd’hui ne soient pas les adultes 
pauvres de demain. Qui dit soutenir un enfant dit soutenir 
ses parents pour qu’ils puissent disposer d’un revenu 
suffisant pour vivre dignement. Ce sont donc au niveau 
des moyens, qu’ils soient issus du travail, de revenus 
de remplacement ou d’allocations sociales que nous 
devons travailler en priorité. Toutefois, certains projets 
concrets seront portés vers d’autres CPAS comme 
le projet Miriam, qui consite en un accompagnement 
intensif de mères célibataires durant un an. La ministre 

envisage de décliner ce projet en plateforme d’échange 
entre les CPAS. L’idée est évidemment de faire de ce 
type de projet pilote des politiques structurelles à l’égard 
des femmes. Il s’agit de mesures concrètes, budgétées, 
planifiées et évaluées. Les femmes subissent encore 
plus durement la pauvreté, comme le soulignait Madame 
Moscufo et la ministre y sera particulièrement attentive.

Concernant le SECAL, comme Mme Thémont, la 
ministree est consciente du rôle prépondérant que joue 
le SECAL dans la récupération de créances alimentaires 
chez les familles monoparentales précarisées. L’accès aux 
avances sur créances engendre parfois des démarches 
administratives importantes. C’est pourquoi, dans le 
cadre du 4ème plan fédéral de lutte contre la pauvreté, le 
réseau des fonctionnaires référents pour la pauvreté sera 
consulté. La question de l’accessibilité du SECAL y sera 
abordée avec les fonctionnaires du SPF et parallèlement, 
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met de ambtenaren van de FOD; tegelijk zal de minister 
overleg plegen met minister van Financiën Vincent Van 
Peteghem om die kwestie aan te kaarten.

De minister is van plan het Federaal Plan 
Armoedebestrijding op te stellen in overleg met haar 
ter zake bevoegde ambtgenoten van de gewesten en de 
gemeenschappen, teneinde een gemeenschappelijke 
mogelijke aanpak uit te werken, op basis van de beginse-
len inzake subsidiariteit en federale samenwerking. Om 
doelmatig te zijn, moet het armoedebestrijdingsbeleid 
gecoördineerd en in overleg met de stakeholders en 
met de andere beleidsniveaus worden aangepakt. Het 
Overlegcomité is in 2017 overgegaan tot een stroom-
lijning van de interministeriële conferenties. Daarbij 
werd de Interministeriële conferentie Maatschappelijke 
integratie en Sociale economie vervangen door de 
nieuwe Interministeriële conferentie Grootstedenbeleid, 
Maatschappelijke integratie en Huisvesting. Die wordt 
voorgezeten door de Duitstalige gemeenschap en door 

het Waalse Gewest. Die entiteiten moeten dus het initiatief 
nemen. Niettemin zal de minister in de volgende weken 
contact opnemen met de bevoegde overheden om een 
agenda vast te leggen; zij is van plan in dat verband een 
heel actieve rol te spelen.

Vragen in verband met de ervaringsdeskundigen

Op federaal niveau wordt die methodologie 
sinds 15 jaar toegepast; vandaag zijn 56 personeels-
leden belast met de tenuitvoerlegging ervan, van 
wie 46 ervaringsdeskundigen. De POD Maatschappelijke 
Integratie, Armoedebestrijding, Sociale Economie en 
Grootstedenbeleid zorgt bovendien voor de aansturing 

van de acht door de FOD Financiën in dienst genomen 
ervaringsdeskundigen, alsook van de ervaringsdeskun-
dige bij de RVA. De minister zal de aanstelling van de 
ervaringsdeskundigen binnen de federale overheidsdien-
sten steunen. Daartoe zullen bilaterale ontmoetingen 
met de ministers en de staatssecretarissen worden 
georganiseerd, teneinde te bekijken hoe concreet kan 
worden overgegaan tot in indienstneming binnen de nog 
niet betrokken departementen.

De minister bekijkt tevens de mogelijkheid om een 
ervaringsdeskundige binnen de beleidscel van haar 
kabinet te verwelkomen. Het lijkt bovendien ook een 
interessante piste voor de OCMW’s van grote steden. 
Dit zal de toegankelijkheid van de diensten voor moeilijk 
bereikbare mensen verbeteren. Het project zal worden 
besproken tijdens de volgende vergadering van de 
betreffende stuurgroep.

la ministre entamera une concertation avec le ministre 
des Finances, Vincent Van Peteghem, afin d’aborder 
cette problématique.

Concernant le plan fédéral, la ministre entend le faire 
en concertation avec ses homologues des Régions et 
Communautés afin que de développer autant que pos-
sible une approche commune selon les principes de 
subsidiarité et de coopération fédérale. Une politique 
contre la pauvreté coordonnée et concertée avec les 
parties prenantes et les autres niveaux de pouvoir est 
une question d’efficience. Le Comité de concertation a 
effectué une rationalisation des Conférences intermi-
nistérielles en 2017. Aussi, la CIM Intégration sociale 
et Economie sociale a laissé sa place à une nouvelle 
CIM Politique des grandes villes, Intégration sociale 
et Logement. La présidence revient à la Communauté 
germanophone et à la Wallonie. Il leur appartient donc 
de prendre l’initiative. Néanmoins, la ministre prendra 
contact avec les autorités concernées dans les pro-

chaines semaines afin de déterminer un agenda dans 
lequel elle entend jouer un rôle très actif.

Concernant les questions portant sur les Experts 
du vécu

Après 15 ans d’existence au niveau fédéral, on compte 
aujourd’hui 56 collaborateurs qui œuvrent à la mise en 
œuvre de cette méthodologie, dont 46 experts du vécu. 
Le SPP IS coordonne également les 8 experts du vécu 
engagés par le SPF Finances, ainsi que celui engagé 
par l’ONEM. La ministre soutiendra le déploiement des 

Experts au sein des services publics fédéraux. Pour ce 
faire, des bilatérales seront organisées avec les ministre 
et secrétaire d’état afin d’examiner les pistes concrètes 
de recrutement au sein de les départements pas encore 
impliqués.

La ministre étudie également la possibilité d’accueillir 
un expert du vécu au sein de la cellule politique de son 
cabinet. Cette piste semble également intéressante pour 
les CPAS des grandes villes. Elle permettra d’améliorer 
l’accessibilité des services pour les personnes difficiles 
à atteindre. L’analyse du projet aura lieu lors de la pro-
chaine réunion du groupe de pilotage en question.
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2° Personen met een handicap

De minister is ter zake van plan een beleid te voeren 
dat gebaseerd is op drie krachtlijnen, namelijk:

— solidariteit. In dat verband zal er een historische 

verhoging van de uitkeringen komen;

— meer welvaart, via toegang tot aangepaste en 
betere banen voor de personen met een handicap die 
zulks wensen en die zich daarvoor kunnen inzetten;

— inclusiviteit, via het wegwerken van de 
belemmeringen.

Bovendien zal de minister dit doen op een transversale 
manier, met name in samenwerking met de organisaties 
die de personen met een handicap vertegenwoordigen 
en haar ambtgenoten van zowel de federale regering 
als van de deelstaten.

Het eerste onderdeel betreft de uitkeringen en de 
beslissing van de regering om die op te trekken. Net 
zoals het leefloon zal de inkomensvervangende te-
gemoetkoming tegen 2024 met 22 % zijn gestegen, 
welvaartsenveloppe en indexering inbegrepen.

Voorts wordt een historische budgettaire inspanning 
geleverd om met betrekking tot de integratietegemoet-
koming de “prijs van de liefde” en de “prijs van werk” 
weg te werken.

Het uitgangspunt is dat de integratietegemoetkoming 
bestemd is voor de gedeeltelijke compensatie van de 
extra kosten die een persoon met een handicap moet 

maken om autonoom te zijn. Het gaat daarbij bijvoorbeeld 
om extra kosten inzake gezondheidszorg (logopedie, 
kinesitherapie, chronische behandelingen enzovoort), 
inzake vervoer (persoonlijke of collectieve aangepaste 
voertuigen), inzake de aanpassing van de leefomgeving 
enzovoort. Aangezien dat autonomieverlies iemand 
overkomt en de nodige compenserende aanpassingen 
niet het gevolg zijn van een keuze, is het normaal dat 
de samenleving blijk geeft van solidariteit. De regering 
heeft derhalve beslist in te grijpen op twee vlakken die 
momenteel het bedrag van de integratietegemoetkoming 
beïnvloeden, namelijk de gekozen samenlevingsvorm 
en het beroepsleven.

Op het vlak van de levenskeuze zal het feit dat een 
persoon met een handicap een stel met iemand vormt, 
vanaf 1 januari 2021 niet langer invloed hebben op het 
bedrag van de integratietegemoetkoming. De “prijs van 
de liefde” zal aldus meteen volledig worden afgeschaft. 
Hoewel sommigen menen dat zulks verder gaat dan wat 
in het regeerakkoord staat, blijft de minister pal achter 

2° Personnes handicapées

La ministre entend mener une politique en la matière 
basée sur 3 grands axes:

— la solidarité avec une revalorisation historique des 

allocations;

— davantage de prospérité via un accès à l’emploi 
adapté et renforcé pour les personnes handicapées qui 
souhaitent et peuvent s’investir;

— et l’inclusivité, via la lutte contre les obstacles 
rencontrés.

En outre, la ministre procédera de manière transversale: 
en collaboration avec les organisations représentatives 
des personnes handicapées et ses collègues du gou-
vernement fédéral et des entités fédérées.

Le premier volet concerne les allocations et la décision 
du gouvernement de les revaloriser. Comme pour le 
RIS, l’ARR connaîtra donc de plus de 22 % d’ici 2024, 
enveloppe bien-être et indexation compris.

Vient ensuite la dimension du “prix de l’amour” et du 
“prix du travail”. Cet effort budgétaire là encore historique 
vise donc l’allocation d’intégration.

Le postulat de départ est donc le suivant: le handicap 
vu sous le prisme de l’autonomie engendre des surcoûts 
en matière de soins de santé par exemple – logopédie, 

kiné, traitements chroniques, … dans le cadre des 
transports via la nécessité d’avoir des véhicules adaptés 
qu’ils soient personnels ou collectifs, en matière d’amé-
nagement de son lieu de vie, … et l’AI vise à compenser 
en partie ces surcoûts. Cette perte d’autonomie étant 
subie et les nécessaires adaptations compensatoires non 
choisies, il est normal que la collectivité fasse preuve de 
solidarité. Le gouvernement a donc décidé de travailler 
sur deux pans qui aujourd’hui affectent le montant de 
l’AI, à savoir les choix en matière de vie affective et de 
vie professionnelle.

Le choix de sa vie affective d’abord. Ainsi, la vie de 
couple d’une personne handicapée n’impactera plus, 
dès le 1er janvier 2021, le montant de l’AI. Le “prix de 
l’amour” sera ainsi directement et complétement aboli. 
Si certains estiment que l’accord de gouvernement en 
la matière est outrepassé, la ministre indique l’assumer! 
Les personnes handicapées n’auront plus à faire ce 
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die maatregel staan. Mensen met een handicap zullen 
niet langer die onrechtvaardige keuze tussen een lief-
desleven en financieel comfort moeten maken. Er werd 
voor geopteerd voor deze maatregel te gaan. De minister 
begrijpt de twijfel over de begrotingsramingen inzake 
deze maatregel; dat werk werd echter uitgevoerd door de 
administratieve diensten, het voorstel werd voorgelegd 
aan de Inspectie van Financiën en de staatssecretaris 
van begroting heeft het goedgekeurd. De grote afwijkin-
gen ten opzichte van vroegere ramingen lijken te kunnen 
worden verklaard door het feit dat de administratieve 
diensten bij de vorige berekeningen verkeerdelijk waren 
uitgegaan van bedragen die geen rekening hielden met 
de jongste, van juli 2018 daterende stijging van het niet 
in aanmerking genomen deel van de inkomsten van 
partner van de persoon met een handicap.

Wat de “prijs van werk” betreft, spreekt het voor zich 
dat werk kan bijdragen tot ontplooiing en tot maatschap-
pelijke integratie. Er moet op worden gewezen dat van 

de 200 000 personen die een integratietegemoetkoming 
ontvangen, een kwart beroepsinkomsten heeft; 75 000 van 
die begunstigden hebben vervangingsinkomsten en de 
anderen krijgen alleen die tegemoetkoming. De NHRPH 
werd om advies verzocht, teneinde samen met de betrok-
kenen op zoek te gaan naar een rechtvaardige verdeling 
van de beschikbare budgetten tussen de personen met 
een handicap met een inkomen uit arbeid en de anderen 
met een vervangingsinkomen. Wanneer dat werk zal 
zijn afgerond, zal de minister een voorstel voorleggen 
aan de Ministerraad.

Wat de banen voor personen met een handicap be-
treft, zijn de cijfers van het federale openbaar ambt en 
van de privésector onaanvaardbaar. Ze moeten echter 
worden beschouwd in het licht van de gegevens uit het 
van 2018 daterende onderzoek betreffende de arbeids-
krachten. In die studie bleek 16 % van de ondervraagden 
tussen 16 en 65 jaar te verklaren bij hun dagelijkse 
activiteiten op het werk of daarbuiten beperkingen te 
ondervinden wegens een handicap, een aandoening 
of een langdurige ziekte. Dat is een hoog percentage, 
en met dat gegeven moet zeer zeker rekening worden 
gehouden. Het is een hele uitdaging te bepalen in welke 
mate die mensen aan het werk kunnen worden gezet.

Meerdere specifieke acties moeten dus worden over-
wogen om ter zake vooruitgang te boeken, zoals:

—  h e t  o r g a n i s e r e n  v a n  d o e l g e r i c h t e 
aanwervingsprocedés;

— het onderzoeken van de interne beleidslijnen en 
procedés inzake human resources, via de raadpleging 
van de mensen met een handicap, om na te gaan hoe ze 
toegankelijker en inclusiever kunnen worden gemaakt;

choix injuste entre vie affective et confort financier. Le 
choix a été fait de privilégier cette mesure. La ministre 
entend les doutes émis quant aux estimations budgétaires 
de cette mesure; ce travail a pourtant été effectué par 
l’administration, la proposition a été soumise à l’Inspec-
tion des finances et a reçu l’aval de la secrétaire d’État 
au budget. Pour expliquer les variations importantes 
par rapport à des estimations antérieures, il semblerait 
que l’administration ait erronément basé ses calculs 
précédents sur des montants ne prenant pas en compte 
la dernière revalorisation intervenue en juillet 2018 des 
revenus immunisés du partenaire de la PH en la matière.

Concernant le “prix du travail”, il est évident que 
l’emploi peut être un facteur d’épanouissement et d’in-
clusion sociale. Il est important de rappeler que sur 

les 200 000 bénéficiaires de l’AI, un quart d’entre eux 
bénéficient de revenus professionnels, 75 000 de revenus 
de remplacement et les autres n’ont que cette allocation. 
L’avis du CNSPH a été demandé afin de travailler avec 
les personnes concernées sur une juste répartition 
des budgets disponibles entre revenus issus du travail 
et ceux issus d’un revenu de remplacement. Une fois 
ce travail terminé, la ministre fera une proposition au 
Conseil des ministres.

Concernant l’emploi des personnes handicapées: les 
chiffres dans la fonction publique fédérale ou encore dans 
le secteur privé sont inacceptables, mais demandent à 
être examinés à la lumière des données sur l’enquête 
sur les forces de travail datant de 2018. Cette enquête 
révèle que 16 % des personnes âgées entre 16 et 65 ans 
déclaraient être limitées dans leurs activités quotidiennes 
au travail ou en dehors en raison d’un handicap, d’une 
affection ou d’une maladie de longue durée. C’est énorme 
et il est primordial de prendre ceci en considération. 
L’enjeu en matière d’employabilité des personnes est 
un vrai défi.

Plusieurs actions spécifiques doivent donc être envi-
sagées pour avancer en la matière, comme par exemple:

— l’organisation de processus de recrutement ciblés.

— l’examen des politiques et des processus internes 
en matière de ressources humaines, via la consultation 
des personnes handicapées, afin de déterminer comment 
les rendre plus accessibles et inclusifs.
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— het uitwerken van resources en van support om 
alle werknemers in te lichten over de procedés die 
moeten worden gevolgd om aanspraak te maken op de 
aanpassingsmaatregelen.

Die maatregelen moeten deel uitmaken van een alom-
vattend HR-beleid dat ertoe strekt een gediversifieerde 
en inclusieve cultuur te bevorderen en de voorwaarden 
voor welslagen te scheppen, meer bepaald door in te 
zetten op integratie, de werknemer zolang mogelijk op 
zijn post te doen blijven en door de personen met een 
handicap een loopbaanevolutie te waarborgen.

De jongste rapporten van UNIA tonen aan dat er een 
significante stijging is van het aantal meldingen van vijan-
dige en kwetsende houdingen, en zelfs van ontslag als 
gevolg van volstrekt redelijke verzoeken om werkposten 
aan te passen wegens van een handicap. Ondanks die 
verplichting tot redelijke aanpassingen (aanpassing van 
het werktempo, van het materieel, van de toegankelijkheid 
van de lokalen enzovoort) moet worden vastgesteld dat 
die verplichting in de meerderheid van de behandelde 
dossiers niet door de werkgevers wordt nageleefd. Om 
dat te verhelpen, moet hoe dan ook meer worden ingezet 
op het sensibiliseren en informeren van de betrokken 
actoren (werkgevers, rechtbanken enzovoort). De minister 
zal dit onderwerp bespreken met haar ambtgenoot die 
bevoegd is voor Werk.

De Franse wet die de heer Delizée heeft aangehaald, 
voorziet erin dat elke werkgever die minstens twintig 
mensen in dienst heeft, 6 % van het totale personeels-
bestand moet voorbehouden aan mensen met een 
handicap. Die tewerkstellingsverplichting heeft betrek-
king op alle werknemers van de private of de openbare 

sector, ongeacht de aard van de arbeidsovereenkomst. 
De werkgever die zijn tewerkstellingsverplichting niet 
nakomt, moet een jaarlijkse bijdrage betalen. De invoe-
ring van dat systeem in ons land heeft in het verleden 
al geleid tot heel wat discussies, die uiteindelijk niets 
hebben opgeleverd, meer bepaald omdat de sociale 
partners ter zake niet tot een consensus waren gekomen.

Naast de banen in dienstverband dient te worden 
ingezet op acties die het ondernemerschap bij personen 
met een handicap aanmoedigen. Die maatregelen zul-
len worden uitgewerkt met de minister die bevoegd is 
voor de zelfstandigen. Vaak wordt aangehaald dat de 
betaling van bijdragen als zelfstandige in hoofdberoep 
voor de personen met een handicap al heel snel een 
hinderpaal kan vormen wanneer de door hen uitgeoe-
fende activiteit per slot van rekening slechts een heel 
laag inkomen voortbrengt. In de meeste gevallen kun-
nen die ondernemers immers niet in aanmerking komen 
voor het statuut van zelfstandige in bijberoep, terwijl dat 
statuut nochtans een gunstiger bijdragestelsel omvat. 

— l’élaboration de ressources, de support afin d’infor-
mer tous les employés sur les processus à suivre pour 
bénéficier de mesures d’adaptation.

Ces mesures doivent s’inscrire dans le cadre d’une 
politique globale RH visant à promouvoir une culture 
diversifiée et inclusive et à créer des conditions propices 
à la réussite notamment en assurant l’intégration, le 
maintien en poste et garantissant aux personnes han-
dicapées une évolution professionnelle.

Les derniers rapports d’UNIA soulignent une augmen-
tation significative des signalements pour des attitudes 
hostiles, vexatoires, voire des licenciements suite à des 
demandes d’aménagements raisonnables de postes de 
travail pour cause de handicap. Malgré cette obligation 
d’aménagement raisonnable (adaptation du rythme de 
travail, du matériel, accessibilité des locaux, etc.), on 
constate que dans la majorité des dossiers traités, cette 
obligation n’est pas respectée par les employeurs. Pour 
y remédier, il faudra impérativement davantage sensi-
biliser et informer les acteurs concernés (employeurs, 
juridictions…). La ministre mettra ce sujet sur la table 
avec son collègue en charge de l’emploi.

Concernant la loi française citée en exemple par 
M. Delizée, celle-ci prévoit que tout employeur d’au 
moins 20 salariés doit employer des personnes en 
situation de handicap dans une proportion de 6 % de 
l’effectif total. L’obligation d’emploi concerne tous les 
salariés du secteur privé ou public, quelle que soit la 

nature du contrat. Si l’employeur ne respecte pas son 
obligation d’emploi, il doit verser une contribution annuelle. 
L’introduction de ce système dans notre pays a déjà 
fait l’objet de nombreuses discussions par le passé qui 
n’ont pas abouti notamment en raison de l’absence de 
consensus des partenaires sociaux.

Outre les emplois salariés, il est important de déve-

lopper des actions visant à encourager l’entreprenariat 
des personnes handicapées. Ces mesures seront déve-
loppées avec le ministre en charge des indépendants. Il 
est souvent relayé que le paiement de cotisations en tant 
qu’indépendant à titre principal peut très vite constituer 
un obstacle pour les personnes handicapées lorsque 
l’activité qu’elles déploient n’offre en définitive que 
des revenus très limités. En effet, dans la plupart des 
cas, ces entrepreneurs ne peuvent bénéficier du statut 
d’indépendant à titre complémentaire, statut qui confère 
un régime de cotisations plus avantageux. Dans cette 
perspective, le ministre des Indépendants demandera 
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In dat opzicht zal de minister die voor Zelfstandigen 
bevoegd is, het Algemeen beheerscomité voor het 
sociaal statuut van de zelfstandigen erom verzoeken 
zich opnieuw te beraden over de vraag hoe rekening 
kan worden gehouden met de specifieke situatie van de 
ondernemers met een handicap, bijvoorbeeld via een 
versoepeling van de financiële voorwaarden om toegang 
te krijgen tot het sociaal statuut van de zelfstandigen.

Een proefproject dat door mevrouw Leroy is aangehaald 
en dat de steun krijgt van de minister van Economie en 
van Werk van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest, strekt 
ertoe personen met een handicap die een eigen zaak 
willen starten, beter te informeren en te begeleiden, en 
de actoren die steun verlenen aan het ondernemerschap 
te sensibiliseren omtrent de begeleiding van onder-
nemers met een handicap en omtrent de bestaande 
steunmaatregelen. De gegevens die dankzij dat project 
zijn verzameld, zouden zeer waardevol zijn. Ze zouden 
vast en zeker door de overige gewesten kunnen worden 

overgenomen.

De wil van de regering is duidelijk: de beoogde aan-
passingen aan het sociaal statuut van de zelfstandigen 
alsook de eerder voorgestelde wijzigingen met betrekking 
tot de integratietegemoetkoming zouden moeten leiden 
tot méér opportuniteiten om het ondernemerschap bij 
personen met een handicap te ondersteunen.

Dan is er nog de tewerkstelling via de maatwerkbe-
drijven. Er zij herinnerd aan het bestaan van de wet 
van 17 juni 2016 inzake overheidsopdrachten, die gunstige 
wettelijke voorwaarden voor dat soort ondernemingen 
bevat. De minister staat achter die bepalingen en is meer 
bepaald van plan de diensten die onder haar bevoegd-

heid ressorteren, ertoe aan te moedigen er gebruik van 
te maken. Een kleine anekdote: de minister heeft bij een 
dergelijk bedrijf doorzichtige mondmaskers besteld, die 
inclusiever zijn dan stoffen of chirurgische mondmaskers.

Met betrekking tot de automatische toekenning van 
de rechten:

Verschillende afgeleide rechten voor personen met 
een handicap (eg sociaal tarief) worden al automatisch 
toegekend. Het probleem is echter dat sommige mensen 
recht hebben op een uitkering en die niet aanvragen, het 
gaat hier over de identificatie van rechthebbenden op 
een IT of IVT, en dus over het probleem van de non-take 
up. Hiervoor zullen we tijdens deze regeerperiode pistes 
onderzoeken die het mogelijk maken rechthebbenden 
automatisch op te sporen.

De gegevensstroom betreffende het actuele inkomen 
kan hiervoor een oplossing zijn. Deze kan namelijk wor-
den gebruikt om snel precaire groepen te identificeren. 

au Comité général de gestion pour le statut social des 
travailleurs indépendants de reprendre ses réflexions 
pour examiner comment par le biais, par exemple, d’une 
diminution des conditions financières d’accès au statut 
social des indépendants, la situation spécifique des 
entrepreneurs handicapés pourrait être prise en compte.

Un projet pilote cité par Mme Leroy, porté par le ministre 
de l’économie et de l’emploi de la Région bruxelloise, 
a pour objectif d’améliorer l’information et l’orientation 
des personnes en situation de handicap qui désirent se 
lancer à leur propre compte, et de sensibiliser les acteurs 
de soutien à l’entrepreneuriat à l’accompagnement des 
handi-entrepreneurs et aux mesures d’aide existantes. 
Les informations qui ont été rassemblées grâce à ce 
projet sont semble-t-il très précieuses. Elles mériteraient 
certainement d’être répliquées par les autres Régions.

La volonté du gouvernement est claire: les adaptations 
envisagées au statut social des travailleurs indépendants 
ainsi que les modifications portant sur l’allocation d’inté-
gration présentées précédemment devraient contribuer à 
augmenter les opportunités de soutien à l’entrepreneuriat 
des personnes handicapées.

Il y a aussi l’emploi via les entreprises de travail adapté. 
Il faut rappeler l’existence de la loi du 17 juin 2016 sur 
les marchés publics qui prévoit des dispositions légales 
avantageuses pour ce type d’entreprises. La ministre 
soutiendra ces dispositions et compte notamment encou-
rager les services qui dépendent de son autorité à les 

utiliser. Pour la petite histoire, la ministre a d’ailleurs 
commandé des masques transparents, plus inclusifs 
que les masque en tissu ou chirurgicaux, à une entre-
prise de ce type.

Concernant l’automatisation des droits:

Plusieurs droits dérivés pour les personnes handica-
pées (par exemple le tarif social) sont déjà accordés auto-
matiquement. Cependant, le problème est que certaines 
personnes ont droit à une prestation et n’en font pas la 
demande. Il s’agit de l’identification des bénéficiaires 
d’une AI ou d’une ARR, et donc du problème du non-
recours. Au cours de cette législature, le gouvernement 
étudiera les moyens d’identifier automatiquement les 
bénéficiaires.

Le flux de données concernant les revenus actuels peut 
être une solution à ce problème. Il peut en effet être utilisé 
pour identifier rapidement les groupes précaires. Ce qui 
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Wat nog ontbreekt, is een duidelijke strategie om de 
personen die worden aangemerkt als potentieel rechtheb-
benden, te stimuleren om ook effectief een aanvraag in 
te dienen. Ook deze piste zal worden onderzocht. Voor 
personen met een handicap kan worden nagedacht 
hoe de aanvraagprocedure nog vergemakkelijkt kan 
worden, bijvoorbeeld door het gebruik van vooraf inge-
vulde aanvraagformulieren met alle reeds beschikbare 
gegevens over de aanvrager. Er zullen daarnaast pistes 
worden onderzocht om de meest kwetsbaren nog beter 
te begeleiden bij het indienen van hun aanvraag en hen 
te helpen bij de identificatie van al hun rechten, dit in 
samenwerking met de eerstelijnsdiensten.

De minister zal binnenkort een wetsontwerp indienen 
waarbij wordt beoogd de leeftijd om voor de tegemoet-
komingen (integratietegemoetkoming en inkomensver-
vangende tegemoetkoming) in aanmerking te komen, 
te verlagen van 21 jaar naar 18 jaar. Het wetsontwerp in 
kwestie heeft al groen licht gekregen van de Ministerraad 

(op vrijdag 13 november). De minister bevestigt dat de 
gemeenschappen al door haar voorganger in kennis zijn 
gesteld, en dat dit nogmaals zal gebeuren. Aangaande 
de mogelijkheid om de toekenning van de tegemoet-
komingen in dat verband te automatiseren, ziet het er 
jammer genoeg naar uit dat zulks niet mogelijk is.

De reden hiervoor is dat de erkenningscriteria van de 
handicap héél verschillend zijn.

Het is dus niet mogelijk van het systeem van de 
kinderen naar het systeem van de volwassenen over 
te gaan zonder een nieuwe evaluatie uit te voeren. De 
wet van maart 2020 heeft wel eenUze worden door 
DGHAN automatisch uitgenodigd voor een nieuwe 

evaluatie. Hiervoor zal nauw worden samengewerkt 
met de gewesten.

Met betrekking tot de wet van  1987  heef t 
de heer Bombled gevraagd wat de minister bedoelde 
met de stelling dat zij die wilde aanpassen. Het maakt 
niet uit of het nu gaat om de algemene perceptie van 
de personen met een handicap, om de inclusie of om 
het rekening houden met onze huidige levenswijzen, 
deze wet strookt hoe dan ook niet meer met de huidige 
realiteit. Zoals de heer Colebunders zeer terecht heeft 
opgemerkt, is deze wetgeving volstrekt niet bevattelijk, 
terwijl ze voor een kwetsbaar publiek bestemd is. De 
minister wil derhalve tot de evaluatie ervan overgaan 
door de desbetreffende actoren bij de zaak te betrek-
ken en te raadplegen. Het is de bedoeling zich meer 
specifiek te buigen over de evaluatie van de handicap, 
de armoedebestrijding, de bestrijding van de werkloos-
heidsvallen, de tenlasteneming van de extra kosten, de 
administratieve vereenvoudiging alsook de definitie en 

manque encore, c’est une stratégie claire pour inciter les 
personnes identifiées comme demandeurs potentiels à 
présenter effectivement une demande. Cette piste sera 
également explorée. Pour les personnes handicapées, 
on peut examiner comment la procédure de candidature 
peut être encore facilitée, par exemple en utilisant des 
formulaires de candidature préremplis contenant toutes 
les informations déjà disponibles sur le candidat. En 
outre, des pistes seront étudiées pour mieux aider les 
plus vulnérables à présenter leur demande et pour les 
aider à identifier tous leurs droits, en collaboration avec 
les services de première ligne.

La ministre déposera prochainement un projet de 
loi visant l’abaissement de l’âge de 21 à 18 ans pour 
pouvoir prétendre droit au bénéfice des allocations (AI et 
ARR). Le projet de loi en question a déjà été approuvé 
en Conseil des ministres (le vendredi 13 novembre). La 
ministre confirme que les Communautés ont déjà été 

informées par son prédécesseur et le seront à nouveau. 
Concernant la possibilité d’automatiser l’octroi des 
allocations dans ce cadre, il semblerait que ce ne soit 
malheureusement pas possible.

Cela s’explique par le fait que les critères de recon-
naissance du handicap sont très différents.

Il n’est donc pas possible de passer du système des 
enfants à celui des adultes sans nouvelle évaluation. 
La loi de mars 2020 a toutefois introduit une procédure 
automatique, c’est-à-dire que les enfants handicapés ne 
doivent pas introduire de demande: ils sont automatique-

ment invités par la DGHAN à une nouvelle évaluation. 
Cet aspect fera l’objet d’une étroite collaboration avec 
les Régions.

Concernant la loi de 1987, M. Bombled a demandé 
ce que la ministre entendait en indiquant sa volonté 
d’adapter celle-ci. Que ce soit en terme de percep-
tion générale des personnes handicapées, en matière 
d’inclusion, de prise en compte de nos modes de vie 
actuels, cette loi ne correspond plus à la réalité actuelle. 
M. Colebunders l’a fait très justement remarquer, cette 
législation est illisible alors même qu’elle s’adresse à un 
public vulnérable. La ministre souhaite donc procéder 
à son évaluation via l’implication et la consultation des 
acteurs concernés en la matière. L’objectif est de se pen-
cher plus particulièrement sur l’évaluation du handicap, 
la lutte contre la pauvreté, la lutte contre les pièges à 
l’emploi, la prise en charge des frais supplémentaires, 
la simplification administrative ainsi que la définition et 
l’imputation des revenus. La procédure d’introduction 
des demandes d’allocation fera également l’objet d’un 
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de aanrekening van de inkomsten. Ook de procedure 
om uitkeringen aan te vragen, zal in 2021 tegen het licht 
worden gehouden. Wat ten slotte de van de adminis-
tratie uitgaande formulieren en briefwisseling betreft, 
voorziet het actieplan in verbeteringen. Heel wat van 
die punten komen aan bod in de beleidsnota en in de 
beleidsverklaring.

Aangaande de evaluatie sluit de minister zich aan bij 
wat mevrouw De Block en mevrouw Lanjri hebben gezegd: 
de functie van de evaluerende arts moet inderdaad niet 
alleen op bezoldigingsvlak maar ook inhoudelijk worden 
herzien. In het kader van het plan om een multidisciplinaire 
evaluatieprocedure in te stellen, moet een belangrijke 
plaats worden ingeruimd voor de sociale aspecten van 
de functie, op de aspecten luisteren en dialogeren. Er 
zou kunnen worden overwogen om maatschappelijk 
werkers bij de zaak te betrekken.

Dat moet echter gebeuren samen met de sector en 
meer bepaald met de NHRPH. Over de interpellatie 
van het VB, waarbij werd gesteld dat die raad te ge-
politiseerd en te Franstalig was, geeft de minister aan 
sprakeloos te zijn: mochten andere sectoren beschikken 
over een dergelijke kennis en een dergelijk engagement 
om de belangen van hun publiek te adviseren, voor 
te lichten en te verdedigen met dezelfde kwaliteit als 
wat de NHRPH doet, dan zou iedereen daar beter van 
worden. De mandaten van de huidige NHRPH-leden 
zijn sinds april 2020 verstreken. Het komt de minister 
toe om de Koning de benoeming van nieuwe leden 
voor te stellen. Een oproep tot kandidaten is in oktober 
jongstleden in het Belgisch Staatsblad verschenen en 
wordt afgesloten op 1 december 2020. Op grond van de 
ingediende kandidaturen zal de minister erop toezien 
dat bij de samenstelling van de Raad rekening wordt 
gehouden met de beginselen van taalkundige pariteit, 
genderevenwicht, billijke geografische vertegenwoordiging 
en passende vertegenwoordiging van de verschillende 
soorten handicaps.

Een fundamenteel project is al enkele jaren geleden 
aangevat en zou tegen het einde van de regeerperiode 
afgerond moeten zijn, namelijk de informaticamigratie. 
Ter zake zal de minister ervoor zorgen dat de NHRPH 
een centrale plaats krijgt, en zij bevestigt dat die infor-
maticamigratie een integraal onderdeel vormt van het 
actieplan van de directie-generaal. Het project met 
de benaming “TRIA” is eind 2019 van start gegaan en 

voorziet in een geleidelijke aanpak en een gefaseerde 
uitrol van de nieuwe oplossing bij de gebruikers. Het is 
de bedoeling om de risico’s zoveel mogelijk te beperken 
en aldus een bugscenario zoals in 2017 te voorkomen. 
Het informaticasysteem van de DGHAN zal tevens 
berusten op een nieuwe architectuur die niet alleen hui-
dige systeemcomponenten hergebruikt, maar ook – en 

examen en 2021. Enfin, en ce qui concerne les formu-
laires et les courriers émanant de l’administration, des 
améliorations sont prévues dans le plan d’action. Bon 
nombre de ces points sont rencontrés dans la note de 
politique générale et l’exposé d’orientation politique.

Concernant l’évaluation, la ministre appuie les propos 
de Mmes De Block et Lanjri: la fonction de médecin 
évaluateur doit effectivement être revue non seule-
ment sur le plan de la rémunération mais également au 
niveau de son contenu. Dans le cadre du projet visant à 
introduire une procédure d’évaluation multidisciplinaire, 
une place importante doit être accordée aux aspects 
sociaux de la fonction, aux pratiques d’écoute et de 
dialogue. L’implication d’assistants sociaux pourraient 
être envisagée.

Mais cela doit se faire avec le secteur est notamment 
le CNSPH. Concernant l’interpellation du VB estimant 
que ce conseil était trop politisé et trop francophone, 
la ministre indique être sans voix: si d’autres secteurs 
bénéficiaient d’un tel savoir, d’un tel engagement soucieux 
de conseiller, d’éclairer et de défendre les intérêts de son 
public avec la même qualité que ce que fait le CNSPH, 
ce serait bénéfique pour tout le monde. Les mandats des 
membres actuels du CSNPH sont arrivés à échéance 
depuis le mois d’avril 2020. Il incombe à la ministre de 
proposer au Roi la nomination de nouveaux membres. 
Un appel à candidatures a été publié au Moniteur belge 
en octobre dernier et se clôture le 1er décembre 2020. Sur 
base des candidatures introduites, la ministre veillera à ce 
que la composition du Conseil prenne en considération 
les principes de parité linguistique, d’équilibre entre les 
sexes, d’une représentation géographique équitable et 
d’une représentation appropriée des différents types 
de handicap.

Un chantier fondamental a été entamé depuis 
quelques années et doit aboutir d’ici la fin de la législa-
ture, à savoir la migration informatique. Dans ce cadre, la 
ministre veillera à donner une place centrale au CNSPH 
et confirme que cette migration informatique fait partie 
intégrante du plan d’action de la Direction générale. Le 
projet dénommé “TRIA” a démarré fin 2019 et prévoit 
une approche progressive et un déploiement par étape 

de la nouvelle solution auprès des utilisateurs. Il s’agit 
de limiter les risques de façon maximale et d’éviter 
ainsi un scenario de bug tel que celui suivi en 2017. Le 
système informatique de la DGHAN sera aussi basé 
sur une nouvelle architecture qui réutilise à la fois des 
composants actuels du système, mais aussi – et c’est 
à l’étude – des composants d’autres systèmes ayant 
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dat wordt momenteel bestudeerd – componenten van 
andere systemen die in andere administraties hun nut 
hebben bewezen. Het tijdpad voor het project bepaalt 
dat de uiteindelijke migratie van alle dossiers tegen 
eind 2020 moet zijn afgerond.

Gedurende het volledige traject zal ervoor moeten 
worden gezorgd dat de eindgebruikers van de oplos-
sing, dat wil zeggen niet alleen het personeel van de 
administratie maar ook de externe gebruikers, nauw 
worden betrokken bij het ontwerp en de ontwikkeling 
van het nieuwe hulpmiddel. In een rapport dat Deloitte 
in juni jongstleden heeft bezorgd, wordt gewezen op 
tekortkomingen inzake de kwaliteit van het TRIA-project. 
Van bij haar ambtsaanvaarding heeft de minister ter 
zake om antwoorden verzocht. Dit is een dossier dat 
engagement en inzet zal vereisen en zal krijgen.

Wat de mislukking van het vorige project betreft, klopt 
het bovendien dat de FOD Sociale Zekerheid wegens 
vermeende gebreken en tekortkomingen in de uitvoering 
van de overheidsopdracht in mei 2017 naar de firma die 
met de uitvoering ervan belast is een ingebrekestelling 
heeft gestuurd wegens niet-naleving van haar contrac-
tuele verplichtingen. Zoals bepaald staat in het contract 
tussen de FOD en het betrokken bedrijf (Capgemini), 
werd beslist een doorlichting op tegenspraak van de 
uitvoering te doen uitvoeren door een onafhankelijke 
informaticadeskundige. Zolang die doorlichting loopt, 
hebben de partijen beslist geen juridische stappen te 
ondernemen. Het rapport van deze deskundige wordt 
in het tweede kwartaal van 2021 verwacht.

Er staat veel op het spel en de minister zal er nauwlet-
tend op toezien dat de DG Personen met een Handicap 

de middelen heeft om die uitdaging aan te gaan.

Dat brengt de minister bij het actieplan van de DG 
Personen met een handicap. Er zij aan herinnerd dat 
bij de opmaak van het eerste plan in januari 2019 op 
verzoek van haar voorgangers, het bij voorrang de be-
doeling was om de achterstand bij de behandeling van 
de aanvragen weg te werken en om de toegankelijkheid 
van de diensten te herstellen. De genomen maatre-
gelen lijken de verhoopte gevolgen te hebben gehad. 
Zo is het aantal in behandeling zijnde aanvragen, dat 
eind 2017 bijna 210 000 bedroeg, naar verluidt terug-
gebracht tot minder dan 80 000 begin 2020. Ook de 
doelstellingen om een betere telefonische bereikbaarheid 
te bewerkstelligen, lijken te zijn bereikt.

Niet alleen moet de staat van uitvoering van alle 
aanbevelingen uit de federale interne audit worden ge-
meten, zal er ook op moeten worden toegezien dat bij de 
voortzetting en de verfijning van het in het regeerakkoord 
vermelde plan afdoende dienstverleningsnormen worden 

fait leurs preuves dans d’autres administrations. Le 
calendrier du projet prévoit la migration finale de tous 
les dossiers pour la fin de l’année 2022.

Tout au long du trajet, il faudra veiller à ce que les 
utilisateurs finaux de la solution, c’est-à-dire le person-
nel de l’administration mais également les utilisateurs 
externes soient étroitement impliqués dans la conception 
et le développement du nouvel outil. Un rapport remis 
par Deloitte en juin dernier pointe des manquements 
quant à la qualité du projet TRIA. Dès son entrée en 
fonction, la ministre a demandé des réponses en la 
matière. C’est un dossier qui demandera et obtiendra 
engagement et investissement.

Par ailleurs, en ce qui concerne l’échec du projet 
précédent, il est exact qu’en raison de défauts et man-
quements présumés dans l’exécution du marché, le 
SPF Sécurité sociale a adressé en mai 2017 une mise en 
demeure à la firme responsable de son exécution pour 
non-respect de ses obligations contractuelles. Comme 
prévu dans le contrat entre le SPF et la firme concernée 
(Capgemini), il a été décidé de faire procéder à un audit 
contradictoire de l’exécution par un expert informatique 
indépendant. Tant que cet audit est en cours, les parties 
ont décidé de ne pas engager de poursuites judiciaires. 
Le rapport de cet expert est attendu pour le deuxième 
trimestre de 2021.

L’enjeu est de taille et la ministre sera particulièrement 
attentive à ce que la DG Handicap dispose des moyens 

lui permettant de le rencontrer.

Ceci amène la ministre au plan d’action de la DG 
Handicap. Il convient de rappeler que lorsque le premier 
plan avait été établi en janvier 2019 à la demande de 
ses prédécesseurs, il s’agissait en priorité de résorber 
l’arriéré dans le traitement des demandes ainsi que de 
rétablir l’accessibilité des services. Les mesures prises 
ont, semble-t-il, produit les effets escomptés. Ainsi, il 
le nombre de demandes en traitement qui s’élevait à 
près de 210 000 fin 2017 aurait été ramené à moins 
de 80 000 début 2020. Les objectifs visant à assurer une 
meilleure accessibilité téléphonique semblent également 
être rencontrés.

Outre l’ensemble des recommandations de l’audit 
fédéral interne dont il s’agira de mesurer la mise en 
œuvre opérationnelle, la poursuite et l’affinement du plan 
tel qu’envisagé dans l’accord du gouvernement devra 
s’assurer que des normes de service satisfaisantes 
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vastgelegd en op termijn worden gehandhaafd. Het ac-
tieplan zal ook een deel omvatten dat speciaal gewijd is 
aan de niet-opneming tijdens de lockdownperiode. Ook 
de personeelszaken verdienen bijzondere aandacht. Er 
zou dan ook een wervingsreserve voor vastbenoemd 
personeel worden aangelegd, teneinde in te spelen op 
het feit dat een aantal personeelsleden dicht bij hun 
pensioen staan. Voorts blijft de indienstneming van 
artsen een grote uitdaging; tijdens de pandemieperiode 
was ter zake ontegensprekelijk sprake van een tekort. 
De minister denkt echter dat onze gezondheidszorg in 
het algemeen daarmee werd geconfronteerd.

De huidige personeelsbezetting van de DGHAN 
(ongeveer 300 personeelsleden) is ontoereikend om 
de gebruikers de diensten te verlenen waarop ze recht 
hebben en gepersonaliseerde ondersteuning te bieden 
aan de zowat 300 000 burgers die elk jaar een aanvraag 
indienen. Een en ander is alleen mogelijk dankzij de 
al jarenlang bestaande partnerschappen tussen de 

DGHAN en de lokale overheidsdiensten (gemeente-
diensten, OCMW’s en ziekenfondsen) op het vlak van de 
procedure tot indiening van de aanvragen. Een initiatief 
met het oog op een doeltreffender netwerksamenwerking 
met de ziekenfondsen op lokaal en nationaal vlak zal 
worden onderzocht met het oog op de latere opneming 
ervan in het actieplan.

Wat de daling van het aantal aanvragen tijdens de 
eerste lockdown betreft, moet erop worden gewezen dat 
veel aanvragen worden ingediend bij de burgemeester 
of bij het OCMW van de verblijfplaats van de persoon 
met een handicap, of bij diens ziekenfonds. Slechts in 
bijkomende orde kunnen de aanvragen rechtstreeks bij 
de maatschappelijk assistenten van de DGHAN worden 
ingediend; in 2019 werd bij minder dan 4 % van de aan-
vragen van die mogelijkheid gebruikgemaakt. De daling 
van het aantal van april tot september 2020 ingediende 
aanvragen bedroeg, ten opzichte van dezelfde peri-
ode in 2019, ongeveer 50 % voor de gemeenten en de 
OCMW’s, en 40 % voor de ziekenfondsen. De beperkte 
toegang tot de sociale eerstelijnsdiensten bleek dus 
een grote weerslag te hebben voor de mensen die een 
uitkering wilden aanvragen.

Die diensten opnieuw makkelijk toegankelijk maken, 
is een prioriteit van de minister; zij heeft een grondige 
onderzoek gevraagd naar de gebeurtenissen van de 
jongste maanden en heeft bovenal verzocht passende 

maatregelen te nemen, om een herhaling van die slechte 
ervaring te voorkomen. Wat de door de DGHAN geno-
men maatregelen betreft, moet er in de eerste plaats op 
worden gewezen dat de aanvragers sinds juli 2016 hun 
aanvragen rechtstreeks online kunnen indienen, zonder 
tussenkomst van de gemeente of van het ziekenfonds. 
Niettemin daalde ook het aantal langs die weg ingediende 

soient établies et maintenues de façon durable. Le plan 
d’action comportera également une partie spécialement 
dédiée au non take up durant la période du confinement. 
Le personnel doit également bénéficier d’une attention 
particulière, et la création d’une réserve de statutaires 
en ce sens devrait être réalisée afin de faire face aux 
défis du nombre de personnes approchant de la pension. 
L’engagement de médecins demeure également un défi 
important, et on ne peut que constater les carences en 
la matière durant cette période de pandémie. Mais cela 
concerne, je crois, notre système de soins de santé en 
général.

Les ressources humaines actuelles de la DGHAN (soit 
environ 300 personnes) ne peuvent suffire à octroyer les 
prestations auxquelles les personnes ont droit tout en 
offrant un soutien personnalisé aux quelques 300 000 ci-
toyens qui introduisent chaque année une demande. 
Ceci n’est possible que grâce aux partenariats qui lient 
la DGHAN depuis de nombreuses années avec les ser-

vices publics locaux pour la procédure d’introduction des 
demandes: les administrations communales, les CPAS 
et les mutuelles. Une initiative destinée à améliorer un 
travail en réseau efficace avec les mutuelles, tant sur le 
plan local que national, sera à l’analyse pour envisager 
de l’inclure ultérieurement dans le plan d’action.

Concernant la chute des demandes durant le pre-
mier confinement, il faut rappeler que bon nombre de 
demandes sont introduites auprès du bourgmestre ou 
du CPAS où la personne handicapée réside, ou encore 
auprès de sa mutuelle. À titre subsidiaire seulement, les 
demandes peuvent être introduites directement auprès 
des assistants sociaux de la DGHAN – ceci concer-
nait en 2019 moins de 4 % des demandes. La baisse 
du nombre de demandes introduites entre les mois 
d’avril et septembre 2020 comparé à la même période 
en 2019 avoisine 50 % pour les communes et les CPAS 
et 40 % pour les mutuelles. Il s’avère donc que les 
personnes voulant introduire une demande d’allocation 
ont été fortement impactées par les difficultés d’accès 
à tous les services sociaux de première ligne.

Rétablir l’accès à ces services est une priorité pour 
la ministre, qui a demandé une analyse approfondie 
de ces derniers mois et surtout a demandé que des 
mesures appropriées soient prises pour ne pas réitérer 

cette mauvaise expérience. Concernant les mesures qui 
ont prises par la DGHAN, il faut d’abord rappeler que 
depuis juillet 2016, il est permis aux personnes d’introduire 
directement leurs demandes en ligne sans passer par 
la commune ou la mutuelle. Malgré tout, on constate là 
aussi, ces derniers mois, une baisse de l’ordre de 17 %. 
Ceci met évidemment en lumière le fait que dans certain 
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aanvragen de jongste maanden met zowat 17 %. Een 
en ander toont uiteraard aan dat op bepaalde gebieden 
van de openbare dienstverlening, in het bijzonder op het 
vlak van welzijnszorg, fysieke aanwezigheid van cruci-
aal belang blijft en niet zomaar kan worden vervangen 
door digitale instrumenten. Het is ook om die reden 
dat de sociale spreekuren van de DGHAN, die eerder 
werden afgeschaft, sinds de zomer gedeeltelijk terug 
zijn ingesteld en momenteel volledig in stand worden 
gehouden. De recent genomen maatregelen met het oog 
op versoepeling van de procedure, zoals de mogelijk-
heid om aanvragen in te dienen via een telefoontje met 
een maatschappelijk assistent van de gemeente, het 
OCMW of een ziekenfonds, worden behouden. Andere 
maatregelen zijn nog steeds van toepassing, zoals de 
versoepeling met betrekking tot de indieningsdatum 
van de aanvragen, de automatische verlenging van de 
termijnen waarbinnen de personen met een handicap 
moeten antwoorden op de verzoeken om inlichtingen, 
alsook de automatische verlenging met twaalf maanden 
van rechten die afliepen. Het aantal in de eerste twee 
weken van november 2020 ingediende aanvragen is 
nog steeds 15 % lager dan dat tijdens dezelfde periode 
van 2019. De minister heeft alle voormelde partners van 
de DGHAN gewezen op het belang van hun respectieve 
opdrachten ter zake.

Dit brengt de minister bij de COVID-19-crisis. De 
genomen maatregelen ten bate van de werknemers 
van de maatwerkbedrijven, onder meer in verband met 
tijdelijke werkloosheid wegens overmacht, werden wel 
degelijk verlengd. Voorts werd de Task Force 2.0. op-
nieuw opgestart; aangezien de NHRPH daar deel van 
uitmaakt, kunnen aldus de relevante bekommeringen 
en voorstellen onder de aandacht worden gebracht. Zo 

werden de kwesties inzake de toegankelijkheid van de 
spoeddiensten, of nog de continuïteit van de zorg, al 
voorgelegd aan de vertegenwoordigster van de minister 
van Volksgezondheid, de heer Vandenbroucke, en van 
de coronacommissaris. Dat forum voor debatten en 
rechtstreekse uitwisseling is ook bijzonder waardevol 
door de aanwezigheid van de deelstaten, aangezien 
de vraagstukken in verband met de personen met een 
handicap transversaal zijn.

Die wisselwerking met de deelstaten zal uiteraard na 
de COVID-pandemie worden voortgezet.

De opstart van de Interministeriële conferentie 

Handicap

Het Overlegcomité beslist bij het aantreden van ie-
dere federale regering over de lijst van interministeriële 
conferenties. De minister zal het IMC Handicap opnieuw 
op de agenda zetten.

domaine des services publics et notamment ceux en 
lien avec l’aide aux personnes, la présence physique 
reste fondamentale et ne peut être remplacée par des 
outils numériques. C’est aussi la raison pour laquelle 
les permanences sociales de la DGHAN qui avaient 
été complétement supprimées puis en partie rétablies 
depuis l’été, sont aujourd’hui toutes maintenues. Les 
mesures de souplesses prises ces derniers mois en 
lien avec les procédure, telle que la possibilité d’intro-
duire les demandes simplement par téléphone auprès 
d’un assistant social de la commune, du CPAS, d’une 
mutuelle sont maintenues. D’autres mesures telles que 
l’aménagement de la date d’introduction des demandes, 
la prorogation automatique des délais octroyés aux per-
sonnes handicapées pour répondre aux demandes de 
renseignements ainsi que la prolongation automatique 
des droits pour une durée de 12 mois lorsque ceux-ci 
venaient à expiration sont toujours d’application. Le 
nombre de demandes introduites au cours des deux 
premières semaines du mois de novembre 2020 continue 
d’être inférieur de 15 % par rapport à la même période 
de l’année 2019. La ministre s’est adressée à l’ensemble 
des partenaires de la DGHAN susmentionnés afin de 
les sensibiliser à l’importance que revêt leurs missions 
respectives en la matière.

Ceci amène à la crise COVID-19. Les mesures prises 
notamment en matière de chômage temporaire pour 
force majeure au bénéfice des travailleurs œuvrant dans 
les entreprises adaptées ont bien été prolongées. De 
même, la TF 2.0 est réactivée et intègre le CNSPH qui 
fait donc remonter ses préoccupations et propositions 
en la matière. Celles de l’accessibilité aux urgences 
ou encore la continuité des soins ont par exemple déjà 

été exposées devant la représentante du ministre de la 
Santé publique , M. Vandenbrouke, et du commissaire 
corona. De même, vu la présence des entités fédérées, 
et la transversalité des problématiques qui touchent 
les personnes handicapées, ce lieu de discussions et 
d’échanges directs est particulièrement précieux.

Ce regard croisé avec les entités fédérées se pour-
suivra évidemment après le COVID.

Concernant les questions relatives au démarrage 

de la conférence interministérielle “handicap”

Le Comité de concertation décide au début de chaque 
gouvernement fédéral de la liste des conférences inter-
ministérielles. La ministre remettra la CIM Handicap à 
l’ordre du jour.
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Vooreerst deelt de minister de overtuiging van 
Mevrouw Lanjri dat het interfederaal overleg over han-
dicap geen pro-formaoefening mag zijn, maar moet 
bijdragen aan het verbeteren van de situatie van de 
personen met een handicap in ons land. Daarom zal de 
minister haar collega’s van de deelstaten bevragen over 
hun prioriteiten voor de IMC, zodat ze met een gedragen 
voorstel kunnen komen met duidelijke doelstellingen en 
monitormogelijkheden.

Handicap vormde in het verleden een onderdeel van 
de IMC “Welzijn, Sport en Gezin”. Het IMC-deel Handicap 
is echter voor het laatst bijeengekomen in 2012. Er zijn 
dan ook enkele aanpassingen nodig in de samenstelling 
en de prioriteiten, niet in het minst omwille van de Zesde 
Staatshervorming, waardoor ook de Gemeenschappelijke 
Gemeenschapscommissie een belangrijke bevoegdheid 
inzake handicap heeft verkregen.

Daarnaast wil de minister van de gelegenheid gebruik 
maken om de IMC Handicap ook te structureren rond 
een moderne visie op handicap. We weten dat ons 
land grote uitdagingen kent inzake onder meer werk en 
toegankelijkheid, domeinen waarin de bevoegdheden 
verdeeld zijn over de beleidsniveaus. De minister bekijkt 
heden met de bevoegde ministers hoe dit geïntegreerd 
kan worden in de IMC’s.

Nog in verband met de bevoegdheden die worden 
gedeeld met de andere beleidsniveaus werden vragen 
gesteld aangaande de European Disability Card (EDC) 
gesteld. De volgende cijfers kunnen in dat verband 
worden verstrekt: er zijn 399 partners (musea, zwem-
baden, theaters, bioscopen enzovoort) in Vlaanderen, 

48 in Brussel en 76 in Wallonië. Het is de bedoeling het 
aantal partnerschappen te doen toenemen. Wat het ge-
bruik van die kaart betreft, wordt eraan herinnerd dat ze 
werd bedacht en goedgekeurd door de diverse betrok-
ken partijen (waaronder Europa, de Federale Staat en 
de deelstaten), teneinde de toegang tot vier specifieke 
domeinen te vergemakkelijken, namelijk cultuur, sport, 
ontspanning en vervoer. De deelname van de operatoren 
is bovendien vrij, en niet bindend. De mogelijkheid dat de 
kaart recht zou geven op afwijkingen of uitzonderingen, 
meer bepaald in verband met de COVID-19-maatregelen, 
zou de aard van de EDC veranderen, want momenteel 
heeft die slechts informatieve waarde. Een dergelijke 
evolutie vergt dus grondig overleg met alle betrokken 

partijen, maar de minister is er a priori niet tegen.

Inzake mobiliteit, inzonderheid de mobiliteit per spoor 
(een vraag van mevrouw Vanpeborgh), geeft de minister 
aan dat zij haar ambtgenoot van Mobiliteit zal onder-
steunen opdat de nodige investeringen worden gedaan 
om de treinen en de perrons toegankelijker te maken. 

Tout d’abord, la ministre partage la conviction de 
Mme Lanjri que la conférence interministérielle handi-
cap ne doit pas être un exercice purement formel, mais 
doit contribuer à améliorer la situation des personnes 
handicapées dans notre pays. C’est pourquoi la ministre 
interrogera ses collègues des entités fédérées sur leurs 
priorités pour la CIM afin qu’ils puissent présenter une 
proposition commune avec des objectifs clairs et des 
possibilités de suivi.

Dans le passé, le handicap faisait partie due la CIM 
“Bien-être, sport et famille”. Cependant, la partie “handi-
cap” de la CIM s’est réunie pour la dernière fois en 2012. 
Par conséquent, certaines adaptations sont nécessaires 
en termes de composition et de priorités, notamment en 
raison de la sixième réforme de l’État qui a également 
conféré à la Commission communautaire commune 
une compétence importante en matière de handicap.

La ministre souhaite par ailleurs profiter de l’occasion 
pour structurer la CIM handicap autour d’une vision 
moderne du handicap. Nous savons que notre pays 
est confronté à des défis majeurs en termes d’emploi et 
d’accessibilité, entre autres. Domaines dans lesquels les 
compétences sont réparties entre les différents niveaux 
politiques. Aujourd’hui, la ministre examine avec ses 
collègues compétents la manière dont cela peut être 
intégré dans les CIM.

Toujours concernant les compétences partagées avec 
les autres niveaux de pouvoir, des questions ont été 
posées sur European Disability Card (EDC). Concernant 
les chiffres, il y a 399 partenaires (musées, piscines, 
théâtres, cinémas, …) en Flandre, 48 à Bruxelles et 76 en 
Wallonie. L’objectif est d’augmenter ces partenariats. 

Concernant l’usage de cette carte, rappelons qu’elle 
a été conçue et approuvée par les différentes parties 
prenantes (dont l’Europe, l’État fédéral et les entités 
fédérées) pour faciliter l’accès à 4 domaines spécifiques: 
la culture, le sport, le loisir et le transport. La participation 
des opérateurs est en outre libre et non-contraignante. 
La possibilité que la carte puisse accorder, notamment 
dans le cadre de la COVID-19, des dérogations ou 
exemptions changerait la nature même de l’EDC qui 
n’a pour l’instant qu’un pouvoir informatif. Une telle 
évolution nécessite donc une concertation approfondie 
avec toutes les parties prenantes mais la ministre n’y 
est a priori pas opposée.

Concernant la mobilité et celle par le rail d’abord 
(question de Mme Vanpeborgh). La ministre soutien-
dra son collègue en charge de la Mobilité pour que les 
investissements nécessaires permettant d’améliorer 
l’accessibilité des trains et des quais soient réalisés. Il 
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De NMBS kondigde enkele weken geleden al aan dat 
ze van plan is het hoogteverschil tussen de perrons en 
de treinen aan te pakken, zodat niet alleen de mensen 
met een beperkte mobiliteit, maar ook ouders met kin-
derwagens, kinderen en ouderen makkelijker in en uit 
de trein kunnen. Dit is een echt een maatschappelijke 
kwestie. Thans hebben 77 stations verhoogde perrons. 
Tegen 2030 zouden dat er 250 moeten zijn.

Wat tot slot de mobiliteit van het wegvervoer betreft, 
heeft mevrouw Van Peel de minister bevraagd over de 
toepassing die moet nagaan of de parkeerkaart om op 
voorbehouden plaatsen te parkeren, wel correct wordt 
gebruikt (Handi2Park). Zoals aangegeven zal de minister 
het gebruik ervan bij de gewestelijke en de lokale overhe-
den bevorderen. In 2018 werden aldus 39 112 controles 
uitgevoerd, in 2019 waren het er 165 171 en in 2020 
(tot 31 oktober) 91 353.

Uiteraard heeft de minister sinds haar aantreden 
vragen gekregen over het door mevrouw Fonck aan de 
orde gestelde vraagstuk inzake logopedie voor kinde-
ren en betreffende de mantelzorgers. De minister van 
Volksgezondheid en Sociale Zaken hecht daar veel 
belang aan. Bovendien is de rol van de mantelzorgers 
cruciaal gebleken tijdens de gezondheidscrisis van de 
voorbije maanden. Het is uiteraard belangrijk niet alleen 
hen te steunen, maar ook wie op hen een beroep doet. 
De minister van Volksgezondheid en Sociale Zaken heeft 
duidelijk aangegeven dat de wet van 17 mei 2019 en het 
op 1 september 2020 in werking getreden uitvoeringsbe-
sluit volgens hem slechts gedeeltelijk aan dat zorgpunt 
tegemoetkomen. Tegen 31 december 2021 moet die 
wet worden geëvalueerd.

Tot slot wordt de seksuele en affectieve beleving van 
de mensen met een beperking aan de orde gesteld. Het 
onderwerp werd vaak aangesneden door de heer Delizée, 
toen hij zelf bevoegd was ter zake. Het klopt dat het 
Belgisch Raadgevend Comité voor Bio-ethiek op 13 no-
vember 2017 een advies heeft uitgebracht betreffende 
de seksuele bijstand aan personen met een beperking. 
Dit gedetailleerd uitgewerkte advies beveelt met name 
aan dat de bevoegde wetgevers het nodige doen tot 
aanpassing van het wetgevend kader inzake vrijstelling 
van strafvervolging en inzake het verlenen van toestem-
ming. Aan dit advies werd tijdens de vorige regeerperiode 
echter geen gevolg gegeven. De minister is van oordeel 

dat de aanbevelingen van het Belgisch Raadgevend 
Comité perfect op de agenda van een Interministeriële 
conferentie Handicap kunnen worden gezet, gezien de 
uiteenlopende bevoegdheden ter zake.

y a quelques semaines déjà, la SNCB annonçait son 
intention de travailler sur une réduction de la différence 
de hauteur entre les quais et les trains, afin que les per-
sonnes à mobilité réduite mais aussi les parents avec 
poussette, les enfants et les personnes âgées puissent 
monter et descendre plus facilement des wagons. C’est 
une vraie question de société. À l’heure actuelle, 77 gares 
disposent de quais surélevés. D’ici 2030, il devrait y 
avoir 250.

Celle par la route enfin. Mme Van Peel a interrogé la 
ministre quant à l’application permettant de contrôler le 
bon usage des cartes de stationnement réservées – han-
di2park. Comme indiqué, la ministre en fera la promotion 
auprès des autorités régionales et communales. Par le 
biais de cette carte, en 2018, 39 112 contrôles ont été 
réalisés, 165 171 en 2019 et 91 353 jusqu’au 31 octobre 
pour ce qui concerne l’année 2020.

Concernant la problématique de la logopédie pour 
les enfants ou celle des aidants proches relevée par 
Mme Fonck, depuis son entrée en fonction, la ministre 
a évidemment été interpellée en la matière. À cet égard, 
le ministre de la Santé et des Affaires sociales y accorde 
un réel intérêt. Et le rôle des aidants proches s’est révélé 
crucial durant la crise sanitaire de ces derniers mois. Il 
importe évidemment de les soutenir et de soutenir ceux 
qui y font appel. Le ministre de la Santé et des Affaires 
sociales a clairement expliqué que la loi du 17 mai 2019 et 
l’arrêté d’exécution qui est entré en vigueur le 1er sep-
tembre 2020 n’apportent, selon lui, qu’une réponse 
partielle à cette préoccupation. Une évaluation de la loi 
est prévue pour le 31 décembre 2021.

Pour terminer sur ce point, on évoquera la vie sexuelle 
et affective des personnes handicapées. Le sujet a sou-
vent été abordé par M. Delizée lorsqu’il était lui-même 
en charge de cette matière. Il est exact qu‘en date 
du 13 novembre 2017, le Conseil National de Bioéthique 
a remis un avis relatif à l’assistance sexuelle aux per-
sonnes handicapées. Cet avis très fouillé recommande 
notamment aux législateurs compétents de prendre les 
mesures nécessaires pour adapter le cadre notamment 
en matière d’exemption des poursuites pénales ainsi 
qu’en matière de consentement. Cet avis n’a toutefois 
pas fait l’objet d‘un suivi sous la législature précédente. 
La ministre estime que les recommandations du Conseil 

pourraient parfaitement être inscrites à l’ordre du jour 
d’une conférence interministérielle sur le handicap étant 
donné les différentes compétences qu’elles impliquent.
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3° Pensioenen

1 500 euro en solidariteit

De minister wijst erop dat iedereen het erover eens 
lijkt te zijn dat het optrekken van de laagste uitkeringen 

en pensioenen de juiste keuze is. De verhoging van al 
die uitkeringen tegen het einde van de regeerperiode 
met meer dan 22 % is een keerpunt in de geschiede-
nis van de Belgische sociale bescherming. Dit betreft 
de koopkracht van meer dan 800 000 gepensioneerde 
burgers, die hun gemiddelde pensioen aanzienlijk zul-
len zien stijgen.

Deze sociale investering is enorm: 1,8 miljard euro 
aan pensioenen is een echte koerswijziging. Al decen-
nialang worden de pensioenen vooral bekeken vanuit 
de invalshoek van de financiële houdbaarheid. Uiteraard 
moet de houdbaarheid van de pensioenen worden ge-
waarborgd; het gaat per slot van rekening om 40 % van 

de uitgaven voor sociale bescherming.

Die miljarden staan echter ook voor mensen. Het 
gaat om mensen met een eigen huis of die huren, die 
alleen wonen of met iemand samen, en in de meeste 
gevallen slechts één inkomen hebben: het pensioen 
dat ze tijdens hun loopbaan hebben opgebouwd door 
hun arbeidskracht in te zetten voor de economie en bij 
te dragen tot de sociale zekerheid.

Een minimumpensioen van 1 500 euro netto 
na 45 gewerkte jaren is een kwestie van respect voor 
de burgers.

Tijdens de gezondheidscrisis worden (bijna) wekelijks 
beschermende en ondersteunende maatregelen genomen 
opdat de zelfstandigen, de actieve werknemers en de 
bedrijven geen grote koopkrachtverliezen zouden lijden. 
Dat moet ook voor de andere burgers worden gedaan. 
Wie aan een sociaal risico werd blootgesteld (zoals 
baanverlies) of een dagje ouder werd, kwam te vaak in 
bestaansonzekerheid terecht. Vanaf nu verandert dat.

Zonder de sociale partners zouden de gepensioneer-
den de jongste vier jaar niets hebben gekregen. De mid-
delen waarin werd voorzien voor de minimumpensioenen, 
werden alleen toegekend aan wie 45 jaar had gewerkt. 
De solidariteit zorgt ervoor dat het minimumpensioen 
voor iedereen geldt; ook voor Simone die 38 jaar heeft 
gewerkt of voor Paul, met een loopbaan van 42 jaar. 
Tijdens deze regeerperiode wordt alle minimumpensi-
oenen opgetrokken.

Uiteraard zullen de proportionaliteitsregels worden 
toegepast; op grond daarvan wordt het minimumpensioen 

3° Pensions

1 500 euro et la solidarité

La ministre note que tout le monde semble s’accorder 
pour dire que le relèvement des plus basses allocations 

et des plus basses pensions est la bonne chose à faire. 
Le fait que toutes ces allocations seront augmentées d’ici 
la fin de législature avec plus de 22 %, est un tournant 
dans l’histoire de la protection sociale en Belgique. Il 
s’agit ici du pouvoir d’achat de plus de 800 000 citoyens 
pensionnés de notre pays, qui verront leur pension 
moyenne considérablement augmentée.

Cet investissement social est massif: 1,8 milliards d’eu-
ros en pensions est un vrai changement de cap. Depuis 
des dizaines d’années, les pensions ont surtout été 
abordées sous l’angle de la soutenabilité financière. 
Certes, il faut assurer la soutenabilité des pensions, qui 
représentent 40 % des dépenses de protection sociale.

Derrière ces milliards, il y des personnes. Des gens qui 
vivent dans leur maison propre ou en bail, seule ou en 
couple, avec, dans la plupart des cas, un seul revenu, la 
pension qu’ils ont construite tout au long de leur carrière 
en donnant leur force de travail pour l’économie et en 
contribuant à la sécurité sociale.

Une pension minimum de 1 500 euros net, après 45 an-
nées de travail, c’est une question de respect envers 
nos citoyens.

Dans le cadre de la crise sanitaire, chaque semaine 
ou presque sont prises des mesures de protection et de 
soutien pour que nos citoyens indépendants, travailleurs 
actifs, et les entreprises ne subissent pas de grosses 
pertes en pouvoir d’achat. Il faut le faire pour les autres 
aussi. Devoir recourir à un risque social tel que la perte 
d’emploi ou la vieillisse revenait trop souvent à une 
situation précaire. Ceci change dès à présent.

Sans les interlocuteurs sociaux, les pensionnés n’au-
raient rien eu ces 4 dernières années. Les moyens 
prévus pour la pensions minimum ont été accordés 
uniquement aux personnes ayant travaillé 45 ans. Or, 
la solidarité qu’est la pension minimum vaut pour tout 
le monde aussi pour Simone qui a travaillé 38 ans ou 
Paul avec une carrière de 42 ans. Sous cette législature, 
toute pension minimum est relevée.

Certes, les règles de proportionnalité s’appliquent. 
C’est le calcul même de la pension minimum, mais 
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namelijk berekend. Alle minimumpensioenen zullen 
echter met 22 % worden opgetrokken, ongeacht de 
loopbaanduur.

Het verzekeringsprincipe

Solidariteit is een zeer belangrijk aspect van de 
sociale zekerheid, die hand in hand gaat met het 
verzekeringsprincipe.

Deze regering heeft duidelijk gekozen voor een solide 
wettelijk pensioen, waarbij sprake is van een evenwicht 
tussen die solidariteit en het verzekeringsprincipe. De 
minister is geen voorstander van het basispensioen, 
dat gelijk is voor elke burger. De werkende draagt bij 
naargelang van zijn loon; dat loon vormt de basis voor 
de berekening van zijn pensioen. Om het verzekerings-
principe in stand te houden, zal het grensbedrag voor 
de berekening in dezelfde mate worden opgetrokken als 
het minimumpensioen. Door rekening te houden met de 

aanpassingen aan het indexcijfer en de welvaart zal het-
zelfde percentage worden bereikt als voor het minimum-
pensioen. Het verschil in percentage voor 2021 heeft te 
maken met de parameters voor de welvaartsenveloppe.

Indien niets wordt ondernomen, kan de verhoging 
van het minimumpensioen leiden tot een verhoging 
van de ZIV-bijdrage, want vanaf een pensioeninkomen 
van 1 560 euro, ongeacht het stelsel of de pijler, moet een 
bijdrage van 3,55 % worden betaald. De regering wil niet 
dat wat de betrokkene wint door de geplande verhoging, 
opnieuw verliest als gevolg van de ZIV-bijdrage. Daarom 
zal het drempelbedrag voor die bijdrage vanaf 1 janu-
ari 2021 evenredig worden verhoogd.

Er kunnen ook gevolgen zijn met betrekking tot de 
solidariteitsbijdrage, meer bepaald voor gepensioneer-
den die bovenop hun minimumpensioen een aanvullend 
pensioen van 1 000 tot 1 350 euro per maand ontvangen 
en aldus aan een totaalbedrag van 2 600 euro komen. 
Die gepensioneerden – het gaat om 2 % van de recht-
hebbenden van het minimumpensioen – kunnen als 
gevolg van de verhoging van het minimumpensioen 
daadwerkelijk een solidariteitsbijdrage moeten betalen. 
De regering bestudeert hoe dit effect teniet kan worden 
gedaan, evenwel rekening houdend met het feit dat het 

totale maandelijkse inkomen van die gepensioneerden 
bijna het dubbele bedraagt van het minimumpensioen. 
De generatieoverschrijdende solidariteit, zoals de her-
ziening van de solidariteitsbijdrage, is een aspect van 
de structurele hervorming.

Structurele pensioenhervorming

Het regeerakkoord wijst erop dat de kosten van de ver-
grijzing, inzonderheid de pensioenkosten, tegen 2040 nog 

toutes les pensions minimum seront relevées de 22 %, 
peu importe la durée de la carrière.

Le principe de l’assurance

La solidarité est un élément essentiel de la sécurité, 
de pair avec le principe assurantiel.

Ce gouvernement a clairement choisi pour une pen-
sion légale forte avec un équilibre entre cette solidarité 
et le principe d’assurance. Nous ne défendons pas la 
pension de base, égale pour tout citoyen. Le travailleur 
contribue en fonction de son salaire qui sera la base 
du calcul de sa pension. Pour maintenir le principe 
d’assurance, le plafond de calcul sera relevé dans la 
même proportion que la pension minimum. En prenant 
en compte les indexations et le bien-être on arrivera 
au même taux que la pension minimum. La différence 

de pourcentage pour 2021 s’explique par rapport aux 
paramètres prévues pour l’enveloppe bien-être.

Le relèvement de la pension minimum peut entrainer, 
sans intervention, une augmentation de la cotisation AMI 
car à partir d’un revenu de pensions, tout régime ou pilier 
confondu, de 1 560 euro, une cotisation de 3,55 est due. 
Le gouvernement ne veut pas que le relèvement prévus 
soit repris au niveau la cotisation AMI. C’est pourquoi 
dès le 1er janvier 2021, cette cotisation sera augmentée 
de la même manière.

Pour la cotisation de solidarité, il peut y avoir un effet 
aussi. Il s’agit de pensionnés ayant une pension complé-
mentaire mensuelle entre 1 000 et 1 350 euros en plus 
de leur pension minimum, soit un total de 2 600 euro 
par mois. Ces personnes, 2 % des bénéficiaires de la 
pension minimum, peuvent, suite au relèvement de la 
pension minimum avoir effectivement une cotisation 
de solidarité à payer. Une neutralisation est à l’étude 
au niveau du gouvernement tout en tenant compte que 
leur revenu total mensuel est bien à un niveau qui est 
presque égal au double de la pension minimum. La 

solidarité intergénérationnelle, tel que la cotisation de 
solidarité est prévue dans la réforme structurelle.

Réforme structurelle de la pension

L’accord du gouvernement, stipule que d’ici 2040, 
que le coût du vieillissement, notamment en ce qui 
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zullen stijgen. De regering zal nagaan welke hervormingen 
mogelijk zijn om de financiële en sociale duurzaamheid 
van de pensioenen te waarborgen. De minister van 
Pensioenen moet heel binnenkort van start gaan met 
de voorbereidende werkzaamheden en de consultaties 
om tegen 1 september 2021 een concreet voorstel aan 
de Ministerraad te kunnen voorleggen.

Een structurele hervorming is een zich herhalend 
proces en wordt alleen aanvaard indien alle actoren 
er zich in kunnen vinden. Daarom is het vertrouwen zo 
belangrijk. De minister zal bijgevolg geen proefballonnen 
oplaten of voorbarige uitspraken doen.

Deze regering vindt het sociaal overleg heel erg be-
langrijk. Het doel is om een kader te creëren waar een 

eerlijke en directe dialoog mogelijk is, een kader waarin 
de sociale partners proactief over de gestelde doelen 
kunnen onderhandelen. De regering zal dat akkoord 
loyaal uitvoeren. Dat is een garantie.

De komende jaren zal een belangrijke rol voor de 
gesprekspartners zijn weggelegd. De regering zal al het 
mogelijke doen om hun slaagkansen te vergroten, in het 
bijzonder met betrekking tot de pensioenen.

Er is bepaalde kritiek op het sociaal overleg. De minister 
is ervan overtuigd dat de werkgevers- en ondernemings-
organisaties enerzijds en de werknemersorganisaties 
anderzijds samen tot oplossingen zullen kunnen komen 
om de gezamenlijk vastgestelde uitdagingen aan te pak-
ken. De sociale zekerheid, de loononderhandelingen en 
de 148 interprofessionele collectieve arbeidsovereen-
komsten die de sociale vrede waarborgen, bewijzen de 
doeltreffendheid van het sociaal overleg.

Het sociaal overleg werkt wanneer de sociale ge-
sprekspartners vrij kunnen onderhandelen, zonder 
tussenkomst of denkkader dat aan eender van hen 
wordt opgelegd. Helaas zijn er al te vaak ingrepen, be-
perkingen en belemmeringen die het voor echt overleg 
zo noodzakelijke evenwicht verstoren. Dat was tijdens 
de vorige regeerperiode het geval bij het sociaal overleg 
over de pensioenen. Daarom beraadt de minister zich 
thans over de werking van het Nationaal Pensioencomité.

Open overleg in een sfeer van ernst en vertrouwen 
heeft in het verleden al geleid tot grote stappen voorwaarts 
waardoor in rust kan worden samengeleefd. Dit lukt niet 
in een sfeer waarbij iedereen de confrontatie opzoekt.

De regering zal er zijn om dat noodzakelijke kader van 
zekerheid en vertrouwen te creëren. Dit is een essentieel 
aspect dat veel te lang afwezig is geweest. Er zal intens 

concerne les pensions, augmentera encore. Le gou-
vernement examine quelles réformes peuvent être 
mises en œuvre pour garantir la durabilité financière 
et sociale des pensions. La ministre des Pensions est 
chargée de commencer les travaux préparatoires et 
les consultations très prochainement afin de soumettre 
une proposition concrète au Conseil des ministres d’ici 
le 1er septembre 2021.

Une réforme structurelle est un travail itératif. Tous les 
acteurs doivent s’y retrouver pour qu’elle soit acceptée. 
D’où l’importance de la confiance. La ministre ne lan-
cera pas de ballons d’essai ni ne fera de déclarations 
intempestives.

Ce gouvernement attache une grande importance 
au dialogue social. L’objectif est de créer un cadre dans 
lequel un dialogue honnête et direct est possible. Un cadre 
dans lequel les partenaires sociaux peuvent négocier 
de manière proactive l’objectif fixé. Le gouvernement 
appliquera cet accord avec loyauté. C’est une garantie.

Durant les prochaines années, ce sont les interlocu-
teurs qui seront à la manœuvre. Le gouvernement fera 
tout ce qui est en son pouvoir pour les aider à réussir, 
spécifiquement en matière de pensions.

On entend certaines critiques par rapport à la concer-
tation sociale. Pour sa part, la ministre est convaincue 
que les organisations représentants les employeurs et 
entreprises d’un côté et les organisations représentant 
les travailleurs seront capables d’apporter des réponses 
communes aux défis définis ensemble. La sécurité 
sociale, la négociations salariale, les 148 conventions 
collectives interprofessionnelles conclues garantissant 
la paix sociale, sont la preuve de m’efficacité de cet outil.

Si les interlocuteurs sociaux ont la liberté de négo-
ciation, sans intervention ou cadre imposé pour qui que 
ce soit, la concertation fonctionne. Mais trop souvent, 
des interventions, des limitations et freins sont posées, 
ce qui rompt les équilibres nécessaires pour une vraie 
concertation. Cette concertation sociale en pensions 
a été déstructurée lors de la précédente législature. 
C’est pourquoi, la ministre réfléchit en ce moment au 
fonctionnement du comité national des pensions.

Une concertation ouverte, sérieuse, de confiance, a 

permis de grandes avancées nous permettant de vivre 
dans un contexte apaisé. Pas l’un contre l’autre, cela 
ne fonctionne pas.

Le gouvernement sera là pour créer ce cadre néces-
saire de sécurité et de confiance. C’est un aspect essen-
tiel qui a été absent pendant bien trop longtemps. La 
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worden samengewerkt met de centrale actoren van de 
sociale zekerheid.

De nodige stappen zullen worden gevolgd, en de 
minister zal overleggen met:

— de sociale partners,

— de andere ministers die betrokken zijn bij de 
hervorming,

— de instellingen die zich al jaren om deze hervor-
mingen bekommeren,

— de Federale Raad voor Ouderen,

— de Federale Raad voor Gelijke Kansen

— en nog andere.

Er zal de regering een werkwijze worden voorgelegd 
die vervolgens begin volgend jaar aan de sociale partners 
zal worden voorgelegd.

Er is blijk gegeven van ongerustheid inzake de on-
derzoeken die in het verleden zijn uitgevoerd. Er zij op 
gewezen dat niet zal worden verzocht om grootschalige 
en langdurige onderzoeken, maar dat zal worden terug-
gevallen op wat bestaat. De vaststellingen en aanbeve-
lingen zijn al voorhanden.

Gelet op de macro- en de microgevolgen van maat-
regelen, is het echter normaal dat de uitwerking van 
de beoogde maatregelen goed moet worden gemeten. 
Er is nood aan een evidence based-optreden; de ge-
volgen van de te nemen maatregelen moeten worden 
berekend. Daarbij zal rekening worden gehouden met 
de bestaande onderzoeken, die op bepaalde punten zul-
len moeten worden bijgewerkt of uitgediept. Zulks moet 
one shot-maatregelen voorkomen en aankondigingsef-
fecten tegengaan. Het is geen optie een maatregel te 

lanceren – het afkopen van studies bijvoorbeeld – om 
vervolgens te moeten vaststellen dat veel burgers er 
geen baat bij hebben.

De transversale elementen van de hervormingen 
zijn gendergelijkheid, financiële duurzaamheid en 
convergentie.

Met betrekking tot de convergentie zijn veel vragen 
gesteld. Zoals de beleidsnota aangeeft, gaat de rege-
ring het engagement aan de convergentie te bewaken 
en de bestaande verschillen niet te vergroten, zowel 
wat de loopbaan als wat het pensioenbedrag betreft. 
Er zal een debat worden gevoerd in het kader van de 

ministre travaillera main dans la main avec les acteurs 
centraux de la sécurité sociale.

Les étapes nécessaires seront suivies et la ministre 
consultera:

— les partenaires sociaux,

— les autres ministres liés à la réforme,

— les institutions qui ont œuvré à ces réformes pen-
dant des années,

— le Conseil consultatif fédéral des aînés, que la 
ministre a rencontré ce matin,

— le Conseil fédéral de l’égalité des chances,

— et autres.

Nous passerons au gouvernement avec une méthode 
qui sera soumise aux interlocuteurs sociaux début de 
l’année prochaine.

Des inquiétudes par rapport aux études menées dans 
le passé ont été exprimées. Précisons qu’on ne va pas 
demander de réaliser de grandes et longues études, on 
s’appuiera sur l’existant, les constats et recommanda-
tions ont déjà été faits.

Par contre, au vu des effets macro et micro de mesures 
, il est normal de devoir bien mesurer l’impact de mesures 
envisagées. Il faut une action “evidence-based”, et 
calculer les effets de mesures qui seront prises. Pour 
cela on prendra compte les études existantes, qui sur 
certains points, devront être actualisées ou approfon-
dies. C’est pour éviter des mesures one shot et être en 
rupture avec les effets d’annonce. Lancer une mesure, 
comme le rachat des études, et puis voir qu’elle n’est 
pas avantageuse pour de nombreux citoyens, n’est pas 

une option.

Les éléments transversaux des réformes seront l’égalité 
de genre, la soutenabilité financière et la convergence.

Beaucoup de questions ont aussi été posées par 
rapport à la convergence. Comme il l’est écrit dans la 
note d’orientation politique, le gouvernement s’engage 
à surveiller la convergence et à ne pas renforcer les dif-
férences existantes, tant au niveau de la carrière, qu’au 
niveau du montant de la pension. Il y aura des discussions 
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uitwerking van de structurele hervorming, maar het is 
zaak een opwaartse nivellering te bewerkstelligen. Het 
komt er immers op aan de situatie van sommige stel-
sels te verbeteren, en tegelijkertijd te waarborgen dat in 
andere stelsels bestaande rechten gevrijwaard blijven.

Bovendien speelt de convergentie op meerdere 
niveaus.

Dat is bijvoorbeeld ook het geval op het vlak van de 

financiering. De systemen voor de financiering van de 
pensioenen zijn heel uiteenlopend. De pensioenen van 
de lokale overheden kunnen als voorbeeld dienen. Er 
is in geen enkele interventie en dus geen enkele vorm 
van solidariteit vanwege de Staat voorzien voor de fi-
nanciering ervan. Het is het enige pensioenstelsel dat 
zelfbedruipend is. Een ander voorbeeld is dat van de 
degressieve aard van de zelfstandigenbijdragen. Kleine 
zelfstandigen, zoals freelancers, tuiniers of schrijnwerkers 
met een laag of zelfs bestaansonzeker inkomen, betalen 
verhoudingsgewijs veel hogere bijdragen dan zelfstandi-
gen met een grote bloeiende zaak. Die laatsten dragen 
zelfs niet meer aan de solidariteit bij voor het gedeelte 
van zijn aangegeven inkomen boven de 90 000 euro.

Als gevolg van de afschaffing van de omzettingscoëf-
ficiënt zullen de pensioenen van de zelfstandigen aan-
zienlijk stijgen. Het regeerakkoord bepaalt in dat verband 
dat de regering eveneens zal nagaan hoe een grotere 
solidariteit tussen de zelfstandigen bij de financiering 
van het stelsel kan worden teweeggebracht. Ook dat is 
convergentie en billijkheid.

Om bepaalde parlementsleden gerust te stellen wat 

haar bevoegdheden als minister betreft, herinnert de 
minister eraan dat zij de minister van Pensioenen is, 
en dat de heer Clarinval als minister bevoegd is voor 
Zelfstandigen. De hervorming van de pensioenen wordt 
door haar aangestuurd en de convergentie tussen en 
binnen de stelsels behoort tot haar bevoegdheid. Dat 
betekent niet dat er geen overleg zal zijn; op dat punt 
is de minister vrij duidelijk geweest. Met betrekking tot 
het pensioenstelsel voor de zelfstandigen kan minister 
Clarinval uiteraard maatregelen nemen: die zullen moeten 
kaderen binnen het regeerakkoord en moeten aansluiten 
bij de principes van de uit te voeren hervorming.

Wat de gendergelijkheid betreft, zal de minister de 
Raad van de Gelijke Kansen betrekken bij elke pensi-
oenhervorming. Dat adviesorgaan streeft de feitelijke 
gelijkheid tussen mannen en vrouwen na en beoogt 
komaf te maken met elke rechtstreekse en onrecht-
streekse genderdiscriminatie; in die hoedanigheid zal 
het de genderdimensie van de hervormingen bewaken. 
Bij een pensioenhervorming is dat hoogst belangrijk. 

dans le cadre de l’élaboration de la réforme structurelle 
mais nous nous devons d’assurer un nivellement par le 
haut. En effet, il faut permettre d’améliorer la situation 
de certains régimes tout en garantissant aux autres la 
préservation de leurs droits actuels.

De plus, la convergence se joue à plusieurs niveaux.

Il y a aussi la convergence au niveau du financement. 
Les systèmes de financement de pensions sont très 
différents. Prenons l’exemple des pensions des pouvoirs 
locaux. Aucune intervention et donc aucune forme de 
solidarité de l’État n’est prévu pour son financement. 
C’est le seul système de pensions qui est autoporté. Ou 
encore, l’exemple des cotisations des indépendants qui 
sont dégressives. Les petits indépendants, comme le 
freelancer, ou le jardinier ou menuisier avec un revenu 
bas voire précaire, paye des cotisations proportionnelle-
ment beaucoup plus importantes que l’indépendant avec 
une grosse société florissante. Ce dernier ne contribue 
même plus à la solidarité pour la partie de son revenu 
déclaré au-delà des 90 000 euros.

Par la suppression du coefficient de conversion, les 
pensions des indépendants augmenteront considéra-
blement. L’accord de gouvernement prévoit à ce sujet 
que le gouvernement examinera également la manière 
d’introduire plus de solidarité entre les indépendants 
dans le financement du régime. Cela c’est aussi la 
convergence et l’équité.

Afin de rassurer certains parlementaires sur ses 
compétences ministérielles, la ministre rappelle qu’elle 
est la ministre des Pensions et que M. Clarinval est le 
ministre des Indépendants. La réforme des pensions 
est menée sous son égide et la convergence entre et 
au sein des régimes relève de sa compétence. Cela 
ne veut pas dire qu’il n’y aura pas de concertation, la 
ministre a été assez claire sur ce point. Pour le régime 
des pensions des indépendants le ministre Clarinval 
peut bien entendu prendre des mesures: elles devront 
s’inscrire dans le cadre de l’accord de gouvernement 
et des principes de la réforme à réaliser.

Concernant l’égalité entre les hommes et les femmes: 
à toute réforme des pensions, la ministre associera le 
Conseil pour l’égalité des chances. Cet organe consultatif 
qui vise à réaliser l’égalité de fait entre les hommes et 
les femmes et à éliminer les discriminations de genre 
directes et indirectes sera le garde-fou de la dimension 
genre des réformes. C’est essentiel dans une réforme 
des pensions. La pension, c’est le reflet de la carrière et 
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Het pensioen weerspiegelt de loopbaan, en de vrouw 
ondervindt nu eenmaal nog steeds op tal van punten 
discriminatie tijdens haar loopbaan.

Het laatste transversale element is de financiële 
duurzaamheid. Daarover zijn meerdere vragen gesteld, 
waarbij toch een kanttekening moet worden gemaakt, 
niet omdat de uitdagingen niet groot zouden zijn, maar 
omdat het ermee gedaan moet zijn de mensen schrik 
aan te jagen. De beleidsmakers moeten de burgers in 
de eerste plaats geruststellen en hen zeggen dat er in-
derdaad veel gepensioneerden zijn en dat dit ook in de 
toekomst zo zal zijn (momenteel één gepensioneerde per 
drie werkenden, bijna 40 % van de bevolking in 2040). 
Het is echter zaak zich te bekommeren om het welzijn 
van de burgers en hen niet met betrekking tot het pen-
sioen dermate schrik aan te jagen dat de jongeren zich, 
terecht, vragen stellen: de jonge werknemersgeneratie 
wordt geconfronteerd met een groot armoede- en inacti-
viteitsrisico, ongeacht hun schoolloopbaan. Zij studeren 

almaar langer en starten hun loopbaan vaak met stages 
of flexi-jobs die buiten de sociale zekerheid vallen. Dat 
betekent dat zij in het begin van hun loopbaan vaak geen 
rechten opbouwen, waardoor het almaar moeilijker wordt 
aan de loopbaanvoorwaarden te voldoen en aanspraak 
te maken op een deftig wettelijk pensioen.

Uit een recente studie van de OESO (2018) over de 

sociale en de economische risico’s waarvan de burgers 
wakker liggen, blijkt dat de Belgen zich vooral zorgen 
maken over hun pensioen. Meer dan 6 op 10 Belgen 
vrezen volgens die studie dat zij geen toereikend pen-
sioen zullen krijgen om van te leven.

Er bestaat dus een risico dat het geloof in ons sociaal 

model verloren gaat. We hebben de verantwoordelijkheid, 
allen samen, om dat niet te laten gebeuren.

De regering heeft zich ertoe verbonden de sociale 
bescherming van de gehele bevolking te versterken, 
gepensioneerd of niet. Geen enkele generatie mag 
worden achtergelaten. Het komt de beleidsmakers toe 
deze boodschap ook uit te dragen.

Financiële duurzaamheid en vergrijzing

Het staat buiten kijf dat de Belgische bevolking ver-
grijst. In 2030 zal bijna een derde van de bevolking 
met pensioen zijn. Dat is een uitdaging voor België, 
net als voor vele andere landen in Europa. Met betrek-
king tot de pensioenen wordt vaak gesproken over de 
“kosten van de vergrijzing”. Sommige mensen maken 
zich zorgen over de stijging van de pensioenbedragen, 
maar zij veronachtzamen steevast het belang van de 
vraag op het stuk van de economische activiteit en de 
vele terugverdieneffecten van stijgende lage inkomens. 

la carrière professionnelle des femmes est effectivement 
toujours sujette à de multiples discriminations.

Le dernier élément transversal sera la soutenabilité 
financière. Plusieurs questions ont été posées par rapport 
à cette soutenabilité, qu’il convient de relativiser. Non pas 
parce que les défis ne sont pas importants mais parce 
qu’il faut arrêter de faire peur aux gens. Les responsables 
politiques doivent en premier lieu rassurer les citoyens et 
leur dire que, oui, les pensionnés et futurs pensionnés sont 
et seront nombreux (1 pensionné pour 3 actifs à l’heure 
actuelle, près de 40 % de la population en 2040). Mais il 
convient de se préoccuper du bien-être des citoyens, ne 
pas leur faire peur par rapport aux pensions à tel point 
que la jeunesse se pose à juste titre des questions: les 
jeunes générations de travailleurs sont confrontées à 
un risque important de pauvreté et d’inactivité, quel que 
soit leur parcours scolaire. Ils étudient de plus en plus 
longtemps et ils débutent souvent leur carrière avec 

des stages ou jobs flexibles non couvert par la sécurité 
sociale. Ils ne se constituent donc plus de droits, sou-
vent, en début de carrière ce qui rend de plus en plus 
compliqué d’atteindre les conditions de carrière et un 
montant de pension légal décent.

De plus, à en croire une étude récente de l’OCDE 
(2018), relative aux risques sociaux et économiques qui 
préoccupent les citoyens, la pension figure parmi les 
inquiétudes principales des belges. Plus de 6 belges 
sur 10 craignent, selon cette étude, de ne pas bénéficier 
d’une pension suffisante pour vivre.

Il y a donc un risque de perdre la foi dans notre modèle 

social. Nous avons la responsabilité, tous ensemble, de 
ne pas laisser cela se produire.

Le gouvernement a pris l’engagement de renforcer 
la protection sociale de toute la population, retraitée 
ou non. Aucune génération ne doit être laissée pour 
compte. C’est à nous, responsables politiques, de dif-
fuser ce message.

La soutenabilité financière et le vieillissement

La population belge est vieillissante, cela est un fait. 
En 2030, près d’un tiers de la population sera pension-
née. Cela représente un défi pour notre pays comme 
pour beaucoup d’autres en Europe. On parle souvent 
du “coût du vieillissement” dans le cadre des pensions. 
Certains s’inquiètent de voir le montant des pensions 
augmenter mais oublient toujours l’importance de la 
demande dans l’activité économique et les nombreux 
effets retour engendrés par une hausse de bas revenus. 
La hausse des pensions est une obligation sociale pour 
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Hogere pensioenen zijn een sociale verplichting om onze 
ouderen in staat te stellen van een fatsoenlijk inkomen 
te leven. Het is echter ook een economische noodzaak. 
Hoe kunnen wij de economische activiteit op ons grond-
gebied bloeiend houden zonder de koopkracht van een 
derde van onze bevolking te verbeteren?

Bijna alle extra overheidsuitgaven voor de verhoging 
van de pensioenen, meer bepaald de minimumpensi-
oenen, zullen rechtstreeks opnieuw in onze economie 
worden geïnjecteerd. Op pensioenvlak een bezuini-
gingsbeleid voeren, is onverantwoordelijk en bovendien 
onwaardig, gelet op de moeilijke situatie waarin heel 
wat van onze senioren leven. Een en ander zou de 
consumptie en de economische dynamiek fnuiken. De 
overheidsuitgaven zouden misschien wel lager uitval-
len, maar ook de economie zou sterk worden afgeremd, 
waardoor wij zouden aankijken tegen een hogere uit-
gavenquote in verhouding tot het bbp, terwijl wij in een 
minder welvarend land zouden leven. De welvaart in ons 

land kan er in de toekomst niet op vooruitgaan zonder 
de pensioenen te verhogen.

Sommigen kaarten aan dat de uitgavenstijging niet 
zou worden gecompenseerd door de toenemende ont-
vangsten. Het is welbekend dat de pensioenontvangsten 
hoofdzakelijk afkomstig zijn van de sociale bijdragen, 
met name die aan de RSZ. Om die ontvangsten te 
verhogen, moet brutoloonmassa worden gecreëerd via 
de brutoloonsverhogingen en via de verhoging van de 
werkgelegenheidsgraad. Dat staat overigens bepaald 
in het regeerakkoord en valt onder de bevoegdheid van 
vice-eersteminister en minister van Economie en Werk.

In het kader van de pensioenhervorming werkt de 

minister nauw samen met het kabinet van de minister 
van Werk, omdat de pensioenontvangsten afhangen van 
de werkgelegenheid in ons land. Evenzo werkt zij samen 
met de minister van Zelfstandigen, de heer Clarinval, met 
name om het bijdragesysteem voor de zelfstandigen bij 
te sturen, dat door zijn degressiviteit de kleine zelfstan-
digen benadeelt ten opzichte van de grote.

Velen wijzen erop dat het aandeel van de pensioenen 
in het bbp van 2019 tot 2040 zal toenemen met 2,9 %. 
Het is van essentieel belang die cijfers te relativeren. 
Volgens de Studiecommissie voor de Vergrijzing (SCvV) 
vertegenwoordigen de pensioenen momenteel 10,6 % 
van het bbp, en zal dat percentage tot 13,5 % stijgen 
in 2040, waarna het zal dalen tot 13,3 % in 2070. Op 
OESO-niveau bevindt België zich momenteel lichtjes 
boven het gemiddelde (8 %) en net boven Duitsland 
(10,1 %), dat evenzeer geconfronteerd wordt met de 
uitdaging van een vergrijzende bevolking.

permettre à nos ainé-e-s de vivre avec un revenu décent. 
Mais c’est aussi une nécessité économique. Comment 
maintenir une activité économique prospère sur notre 
territoire si nous n’améliorons pas le pouvoir d’achat 
d’un tiers de notre population?

Presque la totalité des dépenses publiques supplé-
mentaires engagées dans l’augmentation des pensions, 
et en particulier des pensions minimums, sera directe-
ment réinjecté dans notre économie. Avoir une logique 
austéritaire dans le cadre des pensions est irresponsable 
en plus d’être indigne au vu de la situation difficile dans 
laquelle vivent nombre de nos aînés. Cela comprimerait 
la consommation et le dynamisme économique. Nous 
aurions peut-être des dépenses publiques plus faibles 
mais également une économie très ralentie et donc un 
ratio dépenses/PIB plus élevé tout en vivant dans un 
pays moins prospère. Il n’y a pas de prospérité future 
possible dans notre pays sans revaloriser les pensions.

Certains abordent l’augmentation des dépenses qui 
ne seraient pas compensée par la hausse des recettes. 
Ils ne sont pas sans savoir que les recettes des pensions 
proviennent majoritairement des cotisations sociales, 
notamment celles à l’ONSS Pour augmenter ces recettes, 
il faut créer de la masse salariale brute, via les augmen-
tations salariales brutes, et via l’augmentation du taux 
d’emploi, ce qui est prévu dans l’accord de gouvernement 
et qui est de la compétence du vice-premier ministre et 
ministre de l’Économie et du Travail.

Dans le cadre de la réforme des pensions, la ministre 

collabore de manière rapprochée avec le cabinet du mi-
nistre du Travail car les recettes des pensions dépendent 
de l’emploi dans notre pays, de même qu’elle collabore 
aussi avec le ministre des Indépendants, M. Clarinval, 
en vue notamment de revoir le système des cotisations 
des indépendants qui est dégressif et pénalise donc les 
petits indépendants au détriment des gros.

Beaucoup évoquent la hausse de 2,9 % de la part 
des pensions dans le PIB entre 2019 et 2040. Il est 
essentiel de mettre ces chiffres en perspective. En ce 
moment, selon le Comité d’étude sur le vieillissement 
(CEV), les pensions représentent 10,6 % du PIB, et ce 
taux s’élèvera à 13,5 % en 2040 pour descendre ensuite 
à 13,3 % en 2070. Au niveau de l’OCDE, la Belgique 
se retrouve pour le moment légèrement au-dessus de 
la moyenne (8 %) et juste au-dessus de l’Allemagne 
(10,1 %) qui est également confronté au défi d’une 
population vieillissante.



1578/039DOC 55148

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

De minister wil hiermee niet zeggen dat de kosten 
voor de vergrijzing niet serieus genomen moet worden, 
maar wel dat de “catastrofe” die sommigen aankondigen, 
gerelativeerd moet worden en dat de verbetering van de 
pensioenbescherming financieel houdbaar is.

Zulks geldt des te meer omdat het een goed idee 
zou zijn de pensioenen niet langer te reduceren tot een 
“kostenpost”. Dat is niet alleen beledigend voor onze 
ouderen, maar gaat ook voorbij aan de rol die zij nog 
steeds spelen in onze samenleving en in onze econo-
mie. De pensioenen zijn een inkomen dat almaar meer 
mensen in ons land in staat stelt te leven en dus ook te 
consumeren. De pensioenen mogen dus niet uitsluitend 
worden beschouwd als uitgaven, maar moeten ook 
worden opgevat als ontvangsten, want ze vormen een 
levensbelangrijke bron voor onze economie en dus voor 
de ontvangsten van ons land.

Toegankelijkheid en bevattelijkheid zijn evenzeer een 
essentieel onderdeel van ons pensioenstelsel. Als de 
burger een en ander niet begrijpt, dan wel geen toegang 
heeft tot de diensten of tot de bescherming die hem van 
rechtswege toekomt, dan heeft het beleid gefaald. De 
minister zal de Ouderenadviesraad (OAR) verzoeken 
een advies ter zake uit te brengen en operationele aan-
bevelingen te formuleren. Indien nodig zullen voorlich-
tingscampagnes over de onderlinge solidariteit tussen de 
generaties worden gevoerd. Ook ervaringsdeskundigen 
spelen in dezen een belangrijke rol.

Betreffende de Single Digital Gateway zal moeten 
worden toegezien op de gevolgen voor de pensioenen 
en zullen overlappingen moeten worden voorkomen. 
Wanneer de Europese verordening in acht wordt geno-

men, heeft het weinig zin wijzigingen aan te brengen. 
Staatssecretaris Mathieu Michel heeft in zijn beleidsnota 
gesteld dat de SDG tegen 2023 ten uitvoer moet zijn 
gelegd. Ook hij wees erop dat het een essentiële uit-
daging inzake administratieve vereenvoudiging betreft.

Indien wordt beoogd het niet-opnemen van rechten 
fors terug te dringen, moet werk worden gemaakt van 
de automatische toekenning van rechten. In dat opzicht 
formuleert het College van de Ombudsmannen voor de 
Pensioenen twee interessante aanbevelingen ten uitvoer 
zouden kunnen worden gelegd.

De eerste aanbeveling omvat een ambtshalve onder-
zoek naar het recht op de IGO voor de gepensioneerden 
met een bescheiden overheidspensioen.

De andere aanbeveling omvat de indiening van een 
nieuwe aanvraag door wie een recht op de IGO werd 
geweigerd bij het ambtshalve onderzoek op 65-jarige 
leeftijd. Het is immers mogelijk dat de situatie van de 

La ministre n’entend pas par là que le coût du vieillis-
sement de la population ne doit pas être pris au sérieux, 
mais que la “catastrophe” annoncée par certains doit 
être relativisée et que l’amélioration de la protection des 
pensions est financièrement viable.

D’autant qu’il serait bon de cesser de réduire les 
pensions à un “coût”. En plus d’être offensant pour nos 
ainés, c’est méconnaitre aussi le rôle qu’ils continuent 
à jouer dans notre société et dans notre économie. 
Les pensions sont un revenu qui permet à une part de 
plus en plus importante de notre pays de vivre et donc 
aussi de consommer. Les pensions ne doivent donc 
pas uniquement être vues comme des dépenses mais 
bien aussi comme des recettes car elles représentent 
une source vitale à notre économie et donc aux recettes 
de notre pays.

L’accessibilité et la lisibilité est également un élément 
essentiel de notre système de pensions. Si le citoyen 
ne comprend pas, ou qu’il n’accède pas aux services 
ou protections qui lui reviennent de plein droit, c’est un 
échec pour la politique. La ministre demandera au Conseil 
Consultatif des aînés (CCFA) de remettre un avis sur la 
question, en demandant de formuler des recommanda-
tions opérationnelles. Des campagnes d’information sur 
la solidarité de manière intergénérationnelle seront au 
besoin menées. Les experts du vécu jouent ici aussi, 
un rôle important.

Concernant le Single Digital Gateway, il faudra veil-
ler à l’impact dans le domaine des pensions et éviter 
les doubles emplois. Si nous répondons au prescrit 
du règlement européen, inutile de devoir apporter des 

modifications. Le secrétaire d’État Mathieu Michel a 
précisé dans sa note de politique générale que le SDG 
doit être implanté d’ici 2023. Lui aussi a rappelé que c’est 
un enjeu fondamental de la simplification administrative.

Si l’on veut réduire considérablement le non-recours 
aux droits, l’automatisation des droits doit être un axe sur 
lequel travailler. À cet égard deux recommandations du 
Collège des Médiateurs des pensions sont intéressantes 
et pourraient être mises en œuvre.

La première consiste à réaliser un examen d’office 
du droit à la GRAPA pour les pensionnés percevant une 
pension modeste du secteur public.

L’autre recommandation est celle visant à relancer 
les personnes qui se sont vues refuser un droit à la 
GRAPA lors de l’examen d’office à 65 ans. Il se peut 
que la situation de l’intéressé(e) ait changée et qu’il 
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betrokkene is veranderd en dat die inmiddels wél recht 
heeft op de IGO. Derhalve moet zulks op gezette tijd-
stippen opnieuw kunnen worden onderzocht en moet 
de doelgroep erop worden gewezen dat een weigering 
op een tijdstip T niet voor eeuwig is.

Inzake het evenwicht tussen het wettelijk pensioen 
en het aanvullend pensioen geeft de minister aan dat 
het regeerakkoord voorziet in belangrijke elementen 
inzake het aanvullend pensioen. Mevrouw De Block 
heeft verwezen naar het door haar partij voorgestane 
model. De Belgische sociale zekerheid beoogt meer 
sociale rechtvaardigheid, door aanzienlijke sociale 
rechten te waarborgen voor iedereen. Die wettelijke en 
collectieve rechten moeten blijven streven naar meer 
sociale bescherming.

Naast die door de Staat gegarandeerde en gere-
gelde sociale rechten zijn er aanvullende rechten, in 
het raam van de sociale dialoog – de tweede pijler – of 
zelfs individueel. Die moeten zorgen voor meer welvaart 
en mogen niet worden gezien als een noodzakelijke 
aanvulling op de eerste pijler om een waardig bestaan 
mogelijk te maken.

Over het evenwicht tussen de verschillende pijlers zal 
sociaal overleg plaatsvinden. Op grond van de uitkomst 
moet vervolgens een wijziging ter zake worden voorge-
steld. Het beginsel van een sterke solidariteit kan echter 
nooit ter discussie worden gesteld, aangezien zulks de 
voor iedereen toegankelijke eerste pijler zou uithollen.

Wat de tweede pensioenpijler betreft, wordt soms 
verwezen naar Nederland. De tweede pijler is daar 
zeer belangrijk. Het is goed in het pensioendebat over 
de grenzen te kijken en te leren van ervaringen van 
andere landen.

Het is echter belangrijk naar het volledige plaatje te 
kijken, niet louter naar die paar dingen die het aantrekkelijk 
maken. Zo kwam de tweede pijler in Nederland na de 
financiële crisis in zwaar weer terecht. De pensioenrechten 
van veel Nederlandse burgers werden verminderd. Pas 
enkele dagen geleden heeft de Nederlandse overheid 

opnieuw moeten ingrijpen om te voorkomen dat pensi-
oenfondsen binnenkort opnieuw tot vermindering van 
de pensioenrechten zouden moeten overgaan.

De minister herhaalt dat het noodzakelijk is het ver-
trouwen van de burgers – en in het bijzonder de jonge-
ren – in het pensioenstelsel te herstellen. Een systeem 
waarin lopende pensioenen kunnen worden verminderd, 
is voor haar dus niet het passende antwoord.

ait dès lors droit à la GRAPA. Il faut pouvoir dès lors 
réexaminer ce type de situation de manière régulière 
et sensibiliser au fait qu’un refus à un moment T n’est 
pas gravé dans le marbre.

Concernant l’équilibre entre la pension légale et la 
pension complémentaire: l’accord du gouvernement 
prévoit des éléments importants au niveau de la pen-
sion complémentaire. Mme De Block a fait référence au 
modèle que son parti défend. Notre sécurité sociale vise 
à renforcer la justice sociale, en garantissant à tous des 
droits sociaux importants. Ces droits légaux et collectifs 
doivent continuer de tendre vers une protection sociale 
renforcée.

À ces droits sociaux garantis et organisés par l’État 

s’ajoutent des droits complémentaires, dans le cadre 
du dialogue social – le deuxième pilier – ou même 
individuellement. Ils doivent permettre de renforcer la 
prospérité, et non être considérés comme un supplément 
nécessaire au premier pilier pour accéder à la dignité.

L’équilibre entre les différents piliers sera soumis à 
la concertation sociale. Il leur reviendra de proposer, 
en fonction de leurs conclusions, de proposer de le 
modifier. En aucun cas, par contre, le principe d’une 
solidarité forte ne pourra être remis en question car il 
s’agirait d’une fragilisation du premier pilier accessible 
à toutes et à tous.

En ce qui concerne le deuxième pilier des pensions, 
il est parfois fait référence aux Pays-Bas. Le deuxième 
pilier est très important à cet égard. Il est bon que, dans 
le débat sur les pensions, nous regardions ce qui se 
passe au-delà de nos frontières. Que nous tirons les 
leçons des expériences d’autres pays.

Il importe toutefois de considérer la situation dans 
son ensemble. Ce ne sont pas ces quelques éléments 
qui la rendent attrayante. Ainsi, après la crise finan-
cière, le deuxième pilier aux Pays-Bas a connu de gros 
problèmes. Les droits à pension de nombreux citoyens 
néerlandais ont été réduits. Et il y a quelques jours à 

peine, le gouvernement néerlandais a dû intervenir à 
nouveau pour éviter que les fonds de pension ne soient 
à nouveau obligés de réduire les droits à pension dans 
un avenir proche.

La ministre a réaffirmé la nécessité de restaurer la 
confiance des citoyens – et en particulier des jeunes – 
dans le système de pension. Pour elle, un système dans 
lequel les pensions actuelles peuvent être réduites n’est 
pas la réponse que nous recherchons.
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Het regeerakkoord beoogt het aanvullend pensioen 
te veralgemenen en daartoe 3 % van het brutoloon in te 
houden. De aanvullende pensioenen zijn het resultaat 
van de sociale dialoog tussen de werkgevers en de 
werknemers. Dit is een van de aspecten waarover aan 
de sociale partners zal worden gevraagd advies uit te 
brengen inzake de pensioenen van de toekomst.

Ter voorbereiding van die besprekingen zullen de 
diensten de bestaande regeling nauwgezet in kaart 
brengen. Er moet een duidelijk beeld zijn van wat thans 
bestaat, en voor welke werkenden. Ook wil men achter-
halen welke sectoren achterlopen inzake de aanvullende 
pensioenen.

De minister wil er toch even aan herinneren dat de 
overheid de private pensioensector sterk subsidieert, 
zowel fiscaal als parafiscaal. Zonder deze speciale re-
gelingen zou er van een tweede en derde pensioenpijler 
geen sprake zijn. Het is niet alsof, zoals voorgesteld 
door mevrouw Samyn, de tweede pijler een melkkoe 
zou zijn van de federale overheid. Dat is dan ook de 
wereld op zijn kop.

Doordat de overheid zoveel publieke middelen in deze 
stelsels investeert, heeft ze de absolute plicht ervoor te 
zorgen dat die centen verantwoordelijk worden beheerd, 
tegen zo laag mogelijke kosten.

Het klopt evenmin dat de administratiekosten in de 
wettelijke-pensioenstelsels hoger liggen dan bij die van 
de aanvullende pensioenen, integendeel; de wettelijke 
pensioenen worden, dankzij de schaalvoordelen en de 
verregaande automatisering van de datastromen, tegen 
een meer dan redelijke prijs beheerd.

Een ander belangrijk aspect betreft het investerings-
beleid. Het is erg belangrijk dat de middelen voor het 
aanvullend pensioen verantwoord worden gebruikt. 
Investeringen met negatieve gevolgen voor het milieu of 
de gezondheid zijn onaanvaardbaar. Omgekeerd moet 
worden onderzocht hoe die middelen kunnen worden 
ingezet als hefboom voor de meer dan noodzakelijke 
energietransitie. Ook investeringen in de reële economie 
zijn essentieel. Waakzaamheid is echter geboden. Het 
gaat om het pensioengeld van de werkenden. Die pen-

sioenfondsen moeten bovenal veilig worden beheerd. 
Duurzame investeringen, veiligheid en rendement moeten 
hand in hand gaan.

Daarom zal de minister in eerste instantie de regula-
toren – de FSMA en de NBB – verzoeken de problemen 
op te sporen en de mogelijke pistes te onderzoeken.

Dans l’accord du gouvernement, il est prévu de géné-
raliser la pension complémentaire et d’y consacrer 3 % 
du salaire brut. Les pensions complémentaires sont un 
produit du dialogue social entre employeurs et travail-
leurs. Cet aspect fait partie de l’avis sur les pensions 
de l’avenir qui sera demandé aux partenaires sociaux.

En préparation de ces débats, les services dresseront 
une carte détaillée du paysage existant. Nous devons 
avoir une image claire de ce qui existe, pour quels 
employés. Nous voulons également savoir quels sont 
les secteurs qui sont à la traîne en matière de pensions 
complémentaires.

La ministre tient à rappeler que le gouvernement 
subventionne fortement le secteur des pensions privées, 
tant sur le plan fiscal que parafiscal. Sans ces régimes 
spéciaux, il n’y aurait pas de deuxième et troisième piliers 
de pension. Ce n’est pas comme si, comme l’a suggéré 
Mme Samyn, le deuxième pilier était une vache à lait 
du gouvernement fédéral. C’est le monde à l’envers.

Parce que le gouvernement investit tant d’argent public 
dans ces systèmes, il a au contraire le devoir absolu de 
veiller à ce que ces centimes soient gérés de manière 
responsable, à un coût le plus bas possible.

Il n’est pas non plus exact que les coûts administra-
tifs sont plus élevés dans le régime légal que dans les 

pensions complémentaires. Au contraire. Les pensions 
légales sont, grâce aux économies d’échelle et à l’auto-
matisation importante des flux de données, exécutées 
à un prix plus que raisonnable.

Un autre aspect important est la politique d’investis-
sement. Il est très important que les ressources pour 
la pension complémentaire soient utilisées de manière 
responsable. Les investissements ayant un impact négatif 
sur l’environnement, ou la santé, sont inacceptables. 
Inversement, nous devons examiner comment ces 
ressources peuvent être mobilisées comme un levier 
pour la transition énergétique plus que nécessaire. Des 
investissements dans l’économie réelle sont également 
essentiels. Nous devons cependant être prudents. Il 

s’agit de l’argent des pensions des travailleurs. Avant 
tout, ces fonds de pension doivent être gérés de manière 
sûre. Les investissements durables, la sécurité et le 
rendement doivent aller de pair.

C’est pourquoi, dans un premier temps, la ministre 
demandera aux régulateurs – la FSMA et la BNB – 
d’identifier les problèmes et d’étudier les pistes possibles.
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De wetgeving op de aanvullende pensioenen bevat 
thans overigens al transparantievoorschriften voor 
duurzame investeringen. Sinds 2004 zijn alle pensioen-
instellingen verplicht jaarlijks een beheersverslag op te 
stellen. Daarin moet worden vermeld in welke mate de 
beleggingsstrategie rekening houdt met sociale, ethische 
en leefmilieuaspecten.

Op basis van de IORP II-richtlijn zijn pensioenfondsen 
sinds kort verplicht om de duurzaamheidsaspecten ook 
te vermelden in de precontractuele informatie. Op die 
manier kunnen consumenten zich op voorhand een beeld 
vormen van het duurzaamheidsgehalte van het product 
en hun productkeuze daarvan laten afhangen. Het is de 
bedoeling van de minister de informatieverplichtingen uit 
de IORP II-richtlijn op korte termijn uit te breiden naar de 
verzekeringsondernemingen, zodat alle aangeslotenen 
bij een aanvullend pensioenstelsel recht hebben op 
dezelfde informatie. Daardoor zal ook de informatie op 
mypension.be voor iedereen dezelfde zijn.

Twee leden zijn ingegaan op de omzettingscoëfficient. 
Hoewel het logisch is de sociale bijdragen te berekenen 
op basis van de totale pensioeninkomsten (met andere 
woorden het wettelijk én het aanvullend pensioen), moet 
zulks op billijke wijze gebeuren. De vraag werd genoteerd.

Een ander punt in het regeerakkoord betreft de har-
monisatie van de aanvullende pensioenen van de arbei-
ders en de bedienden. Dat zou normaal door de sociale 
partners moeten gebeuren tegen 2023 op sectorniveau, 
en tegen 2025 op bedrijfsniveau.

Het eenheidsstatuut zou normaal gezien een posi-
tieve weerslag moeten hebben op de deelname aan de 
aanvullende pensioenplannen, in het bijzonder voor de 
arbeiders, die vaak van die stelsels werden uitgesloten. 
Vastgesteld wordt echter dat sommige sectoren weiger-
achtig staan om een aanvullend pensioenstelsel in te 
voeren of te verbeteren wegens de complexiteit en de 
onzekerheden in verband met het eenheidsstatuut. Dat 
kan niet de bedoeling zijn.

De minister heeft zopas een gezamenlijk verzoek van 
de sociale partners ontvangen om meer tijd te krijgen 
voor de harmonisatie. Die vraag wordt momenteel door 
haar kabinet onderzocht. In overleg met de sociale 
partners moet worden nagegaan welke bijsturingen 
wenselijk zijn, opdat de harmonisatie geen rem, maar 
een katalysator voor de veralgemening van de tweede 
pijler kan worden.

Voorts worden vragen gesteld over een aantal spe-
cifieke dossiers.

À l’heure actuelle, la législation sur les retraites com-
plémentaires contient d’ailleurs déjà des exigences 
de transparence pour des investissements durables. 
Depuis 2004, tous les organismes de pensions sont 
tenus d’établir un rapport de gestion annuel. Ce rapport 
doit indiquer dans quelle mesure la stratégie d’investis-
sement tient compte des aspects sociaux, éthiques et 
environnementaux.

Sur la base de la directive IORP II, les fonds de pen-
sion ont récemment été obligés d’inclure des aspects 
de durabilité dans les informations précontractuelles. 
Les consommateurs peuvent ainsi se faire une idée à 
l’avance du contenu durable du produit et laisser leur 
choix de produit en dépendre. La ministre a l’intention 
d’étendre à court terme les obligations d’information de 
la directive IORP II aux compagnies d’assurance afin 
que tous les membres d’un régime de pension com-
plémentaire aient droit aux mêmes informations. Par 
conséquent, les informations disponibles sur mypension.

be seront également les mêmes pour tous.

Deux membres sont également intervenus sur le 
facteur de conversion. Bien qu’il soit logique de calculer 
les cotisations sociales sur la base du revenu global de 
la pension – pension légale et pension complémentaire 
ensemble – cela doit être fait de manière équitable. La 
question a été notée.

Un autre point de l’accord de coalition concerne 
l’harmonisation des pensions complémentaires entre 
les ouvriers et les employés. Cela devrait normalement 
être fait par les partenaires sociaux, d’ici 2023, au niveau 
sectoriel et d’ici 2025, au niveau des entreprises.

Le statut unique, devrait normalement avoir un impact 
positif sur la participation aux pensions complémentaires 
et, en particulier, sur la participation des ouvriers, qui 
ont été souvent exclus de ces régimes. Aujourd’hui, 
nous constatons cependant que certains secteurs sont 
réticents à introduire ou à améliorer un régime de retraite 
en raison de la complexité et de l’incertitude liées au 
statut unitaire. Cela ne peut pas être le but recherché.

La ministre vient de recevoir une demande conjointe 
des partenaires sociaux pour avoir plus de temps pour 
l’harmonisation. Cette question est actuellement étudiée 
par son cabinet. En concertation avec les partenaires 
sociaux, nous devons examiner quels ajustements sont 
appropriés, afin que l’harmonisation puisse devenir un 
catalyseur de la généralisation du deuxième pilier, plutôt 
qu’un frein.

Quelques dossier spécifiques ont été évoqués dans 
les questions.
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— De pensioensplit: de regering is overeengekomen 
samen met de sociale gesprekspartners het pensioen-
splitprincipe te onderzoeken en dat principe op basis 
van die studie toe te passen. De individualisering van de 
rechten is een belangrijke zaak. Het betreft een maat-
schappelijke uitdaging die de door de sociale partners 
te bespreken pensioensplitregeling overstijgt. Het is de 
bedoeling de solidariteit tussen de gezinnen te vergroten, 
evenals – meer algemeen – de sociale bescherming van 
heel de bevolking. Tevens wordt beoogd om bij de pensi-
onering een correctie toe te passen om de hardnekkige 
salarisongelijkheden uit te vlakken waarvan vrouwen 
tijdens hun loopbaan het slachtoffer zijn.

— Het Gesolidariseerde pensioenfonds van de pro-
vinciale en plaatselijke besturen: het is welbekend dat dit 
fonds kampt met een structureel financieringsprobleem 
op korte en lange termijn. In het regeerakkoord staat 
dat dit systeem dringend tegen het licht moet worden 
gehouden.

Het is de bedoeling de budgettaire druk op de lokale 
besturen te verlichten en tegelijk de betaling van de 
pensioenen van hun personeel te waarborgen. Het is 
van het grootste belang dat de federale regering en de 
gewestregeringen in dit dossier samenwerken met de 
lokale besturen, teneinde een structurele en sociale 
oplossing te vinden. Er is geen pasklare oplossing 
voor dit dossier, maar de minister toont zich ter zake 
bijzonder vastberaden; haar kabinet werkt gestaag aan 
een oplossing.

— De combinatie van het overlevingspensioen en 
arbeid: de minister wil de burgers geruststellen, want 
zij zal de verworven rechten van de werknemers nooit 

aantasten of ter discussie stellen. Dat is één van de 
pijlers van de hervorming. Er moet rekening kunnen 
worden gehouden met de bestaansonzekerheid waarin 
sommige weduwen zich bevinden. Het doel blijft niet-
temin dat elke werkende eigen rechten kan opbouwen. 
Er moeten duidelijke overgangsperioden worden af-
gebakend, teneinde de mensen op het einde van hun 
loopbaan gerust te stellen.

Tot slot stelt de minister dat ook zij zich zorgen maakt 
over de onmiskenbare band tussen de arbeidsmarkt, 
het einde van de loopbaan en het pensioen. Zij geeft 
toe bezorgd te zijn, maar eveneens gemotiveerd. Veel 
werkenden geven het beste van zichzelf in hun baan, 
maar zien zich daarom nog niet werken tot op de leeftijd 
van 67 jaar. Men moet durven toegeven dat de loopbaan 
niet voor iedereen dezelfde is. De heer Bombled maakte 
gewag van de terugkeer van het gezond verstand; het 
gezond verstand gebiedt ons te erkennen dat niet alle 

— Le splitting: Le gouvernement s’est accordé à 
étudier, avec les interlocuteurs sociaux, le principe du 
splitting, et, en fonction de cette étude, à l’implémenter. 
L’individualisation des droits est une chose importante. 
Au-delà du mécanisme du splitting, qui sera discuté 
entre interlocuteurs sociaux, c’est un enjeu de société. 
Il s’agit de renforcer la solidarité intrafamiliale et, plus 
globalement, la protection sociale de l’ensemble de la 
population. Il s’agit aussi de corriger au moment de la 
pension les inégalités salariales persistantes, que les 
femmes subissent durant la carrière.

— Le fonds de pension solidarisé des administra-
tions locales et provinciales: nous savons tous qu’il est 
confronté à un problème structurel de financement, tant à 
court qu’à long terme. L’accord de gouvernement prévoit 
que ce système soit de toute urgence mis à l’examen.

L’objectif est de réduire la pression budgétaire sur 
les pouvoirs locaux tout en garantissant le paiement 
des pensions de leurs agents. Dans ce dossier, il est 
essentiel que les gouvernements fédéraux et régionaux 
travaillent main dans la main avec les pouvoirs locaux, 
afin de trouver une réponse structurelle et sociale. Il 
n’y a pas de solution clé en main pour ce dossier, mais 
la ministre tient à assurer chacun de sa détermination, 
son cabinet travaillant quotidiennement à une solution.

— Le cumul entre la pension de survie et le travail: il 
faut rassurer les citoyens, jamais la ministre n’interviendra 
dans les droits acquis des travailleurs et ne remettra pas 

en question les droits acquis, c’est un des principes de 
la réforme. Les situations de précarité dans lesquelles 
se trouvent certaines veuves doivent pouvoir être prises 
en compte. Le but néanmoins est que chaque travailleur 
puisse se créer des droits propres. Il conviendra de 
travailler sur des périodes transitoires claires et ce afin 
de rassurer les personnes en fin de carrière.

La ministre en termine avec une inquiétude partagé: 
le lien indéniable entre le marché de l’emploi, la fin de 
carrière et la pension. Elle vous avoue son inquiétude 
mais fait part de sa motivation. Beaucoup de travailleurs 
s’investissent dans leur travail, mais ne se voient pas 
nécessairement travailler jusque 67 ans. Il faut oser 
le dire, la carrière n’est pas égale pour tout le monde. 
M. Bombled parlait de retour du bon sens: le seul bon 
sens qui existe c’est de reconnaitre qu’un travail ne vaut 
pas un autre. Force est de constater que la prévention 
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arbeid gelijk is. Men kan niet om de vaststelling heen 
dat preventie bij zware beroepen niet altijd mogelijk is en 
naargelang van het stelsel ook niet altijd wordt toegelaten.

Het is duidelijk dat de zwaarte afhangt van de ken-
merken van een baan, ongeacht de sector of het stelsel 
waarbinnen men werkt. Een zwaar beroep moet dus 
leiden tot dezelfde rechten voor de werknemers, zon-
der onderscheid op basis van de sector of het statuut. 
Een verpleegkundige die werknemer of zelfstandige is, 
wordt immers blootgesteld aan precies dezelfde zwaar-
tecriteria als een vastbenoemde verpleegkundige in de 
overheidssector.

Samen met de minister van Werk zal in 2021 een 
conferentie over werk worden gehouden, die in het te-
ken zal staan van het eindeloopbaanvraagstuk. In dat 
verband zal de sociale partners worden gevraagd na 
te denken over een gemeenschappelijk mechanisme 
voor alle stelsels waarmee de zwaarte van het werk kan 
worden gecompenseerd tijdens de loopbaan, in eerste 
instantie, en bij de pensionering, indien nodig.

Die werkwijze moet de respectieve aankondigingen 
van de diverse betrokken partijen naar de prullenmand 
verwijzen, alsook de sociale partners in staat stellen 
een antwoord te formuleren op de zwaarte van het werk. 
Het ligt in de bedoeling die zwaarte zo veel mogelijk te 
beperken bij de uitoefening van het werk zelf, zonder 
voorbij te gaan aan de noodzaak die zwaarte achteraf 
te compenseren wanneer zulks onvermijdelijk is. Voorts 
dient acht te worden geslagen op het voornemen van 
de regering om het aantal goede levensjaren op te 
trekken: zwaar werk waaraan niets wordt gedaan, leidt 
onherroepelijk tot gezondheidsproblemen.

Twee andere maatregelen houden verband met het 
pensioen en met de arbeidsmarkt: het deeltijds pensioen 
en de pensioenbonus.

Het deeltijds pensioen is in het regeerakkoord opge-
nomen als een van de bestanddelen die daadwerkelijk 
verband houden met het einde van de loopbaan. Met 
betrekking tot de vraag over de invoering ervan, zij erop 
gewezen dat die niet in de begroting 2021 is opgenomen 
omdat de sociale partners zich over het mechanisme 

zullen moeten beraden. Zodra de maatregel vaststaat, 
zal over een budget worden onderhandeld en zal de 
maatregel ten uitvoer kunnen worden gelegd.

De pensioenbonus is in België geen nieuwigheid. 
Het regeerakkoord voorziet in de herinvoering ervan 
voor alle daadwerkelijk gewerkte tijdvakken die ingaan 
op het ogenblik dat de werkende (binnen welk stelsel 
ook) voldoet aan de voorwaarden inzake het vervroegd 
pensioen. Het is de taak van de sociale partners de 

d’un métier lourd ce n’est pas toujours possible, et qu’en 
fonction du régime, pas toujours permis.

Il faut être clair: la pénibilité dépend de la réalité d’un 
emploi, indépendamment du secteur ou du régime dans 
lequel on travaille. Une fonction pénible doit donc ouvrir 
les mêmes droits aux travailleurs, sans distinction de 
secteur ou de statut. Un infirmier salarié ou indépendant 
est en effet exposé à des critères de pénibilité identiques 
à ceux d’un infirmier nommé dans le secteur public.

Avec le ministre du Travail, et dès 2021, une confé-
rence sur l’emploi sera organisée qui traitera des fins de 
carrière. Dans ce cadre, il sera demandé aux partenaires 
sociaux de penser un mécanisme commun à l’ensemble 
des régimes, et qui permet de compenser la pénibilité 
d’abord durant la carrière, et si nécessaire au moment 
de la prise de pension.

Cette méthode vise à mettre au placard les annonces 
des uns ou des autres, et de permettre aux interlocuteurs 
sociaux d’apporter une réponse à la pénibilité. L’objectif 
est de la réduire autant que faire se peut au moment 
où elle est vécue, sans pour autant faire abstraction de 
la nécessité de la compenser lorsqu’elle est inévitable. 
Il s’agira aussi de tenir compte de notre volonté d’aug-
menter le niveau de l’espérance de vie en bonne santé: 
pénibilité non traitée entraine problèmes de santé!

Deux autres mesures présentent un lien entre la 
pension et le marché de l’emploi: la pension partielle 
et le bonus de pension.

La pension partielle est prévue dans l’accord de gou-
vernement comme un des éléments, effectivement en lien 
avec la fin de carrière. Pour répondre à la question par 
rapport à son introduction. Celle-ci n’est cependant pas 
inscrite dans le budget 2021, parce que le mécanisme 
devra faire l’objet d’une réflexion des interlocuteurs 

sociaux. Une fois la mesure définie, un budget sera 
négocié et la mesure pourra être implémentée.

Le bonus de pension n’est pas chose nouvelle en 
Belgique. L’accord de gouvernement prévoit sa réintro-
duction, pour toutes les périodes effectives de travail 
qui prennent cours à partir du moment où le travailleur 
(tous régimes confondus) remplit les conditions d’accès 
à la pension anticipée. Il reviendra aux interlocuteurs 



1578/039DOC 55154

C H A M B R E   3 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2020 2021 K A M E R • 3 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

structuur van het mechanisme en de bijbehorende be-
dragen te bepalen, alsook een eventuele genderimpact 
in rekening te brengen.

Via die herinvoering wil de regering de gewerkte tijd-
vakken zwaarder doen doorwegen in het loopbaaneinde 
en zodoende de structurele financiering van ons sociaal 
model versterken. Het spreekt vanzelf dat de invoering 
van een pensioenbonus op geen enkele manier gepaard 
zal gaan met een malusregeling.

Tot slot zullen bij alle in uitzicht gestelde sociale-be-

leidsmaatregelen het genderaspect en de zwaartegraad 
worden meegenomen.

Tot besluit gaat de minister in op een onderwerp 
dat de jongste jaren veel aandacht heeft gekregen, 
namelijk de controle van de woonstvoorwaarde voor 
de IGO-rechthebbenden.

De regels inzake woonstcontrole met betrekking tot 
de IGO moeten kunnen worden geëvalueerd en meer 
evenredig worden gemaakt, rekening houdend met het 
advies van de sociale partners. Die evaluatie zal worden 
aangestuurd door het beheerscomité van de Federale 
Pensioendienst.

De rechthebbenden die ouder zijn dan tachtig, zullen 
niet langer stappen moeten zetten om hun aanwezigheid 
te bewijzen. De voorwaarde van woonst in België kan op 
meerdere manieren worden vastgesteld zonder dat van 
de rechthebbenden bijkomende stappen moeten worden 
gevraagd, temeer omdat de meeste IGO-rechthebbenden 
die tegemoetkoming als een aanvulling ontvangen.

Die evaluatie moet vooral worden benaderd vanuit het 
oogpunt van de rechten en vrijheden van de personen, 
alsmede van de meerwaarde van de aan Bpost gegunde 
overheidsopdracht. De samenwerking met het Parlement 
is belangrijk in de ogen van de minister. Om die reden 
zal zij regelmatig in de commissie verslag uitbrengen 
over de voortgang in dit dossier.

C. Replieken

Maatschappelijke integratie, armoedebestrijding 

en personen met een handicap

Mevrouw Valerie Van Peel (N-VA) blijft bij haar eer-
dere impressie dat er veel geld wordt uitgegeven, soms 
terecht, zonder dat er concrete maatregelen qua fi-
nanciering tegenover staan. De minister verduidelijkt 
niet hoe ze werkloosheidsvallen wenst te vermijden. 
Maatregelen tegen fraude blijven onvermeld. Hoe de 
tewerkstellingsgraad verhoogd wordt blijft eveneens 

sociaux de définir la structure du mécanisme, les mon-
tants y afférant, ainsi que de tenir compte d’un éventuel 
impact genre.

Par sa réintroduction, le gouvernement souhaite 
augmenter l’effectivité des périodes de travail en fin de 
carrière, et donc renforcer le financement structurel de 
notre modèle social. Il va de soi que l’introduction d’un 
bonus de pension ne s’accompagnera en aucun cas 
d’un mécanisme de malus.

Enfin, et pour toutes les politiques sociales qui seront 
menées, une réflexion sous le prisme du genre et de la 
pénibilité sera réalisée.

Enfin, la ministre aborde un sujet qui a beaucoup 
retenu l’attention ces dernières années, à savoir le 
contrôle de la condition de résidence des bénéficiaires 
de la GRAPA.

Le dispositif du contrôle de résidence lié à la GRAPA 
doit pouvoir être évalué et rendu plus proportionnel en 
tenant compte de l’avis des partenaires sociaux. Le 
Comité de gestion du Service fédéral des Pensions 
sera à la manœuvre pour son évaluation.

Les personnes de plus de 80 ans ne devront plus faire 
de démarches pour justifier leur présence. La condition 
de résidence en Belgique peut être relevée de plusieurs 
manières sans que des démarches supplémentaires 
ne soient demandées aux bénéficiaires, d’autant plus 
qu’une grande partie des bénéficiaires de la GRAPA la 
perçoivent à titre de complément.

L’évaluation doit surtout être envisagée sous l’angle 
des droits et libertés des personnes, ainsi que de la 
valeur ajoutée du marché public passé avec Bpost. 
La collaboration avec le Parlement est importante aux 
yeux de la ministre, raison pour laquelle elle reviendra 
régulièrement auprès de votre commission pour faire 
état de l’avancement de ce dossier.

C. Répliques

Intégration sociale, Lutte contre la pauvreté et 

Personnes handicapées

Mme Valerie Van Peel (N-VA) reste sur son impression 
précédente, à savoir que beaucoup d’argent est dépen-
sé, parfois à raison, sans que des mesures concrètes 
ne soient prévues pour leur financement. La ministre 
n’explique pas comment elle entend éviter les pièges 
à l’emploi. Les mesures contre la fraude ne sont pas 
mentionnées. La manière dont le taux d’occupation sera 
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een raadsel. De spreekster mist een rode draad in het 
verhaal van de minister.

De sociale partners hebben geen akkoord bereikt 
over de welvaartsenveloppe. De werkgevers wilden dit 
aan het IPA en het loonakkoord koppelen. Er bestaat 
bij de welvaartsenveloppe een traditie dat er weinig 
rekening wordt gehouden met een alomvattend beleid. 
De spreekster roept de regering op hier meer richting 
in te geven. Sociale partners zouden beter nadenken 
en geld spenderen aan mensen die aan het werk willen 
maar door de werkloosheidsval niet gemotiveerd worden.

Mevrouw Evita Willaert (Ecolo-Groen) vindt dat de 
minister klaarheid schept over het dichten van de kloof 
tussen de laagste uitkeringen en de armoedegrens. 
De minister spreekt over een verhoging van 22 %. De 
armoedegrens wordt bijna gehaald. Dit is bemoedigend.

De interventies door de OCMW’s zullen geharmoni-
seerd worden. Solidariteit mag inderdaad niet afhangen 
van de gemeente waarin men woont. Sommige OCMW’s 
werken al met de REMI-tool met de nodige aanpassingen 
voor lokaal gebruik. De spreekster onderstreept dat de 
REMI-tool geen excuus mag zijn om de uitkeringen niet 
op te trekken.

De minister engageert zich voor de medische kaart 
voor mensen zonder papieren. Verder zal de minister 
zich inzetten om de dienstverlening bij DGHAN te ver-
beteren. De spreekster dankt de minister voor deze 
engagementen.

Mevrouw Sophie Thémont (PS) ziet in de antwoorden 
van de minister de bevestiging van haar wil om overleg 
te plegen. De minister had het meermaals over de ge-
sprekken tussen de administratie, de dienst armoedebe-
strijding, de ervaringsdeskundigen, de OCMW’s en de 
verenigingen in het veld. Dat is de ideale werkwijze om 
te komen tot duurzame en doeltreffende oplossingen.

De minister heeft op alle vragen van de spreekster 
geantwoord:

— betreffende het niet-gebruik van rechten: het is 
geruststellend te vernemen dat de minister belooft dat 
de werklast van de medewerkers van de OCMW’s niet 
zal worden vergroot; die mensen moeten immers al 
honderden dossiers per dag behandelen. Indien de 
goede werking van de OCMW’s niet wordt verzekerd, 
komt de eigenlijke toekenning van de rechten in gevaar! 
Daarom moet in de eerste plaats worden toegezien op de 
werkomstandigheden van de maatschappelijk werkers.

augmenté reste également une énigme. L’intervenante 
n’identifie pas de fil rouge dans la politique de la ministre.

Les partenaires sociaux ne sont pas parvenus à 
un accord sur l’enveloppe bien-être. Les employeurs 
voulaient lier cet accord à l’AIP et à l’accord salarial. 
Traditionnellement, l’enveloppe bien-être ne s’inscrit 
guère dans le cadre d’une politique globale. L’intervenante 
appelle dès lors le gouvernement à mieux définir le cap. 
Les partenaires sociaux devraient réfléchir et dépenser 
de l’argent pour les personnes qui veulent travailler 
mais qui n’y sont pas encouragées en raison du piège 
à l’emploi.

Mme Evita Willaert (Ecolo-Groen) estime que la ministre 
fait la clarté sur la façon de combler le fossé entre les 
allocations les plus basses et le seuil de pauvreté. La 
ministre parle d’une augmentation de 22 %. Le seuil 
de pauvreté est presque atteint. C’est encourageant.

Les interventions des CPAS seront harmonisées. La 
solidarité ne peut en effet pas dépendre de la commune 
dans laquelle on habite. Certains CPAS travaillent déjà 
avec l’instrument REMI, avec les adaptations requises 
pour une utilisation locale. L’intervenante souligne que 
l’outil REMI ne peut pas être une excuse pour ne pas 
relever les allocations.

La ministre s’engage en faveur de la carte médi-
cale pour les personnes sans papiers. Par ailleurs, la 
ministre se mobilisera pour améliorer le service offert 
par DGHAN. L’intervenante remercie la ministre pour 
ces engagements.

Mme Sophie Thémont (PS) voit dans les réponse de 
la ministre la confirmation de sa volonté de concerter! 
Sont évoqués à de multiples reprises des échanges entre 
l’administration, le service de lutte contre la pauvreté, les 
experts du vécu, les CPAS, les associations de terrain, 
ce qui constitue une approche idéale pour élaborer des 
solutions à la fois durables et efficaces.

La ministre a répondu à toutes les interrogations de 
l’intervenante:

— quant au non-recours au droit: c’est un soulagement 
d’entendre la promesse de ne pas faire augmenter la 
charge de travail des travailleurs des CPAS, lesquels se 
voient déjà dans l’obligation de traiter des centaines de 
dossiers par jour. Si on ne s’assure pas du bon fonction-
nement des CPAS, c’est l’octroi des droits eux-mêmes 
qui sera en danger! Ainsi, faire attention aux conditions 
de travail des travailleurs sociaux est une priorité.
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— De spreekster is het eens met de minister dat het 
belangrijk is dat de diensten voort worden gedigitaliseerd.

— Zoals de minister heeft aangegeven, zijn de OCMW’s 
een wapen in de strijd tegen armoede en bestaansonze-
kerheid. De minister heeft al een hele reeks dringende 
solidariteitsmaatregelen genomen: 7 miljoen euro voor 
de voedselbanken of de 115 miljoen aan subsidies voor 
de OCMW’s. Die bedragen zijn een niet te onderschat-
ten steun voor veel rechthebbenden! Het zou overigens 
interessant zijn te vernemen wat de feedback van de 
rechthebbenden is.

— Wat het geïndividualiseerd project voor maatschap-
pelijke integratie (GPMI) betreft, kijkt de spreekster uit 
naar de conclusies over het onderzoek dat ter zake 
werd gevoerd.

— In verband met de Task-Force “kwetsbare groe-
pen” heeft de minister geantwoord op de vragen over 

de frequentie van de vergaderingen en de inhoud van 
de gesprekken.

— Ook wat de sekswerkers betreft, heeft de minister 
geantwoord op de vragen van de spreekster, die begrijpt 
dat de aanpak van deze kwestie niet eenvoudig is. 
Mevrouw Thémont hoopt dat de ontmoetingen en ge-
sprekken met de verenigingen in het veld tot duurzame 
oplossingen kunnen leiden.

— Met betrekking tot de energiearmoede, een pro-
bleem dat door de huidige crisis nog nijpender is, stelt 
het de spreekster gerust dat de samenwerking met de 
federale minister van Energie Tinne Van der Straeten 
de goede richting uitgaat. Een goede verstandhouding 
en communicatie zijn immers onontbeerlijk om snel en 
doeltreffend vooruit te kunnen in een dossier. Bovendien 
kan de spreekster alleen maar verheugd zijn over het feit 
dat de Ministerraad in dit dossier een budget van 80 mil-
joen euro zal vrijmaken.

— Betreffende de aanpak van de dakloosheid is de 
spreekster tevens gerustgesteld dat de minister werk wil 
maken van de ontwikkeling van begeleidingstrajecten 
van het type “Housing First”. Toch is waakzaamheid 
geboden en moeten de noden in het raam van het win-

terplan worden gelenigd.

— Wat het vierde armoedebestrijdingsplan betreft, 
gaan de uitspraken van de minister de goede richting 
uit. Ze heeft een zware coördinerende taak: het be-
schermen van de gezinnen en van de andere burgers 
die in ons land door armoede worden getroffen, moet 
een speerpunt blijven. Er moet aandacht gaan naar de 
situatie van kinderen en jongeren in bestaansonzeker-
heid en men moet zich inzetten voor de arme gezinnen, 

— L’oratrice rejoint la ministre sur l’importance de 
faire avancer les administrations dans la digitalisation.

— Les CPAS sont notre bras armé en termed de lutte 
contre la pauvreté et contre la précarité. Vous l’avez 
dit. La ministre a déjà pris toute une série de mesures 
d’urgence solidaires: les 7 millions en faveur des banques 
alimentaires, ou le subside de 115 millions octroyé aux 
CPAS. Ces sommes dégagées représentent des soutiens 
non négligeables pour bon nombre de bénéficiaires! 
D’ailleurs, il pourrait être intéressant d’obtenir le retour 
d’expérience des bénéficiaires.

— Concernant le projet individualisé d’intégration 
sociale (PIIS), l’intervenante sera attentive aux conclu-
sions que seront communiquées au sujet de l’étude qui 
a été réalisée.

— Au sujet de la Task-Force “groupes vulnérables”, 
la ministre a également répondu aux interrogations 

concernant notamment la fréquence des réunions et le 
contenu des échanges.

— Au sujet des travailleurs du sexe, la ministre a 
également répondu et l’intervenante entend difficulté 
de traiter cette problématique. Elle espère que les ren-
contres et discussions avec les associations de terrain 
permettront d’aborder des pistes de solution pérennes.

— À propos de la précarité énergétique, problématique 
accentuée par la crise, il est rassurant d’ entendre dire 
que le travail s’annonce de bon augure avec la ministre 
fédérale de l’Énergie, Mme Tinne Van der Straeten. En 
effet, la bonne entente et la communication sont des 
outils indispensables pour pouvoir avancer rapidement et 
efficacement sur un dossier. De plus, comment ne pas se 
réjouir d’entendre que le Conseil des ministres va réser-
ver un budget de 80 millions pour cette problématique?

— Quant à la lutte contre le sans-abrisme, l’inter-
venante est là aussi rassurée d’entendre la ministre 
dire vouloir travailler au développement de trajectoires 
d’accompagnement de type “housing first”. Il conviendra 
toutefois de rester vigilant et de combler les besoins 

pour le plan hiver.

— Concernant le 4e plan de lutte contre la pauvreté, 
les propos de la ministre vont dans le bon sens. Sa 
tâche de coordination est lourd: protéger les familles 
et les citoyens frappés par la pauvreté dans notre pays 
doit rester une priorité. Il faut être attentif à la situation 
des enfants et des jeunes en situation de précarité, 
s’investir pour les familles en situation de pauvreté, 
parmi lesquelles, on retrouve de nombreuses familles 
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waaronder de talrijke eenoudergezinnen, die meestal 
bestaan uit alleenstaande vrouwen met kinderen. Soms 
moeten ze ongewild deeltijds werken en hebben ze het 
moeilijk om rond te komen. Dat sluit aan bij het thema 
van de DAVO: de spreekster had aangegeven dat de 
toegang tot die dienst zou moeten worden verbeterd en 
vergemakkelijkt; ze kijkt dus uit naar de resultaten van 
het onderzoek dat de FOD hierover voert.

De heer Christophe Bombled (MR) neemt akte van 
de vrij aanzienlijke verhoging van het leefloon. Iedereen 
moet waardig kunnen leven.

De spreker is het ermee eens dat het automatisch 
toekennen van de rechten niet mag leiden tot overma-
tige werklast bij de OCMW’s. De OCMW’s moeten in 
de eerste plaats over de middelen beschikken om tijd 
te kunnen blijven besteden aan de meest kwetsbaren.

De gemeentelijke dotaties voor de OCMW’s schieten 
echter de hoogte in. Als pleitbezorger van de gemeenten, 
die bovendien al bijna veertien jaar lang burgemeester is, 
stelt de spreker immers vast de OCMW’s het financieel 
almaar moeilijker krijgen.

Het is daarom ook goed nieuws dat de verhoging 
van het terugbetalingspercentage van het leefloon kan 
worden verlengd.

Het beste wapen tegen armoede blijft kwaliteitsvolle 
werkgelegenheid. Daarom ook heeft een instrument 
zoals het GPMI zeker zijn bestaansrecht. Uiteraard be-
treft het een contract. En zoals bij elk contract hebben 
de partijen rechten en plichten.

De spreker neemt er ook nota van dat de minister 
ernaar streeft om zowel de energiekloof als de digitale 
kloof te verkleinen en dat zij oog heeft voor de meest 
kwetsbaren, zoals de eenoudergezinnen.

Het beleid inzake personen met een handicap is een 

van de bekommeringen van de spreker, die enkele jaren 
een maatwerkbedrijf heeft voorgezeten.

In dat verband moet de herwaardering van de inko-
mensvervangende tegemoetkoming worden benadrukt.

Een persoon met een handicap heeft vanzelfsprekend 
het recht om zijn of haar affectieve leven te kiezen. De 
opmerkingen van de spreker over de prijs van de liefde 
waren geen kritiek. Het lid dankt de minister trouwens 
voor haar antwoord over de hervorming van de wet 
van 1987 die zij voornemens is door te voeren.

monoparentales, lesquelles sont majoritairement com-
posées de femmes seules avec leurs enfants. Elles 
occupent parfois, de façon involontaire, des jobs à temps 
partiels et éprouvent des difficultés à finir les mois. Cela 
renvoie à la thématique du SECAL: l’intervenante a parlé 
de son souhait d’améliorer et de faciliter l’accès de ce 
service et attendra donc les résultats des analyses du 
SPF en la matière.

M. Christophe Bombled (MR) prend acte de l’aug-
mentation assez importante du RIS. Tout le monde doit 
pouvoir vivre dans la dignité.

L’orateur marque son accord sur le fait que l’automa-
tisation des droits ne doit pas engendrer une surcharge 
de travail pour les CPAS. Ce qu’il faut, c’est avant tout 
donner les moyens aux CPAS pour qu’ils continuent 
à pouvoir consacrer du temps aux personnes les plus 
vulnérables.

Or, les dotations communales au profit de leur CPAS 
explosent. Étant municipaliste, bourgmestre depuis 
bientôt 14 années, l’orateur constate en effet que les 
CPAS ont de plus en plus difficile à tenir financièrement.

C’est donc également une bonne nouvelle que l’aug-
mentation du taux de remboursement RIS puisse être 
prolongé.

Le meilleure arme contre la pauvreté reste l’emploi 
de qualité. Dès lors, un outil tel que le PIIS a toute sa 
raison d’être. Bien entendu, il s’agit d’un contrat. Et 
comme dans tout contrat, les parties ont des droits et 
des devoirs.

L’orateur entend également la volonté de la ministre 
de réduire les fractures, tant énergétiques que numé-
riques et l’attention qu’elle porte aux personnes plus 
vulnérables, telles que les familles monoparentales.

La politique des Personnes handicapées est une des 

préoccupations de l’intervenant, qui a présidé pendant 
quelques années une entreprise de travail adapté.

À cet égard, la revalorisation de l’allocation de rem-
placement est à souligner.

La personne handicapée a bien entendu le droit de 
choisir sa vie affective. Les remarques de l’intervenant 
concernant le prix de l’amour n’étaient pas des critiques. 
L’intervenant remercie d’ailleurs la ministre pour sa 
réponse concernant la réforme de la loi de 1987 qu’elle 
entend mener.
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Aangaande de non take-up van sociale rechten, en 
derhalve de aanzienlijke daling van het aantal aanvra-
gen, is de spreker het met de minister eens dat fysieke 
wachtdiensten nog altijd hun bestaansreden hebben, ook 
al moet de ontwikkeling van de informaticatool parallel 
daarmee aanvragen op afstand mogelijk maken. Een 
openbare dienst is in de eerste plaats de dienstverlening 
aan het publiek, en het komt de openbare besturen toe 
daarvoor alles in het werk te stellen of zelfs om zich 
dienovereenkomstig aan te passen.

Voorts heeft de minister het gehad over de perron-
aanpassingen door de spoorwegen om de toegang voor 
personen met een handicap te bevorderen.

Tot besluit wenst de MR-fractie de minister veel succes 
met haar werk en zal zij haar steunen bij haar optreden.

Mevrouw Nahima Lanjri (CD&V) is blij dat er werk ge-
maakt wordt van het verder optrekken van de uitkeringen. 

Bij het armoedebeleid worden de armoedeorganisaties 
betrokken. Dit is hoognodig.

Het automatisch onderzoek voor mensen met een 
handicap wanneer ze meerderjarig worden is een be-
langrijke eerste stap. Het is onaanvaardbaar dat mensen 
rechten ontzegd worden omdat OCMW’s of administra-
ties te veel werk hebben. Vele mensen weten echt niet 
waar ze recht op hebben, er is nog veel werk op de non 
take-up terug te dringen. De spreekster breekt een lans 
voor de inzet van een rechtenverkenner.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) merkt op dat 
de minister enkel over een verhoging van het leefloon 
spreekt. De spreker heeft nog vragen bij de sociale 
minima onder de armoedegrens. Wat gaat daar mee 
gebeuren? De federale subsidie van het leefloon tot 
eind 2021 is met 15 % verhoogd, maar enkel voor de 
nieuwe leeflonen. Lokale besturen mogen niet in naam 
van de responsabilisering aangemoedigd worden om 
minder mensen te helpen. Want hoe meer mensen ze 
helpen, hoe meer de lokale besturen zichzelf in financiële 
nesten werken. Als de leeflonen stijgen dan moeten ook 
de subsidies voor de OCMW’s toenemen.

De minister stelt dat de individualisering van de uit-
keringen voor gehandicapten een ander debat is. De 
spreker heeft niets gehoord over de individualisering van 
de sociale uitkeringen. Samenwonenden hebben nog 
steeds lage uitkeringen. Personen met een handicap 
zullen nog deels gestraft worden voor het samenwo-
nen. De minister zal meer investeren in ervaringsdes-
kundigen. De spreker is hierover uitermate tevreden. 

En ce qui concerne le non-recours aux droits sociaux, 
et dès lors la baisse significative des demandes, l’interve-
nant pense tout comme la ministre que des permanences 
physiques ont toujours leur raison d’exister, même si en 
parallèle, le développement de l’outil informatique doit 
permettre les demandes à distance. Le service public, 
c’est avant tout le service au public et il appartient aux 
administrations publiques de mettre tout en œuvre, voire 
de s’adapter en conséquence.

La ministre a par ailleurs évoqué les aménagements 
de quais par les chemins de fer, afin de favoriser l’accès 
aux personnes handicapées.

En conclusion, le groupe MR souhaite bon travail à 
la ministre et la soutiendra dans son action.

Mme Nahima Lanjri (CD&V) se réjouit que l’augmen-
tation des allocations soit poursuivie. Les organisations 

de lutte contre la pauvreté seront associées à la politique 
en la matière. C’est hautement nécessaire.

L’examen automatique pour les personnes handicapées 
lorsqu’elles deviennent majeures constitue un premier pas 
important. Il est inacceptable que des personnes soient 
privées de droits, parce que les CPAS ou les adminis-
trations ont trop de travail. De nombreuses personnes 
ne savent vraiment pas ce à quoi elles ont droit. Il y a 
dès lors encore beaucoup de travail à accomplir pour 
réduire la non-revendication de droits. L’intervenante 
plaide en faveur de l’utilisation d’un explorateur de droits.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) fait observer que 
la ministre parle uniquement d’une augmentation du 
revenu d’intégration. L’intervenant a encore des ques-
tions concernant les minimaux sociaux sous le seuil de 
pauvreté. Que va-t-il en advenir? Le subside fédéral pour 
le revenu d’intégration jusque fin 2021 est augmenté 
de 15 %, mais uniquement pour les nouveaux revenus 
intégration. Les administrations locales ne peuvent 
pas être incitées, au nom de la responsabilisation, à 
aider moins de personnes. Car plus les administrations 
locales aident de personnes, plus elles se mettent dans 
les problèmes financiers. Si les revenus d’intégration 
augmentent, les subsides pour les CPAS doivent éga-

lement augmenter.

La ministre dit que l’individualisation des allocations 
pour handicapés est un autre débat. L’intervenant n’a 
rien entendu à propos de l’individualisation des alloca-
tions sociales. Les cohabitants ont encore et toujours 
de faibles allocations. Les personnes handicapées 
seront encore et toujours sanctionnées parce qu’elles 
cohabitent. La ministre investira davantage dans les 
coachs spécialisés dans le vécu. L’intervenant en est 
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De heer Colebunders vraagt met de Vlaamse overheid 
samen te werken om de opleiding van de ervaringsdes-
kundigen te blijven behouden.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) weet dat 
om tot resultaten te komen, de minister veel met haar 
collega-ministers en met ministers van andere regerin-
gen zal moeten overleggen. Het is een goede zaak dat 
er meer werk gemaakt wordt van armoedebestrijding, 
dit is hoognodig. De minister krijgt daar ook de nodige 
middelen voor. De rol van de OCMW’s in deze strijd is 
onmisbaar. OCMW’s zetten in op digitalisatie om beter 
de hen toebedeelde taken uit te voeren. Automatisering 
van rechten zal het werk van de OCMW’s ook verlichten.

Mevrouw Anja Vanrobaeys (sp.a) vindt de vooruitgang 
voor de laagste uitkeringen ongezien. Het gaat hier om 
een grote stap vooruit. De spreekster drukt haar waar-
dering uit voor de sociale assistenten van de OCMW’s 
die hun werklast in deze coronacrisis enorm zagen 
toenemen. De spreekster vraagt of het project Nova+ 
enkel het statuut van de persoon in kwestie nagaat? Of 
geeft die tool ook aan op welke lokale en bovenlokale 
rechten iemand recht heeft?

Integratie van mensen met een handicap kan niet 
zonder aangepaste mobiliteit. Dit is nochtans geen 
eindpunt. Er moet met de bevoegde minister bekeken 
worden hoe er in voldoende assistentie in stations kan 
voorzien worden. Ook op het vlak van de reservatie van 
assistentie is er nog ruimte voor verbetering.

Pensioenen

De heer Marc Goblet (PS) beklemtoont hoe groot de 
inspanning is die momenteel wordt voorbereid en die 
ertoe strekt de minimumpensioenen op te waarderen. 
Hij heeft echter vragen bij het zwaarteaspect van be-
roepen: het is begrijpelijk dat dit cruciale vraagstuk in 
handen wordt gegeven van het sociaal overleg, teneinde 
rekening te houden met alle factoren die bijdragen tot 
de mate waarin een baan een zwaar beroep is.

Om tot een verhoging van de activiteitsgraad bij te 

dragen, stelt het regeerakkoord in uitzicht dat de pen-
sioenbonus zal worden heringevoerd in een vooralsnog 
te preciseren vorm. De spreker wijst er echter op dat die 
pensioenbonus in de praktijk geen betrekking heeft op 
wie bij zijn werk wordt geconfronteerd met de zwaarte 
van het beroep.

In ieder geval is het noodzakelijk dat – op pensioen-
vlak – de verzekeringslogica prevaleert op een kapi-
talisatielogica. In de huidige stand van de wetgeving 

extrêmement satisfait. M. Colebunders demande de 
collaborer avec les autorités flamandes pour poursuivre 
la formation des coachs spécialisés dans le vécu.

Mme Maggie De Block (Open Vld) sait que pour obtenir 
des résultats, la ministre devra mener une concertation 
intensive avec nombre de ses collègues ministres et avec 
les ministres d’autres gouvernements. C’est une bonne 
chose que l’on s’attelle à la lutte contre la pauvreté, c’est 
hautement nécessaire. La ministre disposera d’ailleurs 
des moyens nécessaires à cet effet. Le rôle des CPAS 
dans cette lutte est indispensable. Les CPAS misent sur 
la numérisation pour pouvoir exécuter plus efficacement 
les tâches qui leur sont confiées. L’automatisation des 
droits allégera aussi le travail des CPAS.

Mme Anja Vanrobaeys (sp.a) considère l’avancée 
pour les allocations les plus basses comme étant sans 
précédent. Il s’agit en l’espèce d’un grand pas en avant. 
L’intervenante exprime sa considération pour les assis-
tants sociaux des CPAS, qui ont vu leur charge de travail 
augmenter considérablement pendant cette crise du 
coronavirus. Elle demande si le projet Nova+ vérifie 
uniquement le statut de la personne en question? Ou 
cet instrument indique-t-il aussi les droits locaux et 
supralocaux auxquels une personne a droit?

L’intégration des personnes handicapées passe par 
une mobilité adaptée. Ce n’est cependant pas une 
fin en soi. Il faut examiner avec le ministre compétent 
comment il est possible d’offrir une assistance suffisante 
dans les gares. La réservation de l’assistance est aussi 
susceptible d’être encore largement améliorée.

Pensions

M. Marc Goblet (PS) souligne l’ampleur de l’effort que 
l’on s’apprête à réaliser en vue de revaloriser les pen-
sions minimales. Il s’interroge toutefois sur la dimension 
de la pénibilité: on peut comprendre que cette question 
essentielle soit confiée à la concertation sociale, en vue 
de tenir compte de tous les éléments qui participent à 
la pénibilité d’un métier.

En vue de contribuer au relèvement du taux d’activité, 

l’accord de gouvernement prévoit de réintroduire, sous 
une forme à préciser, le bonus pension. L’orateur sou-
ligne cependant que ce bonus de pension, en pratique, 
ne concerne pas ceux qui sont confrontés à la pénibilité 
dans leur travail.

En tout état de cause, il faut – en ce qui concerne 
les pensions – que la logique d’assurance prévale sur 
une logique de capitalisation. En effet, en l’état actuel 
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inzake aanvullende pensioenen hebben de werknemers 
die geen 58 000 euro brutobezoldiging bereiken er im-
mers geen enkel belang bij loon op te offeren om een 
pensioenplan in de tweede pijler aan te gaan, tenzij 
de wet van 1996 wordt herzien en de vrijheid om over 
de bezoldigingsvoorwaarden te onderhandelen, wordt 
hersteld.

De in verband met de tweede pensioenpijler gecon-
stateerde scheeftrekking leidt ertoe dat zich “cafetaria-
plannen” ontwikkelen, waarbij de werknemers in ruil voor 
een bepaald aantal belastingvrije en fiscaal vrijgestelde 
voordelen inzake socialezekerheidsbijdragen instemmen 
met een verlaging van hun belastbare brutobezoldiging. 
Die laatste is echter de beste langetermijnbescherming 
voor de werknemers: ze verleent hun rechten, vormt 
de berekeningsgrondslag ervan en maakt uiteindelijk 
een stabiele en duurzame financiering van de sociale 
zekerheid mogelijk.

De spreker beklemtoont dat met de genderdimensie 
rekening dient te worden gehouden bij de hervormin-
gen die in de loop van de regeerperiode zullen worden 
doorgevoerd. Het is belangrijk erop toe te zien dat de 
pensioenverhoging de vrouwen voluit ten goede komt. 
Men kan weliswaar de rechten individualiseren, maar 
in dat geval moet er ook voor worden gezorgd dat de 
verworven rechten worden gewaarborgd.

Tot slot hamert de spreker erop dat er inzake het dos-
sier van de statutenharmonisatie in het pensioenstelsel 
op moet worden toegezien dat het bijdrageniveau in 
overeenstemming is met het niveau van het vervangings-
inkomen: tegenover een gelijkwaardige bijdrage hoort 
een gelijkwaardig vervangingsinkomen te staan. Om te 

beginnen zou voor meer solidariteit binnen de statuten 
kunnen worden gezorgd alvorens de harmonisatie aan 
te pakken.

De heer Wim Van der Donckt (N-VA) juicht de goede 
voornemens van de minister toe. De minister heeft er 
veel vertrouwen in. De spreker meent dat er vele hinder-
nissen genomen moeten worden in het pensioendebat. 
Alleen voor het optrekken van de minimumpensioenen 
wordt een bedrag van 2 miljard euro tegen 2024. Dan is 
er nog de klassieke vergrijzingskost die op ons afkomt. 
Het benieuwt de spreker welke voorstellen de sociale 
partners gaan formuleren tegen 1 september 2021.

De spreker wenst zich constructief op te stellen in het 
pensioendebat. De SCvV zal pas cijfers ter beschikking 
hebben tegen juli 2021. De sociale partners zullen moeten 
overleggen zonder dat ze beschikken over correcte cijfers. 
Kan er aan de SCvV gevraagd worden een tussentijds 

de la législation sur les pensions complémentaires, les 
travailleurs qui n’atteignent pas 58 000 euros bruts de 
rémunération, n’ont aucun intérêt de sacrifier du salaire 
pour souscrire un plan de pension dans le 2e pilier, sauf 
à revoir la loi de 1996 et à rétablir la liberté de négocier 
les conditions de rémunération.

La dérive observée en ce qui concerne le 2e pilier de 
pension aboutit au développement des “plans caféta-
ria”, où, en échange d’un certain nombre d’avantages 
défiscalisés et immunisés sur le plan des cotisations 
sociales, les travailleurs admettent une réduction de leur 
rémunération brute imposable. Or, celle-ci constitue la 
meilleure protection à long terme des travailleurs: c’est 
elle qui leur ouvre des droits, qui constitue la base de 
calcul de ceux-ci et, en définitive, permet un financement 
stable et pérenne de la sécurité sociale.

L’intervenant souligne la nécessité de tenir compte 
de la dimension du genre dans les réformes qui seront 
opérées dans le courant de la législature. Il importe de 
veiller que le relèvement des pensions profite pleinement 
aux femmes. On peut en passer par l’individualisation 
des droits, mais dans ce cas, on doit également veiller 
à garantir les droits acquis.

Enfin, l’orateur martèle que, concernant le dossier 
de l’harmonisation des statuts dans le régime des pen-
sions, il faut veiller à ce que le niveau de cotisation soit 
en adéquation avec le niveau du revenu de remplace-
ment: à cotisation équivalente, revenu de remplacement 
équivalant. On pourrait, pour commencer, veiller à une 

plus grande solidarité à l’intérieur des statuts, avant de 
s’attaquer à l’harmonisation.

M. Wim Van der Donckt (N-VA) se réjouit des bonnes 
intentions de la ministre. Elle semble avoir pleinement 
confiance en celles-ci. L’intervenant estime que de 
nombreux obstacles doivent être pris en compte dans 
le débat sur les pensions. L’augmentation des pensions 
minimales nécessitera à elle seule un montant de 2 mil-
liards d’euros à l’horizon de 2024. Sans parler du coût 
classique du vieillissement qui nous attend. L’intervenant 
est curieux d’entendre quelles propositions les partenaires 
sociaux formuleront le 1er septembre 2021.

L’intervenant souhaite se montrer constructif dans le 
débat sur les pensions. Le CEV ne disposera de chiffres 
qu’en juillet 2021. Les partenaires sociaux devront dès lors 
se concerter sans disposer de chiffres corrects. Peut-on 
demander au CEV d’établir un rapport intermédiaire? 
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rapport op te stellen? De sociale partners kunnen dan 
met kennis van zaken een advies formuleren.

Wat gaat de minister doen wanneer er tegen 1 sep-
tember 2021 niets uit de bus komt?

Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) merkt op dat de 
minister veel lof toegezwaaid heeft gekregen, en dat 
in hoogst belangrijke dossiers. De in uitzicht gestelde 
hervormingen, waarvan niemand de omvang ontkent, 
zullen veel werk met zich brengen. De minister zal onge-
twijfeld een frequent bezoeker van deze commissie zijn.

Voor sommige vraagstukken ligt een oplossing niet 
voor de hand:

— met betrekking tot de aanvullende pensioenen 
moet de fiscale en parafiscale impact van de regeling 
in de gaten worden gehouden, vooral als die uiteindelijk 
een veralgemeende toepassing dient te krijgen; voorts 
moet ervoor worden gezorgd dat de verzamelde gelden 
duurzaam en verantwoord worden geïnvesteerd; op die 
beide punten heeft de minister de nodige geruststel-
lingen geboden;

— in verband met de IGO is de in uitzicht gestelde 
afschaffing van de controle van de woonstvoorwaarde 
voor de rechthebbenden die ouder zijn dan tachtig jaar, 
uitstekend nieuws;

— het aanvullend-pensioenstelsel voor de ambtenaren 
van de lokale overheden staat onder druk; de minister 
heeft eerlijkheidshalve toegegeven dat zij geen pasklare 
hervorming kan voorstellen, maar zij verbindt zich ertoe 
een oplossing te zoeken;

— wat ten slotte het complexe vraagstuk van de 
pensioensplit betreft, zullen misschien tijdens deze 
regeerperiode stappen vooruit worden gezet waarmee 
de intrafamiliale solidariteit wordt versterkt.

Over het algemeen is de spreekster ingenomen met 
de holistische benadering van de minister in het dossier 
van de pensioenen. Zij wenst haar de moed en de ener-
gie toe die nodig zij om haar projecten te doen slagen.

Mevrouw Samyn (VB) denkt dat de discussie over 
de zware beroepen een harde dobber zal worden voor 
de minister. De spreekster is benieuwd hoe de minister 
dit dossier gaat aanpakken.

De heer Christophe Bombled (MR) merkt op dat 
het verhogen van alle laagste pensioenen ervoor zal 
zorgen dat de rechthebbenden over méér koopkracht 

Les partenaires sociaux pourront ainsi formuler un avis 
en connaissance de cause.

Que va faire la ministre si aucun accord n’est trouvé 
le 1er septembre 2021?

Marie-Colline Leroy (Ecolo-Groen) note que la ministre 
a reçu beaucoup de fleurs, dans des dossiers de la 
plus haute importance! Les réformes annoncées, dont 
personne ne nie l’ampleur, nécessiteront beaucoup de 
travail. La ministre sera sans aucun doute une hôte 
assidue de cette commission.

Certaines questions ne seront pas simples à résoudre:

— concernant les pensions complémentaires, il faudra 
garder à l’œil l’impact fiscal et parafiscal du dispositif, 
surtout s’il est appelé à se généraliser; il faudra égale-
ment s’assurer que les fonds récoltés soient investis de 
manière durable et responsable; la ministre a donné sur 
ces deux points les assurances nécessaires.

— à propos de la GRAPA, l’annonce de la suppres-
sion du contrôle de la condition de résidence pour les 
bénéficiaires de plus de 80 ans constitue une excellente 
nouvelle;

— le régime de pension complémentaire pour les 
agents des pouvoirs locaux est en difficulté; la ministre a 
eu l’honnêteté de dire qu’elle n’avait pas de réforme clé 
en main à proposer, mais elle s’est engagée à trouver 
une solution;

— enfin, sur le dossier complexe du splitting, on verra 
peut-être sous cette législature des avancées renforçant 
la solidarité intrafamiliale.

Dans l’ensemble, l’intervenante salue l’approche 
holistique de la ministre dans le dossier des pensions 
et lui souhaite tout le courage et l’énergie nécessaires 
pour aboutir dans ses projets.

Mme Samyn (VB) pense que la discussion sur les 
métiers pénibles ne sera pas une sinécure. L’intervenante 
est curieuse de voir comment la ministre va gérer ce 
dossier.

M. Christophe Bombled (MR) note que le relèvement 
de toutes les pensions les plus basses va permettre 
d’augmenter le pouvoir d’achat des personnes qui vont 
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zullen kunnen beschikken. Dat is zonder meer een 
goede zaak, want de oude dag mag niet langer staan 
voor bestaansonzekerheid, zoals nu soms het geval is.

De spreker gaat akkoord met de vaststelling dat 
sommige beroepen zwaarder zijn dan andere. Om in 
dit ingewikkelde dossier tot een goede afloop te komen, 
moet het sociaal overleg zijn kans krijgen.

Van overleg gesproken: het overleg dat de minister 
zal voeren met de ministers die bevoegd zijn voor de 
Zelfstandigen en voor Ambtenarenzaken, kan alleen maar 
ten goede komen aan álle gepensioneerden, ongeacht of 
zij gewezen werknemer, zelfstandige of ambtenaar zijn.

De minister heeft talrijke onderzoeken in uitzicht ge-
steld. Het valt te hopen dat die in concrete voorstellen 
zullen uitmonden.

De automatische toekenning van rechten is uiteraard 
een belangrijke aangelegenheid waar werk van moet 
worden gemaakt.

Wat het pensioengedeelte betreft, zegt de MR-fractie 
de minister haar vertrouwen toe en is zij ervan overtuigd 
dat uiteindelijk het gezond verstand altijd zal zegevieren.

De heer Gaby Colebunders (PVDA-PTB) is sceptisch. 
De minister nam het woord pensioenhervorming veel 
in de mond. De spreker vraagt zich af waar de minister 
naar toe wil. Naar langer werken? Tellen gelijkgestelde 
periodes nog mee voor het pensioen? En wat met de 
tweede en derde pijler? De spreker is voorstander van 
een stevig, rechtvaardig wettelijk pensioen. En al wat 
daarbovenop komt is extra.

De minister wil mensen langer laten werken en de 
kosten van de vergrijzing beperken. De oplossing voor 
deze schijnbare tegenstelling vindt de minister in het 
optrekken van de werkzaamheidsgraad tot 80 %. Dit 
betekent meer mensen langer aan het werk houden. 
Een nobel streven wanneer men ouder wordt zonder 

gezondheidsklachten. Maar een derde van de 60-plus-
sers kampt met klachten.

Het Rekenhof stelt vragen bij de financiering van het 
optrekken van de minimumpensioenen. De minister rekent 
volgens het Rekenhof op 35 % terugverdieneffecten. Zo 
kan de kost worden teruggebracht tot 179 miljoen euro 
voor 2021 in plaats van 296,5 miljoen euro. Het Rekenhof 
tast in het duister over deze gemaakte berekening. Hoe 
komt de minister aan deze cijfers?

Er wordt voor de berekening geen rekening gehouden 
met de bijkomende kosten die voortvloeien uit de toe-
passing van de maatregelen in verband met de welvaart

en bénéficier. C’est à saluer, car la vieillesse ne doit plus 
être synonyme, parfois, de précarité.

L’intervenant partage le constat que certains métiers 
sont plus pénibles que d’autres. Pour régler ce dossier 
complexe, il est important de donner sa chance à la 
concertation sociale.

À propos de concertation, celle que la ministre mènera 
avec le ministre des Indépendants et la ministre de la 
Fonction publique ne peut être qu’avantageuse pour 
l’ensemble des pensionnés, qu’ils soient anciens sala-
riés, anciens indépendants ou anciens fonctionnaires.

La ministre a annoncé le lancement de nombreuses 
études. Il faut espérer qu’elles déboucheront sur des 
propositions concrètes.

L’automatisation de droits est un aspect bien entendu 
important à développer.

Sur le volet pension aussi, le groupe MR accorde 
sa confiance à la ministre et est convaincu, qu’au final, 
c’est toujours le bon sens qui l’emportera.

M. Gaby Colebunders (PVDA-PTB) se dit sceptique. 
La ministre a beaucoup parlé de “réforme des pensions”. 
L’intervenant se demande vers quoi elle veut tendre. 
Vers un allongement de la carrière? Les périodes assi-
milées seront-elles encore prises en considération pour 
la pension? Et qu’en est-il des deuxième et troisième 
piliers? L’intervenant est favorable à une pension légale 
solide et juste. Tout ce qui vient en sus, c’est du bonus.

La ministre entend faire travailler les gens plus long-
temps et limiter les coûts du vieillissement. Pour résoudre 
cette contradiction apparente, elle veut porter le taux 
d’emploi à 80 %. Cela signifie maintenir plus de gens 
plus longtemps au travail. Un noble objectif lorsque l’on 
vieillit sans connaître de problèmes de santé. Mais un 

tiers des personnes de plus de 60 ans sont confrontées 
à des problèmes de santé.

La Cour des Comptes s’interroge sur le financement du 
relèvement des pensions minimales. La ministre compte, 
selon la Cour des Comptes, sur 35 % d’effets retour. De 
la sorte, le coût peut être ramené à 179 millions d’euros 
pour 2021 au lieu de 296,5 millions d’euros. Ce calcul 
laisse la Cour des Comptes perplexe. Comment la 
ministre arrive-t-elle à ces chiffres?

Le calcul ne tient pas compte des coûts supplé-
mentaires qui résultent de l’application des mesures 
relatives au bien-être (+ 1 %) et des indexations (+ 2 %). 
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(+ 1 %) en de indexeringen (+ 2 %). Als deze kosten 
worden meegeteld dan is de werkelijke kost 600 mil-
joen euro. Blijft de verhoging van de minimumpensioe-
nen gegarandeerd als er harde beslissingen moeten 
worden genomen? Dat zet de trofee van 1 500 euro 
minimumpensioen serieus op de helling. De verhoging 
is trouwens bruto en er wordt geen rekening gehouden 
met de indexering. De spreker vraagt hierover toelichting.

Mevrouw Maggie De Block (Open Vld) verwijst naar 
een bevraging waarin gepeild werd naar het vertrouwen 
van jongeren in het pensioenstelsel. Vertrouwen is 
belangrijk. In het pensioenstelsel is solidariteit inge-
bouwd. Mensen met gemengde pensioen worden door 
solidariteit in elk stelsel gevat waardoor ze er op het eind 
soms bekaaid vanaf komen. De spreekster herhaalt dat 
het 75-jaar oude systeem van sociale zekerheid geba-
seerd is op solidariteit tussen rijk en arm, gezonde en 
zieke mensen, mensen met tegenslag en mensen zonder 
tegenslag. Het is zaak deze solidariteit niet uit te hollen.

Mevrouw Anja Vanrobaeys (sp.a) vindt de verhoging 
van de pensioenen in een vast traject ongezien. Dit is 
een prima maatregel voor de gepensioneerden van 
vandaag en voor de gepensioneerden van morgen. 
Iedereen heeft immers recht op een waardige oude dag. 
Het draagvlak voor het systeem is belangrijk. Wie een 
leven lang betaalt moet daar op het einde iets voor terug 
krijgen. De spreekster wenst dat de zware beroepen 
opnieuw tegen het licht gehouden worden. Soms zijn 
mensen door de aard van het werk gewoon op.

III. — ADVIES

Bij naamstemming brengt de commissie, met 11 te-
gen 6 stemmen, een gunstig advies uit over sectie 24 
– FOD Sociale Zekerheid (partim: Pensioenen en 
Personen met een handicap) en over sectie 44 – POD 
Maatschappelijke Integratie, Armoedebestrijding en 
Sociale Economie (partim: Maatschappelijke Integratie, 
Armoedebestrijding) van het wetsontwerp houdende de 
algemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2021.

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Marie-Colline Leroy, Evita Willaert, 
Cécile Cornet;

PS: Marc Goblet, Sophie Thémont, Leslie Leoni;

MR: Florence Reuter, Christophe Bombled;

Si l’on prend ces coûts en considération, le coût réel 
est de 600 millions d’euros. L’augmentation des pen-
sions minimales reste-t-elle garantie si des décisions 
dures doivent être prises? Cela met sérieusement en 
péril le trophée de la pension minimale à 1500 euros. 
L’augmentation est d’ailleurs brute et il n’est pas tenu 
compte de l’indexation. L’intervenant demande des 
explications à ce propos.

Mme Maggie De Block (Open Vld) renvoie à un 
sondage sur la confiance des jeunes dans le régime 
des pensions. La confiance est importante. Le régime 
des pensions intègre une solidarité. Les gens ayant une 
pension mixte sont confrontés à cette solidarité dans 
chaque régime et en sont parfois pour leurs frais au bout 
du compte. L’intervenante rappelle que le système de la 
sécurité sociale, qui a 75 ans, est basé sur la solidarité 
entre riches et pauvres, entre bien portants et malades, 
entre personnes frappées par la malchance et personnes 
chanceuses. Il ne faut pas vider cette solidarité de sa 

substance.

Mme Anja Vanrobaeys (sp.a) estime que l’augmentation 
structurelle des pensions est sans précédent. C’est une 
excellente mesure pour les pensionnés d’aujourd’hui et 
pour ceux de demain. Chacun a en effet le droit de vivre 
une retraite dans la dignité. La confiance accordée au 
système est importante. Celui qui paie tout au long de 
sa carrière doit recevoir quelque chose en retour à la 
fin de celle-ci. L’intervenante souhaite que les métiers 
pénibles soient réexaminés. Parfois, les gens sont tout 
simplement à bout de force en raison de la nature de 
leur travail.

III. — AVIS

Par 11 voix contre 6, la commission émet, par un 
vote nominatif, un avis favorable sur la section 24 – 
SPF Sécurité sociale (partim: Pensions et Personnes 
handicapées) et sur la section 44 – SPP Intégration 
sociale, Lutte contre la pauvreté et Économie sociale 
(partim: Intégration sociale, Lutte contre la pauvreté) du 
projet de loi contenant le budget général des dépenses 
pour l’année budgétaire 2021.

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Marie-Colline Leroy, Evita Willaert, 
Cécile Cornet;

PS: Marc Goblet, Sophie Thémont, Leslie Leoni;

MR: Florence Reuter, Christophe Bombled;
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CD&V: Nahima Lanjri;

Open Vld: Tania De Jonge;

sp.a: Anja Vanrobaeys.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Björn Anseeuw, Wim Van der Donckt, Valerie 
Van Peel;

VB: Ellen Samyn, Hans Verreyt;

PVDA-PTB: Gaby Colebunders.

 De rapporteur,  De voorzitster,

 Wim VAN der DONCKT  Marie-Colline LEROY

CD&V: Nahima Lanjri;

Open Vld: Tania De Jonge;

sp.a: Anja Vanrobaeys.

Ont voté contre:

N-VA: Björn Anseeuw, Wim Van der Donckt, Valerie 
Van Peel;

VB: Ellen Samyn, Hans Verreyt;

PVDA-PTB: Gaby Colebunders.

 Le rapporteur,  La présidente,

 Wim VAN der DONCKT  Marie-Colline LEROY
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